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Arbeidsplasser i filét-industrien forsvinner
NRK Nordnytt 1. Sendt på radio/tv 31.10.2013 18:45. Profil: Nofima.

Åtte av ti arbeidsplasser i filét-industrien i Nord-

Norge har forsvunnet siden 1995. Når det gjelder

antallet filét-bedrifter, er fire av ti blitt borte. Det

viser en rapport som Nofima i Tromsø har laget

for LO. Seniorforsker Edgar Henriksen ved Nofima

forklarer: - Det skyldes at filét-industrien har hatt

en svært lav lønnsomhet de siste årene, og har

slitt med lønnsomheten.

Det betyr at man har svært vanskelig for å

konkurrere om råstoff og konkurrere om

arbeidskraft. Og det er årsaken til at vi ser den

utviklingen som vi ser i dag. Økonomisjef Arne Karlsen i

selskapet Nergård AS sier han likevel har tro på denne

industrien fremover.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/IaXKaRT
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Et oljesmurt Nord-Norge
På den 3. side
Nordlys. Publisert på trykk 20.08.2013. Profil: Nofima.
Petter Holm professor ved UIT og forsker ved Nofima, Næring og bedrift, Tromsø|Edgar Henriksen seniorforsker ved Nofima, Næring og
bedrift, Tromsø|Kathrine Tveiterås forsker ved Norges fiskerihøgskole, UIT|Bjørn-Petter Finstad førsteamanuensis ved Norges. Side: 3.
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Erfaringene tilsier altså at tromsøvæ-
ringer bør ønske byrådets nye rus-

boliger velkomne. Både som et verdig
tilbud til de svakeste i samfunnet, og
som et tiltak for allmenn trygghet.

Den slags sløsing med offentlige og
menneskelige ressurser som har fore-
gått på Ørretholmen burde derimot for
lengst ha ført til under-
skr i f tskam-
panjer. Men
ruspolitikk
opptar sjel-
den den jev-
ne nordmann,
så lenge han slip-
per å se nøden
selv.

PÅ MEDIEBRETT

■Les e-avisen der du er
■Oppdatert værvarsel
■WEB TV: Lenamøter hippene
på Karlsøy

Der tiltrængtes et blad
som vil være en ærlig

talsmann for smaafolks sak
Alfred Eriksen grunnlegger av Nordlys i 1902 
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Jostein Larsen Østring

Petter Holm
professor ved UiT

og forsker ved No-
fima, Næring og
bedrift, Tromsø

Kathrine 
Tveiterås

forsker ved Norges
fiskerihøgskole,

UiT

Bjørn-Petter 
Finstad

førsteamanuensis
ved Norges fiskeri-

høgskole, UiT

«Mens filetindustrien ble preget av
landsdelen den skulle fornye, vil
petroleumsnæringen forme Nord-
Norge i sitt bilde». Påstanden er
hentet fra bind 3 i bokserien «Hvor
går Nord-Norge?» som snart utgis
på forlaget Orkana Akademisk. 

I Nord-Norge feirer næringsak-
tører og toneangivende politiske
miljøer at landsdelen for alvor skal
inn i petroleumsæraen. Men i skyg-
gen av den petroleumsdrevne vek-
sten opplever andre deler av norsk
næringsliv, deriblant fiskeindustri-
en, problemer.  

Skatteskjerpelsene for petro-
leumssektoren som statsministeren
presenterte 5. mai er motivert av ut-
fordringene for de ikke-petro-
leumsbaserte næringene. Regje-
ringen vil styrke norsk landindus-
tris konkurransekraft ved å redu-
sere skattene, samtidig som skatt-
leggingen av oljesektoren skjerpes. 

Den norske velferdsmodellen
er en viktig grunn til petroleums-
sektorens sterke strukturerende
virkning på øvrig næringsliv. 

Arbeidsgiverne, arbeidstakerne
og staten er enige om at privat og
offentlig velstand må bygge på et
produktivt arbeidsliv. Samordnede
oppgjør med små rom for lokale til-
legg bidrar til små lønnsdifferanser
mellom sektorene. Statens bidrag
er å sikre arbeidstakernes sosiale
sikkerhetsnett. 

Petroleumssektoren 
løfter lønnsnivået
Til tross for høy skatt er petro-
leumssektoren svært lønnsom, og
har bedre lønns- og arbeidsvilkår
enn andre sektorer. Petroleumssek-
toren har derfor vokst og hentet ar-
beidskraft fra mindre lønnsomme
deler av norsk arbeidsliv – i tråd
med den norske modellen. 

Dette har bidratt til å løfte det

norske lønnsnivået siden Norge ble
en oljenasjon for 40 år siden. Be-
drifter må derfor ha høy produkti-
vitet og god lønnsevne for å være i
stand til å konkurrere om kvalifi-
serte arbeidstakere. 

Virksomheter som sliter med
lønnsomheten kan ikke velte pro-
blemet over på arbeidstakerne
ved å senke lønningene.

Alternativet til effektivisering er
å innstille driften. Arbeidskraften
flytter til bedrifter og regioner som
kan møte høye krav til produkti-
vitet og lønnsomhet.

Filetindustrien sliter med lønn-
somheten og har gjort det lenge,
selv om det finnes eksempler på fi-
letbedrifter som har vært lønn-
somme over tid. 

De siste 20 årene har bransjen
som helhet bare unntaksvis gått
med overskudd. Typiske fiskerire-
gioner har dermed opplevd ned-
gang i sysselsetting og tilbakegang
i folketall. 

Dette er en av årsakene til at også
ordførere i fiskerikommuner i
Nord-Norge ser med svært positive
øyne på mulighetene for nye ar-
beidsplasser som petroleumssekto-
ren bringer med seg. 

Distriktspolitiske 
virkemidler utfordres 
Fiskeripolitikk har tradisjonelt vært

distriktspolitikk, spesielt i Nord-
Norge. Forslaget til innskjerping av
trålernes leveringsplikt og bedrif-
tens bearbeidingsplikt som regje-
ringen sendte på høring i 2012, var
et uttrykk for at den sittende regje-
ringen vurderte å fortsette å bruke
fiskerinæringen som distriktspoli-
tisk virkemiddel. Høringsutta-
lelsene fra politiske aktører tydet
på stor nordnorsk tilslutning til for-
slagene. 

Til sterk skuffelse fra nordnor-
ske politikere konkluderte fiske-
riministeren i midten av juni
med at forslagene ikke skulle
iverksettes fordi «situasjonen i
hvitfisknæringen har blitt bety-
delig forverret, som en følge av
den økonomiske krisen i våre
største eksportmarkeder». 

Samtidig slår den nylig framlag-
te sjømatmeldingen fast at næring-
en skal være uten subsidier, pro-
duktiv nok til å kunne konkurrere
om arbeidskraft og leve opp til sla-
gordet «Verdens fremste sjømatna-
sjon».  

Den sterke vektleggingen av pro-
duktivitet i sjømatmeldingen, er en
dyd av nødvendighet. Hvis fiskeri-
næringa skal være «verdens frem-
ste» under konkurransevilkår som
dikteres av petroleumssektoren, må
produktiviteten komme først. 

For ordførere som ser sine be-
drifter krympe eller forsvinne, er
utsiktene små til å skaffe hjelp til
selektive beskyttelsestiltak rettet
mot ulønnsomme virksomheter.
Lengre sør settes det ikke inn kraft-
fulle virkemidler for å forhindre at
produksjon av cellulose og solcel-
ler forsvinner. 

Når det gjelder forslaget om inn-
skjerping av leveringsplikten for
trålerne og bearbeidingsplikten for
filetbedriftene, var det derfor mer
overraskende at det overhodet ble
fremmet enn at det til slutt ble lagt
dødt. 

Tunge premisser
En sterkt voksende petroleumssek-
tor legger tunge premisser for an-
nen næringsvirksomhet. I nord er
særlig fiskerinæringen utsatt. 

Skjerpet konkurranse om nøk-
kelpersonell som navigatører, ma-
skinister og teknikere, vil ytterli-
gere skjerpe kravet til lønnsomhet
og strukturering i fiskerinæringen. 

Den sterke konkurransen om
nøkkelarbeidskraft hardner yt-
terligere til med økt vekst i petro-
leumssektoren i nord, og aktører
i fiskeriene vil bli stilt overfor
vanskelige valg: øk produktivite-
ten eller innstill driften. 

Dette utfordrer realismen i fort-
satt å bruke fiskerinæringen som
distriktspolitisk virkemiddel, og
det støtter opp om en av konklusjo-
nene i nevnte bok: «Veksten i pe-
troleumssektoren i nord gjør det
både mulig og nødvending å lette
på distriktspolitisk motiverte plik-
ter for aktørene i fiskerinæringen.» 

VANSKELIGE VALG: En sterkt voksende petroleumssektor legger tunge premis-
ser for annen næringsvirksomhet. I nord er særlig fiskerinæringen utsatt. 

Et oljesmurt Nord-Norge
Edgar Henriksen

seniorforsker 
ved Nofima, 

Næring og be-
drift, Tromsø

For ordførere som ser sine bedrifter
krympe eller forsvinne, er utsiktene små

til å skaffe hjelp til selektive beskyttel-
sestiltak for ulønnsomme virksomheter. 
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produktivt arbeidsliv. Samordnede oppgjør med

små rom for lokale tillegg bidrar til små

lønnsdifferanser mellom sektorene. Statens

bidrag er å sikre arbeidstakernes sosiale

sikkerhetsnett.

Petroleumssektoren løfter lønnsnivået

Til tross for høy skatt er petroleumssektoren

svært lønnsom, og har bedre lønns- og

arbeidsvilkår enn andre sektorer.

Petroleumssektoren har derfor vokst og hentet

arbeidskraft fra mindre lønnsomme deler av norsk

arbeidsliv - i tråd med den norske modellen.

Dette har bidratt til å løfte det norske lønnsnivået siden

Norge ble en oljenasjon for 40 år siden. Bedrifter må

derfor ha høy produktivitet og god lønnsevne for å være i

stand til å konkurrere om kvalifiserte arbeidstakere.

Virksomheter som sliter med lønnsomheten kan ikke

velte problemet over på arbeidstakerne ved å senke

lønningene.

Alternativet til effektivisering er å innstille driften.

Arbeidskraften flytter til bedrifter og regioner som kan

møte høye krav til produktivitet og lønnsomhet.

Filetindustrien sliter med lønnsomheten og har gjort det

lenge, selv om det finnes eksempler på filetbedrifter
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som har vært lønnsomme over tid.

De siste 20 årene har bransjen som helhet bare

unntaksvis gått med overskudd. Typiske

fiskeriregioner har dermed opplevd nedgang i

sysselsetting og tilbakegang i folketall.

Dette er en av årsakene til at også ordførere i

fiskerikommuner i Nord-Norge ser med svært

positive øyne på mulighetene for nye

arbeidsplasser som petroleumssektoren bringer

med seg.

Distriktspolitiske virkemidler utfordres

Fiskeripolitikk har tradisjonelt vært

distriktspolitikk, spesielt i Nord-Norge. Forslaget

til innskjerping av trålernes leveringsplikt og

bedriftens bearbeidingsplikt som regjeringen

sendte på høring i 2012, var et uttrykk for at den

sittende regjeringen vurderte å fortsette å bruke

fiskerinæringen som distriktspolitisk virkemiddel.

Høringsuttalelsene fra politiske aktører tydet på

stor nordnorsk tilslutning til forslagene.

Til sterk skuffelse fra nordnorske politikere

konkluderte fiskeriministeren i midten av juni

med at forslagene ikke skulle iverksettes fordi

«situasjonen i hvitfisknæringen har blitt betydelig

forverret, som en følge av den økonomiske krisen

i våre største eksportmarkeder».

Samtidig slår den nylig framlagte

sjømatmeldingen fast at næringen skal være

uten subsidier, produktiv nok til å kunne

konkurrere om arbeidskraft og leve opp til

slagordet «Verdens fremste sjømatnasjon».

Den sterke vektleggingen av produktivitet i

sjømatmeldingen, er en dyd av nødvendighet.

Hvis fiskerinæringa skal være «verdens fremste»

under konkurransevilkår som dikteres av

petroleumssektoren, må produktiviteten komme

først.

For ordførere som ser sine bedrifter krympe eller

forsvinne, er utsiktene små til å skaffe hjelp til

selektive beskyttelsestiltak rettet mot

ulønnsomme virksomheter. Lengre sør settes det

ikke inn kraftfulle virkemidler for å forhindre at

produksjon av cellulose og solceller forsvinner.

Når det gjelder forslaget om innskjerping av

leveringsplikten for trålerne og bearbeidingsplikten for

filetbedriftene, var det derfor mer overraskende at det

overhodet ble fremmet enn at det til slutt ble lagt dødt.

Tunge premisser

En sterkt voksende petroleumssektor legger tunge

premisser for annen næringsvirksomhet. I nord er særlig

fiskerinæringen utsatt.

Skjerpet konkurranse om nøkkelpersonell som

navigatører, maskinister og teknikere, vil ytterligere

skjerpe kravet til lønnsomhet og strukturering i

fiskerinæringen.

Den sterke konkurransen om nøkkelarbeidskraft hardner

ytterligere til med økt vekst i petroleumssektoren i nord,

og aktører i fiskeriene vil bli stilt overfor vanskelige valg:

øk produktiviteten eller innstill driften.

Dette utfordrer realismen i fort-satt å bruke

fiskerinæringen som distriktspolitisk virkemiddel, og det

støtter opp om en av konklusjonene i nevnte bok:

«Veksten i petroleumssektoren i nord gjør det både mulig

og nødvending å lette på distriktspolitisk motiverte

plikter for aktørene i fiskerinæringen.»

* For ordførere som ser sine bedrifter krympe eller

forsvinne, er utsiktene små til å skaffe hjelp til selektive

beskyttelsestiltak for ulønnsomme virksomheter.

Kronikkforslag sendes til: kronikk@nordlys.no

Krav til lengde: 5.000-5.200 tegn inkl. mellomrom. Legg

ved portrettfoto. Kronikkansvarlig: Terje Morken tlf.

77623585/ 90126067. E-post:

terje.morken@nordlys.no

Bildetekst: MOTBAKKE: Filetindustrien sliter med

lønnsomheten og har gjort det lenge, selv om det finnes

eksempler på filetbedrifter som har vært lønnsomme

over tid.

© Nordlys

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 7 av 238



Fiskeri og oljenæring
Finnmarksposten. Publisert på trykk 13.06.2013. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
seniorforsker Edgar Henriksen (Nofima). Side: 28.

Torsdag     flo        0646 og 1916
                  fjære    1308   

Fredag       flo        0724 og 1958     
                  fjære    0114 og 1348  
                  
Lørdag      flo        0807 og 2047 

         fjære    0156 og 1433 

Søndag     flo        0855 og 2142
                  fjære    0244 og 1522    

Mandag     flo        0951 og 2243
                  fjære    0340 og 1618

Tirsdag      flo        1051 og 2345
                  fjære    0443 og 1719

Onsdag     flo        1155 og 0045
                  fjære    0549 og 1820 

Torsdag     sør      Finnmarken
                  nord    Kong Harald

Fredag       sør      Trollfjord
  nord    Lofoten

Lørdag      sør       Kong Harald
                  nord     Midnatsol

Søndag     sør       Lofoten
                  nord     Vesterålen

Mandag     sør      Midnatsol 
  nord    Nordkapp

Tirsdag      sør      Vesterålen 
  nord    Nordnorge

Onsdag     sør      Nordkapp 
  nord    Polarlys

Hurtigrutene

Sola

Cruisebåtanløp

Høy- og lavvann

Honningsvåg Havn

Midnattsol

Lørdag Rotterdam VI
Lørdag Mein Schiff 1
Søndag Queen Mary 2
Søndag Magnifica
Søndag Amadea
Søndag The World
Mandag Voyager
Tirsdag Hamburg
Onsdag Albatross
Onsdag Berlin

Lesernes mening
28 torsdag 13. juni 2013.

Styring i Måsøy - eller mangel på sådan?
Når noen som systemat-
isk har brutt sine valg-
løfter kaller andre for 
løgner, bør man følge 
godt med. Da er det som 
regel en avlednings-
manøver.

politiske vedtak, eller mangel på 
gjennomføring av saker som får 
konsekvenser for befolkningen.
Rådmannen har i sitt saks-

fremlegg til formannskapet sagt 
at dersom ikke noe gjøres med 
økonomien så kan Måsøy kom-
mune havne i ROBEK.
Jeg mener at den økonomiske 

situasjonen ville ha vært ennå 
verre dersom det ikke hadde 
vært for alle stillingene som står 
vakant og ikke tilsettes. Atter et 
eksempel på at politikerne kvier 
seg for å styre og lede. 
Jeg vet ikke om befolkning i 

Måsøy er fornøyd med Høyres 
«nye ideer og nye muligheter», 
men jeg kan konstatere at i Mås-
øy er intet nytt og ingenting har 
skjedd under sittende regime.

Ingalill Olsen
Kommunestyrerepresentant 

for Måsøy AP

Når det gjelder barnehagen 
som ble drevet på Gunnarnes ca. 
ett år, så er det mulig at det ikke 
var penger igjen etter dette pro-
sjektet som kunne brukes på 
SFO på Gunnarnes. Men da vi 
ikke har hatt politisk behandling 
av det avsluttede årsregnskapet 
fra Izza Nova barnehage på Gun-
narnes, samt årsmelding for det 
året det var drift der, har vi ikke 
noen oversikt over hva resultatet 
av en barnehage med  to unger 
beløp seg til. Det skal bli interes-
sant å se resultatet fra driften av 
barnehagen når den legges frem.
Mitt innlegg var ikke et valg-

kampinnlegg. Det er over to år til 
kommunevalget, så valgkamp 
får vi vente med.  Min hensikt er 
å påpeke tingenes tilstand, samt 
å informere. Måsøy kommunes 
politiske ledelse informerer selv 
ikke om konsekvenser av 

set vært nede for full telling.
Olli kommenterte heller ikke 

at H og SP har innført eiendoms-
skatt, mot sine egne valgløfter.
Heller ikke sier hun noe om at 

prisen i barnehagen er hevet til 
makspris av H og SP. Grunnen er 
enkel, Olli vil ikke ha fokus på 
hva H og SP har gjort. Til tross 
for at de har sittet med makta i 
snart to år så skylder hun på AP. 
Når skal Olli ta ansvar selv? 
Når det gjelder Ingøy skole så 

vidt jeg erfarer, så ble ikke ung-
domsskoletillegget lagt inn i 
budsjettet, men dette vil vel 
fremgå av regnskapet for 2012 
når det engang blir lagt fram. 
Forøvrig har ikke Måsøy kom-
mune, i år heller, klart å rappor-
tere til KOSTRA (statens rappo-
rteringsoversikt) før systemet ble 
lukket. Atter et eksempel på 
uakseptabel og dårlig styring.

snart ett år.
Kan det forventes at elevene 

fortsatt vil skåre godt på de na-
sjonale leseprøvene uten tilgang 
på litteratur? (Noe den lokale le-
seplanen vektlegger sterkt.) Hva 
med alle lesehestene i kommu-
nen? Vi har toppet utlånsstatis-
tikken i mange år. Nå har de ikke 
et tilbud lengre, noe som er lov-
pålagt, både for elever og 
voksne.
Olli forsvarer ikke at H og Sp 

har barbert bort mesteparten av 
kulturskolen og at det knapt fins 
kulturtilbud igjen i Måsøy kom-
mune. 17. mai fikk vi høre at 
Havøysund Musikkforening et-
terlyste rekruttering og var vel-
dig bekymret.  Kulturskolen, 
gjennom skolekorpset har vært 
garantisten for denne, men da 
stillingen etter dirigent Alfred 
Stabell ble stilt vakant har korp-

Ordfører Olli liker tydeligvis 
ikke at jeg kritiserer hennes 
manglende styringsevne i Måsøy 
kommune.
Hun om det. Hun bedriver 

revisjon og henviser til tidligere 
budsjett, noe som neppe interes-
serer andre enn henne og meg.
Men det som er interessant er 

det hun IKKE kommenterer. 
Hun sier ingenting om nedleg-
ging av Ingøy og Måsøy skole. 
Hun sier ingenting om at biblio-
teket i Måsøy har vært stengt i 

Olje- og energiministeren 
annonserte åpning av 
Barentshavet sørøst som 
ny petroleumsprovins 
bare uker etter at Statoil 
hadde kunngjort at det 
blir oljeterminal i synsa-
vstand fra Honningsvåg.

ene.beidskrevende fiskeproduksjon og 
mangel på alternativ sysselsetting 
i typiske fiskeriregioner har ført til 
tilbakegang i folketall. Dette gjør 
at kystordførere, også i typiske 
fiskerikommuner, ser med svært 
positive øyne på de nye mulighe-
tene for lønnsomme arbeidsplas-
ser som petroleumssektoren 
bringer med seg. 

Kvart århundre
Fra Snøhvitfeltet ble oppdaget 
tidlig på 80-tallet skulle det ta et 
kvart århundre før den første gas-
sen ble sluppet inn på Melkøyan-
legget i august 2007. Finnmarks-
politikere, som ivret for rask ut-
bygging, fikk tidlig beskjed om at 
utbygging i nord ikke ville skje ut 
fra fylkets behov for vekst og sys-
selsetting. Det var nasjonens 
behov for økonomisk utvikling og 
skatteinntekter som var det vik-
tigste. Slik er det fremdeles. Kraf-
ten i oljesektorens ekspansjon 
nordover og østover, er i første 
rekke bestemt av hva som tjener 
nasjonens interesser. At slik eks-
pansjon gir lønnsomme og høyt 
betalte jobber i Finnmark, er en 
hyggelig bonus. I motsetning til 
fiskerinæringa, som har gitt spredt 
aktivitet, vil petroleumssektoren 
bli langt mer konsentrert. 
Det å leve med en petroleums-

økonomi er ikke noe nytt for 
fiskerinæringa i Finnmark. Man 
har lenge måttet forholde seg til 
konkurransen om teknikere, ma-
skinister og navigatører. Det nye 
er samlokalisering. Der det kom-
mer petroleumsaktivitet, vil en fra 
før sterk konkurranse om nøkke-
larbeidskraft bli ytterligere skjer-
pet. Sammen med vekst og vel-
stand på et fåtall steder, bringer 
petroleumssektoren derfor med 
seg skjerpet konkurranse i andre 
konkurranseutsatte næringer 
langs hele kysen.
Kravet til effektivisering og 

strukturering for fiskeflåten og 
fiskeindustrien blir derfor sterkere 
enn før. Den negative utviklingen 
vi har sett i sysselsetting og boset-
ting i ensidige fiskerisamfunn kan 
bli forsterket. Utviklingen kan 
også føre til at fiskeriene blir bygd 
ned der petroleumsaktiviteter lo-
kaliseres. I så fall vil det kunne gi 
mer fisk og høyere aktivitet på de 
stendene i Finnmark som ikke ny-
ter godt av petroleumsinvestering-

lig aktivitet enn normale skatte-
inntekter tilsier. Til tross for res-
sursrenten er petroleumssektoren 
svært lønnsom, gir svært gode 
lønns- og arbeidsvilkår og legger 
grunnlaget for lønnsomme leve-
randører av varer og tjenester. 
Petroleumssektoren har derfor 
vokst og hentet arbeidskraft fra 
mindre lønnsomme deler av norsk 
arbeidsliv. I den 40-årsperioden vi 
har vært en petroleumsnasjon har 
dette bidratt til å løfte det norske 
lønnsnivået sakte men sikkert. 
Bedrifter må ha høy produktivitet 
og lønnsevne for å være i stand til 
å konkurrere om kvalifiserte ar-
beidstakere.
Det er godt kjent at fiskeindu-

strien og spesielt filetindustrien 
sliter med lønnsomheten, og har 
gjort det lenge. Det er sammen-
satte årsaker til dette. Økt konkur-
ranse fra annen hvitfisk, både 
fanget og oppdrettet, presser pris-
ene på fryst filet. Produksjonen 
skjer i land med langt lavere kost-
nadsnivå og fordi transport er bil-
lig og effektiv.
Norsk filetindustris konkurren-

ter henter fryst og ferskt råstoff 
fra hele verden, også Norge, og 
produserer effektivt hele året. For 
å nå bedre betalte markeder har fi-
letindustrien i Norge lagt om til å 
produsere fersk filet. Produksjon-
en er avhengig av stabile leveran-
ser av høy kvalitet på råstoff for å 
være tilstrekkelig lønnsom. Indu-
strien sliter imidlertid med store 
variasjoner både i mengder og 
kvalitet, fra år til år og mellom se-
songer. Ferskt råstoff fra trålere, 
som opprinnelig var tenkt å gi sta-
bilitet i leveransene, er ikke spe-
sielt godt egnet til produksjon av 
fersk filet.
Skal man drive trålerne rasjo-

nelt, blir store deler av råstoffet 
for gammelt til å gi lønnsom pro-
duksjon av fersk filet. Selv om det 
finnes eksempler på filetproduse-
nter som i lang til har vært lønn-
somme, så har bransjen som hel-
het bare unntaksvis gått med 
overskudd de siste 20 årene. Ned-
gangen i sysselsetting i filetpro-
duksjon har derfor vært markert 
og i tråd med den norske model-
len.
Regionalpolitiske virkemidler, 

redningspakker og økte kvoter har 
ikke klart å stå i mot effektene av 
endringene i markedet. Mindre ar-

sikres gjennom samordnede og 
sentraliserte oppgjør. Et vesentlig 
kjennetegn med modellen er det 
som kalles lønnskompresjon. 
Samordnede oppgjør, med små 
rom for lokale tillegg, sikrer at 
lønna varierer langt mindre enn i 
land som ikke har denne model-
len. I internasjonal sammenheng 
er derfor lønnsforskjellene i Nor-
ge små, det være seg mellom 
bransjer, mellom bedrifter i 
samme bransje, eller mellom of-
fentlig og privat sektor. Statens 
bidrag er på den ene siden å sikre 
arbeidstakerens sosiale sikker-
hetsnett gjennom ordningene som 
i dag er samlet i NAV. På den 
andre siden sikres finansieringen 
av det brede tilbudet av offentlige 
tjenester som velferdsstaten har å 
tilby. 
Små lønnsforskjeller gjør at 

næringer og bedrifter som går 
godt, gir eierne god avkastning og 
sikrer investering og ekspansjon. 
Deler av næringslivet som sliter 
med lønnsomheten kan ikke velte 
problemene over på arbeidsta-
kerne ved å senke lønna. De blir 
tvunget til effektivisering eller å 
innstille driften. Gjennom ord-
ningene i NAV sikres arbeidsta-
kernes økonomiske trygghet ved 
ledighet.
Mobilitet sikres gjennom hjelp 

til skolering for å kvalifisere seg 
til jobber i bedrifter som har 
behov for arbeidskraft. På kysten 
av Finnmark har de langvarige 
lønnsomhetsproblemene til fiske-
industrien derfor ført til fraflyt-
ting. Situasjonen her, i likhet med 
andre regioner som opplever fra-
flytting, får stor politisk oppmerk-
somhet. Likevel har modellen stor 
legitimitet. Grunnen til slik aksept 
kan være følgende: Det er en ut-
bredt oppfatning at den norske 
modellen bidrar til at norsk næ-
ringsliv er svært omstillingsdyk-
tig og produktivt. 

78 % skatt
Petroleumsselskapene på norsk 
sokkel må betale en ekstraordinær 
skatt (ressursrente) på 50 % av 
overskudd. På toppen har petro-
leumssektoren normal selskaps-
skatt på 28 % av overskudd. Det 
gir et samlet skattenivå på 78 %. 
Hoveddelen av skatteinntektene 
settes inn i oljefondet, men brukes 
også til å holde en høyere offent-

Kronikk av seniorforsker Edgar 
Henriksen (Nofima)

Optimismen er stor og politikere 
og næringsliv ser for seg at veks-
ten og velstanden som Hammer-
festregionen opplever, skal spre 
seg østover. Dette er kjærkommet. 
Fiskeindustrien, som har vært 
svært viktig for sysselsetting og 
bosetting på Finnmarkskysten, 
har slitt i årevis. Men hva betyr en 
ekspansiv petroleumsnæring for 
fiskeriene i Finnmark? 

Den norske modellen
Spørsmålet antyder at petrole-
umsnæringa påvirker rammebe-
tingelsene for fiskerinæringa. Det 
alle snakker om er den vanskelige 
konkurransen om arbeidskrafta.  I 
Norge skjer denne konkurransen 
innenfor den norske modellen. 
Denne er det bred politisk opp-
slutning om fordi den gir oss høy 
velstand og sysselsetting. Den får 
mye av æren for at det går bedre i 
norsk økonomi enn i mesteparten 
av resten av Europa. Men sam-
tidig som viktige deler av næ-
ringslivet går godt, ledet av petro-
leumssektoren, sliter andre deler 
av næringslivet. 
Den norske modellen er egent-

lig nordisk og vi deler den med 
våre naboland. Modellen ble 
skapt i Sverige på begynnelsen av 
30-tallet. Den bygger på det så-
kalte trepartssamarbeidet mellom 
arbeidsgiverne, arbeidstakerne og 
staten. Partene er enige om at pri-
vat og offentlig velstand må 
bygge på et produktivt arbeidsliv. 
I fronten skal vi ha eksportindu-
strien for å sikre at vi er interna-
sjonalt konkurransedyktige.

Lønnskompresjon
Frontfagene legger premissene 
for lønnsdannelsen i resten av ar-
beidslivet. Eksportindustriens 
stilling som premissleverandør 
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den ene siden å sikre arbeidstakerens sosiale

sikkerhetsnett gjennom ordningene som i dag er samlet

i NAV. På den andre siden sikres finansieringen av det

brede tilbudet av offentlige tjenester som velferdsstaten

har å tilby.

Små lønnsforskjeller gjør at næringer og bedrifter som

går godt, gir eierne god avkastning og sikrer investering

og ekspansjon. Deler av næringslivet som sliter med

lønnsomheten kan ikke velte problemene over på

arbeidstakerne ved å senke lønna. De blir tvunget til

effektivisering eller å innstille driften. Gjennom
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ordningene i NAV sikres arbeidstakernes

økonomiske trygghet ved ledighet.

Mobilitet sikres gjennom hjelp til skolering for å

kvalifisere seg til jobber i bedrifter som har behov

for arbeidskraft. På kysten av Finnmark har de

langvarige lønnsomhetsproblemene til

fiskeindustrien derfor ført til fraflytting.

Situasjonen her, i likhet med andre regioner som

opplever fraflytting, får stor politisk

oppmerksomhet. Likevel har modellen stor

legitimitet. Grunnen til slik aksept kan være

følgende: Det er en utbredt oppfatning at den

norske modellen bidrar til at norsk næringsliv er

svært omstillingsdyktig og produktivt.

78 % skatt

Petroleumsselskapene på norsk sokkel må

betale en ekstraordinær skatt (ressursrente) på

50 % av overskudd. På toppen har

petroleumssektoren normal selskapsskatt på 28

% av overskudd. Det gir et samlet skattenivå på

78 %. Hoveddelen av skatteinntektene settes inn

i oljefondet, men brukes også til å holde en

høyere offentlig aktivitet enn normale

skatteinntekter tilsier. Til tross for ressursrenten

er petroleumssektoren svært lønnsom, gir svært

gode lønns- og arbeidsvilkår og legger grunnlaget

for lønnsomme leverandører av varer og

tjenester. Petroleumssektoren har derfor vokst og

hentet arbeidskraft fra mindre lønnsomme deler

av norsk arbeidsliv. I den 40-årsperioden vi har

vært en petroleumsnasjon har dette bidratt til å

løfte det norske lønnsnivået sakte men sikkert.

Bedrifter må ha høy produktivitet og lønnsevne

for å være i stand til å konkurrere om kvalifiserte

arbeidstakere.

Det er godt kjent at fiskeindustrien og spesielt

filetindustrien sliter med lønnsomheten, og har

gjort det lenge. Det er sammensatte årsaker til

dette. Økt konkurranse fra annen hvitfisk, både

fanget og oppdrettet, presser pris-ene på fryst

filet. Produksjonen skjer i land med langt lavere

kostnadsnivå og fordi transport er billig og

effektiv.

Norsk filetindustris konkurrenter henter fryst og

ferskt råstoff fra hele verden, også Norge, og produserer

effektivt hele året. For å nå bedre betalte markeder har

filetindustrien i Norge lagt om til å produsere fersk filet.

Produksjonen er avhengig av stabile leveranser av høy

kvalitet på råstoff for å være tilstrekkelig lønnsom.

Industrien sliter imidlertid med store variasjoner både i

mengder og kvalitet, fra år til år og mellom sesonger.

Ferskt råstoff fra trålere, som opprinnelig var tenkt å gi

stabilitet i leveransene, er ikke spesielt godt egnet til

produksjon av fersk filet.

Skal man drive trålerne rasjonelt, blir store deler av

råstoffet for gammelt til å gi lønnsom produksjon av

fersk filet. Selv om det finnes eksempler på

filetprodusenter som i lang til har vært lønnsomme, så

har bransjen som helhet bare unntaksvis gått med

overskudd de siste 20 årene. Nedgangen i sysselsetting

i filetproduksjon har derfor vært markert og i tråd med

den norske modellen.

Regionalpolitiske virkemidler, redningspakker og økte

kvoter har ikke klart å stå i mot effektene av endringene

i markedet. Mindre arbeidskrevende fiskeproduksjon og

mangel på alternativ sysselsetting i typiske

fiskeriregioner har ført til tilbakegang i folketall. Dette

gjør at kystordførere, også i typiske fiskerikommuner, ser

med svært positive øyne på de nye mulighetene for

lønnsomme arbeidsplasser som petroleumssektoren

bringer med seg.

Kvart århundre

Fra Snøhvitfeltet ble oppdaget tidlig på 80-tallet skulle

det ta et kvart århundre før den første gassen ble

sluppet inn på Melkøyanlegget i august 2007.

Finnmarkspolitikere, som ivret for rask utbygging, fikk

tidlig beskjed om at utbygging i nord ikke ville skje ut fra

fylkets behov for vekst og sysselsetting. Det var

nasjonens behov for økonomisk utvikling og

skatteinntekter som var det viktigste. Slik er det

fremdeles. Kraften i oljesektorens ekspansjon nordover

og østover, er i første rekke bestemt av hva som tjener

nasjonens interesser. At slik ekspansjon gir lønnsomme

og høyt betalte jobber i Finnmark, er en hyggelig bonus. I

motsetning til fiskerinæringa, som har gitt spredt

aktivitet, vil petroleumssektoren bli langt mer

konsentrert.

Det å leve med en petroleumsøkonomi er ikke noe nytt
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for fiskerinæringa i Finnmark. Man har lenge

måttet forholde seg til konkurransen om

teknikere, maskinister og navigatører. Det nye er

samlokalisering. Der det kommer

petroleumsaktivitet, vil en fra før sterk

konkurranse om nøkkelarbeidskraft bli ytterligere

skjerpet. Sammen med vekst og velstand på et

fåtall steder, bringer petroleumssektoren derfor

med seg skjerpet konkurranse i andre

konkurranseutsatte næringer langs hele kysen.

Kravet til effektivisering og strukturering for

fiskeflåten og fiskeindustrien blir derfor sterkere

enn før. Den negative utviklingen vi har sett i

sysselsetting og bosetting i ensidige fiskerisamfunn kan

bli forsterket. Utviklingen kan også føre til at fiskeriene

blir bygd ned der petroleumsaktiviteter lokaliseres. I så

fall vil det kunne gi mer fisk og høyere aktivitet på de

stendene i Finnmark som ikke nyter godt av

petroleumsinvesteringene.

© Finnmarksposten

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 10 av 238



Betaler mer for fisk fanget på krok
Forskning.no. Publisert på nett 23.04.2013 06:05. Profil: Nofima faglig.
Bjørn Tore Forberg.

Kunder i britiske supermarkeder synes

frossenfisken er mer fristende når den er merket

krokfanget kommunikasjonsrådgiver Tirsdag 23.

april 2013 I samarbeid med Nofima

Fiskeelskere i Storbritannia biter på kroken når

fisken selv er krokfanget. (Foto: Edgar

Henriksen/Nofima) Britiske kunder er villige til å

betale opp mot 22 prosent ekstra for en pakning

fryst torsk eller hyse når produktene er merket

med krokfanget.

Merket islandsk gir også prisgevinst og det er

store prisforskjeller mellom supermarkedkjedene,

sier seniorforsker Geir Sogn-Grundvåg ved

Nofima.

Han mener at fiskeindustrien har gode muligheter

til å bedre økonomien ved å tilby mer

differensierte produkter i en situasjon med sterkt

prispress som følge av rekordhøye torskefangster

og svekket kjøpekraft i de viktigste

hvitfiskmarkedene.

Siden 2010 har forskere ved Nofima ukentlige

registrert prisen på 91 ulike fryste filetprodukter

av torsk, hyse og alaska pollock i sju britiske

supermarkeder.

En såkalt hedonisk prisanalyse gjør det mulig å

avdekke effekten av hver enkelt produktegenskap

på pris.

Ansvarlige engelskmenn

Det mest påfallende resultatet fra analysen er at

egenskapen krokfanget oppnår hele 22 prosent

høyere pris enn ellers like produkter.

Denne prisgevinsten, som gjelder både for torsk

og hyse, kan trolig forklares med at krokfanget

fisk er av bedre kvalitet enn fisk fanget med

andre redskaper, og at den derfor er dyrere i

innkjøp.

Det at kjedene velger å merke produkter som

krokfanget har trolig sammenheng med at denne
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fangstmetoden oppfattes å være mer skånsom

mot havbunnen og således passer godt inn

kjedenes bestrebelser etter å opptre ansvarlig,

sier Sogn-Grundvåg.

Nasjonsmerke

Linefanget islandsk hysefilet. Både linefanget og

islandsk gir ekstra pris hos britiske kunder. (Foto:

Nofima) Sett med norske øyne er det interessant

at vår studie viser at islandsk opprinnelse oppnår

en prisgevinst på fem prosent, sier Sogn-

Grundvåg.

De største utslagene i pris er knyttet til

supermarkedenes egne merkevarer.

Marks & Spencer topper med en prispremie på

49 prosent, etterfulgt av Coop med 32 prosent

og Waitrose med 30 prosent, mens Tesco og Lidl

har prispremier på henholdsvis -23 og 25

prosent.

Innen fryst hvitfiskfilet er det kun to

produsentmerker, Birds Eye og Youngs. Birds Eye

oppnår en betydelig prispremie på opptil 46

prosent, mens Youngs oppnår 21 prosent

premie.

Det er og verd å merke seg at alaska pollock-filet,

som forventet, er langt billigere enn filet av torsk

og hyse.

De svært store prisforskjellene mellom de sju

supermarkedene kan være nyttig informasjon for norske

eksportører som vurderer hvilke supermarkedkjeder de

skal tilby sine produkter, sier Sogn-Grundvåg.

Prisnivået vi finner på hvitfisk på tvers av kjeder

stemmer godt overens med det generelle prisnivået.

Kunnskapen om størrelsen på prispremier for ulike

egenskaper kan også være nyttig i prisforhandlinger med

kjedene.

Og dessuten for norske produsenter som vurderer

hvordan de skal differensiere sine produkter i markedet,

sier Sogn-Grundvåg.

Referanse:

Sogn-Grundvåg m.fl.: The value of line-caught and other

attributes: An exploration of price premiums for chilled

fish in UK supermarkets, Marine Policy, Volume 38,

March 2013, Pages 41 44, doi:

10.1016/j.marpol.2012.05.017.

© Forskning.no

Se webartikkelen på http://ret.nu/kqK03ybG

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 12 av 238



Kvalitet og forutsigbarhet
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Norsk filetnæring står 
og faller på forutsigbar 
tilførsel av råstoff med 

høy kvalitet. De markeds- og 
produksjonsmessige konse-
kvensene av uregelmessig 
tilførsel av råstoff med varier-
ende kvalitet er så store at 
norsk filetnæring vil kunne 
marginaliseres dersom disse 
utfordringene ikke løses.

Det aller meste av den 
ferske norske torsken landes 
i årets fire første måneder. 
Årets sesong har vært ekstra 
hektisk på grunn av rekord-
høye kvoter. Siden kvoteøk-
ningen har kommet samtidig 
med betydelige økonomiske 
utfordringer i våre største 
torskemarkeder, har prisen 
både på første hånd og i 
sluttmarkedet falt. Mange 
fartøy har respondert med 
større fangster på kortere 
tid. Hensikten har vært å 
redusere fangstkostnadene 
for å sikre egen lønnsomhet. 
Når fangsteffektiviteten økes 
går det ofte på bekostning 
av råstoffkvaliteten. En slik 
fangststrategi truer eksis-
tensen til norsk filetindustri, 
fordi det er den delen av 
hvitfiskindustrien som ram-
mes hardest av varierende 
råstoffkvalitet.

Filetindustri
Nofima har vist at betyde-
lige deler av råstoffet som 
leveres fra kystflåten er 
dårlig utblødd, har spalting 
i fiskekjøttet og slag- eller 
klemskader. De vanligste 
feilene på råstoffet i filetin-
dustrien er dårlig utblødning, 
spalting og sur eller dårlig 
lukt, som igjen gir «rød filet», 
spalting og dårlig lukt på 
sluttproduktene.

Konsekvenser
Konsekvensene av dårlig rå-
stoffkvalitet i filetindustrien 
blir tydelige både i produksjo-
nen og i sluttmarkedet. Varia-
bel råstoffkvalitet gir dårli-
gere produksjonseffektivitet 
og økte lønnskostnader per 
produsert enhet og reduserer 
utbyttet i produksjonen. Er 
det skader i tykkfisken, kan 
det for eksempel ikke produ-
seres like mye loins som av en 

feilfri fisk. Et annet moment 
er at variabel kvalitet øker 
sannsynligheten for rekla-
masjoner og skaper betydelig 
ekstraarbeid. På lengre sikt 
vil reklamasjoner kunne 
føre til redusert etterspørsel 
eller dårligere pris. Siden 
variabel kvalitet begrenser 
fleksibiliteten i produksjonen 
setter det også begrensninger 
på mulighetene til å levere 
de mest etterspurte og best 
betalte produktene.

Lokalisering
Skal norsk filetnæring ha 
en lønnsom framtid må den 

redusere produksjonskost-
nadene. Mange aktører i 
hvitfisknæringen har de siste 
årene pekt på automatisering 
som en forutsetning for en 
norsk filetindustri og en stra-
tegi for å redusere ulempene 
med et høyt kostnadsnivå i 
Norge. 

En forutsetning for en 
vellykket automatisering er 
et velegent råstoff, hvis ikke 
reduseres utbyttet i produk-
sjonen og bedriftene behøver 
mer manuelt arbeid. Det vil 
gå på bekostning av lønnsom-
heten. 

Hvis ikke variasjonene i 
råvarekvaliteten reduseres 
vil manuell filetproduksjon 
være nødvendig. 

Dette vil bidra til å flytte 
produksjonen til geografiske 
områder med lave lønnskost-
nader. Billig arbeidskraft 
forklarer hvorfor Kina er den 
største eksportøren av fryste 
torskefileter til EU. Likeledes 
bidrar det polske lønnsnivået 
til en betydelig eksport av 
fersk sløyd og hodekappet 
norsk torsk til polsk videre-
foredlingsindustri.

Stabil tilførsel
En mer automatisert pro-
duksjon betyr høyere faste 
kostnader. Skal en oppnå 
lønnsomhet i en automatisert 
filetindustri må en i tillegg 
til høy råstoffkvalitet sikre 
stabil råstofftilførsel. Hvor-
dan kan filetindustrien løse 
utfordringene relatert til 
kvalitet og tilførsel?

Mulige løsninger
Krokfanget fisk oppfattes å 
ha bedre kvalitet enn fisk 
fanget med andre redskaper. 
Størrelsen på fangsten er 
også avgjørende for kvalite-
ten. Nofima har tidligere vist 
at det ofte er bedre kvalitet 
på mindre enn større fang-
ster. Det er sterke indikasjo-
ner på at filetbedrifter som 
har høy andel av krokfanget 
fisk over tid har hatt best 
lønnsomhet. Et virkemiddel 
for å sikre bedre råstoff til 
filetindustrien vil derfor være 
å øke landingene av krokfan-
get råstoff. Det forutsetter at 
industribedriftene i større 
grad bruker mulighetene i 
prissystemet til å variere pris 
etter kvalitet.

Automatisert produksjon 
med høye faste kostnader 
krever jevn tilførsel av råstoff 
hele året. Flere fangstregu-
leringer har vært innført i 
torskefiskeriene for å påvirke 

fisket i tid og rom, uten at det 
har løst utfordringene til fi-
letindustrien. En løsning kan 
være å fange fisken levende, 
slik at man kan opparbeide 
seg et levende råstofflager 
som gir grunnlag for regel-
messig tilførsel av råstoff 
med høy kvalitet. Bedriftene 
kan da hente råstoff basert på 
etterspørselen i markedet og 
ikke utelukkende på tilbudet 
i råvaremarkedet. Det gir 
muligheter for en kostnads-
effektiv og markedsstyrt 
produksjon som kan skape 
grunnlag for en lønnsom 
filetindustri i Norge.

Tilgang på råstoff av høy 
kvalitet flest mulig dager i 
året er en forutsetning for til-
stedeværelsen av en lønnsom 
norsk filetindindustri. Det må 
fiskerinæringen ta innover 
seg og arbeide aktivt med. I 
motsatt bidrar næringen til 
ytterligere flytting av indus-
triaktivitet.

Kvalitet og 
forutsigbarhet

Finn-Arne Egeness og Edgar Henriksen, begge 
forskere ved Nofima, har skrevet dette innlegget om 
kvalitet og forutsigbarhet i filetindustrien.
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framtid må vi både redusere 
produksjonskostnadene og 
identifisere segmenter som 
vil betale mer for norskpro-

Kina er både et stort 
marked og en betydelig 
konkurrent for norske 

hvitfiskindustri. Økte løn-
ninger truer imidlertid den 
kinesiske filetindustrien. 
Hvem skal produsere fryste 
fileter for konsum i Europa 
hvis kineserne ikke evner å få 
til en lønnsom produksjon?

Kina er et viktig marked for 
norsk hvitfisk, og samtidig en 
betydelig konkurrent i slutt-
markedet. Norske bedrifter 
eksporterte i 2012 fryst sløyd 
og hodekappet torsk, sei og 
hyse til Kina for NOK 960 
millioner. Siden Kina i stor 
grad videreforedler fisken og 
eksporterer den tilbake til 
EU, møter norsk industri den 
samme fisken igjen i slutt-
markedet.

Globalt råvaremarked
Moderne fryse- og tinetekno-
logi og lave transportkostna-
der har globalisert markedet 
for fryst torsk. Kineserne 
kan dermed utnytte sine lave 
lønninger til å produsere 
fryste filetprodukter manuelt. 
Det gir et høyere utbytte enn 
konkurrentene som har auto-
matisert produksjonen. Kina 
ble allerede i 2003 en større 
eksportør av fryste fileter til 
EU enn Norge. Framveksten 
til den kinesiske industrien 
kunne ikke skjedd uten at 
markedet aksepterte filet-
produkter som har vært fryst 
to ganger. En viktig årsak til 
denne aksepten er at pris er 
et viktig kjøpskriterium for 
fryste filetprodukter.

Mister fortrinn
Lønnen til kinesiske filetar-
beider er nesten tredoblet 
siden 2007. Siden kinesisk 
filetindustri er basert på 
manuelt arbeid og en unik 
tilgang på billig arbeidskraft, 
vil fortrinnet kunne forvitre 
dersom industrien respon-
derer på økte lønninger med 
en mer automatisert produk-
sjon. Hvem skal forsyne EU 
med fryste fileter dersom 
Kina reduserer produksjo-
nen på grunn av manglende 
lønnsomhet? Mye tyder på 
at Øst-Europa og Baltikum 
vil bli en større produsent av 
fryste hvitfiskfileter fram-
over. Hvorfor?

Lokalisering
Økte lønnskostnader er bare 
en av utfordringene for den 

kinesiske industrien. De 
store geografiske avstandene 
mellom Nordøst-Atlanteren 
og Kina gjør at det går lang 
tid fra kineserne kjøper inn 
hvitfisken til de får betalt for 
sine ferdigproduserte varer. 
Det er svært problematisk 
når tilgangen på kreditt både 
er begrenset og dyr. Østeuro-
peiske bedrifter er lokalisert 
nærmere både fangstfeltene 
og markedene enn kinesiske 
bedrifter, slik at kapitalbin-
dingen skjer i en kortere 
periode. Lokaliseringen gir 
også muligheter for raskere 
distribusjon. Kundene behø-
ver derfor mindre varelager 
og kan enklere korrigere 
bestillingene dersom et-
terspørselen er større enn 
forventet. Det er særlig verdi-
fullt for supermarkedskjeder 
i forbindelse med salgskam-
panjer eller i perioder med 
stor etterspørsel.

Flere råvaremuligheter
Kineserne baserer sin 
filetproduksjon på fryst sløyd 
og hodekappet fisk. Filetbe-
drifter lokalisert i Øst-Europa 
har mye større råvarefleksi-
bilitet. De kan benytte ferskt 
råstoff, i tillegg til fryst, sløyd 
og hodekappet fisk. De store 
sesongvariasjonene i de nor-
ske torskefiskeriene bidrar 
for eksempel til at prisen 
på første hånd ofte faller i 
perioden fra mars til april, 
fordi tilbudet er større enn 
etterspørselen. I perioder vil 
det derfor være mer lønnsomt 
å produsere fryste fileter av 
ferskt enn tint råstoff, selv om 
det er større kostnader med 
å transportere fisken i fersk 
enn fryst tilstand.

Produktfleksibilitet
Den geografiske avstanden 
mellom Kina og EU gjør at 
kinesiske filetbedrifter kun 
eksporterer fryste filetpro-
dukter til EU. Siden østeuro-
peiske bedrifter er lokalisert 
nært både fangstfeltene og 
konsummarkedene kan de 
produsere ferske, tinte eller 
fryste produkter avhengig av 
hva som gir best lønnsom-
het. Det gir en langt større 
produktfleksibilitet og skaper 
grunnlaget for et betydelig 
konkurransefortrinn sam-
menlignet med kinesiske 
bedrifter.

Avslutning
Pris er et viktig kjøpskrite-
rium for fryste filetprodukter. 
Det betyr at de som evner å 
tilby slike produkter til en 
lavest mulig pris vil være 
den største produsenten. Så 
lenge kinesisk industri har 
lave lønninger og kan tilby de 
billigste filetene, vil de være 
den største produsenten og 
eksportøren av slike produk-
ter til EU. En rekke forhold 
antyder imidlertid at østeu-
ropeiske land vil bli en større 
produsent av fryste filetpro-
dukter framover. Det vil en-
dre vareflyten for fryst, sløyd 
og hodekappet hvitfisk og 
redusere Kina som marked 
for norsk fisk. Samtidig vil 
det kunne øke etterspørselen 
etter fersk fisk i perioder med 
store landinger av fersk torsk 
i Norge. Dersom etterspørse-
len etter fryste fisk ikke øker, 
vil det kunne skje på bekost-
ning av etterspørselen etter 
fryst sløyd og hodekappede 
fisk under 2,5 kilo, som egner 
seg best til filetproduksjon.

Norsk industri har ikke 
klart å konkurrere mot 

Kina på pris. Vi kan heller 
ikke konkurrere mot øst-
europeiske industri på pris. 
Skal norsk filetnæring ha en 

Hvem skal produsere 
fryste torskefileter?

Krav til sjølaksefisket Norge og EU-medlemskap

Finnmark Sjølaksefiskerfore-
ning har framsatt følgende 
krav angående kommende 
sjølaksefiskesesong 2013 i 
Finnmark:

A. Fiskesesong 15.5 – 4.8 
med ukentlig fisketid 4 døgn. 
n Skal gjelde hele fylke, 

-alle tidligere kunstige soner 
fjernes.
n Kilenot/krokgarn likestil-
les. 

Da vil krokgarn naturlig 
dominere værharde strøk- ki-
lenot ellers. 
B. Ved avvik i kravet fra 
foreninga, kreves det ut 
fra kontrollerbare data 
konsensus ang. fiskesesong 
mellom Direktoratet for 
naturforvaltning (Dirnat) og 
Havforskningsinstituttet / 
Fiskeridirektoratet, fagmiljø-

ene ved våre universitet samt 
lokal kunnskap.
n Tidligere bestemte saks-
behandlerne fisketiden ut 
fra forslag fra Dirnat. alene, 
jfr. konsultasjonen mellom 
Miljødept og Sametinget. 

Dette vil ikke bli akseptert 
lenger da fisket ble forskjø-
vet fra sjø til elv, hvilket er 
unaturlig da laksen vedlike-
holdes av havet og dermed er 
en havets ressurs.
C. Forvaltningen har medført 
fangstuttak i elv / sjø til 70 % 

/ 30 % de siste åra. Resultat 
herav:  
n Samfunnsøkonomisk tap 
grunnet liten spredning av 
inntektene.
n Laksepopul. alvorlig truet 
grunnet det store uttaket av 
produktiv fisk (elvene).
n Fisket i sjøen har blitt inn-
skrenket med begrunnelsen 
- å berge villaksen- enda det 
er allment kjent at ordinært 
sjølaksefiske aldri har vært 
noen trussel mot villaksen.
n Om de siste års forvaltning 

av sjølaksefisket presses 
videre, vil en rimelig protest 
kanskje være at alle sjølakse-
fiskere starter fisket samtidig 
ut fra egne vurderinger. 
n Kanskje er slikt nødvendig 
for at samfunnet skal bli klar 
over det tyveri / ran vi er 
vitne til i lakseforvaltningen 
nå.

Styret i Finnmark 
Sjølaksefiskerforening 

NHO, Høyre og storparten 
av Ap-ledelsen truet før 
folkeavstemmingen i 

1994, med at dersom Norge 
ikke ble medlem i EU, så 
ville Norge synke i havet, 
økonomisk sett. Etter at de 
tapte folkeavstemmingen, ga 

Mye tyder på  ”at Øst-Europa og 
Baltikum vil bli en 
større produsent 
av fryste 
hvitfiskfileter 
framover

Finn-Arne Egeness er 
forsker ved Nofima.

Forsker Finn-Arne Egeness ved Nofima har skrevet denne kronikken 
om hvem som skal produsere fryste torskefileter dersom kineserne ikke 
evner å få til en lønnsom produksjon grunnet økte lønninger.

FRYST: Kina er i dag den 
største eksportøren av 
fryste torskefileter til 
EU. Økte lønninger truer 
imidlertid den kinesiske 
industrien. Det kan åpne 
muligheter for større 
produksjon i Øst-Europa 
og Baltikum. 
FOTO: NOFIMA
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framtid må vi både redusere 
produksjonskostnadene og 
identifisere segmenter som 
vil betale mer for norskpro-

duserte fileter. Det forteller 
at både automatisering og 
markedsutvikling er avgjø-
rende for en framtidig norsk 

filetindustri.

Finn-Arne Egeness, forsker 
Nofima

Kina på pris. Vi kan heller 
ikke konkurrere mot øst-
europeiske industri på pris. 
Skal norsk filetnæring ha en 

Krav til sjølaksefisket Norge og EU-medlemskap
av sjølaksefisket presses 
videre, vil en rimelig protest 
kanskje være at alle sjølakse-
fiskere starter fisket samtidig 
ut fra egne vurderinger. 
n Kanskje er slikt nødvendig 
for at samfunnet skal bli klar 
over det tyveri / ran vi er 
vitne til i lakseforvaltningen 
nå.

Styret i Finnmark 
Sjølaksefiskerforening 

NHO, Høyre og storparten 
av Ap-ledelsen truet før 
folkeavstemmingen i 

1994, med at dersom Norge 
ikke ble medlem i EU, så 
ville Norge synke i havet, 
økonomisk sett. Etter at de 
tapte folkeavstemmingen, ga 

de samme politiske kreftene 
uttrykk for at de svermet for 
at Norge burde slutte seg til 
Eurosonen.

Nå ser vi at Eurosonen slår 
sprekker. Dette skjer ved at 
innskyterne i de Kypriotiske 
bankene ikke lengere får 
flytte sine penger fritt rundt 
omkring i Eurosonen. Der-
med aksepteres det at en av 
grunnsteinene i EU-systemet 
ikke skal gjelde uinnskrenket 
lenger. Denne grunnsteinen 
heter: fri flyt av kapital. 

Det er for øvrig 21 millioner 
arbeidsledige i EU for tiden. 
Historiens høyeste for dette 
området av Europa. I flere 
land i EU er ungdomsledighe-
ten på omkring 50%.

Allikevel uttrykker norske 
statsborgere i meningsmå-
linger, at de mener at mener 
at Norge bør bli medlem i EU. 
Forstå det den som kan. Jeg 
fatter ikke at slikt er mulig i 
dag.

Jarl Hellesvik

Miljøhensyn og gruve-
industri kan kombineres

Regjeringa la onsdag 13. 
mars fram en mine-
ralstrategi som legger 

rammene for norsk gruve-
drift. Her skriver regjeringa 
at «Norsk mineralnæring 
skal være blant verdens mest 
miljøvennlige». Dessverre 
følges ikke visjonen opp med 
konkrete miljøkrav. Det er 
dårlig for industrien selv, som 
trenger at det stilles krav for 
å fornye seg, og selvfølgelig 
dårlig for miljøet.

For Rødt er det viktig å 
beholde industri i Norge. Da 
er det avgjørende at det stilles 
krav som gjør at industrien 
fornyer seg, så den ikke får 
rykte som miljøversting og 
får folkemeningen mot seg. 
Derfor gjør vi ikke indus-
trien noen tjeneste om det 
ikke stilles skikkelige krav. 
Regjeringas mineralstrategi 
har ikke skjønt dette. Den tar 
kun hensyn til gruveindustri-
ens kortsiktige behov. Glemt 
er det helhetlige hensynet til 
miljø-, industri og naturres-
surser.

Det største problemet med 
mineralstrategien er at sjøde-
poni fortsatt blir sett på som 
en mulig løsning for avfalls-
stoffene fra gruvene. Det plas-
serer Norge i gruveindustri-
ens bunnsjikt sammen med 
Tyrkia, Papua Ny Guinea og 
Indonesia. I dag er det bare 
fem land i verden som tillater 
sjødeponi. Norge legger også 
opp til enda dårligere miljø-
krav til slik avfallsdumping 
ved å legge deponiene i grunt 
hav der konsekvensene for 
dyre- og planteliv er langt 

større enn fra deponier som 
legges på 1000 meters dybde 
og dypere. Resten av verdens 
gruvenasjoner tillater ikke 
deponi i havet på grunn av 
de store miljøkonsekvensene 
dette har.

Rødt mener at regjeringen 
ikke kan tillate sjødeponier i 
Førdefjorden. Om denne fjor-
den blir omgjort til avfalls-
plasser vil det få fatale følger 
for livet i fjorden. I stedet må 
gruveindustrien pålegges 
å redusere avfallsmengden 
gjennom mer skånsomt uttak 
og alternativ bruk av stein-
massene som tas ut. Dette er 
på sikt også en langt bedre 
løsning for gruveselskapene.

Førdefjorden er en nasjonal 
laksefjord og et gyteområde 
for kysttorsk. Både fiskerne, 
Fiskeridepartementet, 
Havforskningsinstituttet og 
Direktoratet for Naturfor-
valtning uttalt seg kritisk til 
sjødeponi knyttet til mulig 
rutilutvinning i Engebøfjellet. 
Det finnes også flere truede 
arter som ål, uer og elvemus-
ling i fjorden. Rødt mener 
dette er kunnskapsgrunnlag 
godt nok, og mener miljø-
verndepartementet burde ha 
avslått søknaden om fjord-
deponi og ikke bare utsatt 
saken.

Vi vil likevel gratulere 
miljøaktivister i Førde og 
andre steder i landet med 
en viktig etappeseier. En 
utsettelse viser at det fortsatt 
nytter å presse regjeringen 
til å stoppe planene. Dette 
viser hvor viktig det er å vise 
motstand og få frem kunn-
skap om potensielt naturøde-
leggende aktivitet.

Elin Volder Rutle, klima- og 
næringspolitisk talsperson i 
Rødt

Foreløpig miljøseier for Førdefjorden

Einar Lindbæk
Oslo

– En svært god 
dag for oss. Vi 
feirer med fis-
kekaker. Vi tar 
avgjørelsen i 
Miljøvernde-
partementet 
som en seier 
og vil fortsette 
å følge denne 
saken tett, sier  
leder for Vevring og Førdefjor-
den miljøgruppe, Anne Line 
Thingnes Førsund.

– Vi har ikke noe i mot at 
grunnlaget for avslaget er at 
miljøvernministeren ser det 
mangler kunnskaper om fjor-
den. Blant annet krever han 

strømmålinger i ett år som 
dokumentasjon. Vi mener at 
ytterligere kunnskaper bare vil 
styrke vår sak, sier Thingnes 
Førsund til FiskeribladetFis-
karen.

Førdefjordens fremtid
Miljøgruppa i Førdefjorden 
gleder seg over den kursend-
ringen som saken har fått, men 
kommer ikke til å legge ned 
aktiviteten på grunn av dette.

– Det handler om Førdefjor-
den sin fremtid. Dette er en 
artsrik fiskefjord, et havets 
spiskammers, nasjonal lakse-
fjord med tre laksevassdrag 
og flere rødlistede  arter som 
skate, ål og nise og flere svært 
viktige gyteplasser for kveite 
og kysttorsk, sier miljøgrup-
pelederen.

– Jeg mener utfallet i denne 
saken også får konsekvenser 
for andre fjorder, sier Thing-
stad Førsund.

Miljøgruppa ble opprettet et-
ter at mineralselskapet Nordic 
Mining ASA, ville ha et åpent 
dagbrudd og sjødeponi i forbin-
delse med produksjon av mine-
ralet rutil, et hvitt pigmentstoff 
til blant annet matsminke og 
tannkrem. 

Dumpes i fjorden
Tre-fem prosent av knust berg 
er planlagt benyttet. 95-97 pro-
sent av masse og gruveslam 
tilsatt kjemikaler er planlagt 
dumpet i Førdefjorden. I følge 
Thingnes Førsund er det snakk 
om 11 tonn kjemikalieblandet 
gruveslam som er planlagt 
dumpet i fjorden hvert minutt 
i en døgndrevet produksjon.

Et stort antall faginstanser 
har vendt tommelen ned for 
planene til mineralselskapet og 
nå har Miljøverndepartementet 
også satt foten ned. 

– Mineralstrategien gir jo in-
gen åpning for gruveindustrien 
til å kunne bruke fjordene til å 
dumpe gruveavfall i – for det 

står i meldingen: «Norsk mi-
neralnæring skal være blant 
de beste i verden på miljø». Når 
hele verden, med et par unntak, 
har gått bort fra å dumpe i sjø 
fordi dette er så miljøskadelig 
for våre marine ressurser, vil 
dette bety at heller ikke Norge 
kan dumpe, mener Thingnes 
Førsund, og legger til:

– I så fall blir Norge på jumbo-
plass når det gjelder miljø.  

Alvorlige konsekvenser
Mineralsaken skaper stort en-
gasjement i ulike kretser:

– Vi har for lite kunnskap om 
miljøkonsekvensen av mine-
ralnæringa. Det er derfor po-
sitivt at regjeringens strategi 
for næringa tar utfordringen 
på alvor, sier politisk rådgiver 
i SV,  Alf Holmelid, i forbindelse 
med lanseringen av regjerin-
gens mineralstrategi.

– Det er særlig viktig når 
beslutningene kan ha alvor-
lige konsekvenser for verdifull 
naturressurser som villaksen 
og våre sjømatressurser, sier 
Holmelid.

Næringspolitisk talskvinne 
i Senterpartiet, Irene Lange 
Nordahl, er glad for mineral-
meldingen og utålmodig på 

Folk ved Førdefjorden 
gleder seg ekstra over 
gladmeldingen fra Mil-
jøverndepartementet 
onsdag om at de avslår 
søknaden om  sjøde-
poni for gruveavfall i 
fjorden.

z miljø Sjødeponi for gruveavfall så langt stoppet av Miljøverndepartementet

Alf Holmelid

Storindustri
eller fjordvern

Kjersti SandvikBergenHøsten 2008 sendte sel-skapet Nordic Mining a.s utsl ippssøk-nad til Statens Forurensings-tilsyn (SFT) om å få dumpe opptil 365 millioner tonn av-fallsmasse i fjorden. De vil drive dagbrudd i 15 år og deretter underjordisk gruvedrift i cirka 35 år.Av avfallsmassen som skal deponeres i fjorden er 60 pro-sent grovere enn sand, fire prosent er leirfraksjon. For å få den finkorna avfallsmassen til å synke ned og legge seg på havbunnen, har selskapet søkt om å tilsette stoffet magnafloc, som igjen inneholder det kreft-framkallende stoffet acrylamid. Tallene for utslipp er nedjustert i forhold til utslipssøkanden, og konsernsjefen i Nordic Mining A/S, Ivar S. Fossum sier han føler seg trygg på at de er langt under de tillatte grensene for utslipp. Ikke tryggMen lokalbefolkningen, fiskere og oppdrettere i Vevring og nærområdet rundt det plan-lagte fjorddeponiet er bekym-ret for konsekvensene av det planlagte fjorddeponiet.Fem seks kilometer nord om Vevring ligger Svanøy. Ola Sveen er daglig leder på Svanøy Havbruk. Han er heller ikke begeistret for planene om fjord-deponi bare noen kilometer fra øya. Det er heller ikke kollega-ene Steinar Hagesæther, som er en av eierne til Flokenes Fiskefarm. Begge har lokali-teter noen kilometer unna det planlagde fjorddeponiet. Odd Johannessen, daglig leder i in-teresseorganisasjonen Havdyr-kerne, deler bekymringene. Det er særlig det at de skal bruke gifte for å få støvet frå steinbruddet til å synke, opp-dretterne frykter. – Vi har jo strømninger i sjøen, og finstoffet vil følge med strømmen, sier Sveen.– Vi produserer ei matvare. 

Hvis markedet blir usikkert på produktet, fordi det er et giftutslipp i nærheten, snakker vi om mange arbeidsplasser. Skal de etablere dette, for å få nye arbeidsplasser, og samtidig ødelegge andre? Bare i dette området er det over 20 arbeids-plasser i oppdrettsnæringa, supplerer Johanessen.Det skal bygges fabrikk, ny veg og ny kai, som skal ta i mot to til tre skipninger per måned med 5.000 til 15.000 tonn rutil og granat per last. De som bor på tre av de nærmeste gårdene der fabrikken skal ligge, må flytte. «Ordne opp»Nordic Mining vil drive dag-brudd i Engebøfjellet i 15 år. Det vil si at drifta skal gå kon-tinuerlig frå klokka 0700 til 2300, med noe redusert drift i helgene. Resten av driftfasen vil være gruvedrift i 35 år. Nordic Mining ser for seg at industrien vil føre til 170 nye langsiktige arbeidsplasser i kommunen. Under deponifasen vil alle or-ganismer som lever på bunnen i deponiområdet være døde. Men fem år etter bergverksdriften er over, vil naturen selv «ordne opp» og livet vil komme tilbake, ifølge Fossum. Deler av depone-ringen i Førdefjorden vil være i den delen av fjorden som er nasjonal laksefjord.  Fossum forstår at lokalbe -folkningen er engstelige. Men de har ingen grunn til å frykte at fisken skal være giftig, eller forsvinne der depoet er plan-lagt. Han mener det er feil å tegne et skremselsbilde av konsekvensene.– Vi må kunne stole på hva de fremste ekspertene sier. Vi ville aldri satt dette i gang dette hvis vi visste at norske miljømyn-digheter ikke kunne godkjenne det. De som fisker i fjorden i dag, vil fortsatt kunne fiske ned 

til 150 meter djupt hav. Herifra og til overflaten vil depotet ikke få noen konsekvenser.  BekymretIfølge undersøkelser Niva har gjort av bunndyrene i fjorden, er den en artsrik fjord, sam-menlignet med andre fjorder. Forsker Jan Helge Fosså ved Havforskningsinstiuttet me-ner at deponeringen kan få en rekke negative virkninger på økosystemet. – Ingen vet helt eksakt hva som vil skje når en vesentlig del av fjordøkosystemet settes ut av spill i 40 til 60 år. 

Han understreker at det ikke finnes nok erfaring å vise til når det gjelder hva som vil skje med fjorden hvis det blir deponi. – For å kunne kommentare og vurdere den aktuelle saken nøyere må vi vite, gjennom kon-sekvensutredningen, på hvilket faglig grunnlag konklusjonene trekkes, sier Fosså. Eksempelet OslofjordenHan viser til hva som skjedde i Oslofjorden da giftige sedi-menter ble mudret og flyttet fra Bjørgvika til lenger ut i fjorden. Ingen giftstoffer skulle slippe ut, men det skjedde likevel.Det var også en rekke andre forutsetninger som lå til grunn for beslutningen om å gå for løsningen med deponi, som ikke holdt mål i Oslofjorden, sier Fosså. kjersti.sandvik@fbfi.noTelefon 55 21 33 28

BEKYMRET: Oppdrettere og fiskere i Vevring og nærom-rådet er bekymret for det planlagte fjorddepoinet. Fra venstre Odd Johannes-sen, Ola Sveen og Steinar HagesætherALLE FOTO: Kjersti Sandvik

Fredag mottok Naustdal kommune i Sogn og Fjordane Norges største konsekvensanalyse på bergverksdrift. Det rutil-rike Engebøfjellet i bygda Vevring kan bli storindustri.

z fjorddeponi Vil legge fjordbunn brakk i over 50 år

Håkon Myrvang, 

Vi må kunne stole  ”på hva de fremste ekspertene sier. Vi ville aldri satt dette i gang dette hvis vi visste at norske miljømyndig-heter ikke kunne god-kjenne det.Ivar S Fossum, Nordic Mining
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ENGEBØFJELØET I BYGDA VEVRING Fakta: rutilRutil inneholder titan, som er QQet lett og sterkt metall.Det er en stor industri på ver-QQdensbasis, og behovet for titan øker kraftig. Spesielt i flyt- og oljeindustrien.Det må skilles mellom råstof-QQfet titan og titanpigment.Titanpigment brukes blant QQannet til kosmetikk og alt det er fargestoff i, som maling, mens råstoffet titan blir brukt i blant annet våpenindustri, fly- og oljeindustrien. Store forekomster av rutl QQfinnes først og femst i Nordfjord, i Sogn og FJodane, og i de ytre delane av Møre og Romsdal. Flere av disse er freda.Nordic Mining har også sikret QQseg undersøkelsesrettigheter i fjellet Steinkrossen i Naustdal kommune. 

Søker partnereNi institutt har levert 30 delrapporter til utredningen, som er koordinert av Niva (Norsk Institutt for Vannfors-kning). Så langt har Nordic Mining brukt rundt 20 mil-lioner kroner på utredninger og analyser. Selskapet ble stiftet i 2006 og var en fisjon av selskapet Rocksourse ASA, med en åpningsbalanse på ti millio-ner kroner.BørsenMålsettingen for selskapet er blant annet å undersøke og utvikle kjente mineral-forekomster, og bygge opp tilstrekkelig finansiell kraft gjennom aksjeutvidelser på børsen. Nordic Mining eier 85 prosent i Gudvangen Stein, som produserer blandings-bergarten antorositt.De eier også 68 prosent i Keliber Øy i Finland, som produserer litiumkarbonat, til blant annet legemiddelin-dustrien. I tredje kvartal 2008 hadde Nordic Mining et drifts-underskudd på 16 millioner kroner, der 6,3 millioner var nedskrivinger.PartnerjaktI en kommentar til regnska-pet sa konsernsjef Ivar S. Fossum at Nordic Mining er avhengige av partnere både for prosjektet på Engebø, og Keliber-prosjektet i Finland.Ifølge Fossum har selskapet startet jobben med å finne potensielle partnere på begge prosjektene. Han ser for seg at Nordic Mining vil trenge ulike og langsiktige partnere for å få finansieringen av prosjek-tet på plass.I tillegg til egenkapital og banklån, kan det også være kunder, som deltar i prosjek-tet på eiersiden, og andre industrielle partnere. – Ingen gruveselskap kan ha kompetanse på alle områder. Derfor vil det være naturlig å skille ut deler av et så stort prosjekt. En mulighet er at det blir eid av et datter-selskap av Nordic Mining.Engebøprosjeketet vil generere rundt 150 millioner kroner i året, i kjøp av varer og tjenester. Fossum mener det vil få store konsekvenser for lokal småindustri i hele Sogn og Fjordane.–Det vil bli en hjørnestens-bedrift, som vil bidra til å opprettholde annen industri i et større område.RutilnettNettverksgruppa Rutilnett, der blant annet daværende ordfører i Naustdal kommune, Jan Herstad, var med, var en viktig grunn til at Nordic Mining fattet interesse for rutilforekomsten i Engebøfjel-let.Rutilnett sin oppgave var å gjøre rutilressursen i Enge-bøfjellet skulle mer attraktiv for kommersielle aktører. Prosjektet har vært finansiert gjennom ulike program fra 2001 og fram til 2006.
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Anne Line 
Thingnes 
Førsund 

vegne av prosjekt som venter 
på godkjenning.

– Flere mineralprosjekter har 
måttet vente lenge på oppstart. 
Nå er strategien klar, og nå for-
venter vi fortgang i prosjekter 
som Kvalsund og Engebøfjellet, 
sa Lange Nordahl tidlig ons-
dag. Senere på dagen fikk hun 
avklaring om Engebøfjellet i 
Førdefjorden.

einar.lindbak@fbfi.no
Telefon: 932 56323

Fakta: mineralstrategi
Strategisk plan for mineralnæ-QQ

ringen ble lagt fram av nærings- 
og handelsminister Trond Giske i 
Oslo onsdag.

75 prosent av Norge skal kart-QQ

legges for mineraler innen fem 
år. I dag er 30 prosent kartlagt.

Anslag viser at det finnes mi-QQ

neralverdier for 2500 milliarder i 
norske fjell, noe som tilsvarer to 
tredjedeler av oljefondet i verdi.

800 mineralbedrifter med QQ

6000 ansatte omsetter i dag for 
over 12 milliarder i Norge.

Sjødeponi, for lagring av gruve-QQ

avfall, er kontroversielt og møter 
mostand i ulike fagetater, fiskeri-
næringen og miljøinteresser. 

Ikkje tenk 
politikk
Norges 
Fiskarlag 
meiner den 
nye nasjonale 
mineralstra-
tegien bør 
sjåast på med 
faglege briller, 
ikkje poli-
tiske briller. 
Mange faginstansar meiner 
at der ikkje er eit godt nok 
fagleg grunnlag for å seie ja til 
sjødeponi. 

– Vi må hugse på at av-
gjerdslar i saken må gjerast 
på grunnlag av faglege 
argument, ikkje politiske 
utspel. Det må det vere full 
einigheit om, seier Jan Henrik 
Sandberg, seniorrådgjevar 
i Norges Fiskarlag i ei pres-
semelding.

Noko anna vil vere svært 
uheldig meiner Sandberg, 
ikkje berre for fjordmiljøa, 
men òg for den allmenne 
tilliten til miljøregelverk, 
forvaltningsprosessar og 
politikarar. 

Klima- og forurensningsdi-
rektoratet (Klif) sine anbefa-
linger om sjødeponi er blant 
anna utvida undersøkingar 
av straumforhold i Førdefjor-
den og eigenskapane til dei 
industrikjemikaliene som 
er aktuelle å bruke. Norges 
Fiskarlag meiner desse bør 
reknast som minstekrav. 

– Det skal òg nemnast at dei 
andre fagdirektorata var endå 
meir kritisk til desse utsleppa 
enn Klif var, påpeiker Sand-
berg. Nordic Mining AS har 
søkt om å sleppe ut rundt seks 
millionar tonn kjemikaliehal-
dig gruveavfall til Førdefjor-
den kvart år dei neste 50 åra.

Miljøverndepartementet 
vil ikkje godkjenne prosjek-
tet per dags dato før Nordic 
Mining på ein tillitsvekjande 
måte kan dokumentere at 
fjordmiljø og gyteområder 
ikkje vert ødelagt.

Jan Henrik 
Sandberg

Eit år før 
svar kom
Nordic Mining har forsøkt å 
komme i dialog med Miljø-
verndepartementet det siste 
året for å løyse utfordingane 
rundt Førdefjorden. Først 
denne veka, eit år etterpå, 
fekk Nordic Mining brev av 
departementet. Der står det 
konstatert at der er kunn-
skapsmangel i grunnlaget for 
å få i gong eit sjødeponi. 

– Dette har jo ikkje noko 
med å finne forskninga lite 
verdt. Det har noko med å 
komme i dialog med Mil-
jøverndepartementet som 
vi først har lukkast med i 
dag, seier administrerande 
direktør  i Nordic Mining, Ivar 
Fossum til fbfi.no onsdag.

– Nordic Mining si vur-
dering er at dette bærer 
preg av å legge flest mogleg 
hindringar i vegen for å skape 
langsiktig og bærekraftig 
industrietablering.

8 NYHETER fredag 15. mars 2013 FISKERIBLADETFISKAREN

FiskeribladetFiskaren 15.mars 2013

Foreløpig miljøseier for Førdefjorden
står i meldingen: «Norsk mi-
neralnæring skal være blant 
de beste i verden på miljø». Når 
hele verden, med et par unntak, 
har gått bort fra å dumpe i sjø 
fordi dette er så miljøskadelig 
for våre marine ressurser, vil 
dette bety at heller ikke Norge 
kan dumpe, mener Thingnes 
Førsund, og legger til:

– I så fall blir Norge på jumbo-
plass når det gjelder miljø.  

Alvorlige konsekvenser
Mineralsaken skaper stort en-
gasjement i ulike kretser:

– Vi har for lite kunnskap om 
miljøkonsekvensen av mine-
ralnæringa. Det er derfor po-
sitivt at regjeringens strategi 
for næringa tar utfordringen 
på alvor, sier politisk rådgiver 
i SV,  Alf Holmelid, i forbindelse 
med lanseringen av regjerin-
gens mineralstrategi.

– Det er særlig viktig når 
beslutningene kan ha alvor-
lige konsekvenser for verdifull 
naturressurser som villaksen 
og våre sjømatressurser, sier 
Holmelid.

Næringspolitisk talskvinne 
i Senterpartiet, Irene Lange 
Nordahl, er glad for mineral-
meldingen og utålmodig på 

z miljø Sjødeponi for gruveavfall så langt stoppet av Miljøverndepartementet
Les mer på

fbfi.no

Førdefjorden, Sogn og Fjordane

NORGE

STORBRITANNIA
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– Flere mineralprosjekter har 
måttet vente lenge på oppstart. 
Nå er strategien klar, og nå for-
venter vi fortgang i prosjekter 
som Kvalsund og Engebøfjellet, 
sa Lange Nordahl tidlig ons-
dag. Senere på dagen fikk hun 
avklaring om Engebøfjellet i 
Førdefjorden.
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ringen ble lagt fram av nærings- 
og handelsminister Trond Giske i 
Oslo onsdag.

75 prosent av Norge skal kart-QQ

legges for mineraler innen fem 
år. I dag er 30 prosent kartlagt.

Anslag viser at det finnes mi-QQ

neralverdier for 2500 milliarder i 
norske fjell, noe som tilsvarer to 
tredjedeler av oljefondet i verdi.

800 mineralbedrifter med QQ

6000 ansatte omsetter i dag for 
over 12 milliarder i Norge.

Sjødeponi, for lagring av gruve-QQ

avfall, er kontroversielt og møter 
mostand i ulike fagetater, fiskeri-
næringen og miljøinteresser. 

...men Giske gir seg ikke
Nærings- og 
handelsmi-
nister Trond 
Giske tror 
fortsatt på 
sjødeponi i 
Førdefjorden.

– Engebø 
er et stort 
og viktig 
mineralprosjekt som kan gi 
grunnlag for mange viktige 
distriktsarbeidsplasser og 
positiv næringsutvikling i 
Naustdal-regionen. 

Det er samtidig viktig at 

avgjørelser knyttet til minera-
luttak og deponeringsløsnin-
ger baseres på et godt faglig 
grunnlag, sier Giske etter 
avgjørelsen i Miljøverndepar-
tementet.

– Når det gjelder Nordic 
Mining ASAs prosjekt i Enge-
bøfjellet og bruk av sjødeponi 
har Miljøverndepartementet 
bedt om at enkelte forhold 
må utredes nærmere før 
endelig beslutning treffes. 
Jeg er optimistisk på at disse 
undersøkelsene vil gi et miljø-
messig godt grunnlag for et ja 

til sjødeponi, sier Giske.
– Samtidig mener jeg at vi 

bør trekke lærdom av denne 
saken. Det er viktig at alle 
relevante forhold identifiseres 
i en tidlig fase slik at man 
unngår unødig lange proses-
ser. 

Dette forutsetter at be-
rørte myndigheter og andre 
aktører deltar aktivt i hørin-
gen av planprogram. En slik 
forutsigbarhet og effektiv 
saksbehandling er sentral i 
den nye mineralstrategien, 
sier Giske.

Trond Giske

Fiskefjorder fredes ikke
– Det er ikke aktuelt å verne 
fiskefjorder for utslipp av 
mineraler hvis slik utslipp er 
faglig forsvarlig. Nærings- og 
handelsminister Trond Giske 
har ingen planer om å legge 
unødvendige hindringer i 
veien, bygd på følelser og ikke 
faktagrunnlag, når han nå 
satser på å legge til rette for 
en kraftig vekst i mineral-
Norge. Utenfor lokalene til 
nærings- og handelsdeparte-

mentet demonstrert miljø-
vernere mot forurensning av 
fjorder som følge av sjødeponi, 
samtidig som Giske la fram 
sin mineralstrategiske plan.

Giske gikk offensivt ut mot 
de som for enhver pris vil hin-
dre sjødeponi av mineraler.

– Det er ikke slik at enhver 
stein som slippes ned i en 
laksefjord er skadelig for 
laksen. Sjødeponi er i prinsip-
pet ikke forbund, men det 

er kontroversielt. Mange 
mineraler lagres bedre i sjø 
enn på land. Vi må ha kunn-
skap og kompetanse. Derfor 
setter vi i gang et forsknings-
prosjekt for å styrke svarene 
omkring sjødeponi, men vi tar 
stilling til søknader ut fra den 
kompetansen vi til enhver tid 
sitter inne med, sa Giske.

Han avviser dermed at kon-
sekvensutredninger skal lede 
til at søknader om eksempel-

vis sjødeponi forsinkes. 
– Vi har ambisjoner om å 

være verdens beste på miljø 
når vi nå legger til rette for å 
bygge opp en mineralnæring. 
Mineralloven skal ivareta 
dette. Bransjens velfortjente 
dårlige rykte skal bygges på 
et nytt grunnlag, sa ministe-
ren på pressekonferansen.

Og han la til:
– Vi skal ikke skade miljø 

eller sjømatnæringen.

DEMONSTRASJON: Uten-
for lokalene til nærings- og 
handelsdepartementet 
demonstrert miljøvernere mot 
forurensning av fjorder. 
FOTO: EINAR LINDBÆK

– Ap 
skremmer
Arbeiderpar-
tiets nestleder 
Helga Peder-
sen, åpner for 
deponering av 
gruveavfall i 
våre fjorder.

– Det er 
svært skrem-
mende at 
arbeiderpartiet går inn for en 
slik løsning da dette vil føre 
til en total ødeleggelse av øko-
systemene i de fjordene det 
gjelder. Det er verdt å merke 
seg at både Havforskningsin-
stituttet og Fiskeridirektora-
tet har gått i mot de planene 
som foreligger om deponering 
av gruveavfall i Repparfjor-
den i Finnmark og Førdefjor-
den i Sogn og Fjordane, sier 
regionleder Ørjan Holm i 
Norges Naturvernforbund.

– Regjeringen proklamerer 
med at de ønsker at norsk 
mineralnæring skal være 
blant de mest miljøvennlige i 
verden. Norsk mineralnæring 
vil være en miljøversting 
om bruk av fjorddeponi for 
gruveavfall blir en fremtidig 
strategi, sier Holm.

Ørjan Holm

Arealkonflikter
GrunnlaG: Generalsekretær 
Elisabeth Gammelsæter i Norsk 
Bergindustri mener at regjerin-
gens mineralstrategi legger et 
godt grunnlag for en forsvarlig 
utnyttelse av lovende forekom-
ster, men ser hinder i veien:

– Utvinning av mineraler inne-
bærer inngrep i naturen. Myn-
dighetene bør sette tydelige og 
konsistente miljøkrav og hjelpe 
oss med å utvikle gode kriterier 
for dette, sier Gammelsæter.

Mineralene må utvinnes der de 
ligger, og det vil skape arealkon-
flikter i forhold til andre interes-
senter.

Ufattelige 
verdier 
I norsk berg-
grunn ligger 
det verdier for 
minst 2500 
milliarder 
kroner. Det 
utgjør to 
tredjedels 
oljefond. I til-
legg kommer 
ressursene som ennå ikke er 
undersøkt. Nå har vi endelig 
fått en helhetlig strategi for 
hvordan disse verdiene kan 
forvaltes og utnyttes bære-
kraftig og til fellesskapets 
beste, uttaler stortingsrepre-
sentant Lillian Hansen (Ap). 
Hun er svært fornøyd med at 
en egen mineralstrategi nå er 
lagt fram. 

– Strategien er starten på et 
langsiktig arbeid med å legge 
til rette for en lønnsom og 
vekstkraftig mineralnæring, 
sier Hansen i en pressemel-
ding og viser til at verden 
trenger mineraler og metaller 
og Norge har en forpliktelse i 
så måte.

Lillian 
Hansen
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GRUVEDRIFT: Regjeringens nye mineralstrategi bekymrer 
mange som er opptatt av natur og miljø.  ILL.FOTO

FRYST: Kina er i dag den 
største eksportøren av 
fryste torskefileter til 
EU. Økte lønninger truer 
imidlertid den kinesiske 
industrien. Det kan åpne 
muligheter for større 
produksjon i Øst-Europa 
og Baltikum. 
FOTO: NOFIMA

Innlegg

z EU

Innlegg

z minEralEr

En løsning  ”kan være å fange 
fisken levende, 
slik at man kan 
opparbeide 
seg et levende 
råstofflager som 
gir grunnlag for 
regelmessig 
tilførsel av råstoff 
med høy kvalitet

Finn-Arne Egeness er 
forsker ved Nofima.

Edgar Henriksen er seni-
orforsker ved Nofima.

AKER MEHAMN: 
Norsk filetnæring 
står og faller på 
forutsigbar tilførsel 
av råstoff, skriver 
Nofima-forskere i 
dette innlegget. 
ILL.FOTO

Finn-Arne Egeness og Edgar Henriksen, begge

forskere ved Nofima, har skrevet dette innlegget

om kvalitet og forutsigbarhet i filetindustrien.

Norsk filetnæring står og faller på forutsigbar

tilførsel av råstoff med høy kvalitet. De markeds-

og produksjonsmessige konsekvensene av

uregelmessig tilførsel av råstoff med varierende

kvalitet er så store at norsk filetnæring vil kunne

marginaliseres dersom disse utfordringene ikke

løses. Det aller meste av den ferske norske

torsken landes i årets fire første måneder. Årets

sesong har vært ekstra hektisk på grunn av

rekordhøye kvoter. Siden kvoteøkningen har

kommet samtidig med betydelige økonomiske

utfordringer i våre største torskemarkeder, har

prisen både på første hånd og i sluttmarkedet

falt. Mange fartøy har respondert med større

fangster på kortere tid. Hensikten har vært å

redusere fangstkostnadene for å sikre egen

lønnsomhet. Når fangsteffektiviteten økes går det

ofte på bekostning av råstoffkvaliteten. En slik

fangststrategi truer eksistensen til norsk

filetindustri, fordi det er den delen av

hvitfiskindustrien som rammes hardest av

varierende råstoffkvalitet. Filetindustri Nofima har

vist at betydelige deler av råstoffet som leveres

fra kystflåten er dårlig utblødd, har spalting i

fiskekjøttet og slag- eller klemskader. De

vanligste feilene på råstoffet i filetindustrien er

dårlig utblødning, spalting og sur eller dårlig lukt,

som igjen gir «rød filet», spalting og dårlig lukt på

sluttproduktene. Konsekvenser Konsekvensene

av dårlig råstoffkvalitet i filetindustrien blir

tydelige både i produksjonen og i sluttmarkedet.

Variabel råstoffkvalitet gir dårligere

produksjonseffektivitet og økte lønnskostnader

per produsert enhet og reduserer utbyttet i

produksjonen. Er det skader i tykkfisken, kan det

for eksempel ikke produseres like mye loins som

av en feilfri fisk. Et annet moment er at variabel

kvalitet øker sannsynligheten for reklamasjoner

og skaper betydelig ekstraarbeid. På lengre sikt

vil reklamasjoner kunne føre til redusert

etterspørsel eller dårligere pris. Siden variabel

kvalitet begrenser fleksibiliteten i produksjonen setter

det også begrensninger på mulighetene til å levere de

mest etterspurte og best betalte produktene.

Lokalisering Skal norsk filetnæring ha en lønnsom

framtid må den redusere produksjonskostnadene.

Mange aktører i hvitfisknæringen har de siste årene pekt

på automatisering som en forutsetning for en norsk

filetindustri og en strategi for å redusere ulempene med

et høyt kostnadsnivå i Norge.. En forutsetning for en

vellykket automatisering er et velegent råstoff, hvis ikke

reduseres utbyttet i produksjonen og bedriftene behøver

mer manuelt arbeid. Det vil gå på bekostning av

lønnsomheten..

Hvis ikke variasjonene i råvarekvaliteten reduseres vil

manuell filetproduksjon være nødvendig..

Dette vil bidra til å flytte produksjonen til geografiske

områder med lave lønnskostnader. Billig arbeidskraft

forklarer hvorfor Kina er den største eksportøren av

fryste torskefileter til EU. Likeledes bidrar det polske

lønnsnivået til en betydelig eksport av fersk sløyd og
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hodekappet norsk torsk til polsk

videreforedlingsindustri. Stabil tilførsel En mer

automatisert produksjon betyr høyere faste

kostnader. Skal en oppnå lønnsomhet i en

automatisert filetindustri må en i tillegg til høy

råstoffkvalitet sikre stabil råstofftilførsel. Hvordan

kan filetindustrien løse utfordringene relatert til

kvalitet og tilførsel? Mulige løsninger Krokfanget

fisk oppfattes å ha bedre kvalitet enn fisk fanget

med andre redskaper. Størrelsen på fangsten er

også avgjørende for kvaliteten. Nofima har

tidligere vist at det ofte er bedre kvalitet på

mindre enn større fangster. Det er sterke

indikasjoner på at filetbedrifter som har høy

andel av krokfanget fisk over tid har hatt best

lønnsomhet. Et virkemiddel for å sikre bedre

råstoff til filetindustrien vil derfor være å øke

landingene av krokfanget råstoff. Det forutsetter

at industribedriftene i større grad bruker

mulighetene i prissystemet til å variere pris etter

kvalitet. Automatisert produksjon med høye faste

kostnader krever jevn tilførsel av råstoff hele

året. Flere fangstreguleringer har vært innført i

torskefiskeriene for å påvirke fisket i tid og rom,

uten at det har løst utfordringene til

filetindustrien. En løsning kan være å fange fisken

levende, slik at man kan opparbeide seg et levende

råstofflager som gir grunnlag for regelmessig tilførsel av

råstoff med høy kvalitet. Bedriftene kan da hente råstoff

basert på etterspørselen i markedet og ikke utelukkende

på tilbudet i råvaremarkedet. Det gir muligheter for en

kostnadseffektiv og markedsstyrt produksjon som kan

skape grunnlag for en lønnsom filetindustri i Norge.

Tilgang på råstoff av høy kvalitet flest mulig dager i året

er en forutsetning for tilstedeværelsen av en lønnsom

norsk filetindindustri. Det må fiskerinæringen ta innover

seg og arbeide aktivt med. I motsatt bidrar næringen til

ytterligere flytting av industriaktivitet.

FiskeribladetFiskaren 5.april 2013
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Ingen innstramming på ubestemt tid
Finnmark Dagblad. Publisert på trykk 12.03.2013. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
ALEXANDRA KOSOWSKI. Side: 10.

Fiskeriministeren vil
skjerpe inn leve-
ringsplikten fra trå-
lerne, men Fiskeri-
og kystdepartemen-
tet vet ikke hvor lang
tid de vil bruke på å
behandle saken.
ALEXANDRA KOSOWSKI
aki@fd.no

– Helt ærlig så tviler jeg egentlig på
at det vil komme en ny forskrift før
valget. En slik lovendring tror jeg
man må påbegynne ved årets be-
gynnelse, sier leder Reidar Nilsen i
Norges Fiskarlag.

15. februar i år gikk høringsfris-
ten for fiskeriminister Lisbeth
Berg-Hansens (Ap) forslag om inn-
stramming av leveringsplikten for
norske torsketrålere.

Selv har Norges Fiskarlag sendt
inn en uttalelse hvor de stiller seg
negative til forslagene.

– Vil ta tid
De er kun en av instansene som har
sendt inn uttalelser til forslagene

om endring av leveringspliktfor-
skriften til Fiskeri- og kystdeparte-
mentet. Totalt har de mottatt rundt
50 uttalelser. 

– Generelt sett kan man si at utta-
lelsene går to retninger, hvor den
ene gruppen støtter forslagene
mens den andre gruppen er negati-
ve til endringsforslagene og gir ut-
trykk for at ordningen bør opprett-
holdes slik den er i dag, skriver Fis-
keri- og kystdepartementet i en
mail til Finnmark Dagblad etter å
ha blitt forespurt på om når en
eventuell behandling vil være fer-
digstilt.

– Departementet vurderer nå for-
slagene opp mot høringsutta-
lelsene, og dette vil ta noe tid.

Hastesak
Fiskarlagets leder, Reidar Nilsen,
ønsker ikke ta del i noen spekula-
sjoner, men etter hva Finnmark
Dagblad erfarer spekuleres det nå i
fiskerinæringen om departementet
kommer til å bruke så lang tid på å
behandle saken at de ikke vil rekke
å komme med en ny forskrift før
stortingsvalget til høsten.

– Forslaget startet jo som en del
av valgkampen. Fiskeindustrien
brukes til alle mulige ting. Jeg opp-
lever ikke dette med noen andre

næringer i Norge. Det er litt spesi-
elt, sier Nilsen.

Arbeiderpartiet har allerede
varslet at leveringsplikten er en av
deres hastesaker. Etter Finnmark
Aps årskonferanse i Hammerfest 3.
mars gikk partiet ut med en utta-
lelse i forhold til forslaget som nå
behandles i departementet:

«Finnmark Arbeiderparti for-
venter at departementet håndterer
denne saken slik at konsesjonsvil-
kårene oppfylles og sørger for en
innstramming i forskriftene slik at
situasjonen ikke kan gjenta seg»
heter det i deres uttalelse.

Viktig for utfallet
At det er valgår tror også Kyst og
Fjord-redaktør Øystein Ingilæ kan
være viktig for utfallet.

– Jeg tror de nordnorske kommu-
nene vil komme delvis seirende ut
av dette. Det vil bli leveringsplikt,
men ikke 100 prosent, sier han og
utdyper:

– Det vil komme mindre en-
dringer, men de vil ikke ha store
konsekvenser. Det blir kanskje mer
symbolsk.

Vanskelig med lønnsomhet
Redaktøren ønsker å understreke at
leveringsplikten er viktig til tross

for at han mener den i praksis ikke
har mye å si for øyeblikket.

– Havet flommer jo over av torsk
nå. Det er når det blir mindre fisk i
havet at behovet for loven er der,
sier Ingilæ. 

Heller ikke forsker i Nofima tror
det vil bli gjort drastiske tak der-
som det blir ny lov.

– Jeg tror ikke det vil komme
noen radikale endringer ut av disse
høringene. Forslaget møter for
massiv motstand til det, sier Edgar
Henriksen i Nofima. 

Henriksen presiserer at det har
vist seg å være svært vanskelig å
drive lønnsomt når man kombine-
rer trål med filetindustri.

– I Finnmark diskuterer man ikke
leveringsforpliktelsen opp mot be-
driftsøkonomi – det er hvordan fis-
keindustrien skal bidra til boset-
ning og sysselsetting. Det er 15 næ-
ringsorganisasjoner som har kom-
met med høringsuttalelser, og
samtlige sier at innstramming av le-
veringsplikten ikke er noen god
idé.

Nofima har selv valgt å ikke
sende inn høringsuttalelse på leve-
ringsplikten for å stå fritt for å le-
vere framtidig utredning i saken, og
fordi de har utformet to av redegjø-
relsene som ligger bak høringen.
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■ 7. november i fjor kom fiske-
riminister Lisbeth Berg-Hansen
(Ap) med et forslag skal skjerpe
inn leveringsplikten for norske
torsketrålere. Det er særlig i
Finnmark at departementet er
bekymret for at leveringsplikten
ikke blir overholdt.

■ Forslagene er nå under be-
handling av Fiskeri- og kystde-

partementet. Høringsfristen var
satt til 15. februar i år.

■ Totalt har rundt 50 instanser
kommet med høringsuttalelser.

■ Kort og godt blir forslaget om
skjerpede leveringskrav for tor-
sketrålere bejublet av kystkom-
muner, og kritisert av industrien
og trålereierne.

I dag flommer det visst
over av fisk utenfor nor-
skekysten. Men hvitfis-
ken varierer, og når det
begynner å bli mangel på
råvarene blir mottakene
mer og mer avhengige av
innstramminger på leve-
ringsplikten. Fiskarla-
gets leder, Reidar Nilsen
(innfelt), tviler på at det
kommer ny forskrift før
stortingsvalget.

Foto: Torgrim Rath 
Olsen/ Yngve Olsen
Sæbbe

Hammerfest: Ekstraordinært for-
mannskapsmøte tok i forrige uke
finansiellegrep, og fikk satt ned
husleia til funksjonshemmede
med 2.133 kroner per måned.
– I tillegg kommer fratrekk av

bostøtte for de som har krav på
det, sier daglig leder Gunnar Røe

(bildet) hos Hammerfest Eien-
dom KF. Hva hver enkelt beboer
får i bostøtte, vet han ikke, men
sier at Tjenesten for Funksjons-
hemmede (TFF) har operert med
maksimalt 2.800 kroner. 

– Det er kommunen som har
oversikt over hvem som skal flyt-

te inn, og hva beboeren både har
krav på av støtte og er i stand til å
betale, påpeker likevel Røe, som
understreker at det kommunale
eiendomsselskapet bare stiller
boligene til disposisjon.

Stemmer bostøttebeløpet,
som opereres med, blir den må-

nedlige husleia 6.500 kroner.
– Det er slik politikk skal være.

Vi er glad for å kunne skru ned
husleia, og så tror jeg at de som
skal flytte inn i det nye bygget
også blir glad. For det er flotte lei-
ligheter, som venter, fastslår dag-
lig leder Gunnar Røe.

Husleia omsorgsbolig satt ned fra 11.433 kroner til 9.300 kroner per måned

Ingen innstramming
på ubestemt tid

Fiskeriministeren vil skjerpe inn leveringsplikten

fra trålerne, men Fiskeriog kystdepartementet vet

ikke hvor lang tid de vil bruke på å behandle

saken.

- Helt ærlig så tviler jeg egentlig på at det vil

komme en ny forskrift før valget. En slik

lovendring tror jeg man må påbegynne ved årets

begynnelse, sier leder Reidar Nilsen i Norges

Fiskarlag.

15. februar i år gikk høringsfristen for

fiskeriminister Lisbeth Berg-Hansens (Ap) forslag

om innstramming av leveringsplikten for norske

torsketrålere.

Selv har Norges Fiskarlag sendt inn en uttalelse

hvor de stiller seg negative til forslagene.

- Vil ta tid

De er kun en av instansene som har sendt inn

uttalelser til forslagene om endring av

leveringspliktforskriften til Fiskeri- og

kystdepartementet. Totalt har de mottatt rundt

50 uttalelser.

- Generelt sett kan man si at uttalelsene går to

retninger, hvor den ene gruppen støtter

forslagene mens den andre gruppen er negative

til endringsforslagene og gir uttrykk for at

ordningen bør opprettholdes slik den er i dag,

skriver Fiskeri- og kystdepartementet i en mail til

Finnmark Dagblad etter å ha blitt forespurt på om

når en eventuell behandling vil være ferdigstilt.

- Departementet vurderer nå forslagene opp mot

høringsuttalelsene, og dette vil ta noe tid.

Hastesak

Fiskarlagets leder, Reidar Nilsen, ønsker ikke ta

del i noen spekulasjoner, men etter hva Finnmark

Dagblad erfarer spekuleres det nå i

fiskerinæringen om departementet kommer til å

bruke så lang tid på å behandle saken at de ikke

vil rekke å komme med en ny forskrift før

stortingsvalget til høsten.

- Forslaget startet jo som en del av valgkampen.

Fiskeindustrien brukes til alle mulige ting. Jeg opp-lever

ikke dette med noen andre næringer i Norge. Det er litt

spesielt, sier Nilsen.

Arbeiderpartiet har allerede varslet at leveringsplikten er

en av deres hastesaker. Etter Finnmark Aps

årskonferanse i Hammerfest 3. mars gikk partiet ut med

en uttalelse i forhold til forslaget som nå behandles i

departementet:

«Finnmark Arbeiderparti forventer at departementet

håndterer denne saken slik at konsesjonsvilkårene

oppfylles og sørger for en innstramming i forskriftene slik

at situasjonen ikke kan gjenta seg» heter det i deres

uttalelse.

Viktig for utfallet

At det er valgår tror også Kyst og Fjord-redaktør Øystein

Ingilæ kan være viktig for utfallet.
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- Jeg tror de nordnorske kommunene vil komme

delvis seirende ut av dette. Det vil bli

leveringsplikt, men ikke 100 prosent, sier han og

utdyper:

- Det vil komme mindre endringer, men de vil ikke

ha store konsekvenser. Det blir kanskje mer

symbolsk.

Vanskelig med lønnsomhet

Redaktøren ønsker å understreke at

leveringsplikten er viktig til tross for at han mener

den i praksis ikke har mye å si for øyeblikket.

- Havet flommer jo over av torsk nå. Det er når

det blir mindre fisk i havet at behovet for loven er

der, sier Ingilæ.

Heller ikke forsker i Nofima tror det vil bli gjort

drastiske tak dersom det blir ny lov.

- Jeg tror ikke det vil komme noen radikale

endringer ut av disse høringene. Forslaget møter

for massiv motstand til det, sier Edgar Henriksen

i Nofima.

Henriksen presiserer at det har vist seg å være

svært vanskelig å drive lønnsomt når man

kombinerer trål med filetindustri.

- I Finnmark diskuterer man ikke

leveringsforpliktelsen opp mot bedriftsøkonomi -

det er hvordan fiskeindustrien skal bidra til

bosetning og sysselsetting. Det er 15

næringsorganisasjoner som har kommet med

høringsuttalelser, og samtlige sier at

innstramming av leveringsplikten ikke er noen

god idé.

Nofima har selv valgt å ikke sende inn høringsuttalelse

på leveringsplikten for å stå fritt for å levere framtidig

utredning i saken, og fordi de har utformet to av

redegjørelsene som ligger bak høringen.

FAKTA

 7. november i fjor kom fiskeriminister Lisbeth Berg-

Hansen (Ap) med et forslag skal skjerpe inn

leveringsplikten for norske torsketrålere. Det er særlig i

Finnmark at departementet er bekymret for at

leveringsplikten ikke blir overholdt.

 Forslagene er nå under behandling av Fiskeri- og kystde-

partementet. Høringsfristen var satt til 15. februar i år.

 Totalt har rundt 50 instanser kommet med

høringsuttalelser.

 Kort og godt blir forslaget om skjerpede leveringskrav

for torsketrålere bejublet av kystkommuner, og kritisert

av industrien og trålereierne.

Bildetekst: I dag flommer det visst over av fisk utenfor

norskekysten. Men hvitfisken varierer, og når det

begynner å bli mangel på råvarene blir mottakene mer og

mer avhengige av innstramminger på leveringsplikten.

Fiskarlagets leder, Reidar Nilsen (innfelt), tviler på at det

kommer ny forskrift før stortingsvalget.

© Finnmark Dagblad

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 16 av 238



Lave torskepriser skyldes dårlig kvalitet
Trønder-Avisa. Publisert på trykk 09.03.2013. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 14.

Selger Mama Rosa
LEVANGER: Kadir Ucak (bildet) selger restauran-
ten Mama Rosa ved Levangersundet. 

– Jeg har drevet her i 18 
år. Nå er helsa så dårlig og 
familien krever meg mer. 
Derfor slutter jeg nå, sier han. 
Restauranten ligger idyllisk 
til ved den nye Sjøparken og 
ved sundet i Levanger. Derfor 
mener Ucak at restauranten 
kan gå meget bra. 

– I de rette hender er den en gullgruve. Det 
er rolig på vinteren, men bra på sommeren, sier 
han. Taksten er på 3,1 millioner for restauran-
ten i første etasje. I 2011 var omsetningen 2,26 
millioner kroner. Han annonserer også selve 
restaurantdriften til leie. 

Lave torskepriser 
skyldes dårlig kvalitet

Lave torskepriser i vinter har gjort fiskerne 
forbannet. Nå konkluderer matforskningsinsti-
tutet Nofima at kystflåten behandler fangsten 
for dårlig til at de kan få toppriser. De mener 
fisken er dårlig utblødd, har spaltinger i kjøttet 
og har klemskader. Det dårlige håndverket fører 
til tap på flere hundre millioner i året, mener 
forskjerne Edgar Henriksen og Morten Heide. 
De mener krokfanget fisk gir bedre kvalitete enn 
not og trål der fisken blir leggende ubløgget og 
usløyd lenge ombord i båten. 

DNB øker rentene
DnB er den første banken som har vaslet rente-
økning på 0,3 prosent. Det betyr at storbanken 
er den første til å gjøre det mange banker har 
snakket om ei stund. Årsaken til renteøkningen 
er økte egenkapitalkrav. Renteøkningen kan føre 
til at næringslivet vil få økonomiske problemer. 
Finanstilsynet mener gjeldsoppbyggingen i hus-
holdningene har vist en urovekkende utvikling. 
Stadig flere husholdninger blir nødt til å stram-
me inn forbruket selv med moderate renteøknin-
ger. Siden vi prioriterer å betale boliglånet først, 
vil det gå ut over det øvrige forbruket og dermed 
ramme næringslivet. I fjor høst viste Finanstilsy-
nets stresstest at hver femte hushioldning ville 
komme i en sårbar økonomisk stilling hvis renta 
ble økt med to prosent. 

Avslutter bobehandling
LEVANGER: Tingretten har avsluttet bobehandlin-
gen etter konkursen i Ampere elektro. Årsaken er 
at det ikke er penger i boet til å fortsette jobben. 

Oljefondet overrasker
OSLO: Flere organisasjoner er positivt over-
rasket over at oljefondet i fjor trakk seg ut av 

23 selskaper som produserer 
palmeolje. Regnskogfondet, 
som i flere år har jobbet for 
at oljefondet skal trekke seg 
ut fra palmeoljeindustrien, 
innkasserer en seier når de 
leser årsrapporten.

– Jeg er helt sikker på at 
dette ikke hadde skjedd hvis vi og andre orga-
nisasjoner ikke hadde fokusert på hvor ille pal-
meoljeindustrien er, sier Nils Hermann Ranum 
(bildet), som er leder for kampanje- og policy-
avdelingen til Regnskogfondet. (©NTB)

LANG HISTORIE: Tromsdal gård har vært bebodd i kanskje 2.000 år. Riksantikvaren tror mye av den gamle 

■ VERDAL

En regnefeil hos 
Riksantikvaren 
gjør at regnin-
gen for arkeolo-
giske utgravin-
ger i Tromsdalen 
blir doblet. 
Bjørn Sigurd Larsen, 
Håkon Okkenhaug og 
Johan Arnt Nesgård (foto)
larsen@t-a.no / Tlf. 93 42 38 80

Hele 26 millioner kroner vil det 
koste å grave ut alle de automa-
tisk fredede fornminnene i det 
området Verdalskalk ønsker å 
drive kalkbrudd. 

I de overfladiske undersø-
kelsene som er gjort så langt er 
det registrert 40 automatisk fre-
dede fortidsminner på Tromsdal 
gård i Tromsdalen. Hele gården 
står nå i fare for å gå med i det 
gigantiske kalksteinsbruddet 
Verdalskalk planlegger. 

Det er gravrøyser, stein-
legninger, rydningsrøyser, 
fangstanlegg, jernvinneanlegg, 
steinbrudd og en kullmile. 

– Det vi ser sporet av er en 
jernaldergårds ressursgrunnlag 
og historie, skriver saksbehand-
ler Jannie Schnedler Johansen 
hos Riksantikvaren i et brev til 
fylkeskommunen. 

Full utgraving
Både Riksantikvaren og fylkes-
kommunen krever at alle de 40 
registrerte minnene må graves 
ut før området kan tas i bruk til 
steinbrudd. 

Bare jernvinneanlegget dek-
ker et område på mellom 2.000 
og 3.000 kvadratmeter. De fire 
jernvinneovnene skal graves ut 
og rundt 2.000 kvadratmeter skal 
graves opp med gravemaskin. 

Det vil koste 4,3 millioner å 
grave ut, viser kostnadsover-
slaget fra Vitenskapsmuseet i 
Trondheim. 

Det største enkeltprosjektet 
er å undersøke de 22 gravmin-
nene man har registrert. Tre 
månedsverk for hver gravhaug 
stipulerer Lars Stenvig hos 
Vitenskapsmuseet i prosjekt-
planen. Totalt vil det koste 14,9 
millioner kroner. Regningen for 
utgravningene går rett til Ver-
dalskalk. 

I det foreløpige budsjettet ble 
bare utgravingen av gravene tatt 
med. Denne uka ble feilen oppda-
get og budsjettet økt fra 14,9 til 
26,2 millioner kroner.

Daglig leder Håkon Mork i 
Verdalskalk sier at han på for-
hånd hadde forventet mellom 
fem og ti millioner i kostnader. 
Han viser til at Vitenskapsmu-
seet har monopol på slike utgra-
vinger, slik at de ikke er anled-

Arkeologiutgravinge 

ning til å sette denne type jobben 
ut på anbud.

– Hvordan vurderer du situa-
sjonen?

– Vi må uansett avvente den 
endelige planen. Da først kan vi 
beregne verdien av eiendommen, 
sier Mork.

Hvis utgravinger ikke blir 
vedtatt kommer Riksantikvaren 
til å legge inn innsigelse mot hele 
det gigantiske industriprosjektet.  

Raseres
Riksantikvaren mener det ikke 
er noen vits i å bevare fornmin-
nene som er funnet. 

Et av alternativene er å ta ut 
kalkstein i gruvedrift under går-
den. Da vil gården framstå som 
en halvøy i et gigantisk stein-
brudd. Det ønsker ikke Riksan-
tikvaren fordi helheten i landska-
pet da blir borte. 

Heller ikke eier av Tromsdal 
gård, Nils Georg Leirset, ønsker 
det. 

– Familien har diskutert situa-
sjonen og kommet fram til at vi 
av miljøhensyn og hensynet til 

selve Tromsdalen ikke ønsker det 
store steinbruddet. Men hvis det 
likevel blir vedtatt, har vi landet 
på at inngrepet for oss er så stort, 
at grunnlaget for Tromsdalen 
gård vil være borte. Noe som be-
tyr at dette er en del av forhand-
lingene med Verdalskalk, sier 
Nils Georg Leirset.

For en del år tilbake tilbød 
Verdalskalk å kjøpe gården for 17 
millioner kroner. Leirset krevde 
140 millioner. Det ble ikke noe av 
salget. 

Store verdier 
Leirset opplyser at verdien av 
kalkforekomsten på deres eien-
dom er mellom 400 og 500 millio-
ner kroner. Kalksteinen i grun-
nen under gården er av langt be-
dre kvalitet enn i resten av områ-
det. Leirset viser til Verdalskalks 
egne undersøkelser, som viser at 
cirka 75 prosent av forekomsten 
er av beste kvalitet. 

Avgjøres i år
Kommunestyret i Verdal skulle 
opprinnelig behandle den kom-

Grunnlaget 
for Troms-
dalen gård 
vil være 
borte.
Nils Georg Leirset

NÆRINGSLIV& ØKONOMI
TRØNDER-AVISA LØRDAG 9. MARS 201314Lave torskepriser i vinter har gjort fiskerne

forbannet. Nå konkluderer

matforskningsinstitutet Nofima at kystflåten

behandler fangsten for dårlig til at de kan få

toppriser. De mener fisken er dårlig utblødd, har

spaltinger i kjøttet og har klemskader.

Det dårlige håndverket fører til tap på flere

hundre millioner i året, mener forskjerne Edgar

Henriksen og Morten Heide. De mener krokfanget

fisk gir bedre kvalitete enn not og trål der fisken

blir leggende ubløgget og usløyd lenge ombord i

båten.

© Trønder-Avisa

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 17 av 238



Cod quality matters in the marketplace
ScienceNordic. Publisert på nett 08.03.2013 13:11. Profil: Nofima faglig.

Article from Nofima The Norwegian Institute of

Food, Fisheries and Aquaculture Research If

Norwegian salted cod was of the same standard

as that from Iceland, the export value to Portugal

would have been 16-17 million euro higher.

Keywords: cod, Fish, fish exports, food quality,

Market SendPDFPrint People will pay up to twice

as much for the best fish products compared to

poorer quality fish. Fish on ice at the seafood

counter. (Photo: Colourbox) In 2011, the

Portuguese paid 1.06 euro more per kilo for cod

from Iceland than from Norway. The reason was

pure and simple - the Icelandic fish was better

quality than the Norwegian fish. The price

differential is an example of the importance of

fish quality, according to a new report by Nofima

scientists Morten Heide and Edgar Henriksen.

The scientists interviewed industrial actors and

exporters in the white fish industry, and looked at

earlier work and official statistics. They

concluded in their report, “Variable quality in the

value chain – how does quality influence

profitability?”, that despite Norway's rich and

exceptionally well-managed coastal cod stocks,

the fish that is landed is of extremely variable

quality. Poor reputation “A significant part of the

raw material from the coastal fleet is poorly bled

and has gaping and damage from rough

handling," the researchers wrote. These quality

problems cause problems all the way down the

line, the researchers said. The quality of the raw

material affects the end product, reduces

efficiency, raises production costs and lowers.

This in turn means lower prices for end products,

more complaints and a poorer reputation. The

researchers cite previous studies that give the

use of the Danish seine and the net to catch fish

the lowest score in relation to quality. “Large

Danish seine catches in particular are perceived

as creating the biggest problem when it comes to

raw material quality. The fishery industry

emphasizes that production errors can also occur

that reduce the produce quality,” the researchers

wrote in their report. Longline versus net

fisheries What are the Icelanders doing to get more

consistent quality and better prices in the market? The

bottom line is how they catch their cod, the researchers

say. “The net fishery has a solid tradition in Norway.

That also used to be true in Iceland. But the introduction

of tradable quotas in Iceland provided growth in the

longline fishery at the expense of the net fishery,”

Henriksen says. “The large fishing vessel owners bought

up the coastal quotas to such an extent that there was a

counter reaction. The coastal fleet owners argued that

hook-caught fish provided better quality. Consequently,

the authorities connected the reallocation with hook-

based gear types. In practice these rights were bought

up by small autoline vessels that account for around 35

percent of the annual cod catch,” he says. Henriksen

says that only trawling has a larger share of the fishing

rights in Iceland, with around 45 percent, while the net

fishery is under 20 percent. In contrast to Norway, the

Danish seine fleet is made up of relatively small vessels

that are chiefly owned by industrial companies. These

companies are clear about the need for quality. "In

general we have a perception that both the fishermen

and industry in Iceland have taken to heart the idea that

the market for fish is not on the quayside but is instead

among the customers in international supermarkets,” he

says. Double the price for quality “In the market for fresh

fish, it is normal to receive one-and-a-half to double the

price for cod which is classified as 'superior quality fresh

cod' and 'skrei' compared to the price for industrial raw

material,” Henriksen says. The scientists say that their

calculations on fillet production demonstrate that quality

in part makes the difference between profitable and

unprofitable production. “The difference between raw

material that is free of quality defects and a batch with

40 percent 'red' fillet may be as high as 23 percent. In

addition, the production costs for raw material of poor

quality are higher,” they said. Good communication The

report gives examples of how some players manage to

get a better price in the market for high quality. This

demands good communication with fishermen, a good

understanding of the market and a long-term approach,

the researchers say. The way to increase the value of

products of high quality is by developing more market

segments with a high willingness to pay, ensuring that
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you have a good flow of raw materials and make

sure that you can provide that supply over time.

Official control Morten Heide and Edgar

Henriksen point to the fact that there are

complex reasons as to why such a large

proportion of the coastal fleet’s catch is landed

with reduced quality. Fluctuations in spawning

and feeding migration cause variations in fish

quality right from the start. Consequently,

sometimes the fish will need to be handled more

gently. “There is a need for a good dialogue

between the fisherman and buyer and it is clear

that individual actors have both a responsibility

and an opportunity to influence quality in a

positive way. Nevertheless, over a long period,

large quantities of cod with obvious quality

deficiencies have been landed by the coastal

fleet,” the researchers wrote. “There is therefore

reason to believe that a systematic error in the

whole industry segment (coastal fishermen and

the white fish industry) is producing the obvious

loss of values. Consequently, there is good

reason to study whether and, if so, how the price

system, fishery regulations and gradual reduction

of public quality control has resulted in the major

loss of incomes for the industry as well as the

country.” The report “Variable quality in the value

chain – how does quality influence profitability?”

is part of the Norwegian Seafood Research Fund

(FHF) Cod programme.

© ScienceNordic

Se webartikkelen på http://ret.nu/EIlHSW5B
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Ber om økt tilsyn
Fisk tatt på garn og snurrevad
scorer dårligst på kvalitet. Snø-
refanget fisk scorer best, men
minsteprisen for torsk fanget
på garn og line er den samme.
Slik vil fiskerne ha det.

Vibjørn Madsen
vm@finnmarken.no

For mer enn ti år siden ble fiskere og
kjøpere enige om at snørefanget hyse
i Norges Råfisklags distrikt skulle
betales bedre enn hyse fisket med for
eksempel garn. I dag er minsteprisen
for snørefanget hyse 2 kroner og 25
øre høyere enn for hyse tatt med an-
dre redskaper.

Men Norges Råfisklag har ingen
planer om å innføre ulike priser for
torsk. Flertallet av fiskerne tilsluttet
laget er imot ideen.

I stedet for å endre prissystemet,
ønsker Norges Råfisklag at myndig-
hetene skal føre sterkere tilsyn.

Mye å hente
– Vi har et absolutt forbedringspo-
tensial når det gjelder kvalitet, men
mange fiskere utøver sitt yrke med
stolthet og gjør en god jobb. Samti-
dig har vi en del fiskere som har fo-
kus på kvantitet i stedet for kvalitet.
Vi kommer ikke forbi økt tilsyn, sier
Charles Ingebrigtsen, som er kon-
trollansvarlig i Norges Råfisklag.

Han mener behandlingen av fang-
stene er viktigst for kvaliteten på fis-
ken som landes.

Variabel kvalitet på fisken som le-
veres til kjøperne, koster norsk fiske-
rinæring og fiskerne mye penger.
Ifølge en rapport fra Nofima betaler
det portugisiske markedet så mye
mer for islandsk enn for norsk salt-
fisk, at det utgjør 4 kroner og 50 øre
per kilo per kilo til fisker.

Dårlig bløgget og klemt
– Vesentlige deler av råstoffet som
leveres er dårlig utblødd og har spal-
ting og slag-/klemskader. Feilene
forplanter seg til sluttproduktene og
gir seg utslag i dårligere effektivitet
og høyere kostnader i produksjonen,
mindre utbytte, dårligere betalt pro-
duktmiks, mindre fleksibilitet, lavere
priser på sluttprodukt, flere reklama-
sjoner og dårlig omdømme, fastslår

Nofima-forskerne Morten Heide og
Edgar Henriksen.

Reduserte garnfisket
De har også en teori om hvorfor Is-
land leverer saltfisk av høyere kva-
litet enn Norge.

– Dette har vi sett på i en tidligere
undersøkelse. I Norge har garnfisket
solide tradisjoner. Slik var det også
tidligere på Island. Men det skjedde
ting knyttet til innføring av omsette-
lige kvoter på Island som ga vekst i
linefisket på bekostning av garnfis-
ket, sier seniorforsker Edgar Henrik-
sen.

Han forteller at de store rederiene
kjøpte opp kystkvoter i en slik grad at
det kom en motreaksjon. Fra kystflå-
ten ble det argumentert med at krok-
fanget fisk ga bedre kvalitet. Dermed
knyttet myndighetene omfordeling-
en til fangst med krokredskaper. I
praksis er disse rettighetene kjøpt
opp av små autolinefartøyer som år-
lig tar ca. 35 prosent av torskefang-
sten.

– Bare trål er større med ca. 45
prosent, mens garn ligger under 20
prosent. Snurrevadflåten består av
forholdsvis små fartøyer som i ho-
vedsak eies av industribedriftene, og
de gir klar beskjed om kvalitet. Ge-
nerelt har vi en oppfatning av at både
fiskerne og industrien på Island har
tatt innover seg at markedet for fisk
ikke er på kaikanten, men ute hos
kundene i internasjonale supermar-
keder, sier Henriksen.

Etterlyser mer tilsyn
Forskerne mener kystfiskerne og
hvitfiskindustrien opptrer på en måte
som fører til økonomiske tap.

Charles Ingebrigtsen i Norges Rå-
fisklag etterlyser større innsats fra
myndighetene.

Forskerne Heide og Henriksen ser
også nedtrapping av den offentlig
kvalitetskontroll som en mulig årsak
til sviktende kvalitet. I tillegg mener
de at det er grunn til å undersøke om
prissystem og reguleringer bidrar til
at kvaliteten ikke ivaretas.

– Vi kommer ikke forbi økt tilsyn,
men Mattilsynet gjør så godt som det
kan innenfor sine økonomiske ram-
mer. Vi trenger politiske beslutning-
er som kan styrke tilsynet, Charles
Ingebrigtsen i Norges Råfisklag.

ørefanget
MEHAMN: Fiskekjøper
Duncan Steel mener
mange fiskere ikke er
flinke nok til å tenke kva-
litet. Sjøl kjøper han bare
line- og juksafisk, og det
til litt mer enn minstepris.

Alf Helge Jensen
ahj@finnmarken.no

Steel driver fiskebruket Isanlegget
AS i Mehamn, der han og kona er ho-
vedeiere. Han mener det er dårlig
samsvar mellom den fisken marke-
det etterspør og det mange av fisker-
ne vil levere. En stor del av kystflå-
ten driver med garn, men det gir ikke
den kvaliteten Steel krever. Han sen-
der nesten all fisken fersk til butik-
ker i Frankrike, og da gjelder kun
topp kvalitet.

Tidligere i vinter kjøpte han litt
garnfisk, men det er det slutt på. Og
snurrevadfisk kjøper han aldri. Garn-
fisken ble også sendt ut fersk, men
saltet av mottaker. Dette markedet er
svært begrenset. 

Kvalitet lønner seg
– For meg er det vanskelig å få solgt
fisk som må saltes. Derfor kjøper 
jeg kun snørefanget, det vil si line-
og juksafisk. Der holder det alle mes-
te topp kvalitet hvis bare fiskerne
gjør jobben de skal. Det må bløgges
raskt og sløyes på havet. Da blir kva-
liteten slik den skal være for det mar-
kedet jeg selger til. Fisk som blir lig-
gende i mange timer før den sløyes,
holder ikke god nok kvalitet, sier Ste-
el.

Fiskekjøperen er forundret over at
mange fiskere kvier seg for å sløye
på havet, selv om det kan gi bedre be-
talt.

For tida har Steel båter nok som
leverer den kvaliteten han trenger.
Fiskerne belønnes med litt overpris,
uten at Steel går i detaljer om det.
Men tidligere i vinter betalte han hele
to kroner kiloet i overpris for snøre-
fanget torsk mellom 2,5 og 6 kilo.

Hans prinsipp er at kvalitet skal løn-
ne seg.

Bør satse på line
I prissystemet til Norges Råfisklag er
det lagt inn to kroner høyere pris for
snørefanget hyse enn annen hyse.
Steel ønsker seg samme ordning for
torsk.

– Da vil fiskerne få en gulrot for å
satse på kvalitet. Men det synes jeg
at de uansett bør gjøre. Både med
tanke på anseelsen til norsk fisk og
egen lønnsomhet. Nå begynner det å
bli vanskelig å få levert garnfisk. Og
jeg tror prisen er lav. Da har jeg tungt
for å skjønne at ikke flere ror med
line. I utgangspunktet er selvsagt
garndrift mye billigere, men det er
ikke sikkert det lønner seg slik da-
gens situasjon er, sier Duncan Steel.

Fangstmann
Fisker Hans Lund (57) er skjønt enig.
Han er en fisker etter Steels hjerte.
Lund ror med lina og leverer hos net-
topp Steel.

– Vi som driver med line, har al-
dri kvalitetstrøbbel hvis vi bare be-
handler fisken riktig. Det handler om
å bløgge straks og sløye snarest mu-

lig etter utblødning. Det er ekstra vik-
tig for fisk med lodde i, sier Lund.

Han er opprinnelig fra Danmark.
Fisker har han vært hele livet. I 1977
flyttet han til Norge. I tillegg til fisket
har han drevet som fangstmann på
Svalbard.

Lund er helt enig med Steel i at det
bør være høyere pris for snørefanget
torsk.

– Det er veldig krevende å få god
nok kvalitet hvis man ror med garn
og snurrevad. Med garn må man
stubbe, altså at garnene står maks 4-
5 timer i gangen. Men da må fisker-
ne være på sjøen hele tida. Da jeg
rodde med garn, sløyde vi etter hver
lenke. Med snurrevad er det like van-
skelig. Da må man ta lite i hvert hal,
men det er umulig å bestemme hvor
mye fisk som går i nota, sier Lund.

Han og Duncan Steel mener myn-
dighetene bør legge bedre til rette for
linedrift ved en eller annen form for
tilskudd.

– Linefiske er den driftsform som
gir kystsamfunnene klart størst ring-
virkning. Derfor bør alle, både fis-
kere, fiskekjøpere og fiskerimyndig-
heter, ofre litt for å få flere til å satse
på lina, sier fiskeren og fiskekjøperen.

Dette er torsk fanget med garn som har stått hele natta i sjøen. Det er lett
å se forskjell på den torsken Duncan Steel holder (se egen sak). 

Foto: Alf Helge Jensen

Fiskekjøper Duncan Steel (til venstre) og fisker Hans Lund er skjønt enige
om at det bør satses mye mer på kvalitet. 

– Vår satsing handler ikke bare
om egne liv. Vi føler også ansvar for
hjemplassen vår. Hvis vi skal bo her,
må noen satse på det som skaper ar-
beid, sier Olsen og Johnsen. Sist-
nevnte har tre med seg på sjøen, Ol-
sen fire. I tillegg kommer egnere i
linesesongen.

For tida ror de med snurrevad, et

delvis omstridt redskap. Men de to
skipperne avviser kontant at ikke
snurrevadfisk kan være topp kvalitet.

De forteller om korte sjøvær med
begrensede fangster. Ut til feltet tar
det 40 minutter. Så gjør de normalt
bare ett hal. Og det er levende fisk de
tar over rekka. Fisken bløgges på sjø-
en og sløyes straks de kommer på

land. Hele sjøværet tar oftest bare 4-
5 timer.

– Kvaliteten kan vanskelig bli bed-
re, sier de samstemt.

Johnsen og Olsen ønsker seg et
prissystem som bedre honorerer kva-
litet. De mener dagens fiskerier i alt-
for stor grad handler om kvantitet på
bekostning av kvalitet.

Lokalsamfunnets beste er en viktig motivasjon for Kjell Gunnar Johnsen (til venstre) og Jim Olsen når de nå satser
på nye fiskebåter. Foto: Alf Helge Jensen

Fisk tatt på garn og snurrevad scorer dårligst på

kvalitet. Snørefanget fisk scorer best, men

minsteprisen for torsk fanget på garn og line er

den samme. Slik vil fiskerne ha det.

For mer enn ti år siden ble fiskere og kjøpere

enige om at snørefanget hyse i Norges Råfisklags

distrikt skulle betales bedre enn hyse fisket med

for eksempel garn. I dag er minsteprisen for

snørefanget hyse 2 kroner og 25 øre høyere enn

for hyse tatt med andre redskaper.

Men Norges Råfisklag har ingen planer om å

innføre ulike priser for torsk. Flertallet av fiskerne

tilsluttet laget er imot ideen.

I stedet for å endre prissystemet, ønsker Norges

Råfisklag at myndighetene skal føre sterkere

tilsyn.

Mye å hente

- Vi har et absolutt forbedringspotensial når det

gjelder kvalitet, men mange fiskere utøver sitt

yrke med stolthet og gjør en god jobb. Samtidig

har vi en del fiskere som har fokus på kvantitet i

stedet for kvalitet. Vi kommer ikke forbi økt

tilsyn, sier Charles Ingebrigtsen, som er

kontrollansvarlig i Norges Råfisklag.

Han mener behandlingen av fangstene er viktigst

for kvaliteten på fisken som landes.

Variabel kvalitet på fisken som leveres til

kjøperne, koster norsk fiskerinæring og fiskerne

mye penger. Ifølge en rapport fra Nofima betaler

det portugisiske markedet så mye mer for

islandsk enn for norsk saltfisk, at det utgjør 4

kroner og 50 øre per kilo per kilo til fisker.

Dårlig bløgget og klemt

- Vesentlige deler av råstoffet som leveres er

dårlig utblødd og har spalting og slag-

/klemskader. Feilene forplanter seg til

sluttproduktene og gir seg utslag i dårligere

effektivitet og høyere kostnader i produksjonen,

mindre utbytte, dårligere betalt produktmiks,

mindre fleksibilitet, lavere priser på sluttprodukt, flere

reklamasjoner og dårlig omdømme, fastslår Nofima-

forskerne Morten Heide og Edgar Henriksen.

Reduserte garnfisket

De har også en teori om hvorfor Island leverer saltfisk av

høyere kvalitet enn Norge.

- Dette har vi sett på i en tidligere undersøkelse. I Norge

har garnfisket solide tradisjoner. Slik var det også

tidligere på Island. Men det skjedde ting knyttet til

innføring av omsettelige kvoter på Island som ga vekst i

linefisket på bekostning av garnfisket, sier seniorforsker

Edgar Henriksen.

Han forteller at de store rederiene kjøpte opp kystkvoter

i en slik grad at det kom en motreaksjon. Fra kystflåten

ble det argumentert med at krokfanget fisk ga bedre

kvalitet. Dermed knyttet myndighetene omfordelingen til

fangst med krokredskaper. I praksis er disse

rettighetene kjøpt opp av små autolinefartøyer som årlig

tar ca. 35 prosent av torskefangsten.
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- Bare trål er større med ca. 45 prosent, mens

garn ligger under 20 prosent. Snurrevadflåten

består av forholdsvis små fartøyer som i

hovedsak eies av industribedriftene, og de gir

klar beskjed om kvalitet. Generelt har vi en

oppfatning av at både fiskerne og industrien på

Island har tatt innover seg at markedet for fisk

ikke er på kaikanten, men ute hos kundene i

internasjonale supermarkeder, sier Henriksen.

Etterlyser mer tilsyn

Forskerne mener kystfiskerne og

hvitfiskindustrien opptrer på en måte som fører til

økonomiske tap.

Charles Ingebrigtsen i Norges Råfisklag etterlyser

større innsats fra myndighetene.

Forskerne Heide og Henriksen ser også

nedtrapping av den offentlig kvalitetskontroll som

en mulig årsak til sviktende kvalitet. I tillegg mener de at

det er grunn til å undersøke om prissystem og

reguleringer bidrar til at kvaliteten ikke ivaretas.

- Vi kommer ikke forbi økt tilsyn, men Mattilsynet gjør så

godt som det kan innenfor sine økonomiske rammer. Vi

trenger politiske beslutninger som kan styrke tilsynet,

Charles Ingebrigtsen i Norges Råfisklag.

Bildetekst: Dette er torsk fanget med garn som har stått

hele natta i sjøen. Det er lett å se forskjell på den

torsken Duncan Steel holder (se egen sak).

© Finnmark Dagblad
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Losing Value Due to Variable Quality of Fish
The Fish Site. Publisert på nett 01.03.2013 11:17. Profil: Nofima int.

NORWAY - Portugal is the main market for

Norwegian salted cod. But Norway is losing value

based on variable quality.

If Norwegian salted cod was of the same

standard as that from Iceland in 2011, the export

value to Portugal would have been NOK 120-130

million higher. This would have meant NOK 4.50

per kilo more from the fisherman. Nofima

scientists Morten Heide and Edgar Henriksen

provide this example in a new report: “Variable

quality in the value chain – how does quality

influence profitability?” In 2011, the Icelandic

quality in Portugal was paid Euro 1.06 per kilo

more than the Norwegian quality. The scientists

have conducted interviews with industrial actors

and exporters in the white fish industry, which

they compared this with earlier work and official

statistics. The conclusion is that despite rich

stocks of exceptionally well managed cod stocks

in coastal waters, the fish that is landed is of

extremely variable quality. Poor reputation “A

significant part of the raw material from the

coastal fleet is poorly bled and has gaping and

damage from rough handling. These quality errors

transmit to the end products and lead to poorer

efficiency and higher production costs, lower

yield, a lower paid product mix, lower prices for

the end products, more complaints and a poorer

reputation,” wrote the scientists. The report

refers to earlier studies that point out the fact

that the gear types net and Danish seine score

lowest in relation to quality. “Large Danish seine

catches in particular are perceived as creating

the biggest problem when it comes to raw

material quality. The fishery industry emphasizes

that production errors can also occur that

reduces the produce quality.” What are the

Icelanders doing? What are the Icelanders doing

to get more consistent quality and better prices

in the market? “We have looked at this in an

earlier study. In Norway the net fishery has solid

traditions. That was also the case previously in

Iceland. But things happened in connection with

the introduction of tradable quotas in Iceland that

provided growth in the longline fishery at the expense of

the net fishery,” says Nofima Scientist Edgar Henriksen.

“The large fishing vessel owners bought up the coastal

quotas to such an extent that there was a counter

reaction. The coastal fleet argued that hook-caught fish

provided better quality. Consequently, the authorities

connected the reallocation with hook-based gear types.

In practice these rights were bought up by small autoline

vessels that account for around 35 per cent of the

annual cod catch,” says Henriksen. “Only trawling is

larger with around 45 per cent, while the net fishery is

under 20 per cent. The Danish seine fleet comprises of

relatively small vessels that are in the main owned by

industrial companies that give clear instructions about

quality. In general we have a perception that both the

fishermen and industry in Iceland have taken to heart

that the market for fish is not on the quayside but

instead out among the customers in international

supermarkets,” he says. Double the price for quality “In

the market for fresh fish, it is normal to receive one and

a half to double the price for cod of the qualities "shiny

packed cod" and "skrei" in relation to the price for

industrial raw material.” Calculations from fillet

production demonstrate that quality in part constitutes

the difference between profitable and unprofitable

production,” says the scientists. “Calculations we have

obtained show that the difference between raw material

that is free of quality defects and a batch with 40 per

cent “red” fillet may be as high as 23 per cent. In

addition, the production costs for raw material of poor

quality are higher.” Good communication The report

gives examples of how some actors manage to achieve

a better price in the market for high quality. This

demands good communication with the fishermen, a

good understanding of the market and a long-term

approach. In order to increase the value of products of

high quality, it is necessary to develop more market

segments with a high willingness to pay, secure a good

flow of raw materials and have a level of continuity that

makes it possible to be able to supply over time. Official

control Morten Heide and Edgar Henriksen point to the

fact that there are complex reasons as to why such a

large proportion of the coastal fleet’s catch is landed

with reduced quality. Fluctuations in spawning migrations
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and feeding migrations give from the outset a

variation in the quality of the fish. Consequently,

during certain periods there will be a requirement

for gentler handling of the fish. “There is a need

for a good dialogue between the fisherman and

buyer and it is clear that individual actors have

both a responsibility and an opportunity to

influence the quality in a positive direction.

Nevertheless, over a long period large quantities

of cod with obvious quality deficiencies have

been landed from the coastal fleet.” “There is

therefore reason to believe that a systematic

error in the whole industry segment (coastal

fishermen and the white fish industry) is

producing the obvious loss of values.

Consequently, there is good reason to study

whether and, if so, how the price system, fishery

regulations and gradual reduction of public

quality control has resulted in the major loss of

incomes for the industry as well as the country.”

The report “Variable quality in the value chain –

how does quality influence profitability?” is part

of the Norwegian Seafood Research Fund (FHF)

Cod programme. TheFishSite News Desk ©

Nofima (formerly Fiskeriforskning) Markets and

Economics, Other Species of Fish, Fish Meat

Quality, Aquaculture, Sustainable Fishing

© The Fish Site

Se webartikkelen på http://ret.nu/BuefK6De
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Ber om økt tilsyn
Fisk tatt på garn og snurrevad
scorer dårligst på kvalitet. Snø-
refanget fisk scorer best, men
minsteprisen for torsk fanget
på garn og line er den samme.
Slik vil fiskerne ha det.

Vibjørn Madsen
vm@finnmarken.no

For mer enn ti år siden ble fiskere og
kjøpere enige om at snørefanget hyse
i Norges Råfisklags distrikt skulle
betales bedre enn hyse fisket med for
eksempel garn. I dag er minsteprisen
for snørefanget hyse 2 kroner og 25
øre høyere enn for hyse tatt med an-
dre redskaper.

Men Norges Råfisklag har ingen
planer om å innføre ulike priser for
torsk. Flertallet av fiskerne tilsluttet
laget er imot ideen.

I stedet for å endre prissystemet,
ønsker Norges Råfisklag at myndig-
hetene skal føre sterkere tilsyn.

Mye å hente
– Vi har et absolutt forbedringspo-
tensial når det gjelder kvalitet, men
mange fiskere utøver sitt yrke med
stolthet og gjør en god jobb. Samti-
dig har vi en del fiskere som har fo-
kus på kvantitet i stedet for kvalitet.
Vi kommer ikke forbi økt tilsyn, sier
Charles Ingebrigtsen, som er kon-
trollansvarlig i Norges Råfisklag.

Han mener behandlingen av fang-
stene er viktigst for kvaliteten på fis-
ken som landes.

Variabel kvalitet på fisken som le-
veres til kjøperne, koster norsk fiske-
rinæring og fiskerne mye penger.
Ifølge en rapport fra Nofima betaler
det portugisiske markedet så mye
mer for islandsk enn for norsk salt-
fisk, at det utgjør 4 kroner og 50 øre
per kilo per kilo til fisker.

Dårlig bløgget og klemt
– Vesentlige deler av råstoffet som
leveres er dårlig utblødd og har spal-
ting og slag-/klemskader. Feilene
forplanter seg til sluttproduktene og
gir seg utslag i dårligere effektivitet
og høyere kostnader i produksjonen,
mindre utbytte, dårligere betalt pro-
duktmiks, mindre fleksibilitet, lavere
priser på sluttprodukt, flere reklama-
sjoner og dårlig omdømme, fastslår

Nofima-forskerne Morten Heide og
Edgar Henriksen.

Reduserte garnfisket
De har også en teori om hvorfor Is-
land leverer saltfisk av høyere kva-
litet enn Norge.

– Dette har vi sett på i en tidligere
undersøkelse. I Norge har garnfisket
solide tradisjoner. Slik var det også
tidligere på Island. Men det skjedde
ting knyttet til innføring av omsette-
lige kvoter på Island som ga vekst i
linefisket på bekostning av garnfis-
ket, sier seniorforsker Edgar Henrik-
sen.

Han forteller at de store rederiene
kjøpte opp kystkvoter i en slik grad at
det kom en motreaksjon. Fra kystflå-
ten ble det argumentert med at krok-
fanget fisk ga bedre kvalitet. Dermed
knyttet myndighetene omfordeling-
en til fangst med krokredskaper. I
praksis er disse rettighetene kjøpt
opp av små autolinefartøyer som år-
lig tar ca. 35 prosent av torskefang-
sten.

– Bare trål er større med ca. 45
prosent, mens garn ligger under 20
prosent. Snurrevadflåten består av
forholdsvis små fartøyer som i ho-
vedsak eies av industribedriftene, og
de gir klar beskjed om kvalitet. Ge-
nerelt har vi en oppfatning av at både
fiskerne og industrien på Island har
tatt innover seg at markedet for fisk
ikke er på kaikanten, men ute hos
kundene i internasjonale supermar-
keder, sier Henriksen.

Etterlyser mer tilsyn
Forskerne mener kystfiskerne og
hvitfiskindustrien opptrer på en måte
som fører til økonomiske tap.

Charles Ingebrigtsen i Norges Rå-
fisklag etterlyser større innsats fra
myndighetene.

Forskerne Heide og Henriksen ser
også nedtrapping av den offentlig
kvalitetskontroll som en mulig årsak
til sviktende kvalitet. I tillegg mener
de at det er grunn til å undersøke om
prissystem og reguleringer bidrar til
at kvaliteten ikke ivaretas.

– Vi kommer ikke forbi økt tilsyn,
men Mattilsynet gjør så godt som det
kan innenfor sine økonomiske ram-
mer. Vi trenger politiske beslutning-
er som kan styrke tilsynet, Charles
Ingebrigtsen i Norges Råfisklag.

ørefanget
MEHAMN: Fiskekjøper
Duncan Steel mener
mange fiskere ikke er
flinke nok til å tenke kva-
litet. Sjøl kjøper han bare
line- og juksafisk, og det
til litt mer enn minstepris.

Alf Helge Jensen
ahj@finnmarken.no

Steel driver fiskebruket Isanlegget
AS i Mehamn, der han og kona er ho-
vedeiere. Han mener det er dårlig
samsvar mellom den fisken marke-
det etterspør og det mange av fisker-
ne vil levere. En stor del av kystflå-
ten driver med garn, men det gir ikke
den kvaliteten Steel krever. Han sen-
der nesten all fisken fersk til butik-
ker i Frankrike, og da gjelder kun
topp kvalitet.

Tidligere i vinter kjøpte han litt
garnfisk, men det er det slutt på. Og
snurrevadfisk kjøper han aldri. Garn-
fisken ble også sendt ut fersk, men
saltet av mottaker. Dette markedet er
svært begrenset. 

Kvalitet lønner seg
– For meg er det vanskelig å få solgt
fisk som må saltes. Derfor kjøper 
jeg kun snørefanget, det vil si line-
og juksafisk. Der holder det alle mes-
te topp kvalitet hvis bare fiskerne
gjør jobben de skal. Det må bløgges
raskt og sløyes på havet. Da blir kva-
liteten slik den skal være for det mar-
kedet jeg selger til. Fisk som blir lig-
gende i mange timer før den sløyes,
holder ikke god nok kvalitet, sier Ste-
el.

Fiskekjøperen er forundret over at
mange fiskere kvier seg for å sløye
på havet, selv om det kan gi bedre be-
talt.

For tida har Steel båter nok som
leverer den kvaliteten han trenger.
Fiskerne belønnes med litt overpris,
uten at Steel går i detaljer om det.
Men tidligere i vinter betalte han hele
to kroner kiloet i overpris for snøre-
fanget torsk mellom 2,5 og 6 kilo.

Hans prinsipp er at kvalitet skal løn-
ne seg.

Bør satse på line
I prissystemet til Norges Råfisklag er
det lagt inn to kroner høyere pris for
snørefanget hyse enn annen hyse.
Steel ønsker seg samme ordning for
torsk.

– Da vil fiskerne få en gulrot for å
satse på kvalitet. Men det synes jeg
at de uansett bør gjøre. Både med
tanke på anseelsen til norsk fisk og
egen lønnsomhet. Nå begynner det å
bli vanskelig å få levert garnfisk. Og
jeg tror prisen er lav. Da har jeg tungt
for å skjønne at ikke flere ror med
line. I utgangspunktet er selvsagt
garndrift mye billigere, men det er
ikke sikkert det lønner seg slik da-
gens situasjon er, sier Duncan Steel.

Fangstmann
Fisker Hans Lund (57) er skjønt enig.
Han er en fisker etter Steels hjerte.
Lund ror med lina og leverer hos net-
topp Steel.

– Vi som driver med line, har al-
dri kvalitetstrøbbel hvis vi bare be-
handler fisken riktig. Det handler om
å bløgge straks og sløye snarest mu-

lig etter utblødning. Det er ekstra vik-
tig for fisk med lodde i, sier Lund.

Han er opprinnelig fra Danmark.
Fisker har han vært hele livet. I 1977
flyttet han til Norge. I tillegg til fisket
har han drevet som fangstmann på
Svalbard.

Lund er helt enig med Steel i at det
bør være høyere pris for snørefanget
torsk.

– Det er veldig krevende å få god
nok kvalitet hvis man ror med garn
og snurrevad. Med garn må man
stubbe, altså at garnene står maks 4-
5 timer i gangen. Men da må fisker-
ne være på sjøen hele tida. Da jeg
rodde med garn, sløyde vi etter hver
lenke. Med snurrevad er det like van-
skelig. Da må man ta lite i hvert hal,
men det er umulig å bestemme hvor
mye fisk som går i nota, sier Lund.

Han og Duncan Steel mener myn-
dighetene bør legge bedre til rette for
linedrift ved en eller annen form for
tilskudd.

– Linefiske er den driftsform som
gir kystsamfunnene klart størst ring-
virkning. Derfor bør alle, både fis-
kere, fiskekjøpere og fiskerimyndig-
heter, ofre litt for å få flere til å satse
på lina, sier fiskeren og fiskekjøperen.

Dette er torsk fanget med garn som har stått hele natta i sjøen. Det er lett
å se forskjell på den torsken Duncan Steel holder (se egen sak). 

Foto: Alf Helge Jensen

Fiskekjøper Duncan Steel (til venstre) og fisker Hans Lund er skjønt enige
om at det bør satses mye mer på kvalitet. 

– Vår satsing handler ikke bare
om egne liv. Vi føler også ansvar for
hjemplassen vår. Hvis vi skal bo her,
må noen satse på det som skaper ar-
beid, sier Olsen og Johnsen. Sist-
nevnte har tre med seg på sjøen, Ol-
sen fire. I tillegg kommer egnere i
linesesongen.

For tida ror de med snurrevad, et

delvis omstridt redskap. Men de to
skipperne avviser kontant at ikke
snurrevadfisk kan være topp kvalitet.

De forteller om korte sjøvær med
begrensede fangster. Ut til feltet tar
det 40 minutter. Så gjør de normalt
bare ett hal. Og det er levende fisk de
tar over rekka. Fisken bløgges på sjø-
en og sløyes straks de kommer på

land. Hele sjøværet tar oftest bare 4-
5 timer.

– Kvaliteten kan vanskelig bli bed-
re, sier de samstemt.

Johnsen og Olsen ønsker seg et
prissystem som bedre honorerer kva-
litet. De mener dagens fiskerier i alt-
for stor grad handler om kvantitet på
bekostning av kvalitet.

Lokalsamfunnets beste er en viktig motivasjon for Kjell Gunnar Johnsen (til venstre) og Jim Olsen når de nå satser
på nye fiskebåter. Foto: Alf Helge Jensen

Fisk tatt på garn og snurrevad scorer dårligst på

kvalitet. Snørefanget fisk scorer best, men

minsteprisen for torsk fanget på garn og line er

den samme. Slik vil fiskerne ha det.

For mer enn ti år siden ble fiskere og kjøpere

enige om at snørefanget hyse i Norges Råfisklags

distrikt skulle betales bedre enn hyse fisket med

for eksempel garn. I dag er minsteprisen for

snørefanget hyse 2 kroner og 25 øre høyere enn

for hyse tatt med andre redskaper.

Men Norges Råfisklag har ingen planer om å

innføre ulike priser for torsk. Flertallet av fiskerne

tilsluttet laget er imot ideen.

I stedet for å endre prissystemet, ønsker Norges

Råfisklag at myndighetene skal føre sterkere

tilsyn.

Mye å hente

- Vi har et absolutt forbedringspotensial når det

gjelder kvalitet, men mange fiskere utøver sitt

yrke med stolthet og gjør en god jobb. Samtidig

har vi en del fiskere som har fokus på kvantitet i

stedet for kvalitet. Vi kommer ikke forbi økt

tilsyn, sier Charles Ingebrigtsen, som er

kontrollansvarlig i Norges Råfisklag.

Han mener behandlingen av fangstene er viktigst

for kvaliteten på fisken som landes.

Variabel kvalitet på fisken som leveres til

kjøperne, koster norsk fiskerinæring og fiskerne

mye penger. Ifølge en rapport fra Nofima betaler

det portugisiske markedet så mye mer for

islandsk enn for norsk saltfisk, at det utgjør 4

kroner og 50 øre per kilo per kilo til fisker.

Dårlig bløgget og klemt

- Vesentlige deler av råstoffet som leveres er

dårlig utblødd og har spalting og slag-

/klemskader. Feilene forplanter seg til

sluttproduktene og gir seg utslag i dårligere

effektivitet og høyere kostnader i produksjonen,

mindre utbytte, dårligere betalt produktmiks,

mindre fleksibilitet, lavere priser på sluttprodukt, flere

reklamasjoner og dårlig omdømme, fastslår Nofima-

forskerne Morten Heide og Edgar Henriksen.

Reduserte garnfisket

De har også en teori om hvorfor Island leverer saltfisk av

høyere kvalitet enn Norge.

- Dette har vi sett på i en tidligere undersøkelse. I Norge

har garnfisket solide tradisjoner. Slik var det også

tidligere på Island. Men det skjedde ting knyttet til

innføring av omsettelige kvoter på Island som ga vekst i

linefisket på bekostning av garnfisket, sier seniorforsker

Edgar Henriksen.

Han forteller at de store rederiene kjøpte opp kystkvoter

i en slik grad at det kom en motreaksjon. Fra kystflåten

ble det argumentert med at krokfanget fisk ga bedre

kvalitet. Dermed knyttet myndighetene omfordelingen til

fangst med krokredskaper. I praksis er disse

rettighetene kjøpt opp av små autolinefartøyer som årlig

tar ca. 35 prosent av torskefangsten.
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- Bare trål er større med ca. 45 prosent, mens

garn ligger under 20 prosent. Snurrevadflåten

består av forholdsvis små fartøyer som i

hovedsak eies av industribedriftene, og de gir

klar beskjed om kvalitet. Generelt har vi en

oppfatning av at både fiskerne og industrien på

Island har tatt innover seg at markedet for fisk

ikke er på kaikanten, men ute hos kundene i

internasjonale supermarkeder, sier Henriksen.

Etterlyser mer tilsyn

Forskerne mener kystfiskerne og

hvitfiskindustrien opptrer på en måte som fører til

økonomiske tap.

Charles Ingebrigtsen i Norges Råfisklag etterlyser

større innsats fra myndighetene.

Forskerne Heide og Henriksen ser også

nedtrapping av den offentlig kvalitetskontroll som

en mulig årsak til sviktende kvalitet. I tillegg mener de at

det er grunn til å undersøke om prissystem og

reguleringer bidrar til at kvaliteten ikke ivaretas.

- Vi kommer ikke forbi økt tilsyn, men Mattilsynet gjør så

godt som det kan innenfor sine økonomiske rammer. Vi

trenger politiske beslutninger som kan styrke tilsynet,

Charles Ingebrigtsen i Norges Råfisklag.

Bildetekst: Dette er torsk fanget med garn som har stått

hele natta i sjøen. Det er lett å se forskjell på den

torsken Duncan Steel holder (se egen sak).

© Finnmarken
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Por su calidad, las exportaciones de bacalao pierden valor
Fish Information &amp; Services. Publisert på nett 28.02.2013 18:39. Profil: Nofima int.

Deficiencias en la calidad del bacalao se

traducen en menores ingresos para la industria.

(Foto: BrandMaker/Norge) NORUEGA Noruega

está perdiendo valor debido a la calidad variable

de sus productos.

Si el bacalao noruego salado hubiese sido en

2011 de la misma calidad que la del proveniente

de Islandia, el valor de las exportaciones a

Portugal -el principal mercado para el bacalao

noruego- habría llegado ese año a los NOK 120

millones (EUR 16,1 millones), NOK 130 millones

(EUR 17,4 millones) más. Esto habría significado

NOK 4,50 (EUR 0,60) más por kilo pagado a los

pescadores. Los científicos Morten Heide y Edgar

Henriksen, del Instituto Noruego para la

Investigación en Alimentos, Pesca y Acuicultura

(Nofima), presentan este ejemplo en un nuevo

informe titulado La calidad variable en la cadena

de valor, ¿cómo influye la calidad en la

rentabilidad? En 2011, la calidad de Islandia en

Portugal se pagó EUR 1,06 por kg más que la

calidad de Noruega. Los científicos descubrieron

que a pesar de las ricas poblaciones

excepcionalmente bien gestionadas en aguas

costeras, el pescado que se desembarca es de

una calidad muy variable. Mala reputación "Una

parte importante de la materia prima de la flota

costera se desangra poco y tiene cortaduras y

daños causados por un manejo brusco. Estos

errores de calidad se transmiten a los productos

finales y dan lugar a una menor eficiencia y

mayores costos de producción, menor

rendimiento, una mezcla de productos de menor

precio, bajos precios de los productos finales,

más quejas y peor reputación", escribieron los

científicos. ¿Que están haciendo los islandeses?

"Hemos analizado esto en un estudio anterior.

En Noruega, la pesca con red tiene tradiciones

sólidas. Ese fue también el caso anterior en Islandia.

Pero pasaron cosas en relación con la introducción de

cuotas negociables en Islandia que generaron un

crecimiento en la pesquería con palangre a costa de la

pesquería con red", explica Henriksen. "La flota costera

argumentaba que los pescados capturados con

anzuelos son de mejor calidad. En consecuencia, las

autoridades organizaron la reasignación con tipos de

artes basadas en anzuelos. En la práctica, estos

derechos fueron comprados por los pequeños barcos de

calado automático que representan alrededor del 35%

de las capturas anuales de bacalao", agrega Henriksen.

El control oficial Heide y Henriksen apuntan al hecho de

que hay razones complejas por las cuales una gran

proporción de la captura de la flota costera se

desembarca con menor calidad. "Se necesita un buen

diálogo entre el pescador y el comprador y está claro

que los actores individuales tienen la responsabilidad y

la oportunidad de influir en la calidad en un sentido

positivo. Sin embargo, la flota costera desembarcó por

un largo período grandes cantidades de bacalao con

evidentes deficiencias de calidad." "Por lo tanto, hay

razones para creer que un error sistemático en el

segmento de toda la industria (los pescadores costeros

y la industria del pescado blanco) está produciendo la

evidente pérdida de valor. En consecuencia, hay buenas

razones para estudiar si el sistema de precios, las

regulaciones pesqueras y la reducción gradual del

control público de calidad han dado como resultado la

pérdida importante de ingresos para la industria y

también el país."

© Fish Information &amp; Services
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Report suggests Norwegian salted cod quality varies
Fish Update. Publisert på nett 27.02.2013 16:17. Profil: Nofima int.

Published: 27 February, 2013 A REPORT

published yesterday shows that Norwegian salted

cod suffers from poor export prices compared to

its Icelandic equivalent, due largely to its variable

quality.

Portugal is the main market for Norwegian salted

cod, but the report claims that if Norwegian

salted cod was of the same standard as that

from Iceland, in 2011 the export value to

Portugal would have been NOK 120-130 million

higher. Nofima scientists Morten Heide and

Edgar Henriksen provide this example in a new

report: “Variable quality in the value chain – how

does quality influence profitability?” In 2011,

Icelandic cod in Portugal fetched Euro 1.06 per

kilo more than Norwegian cod. The scientists

have conducted interviews with industrial actors

and exporters in the white fish industry, which

they compared with earlier work and official

statistics. The conclusion is that, despite rich

stocks of exceptionally well-managed cod stocks

in Norway's coastal waters, there are a number

of quality issues. “A significant part of the raw

material from the coastal fleet is poorly bled and

has gaping and damage from rough handling.

These quality errors transmit to the end products

and lead to poorer efficiency and higher

production costs, lower yield, a lower paid

product mix, lower prices for the end products,

more complaints and a poorer reputation,” wrote

the scientists. The report refers to earlier studies

that point out the fact that the gear types net and

Danish seine score lowest in relation to quality.

“Large Danish seine catches in particular are

perceived as creating the biggest problem when it

comes to raw material quality. The fishery

industry emphasizes that production errors can

also occur that reduces the produce quality.”

What are the Icelanders doing to get more

consistent quality and better prices in the

market? “We have looked at this in an earlier

study. In Norway the net fishery has solid

traditions. That was also the case previously in

Iceland. But things happened in connection with

the introduction of tradable quotas in Iceland that

provided growth in the longline fishery at the expense of

the net fishery,” says Henriksen. “The large fishing

vessel owners bought up the coastal quotas to such an

extent that there was a counter-reaction. The coastal

fleet argued that hook-caught fish provided better

quality. Consequently, the authorities connected the

reallocation with hook-based gear types. In practice

these rights were bought up by small autoline vessels

that account for around 35 per cent of the annual cod

catch,” says Henriksen. “Only trawling is larger with

around 45 per cent, while the net fishery is under 20 per

cent. The Danish seine fleet comprises of relatively

small vessels that are in the main owned by industrial

companies that give clear instructions about quality. In

general we have a perception that both the fishermen

and industry in Iceland have taken to heart that the

market for fish is not on the quayside but instead out

among the customers in international supermarkets,” he

says. “In the market for fresh fish, it is normal to receive

one and a half to double the price for cod of the

qualities ‘superior quality fresh cod' and skrei in relation

to the price for industrial raw material.” Calculations

from fillet production demonstrate that quality in part

constitutes the difference between profitable and

unprofitable production,” say the scientists.

“Calculations we have obtained show that the difference

between raw material that is free of quality defects and

a batch with 40 per cent ‘red' fillet may be as high as

23 per cent. In addition, the production costs for raw

material of poor quality are higher.” The report gives

examples of how some actors manage to achieve a

better price in the market for high quality. This demands

good communication with the fishermen, a good

understanding of the market and a long-term approach.

In order to increase the value of products of high quality,

it is necessary to develop more market segments with a

high willingness to pay, secure a good flow of raw

materials and have a level of continuity that makes it

possible to be able to supply over time. Heide and

Henriksen point to the fact that there are complex

reasons as to why such a large proportion of the coastal

fleet's catch is landed with reduced quality. Fluctuations

in spawning migrations and feeding migrations give from
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the outset a variation in the quality of the fish.

Consequently, during certain periods there will be

a requirement for gentler handling of the fish.

“There is a need for a good dialogue between the

fisherman and buyer and it is clear that individual

actors have both a responsibility and an

opportunity to influence the quality in a positive

direction. Nevertheless, over a long period large

quantities of cod with obvious quality deficiencies

have been landed from the coastal fleet. “There

is therefore reason to believe that a systematic

error in the whole industry segment (coastal

fishermen and the white fish industry) is

producing the obvious loss of values.

Consequently, there is good reason to study

whether and, if so, how the price system, fishery

regulations and gradual reduction of public

quality control has resulted in the major loss of

incomes for the industry as well as the country,”

according to Heide and Henriksen 48700 24591

70160 14346

© Fish Update
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Report suggests Norwegian salted cod quality varies
Fishupdate.com. Publisert på nett 27.02.2013 14:48. Profil: Nofima int.

Portugal is the main market for Norwegian salted

cod, but the report claims that if Norwegian

salted cod was of the same standard as that

from Iceland, in 2011 the export value to

Portugal would have been NOK 120-130 million

higher.

Nofima scientists Morten Heide and Edgar

Henriksen provide this example in a new report:

“Variable quality in the value chain – how does

quality influence profitability?” In 2011, Icelandic

cod in Portugal fetched Euro 1.06 per kilo more

than Norwegian cod. The scientists have

conducted interviews with industrial actors and

exporters in the white fish industry, which they

compared with earlier work and official statistics.

The conclusion is that, despite rich stocks of

exceptionally well-managed cod stocks in

Norway’s coastal waters, there are a number of

quality issues. “A significant part of the raw

material from the coastal fleet is poorly bled and

has gaping and damage from rough handling.

These quality errors transmit to the end products

and lead to poorer efficiency and higher

production costs, lower yield, a lower paid

product mix, lower prices for the end products,

more complaints and a poorer reputation,” wrote

the scientists. The report refers to earlier studies

that point out the fact that the gear types net and

Danish seine score lowest in relation to quality.

“Large Danish seine catches in particular are

perceived as creating the biggest problem when it

comes to raw material quality. The fishery

industry emphasizes that production errors can

also occur that reduces the produce quality.”

What are the Icelanders doing to get more

consistent quality and better prices in the

market? “We have looked at this in an earlier

study. In Norway the net fishery has solid

traditions. That was also the case previously in

Iceland. But things happened in connection with

the introduction of tradable quotas in Iceland that

provided growth in the longline fishery at the

expense of the net fishery,” says Henriksen.

“The large fishing vessel owners bought up the

coastal quotas to such an extent that there was a

counter-reaction. The coastal fleet argued that hook-

caught fish provided better quality. Consequently, the

authorities connected the reallocation with hook-based

gear types. In practice these rights were bought up by

small autoline vessels that account for around 35 per

cent of the annual cod catch,” says Henriksen. “Only

trawling is larger with around 45 per cent, while the net

fishery is under 20 per cent. The Danish seine fleet

comprises of relatively small vessels that are in the

main owned by industrial companies that give clear

instructions about quality. In general we have a

perception that both the fishermen and industry in

Iceland have taken to heart that the market for fish is

not on the quayside but instead out among the

customers in international supermarkets,” he says. “In

the market for fresh fish, it is normal to receive one and

a half to double the price for cod of the qualities

‘superior quality fresh cod’ and skrei in relation to the

price for industrial raw material.” Calculations from fillet

production demonstrate that quality in part constitutes

the difference between profitable and unprofitable

production,” say the scientists. “Calculations we have

obtained show that the difference between raw material

that is free of quality defects and a batch with 40 per

cent ‘red’ fillet may be as high as 23 per cent. In

addition, the production costs for raw material of poor

quality are higher.” The report gives examples of how

some actors manage to achieve a better price in the

market for high quality. This demands good

communication with the fishermen, a good

understanding of the market and a long-term approach.

In order to increase the value of products of high quality,

it is necessary to develop more market segments with a

high willingness to pay, secure a good flow of raw

materials and have a level of continuity that makes it

possible to be able to supply over time. Heide and

Henriksen point to the fact that there are complex

reasons as to why such a large proportion of the coastal

fleet’s catch is landed with reduced quality. Fluctuations

in spawning migrations and feeding migrations give from

the outset a variation in the quality of the fish.

Consequently, during certain periods there will be a

requirement for gentler handling of the fish. “There is a
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need for a good dialogue between the fisherman

and buyer and it is clear that individual actors

have both a responsibility and an opportunity to

influence the quality in a positive direction.

Nevertheless, over a long period large quantities

of cod with obvious quality deficiencies have

been landed from the coastal fleet. “There is

therefore reason to believe that a systematic

error in the whole industry segment (coastal

fishermen and the white fish industry) is

producing the obvious loss of values.

Consequently, there is good reason to study

whether and, if so, how the price system, fishery

regulations and gradual reduction of public

quality control has resulted in the major loss of

incomes for the industry as well as the country,”

according to Heide and Henriksen

© Fishupdate.com
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Norwegian cod suffering from quality issues
fishnewseu.com. Publisert på nett 27.02.2013 13:09. Profil: Nofima int.
lianne@swfpa.com.

A REPORT published yesterday shows that

Norwegian salted cod suffers from poor export

prices compared to its Icelandic equivalent, due

largely to its variable quality.

Portugal is the main market for Norwegian salted

cod, but the report claims that if Norwegian

salted cod was of the same standard as that

from Iceland, in 2011 the export value to

Portugal would have been NOK 120-130 million

higher. Nofima scientists Morten Heide and

Edgar Henriksen provide this example in a new

report: “Variable quality in the value chain – how

does quality influence profitability?” In 2011,

Icelandic cod in Portugal fetched Euro 1.06 per

kilo more than Norwegian cod. The scientists

have conducted interviews with industrial actors

and exporters in the white fish industry, which

they compared with earlier work and official

statistics. The conclusion is that, despite rich

stocks of exceptionally well-managed cod stocks

in Norway’s coastal waters, there are a number

of quality issues. “A significant part of the raw

material from the coastal fleet is poorly bled and

has gaping and damage from rough handling.

These quality errors transmit to the end products

and lead to poorer efficiency and higher

production costs, lower yield, a lower paid

product mix, lower prices for the end products,

more complaints and a poorer reputation,” wrote

the scientists. The report refers to earlier studies

that point out the fact that the gear types net and

Danish seine score lowest in relation to quality.

“Large Danish seine catches in particular are

perceived as creating the biggest problem when it

comes to raw material quality. The fishery

industry emphasizes that production errors can

also occur that reduces the produce quality.”

What are the Icelanders doing to get more

consistent quality and better prices in the

market? “We have looked at this in an earlier

study. In Norway the net fishery has solid

traditions. That was also the case previously in

Iceland. But things happened in connection with

the introduction of tradable quotas in Iceland that

provided growth in the longline fishery at the expense of

the net fishery,” says Henriksen. “The large fishing

vessel owners bought up the coastal quotas to such an

extent that there was a counter-reaction. The coastal

fleet argued that hook-caught fish provided better

quality. Consequently, the authorities connected the

reallocation with hook-based gear types. In practice

these rights were bought up by small autoline vessels

that account for around 35 per cent of the annual cod

catch,” says Henriksen. “Only trawling is larger with

around 45 per cent, while the net fishery is under 20 per

cent. The Danish seine fleet comprises of relatively

small vessels that are in the main owned by industrial

companies that give clear instructions about quality. In

general we have a perception that both the fishermen

and industry in Iceland have taken to heart that the

market for fish is not on the quayside but instead out

among the customers in international supermarkets,” he

says. “In the market for fresh fish, it is normal to receive

one and a half to double the price for cod of the

qualities ‘superior quality fresh cod’ and skrei in relation

to the price for industrial raw material.” Calculations

from fillet production demonstrate that quality in part

constitutes the difference between profitable and

unprofitable production,” say the scientists.

“Calculations we have obtained show that the difference

between raw material that is free of quality defects and

a batch with 40 per cent ‘red’ fillet may be as high as

23 per cent. In addition, the production costs for raw

material of poor quality are higher.” The report gives

examples of how some actors manage to achieve a

better price in the market for high quality. This demands

good communication with the fishermen, a good

understanding of the market and a long-term approach.

In order to increase the value of products of high quality,

it is necessary to develop more market segments with a

high willingness to pay, secure a good flow of raw

materials and have a level of continuity that makes it

possible to be able to supply over time. Heide and

Henriksen point to the fact that there are complex

reasons as to why such a large proportion of the coastal

fleet’s catch is landed with reduced quality. Fluctuations
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in spawning migrations and feeding migrations

give from the outset a variation in the quality of

the fish. Consequently, during certain periods

there will be a requirement for gentler handling of

the fish. “There is a need for a good dialogue

between the fisherman and buyer and it is clear

that individual actors have both a responsibility

and an opportunity to influence the quality in a

positive direction. Nevertheless, over a long

period large quantities of cod with obvious quality

deficiencies have been landed from the coastal

fleet. “There is therefore reason to believe that a

systematic error in the whole industry segment

(coastal fishermen and the white fish industry) is

producing the obvious loss of values.

Consequently, there is good reason to study

whether and, if so, how the price system, fishery

regulations and gradual reduction of public

quality control has resulted in the major loss of

incomes for the industry as well as the country,”

according to Heide and Henriksen

© fishnewseu.com

Se webartikkelen på http://ret.nu/crXvcvXv
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G A R F I E L D

H Å R E K

� Lanserer eget merke
Norway Seafoods lanserer
frosne fiskeprodukter under
eget merkenavn. I første om-
gang skal basisproduktene
fryst torskefilet og fryst seifi-
let bli å finne i frysediskene
på Rema 1000 fra midten av
februar. Ifølge en pressemel-
ding skal det komme flere
produkter. – Norske forbru-
kere får nyte godt av ressur-
sene som ligger rett utenfor
kysten vår – uten at de er
sendt langt bort før de kom-
mer tilbake til butikken i
Norge, heter det i pressemel-
dingen.

� Vinteren slår tilbake
Etter noen milde og svært
fuktige dager, returnerer vin-
teren i vårt distrikt. Værut-
sikter for perioden fredag 1.
til onsdag 6. mars. I Nord-
Norge ventes det fredag og
lørdag varierende vind, peri-
oder med kuling. Litt snø av
og til. Synkende temperatur.
Videre utsikter for søndag til
onsdag: I Nord-Norge blir
det varierende vind, perio-
der med kuling. Lite nedbør
og en kald værtype. 

� Sosiale medier bra for eldre 
Etter bare to måneder gir
bruk av Facebook en hjerne-
boost hos folk som nærmer
seg 70 år. Å lære nye ting kan
bidra til å holde aldrende
hjerner i form, skriver forsk-
ning.no. Blant tingene som
ser ut til å trekke i positiv
retning, er å gi seg i kast med
et sosialt medium. I en ny
studie har doktorgradsstu-
dent Janelle Wohltmann ved
University of Arizona under-
søkt det kognitive utbyttet
eldre i alderen 68-91 har av å
bruke Facebook. Studien er
nylig lagt fram på Internatio-
nal Neuropsychological So-
ciety Annual Meeting på Ha-
waii.

� Næringslivet i Øksnes
Årsmøtet i Øksnes Nærings-
livsforening holdes onsdag
6. mars på Myre hotell. Det
blir enkel bevertning, ifølge
skrivet til Øksnes kommune,
og på sakslista er godkjen-
ning av årsregnskap i tillegg
til valg av styre og innkomne
saker.

� Norge taper på kvalitet
Det norske kappfisket på
store torskekvoter har ei
skyggeside. Kvaliteten blir
ikke god nok, og både fis-
kere og industri går glipp av
store penger, skriver Natio-
nen. Bare i Portugal kunne
norsk saltfisk blitt solgt til
120–130 millioner kroner
mer dersom kvaliteten var
like høy som det islending-
ene leverer, slår Nofima-for-
skerne Edgar Henriksen og
Morten Heide Fast. I en ny
rapport ser de to på
sammenhengen melllom
kvalitet og lønnsomhet i tor-
skemarkedet. 

F L I S A S  D A G B O K «Haakon Jr» sitter fast

Det gikk skeis da «Haakon Jr» av Moskenes skulle settes flott  etter å ha vært på slippen til SMV Hy-
draulic AS på Børøya. – Skinnegangen sviktet, forteller servicesjef Svein-Kåre Tømmerås til Bla-
det Vesterålen. I dag, etter ei uke å ha sittet «fast», skal en endelig prøve å få båten på sjøen igjen,
ved hjelp av trekkraft fra redningsskøyta og egen vinsj fra verkstedet. Det skal gå greit, mener
Tømmerås. (Tekst og foto: Idar Ovesen)

� Behov for vedtransport 
Erling Endresen har sendt
søknad til Øksnes kommune
om motorferdsel i utmark.
Det søkes om 30 transporter
til hytte i Klodalen og om lag
100 transporter fra hogst-
plass til parkeringsplass på
Klo. – Vi har behov for trans-
port av ved som er større enn
de fem transporter per år
som er innvilget, skriver han
til kommunen. 

� Tørster etter mer torsk
Mens Vesterålen og deler av
Troms får mer torsk enn de
strengt tatt behøver, så tør-
ster Fjordlaks-brukene i
Nord-Troms og Vest-Finn-
mark etter mer torsk. – Vi
kunne gjerne tatt i mot det
dobbelte både her på Vanan
og i Tufjorden, sier daglig le-
der Vegard Dale fra fisker-
bruket i Kristoffervalen til
FiskeribladetFiskaren. Han
kan lokke med både helgeå-
pent, døgnåpent og verken
ukekvoter eller mannskaps-
kvoter. 

� Mest vind og nedbør
Stormen var godt varslet, og
prognosene om at Lødingen
ville få mest vind slo godt til.
Ved midnatt mandag blåste
det over en 10 minutters pe-
riode 34 m/s i snitt, altså or-
kan styrke i henhold til Be-
auforts skala, i Lødingen.
Mest nedbør kom det imid-
lertid på Sortland. I 12-ti-
mersperioden fra klokka
19.00 mandag kveld til klok-
ka 07.00 tirsdag morgen falt
det hele 51,5 mm nedbør ved
målestasjonen på Kystvak-
ten, ifølge Meteorologisk in-
stitutt. 

Vinteren slår tilbake Etter noen milde og svært

fuktige dager, returnerer vinteren i vårt distrikt.

Værutsikter for perioden fredag 1.

til onsdag 6. mars. I Nord- Norge ventes det

fredag og lørdag varierende vind, perioder med

kuling. Litt snø av og til. Synkende temperatur.

Videre utsikter for søndag til onsdag: I Nord-

Norge blir det varierende vind, perioder med

kuling. Lite nedbør og en kald værtype.

Sosiale medier bra for eldre Etter bare to

måneder gir bruk av Facebook en hjerneboost

hos folk som nærmer seg 70 år. Å lære nye ting

kan bidra til å holde aldrende hjerner i form,

skriver forskning.

no. Blant tingene som ser ut til å trekke i positiv

retning, er å gi seg i kast med et sosialt medium.

I en ny studie har doktorgradsstudent Janelle

Wohltmann ved University of Arizona undersøkt

det kognitive utbyttet eldre i alderen 68-91 har av

å bruke Facebook. Studien er nylig lagt fram på

International Neuropsychological Society Annual

Meeting på Hawaii.

Næringslivet i Øksnes Årsmøtet i Øksnes

Næringslivsforening holdes onsdag 6. mars på

Myre hotell. Det blir enkel bevertning, ifølge

skrivet til Øksnes kommune, og på sakslista er

godkjenning av årsregnskap i tillegg til valg av

styre og innkomne saker.

Norge taper på kvalitet Det norske kappfisket på

store torskekvoter har ei skyggeside. Kvaliteten

blir ikke god nok, og både fiskere og industri går

glipp av store penger, skriver Nationen.

Bare i Portugal kunne norsk saltfisk blitt solgt til

120-130 millioner kroner mer dersom kvaliteten

var like høy som det islendingene leverer, slår

Nofima-forskerne Edgar Henriksen og Morten

Heide Fast. I en ny rapport ser de to på

sammenhengen melllom kvalitet og lønnsomhet i

torskemarkedet.

Lanserer eget merke Norway Seafoods lanserer frosne

fiskeprodukter under eget merkenavn. I første omgang

skal basisproduktene fryst torskefilet og fryst seifilet bli

å finne i frysediskene på Rema 1000 fra midten av

februar. Ifølge en pressemelding skal det komme flere

produkter. - Norske forbrukere får nyte godt av

ressursene som ligger rett utenfor kysten vår - uten at de

er sendt langt bort før de kommer tilbake til butikken i

Norge, heter det i pressemeldingen.

Behov for vedtransport Erling Endresen har sendt søknad

til Øksnes kommune om motorferdsel i utmark.

Det søkes om 30 transporter til hytte i Klodalen og om

lag 100 transporter fra hogstplass til parkeringsplass på

Klo. - Vi har behov for transport av ved som er større enn

de fem transporter per år som er innvilget, skriver han til

kommunen.

Tørster etter mer torsk Mens Vesterålen og deler av

Troms får mer torsk enn de strengt tatt behøver, så

tørster Fjordlaks-brukene i Nord-Troms og Vest-Finnmark

etter mer torsk. - Vi kunne gjerne tatt i mot det dobbelte

både her på Vanan og i Tufjorden, sier daglig leder
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Vegard Dale fra fiskerbruket i Kristoffervalen til

FiskeribladetFiskaren. Han kan lokke med både

helgeåpent, døgnåpent og verken ukekvoter eller

mannskapskvoter.

Mest vind og nedbør Stormen var godt varslet, og

prognosene om at Lødingen ville få mest vind slo

godt til.

Ved midnatt mandag blåste det over en 10

minutters periode 34 m/s i snitt, altså orkan

styrke i henhold til Beauforts skala, i Lødingen.

Mest nedbør kom det imidlertid på Sortland. I 12-

timersperioden fra klokka 19.00 mandag kveld til klokka

07.00 tirsdag morgen falt det hele 51,5 mm nedbør ved

målestasjonen på Kystvakten, ifølge Meteorologisk

institutt.

© Bladet Vesterålen
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6 Tirsdag 26. februar 2013

YTTERDISTRIKTET
Christine Kveinsjø
ytringen@ytringen.no

Svein Olav Wigum er som mange andre 
i ytterdistriktet opptatt av veteranbiler. 
Nå har han startet en forening, som skal 
holde interessen for gamle kjøretøy ved 
like. Nå har foreningen 20 medlemmer, 
og Wigum er positivt overrasket over 
responsen.

– Vi var åtte stykker som stilte på det 
første møtet, og etter hvert har vi 
fått flere påmeldte. Det er kjempegøy 
å se at så mange er interesserte, sier 
Svein Olav Wigum. Foreningen har 
fått navn «Motorhistorisk forening 
Ytre Namdal», og er for motorinteres-
serte i alle aldre. 

For alle interesserte
– Vi har ingen krav om førerkort, 
eget kjøretøy, eller noe sånt. Alle 
med interesse for gamle kjøretøy er 
velkomne til å være med, sier han. 
Wigum håper at foreningen skal få 
til å delta på forskjellige aktiviteter 
etter hvert.

– Det er absolutt et mål å få til turer 
til utstillinger og treff. Vi håper også 
å få vise oss frem på blant annet Rør-
vik- og Kolvereiddagene, sier han. 

ØnsKer Flere damer
At det var stor interesse for gamle 
kjøretøy, fikk Wigum bekreftet da 
han laget en gruppe på Facebook for 
motorentusiaster i ytterdistriktet. 

– Gruppen har over 80 medlem-
mer, så vi håper selvfølgelig mange 
av disse følger etter til foreningen. 
Jeg vet at det finnes mange gamle 
kjøretøy både i Nærøy og Vikna, og 
en slik forening kan motivere eierne 

til å ta bedre vare på dem, sier han. I 
tillegg håper han det blir flere damer 
og ungdommer å se på foreningsmø-
tene.

– Foreløpig er vi bare menn, med 
en snittalder på rundt 40 år. Vi plan-
legger å prate mye om holdninger 

og sikkerhet i trafikken, og da vil vi 
ha med flest mulig ungdommer, sier 
han. Da tenker han spesielt på de 
mange overskriftene om råkjøring i 
distriktet den siste tida. 

Svein Olav Wigum har selv en Cadillac  i garasjen, og sammen med en gruppe andre veteranbilinteresserte har han nå startet en 
veteranbilklubb i regionen.   FOtO: JOStein Brå Vardehaug

samles over gamle motorer

TROMSØ
eystein Fiskum Hansvik
eystein.hansvik@ytringen.no

En fersk rapport fra forskningsinstituttet 
Nofima viser at den norske fiskerinæringa 
går glipp av 130 millioner kroner hvert år 
på grunn av for dårlig kvalitet.

Det er Nofima-forskerne Morten 
Heide og Edgar Henriksen som gir 
dette eksempelet i en fersk rapport: 
«Variabel kvalitet i verdikjeden – 
hvordan påvirker kvalitet lønnsom-
het?». I 2011 ble islandskvalitet i Por-
tugal betalt med 1,06 euro mer per 
kilo enn norsk kvalitet. Det tilsvarer 
mellom 120 og 130 millioner kroner i 
eksportverdi.

– Det vi har sett på er kvaliteten 
på spesielt torsk, og der er kvaliteten 
såpass dårlig at vi mener det går ut 
over inntjeningen til fiskerne og til 
industrien, sier Henriksen til NRK.

Vil Ha mer på line
Forskerne har intervjuet industriak-
tører og eksportører i hvitfisknærin-

gen og holdt dette opp mot tidligere 
arbeid og åpen offentlig statistikk. 
Forskerne peker i rapporten på at 
vesentlige deler av råstoffet som 
leveres er dårlig utblødd og den har 
slag- og klemskader. Dette til tross 
for en kystnær og svært velforvaltet 
bestand.

– Feil på fisk forplanter seg til slutt-
produktene fører dårligere effektivi-
tet og høyere kostnader i produksjo-
nen, mindre utbytte, dårligere betalt 
produktmiks, mindre fleksibilitet, 
lavere priser på sluttprodukt, flere 
reklamasjoner og dårlig omdømme, 
heter det i rapporten.

I markedet for fersk fisk er det nor-
malt halvannen til dobbel pris for 
torsk av kvalitetene «blank» og «skrei» 
i forhold til prisen på industriråstoff.

Av rapporten framgår det at det er 
fisk som er tatt med garn og snurre-
vad som har den dårligste kvaliteten. 
Forskerne anbefaler at næringa ser 
til Island for å bedre både kvalitet og 
verdi på fisken.

– I Norge har garnfiske solide tradi-
sjoner. Slik var det også tidligere på 
Island. Men det skjedde ting knyttet 
til innføring av omsettelige kvoter 

på Island som ga vekst i linefisket på 
bekostning av garnfisket, sier Nofima-
forsker Edgar Henriksen.

På Island er 35 prosent av all torsk 
som leveres tatt av mindre autoline-
fartøyer.

manglende Kontroll
Forskerne peker også på at en ned-
trapping av den offentlige kvalitets-
kontrollen har ført til store tap for så 
vel næringa som nasjonen.

– Det er god grunn til å undersøke 
om og eventuelt hvordan prissystem, 
fiskerireguleringer og nedtrapping 
av offentlig kvalitetskontroll har gitt 
store tap av inntekter, heter det i rap-
porten.

I Norges Råfisklag er man klar over 
utfordringene.

– Vi er med på å konkurrere om å 
levere mat til verden, så dette må vi ta 
på største alvor. Norske fiskekjøpere 
og fiskere må også ta et krafttak for 
kvalitet. Det handler om å la fisken 
blø ut, og ikke ta for store fangst på 
for kort tid. Tilgjengeligheten er stor 
i dag, og da er det lettere å få dårlig 
kvalitet, sier administrerende direk-
tør Trygve Myrvang til NRK.

taper store penger på lav kvalitet

Vil bevilge 200.000 
kroner til kirkegård

NÆRØYSTEIN
lillian lyngstad

lillian.lyngstad@ytringen.no

Rådmannen går inn for å bevilge 
200.000 kroner til kostnader rundt en 
utvidelse av Steine kirkegård.

Plassmangelen ved Steine kirke-
gård er som kjent prekær, men nå 
ønsker altså rådmannen å bevilge 
penger til en utvidelse. Nærøy kir-
kelige fellesråd har arbeidet med 
planer for en utvidelse av kirke-
gården en stund nå. Dette er en 
utvidelse som er planlagt å skje i 
området vest for eksisterende kir-
kegård. Det er forhandlet fram en 
avtale med grunneier om kjøp av 
3 daa eiendom. 2 daa skal gå til 
kirkegårdsformål og 1 daa til par-
keringsplass. Fradelingsprosessen 
er nå i gang.
Rådmannen mener det er viktig å 
komme videre med denne saken 
og få satt i gang detaljplanlegging. 
Han tilråder at det opprettes et 
nytt prosjekt i investeringsbud-
sjettet med kroner 200.000, og 
bevilgningen foreslås dekket med 
bruk av ubundne investerings-
fond. Saken behandles i formann-
skapet i dag og deretter i kommu-
nestyret 7. mars.

Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 6.
© YtringenPublisert: 26.02.2013.

Les hele nyheten på http://ret.nu/OUY0XUDH
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Vil ha strengere kvalitetskontroll av fisk
NRK P2 - Dagsnytt 1. Sendt på radio/tv 25.02.2013 11:00. Profil: Nofima.

Det må innføres en strengere statlig

kvalitetskontroll av norsk fisk. Det mener

forskere, som har dokumentert at torsk som

selges til utlandet har for dårlig kvalitet. Forsker i

Nofima, Edgar Henriksen, mener Mattilsynet ikke

strekker til. Han vil at Fiskeridirektoratet skal

overta kontrollen.

- Frem til midten av 90-tallet hadde

Fiskeridirektoratet et eget kontrollverk som

kontrollerte kvaliteten på fisk. Etter mitt syn bør

man få det kontrollverket tilbake og revitalisert. Det er

også noe som Råfisklaget har bedt om, uttaler

Henriksen.

© NRK P2 - Dagsnytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/oFJQ9g3
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Mener Fiskeridirektoratet må overta kvalitetskontrollen av fisk
NRK Nordland - Nyheter 1. Sendt på radio/tv 25.02.2013 10:03. Profil: Nofima.

Det må bli innført en strengere statlig

kvalitetskontroll av norsk fisk. Det mener Nofima-

forskerne som har dokumentert at torsk som blir

solgt til utlandet har for dårlig kvalitet. Forsker

Edgar Henriksen mener Mattilsynet ikke strekker

til. Han vil at Fiskeridirektoratet overtar

kvalitetskontrollen, slik det var tidligere.

- Frem til midten av 90-tallet så hadde

Fiskeridirektoratet et eget kontrollverk som

kontrollerte kvaliteten på fisk. Etter mitt syn bør

man få det kontrollverket tilbake og revitalisert. Det er

også noe Råfisklaget har bedt om, uttaler Henriksen.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/XGstm5yD
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Vil ha strengere kvalitetskontroll av norsk fisk
NRK Møre og Romsdal - Nyheter 1. Sendt på radio/tv 25.02.2013 10:03. Profil: Nofima.

Det må bli innført en strengere statlig

kvalitetskontroll av norsk fisk. Det mener Nofima-

forskerne som har dokumentert at torsk som blir

solgt til utlandet har for dårlig kvalitet. Forsker

Edgar Henriksen mener Mattilsynet ikke strekker

til. Han vil at Fiskeridirektoratet overtar

kvalitetskontrollen, slik det var tidligere.

- Frem til midten av 90-tallet så hadde

Fiskeridirektoratet et eget kontrollverk som

kontrollerte kvaliteten på fisk. Etter mitt syn bør

man få det kontrollverket tilbake og revitalisert. Det er

også noe Råfisklaget har bedt om, uttaler Henriksen.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/V70uNbsA
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Vil at Fiskeridirektoratet må ta tilbake kvalitetskontrollen av fisk
NRK Troms og Finnmark - Tromsnytt 1. Sendt på radio/tv 25.02.2013 08:03. Profil: Nofima.

Fiskeridirektoratet må ta tilbake

kvalitetskontrollen av fisk, slik de hadde før. Det

mener Nofima-forsker Edgar Henriksen. Han har

dokumentert at torsk som selges til utlandet har

for dårlig kvalitet. Henriksen mener Mattilsynet

ikke strekker til i denne jobben og at det må

innføres en strengere statlig kvalitetskontroll av

norsk fisk.

- Frem til midten av 90-tallet hadde

Fiskeridirektoratet et eget kontrollverk som

kontrollerte kvaliteten på fisk. Etter mitt syn bør

man få det kontrollverket tilbake og revitalisert.

Det er også noe som Råfisklaget har bedt om,

uttaler Henriksen. Også mange fiskere og

fiskekjøpere innser at kvaliteten har blitt

dårligere. Det gjelder spesielt torsk som er fanget

med snurrevad, der fisken ikke får blø ut og får

klemskader. Terje Kjølsøy i Ålesund Fisk mener

selvjustisen i næringen er for dårlig. - I dag er det en sak

mellom fisker og kjøper på land der begge parter skal

være enige om hvordan tingenes tilstand er. Det er ikke

kontroll utover det, uttaler han. Han sier at det før i tiden

var et offentlig tilsyn med kvalitet. I dag er det under

Mattilsynet, og det er liten tvil om at det er årsaken til at

det har vært en negativ utvikling, uttaler han.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/v5hb71OL
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Noreg taper på kvalitet
Nationen. Publisert på trykk 25.02.2013. Profil: Nofima faglig.
Jan-Morten Bjørnbakk NPK NTB. Side: 11.
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Berre i Portugal kunne norsk 
saltfisk blitt seld for 120–130 
millionar kroner meir dersom 
kvaliteten var like høg som det is-
lendingane leverer, slår Nofima-
forskarane Edgar Henriksen og 
Morten Heide fast.

– Ubløgga og usløgd
I ein ny rapport ser dei på 
samanhengen mellom kvalitet 
og lønsemd i torskemarknaden. 
Det er nedslåande observasjo-
nar forskarane gjer. Kvalite-
ten er jamt over ikkje god nok. 
Norsk fisk som er teken med 
store hal frå snurrevad og trål 
kjem dårlegast ut.

– Dette råstoffet er ofte blod-
sprengt, har klemskadar og spal-
tar lettare fordi det har lege i 

lengre tid ubløgga og usløgd om 
bord, heiter det i rapporten «Va-
riabel kvalitet i verdikjeda».

Men den same konklusjonen 
gjeld også leveransar frå kyst-
flåten der «vesentlege deler av 
råstoffet er dårleg utblødd, har 
spalting og slag og klemska-
der.»

Det filetindustrien ønskjer seg 
er eit råstoff som er godt utblødd, 
ikkje åtesprengt, og der tempe-
raturen har blitt halden låg frå 
fisken er fanga til han blir sett i 
produksjon.

Reiskapen avgjer
Nofima-rapporten stadfestar 
tidlegare undersøkingar som 
viser at det er ein klar og stor 
samanheng mellom kva reiska-

par som blir brukte og kvaliteten 
på fisken. Generelt gjev krok-
fanga fisk best kvalitet. Store 
fangstar frå store båtar blir gene-
relt oppfatta å ha dårlegare kva-
litet. Garn, snurrevad og not er 
ifølgje rapporten dei reiskapsty-
pane som gjev dårlegast kvalitet. 
Det er dei siste reiskapstypane 
som aukar mest blant landingane 
til kystflåten.

– Enkelte år blir det teke meir 
torsk på garn enn det trålarane 
fangar. Samanlikna med dei an-
dre store torskefiskande nasjo-
nane som Island, Canada og Fær-
øyane, skil Noreg seg klart ut med 
ein stor del torsk teke på garn, 
seier Edgar Henriksen til NTB.

Mindre garn
I ei tidlegare undersøking har 
Henriksen og Heide analysert 
kvifor islendingane klarer å leve-
ra jamnare og betre kvalitet enn 
norske fiskarar.

– Dei er mykje meir opptekne 
av kvalitet i alle ledd. Saltfisken 
dei sel til Portugal er anten trål-

fanga fisk av god kvalitet eller 
krokfanga fisk frå autolineflåten, 
seier Henriksen.

Den islandske garnprosenten 
er mykje lågare enn i Noreg. Berre 
20 prosent av torsken blir fanga i 
garn, 35 prosent med krokreiska-
par og 45 prosent med trål, går det 
fram av rapporten.

Mindre betalt
Ut frå fangstane og salet i 2011, 
meiner Nofima-forskarane at 
kvalitetstapet i den kresne salt-
fiskmarknaden Portugal er på 
120–130 millionar kroner. Det 
blei selt 17.000 tonn saltfisk til 
Portugal dette året. Saltfisk frå 
Island blei i snitt betalt med 1,06 

euro (7,94 kr etter kursen i dag) 
meir per kilo enn den norske. 
Dersom norske fiskarar kunne 
levert Island-kvalitet, kunne dei 
ifølgje rapporten fått kr 4,50 meir 
per kilo.

Systemfeil
I rapporten blir det også lagt fram 
utrekningar som viser at fiskein-
dustrien både får lågare verdi og 
høgare lønskostnader som følgje 
av dårleg kvalitet. Nofima-forska-
rane peikar på at det burde vera 
opplagt at både fiskarar og fiske-
kjøparar er interesserte i å levera 
best mogleg kvalitet. Men slik er 
det ikkje.

– Heile det norske regulerings-
systemet er innstilt på å regulera 
ut frå mengd, ikkje kvalitet. Sum-
men av dette er ein førstehands-
marknad som fungerer dårleg. 
Det handlar berre om å få mest 
mogleg fisk opp på kortast mo-
gleg tid, seier Edgar Henriksen. 

Jan-Morten BJørnBakk, nPk-ntB
redaksjonen@nationen.no
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Noreg taper på kvalitet

ISleNdINgaNe
«Dei er mykje meir 
opptekne av kvalitet  
i alle ledd.»
EdgAr HENrIksEN
fOrskAr vEd NOfImA

Det norske kappfisket på store torske-
kvotar har ei skuggeside. Kvaliteten  
blir ikkje god nok, og både fiskarar og  
industri går glipp av store pengar.

taper: kvaliteten på fisk som er teken med store hal frå snurrevad og trål kjem dårleg ut i ein ny rapport.  fOTO: bjørN-OwE HOlmbErg/NTb scANpIx

Det norske kappfisket på store torskekvotar har

ei skuggeside. Kvaliteten blir ikkje god nok, og

både fiskarar og industri går glipp av store

pengar.

Berre i Portugal kunne norsk saltfisk blitt seld for

120 - 130 millionar kroner meir dersom

kvaliteten var like høg som det islendingane

leverer, slår Nofima-forskarane Edgar Henriksen

og Morten Heide fast.

 - Ubløgga og usløgd

I ein ny rapport ser dei på samanhengen mellom

kvalitet og lønsemd i torskemarknaden. Det er

nedslåande observasjonar forskarane gjer.

Kvaliteten er jamt over ikkje god nok. Norsk fisk

som er teken med store hal frå snurrevad og trål

kjem dårlegast ut.

 - Dette råstoffet er ofte blodsprengt, har

klemskadar og spaltar lettare fordi det har lege i

lengre tid ubløgga og usløgd om bord, heiter det i

rapporten «Variabel kvalitet i verdikjeda».

Men den same konklusjonen gjeld også

leveransar frå kystflåten der «vesentlege deler av

råstoffet er dårleg utblødd, har spalting og slag

og klemskader.»

Det filetindustrien ønskjer seg er eit råstoff som

er godt utblødd, ikkje åtesprengt, og der

temperaturen har blitt halden låg frå fisken er

fanga til han blir sett i produksjon.

Reiskapen avgjer

Nofima-rapporten stadfestar tidlegare

undersøkingar som viser at det er ein klar og stor

samanheng mellom kva reiskapar som blir brukte

og kvaliteten på fisken. Generelt gjev krokfanga

fisk best kvalitet. Store fangstar frå store båtar

blir generelt oppfatta å ha dårlegare kvalitet.

Garn, snurrevad og not er ifølgje rapporten dei

reiskapstypane som gjev dårlegast kvalitet. Det

er dei siste reiskapstypane som aukar mest blant

landingane til kystflåten.

 - Enkelte år blir det teke meir torsk på garn enn det

trålarane fangar. Samanlikna med dei andre store

torskefiskande nasjonane som Island, Canada og

Færøyane, skil Noreg seg klart ut med ein stor del torsk

teke på garn, seier Edgar Henriksen til NTB.

Mindre garn

I ei tidlegare undersøking har Henriksen og Heide

analysert kvifor islendingane klarer å levera jamnare og

betre kvalitet enn norske fiskarar.

 - Dei er mykje meir opptekne av kvalitet i alle ledd.

Saltfisken dei sel til Portugal er anten trålfanga fisk av

god kvalitet eller krokfanga fisk frå autolineflåten, seier

Henriksen.
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Den islandske garnprosenten er mykje lågare enn

i Noreg. Berre 20 prosent av torsken blir fanga i

garn, 35 prosent med krokreiskapar og 45

prosent med trål, går det fram av rapporten.

Mindre betalt

Ut frå fangstane og salet i 2011, meiner Nofima-

forskarane at kvalitetstapet i den kresne

saltfiskmarknaden Portugal er på 120 - 130

millionar kroner. Det blei selt 17.000 tonn

saltfisk til Portugal dette året. Saltfisk frå Island

blei i snitt betalt med 1,06 euro (7,94 kr etter

kursen i dag) meir per kilo enn den norske.

Dersom norske fiskarar kunne levert Island-

kvalitet, kunne dei ifølgje rapporten fått kr 4,50

meir per kilo.

Systemfeil

I rapporten blir det også lagt fram utrekningar

som viser at fiskeindustrien både får lågare verdi

og høgare lønskostnader som følgje av dårleg

kvalitet. Nofima-forskarane peikar på at det burde

vera opplagt at både fiskarar og fiskekjøparar er

interesserte i å levera best mogleg kvalitet. Men

slik er det ikkje.

 - Heile det norske reguleringssystemet er innstilt

på å regulera ut frå mengd, ikkje kvalitet. Summen av

dette er ein førstehandsmarknad som fungerer dårleg.

Det handlar berre om å få mest mogleg fisk opp på

kortast mogleg tid, seier Edgar Henriksen.

Nyheter · Næringsliv

 Fiskeri

 Sitat:

Islendingane

«Dei er mykje meir opptekne av kvalitet i alle ledd.»

Edgar Henriksen

Forskar ved Nofima

Bildetekst: Taper: Kvaliteten på fisk som er teken med

store hal frå snurrevad og trål kjem dårleg ut i ein ny

rapport. Foto: Bjørn-Owe Holmberg/NTB scanpix

© Nationen
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Norsk saltfisk taper på kvalitet
Agderposten. Publisert på trykk 23.02.2013. Profil: Nofima faglig. Side: 13.

13Lørdag 23. februar 2013 NORGE&VERDEN

Japans statsminister Shinzo 
Abe kom torsdag til USA 
hvor han skal møte presi-
dent Barack Obama for før-
ste gang etter valgseieren i 
desember.

Abes konservative regjering 
overtok makten rett før nyttår, 
og fortsatt gjør statsministe-
ren det godt på meningsmålin-
gene.

Samtalene med Obama vil 
dreie seg både om handel, va-
lutakrig og Japans spente for-
hold til Nord-Korea og Kina.

Ifølge analytikere ønsker 
Abe å markere at han har et 
tett og godt forhold til USA. 
Nord-Koreas atomprøve-
sprengning og konflikten med 
Kina om en rekke omstridte 
øyer har gjort det viktig for Ja-
pan å sikre seg støtte fra sin 
mektigste allierte.

– Situasjonen i Øst-Asia blir 
stadig mer utrygg. Noe av det 

Abe håper å oppnå, er å styrke 
alliansen mellom Japan og 
USA, sier den japanske forske-
ren Mikitaka Masuyama.

Den siste tiden har Japan 
fått kritikk for å ha presset 
yen-kursen nedover ved å øke 
pengemengden. Formålet er å 
skape en lettere situasjon for 
japanske eksportbedrifter, 
men økonomer er bekymret 
for hva som skjer hvis andre 
land kopierer Japans metode.

En situasjon hvor flere land 
forsøker å overgå hverandre 
med tiltak for å svekke sine re-
spektive valutaer, kalles gjerne 
for valutakrig. «Krigen» kan 
føre både til høyere inflasjon 
og nye handelshindringer mel-
lom landene.

Ifølge Mikitaka Masuyama 
vil det være en seier for Abe 
hvis Obama viser aksept for 
den japanske sentralbankens 
utradisjonelle tiltak – eller i 
det minste lar være å kritisere 
dem direkte. (©NTB)

Håper på økonomisk 
ryggdekning fra Obama

MØTE: Den japanske statsministeren Shinzo Abe (nr. 2 fra høyre) 
kom torsdag til Washington.   FOTO: NTB SCANPIX

Norge vil med  i europeisk banktilsyn
Unionens planer om et felles-
europeisk banktilsyn.

– Det er veldig viktig at vi får 
bedre tilsyn med bankene på 
tvers av landegrensene i Europa. 
Og Norge ønsker å være en del 
av det europeiske systemet, sa 
Stoltenberg etter et møte med 
EU-president Herman Van 
Rompuy.

Kommisjonspresident Jose 
Manuel Barroso sier det er inn-
ledet en dialog for å se på hvor-
dan Norge kan knyttes til tilsy-
net gjennom en observatørrolle 
– «selvfølgelig forutsatt at det er 
i Norges interesse».

Stoltenberg mener EU er 
åpen for norsk deltakelse etter-
som det også er i Brussels inter-
esse med best mulig regulering. 
Men han understreker at det må 
gjøres gjennom en særordning 
for norsk del. – Vi må delta på 
en annen måte enn EU-landene. 
Det må etableres et samarbeid 
der vi kan delta i tilsynet, sam-
tidig som norsk suverenitet opp-
rettholdes. Grunnloven beskyt-
ter mot at et internasjonalt or-
gan kan gripe direkte inn i nor-
ske selskaper, sier han.

EUs planer om et felles bank-
tilsyn er første ledd i arbeidet 

med å danne en bankunion. Det 
arbeidet er startet som følge av 
finanskrise og eurokrise der 
banker i trøbbel har ført til store 
utgifter for statene.

– En årsak til finanskrisen var 
at for mange banker lånte ut for 
mange penger og var for svake, 
og at statene måtte redde dem. 
Vi kan ikke ha et system der de 
private tar de store gevinstene 
når det går bra, og der fellesska-
pet tar regningen når det går 
dårlig, sier Stoltenberg til NTB 
og kaller det et «Europa der man 
privatiserer overskudd og sosiali-
serer underskudd». (©NTB)

Kronprins Haakon har sagt ja til å bli 
høy beskytter for neste års sjakk-OL i 
Tromsø. – Dette betyr mye for oss, 
og det setter sjakk-OL virkelig på kar-
tet, sier styreleder Herman Kristof-
fersen. Sjakk-OL skal arrangeres i 

Tromsø fra 1.-14. august neste år. 
Med mer en 150 deltakende nasjo-
ner, er sjakk-OL verdens fjerde stør-
ste sportsarrangement. Det anslås 
at rundt 1.500 sjakkspillere vil delta. 
(©NTB)

Blir beskytter for sjakk-OL Det norske kappfisket på store torskekvoter har en skyggeside. Kvaliteten blir ikke 
god nok, og både fiskere og industri går glipp av store penger. Bare i Portugal 
kunne norsk saltfisk blitt solgt for 120-130 millioner kroner mer dersom kvaliteten 
var like høy som det islendingene leverer, slår Nofima-forskerne Edgar Henriksen 
og Morten Heide. I en ny rapportser de på sammenhengen mellom kvalitet og 
lønnsomhet i torskemarkedet. Det er nedslående observasjoner forskerne gjør. 
Kvaliteten er jevnt over ikke god nok.  (©NTB)

Norsk saltfisk taper på kvalitet

– Lys langt fremme i tunnelen

FORTSATT RESESJON: Landene i eurosonen vil forbli i resesjon ut året, spådde EUs økonomikommissær Olli Rehn                        da han fredag la fram sin økonomiske vinterprognose. Arbeidsløsheten fortsetter å stige i eurolandene og vil 
komme opp i 12,2 prosent i løpet av året, sa han.   FOTO: NTB SCANPIX
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Det norske kappfisket på store torskekvoter har

en skyggeside. Kvaliteten blir ikke god nok, og

både fiskere og industri går glipp av store penger.

Bare i Portugal kunne norsk saltfisk blitt solgt for

120-130 millioner kroner mer dersom kvaliteten

var like høy som det islendingene leverer, slår

Nofima-forskerne Edgar Henriksen og Morten

Heide. I en ny rapportser de på sammenhengen

mellom kvalitet

...og lønnsomhet i torskemarkedet. Det er

nedslående observasjoner forskerne gjør.

Kvaliteten er jevnt over ikke god nok. (©NTB).

© Agderposten
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Dårlig fisk Det norske
Harstad Tidende. Publisert på trykk 23.02.2013. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.

kappfisket på store torskekvoter har en

skyggeside. Kvaliteten blir ikke god nok, og både

fiskere og industri går glipp av store penger,

menerNederst i skjem

Nofima-forskerne Edgar Henriksen og Morten

Heide.

© Harstad Tidende
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Taper på kvalitet
Rana Blad. Publisert på trykk 23.02.2013. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 48.

I VEIEN: Pass på, det er mye elg i veibanen på E6 oppover mot Dunderlandsdalen for tida, advarer Tor Helge 

Hermansen. Foto: Eskil Olsen
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06.13 06.26

10:52
23:14

11:23
23:45

04:39
17:10

05:15
17:43

PÅ KINO LØRDAG:
15.00 (S) Karsten og Petra blir bestevenner Alle 1.26
16.00 (M) Rive-Rolf (2d-versj) Norsk tale! B/U/V 1.47
16.50 (S) (3D) Rive-Rolf Norsk tale! B/U/V 1.47
18.30 (M) Beautiful Creatures U/V 2.03 
19.00 (S) Anna Karenina U/V 2.10
21.00 (M) Parker V 1.58
21.35 (S) A Good Day to Die Hard V 1.40
PÅ KINO SØNDAG:
16.00 (S) (3D) Rive-Rolf Norsk tale! B/U/V 1.47
16.30 (M) Karsten og Petra blir bestevenner Alle 1.26
18.15 (S) Anna Karenina U/V 2.10
18.35 (M) Beautiful Creatures U/V 2.03
20.50 (S) A Good Day to Die Hard V 1.40
21.10 (M) Parker V 1.58

For billettbestilling:
Tlf. 75 14 60 50
Kinoen er åpen 1 time og 
30 min. før første forestilling.

For billettkjøp/filminfo: 
www.kino.rana.kommune.no

©
20
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VI SNAKKER 

NORSK

VISES I3D
Disney.com/WreckitRalph

KJÆRLIGHETEN 
STILLER INGEN 

SPØRSMÅL.

KEIRA 
KNIGHTLEY   
JUDE LAW

Adressa

«Skyhøy wow-faktor!»
BT

«Dugelig trøkk og kvalitet»
FilmMagasinet

«Hi-Score!» Dagsavisen

«Fargerik og magisk 
verden for de aller 
 minste»  Dagbladet

«Med god grunn Oscar-
nominert»  Dagsavisen

Rana Blad

Tlf. 75 12 70 33
Butikken finner du i Vika ved Felleskjøpet

Hyttebutikken på Mo
Hyttetoaletter, hyttemøbler, oljelamper, 
pyntegjenstander mm.
Åpningstider: Mand. - fred.: 08.00-16.00  ■ Torsd.: 08.00 - 17.00

50 ØRE RABATT
I FEBRUAR  FÅR DU

PER LITER 
DRIVSTOFF Best

Mo Veiservice AS - Tlf. 75 19 81 80Gjelder også Coop medlemskort

F

o dle M V isk rtsk

RANA: Pass på når du kjører E6
mot Dunderlandsdalen.

Toril S. Alfsvåg

toril.alfsvaag@ranablad.no

Tlf. 75 12 55 35

Tor Helge Hermansen slapp med skrekken, men
holdt selv på å kollidere med en elg på E6 i Eiteråga
fredag ettermiddag.

– Det er strødd salt på veien, og det liker elgen. I
ettermiddag (fredag) sto tre stykker og sleiket salt på
strekningen fra Eiteråga og opp mot Dunderlandsda-
len, forteller Henriksen.

Han ber bilister som ferdes på strekningen være
oppmerksom på de store dyrene.

– De kommer brått på deg, og er vanskelig å se,
sier Hermansen og fortsetter:

– Elgen flytter seg heller ikke stort når det kommer
kjøretøy. Derfor, vær obs og kjør forsiktig, sier Tor
Helge Hermansen.

Mye elg i veibanen

TROMSØ: Det norske
kappfisket på store
torskekvoter har en
skyggeside. 
Kvaliteten blir ikke god nok, og
både fiskere og industri går glipp av
store penger. 

Bare i Portugal kunne norsk salt-
fisk blitt solgt for 120-130 millioner
kroner mer dersom kvaliteten var
like høy som det islendingene leve-
rer, slår Nofima-forskerne Edgar
Henriksen og Morten Heide. 

I en ny rapport ser de på
sammenhengen mellom kvalitet og
lønnsomhet i torskemarkedet. Det
er nedslående observasjoner for-
skerne gjør. Kvaliteten er jevnt over
ikke god nok. Norsk fisk som er tatt
med store hal fra snurrevad og trål
kommer dårligst ut. 

Taper på
kvalitet

TROMSØ: Det norske kappfisket på store

torskekvoter har en skyggeside.

Kvaliteten blir ikke god nok, og både fiskere og

industri går glipp av store penger.

Bare i Portugal kunne norsk saltfisk blitt solgt for

120-130 millioner kroner mer dersom kvaliteten

var like høy som det islendingene leverer, slår

Nofima-forskerne Edgar Henriksen og Morten

Heide.

I en ny rapport ser de på sammenhengen mellom

kvalitet og lønnsomhet i torskemarkedet. Det er

nedslående observasjoner forskerne gjør.

Kvaliteten er jevnt over ikke god nok. Norsk fisk

som er tatt med store hal fra snurrevad og trål

kommer dårligst ut.

© Rana Blad
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Norsk saltfisk taper på kvalitet
Helgeland Arbeiderblad. Publisert på trykk 23.02.2013. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Jan-Morten Bjørnbakk. Side: 23.
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Det norske kappfisket
på store torskekvoter
har en skyggeside.
Kvaliteten blir ikke
god nok, og både fis-
kere og industri går
glipp av store penger. 

Av Jan-Morten Bjørnbakk
redaksjon@helgeland-arbeiderblad.no

Bare i Portugal kunne norsk salt-
fisk blitt solgt for 120-130 millio-
ner kroner mer dersom kvaliteten
var like høy som det islendingene
leverer, slår Nofima-forskerne
Edgar Henriksen og Morten Hei-
de. 

– Ubløgget og usløyd
I en ny rapport ser de på sammen-
hengen mellom kvalitet og lønn-
somhet i torskemarkedet. Det er
nedslående observasjoner for-
skerne gjør. Kvaliteten er jevnt
over ikke god nok. Norsk fisk
som er tatt med store hal fra snur-
revad og trål kommer dårligst ut.

– Dette råstoffet er ofte blod-
sprengt, har klemskader og spal-
ter lettere fordi det har ligget i
lengre tid ubløgget og usløyd om
bord, heter det i rapporten «Vari-
abel kvalitet i verdikjeden». 

Men den samme konklusjonen
gjelder også leveranser fra kyst-
flåten der «vesentlige deler av rå-
stoffet er dårlig utblødd, har spal-
ting og slag og klemskader.»

Det filetindustrien ønsker seg er
et råstoff som er godt utblødd,
ikke åtesprengt og der temperatu-
ren har blitt holdt lav fra den er
fanget til den settes i produksjon. 

Redskap avgjør
Nofima-rapporten bekrefter tidli-
gere undersøkelser som viser at
det er en klar og stor sammenheng
mellom hvilke redskaper som
brukes og kvaliteten på fisken. 

Generelt gir krokfanget fisk
best kvalitet. Store fangster fra
store båter oppfattes generelt å ha
dårligere kvalitet. Garn, snurre-
vad og not er ifølge rapporten de
redskapstypene som gir dårligst
kvalitet. De er de siste redskaps-
typene som øker mest blant kyst-
flåtens landinger. 

- Enkelte år tas det mer torsk på
garn enn det trålerne fanger.

Sammenlignet med de andre store
torskefiskende nasjonene som Is-
land, Canada og Færøyene skiller
Norge seg klart ut med en stor an-
del torsk tatt på garn, sier Edgar
Henriksen til NTB. 

Mindre garn
I en tidligere undersøkelse har
Henriksen og Heide analysert
hvorfor islendingene klarer å le-
vere jevnere og bedre kvalitet enn
norske fiskere. 

– De er mye mer opptatt av
kvalitet i alle ledd. Saltfisken de
selger til Portugal er enten trål-
fanget fisk av god kvalitet eller
krokfanget fisk fra autolineflåten,
sier Henriksen.

Den islandske garnprosenten er
mye lavere enn i Norge. Bare 20

prosent av torsken fanges i garn,
35 prosent med krokredskaper og
45 prosent med trål, går det fram
av rapporten. 

Når Nofima-forskerne kan an-
slå at kvalitetstapet i det kresne
saltfiskmarkedet Portugal beløper
seg til 120-130 millioner kroner,
har de sett på fangstene og salget i
2011. 

Kunne fått mer
Det ble solgt 17.000 tonn saltfisk
til Portugal dette året. Saltfisk fra
Island ble i snitt betalt med 1,06
euro (7,94 kr etter dagens kurs)
mer per kilo enn den norske. Der-
som norske fiskere kunne levert
Island-kvalitet, kunne de ifølge
rapporten fått kr 4,50 mer per
kilo.

I rapporten legges det også
fram beregninger som viser at fis-
keindustrien både får lavere verdi
og høyere lønnskostnader som
følge av dårlig kvalitet. Nofima-
forskerne peker på at det burde
være opplagt at både fiskere og
fiskekjøpere er interessert i å le-
vere best mulig kvalitet. Men slik
er det ikke.

– Hele det norske regulerings-
systemet er innstilt på å regulere
ut fra mengde, ikke kvalitet. Sum-
men av dette er et førstehånds-
marked som fungerer dårlig. Det
handler kun om å få mest mulig
fisk opp på kortest mulig tid, sier
Edgar Henriksen. (ANB-NTB) 

Norsk saltfisk 
taper på kvalitet

KAPPFISKE: De enorme skreimengdene utenfor Vesterålen og Lofoten gjør at kvaliteten på mye av fisken som blir lvert er for dårlig. Bildet viser
Aage Vikedal på «Stortinn» fra Husvær, som ikke er kommet riktig igang med noe storfiske på Røst ennå. (Arkivfoto: Stine Skipnes)

KLIPPFISK: Denne skreien skal
bli klippfisk. Nå viser det seg at
kvaliteten ofte er for dårlig på fis-
ken.

Sentrale Frp-ere vil ha
en mer kompromissløs
politikk. Valgforsker
Anders Todal Jenssen
sier Frp står midt i et
klassisk dilemma.

De siste dagene har ledende Frp-
skikkelser i tur og orden uttrykt
frustrasjon over at partiet er blitt
grått og konturløst, og at prisen
for å innordne seg et borgerlig fel-
lesskap kan bli for høy. Men opp-
skriften til Carl I. Hagen er for-
skjellig fra Siv Jensens.

– Frps bestrebelser på å komme
i regjering har helt klart ført til at

partiet har dempet tonen i mange
saker, sågar flyttet posisjoner. 

Men med en oppslutning på
halvpartens av Høyres, er det
mange som etterlyser tidligere ti-
ders skarpere profil. Dette er et
klassisk tankekors for et fløyparti,
sier Todal Jenssen ved NTNU i
Trondheim til NTB. 

Han mener likevel at det er Jen-

sens linje som vil vinne fram på
landsmøtet og at hun har kontroll
på dette innad i partiet.

Nestleder Per Sandberg fram-
førte betydelige selvpisking i TV
2 tidligere i uken. Han mente par-
tiet må markere seg tydeligere og
ikke la den politiske korrektheten
ta overhånd. Konkurransen i me-
diene er blitt hardere, og Frp sliter

i skyggen av et dominerende
Høyre. Sandberg er også leder av
Frps programkomité og rammes
således av egen kritikk. Todal
Jenssen mener imidlertid at det
kan ha vært en smart grep av
Sandberg å forklare for velgerne
hva det er partiet forsøker å få til,
og hvilke ulike hensyn ledelsen
må veie opp mot hverandre.

Valgforsker mener Frp er i et klassisk dilemma

Det norske kappfisket på store torskekvoter har

en skyggeside. Kvaliteten blir ikke god nok, og

både fiskere og industri går glipp av store penger.

Bare i Portugal kunne norsk saltfisk blitt solgt for

120-130 millioner kroner mer dersom kvaliteten

var like høy som det islendingene leverer, slår

Nofima-forskerne Edgar Henriksen og Morten

Heide.

- Ubløgget og usløyd

I en ny rapport ser de på sammenhengen mellom

kvalitet og lønnsomhet i torskemarkedet. Det er

nedslående observasjoner forskerne gjør.

Kvaliteten er jevnt over ikke god nok. Norsk fisk

som er tatt med store hal fra snurrevad og trål

kommer dårligst ut.

- Dette råstoffet er ofte blodsprengt, har

klemskader og spalter lettere fordi det har ligget i

lengre tid ubløgget og usløyd om bord, heter det i

rapporten «Variabel kvalitet i verdikjeden».

Men den samme konklusjonen gjelder også

leveranser fra kystflåten der «vesentlige deler av

råstoffet er dårlig utblødd, har spalting og slag og

klemskader.»

Det filetindustrien ønsker seg er et råstoff som er

godt utblødd, ikke åtesprengt og der

temperaturen har blitt holdt lav fra den er fanget

til den settes i produksjon.

Redskap avgjør

Nofima-rapporten bekrefter tidligere

undersøkelser som viser at det er en klar og stor

sammenheng mellom hvilke redskaper som

brukes og kvaliteten på fisken.

Generelt gir krokfanget fisk best kvalitet. Store

fangster fra store båter oppfattes generelt å ha

dårligere kvalitet. Garn, snurrevad og not er ifølge

rapporten de redskapstypene som gir dårligst

kvalitet. De er de siste redskapstypene som øker

mest blant kystflåtens landinger.

- Enkelte år tas det mer torsk på garn enn det trålerne

fanger. Sammenlignet med de andre store

torskefiskende nasjonene som Island, Canada og

Færøyene skiller Norge seg klart ut med en stor an-del

torsk tatt på garn, sier Edgar Henriksen til NTB.

Mindre garn

I en tidligere undersøkelse har Henriksen og Heide

analysert hvorfor islendingene klarer å levere jevnere og

bedre kvalitet enn norske fiskere.

- De er mye mer opptatt av kvalitet i alle ledd. Saltfisken

de selger til Portugal er enten trålfanget fisk av god

kvalitet eller krokfanget fisk fra autolineflåten, sier

Henriksen.

Den islandske garnprosenten er mye lavere enn i Norge.

Bare 20 prosent av torsken fanges i garn, 35 prosent

med krokredskaper og 45 prosent med trål, går det fram

av rapporten.

Når Nofima-forskerne kan an-slå at kvalitetstapet i det

kresne saltfiskmarkedet Portugal beløper seg til 120-
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130 millioner kroner, har de sett på fangstene og

salget i 2011.

Kunne fått mer

Det ble solgt 17.000 tonn saltfisk til Portugal

dette året. Saltfisk fra Island ble i snitt betalt

med 1,06 euro (7,94 kr etter dagens kurs) mer

per kilo enn den norske. Dersom norske fiskere

kunne levert Island-kvalitet, kunne de ifølge

rapporten fått kr 4,50 mer per kilo.

I rapporten legges det også fram beregninger

som viser at fiskeindustrien både får lavere verdi

og høyere lønnskostnader som følge av dårlig

kvalitet. Nofimaforskerne peker på at det burde

være opplagt at både fiskere og fiskekjøpere er

interessert i å levere best mulig kvalitet. Men slik

er det ikke.

- Hele det norske reguleringssystemet er innstilt

på å regulere ut fra mengde, ikke kvalitet.

Summen av dette er et førstehåndsmarked som fungerer

dårlig. Det handler kun om å få mest mulig fisk opp på

kortest mulig tid, sier Edgar Henriksen. (ANB-NTB)

Bildetekst: KAPPFISKE: De enorme skreimengdene

utenfor Vesterålen og Lofoten gjør at kvaliteten på mye

av fisken som blir lvert er for dårlig. Bildet viser Aage

Vikedal på «Stortinn» fra Husvær, som ikke er kommet

riktig igang med noe storfiske på Røst ennå.|KLIPPFISK:

Denne skreien skal bli klippfisk. Nå viser det seg at

kvaliteten ofte er for dårlig på fisken.

© Helgeland Arbeiderblad
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Aus. dollar AUD 5,85 5,81

Danske kr. DKK 100,10 100,21

Euro EUR 7,47 7,48

Jap. yen JPY 6,07 6,09

Kan. dollar CAD 5,55 5,56

Br. pund GBP 8,66 8,65

Sveit. fr. CHF 608,46 608,26

Sv. kroner SEK 88,29 88,35

US dollar USD 5,66 5,67

USD/NOK EUR/NOK
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Avkastning siste 12 måneder
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ltat
framover

Volt etablerer seg i Molde, med
findress og fritidskle for gutta.

ANITA VINGEN
anita.vingen@r-b.no

MOLDE: –Detteblir ein rein«gutte-
butikk».Kjekkemennmåogsåha
tilgangtilfineting,gliserbutikksjef
TienVanHa.

Han etablerer herrebutikken
Volt i Molde, med opning torsdag
28.februar.

Innspurt. Det er no hektisk inn-
spurtmedåfyllebutikken–herblir
detdressar,jeansogmeiruformelle
plagg. Samt sko til både «pent» og
fritidsbruk,opplyserVanHa.
– Og prisnivået?
– Vi fører ei rekkemerke, så det

blirvariasjonnårdetgjeldpris.Her
erbådedyretingogrimelegare,sei-
erVanHa.

– Løft. –Viersværtgladefordenne
etableringa, ein slik butikk har

kundaneønska seg lenge.No fårvi
eitbetreutvalpåherresida.Åfåden-
ne butikken på plass betyr det eit
løft for oss alle, seier Britt Janne
Tennøy, senterleiar ved Moldetor-
get.

Snart klart: Tien Van Ha, butikksjef for Volt, i full gang
med å få på plass ting i butikke. FOTO: KJELL LANGMYREN

Satser i ny herrebutikk

OSLO: Aker ASA fikk et under-
skudd før skatt på 3,15milliar-
der kroner i 2012,mot et over-
skuddpå 1,94milliarder i 2011.
Omsetningen i det Røkke-

kontrollerte konsernet var på
5,9milliarder kroner i 2012,
mot 4,9milliarder året før, vi-
ser det konsoliderte regnska-
pet. Driftsresultatet bleminus
3,8milliarder kroner, ned fra
99millioner kroner året før.
Konsernet omfatter Aker So-

lutions (28,2%), Kværner
(28,7), Det norske (50), Ocean
Yield (100), Aker BioMarine
(89,2) og Aker Seafoods (73,2).
Styret foreslår et ordinært utbytte på 12 kroner per aksje for 2012,

noe som tilsvarer en direkte avkastning på 5,7 prosent. NTB

Milliardunderskudd for Aker ASA

Konsernsjef i Aker ASA,
Øyvind Eriksen.

TROMSØ: Det norske kappfisket på
store torskekvoter har en skyggesi-
de. Kvaliteten blir ikke godnok, og
både fiskere og industri går glipp
av store penger. Bare i Portugal
kunnenorsk saltfisk blitt solgt for
120–130millioner kronermer der-
somkvaliteten var like høg somdet
islendingene leverer, slår Nofima-
forskerne Edgar Henriksen ogMor-
tenHeide. I en ny rapport ser de på
sammenhengenmellomkvalitet
og lønnsomhet i torskemarkedet.
Det er nedslående observasjoner
forskerne gjør. Kvaliteten er jevnt
over ikke godnok. Norsk fisk som
er tattmed store hal fra snurrevad
og trål kommer dårligst ut. NTB

Norsk saltfisk taper
på kvalitet

Tromsø: Det norske kappfisket på store

torskekvoter har en skyggeside. Kvaliteten blir

ikke god nok, og både fiskere og industri går

glipp av store penger. Bare i Portugal kunne

norsk saltfisk blitt solgt for 120–130 millioner

kroner mer dersom kvaliteten var like høg som

det islendingene leverer, slår Nofima-forskerne

Edgar Henriksen og Morten Heide. I en ny rapport

ser de på sammenhengen mellom

...kvalitet og lønnsomhet i torskemarkedet. Det

er nedslående observasjoner forskerne gjør.

Kvaliteten er jevnt over ikke god nok. Norsk fisk

som er tatt med store hal fra snurrevad og trål

kommer dårligst ut.NTB.

© Romsdals Budstikke

Oversikt over like treff

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Trønder-Avisa 22.02.2013 11:04

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Nettavisen 22.02.2013 11:17

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Sunnmørsposten 22.02.2013 11:01

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Romsdals Budstikke 22.02.2013 11:06

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Fædrelandsvennen 22.02.2013 10:54

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Bergens Tidende 22.02.2013 10:58

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Adresseavisen 22.02.2013 11:19

Norsk saltfisk taper på kvalitet

iTromsø 22.02.2013 11:03

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Avisen Agder 22.02.2013 10:54

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Altaposten 22.02.2013 11:02

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Troms Folkeblad 22.02.2013 11:04

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Gudbrandsdølen Dagningen 22.02.2013 11:07

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Harstad Tidende 22.02.2013 11:03

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Bladet Vesterålen 22.02.2013 11:27

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Hordaland 22.02.2013 11:13

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 47 av 238



Taper på kvalitet
Trønder-Avisa. Publisert på trykk 23.02.2013. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 12.

NÆRINGSLIV& ØKONOMI
Mel ke bøn der får 
26 øre for li te ren

Tine kom mer til å be ta le ut 26 
åre per li ter i et ter be ta ling. 
Det er klart et ter at Tines års-
re sul tat er lagt fram. Det gir 
i gjen nom snitt hver bon de 
36.300 kro ner. 

– Vi job ber for å kla re å gi 
en høy est mu lig et ter be ta ling, 

men vi har hatt sto re in ves te rin ger i nye meie-
ri an legg. Det pre ger re sul ta tet og ska per også 
be hov for å set te av pen ger til egen ka pi tal, sei er 
kon sern sjef Han ne Refs holt i Tine. Et ter be ta lin-
gen er den la ves te si den 2008. 

Ei en doms sel skap 
slått kon kurs
STEIN KJER: Dek AS med ad res se Øl ve ga ta 30 
i Stein kjer er slått kon kurs. Det har Inn trøn de-
lag ting rett be stemt. Ad vo kat Pål Inge Sal berg 
i Levanger er opp nevnt som bo sty rer. Sel ska pet 
ble etab lert i feb ruar 2010. Det har ikke le vert 
regn skap for 2011, og re vi sor had de en rek ke 
merk na der til 2010-regn ska pet. I Brønn øy-
sund re gist re ne står sel ska pet re gist rert som 
ei en doms sel skap.

Mil li ard un der skudd 
for Aker ASA 

Kon sern sjef Øy vind Erik sen (bil det) og Aker ASA 
fikk et un der skudd før skatt på 3,15 mil li ar der 
kro ner i 2012, mot et over skudd på 1,94 mil li ar-
der i 2011. Om set nin gen i det Røk ke-kon trol ler te 
kon ser net var på 5,9 mil li ar der kro ner i 2012, 
mot 4,9 mil li ar der året før, vi ser det kon so li der-
te regn ska pet. Drifts re sul ta tet ble mi nus 3,8 mil-
li ar der kro ner, ned fra 99 mil li oner kro ner året 
før. (NTB)

Plan om karbonskatt
Kina plan leg ger i inn fø re et skat te sy stem som 
skal gjø re det dy re re å for uren se. De nye skat te-
ne skal inn kre ves av sen tral myn dig he ten i ste det 
for lo ka le myn dig he ter som i dag. Blant an net vil 
den kom men de kullavgiften bli ba sert på pri sen 
på kull, ikke hvor mye som blir solgt, som i dag. 
Det vil øke skat te ni vå et for den sterkt øken de 
kull in du stri en i Kina. Det skri ver nett ste det bu-
sinessgreen.com.

Ta per på kva li tet
Det nor ske kapp fis ket på sto-
re tors ke kvo ter har en skyg-
ge si de. Kva li te ten blir ikke 
god nok, og både fis ke re og 
in du stri går glipp av sto re 
pen ger. Bare i Por tu gal kun-
ne norsk salt fisk blitt solgt for 
120-130 mil li oner kro ner mer 
der som kva li te ten var like høy som det is len din-
ge ne le ve rer, slår No fi ma-fors ker ne Ed gar Hen-
rik sen og Mor ten Hei de. I en ny rapportser de på 
sam men hen gen mel lom kva li tet og lønn som het 
i tors ke mar ke det. Det er ned slå en de ob ser va sjo-
ner fors ker ne gjør. Kva li te ten er jevnt over ikke 
god nok. Norsk fisk som er tatt med sto re hal 
fra snur re vad og trål kom mer dår ligst ut. (NTB)

NYE 50 MØLLER: Totalt anslår vindkraftselskapet Sarepta Energi AS hele Ytre Vikna vindpark til en ytelse på rundt 190 megawatt. Det betyr 150 megawatt 
 

■ VIK NA

God øko no mi i 
vind gjør at 
Sa rep ta Energi 
øns ker å byg ge 
ut res ten av Ytre 
Vik na vind park.

Svein Hel ge Falstad
falstad@t-a.no / Tlf. 93 20 22 24

Knapt et halvt år et ter at de før-
s te 17 vind møl le ne i Ytre Vik na 
vind park ble satt i gang, for tel ler 
dag lig le der In ger Ma rie Mal vik i 
vindkraftselskapet Sa rep ta Ener-
gi AS at er fa rin ge ne med par ken 
er så gode at sel ska pet i lø pet av 
kom men de høst vil in vi te re til 

Planlegger 50 ny

an buds kon kur ran se på res ten 
av vind par ken.

– Det er snakk om en in ves-
te ring på opp mot to mil li ar der 
kro ner, sier In ger Ma rie Mal vik 
til Trøn der-Avisa.

Tror på pro sjek tet
Det er fle re ele men ter som gjør 
snar lig ut byg ging av par ken in-
ter es sant for Sa rep ta Energi:
■ Bed re og mer «off shore ak ti ge» 

vind for hold enn for ven tet.
■ Den gode kom pe tan sen et ter 

et svært vel lyk ket byg ge trinn 
én bør ut nyt tes mens den er 
til gjen ge lig.

■ Grøn ne ser ti fi ka ter, Nor ge og 
Sve ri ges fel les støt te ord ning 
for ut byg ging av for ny bar ener-
gi, luk kes i 2020.

■ Sa rep ta tje ner pen ger på før s te 
byg ge trinn så len ge spot pri sen 
på elek trisk kraft er over 30 øre 
pr. ki lo wattime.
– Ytre Vik na vind park er et 

utro lig godt pro sjekt. I lø pet av 
som me ren vil vi av gjø re om vi 
går til an buds in vi ta sjon. Skal 
Ytre Vik na trinn to bli rea li sert, 
må vi først opp gra de re lin je net-
tet, sier In ger Ma rie Mal vik. 

Vur de rer stør re tur bi ner
De 17 tur bi ne ne som er satt i drift 
i Ytre Vik na, er hver på 2,3 me ga-
watt. Ut fra vind for hol de ne som 
er målt i par ken si den den kom i 
gang, vi ser det seg at det med for-
del kan mon te res stør re tur bi ner 
i res ten av par ken for å ut nyt te 
vindressursen mak si malt.

– Vi vil for res ten av vind par-
ken blant an net vur de re tur bi ner 
på tre me ga watt og ro tor dia me ter 
opp mot 100 me ter, sier In ger Ma-
rie Mal vik.

Hvis spot pri sen på elek tri si-
tet lig ger rundt 30 øre pr. ki lo-
wattime har Ytre Vik na den av-
kast ning ei er ne kre ver.

– Spot pri sen lig ger ak ku rat 

Det er snakk 
om en in-
ves te ring på 
opp mot to 
mil li ar der 
kro ner.

In ger Ma rie
Mal vik,

dag lig le der 
Sa rep ta Energi

TRØNDER-AVISA LØRDAG 23. FEBRUAR 201312Det norske kappfisket på store torskekvoter har

en skyggeside. Kvaliteten blir ikke god nok, og

både fiskere og industri går glipp av store penger.

Bare i Portugal kunne norsk saltfisk blitt solgt for

120-130 millioner kroner mer dersom kvaliteten

var like høy som det islendingene leverer, slår

Nofima-forskerne Edgar Henriksen og Morten

Heide. I en ny rapportser de på sammenhengen

mellom kvalitet og lønnsomhet i torskemarkedet.

Det er nedslående observasjoner forskerne gjør.

Kvaliteten er jevnt over ikke god nok. Norsk fisk

som er tatt med store hal fra snurrevad og trål

kommer dårligst ut. (NTB)

© Trønder-Avisa
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FOLKETALLET 
I NORGE

5.000.000

Mattilsynet har besluttet å doble
antallet DNA—prøver av matva-
rer i jakten på hestekjøtt i det
som på papiret utgis for å være
storfekjøtt.

Målet til Mattilsynet er å kom-
me i gang med matvaretesting i
den nye prøvetakingsplanen 1.
mars. 

Mattilsynet dobler antallet DNA-prøver
NYHETER

Nofima om norsk torsk:

IKKE GOD NOK

20 I BUSSULTKKE: En kvinne ble fløyet til sy-
kehus med helikopter etter at en buss kjørte
av veien på E6 sør for Dombås natt til fredag.
20 personer var involvert, og totalt ni perso-
ner ble skadd.   
Foto: Gro Anita Myhren / Vigga / NTB scanpix

Svært mange studenter blir
så glade i studiestedet sitt at
de blir i byen eller på tettste-
det når de er ferdige med alle
eksamener.

En undersøkelse fra Statis-
tisk sentralbyrå (SSB) viser at
60 prosent av studentene
blir værende i samme fylke
de har studert i.

– Det er gledelig å se at
god regional spredning av
universiteter og høyskoler bi-
drar til å skaffe arbeidskraft
med høyere utdanning til
alle deler av landet, sier kom-
munal— og regionalminister
Liv Signe Navarsete (Sp).

Seks blir igjen

Oljeforsker Helge Ryggvik og
tidligere fagforeningsleder
Terje Nustad føler seg ut-
hengt og mistenkeliggjort av
PST etter opprullingen av in-
formantsaken. Nå klager de
etaten inn for EOS-utvalget
på Stortinget.

:Etter at PST kommenterte
opplysningene de hadde fått
i forbindelse med bruk av in-
formanten Christian Høibø,
føler både Ryggvik og Nustad
seg mistenkeliggjort. 

Klager PST inn 

En høytstående diplomat ved

den iranske ambassaden i

Oslo har hoppet av søkt om

asyl i Norge. Mannen lever nå

i skjul med familien, ifølge

Dagbladet. Han har ifølge

avisa vært ansatt ved den

iranske ambassaden i flere

år, men valgte å forlate stil-

lingen sin i desember for å

søke asyl. 

Søker asyl i Norge

Stortingsrepresentant Bård
Hoksrud (Frp) er bekymret
for at rumpetroll skal hindre
at tunneler blir vasket.

Han frykter at det vil gå ut
over trafikksikkerheten og i
verste fall føre til at liv går
tapt. 

I går sendte han et brev til
samferdselsminister Marit
Arnstad hvor han spør om
statsråden mener det er ak-
septabelt at skitne tunneler
kan føre til dårlig trafikksik-
kerhet og tap av menneske-
liv. 

Hoksrud vil også vite om
en permanent stenging av en
veitunnel – dersom det eta-
blerer seg en rødlistet art i
selve tunnelløpet – er regje-
ringens politikk.

Frykter for 
sikkerheten 

Det norske kappfis-
ket på store torske-
kvoter har en skyg-
geside. Kvaliteten
blir ikke god nok, og
både fiskere og in-
dustri går glipp av
store penger. 
Tekst: Jan-M. Bjørnbakk, NTB
redaksjonen@nordlys.no

Bare i Portugal kunne norsk salt-
fisk blitt solgt for 120-130 millio-
ner kroner mer dersom kvalite-
ten var like høy som det islen-
dingene leverer, slår Nofima-for-
skerne Edgar Henriksen og Mor-
ten Heide.

– Ubløgget og usløyd
I en ny rapport ser de på sammen-
hengen mellom kvalitet og lønn-
somhet i torskemarkedet. Det er
nedslående observasjoner forsker-
ne gjør. Kvaliteten er jevnt over
ikke god nok. Norsk fisk som er tatt

med store hal fra snurrevad og trål
kommer dårligst ut.

– Dette råstoffet er ofte blod-
sprengt, har klemskader og spalter
lettere fordi det har ligget i lengre
tid ubløgget og usløyd om bord, he-
ter det i rapporten «Variabel kva-
litet i verdikjeden». 

Men den samme konklusjonen
gjelder også leveranser fra kystflå-
ten der «vesentlige deler av råstof-
fet er dårlig utblødd, har spalting
og slag og klemskader.»

Det filetindustrien ønsker seg
er et råstoff som er godt utblødd,
ikke åtesprengt og der tempera-
turen har blitt holdt lav fra den
er fanget til den settes i produk-
sjon. 

Redskap avgjør
Nofima-rapporten bekrefter tidli-
gere undersøkelser som viser at det
er en klar og stor sammenheng
mellom hvilke redskaper som bru-
kes og kvaliteten på fisken. Gene-
relt gir krokfanget fisk best kvalitet.
Store fangster fra store båter opp-
fattes generelt å ha dårligere kva-
litet. Garn, snurrevad og not er iføl-
ge rapporten de redskapstypene

som gir dårligst kvalitet. De er de
siste redskapstypene som øker
mest blant kystflåtens landinger. 

– Enkelte år tas det mer torsk på
garn enn det trålerne fanger.
Sammenlignet med de andre store
torskefiskende nasjonene som Is-
land, Canada og Færøyene skiller
Norge seg klart ut med en stor andel
torsk tatt på garn, sier Edgar Hen-
riksen til NTB.

I en tidligere undersøkelse har
Henriksen og Heide analysert
hvorfor islendingene klarer å levere
jevnere og bedre kvalitet enn nor-
ske fiskere. 

– De er mye mer opptatt av kva-
litet i alle ledd. Saltfisken de selger
til Portugal er enten trålfanget fisk
av god kvalitet eller krokfanget fisk
fra autolineflåten, sier Henriksen.
Den islandske garnprosenten er
mye lavere enn i Norge. Bare 20
prosent av torsken fanges i garn, 35
prosent med krokredskaper og 45
prosent med trål, går det fram av
rapporten. 

Mindre betalt
Når Nofima-forskerne kan anslå at
kvalitetstapet i det kresne saltfisk-

markedet Portugal beløper seg til
120-130 millioner kroner, har de
sett på fangstene og salget i 2011.
Det ble solgt 17.000 tonn saltfisk
til Portugal dette året. Saltfisk fra
Island ble i snitt betalt med 1,06
euro (7,94 kr etter dagens kurs) mer
per kilo enn den norske. Dersom
norske fiskere kunne levert Island-
kvalitet, kunne de ifølge rapporten
fått kr 4,50 mer per kilo.

Systemfeil
I rapporten legges det også fram be-
regninger som viser at fiskeindus-
trien både får lavere verdi og høy-
ere lønnskostnader som følge av
dårlig kvalitet. Nofima—forskerne
peker på at det burde være opplagt
at både fiskere og fiskekjøpere er
interessert i å levere best mulig
kvalitet. Men slik er det ikke.

– Hele det norske reguleringssy-
stemet er innstilt på å regulere ut fra
mengde, ikke kvalitet. Summen av
dette er et førstehåndsmarked som
fungerer dårlig. Det handler kun
om å få mest mulig fisk opp på kor-
test mulig tid, sier Edgar Henrik-
sen. (ANB—NTB) 

Det norske kappfisket på store torskekvoter har

en skyggeside. Kvaliteten blir ikke god nok, og

både fiskere og industri går glipp av store penger.

Bare i Portugal kunne norsk saltfisk blitt solgt for

120-130 millioner kroner mer dersom kvaliteten

var like høy som det islendingene leverer, slår

Nofima-forskerne Edgar Henriksen og Morten

Heide.

- Ubløgget og usløyd

I en ny rapport ser de på sammenhengen mellom

kvalitet og lønnsomhet i torskemarkedet. Det er

nedslående observasjoner forskerne gjør.

Kvaliteten er jevnt over ikke god nok. Norsk fisk

som er tatt med store hal fra snurrevad og trål

kommer dårligst ut.

- Dette råstoffet er ofte blodsprengt, har

klemskader og spalter lettere fordi det har ligget i

lengre tid ubløgget og usløyd om bord, heter det i

rapporten «Variabel kvalitet i verdikjeden».

Men den samme konklusjonen gjelder også

leveranser fra kystflåten der «vesentlige deler av

råstoffet er dårlig utblødd, har spalting og slag og

klemskader.»

Det filetindustrien ønsker seg er et råstoff som er

godt utblødd, ikke åtesprengt og der

temperaturen har blitt holdt lav fra den er fanget

til den settes i produksjon.

Redskap avgjør

Nofima-rapporten bekrefter tidligere

undersøkelser som viser at det er en klar og stor

sammenheng mellom hvilke redskaper som

brukes og kvaliteten på fisken. Generelt gir

krokfanget fisk best kvalitet. Store fangster fra

store båter oppfattes generelt å ha dårligere

kvalitet. Garn, snurrevad og not er ifølge

rapporten de redskapstypene som gir dårligst

kvalitet. De er de siste redskapstypene som øker

mest blant kystflåtens landinger.

- Enkelte år tas det mer torsk på garn enn det trålerne

fanger. Sammenlignet med de andre store

torskefiskende nasjonene som Island, Canada og

Færøyene skiller Norge seg klart ut med en stor andel

torsk tatt på garn, sier Edgar Henriksen til NTB.

I en tidligere undersøkelse har Henriksen og Heide

analysert hvorfor islendingene klarer å levere jevnere og

bedre kvalitet enn norske fiskere.

- De er mye mer opptatt av kvalitet i alle ledd. Saltfisken

de selger til Portugal er enten trålfanget fisk av god

kvalitet eller krokfanget fisk fra autolineflåten, sier

Henriksen. Den islandske garnprosenten er mye lavere

enn i Norge. Bare 20 prosent av torsken fanges i garn,

35 prosent med krokredskaper og 45 prosent med trål,

går det fram av rapporten.
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Mindre betalt

Når Nofima-forskerne kan anslå at kvalitetstapet i

det kresne saltfiskmarkedet Portugal beløper seg

til 120-130 millioner kroner, har de sett på

fangstene og salget i 2011. Det ble solgt 17.000

tonn saltfisk til Portugal dette året. Saltfisk fra

Island ble i snitt betalt med 1,06 euro (7,94 kr

etter dagens kurs) mer per kilo enn den norske.

Dersom norske fiskere kunne levert

Islandkvalitet, kunne de ifølge rapporten fått kr

4,50 mer per kilo.

Systemfeil

I rapporten legges det også fram beregninger

som viser at fiskeindustrien både får lavere verdi

og høyere lønnskostnader som følge av dårlig

kvalitet. Nofima-forskerne peker på at det burde være

opplagt at både fiskere og fiskekjøpere er interessert i å

levere best mulig kvalitet. Men slik er det ikke.

- Hele det norske reguleringssystemet er innstilt på å

regulere ut fra mengde, ikke kvalitet. Summen av dette

er et førstehåndsmarked som fungerer dårlig. Det

handler kun om å få mest mulig fisk opp på kortest

mulig tid, sier Edgar Henriksen. (ANB-NTB)

, NTB

© Nordlys

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 50 av 238



- Norsk torsk ikke bra nok
Dagsavisen. Publisert på trykk 23.02.2013. Profil: Nofima faglig.
JAN-MORTEN BJØRNBAKK. Side: 13.

Både fiskere og industri går 
glipp av store penger. Bare i 
Portugal kunne norsk saltfisk 
blitt solgt for 120-130 millioner 
kroner mer dersom kvaliteten 
var like høy som det islendin-
gene leverer, slår Nofima-for-
skerne Edgar Henriksen og 
Morten Heide. 

– Ubløgget og Usløyd
I en ny rapport ser de på sam-
menhengen mellom kvalitet og 
lønnsomhet i torskemarkedet. 
Det er nedslående observasjoner 
forskerne gjør. Kvaliteten er 
jevnt over ikke god nok. Norsk 
fisk som er tatt med store hal fra 
snurrevad og trål kommer dår-
ligst ut.

– Dette råstoffet er ofte 
blodsprengt, har klemskader og 
spalter lettere fordi det har 
ligget i lengre tid ubløgget og 
usløyd om bord, heter det i rap-
porten «Variabel kvalitet i ver-
dikjeden». 

Men den samme konklu-
sjonen gjelder også leveranser 

fra kystflåten der «vesentlige 
deler av råstoffet er dårlig 
utblødd, har spalting og slag og 
klemskader.»

Det filetindustrien ønsker 
seg er et råstoff som er godt 
utblødd, ikke åtesprengt og der 
temperaturen har blitt holdt lav 
fra den er fanget til den settes i 
produksjon. 

Nofima-rapporten bekrefter 
tidligere undersøkelser som 
viser at det er en klar og stor 
sammenheng mellom hvilke 
redskaper som brukes og kvali-
teten på fisken. Generelt gir 
krokfanget fisk best kvalitet. 
Store fangster fra store båter 
oppfattes generelt å ha dårligere 
kvalitet. Garn, snurrevad og not 
er ifølge rapporten de redskaps-
typene som gir dårligst kvalitet. 
De er de siste redskapstypene 
som øker mest blant kystflåtens 
landinger. 

– Enkelte år tas det mer 
torsk på garn enn det trålerne 
fanger. Sammenlignet med de 
andre store torskefiskende 
nasjonene som Island, Canada 
og Færøyene skiller Norge seg 

klart ut med en stor andel torsk 
tatt på garn, sier Edgar Hen-
riksen. 

dårligere betalt
I en tidligere undersøkelse har 
Henriksen og Heide analysert 
hvorfor islendingene klarer å 
levere jevnere og bedre kvalitet 
enn norske fiskere. 

– De er mye mer opptatt av 
kvalitet i alle ledd. Saltfisken de 
selger til Portugal er enten trål-
fanget fisk av god kvalitet eller 

krokfanget fisk fra autoline-
flåten, sier Henriksen.

Når Nofima-forskerne kan 
anslå at kvalitetstapet i det 

kresne saltfiskmarkedet Por-
tugal beløper seg til 120-130 
millioner kroner, har de sett på 
fangstene og salget i 2011. Det 
ble solgt 17.000 tonn saltfisk til 
Portugal dette året. Saltfisk fra 
Island ble i snitt betalt med 1,06 
euro (7,94 kr etter dagens kurs) 
mer per kilo enn den norske. 
Dersom norske fiskere kunne 
levert Island-kvalitet, kunne de 
ifølge rapporten fått kr 4,50 mer 
per kilo.  (NTB)

– Norsk torsk ikke bra nok
fiskeeksport: Det norske kappfisket på 
store torskekvoter har en skyggeside. Kvali-
teten blir ikke god nok, ifølge forskere. 

n Jan-Morten BJørnBakk

«Enkelte år tas det 
mer torsk på garn enn 
det trålerne fanger.»
edgar Henriksen,  
forsker ved nofima

kvalitet: Vi taper penger på at 
vi ikke kan levere like god kvalitet 

på saltfisken som det islendin-
gene gjør, påpeker en ny 

 forskningsrapport.  
Foto: JUan MoYano, 

PHotoS.CoM
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fiskeeksport: Det norske kappfisket på store

torskekvoter har en skyggeside. Kvaliteten blir

ikke god nok, ifølge forskere.

Både fiskere og industri går glipp av store

penger. Bare i Portugal kunne norsk saltfisk blitt

solgt for 120-130 millioner kroner mer dersom

kvaliteten var like høy som det islendingene

leverer, slår Nofima-forskerne Edgar Henriksen og

Morten Heide.

I en ny rapport ser de på sammenhengen mellom

kvalitet og lønnsomhet i torskemarkedet. Det er

nedslående observasjoner forskerne gjør.

Kvaliteten er jevnt over ikke god nok. Norsk fisk

som er tatt med store hal fra snurrevad og trål

kommer dårligst ut.

- Dette råstoffet er ofte blodsprengt, har

klemskader og spalter lettere fordi det har ligget i

lengre tid ubløgget og usløyd om bord, heter det i

rapporten «Variabel kvalitet i verdikjeden».

Men den samme konklusjonen gjelder også

leveranser fra kystflåten der «vesentlige deler av

råstoffet er dårlig utblødd, har spalting og slag og

klemskader.»

Det filetindustrien ønsker seg er et råstoff som er

godt utblødd, ikke åtesprengt og der

temperaturen har blitt holdt lav fra den er fanget

til den settes i produksjon.

Nofima-rapporten bekrefter tidligere

undersøkelser som viser at det er en klar og stor

sammenheng mellom hvilke redskaper som

brukes og kvaliteten på fisken. Generelt gir

krokfanget fisk best kvalitet. Store fangster fra

store båter oppfattes generelt å ha dårligere

kvalitet. Garn, snurrevad og not er ifølge

rapporten de redskapstypene som gir dårligst

kvalitet. De er de siste redskapstypene som øker

mest blant kystflåtens landinger.

- Enkelte år tas det mer torsk på garn enn det trålerne

fanger. Sammenlignet med de andre store

torskefiskende nasjonene som Island, Canada og

Færøyene skiller Norge seg klart ut med en stor andel

torsk tatt på garn, sier Edgar Henriksen.

dårligere betalt

I en tidligere undersøkelse har Henriksen og Heide

analysert hvorfor islendingene klarer å levere jevnere og

bedre kvalitet enn norske fiskere.

- De er mye mer opptatt av kvalitet i alle ledd. Saltfisken

de selger til Portugal er enten trålfanget fisk av god

kvalitet eller krokfanget fisk fra autolineflåten, sier

Henriksen.

Når Nofima-forskerne kan anslå at kvalitetstapet i det

kresne saltfiskmarkedet Portugal beløper seg til 120-

130 millioner kroner, har de sett på fangstene og salget
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i 2011. Det ble solgt 17.000 tonn saltfisk til

Portugal dette året. Saltfisk fra Island ble i snitt

betalt med 1,06 euro (7,94 kr etter dagens kurs)

mer per kilo enn den norske. Dersom norske

fiskere kunne levert Island-kvalitet, kunne de

ifølge rapporten fått kr 4,50 mer per kilo. (NTB)

«Enkelte år tas det mer torsk på garn enn det

trålerne fanger.» edgar Henriksen, forsker ved

nofima

- Ubløgget og Usløyd

Bildetekst: kvalitet: Vi taper penger på at vi ikke kan

levere like god kvalitet på saltfisken som det

islendingene gjør, påpeker en ny forskningsrapport.

© Dagsavisen
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Norsk saltfisk taper på kvalitet
Avisa Nordland. Publisert på trykk 23.02.2013. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 13.

13næring og økonomiAVISA NORDLAND LØRDAG 23. FEBRUAR 2013

Atlantic Cod Farms AS, Gildeskål.
I hht. allmennaksjeloven har Cod-
farmers ASA ved tvungen overfø-
ring overtatt minoritetsaksjonæ-
renes aksjer i Atlantic Cod Farms AS
for 0,005 kroner per aksje. Eventu-
ell innsigelse mot tilbudsprisen må
rettet innen to måneder. 

Monica Siv Sundsfjord (bildet) er
styreleder i in-
dre Salten Opp-
læringskontor
AS, Fauske. Sty-
remedlemmer
er Rune Barlind-
haug, Roald Ber-
tel Hansen, Ann
Kristin Ellingsen
Pettersen, Ingunn Kristine Mika-
elsen og Asbjørn Lorentzen. 

Eira Matte Ande som drev med
husdyrhold (rein) i Sørfold er kon-
kurs. Krav i boet meldes til bostyrer
advokat Thomas Benson innen 22.
mars. 

Liras Butikk AS, Sørfold skal drive
forretningsdrift. Aksjekapitalen er
30.000 kroner. daglig leder og sty-
releder er Lira Alona Jumalon Jo-
hansen. Styremedlemmer er An-
ders Johansen og Steinar Anstein
Johansen. 

Lofoten Travel Service AS, Vågan
er slettet i Foretaksregistret. 

Nordlandsglimt AS, Bodø har ny
aksjekapital på 2.391.000 kroner. 

Sjunkhatten Eiendom AS, Fauske
skal anskaffe, prosjektere, byg-
ge/selge og leie ut fast eiendom
mm. Aksjekapitalen er 360.000 kro-
ner. Daglig leder er Lars Gøran
Bergli. Styreleder er Andreas Eng-
an. Styremedlemmer er Trond Hen-
rik Holmegård, Lars Gøran Bergli
og Geir Bergli. 

Helgeland Invest AS, Alstadhaug
har besluttet å innfusjonere Inku-
bator Kapital AS, Alstadhaug. 

hørt at ...

22.2 (21.2)

US dollar (USD) 5,6628 (5,6693)  
EURO (EUR) 7,4670 (7,4755)  
Sveitsiske franc (CHF) 608,46 (608,26)  
Danske kroner (DKK) 100,10 (100,21)  
Britiske pund (GBP) 8,662 (8,650)  
Svenske kroner (SEK) 88,29 (88,35) 
Canadiske dollar (CAD) 5,5484 (5,5634) 
Japanske yen (JPY) 6,0717 (6,0851)   

valuta

SALTDAL: Stolpen gård v/ Øyvind
Stolpen, Berit Stolpen og Steinar
Stolpen har fått  avslag på
søknad om dispensasjon fra mo-
torferdselsforbudet i Gåsvatnan
landskapsvernområde og Salt-
fjellet-Svartisen nasjonalpark.

De har søkt om å bruke  snøs-

cooter til fritt antall turer for å
kunne ta morgen- og kveldsstel-
let på gården på strekningen
Stolpen gård-Kvitbergvatnet. Av-
slaget fra Midtre Nordland na-
sjonalparkstyre er gitt med
hjemmel i verneforskriftene. Sø-
kerne får innvilget søknaden om

bruk av snøscooter til frakt av ut-
styr og varer til hytte ved Kvit-
bergvannet for inntil seks turer
med en snøscooter i peroden 1.
mars t.o.m. 30. april i årene 2013,
2014 og 2015.

 

Får ikke ta fjøsstellet

ensjonen

         og ser fram til at Terje Gudbrandsen overtar styringen av tre bilmerker, bilutleie og eiendomsmasse. Selv vil
         til engelsk som språk, sier han om litt av det han ønsker andre skal ta hånd om. Foto: Per Torbjørn Jystad 

� Morselskapet Imingen Eiendom AS eier Imaas Bil AS, Bodø Bilutleie AS og Bilelektro AS alle med 100 pro-
sent. 

� Imingen Eiendom er igjen eid av Gøran Imingen (98%) og Ole Martin Imingen (2%)

� Konsernet hadde i 2011 en omsetning på 109,8 millioner kroner. Resultat før skatt ble 6,7 millioner kro-
ner. Ansatte: ca 40. Egenkapital 27,6 millioner kroner. 

Imingen Eiendom AS

TROMSØ: Det norske kappfisket på store torskekvoter har en skyggeside.
Kvaliteten blir ikke god nok, og både fiskere og industri går glipp av store
penger. 

Bare i Portugal kunne norsk saltfisk blitt solgt for 120-130 millioner
kroner mer dersom kvaliteten var like høy som det islendingene leverer,
slår Nofima-forskerne Edgar Henriksen og Morten Heide. 

I en ny rapport ser de på sammenhengen mellom kvalitet og lønnsom-
het i torskemarkedet. Det er nedslående observasjoner forskerne gjør.
Kvaliteten er jevnt over ikke god nok. Norsk fisk som er tatt med store hal
fra snurrevad og trål kommer dårligst ut. (ANB-NTB)

Norsk saltfisk taper på kvalitet

Tyr
kia

*Barn bor gratis på Catty Garden når de reiser med 2 fulltbetalende voksne.
Direktefl y fra Bodø Lufthavn

ALANYA
Kleopatra Royal Palm 4* 

16.06 4.590,-

SIDE 
Catty Garden Leilighet 3+

1 barn bor gratis*

23.06 11.170,-

ALL
INCLUSIVE

detur.no
815 22 815

 Bestill direkte eller via
VIA Tours Bodø tlf. 75 52 30 00

Laserkorrigering av synet -  et samspill  
mellom lokale optikere og oyeleger
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TROMSØ: Det norske kappfisket på store

torskekvoter har en skyggeside. Kvaliteten blir

ikke god nok, og både fiskere og industri går

glipp av store penger.

Bare i Portugal kunne norsk saltfisk blitt solgt for

120-130 millioner kroner mer dersom kvaliteten

var like høy som det islendingene leverer, slår

Nofima-forskerne Edgar Henriksen og Morten

Heide.

I en ny rapport ser de på sammenhengen mellom

kvalitet og lønnsomhet i torskemarkedet. Det er

nedslående observasjoner forskerne gjør.

Kvaliteten er jevnt over ikke god nok. Norsk fisk

som er tatt med store hal fra snurrevad og trål

kommer dårligst ut. (ANB-NTB)

© Avisa Nordland
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Taper millionbeløp på dårlig kvalitet
NRK Nordland 1. Sendt på radio/tv 22.02.2013 18:40. Profil: Nofima.

Norske fiskere og eksportører taper millionbeløp

på at en del av torsken har for dårlig kvalitet. Det

viser en fersk rapport fra Nofima. Norges

kystfiskarlag er ikke overrasket. De mener at

store kvoter på hver båt, fører til at fisken

behandles dårligere. Arbeidsdagen på havet er

over, fangsten skal leveres.

- Denne fisken ser veldig bra ut, du ser den er

bløgget skikkelig, den er utblødd og hvit i nakken,

så dette er topp kvalitet. Men dette er unntaket.

For en ny rapport fra Nofima, slår fast at altfor

mye av torsken som selges til utlandet, er av for

dårlig kvalitet. - Dels er det at du har det veldig

travelt i sesong, dels er skyldes det

redskapsbruk, dels er det at det er for liten

oppmerksomhet både fra fiskekjøper og fisker på

kvalitet, sier forsker Edgar Henriksen i Nofima.

Bare på salget av saltfisk til Portugal utgjorde

variabel kvalitet i 2011 et verditap på 130

millioner kroner. - Forskningen vår viser at der

hvor det er mest problematisk i forhold til

kvaliteten, det er i garnflåten og den store snurrevad-

flåten, spesielt store båter med store fangster kommer

til land med til dels tvilsom kvalitet på fisken, sier

Henriksen. Paul Jensen har vært fisker gjennom et helt

liv. Han er ikke overrasket over at kvaliteten har gått

ned. - Store fangster henger sammen med dårlig kvalitet,

og det er jo noe som vi har visst hele tiden. Rapporten

viser at islendingene får høyere pris for torsken, rett og

slett, fordi de tar bedre vare på kvaliteten.

Kystfiskarlaget mener sammenslåing av kvoter i Norge er

en del av problemet. - Der har jo struktureringen ført til

at kvoten har blitt så stor at man ikke har tid til å

kvalitetsbehandle fisken, sier Jensen.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/iTh6ITsu
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Norsk torsk har ikke den samme kvaliteten som den islandske
NRK P2 - Dagsnytt 1. Sendt på radio/tv 22.02.2013 15:00. Profil: Nofima.

Kvaliteten på norsk torsk er langt dårligere enn

den islandske. Det viser en fersk rapport fra

Nofima. Dersom vi hadde hatt samme standard

som Island, så ville eksportverdien til det

viktigste eksportmarkedet Portugal, ligget 120

millioner til 130 millioner kroner høyere enn i

dag. Det sier forsker Edgar Henriksen i Nofima. -

Islendingene har et mye sterkere fokus på

kvalitet.

Fiskerinæringen deres er også organisert på en

annen måte, hvis du ser på hvordan islendingene

gjør ting, spesielt i forhold til saltfiskmarkedene,

så klarer de altså få ut en mye hvitere og finere saltfisk,

som man får betydelig bedre betalt for i Portugal, som er

vært hovedmarked, forklarer Henriksen. Norges råfisklag

sier de tar denne rapporten på alvor.

© NRK P2 - Dagsnytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/pvZuI9wq
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Norsk fisk ikke bra nok
Halden Arbeiderblad. Publisert på nett 22.02.2013 13:44. Profil: Nofima faglig.

Det norske kappfisket på store torskekvoter har

en skyggeside. Kvaliteten blir ikke god nok.

Illustrasjonsfoto. Foto: Eksportutvalget for fisk

Både fiskere og industri går glipp av store

penger.

Bare i Portugal kunne norsk saltfisk blitt solgt for

120-130 millioner kroner mer dersom kvaliteten

var like høy som det islendingene leverer, slår

Nofima-forskerne Edgar Henriksen og Morten

Heide.

I en ny rapport ser de på sammenhengen mellom

kvalitet og lønnsomhet i torskemarkedet. Det er

nedslående observasjoner forskerne gjør.

Kvaliteten er jevnt over ikke god nok. Norsk fisk

som er tatt med store hal fra snurrevad og trål

kommer dårligst ut.

- Dette råstoffet er ofte blodsprengt, har

klemskader og spalter lettere fordi det har ligget i

lengre tid ubløgget og usløyd om bord, heter det i

rapporten Variabel kvalitet i verdikjeden.

Men den samme konklusjonen gjelder også

leveranser fra kystflåten der vesentlige deler av

råstoffet er dårlig utblødd, har spalting og slag og

klemskader.

Det filetindustrien ønsker seg er et råstoff som er

godt utblødd, ikke åtesprengt og der

temperaturen har blitt holdt lav fra den er fanget

til den settes i produksjon.

Nofima-rapporten bekrefter tidligere

undersøkelser som viser at det er en klar og stor

sammenheng mellom hvilke redskaper som

brukes og kvaliteten på fisken. Generelt gir

krokfanget fisk best kvalitet. Store fangster fra

store båter oppfattes generelt å ha dårligere

kvalitet. Garn, snurrevad og not er ifølge

rapporten de redskapstypene som gir dårligst

kvalitet. De er de siste redskapstypene som øker

mest blant kystflåtens landinger.

- Enkelte år tas det mer torsk på garn enn det

trålerne fanger. Sammenlignet med de andre

store torskefiskende nasjonene som Island,
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Canada og Færøyene skiller Norge seg klart ut

med en stor andel torsk tatt på garn, sier Edgar

Henriksen til NTB.

I en tidligere undersøkelse har Henriksen og

Heide analysert hvorfor islendingene klarer å

levere jevnere og bedre kvalitet enn norske

fiskere.

- De er mye mer opptatt av kvalitet i alle ledd.

Saltfisken de selger til Portugal er enten

trålfanget fisk av god kvalitet eller krokfanget fisk

fra autolineflåten, sier Henriksen.

Den islandske garnprosenten er mye lavere enn i

Norge. Bare 20 prosent av torsken fanges i garn,

35 prosent med krokredskaper og 45 prosent

med trål, går det fram av rapporten.

Mindre betalt

Når Nofima-forskerne kan anslå at kvalitetstapet i

det kresne saltfiskmarkedet Portugal beløper seg

til 120-130 millioner kroner, har de sett på

fangstene og salget i 2011. Det ble solgt 17.000

tonn saltfisk til Portugal dette året. Saltfisk fra

Island ble i snitt betalt med 1,06 euro (7,94 kr

etter dagens kurs) mer per kilo enn den norske.

Dersom norske fiskere kunne levert Island-

kvalitet, kunne de ifølge rapporten fått kr 4,50

mer per kilo.

Systemfeil

I rapporten legges det også fram beregninger

som viser at fiskeindustrien både får lavere verdi

og høyere lønnskostnader som følge av dårlig

kvalitet. Nofima-forskerne peker på at det burde

være opplagt at både fiskere og fiskekjøpere er

interessert i å levere best mulig kvalitet. Men slik

er det ikke.

- Hele det norske reguleringssystemet er innstilt

på å regulere ut fra mengde, ikke kvalitet.

Summen av dette er et førstehåndsmarked som

fungerer dårlig. Det handler kun om å få mest

mulig fisk opp på kortest mulig tid, sier Edgar

Henriksen. (ANB-NTB)

© Halden Arbeiderblad

Se webartikkelen på http://ret.nu/TMyQjFOW
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Norge leverer dårlig fisk og taper millioner
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- Kunne tjent 130 millioner kroner mer på norsk fisk
NRK Troms og Finnmark. Publisert på nett 22.02.2013 13:23. Profil: Nofima faglig.
pia tøhaug, margot dyrstad.

Kvaliteten på norsk saltfisk er langt dårligere enn

den islandske. Det viser en fersk rapport fra

forskningsfirmaet Nofima.

Foto: Colourbox.com

En rapport fra Nofima viser at hvis norsk saltfisk

hadde hatt samme kvalitet som den islandske

kunne Norge tjent 120 130 millioner kroner mer

bare på salg til Portugal. Portugal er det viktigste

markedet for norsk saltfisk, men i fjor ble

islandsk fisk solgt for 1,06 euro mer per kilo enn

norsk fisk.

Hver norske fisker kunne med det tjent 4,50

kroner mer per kilo fisk i fjor, dersom kvaliteten

hadde vært like god som på islandfisken.

Nofima-forskerne Edgar Henriksen og Morten

Heide har sett på sammenhengen mellom

kvalitet og lønnsomhet i torskemarkedet.

Det vi har sett på er kvaliteten på spesielt torsk,

og der er kvaliteten såpass dårlig at vi mener det

går utover inntjeningen til fiskerne og til

industrien, sier Henriksen til NRK.

Nofima-forskerne Edgar Henriksen.

Foto: Nofima

Slag- og klemskader

Forskerne slår fast at Norge taper store penger

på grunn av den variable kvaliteten på torsken

som eksporteres.

Og det til tross for Norge har en lett tilgjengelig,

godt forvaltet torskebestand som er i godt hold.

Blant annet er mye av fisken som leveres dårlig

utblødd og den har slag- og klemskader.

Garn og snurrevad verst

Feil på fisk forplanter seg til sluttproduktene fører

dårligere effektivitet og høyere kostnader i

produksjonen, mindre utbytte, dårligere betalt

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 59 av 238



produktmiks, mindre fleksibilitet, lavere priser på

sluttprodukt, flere reklamasjoner og dårlig

omdømme, heter det i rapporten.

Fisk som er tatt med garn og snurrevad har den

dårligste kvaliteten.

Det er flere grunner til den dårlige kvaliteten og

Henriksen og Heide foreslår nå flere tiltak for å

bedre kvaliteten og verdien av fisken.

Ifølge rapporten er mye av fisken som leveres

dårlig utblødd og den har slag- og klemskader.

Foto: Harald Stavseth

Håndterer fisken skånsomt

De slår fast at Norge må se til Island hvor det

fiskes mer med line enn med garn.

I tillegg må fisken behandles bedre etter at den

er tatt opp.

Svingninger i gytevandringer og beitevandringer

gir i utgangspunktet variasjon i fiskens kvalitet.

Det vil derfor i perioder være behov for at fisken

håndteres ekstra skånsomt, sier Henriksen og

Heide, som også mener kvalitet og verdier også

kan sikres ved hjelp av god kommunikasjon.

Nedtrapping av kontroll

Det er behov for en god dialog mellom fisker og

kjøper, og det er åpenbart at enkeltaktører har

ansvar for og mulighet til å påvirke kvaliteten i

positiv retning, sier Nofima-forskerne.

De vil også se på om det er god nok

kvalitetskontroll på fisk.

Det er god grunn til å undersøke om og eventuelt

hvordan prissystem, fiskerireguleringer og nedtrapping

av offentlig kvalitetskontroll har gitt store tap av

inntekter.

Administrerende direktør i Norges Råfisklag, Trygve

Myrvang, sier Råfisklaget tar situasjonen på alvor.

Ikke overrasket

Norges Råfisklag er ikke overrasket over at norsk torsk

taper i forhold til den islandske.

Jeg har bare fått gjengitt litt av rapporten, men Island

har et jevnere uttak av sin fisk enn vi har. Vi har de store

sesongfiskeriene og næringstorsk, eller torsk som

vandrer i sild og lodde, og dermed har en dårligere

konsistens, sier administrerende direktør i Trygve

Myrvang til NRK.

Han sier at Råfisklaget tar situasjonen på alvor.

Vi er med på å konkurrere om å levere mat til verden, så

dette må vi ta på største alvor. Norske fiskekjøpere og

fiskere må også ta et krafttak for kvalitet. Det handler

om å la fisken blø ut, og ikke ta for store fangst på for

kort tid. Tilgjengeligheten er stor i dag, og da er det

lettere å få dårlig kvalitet, sier han.

© NRK Troms og Finnmark

Se webartikkelen på http://ret.nu/fwrTa2N5
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- Islendingene har et mye sterkere fokus på kvalitet
NRK Troms og Finnmark - Tromsnytt 1. Sendt på radio/tv 22.02.2013 12:03. Profil: Nofima.

Kvaliteten på norsk saltfisk er langt dårligere enn

den islandske. Det viser en fersk rapport fra

Nofima. Dersom vi hadde hatt samme standard

som Island, så ville eksportverdien til det

viktigste eksportmarkedet Portugal, ligget 120

millioner til 130 millioner kroner høyere enn i

dag. Det sier forsker Edgar Henriksen i Nofima. -

Islendingene har et mye sterkere fokus på

kvalitet.

Fiskerinæringen deres er også organisert på en

annen måte, hvis du ser på hvordan islendingene

gjør ting, spesielt i forhold til saltfiskmarkedene, så

klarer de altså få ut en mye hvitere og finere saltfisk,

som man får betydelig bedre betalt for i Portugal, som er

vært hovedmarked, forklarer Henriksen.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/kafV0Upe
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■ Debattinnlegg skal normalt
være signert med navn. 
Innsender må alltid oppgi fullt
navn og adressen til redaksjo-
nen, samt telefonnummer og
eventuell e-postadresse.

■ Maksimallengde på innlegg 
er 5000 tegn inkl. mellomrom.
Legg gjerne ved portrettfoto.

■ Skriv kort. Det øker sjansen 
for å få innlegget på trykk. Lange
innlegg som har stått på trykk i
andre medier blir ikke prioritert.

■ Vi forbeholder oss retten til 
å forkorte og redigere innlegg,
samt å lagre og utgi innlegg i
elektronisk form.

■ Innlegg 
honoreres ikke, og
tilsendte manus
blir normalt ikke
returnert.

■ Innlegg sendes til 
e-post: debatt@fd.no

!

Vil ha døgnåpen skjenking
Jeg tviler på at spritservering til
grunnkursstudenter og elever
på videregående er spesielt po-
sitivt for statskassa. Kanskje
Sandberg har egne tall på dette,
hvem vet? En fjerning av skjen-
ketidene og fritt salg av øl i bu-
tikkene høres mer skrem-
mende ut enn beroliggende. Får
nesten følelsen av at Frem-
skrittspartiet vil tilbake til
middelalderen.

Petter

Nå må Frp snart finne på noe
annet enn hvor lenge eller hvor
mye alkohol nordmenn skal ha
tilgang til i løpet av døgnet. Det
snakkes idag om at ungdom
som ikke nyter alkohol eller har
sex i ung alder lider av depre-
sjoner og utestengelse fra sosi-
ale sammenkomster. Hvor langt
ute på det sosiale skråplanet er
vi egentlig kommet her i landet?

Aksel Erling Johansen

Fiskerne blir færre
Prisen på torsk er bare 10kr kilo-
et.. Trur det forklarer en hel del.
Emil Bjørgve Olsen

Tror også en del av årsaken kan
være så enkel at noen blir eldre,
og enden på livet er døden !
Også fiskere avgår med døden,
på lik linje med alle andre men-
nesker.

Per Roger Vikten 

Prisreduksjonen på fisk som ak-
kurat er trått ikraft, vil gi effekt i
neste års, de neste årenes tall.
Prismekanismen vil kunne føre
til at lyset slåes av i enda flere
hus langs kysten! Det må settes
inn noen ordninger som kom-
penserer for prisfallet – uten at
vi på nytt skaper grunnlag forat
de store enhetene soper til seg
og blir subsidiebaroner! Hvis vi
ikke gjør det, vil sannsynligvis
folketallet i kystkommunene
fortsette å falle! Rekrutteringa til
fiskeflåten vil ihvertfall stoppe
opp igjen. Reduksjonen i antall
fiskere over mange år er uan-
sett den viktigste årsaken til at
folketallet i de fleste norske
kystkommuner hvor fiske har
vært sentralt, har stupt over
flere tiår.

Reidar Peder Johansen

For noen år siden så jeg på hva
som var årsaken til at antall fis-
kere gikk ned. Jeg tok tallene for
den kommunen jeg vokste opp
i for det året jeg gikk ut av sko-
len, og sammenlignet med tal-
lene for 2003. Da jeg gikk ut av
skolen var vi over 40 elever som
var ferdig med skolen, mens i
2003 var det 21 stykker. Jeg så
da på hvem som var blitt fiskere
da jeg var ferdig med skolen, og
sammenlignet med 2003. I tall
var det mindre enn da jeg gikk
ut, men regnet man prosent var
tallet høyere. Så endel av årsa-
ken er også at det er ikke så
mange “egg i reiret” nå som det
var før, helt enkelt !
Det blir produsert færre barn i

hvert hus enn det ble gjort før,
og hva som må gjøres med det
ligger nok i andre hender, eller
senger, enn myndighetenes !

Per Roger Vikten

«Rasisme er total avsporing»
Med all fokus som har vært på
denne saken, har sikkert politiet
gjort sitt ytterste for å avdekke
om det lå samehets eller rasis-
tiske motiver bak hendelsen.
Det gjør det altså ikke! Dermed
er det slått fast at saken begren-
ser seg til _’munnhuggeri /
klammeri utenfor en restaurant
etter stengetid der én eller flere
var beruset – og en ung kvinne
ble antastet / forulempet’.  Poli-
tiet har ikke funnet holdepunk-
ter for å feste lit til kvinnens på-
stander om rasistiske ord / ut-
trykk, samhets eller rasisme.
NRK Sapmi (Karasjok) har hau-
set opp denne saken med urik-
tige påstander – med utallige
oppslag. Men kanalen gir aldri
dementier. Leseren gis aldri
mulighet for å imøtegå fremsat-
te usannheter. Feilinformasjon
fra vår statskanal blir stående
uimotsagt. Selv etter NRK Sap-
mi var kjent med politiet’s kon-
klusjon – ‘ikke samehets eller
rasisme  – ‘tviholder’ kanale-
n’s Oddasat 03.01.13 på sin
opprinnelige versjon av saken,
med en tvilsom vinkling.
Ikke nok med dette. På
NRK2/AKTUELT 07.01.13 får
kvinnen igjen hevde at hun ble
utsatt for mobbing fordi hun er
same. NRK velger dermed be-
visst å tilsidesette / neglisjere
politiet’s konklusjon – som har
vært kjent ca 2 uker – og feilin-
formerer Norge’s befolkning.
NRK stiller seg dermed også bak
den famøse delen av statminis-
terens nyttårstale, til det norske
folk – til tross for at han ikke
hadde dekning for sine utta-
lelser i den. Det har dessuten
vært et rådende prinsipp i norsk
samfunnsliv at politikere ikke
skal gi til kjenne personlig syn
på saker som er under etter-
forskning av politi og påtale-
myndighet. I det minste skal
man forvente at personer med
slike posisjoner og innflytelse –
som statsministeren og sam-
etingspresidenten – sørger for
å ha saken’s fakta verifisert og at
det iakttaes etiske spilleregler,
før de taler til Norge’s befolk-
ning. Kanalen er klaget inn for
Kringkastingsrådet – for sine
oppslag om denne saken og an-
dre.

Bjørn E Hansen

Ser du noen steder her nevnt ra-
sisme: «Hun ble trakassert og
forsøkt påtent av en guttegjeng.
23-åringen fant seg ikke i det. I
stedet for å bøye hodet, tok hun
et offentlig oppgjør med mob-
berne. Jenta snudde en person-
lig ydmykelse til en opinion mot
mobbing. Og ble et forbilde», sa
statsminister Jens Stoltenberg i
nyttårstalen. En frilanskom-
mentator… uuuhh scary.. norsk
60 minutes.. hahaha fd! lavmål

tom norli

Av Mariann Wollmann Magga
(Ap), sametingsrepresentant 

Da Sametinget utarbeidet og ved-
tok Mineralveilederen, hadde de-
batten rast om mineralavgift eller
urfolksavgift. Flere var av den for-
mening at Sametinget tok seg til
rette med å fortelle hvordan gruve-
næringa skulle gå frem for å kunne
starte gruvedrift i urfolksområder.
Det er nok mange som fortsatt er
skeptiske, men jeg skal gi noen ek-

sempler på hvorfor jeg mener det
er viktig med en mineralveileder. 

Gruvedrift er ikke noe nytt, heller
ikke i Finnmark. Sydvaranger
startet opp i 1906, det har vært drift
i Biddjovagge og i Kvalsund. Sa-
miske rettigheter er imidlertid aner-
kjent i større grad i de siste par tiår.
Reindriften har gjennom flere sa-
ker fått anerkjent sine rettigheter til
beite og annet som følger av rein-
drift, og rettspraksis er endret. Mi-
neralindustrien kan ikke lengre
starte opp gruvedrift uten å ta hen-

Sametingets mineralveiv

■ KRONIKK
Av Petter Holm, Edgar Henrik-
sen, Kathrine Tveiterås og Bjørn-
Petter Finstad 

Debatten om Aker og trålernes le-
veringsplikt fortsetter. Spørsmålet
gjelder rammevilkårene i en av de
viktigste eksportindustrier i Norge.
Samtidig berører det et av de eldste
stridsspørsmål i fiskeripolitikken
og Nord-Norge. Hvem skal ha ad-
gang til å utnytte fiskeressursene?
Hvilket samfunnsansvar må følge
en slik adgang? 

Fisken tilhører det norske folk. For
at slike felles ressurser skal gi
grunnlag for verdiskapning, må en-
keltaktører trå til på fellesskapets
vegne. De som får anledning til å
utnytte ressursene må yte noe til-
bake til samfunnet. En slik sam-
funnskontrakt kan utformes på uli-
ke måter. For de norske petro-
leumsressursene skjer dette ved at
store selskaper utvinner ressursene
mot en ressursskatt. 

I fiskeriene er det annerledes.
Historisk sett har fisken vært ho-
vedgrunnlaget for bosettingen
langs kysten. Fellesskapets interes-
ser ble sikret direkte, ved at kystens
folk utnyttet lokale ressurser. Ad-
gangen til fisket var likevel ikke
helt uregulert. For at fiskeriallmen-
ningen skulle tjene samfunnet,
måtte den forbeholdes kystfolket.
Frykten for at industrikapitalister
skulle overta og fortrenge kystfis-
kerne fra fiskefeltene har vært et
gjennomgangstema, med Troll-
fjordslaget i 1890 som milepæl.
Det særegne ved norsk fiskeripoli-
tikk er at kystfiskerne vant fram og
har hatt myndighetene og opinio-
nen på sin side. 

Til tross for endringer i fiskeripoli-
tikken de siste tiårene, gjelder den-
ne samfunnskontrakten fremdeles,
uttrykt ved råfiskloven og deltaker-
loven. Bare aktive fiskere kan eie
fiskefartøyer og det er fiskerne som
har det avgjørende ordet i fastset-
telsen av fiskeprisene. På denne
måten har industriselskaper som en
hovedregel vært utestengt.  

Filetindustrien, inkludert tråler-

ne som forsyner dem, represente-
rer et unntak. Disse kom inn i fiske-
rinæringa i etterkrigstida som ledd i
forsøket på å modernisere Nord-
Norge og løfte landsdelen ut av fat-
tigdom. Industriell filetproduksjon
skulle skape lønnsomme arbeids-
plasser på land og gi bedre pris til
fiskerne. At planen møtte motstand
er lett å forstå. En av forutsetning-
ene var trålere for å sikre råstofftil-
førsel – en løsning kystfiskerne
hadde kjempet mot siden begyn-
nelsen av 1900-tallet. Likevel ble
filetbedrifter bygd og trålerne slapp
til, riktignok med strenge krav om
at samfunnsansvaret måtte ivare-
tas. Unntaket fra hovedregelen om
at fisken står til rådighet for kys-
tens folk, var akseptabelt bare i den
grad og så lenge trålerdrift og filet-
produksjon kunne bidra til viktige
samfunnsmessige mål.  

« Vel så problematisk er
det at de fiskereide fart-
øy allerede har sluppet
unna sitt samfunnsan-
svar.»

Når regjeringa nå varsler en inn-
skjerping av leveringsforplik-
telsen, holder den seg til en solid
tradisjon. Samfunnskontrakten ty-
deliggjøres, og fiskeriministeren
stiller opp for permitterte filetar-
beidere og ordførere i kamp for
kystens folk. 

Men selv om det er riktig og vik-
tig å forhindre at kløktige kapita-
lister stikker av med fellesskapets
ressurser, er det tvilsomt om leve-
ringsplikt er et godt virkemiddel.
Filetprodusentene sliter med lønn-
somheten, og den blir neppe bedre
av at staten vil detaljstyre driften.
Det er flott at regjeringa stiller opp
for kystbefolkninga. Men det er
synd at det skjer ved å holde liv i en
industripolitikk som for lengst har
utspilt sin rolle.  

Tiden er moden for å trekke opp en
ny samfunnskontrakt for fiskeri-
ene. Samfunnets interesser kan
ikke sikres ved å holde liv i ulønn-

som produksjon. Utfordringen blir
derfor å legge til rette for en mer
hensiktsmessig industripolitikk, og
samtidig ivareta samfunnets kon-
troll med disponering av fiskeres-
sursene. En mulig løsning er å byg-
ge på modellen i petroleumssekto-
ren, slik at samfunnets interesser
sikres ved at de som får fiskekvoter
må betale en ressursavgift til sta-
ten. En annen er å følge mønsteret

Fiskerettigheter og

Tiden er inne for å trekke opp en ny samfunnsk
od og Kari Anne  Magnesen i  Mehamn.  Foto: G

Mariann Wollmann Magga . Foto:
Sonja E. Andersen 
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viser virker

Av Ole Martin Rønning

Hei og god morgen unge uvi-
tende mennesker der sør,

Dette er latterlig. Fjellkjeden som
deler Sverige og Norge på langs,
har navn og har hatt dette i

mange hundre år, og har alltid
hett Kjølen. At man ikke har fått
dette med i kartene, er ikke på
grunn av at den mangler navn,
men på grunn av sløvskap og uvi-
tenhet blant de som lager kar-
tene. 

At yngre mennesker ikke har

fått dette inn med barnelærdom-
men, får vi legge ansvaret for til et
skoleverk som ikke lærer barna
slikt. Navnet finnes i gamle skrif-
ter jeg har lest, som i hvert fall er
fra omkring 16- 1700 tallet.

Kjølen var ikke navngitt på kar-
tene den gang, men den ble

navngitt i flere skrifter fra samme
tid. Den var inntegnet på kartene
også da, og landets grense mot
Sverige var da også Kjølen, slik
den er tegnet i vedlagte kart fra
1600 tallet. 

At denne fjellkjeden går hele
veien fra helt sør, og til Finnmark,

er vel heller ingen nyhet, men det
kan synes som den totale uviten-
het om resten av landet nord for
Sinsen, også her kommer til ut-
trykk nokså klart.  Lykke til i deres
arbeide med å finne opp den
dype tallerken en gang til, og kan-
skje også gi denne et nytt navn. 

Navnekonkurranse mange hundre år etter

g samfunnsansvar

fra kraftsektoren, med et ressurs-
selskap under offentlig kontroll. 

I dagens debatt er det de industriei-
de trålerne som får gjennomgå for
den kapitalistiske dreiningen i fis-
keriene. Men etter introduksjon av
regulering og fartøykvoter, er ad-
gangen til å delta i fisket stengt for
de fleste. Det viktigste premisset
for den gamle samfunnskontrakten

i fiskeriene er derfor brutt. Proble-
met er ikke bare at Røkke forsøker
å gjøre seg rik på fellesskapets be-
kostning. Vel så problematisk er
det at de fiskereide fartøy allerede
har sluppet unna sitt samfunnsan-
svar. 

En reformulering av samfunns-
kontrakten vil gjøre det mulig å ut-
vide perspektivet.

Petter Holm er professor ved Nor-
ges fiskerihøgskole, UiT og forsker
ved Nofima, Næring og bedrift,
Tromsø.

Edgar Henriksen er forsker ved
Nofima, Næring og bedrift, Tromsø

Kathrine Tveiterås er forsker ved
Norges fiskerihøgskole, UiT

Bjørn-Petter Finstad er første-
amanuensis ved Norges fiskerihøg-
skole, UiT

kontrakt for fiskeriene, skriver kronikkforfatterne. På bildet ser vi statsminister Jens Stoltenberg som besøker  Aker Seafo-
Geir Seljeseth

Helga-kvota
Av Trond-Einar Karlsen
og  Geir A. Iversen, Senterpar-
tiet
I forbindelse med de årlige kvo-
tetildelingene kan en stille spørs-
mål med hvor reelt det er at det
tildeles 3.000 tonn med torsk eks-
tra til den minste kyst og fjordflå-
ten, i de sjøsamiske områdene.
Dette gjelder båter under 11 me-
ter/ 37 fot, som fisker i åpen grup-
pe.(gruppr2.) 

Dette fordi det bare er ca. 100
båter som deltar i denne ordning-
en, mot at det er stipulert at det
skal være omtrent 500 hundre bå-
ter som skal kunne nyttiggjøre
seg av denne kvotepakken, dette i
følge Fiskerimyndighetene. 

Det må også stilles store spørs-
mål ved  fiskerimyndighetenes
vilje til å sette tildelte tilleggs-
kvote tilstrekkelig høyt, og om
hvorfor en eventuell retildeling
av kvote kommer så tidlig på året
at den flåten det gjelder har en re-
ell mulighet å fiske torsken.?
Denne retildelingen må skje se-
nest 1. juni for att den minste flå-
ten skal ha en reell mulighet til å
fiske dette kvantumet. 

Slik det var i 2012 så går om-
trent 2400 tonn av de 3000 tonna
til stor kystflåte og havfiskeflåten
ved en sen retildeling.(etter 1. no-
vember) Denne praksisen medfø-
rer en skjult omfordeling av fis-
keressursene på slutten av året,
fra den minste flåten til stor
kyst/havfiske. 

Er det mulig å tenke seg att de
3.000 tonnene skulle ha vært for-
delt på alle i åpen gruppe under
11 meter, fra Nord-Trøndelags
grense og nordover??Tror ikke
det  blir mer enn ca 500 båter som
kan/vil nyttiggjøre seg av dette
tilleggs kvantumet. Håper dette
blir realitet for 2013.

Norsk kolonise-
ring av Finn-
mark?
Av Jarl Hellesvik

Sametinget og dets støttespillere
elsker å fortelle at Nord-Norge og
særlig Finnmark, er blitt koloni-
sert av nordmenn. Denne histori-
efortellingen tror store deler av
befolkningen i Norge på. Ja, til og
med i Storting og styringsverk
tror mange på dette.
Men er det tilfelle?

Jeg vil her først vise til en master-
gradsavhandling med tittelen
«Riksombudsmenn i Nord-Nor-
ge 850-1350».  Den er skrevet av
Trond Gabrielsen, høsten 2007,
ved Institutt for arkeologi, kon-
servering og historiske studier,
IAKH Universitetet i Oslo.

Under avsnittet «Konklusjoner»
skriver han: «Utgangspunktet for
denne oppgaven er tesen om at
Nord-Norge ble innlemmet i det

norske rike allerede under kong
Harald Hårfagres rikssamling og
at landsdelen utgjorde en sentral
del av riket i tidsrommet 850-
1350»……» Resultatet av min
undersøkelse viser at det
sammenhengende har vært kon-
gelige riksombudsmenn i Nord-
Norge fra før Harald Hårfagres
rikssamling og ut hele den analy-
serte perioden (o.875-1350). Jeg
mener derfor at Nord-Norge ut-
gjorde en del av det norske riket
fra vikingtid og fram til høymid-
delalderen». 
Det går helt klart fram av master-
oppgaven at Gabrielsen har med-
regnet Finnmark som en del av
Nord-Norge. Masteroppgaven er
lagt ut på nettet og kan lastes ned
og leses av alle de som er interes-
sert i temaet.

For det andre så vil jeg vise til vise
til professor i samisk ved Univer-
sitetet i Oslo, J.A. Friis(1821-
1896) sine beregnede folketall, ut
fra skattemanntallet for Finnmark
fra år 1567 til år 1815.  Disse be-
regningene viser at i år 1567 bod-
de det 840 «finner» i Finnmark.
Dette antallet utgjorde bare ca.
20% av befolkningen i Finnmark
på dette tidspunktet.  Begrepet
«finner» er en fellesbetegnelse på
de som snakket ett eller annet
finsk-urgisk språk (bjarmsk, ka-
relsk, finsk/kvensk, lappisk/sa-
misk). Hvor mange av disse 840
«finnene» som hadde samisk som
sitt hovedspråk, vet vi ikke. 

Ifølge de samme beregningene
bodde det ca. 3500 personer i
Finnmark i 1750.  På dette tids-
punktet bodde det omentrent like
mange norsk-talende som ikke-
norsktalende i Finnmark.  Fra
1750 øker antallet «finner» i
Finnmark så kraftig at dette ikke
kan forklares med noe annet enn
en betydelig innvandring av
finsk/kvensk talende og lap-
pisk/samisktalende fra Finland. I
1814 utgjorde derfor «finnene»
ca. 80% av befolkningen i Finn-
mark, eller ca. 5400 personer. 
Jeg må også nevne at fra år 1750
til år 1900 økte antallet «finner» i
Finnmark fra ca. 1750 personer
til ca. 15 000 personer. Dette er
en økning på ca. 860%. Denne
formidable økningen kan umulig
tilskrives et fødselsoverskudd.
Finnmark toppet dessuten på den
tiden, alle statistikker over døde-
lighet.

Den vanlige meningen er at kolo-
nialismen startet på begynnelsen
av 1500 tallet.

Dersom de to historiske opplys-
ningene som jeg viser til er rikti-
ge, så kan jeg ikke trekke en an-
nen slutning enn at det er galt å
påstå at Nord-Norge (Finnmark
medregnet her.)er blitt kolonisert
av nordmenn.

Det påhviler den som hevder at
Nord-Norge (Finnmark medreg-
net her.)er blitt kolonisert av
nordmenn å fortelle når denne
koloniseringen fant sted.

syn til allerede eksisterende bruks-
rettigheter. Sametinget  har som
mål å ivareta samiske rettigheter og
interesser, og har også fått innsigel-
sesrett i den nye Plan- og bygnings-
loven. Mineralnæringen er under-
lagt Nærings- og handelsdeparte-
mentet, og Sametinget utviklet Mi-
neralveilederen slik at gruveselska-
pene skulle ha forutsigbarhet. Det
er avgjørende for både reindrifts-
næringa og gruveselskapene at det
er nedfelt en god fremgangsmåte
når gruveselskap ønsker å etablere
seg. Vi vet jo også at det er andre

som til syvende og sist beslutter
både lete- og utvinningstillatelser.
Nussir i Kvalsund er en av aktørene
som har inngått intensjonsavtale
med Sametinget, og det har vært
gjennomført konsultasjoner. Nå
har Sametinget inngått avtale med
reinbeitedistriktet i Pasvik og gru-
veselskapet Sydvaranger Gruve i
Sør-Varanger kommune. Dette er
en prosessavtale for hvordan en
eventuell utvidelse av gruveområ-
det skal gjennomføres. 

Om det skulle bli gruvedrift i disse

områdene igjen, sier denne avtalen
at vi skal sette oss ned med Same-
tinget og de lokale reineierne og
forhandle om hvordan vi går fram.
Det kan være hensyn til beite, hvor
gruvegangene skal gå, når foregår
kalvingen, sier en representant for
Sydvaranger Gruve til media.

Det er et godt utgangspunkt for
hvordan gruvedrift og reindrift kan
være i dialog, og dette viser at Sam-
etingets mineralveileder virker.

 KRONIKK

Debatten om Aker og trålernes leveringsplikt

fortsetter. Spørsmålet gjelder rammevilkårene i

en av de viktigste eksportindustrier i Norge.

Samtidig berører det et av de eldste

stridsspørsmål i fiskeripolitikken og Nord-Norge.

Hvem skal ha adgang til å utnytte

fiskeressursene? Hvilket samfunnsansvar må

følge en slik adgang?

Fisken tilhører det norske folk. For at slike felles

ressurser skal gi grunnlag for verdiskapning, må

enkeltaktører trå til på fellesskapets vegne. De

som får anledning til å utnytte ressursene må yte

noe tilbake til samfunnet. En slik

samfunnskontrakt kan utformes på ulike måter.

For de norske petroleumsressursene skjer dette

ved at store selskaper utvinner ressursene mot

en ressursskatt.

I fiskeriene er det annerledes. Historisk sett har

fisken vært hovedgrunnlaget for bosettingen

langs kysten. Fellesskapets interesser ble sikret

direkte, ved at kystens folk utnyttet lokale

ressurser. Adgangen til fisket var likevel ikke helt

uregulert. For at fiskeriallmenningen skulle tjene

samfunnet, måtte den forbeholdes kystfolket.

Frykten for at industrikapitalister skulle overta og

fortrenge kystfiskerne fra fiskefeltene har vært et

gjennomgangstema, med Trollfjordslaget i 1890

som milepæl. Det særegne ved norsk

fiskeripolitikk er at kystfiskerne vant fram og har

hatt myndighetene og opinionen på sin side.

Til tross for endringer i fiskeripolitikken de siste

tiårene, gjelder denne samfunnskontrakten

fremdeles, uttrykt ved råfiskloven og

deltakerloven. Bare aktive fiskere kan eie

fiskefartøyer og det er fiskerne som har det

avgjørende ordet i fastsettelsen av fiskeprisene.

På denne måten har industriselskaper som en

hovedregel vært utestengt.

Filetindustrien, inkludert trålerne som forsyner

dem, representerer et unntak. Disse kom inn i

fiskerinæringa i etterkrigstida som ledd i forsøket på å

modernisere Nord-Norge og løfte landsdelen ut av

fattigdom. Industriell filetproduksjon skulle skape

lønnsomme arbeidsplasser på land og gi bedre pris til

fiskerne. At planen møtte motstand er lett å forstå. En

av forutsetningene var trålere for å sikre råstofftilførsel -

en løsning kystfiskerne hadde kjempet mot siden

begynnelsen av 1900-tallet. Likevel ble filetbedrifter

bygd og trålerne slapp til, riktignok med strenge krav om

at samfunnsansvaret måtte ivaretas. Unntaket fra

hovedregelen om at fisken står til rådighet for kystens

folk, var akseptabelt bare i den grad og så lenge

trålerdrift og filetproduksjon kunne bidra til viktige

samfunnsmessige mål.

Når regjeringa nå varsler en innskjerping av

leveringsforpliktelsen, holder den seg til en solid

tradisjon. Samfunnskontrakten tydeliggjøres, og

fiskeriministeren stiller opp for permitterte filetarbeidere

og ordførere i kamp for kystens folk.

Men selv om det er riktig og viktig å forhindre at kløktige

kapitalister stikker av med fellesskapets ressurser, er

det tvilsomt om leveringsplikt er et godt virkemiddel.

Filetprodusentene sliter med lønnsomheten, og den blir

neppe bedre av at staten vil detaljstyre driften. Det er

flott at regjeringa stiller opp for kystbefolkninga. Men det

er synd at det skjer ved å holde liv i en industripolitikk

som for lengst har utspilt sin rolle.

Tiden er moden for å trekke opp en ny samfunnskontrakt

for fiskeriene. Samfunnets interesser kan ikke sikres

ved å holde liv i ulønnsom produksjon. Utfordringen blir

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 64 av 238



derfor å legge til rette for en mer hensiktsmessig

industripolitikk, og samtidig ivareta samfunnets

kontroll med disponering av fiskeressursene. En

mulig løsning er å bygge på modellen i

petroleumssektoren, slik at samfunnets

interesser sikres ved at de som får fiskekvoter

må betale en ressursavgift til staten. En annen er

å følge mønsteret fra kraftsektoren, med et

ressursselskap under offentlig kontroll.

I dagens debatt er det de industrieide trålerne

som får gjennomgå for den kapitalistiske

dreiningen i fiskeriene. Men etter introduksjon av

regulering og fartøykvoter, er adgangen til å delta

i fisket stengt for de fleste. Det viktigste

premisset for den gamle samfunnskontrakten i

fiskeriene er derfor brutt. Problemet er ikke bare

at Røkke forsøker å gjøre seg rik på fellesskapets

bekostning. Vel så problematisk er det at de

fiskereide fartøy allerede har sluppet unna sitt

samfunnsansvar.

En reformulering av samfunnskontrakten vil gjøre

det mulig å utvide perspektivet.

« Vel så problematisk er det at de fiskereide fartøy

allerede har sluppet unna sitt samfunnsansvar.»

Petter Holm er professor ved Norges fiskerihøgskole, UiT

og forsker ved Nofima, Næring og bedrift, Tromsø.

Edgar Henriksen er forsker ved Nofima, Næring og

bedrift, Tromsø

Kathrine Tveiterås er forsker ved Norges fiskerihøgskole,

UiT

Bjørn-Petter Finstad er førsteamanuensis ved Norges

fiskerihøgskole, UiT

Bildetekst: Tiden er inne for å trekke opp en ny

samfunnskontrakt for fiskeriene, skriver

kronikkforfatterne. På bildet ser vi statsminister Jens

Stoltenberg som besøker Aker Seafood og Kari Anne

Magnesen i Mehamn.

© Finnmark Dagblad
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Leveringsplikt og samfunnsansvar
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Av Petter Holm, professor ved
Norges fiskerihøgskole, Universite-
tet i Tromsø og forsker ved Nofima,
Næring og bedrift, Tromsø, 
Edgar Henriksen, forsker ved Nofi-
ma, Næring og bedrift, Tromsø,
Kathrine Tveiterås, forsker ved
Norges fiskerihøgskole, Universite-
tet i Tromsø,
Bjørn-Petter Finstad, førsteama-
nuensis ved Norges fiskerihøgsko-
le, Universitetet i Tromsø

Debatten går høyt om Aker og trå-
lernes leveringsplikt. Spørsmålet
gjelder rammevilkårene i en av de
viktigste eksportindustrier i Norge.
Samtidig berører det et av de eldste
stridsspørsmål i fiskeripolitikken
og Nord-Norge. Hvem skal ha ad-
gang til å utnytte fiskeressursene?
Hvilket samfunnsansvar må følge
en slik adgang? 

Fisken tilhører det norske folk.
For at slike felles ressurser skal gi
grunnlag for verdiskapning, må en-
keltaktører trå til på fellesskapets
vegne. De som får anledning til å
utnytte ressursene, må yte noe til-
bake til samfunnet. En slik sam-
funnskontrakt kan utformes på uli-
ke måter. For de norske petro-
leumsressursene skjer dette ved at
store selskaper utvinner ressursene
mot en ressursskatt. 

Hovedgrunnlaget
I fiskeriene er det annerledes. His-
torisk sett har fisken vært hoved-
grunnlaget for bosettingen langs
kysten. Fellesskapets interesser ble
sikret direkte, ved at kystens folk
selv sto fritt til å utnytte de lokale
ressursene. 

Adgangen til fisket var likevel
ikke helt uregulert. For at fiskeri-
allmenningen skulle tjene samfun-
net, måtte den forbeholdes kystfol-
ket. Frykten for at industrikapita-

lister skulle overta og fortrenge
kystfiskerne fra fiskefeltene har
vært et gjennomgangstema, med
Trollfjordslaget i 1890 som mile-
pæl. Det særegne ved norsk fiskeri-
politikk er at kystfiskerne vant fram
og har hatt myndighetene og opini-
onen på sin side. 

Til tross for endringer i fiskeri-
politikken de siste tiårene, gjelder
denne samfunnskontrakten frem-
deles, uttrykt ved råfiskloven og
deltakerloven. Bare aktive fiskere
kan eie fiskefartøyer, og det er fis-
kerne som har det avgjørende ordet
i fastsettelsen av fiskeprisene. På
denne måten har industriselskaper
som en hovedregel vært utestengt.

Unntak  
Filetindustrien, inkludert trålerne
som forsyner dem, representerer et
unntak. Disse kom inn i fiskerinæ-
ringa i etterkrigstida som ledd i for-
søket på å modernisere Nord-Nor-
ge og slik løfte landsdelen ut av fat-

tigdom. Industriell filetproduksjon
skulle skape lønnsomme arbeids-
plasser på land og gi bedre pris til
fiskerne. 

At planen møtte motstand, er lett
å forstå. Den var basert på løsning-
er kystfiskerne hadde kjempet mot
i generasjoner. Likevel ble filetbe-
drifter bygd og trålerne slapp til,
riktignok med strenge krav om at
samfunnsansvaret måtte ivaretas.
Unntaket fra hovedregelen om at
fisken står til rådighet for kystens
folk, var akseptabelt bare i den grad
og så lenge trålerdrift og filetpro-
duksjon kunne bidra til viktige
samfunnsmessige mål.  

Aker har fått en dominerende po-
sisjon i Finnmark og Nordland med
løfte om å overholde denne sam-
funnskontrakten. Når selskapet for-
søker å frigjøre seg fra sine forplik-
telser, men fortsatt vil disponere
kvotene, vekker det sterke reaksjo-
ner. Røkke går inn i rollen som ka-
pitalistisk utbytter, nøyaktig det fi-

endebildet som er dyrket fram og
institusjonalisert gjennom mer enn
100 års politisk kamp. 

Møtet mellom kapitalisten og
kystens folk portretteres fint av
Brennpunkt-programmet nylig. I
konfrontasjonen med den nordnor-
ske røkla blir Røkke redusert til en
sutrekopp. Storkapitalisten må gi
tapt og kystallmuen vinner.  

Utdatert virkemiddel
Når regjeringa nå varsler en inn-
skjerping av leveringsforplik-
telsen, holder den seg til en solid
tradisjon. Samfunnskontrakten ty-
deliggjøres, og fiskeriministeren
stiller opp for permitterte filetar-
beidere og ordførere i kamp for
kystens folk. Trollfjordslaget ut-
kjempes på nytt, etter velkjent ma-
nus og med samme regi. Vi fryder
oss langt ned i bunnen av vår nord-
norske identitet.

Men selv om det er riktig og vik-
tig å forhindre at kapitalisten Røk-

ke stikker av med fellesskapets res-
surser, har industrialisten Røkke et
godt poeng. Filetproduksjon lønner
seg ikke, i hvert fall så lenge staten
blander seg opp i detaljer i driften.
Leveringsplikt er et utdatert virke-
middel. 

Det er flott at regjeringa stiller
opp for kystbefolkninga. Men det
er synd at det skjer ved å holde liv i
en industripolitikk som for lengst
har utspilt sin rolle.  

Tiden er moden for å trekke opp
en ny samfunnskontrakt for fiskeri-
ene. Samfunnets interesser kan
ikke sikres ved å holde liv i ulønn-
som filetproduksjon. Utfordringen
blir derfor å legge til rette for en
mer hensiktsmessig industripoli-
tikk, og samtidig ivareta samfun-
nets kontroll med disponering av
fiskeressursene. En mulig løsning
er å bygge på modellen i petro-
leumssektoren, slik at samfunnets
interesser sikres ved at de som får
fiskekvoter må betale en ressursav-
gift til staten. En annen er å følge
mønsteret fra kraftsektoren, med et
ressursselskap under offentlig kon-
troll. 

Stengt for de fleste
I dagens debatt er det de industriei-
de trålerne som får gjennomgå for
den kapitalistiske dreiningen i fis-
keriene. Men etter introduksjon av
regulering og fartøykvoter, er ad-
gangen til å delta i fisket stengt for
de fleste. Det viktigste premisset
for den gamle samfunnskontrakten
i fiskeriene er derfor brutt. 

Problemet er ikke bare at Røkke
forsøker å gjøre seg rik på felles-
skapets bekostning. Vel så proble-
matisk er det at de fiskereide fartøy
allerede har sluppet unna sitt sam-
funnsansvar. En reformulering av
samfunnskontrakten vil gjøre det
mulig å utvide perspektivet.

Leveringsplikt og samfunnsansvar

Tiden er moden for å trekke opp en ny samfunnskontrakt for fiskeriene. Samfunnets interesser kan ikke sikres ved å  
holde liv i ulønnsom filetproduksjon. Utfordringen blir derfor å legge til rette for en mer hensiktsmessig industri-
politikk, og samtidig ivareta samfunnets kontroll med disponering av fiskeressursene.

DEBATT OM LEVERINGSPLIKT: Aker Seafoods-tråleren «Jergul» ved kai ved Norway Seafoods anlegg i Båts-
fjord. Foto: Inge Wahl, Finnmarken

Av Jorunn Berg, 
ordfører i Bjarkøy

Svar til artikkel i avisen Nordlys
27. oktober av journalist Oddvar
Nygård
Det forundrer meg at journalisten
kaster fram de merkeligste be-
skyldninger mot bjarkøysamfun-
net. Han må være klar over at det
hele tiden er jobbet målbevisst
sammen med fylke og stat fram til
fylkestingets enstemmige vedtak
både i 2009 og 2011 om at Bjark-
øy-forbindelsene skal realiseres.

Journalistens enkle oppfatning
om at det bare er å flytte alle disse
millionene til Tromsø slik at de
kommer langt flere til gode, viser
hvor lite han har satt seg inn i sa-
ken.

Ja, herr Nygård, det er nettopp å
la flere få goder av millionene

Bjarkøy-forbindelsen gjør. Den
knytter de tre største øyene i
Bjarkøy kommune sammen ved
bru fra Grytøy til Sandsøy og tun-
nel fra Grytøy til Bjarkøy – et pro-
sjekt som er uløselig knyttet til
kommunesammenslåing med
Harstad, og som effektueres pr.
01.01.13. 

Dette medfører at millionene
kommer hele øyriket og Harstad
kommune til gode, for 24.000 inn-
byggere. Ved etablering av fast-
forbindelsen dannes en arbeids-
markedsregion med Harstad,
Kvæfjord og til dels Skånland.

I tillegg kommer at det sterke
næringslivet som befinner seg ute
på øyene nord for Harstad får
bedret sitt konkurransegrunnlag
og kan oppnå nye utviklingsmu-
ligheter. Bare innenfor Bjarkøy
kommune har det private nærings-

liv en brutto verdiskaping på
376.000 kr pr. hode.

Det er i tillegg flere viktige de-
taljer som forfatter av dette avis-
innlegget har hoppet over! Det er
kun fylkeskommunens innskudd i
Bjarkøy-forbindelsen som teore-
tisk kan benyttes av andre, cirka
350 mill. 150 mill. er et rent til-
skudd fra den nye Harstad kom-
mune, ikke ledig for andre. 22,8
mill fra KRD er knyttet til kom-
munesammenslåinga med fastfor-
bindelsen som klausul, disse er
ikke ledig for andre. Fergeavvi-
klingsmidlene tilfaller kun dette
sambandet når det er erstattet med
fastforbindelse, ikke ledig til be-
nyttelse av andre. 

Og sist, men ikke minst: Den
dagen noen er så ukloke at de stan-
ser Bjarkøy-forbindelsen, så på-
legges fylket en akutt finansiering

av tre nye fergekaier med oppstil-
lingsplasser i henhold til dagens
behov, og det må samtidig skaffes
ferge som tilfredsstiller dagens
krav og som skal trafikkere sam-
bandet i uoverskuelig framtid. Da
er jo de 350 millionene brukt opp
uansett, og fortsatt fergedrift er
faktisk regnet som det aller dyres-
te alternativet.

Dermed kan jeg forsikre herr
Nygård om at det beste alternati-
vet er å gjøre «elefanten lykkelig»
med sin fastforbindelse. Faktum
er at fylket vil spare penger på sikt
ved å realisere Bjarkøy-forbin-
delsen.

Som ordfører i Bjarkøy vil jeg
ønske herr Nygård velkommen til
Bjarkøy kommune, hvor jeg kan
vise deg fiskemottaket med fored-
lingslokaler, torskeoppdrett og
tørrfiskproduksjon, bergverksdrift

hvor det tas ut store mengder gab-
bro, lakseoppdrett ved Nordlaks
og Salmar, Valhall hotell på Krøtt-
øy med opplevelse i særklasse.
Flinke maskinentreprenører og et
svært oppegående landbruk der de
fleste brukene har fått rekruttering
av unge overtakere. Samlet mel-
keproduksjon på cirka 900 tonn
pr. år, med tilhørende kjøttpro-
duksjon og et stort antall sau samt
kjøttfe. 

Du vil samtidig besøke «Ver-
dens nordligste bebodde skjær-
gård» med 365 øyer strødd ut mot
storhavet.

Her har vi et svært levende og
produktivt samfunn, som det ikke
er lett å kaste vrak på. 

Så la elefanten leve til han har
utført sitt oppdrag!

«Elefanten i møterommet»

Av Petter Holm, professor ved Norges

fiskerihøgskole, Universitetet i Tromsø og forsker

ved Nofima, Næring og bedrift, Tromsø, Edgar

Henriksen, forsker ved Nofima, Næring og bedrift,

Tromsø, Kathrine Tveiterås, forsker ved Norges

fiskerihøgskole, Universitetet i Tromsø, Bjørn-

Petter Finstad, førsteamanuensis ved Norges

fiskerihøgskole, Universitetet i

...Tromsø. Debatten går høyt om Aker og

trålernes leveringsplikt. Spørsmålet gjelder

rammevilkårene i en av de viktigste

eksportindustrier i Norge. Samtidig berører det et

av de eldste stridsspørsmål i fiskeripolitikken og

Nord-Norge. Hvem skal ha adgang til å utnytte

fiskeressursene? Hvilket samfunnsansvar må

følge en slik adgang?

Fisken tilhører det norske folk. For at slike felles

ressurser skal gi grunnlag for verdiskapning, må

enkeltaktører trå til på fellesskapets vegne. De

som får anledning til å utnytte ressursene, må

yte noe tilbake til samfunnet. En slik

samfunnskontrakt kan utformes på ulike måter.

For de norske petroleumsressursene skjer dette

ved at store selskaper utvinner ressursene mot

en ressursskatt.

Hovedgrunnlaget

I fiskeriene er det annerledes. Historisk sett har

fisken vært hovedgrunnlaget for bosettingen

langs kysten. Fellesskapets interesser ble sikret

direkte, ved at kystens folk selv sto fritt til å

utnytte de lokale ressursene.

Adgangen til fisket var likevel ikke helt uregulert.

For at fiskeriallmenningen skulle tjene

samfunnet, måtte den forbeholdes kystfolket.

Frykten for at industrikapitalister skulle overta og

fortrenge kystfiskerne fra fiskefeltene har vært et

gjennomgangstema, med Trollfjordslaget i 1890

som milepæl. Det særegne ved norsk

fiskeripolitikk er at kystfiskerne vant fram og har

hatt myndighetene og opinionen på sin side.

Til tross for endringer i fiskeripolitikken de siste tiårene,

gjelder denne samfunnskontrakten fremdeles, uttrykt

ved råfiskloven og deltakerloven. Bare aktive fiskere kan

eie fiskefartøyer, og det er fiskerne som har det

avgjørende ordet i fastsettelsen av fiskeprisene. På

denne måten har industriselskaper som en hovedregel

vært utestengt.

Unntak

Filetindustrien, inkludert trålerne som forsyner dem,

representerer et unntak. Disse kom inn i fiskerinæringa i

etterkrigstida som ledd i forsøket på å modernisere

Nord-Norge og slik løfte landsdelen ut av fattigdom.

Industriell filetproduksjon skulle skape lønnsomme

arbeidsplasser på land og gi bedre pris til fiskerne.

At planen møtte motstand, er lett å forstå. Den var

basert på løsninger kystfiskerne hadde kjempet mot i

generasjoner. Likevel ble filetbedrifter bygd og trålerne

slapp til, riktignok med strenge krav om at
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samfunnsansvaret måtte ivaretas. Unntaket fra

hovedregelen om at fisken står til rådighet for

kystens folk, var akseptabelt bare i den grad og

så lenge trålerdrift og filetproduksjon kunne bidra

til viktige samfunnsmessige mål.

Aker har fått en dominerende posisjon i Finnmark

og Nordland med løfte om å overholde denne

samfunnskontrakten. Når selskapet forsøker å

frigjøre seg fra sine forpliktelser, men fortsatt vil

disponere kvotene, vekker det sterke reaksjoner.

Røkke går inn i rollen som kapitalistisk utbytter,

nøyaktig det fiendebildet som er dyrket fram og

institusjonalisert gjennom mer enn 100 års

politisk kamp.

Møtet mellom kapitalisten og kystens folk

portretteres fint av Brennpunkt-programmet nylig.

I konfrontasjonen med den nordnorske røkla blir

Røkke redusert til en sutrekopp. Storkapitalisten

må gi tapt og kystallmuen vinner.

Utdatert virkemiddel

Når regjeringa nå varsler en innskjerping av

leveringsforpliktelsen, holder den seg til en solid

tradisjon. Samfunnskontrakten tydeliggjøres, og

fiskeriministeren stiller opp for permitterte

filetarbeidere og ordførere i kamp for kystens

folk. Trollfjordslaget utkjempes på nytt, etter

velkjent manus og med samme regi. Vi fryder oss

langt ned i bunnen av vår nordnorske identitet.

Men selv om det er riktig og viktig å forhindre at

kapitalisten Røkke stikker av med fellesskapets

ressurser, har industrialisten Røkke et godt

poeng. Filetproduksjon lønner seg ikke, i hvert fall

så lenge staten blander seg opp i detaljer i

driften. Leveringsplikt er et utdatert virkemiddel.

Det er flott at regjeringa stiller opp for

kystbefolkninga. Men det er synd at det skjer ved

å holde liv i en industripolitikk som for lengst har

utspilt sin rolle.

Tiden er moden for å trekke opp en ny samfunnskontrakt

for fiskeriene. Samfunnets interesser kan ikke sikres

ved å holde liv i ulønnsom filetproduksjon. Utfordringen

blir derfor å legge til rette for en mer hensiktsmessig

industripolitikk, og samtidig ivareta samfunnets kontroll

med disponering av fiskeressursene. En mulig løsning er

å bygge på modellen i petroleumssektoren, slik at

samfunnets interesser sikres ved at de som får

fiskekvoter må betale en ressursavgift til staten. En

annen er å følge mønsteret fra kraftsektoren, med et

ressursselskap under offentlig kontroll.

Stengt for de fleste

I dagens debatt er det de industrieide trålerne som får

gjennomgå for den kapitalistiske dreiningen i fiskeriene.

Men etter introduksjon av regulering og fartøykvoter, er

adgangen til å delta i fisket stengt for de fleste. Det

viktigste premisset for den gamle samfunnskontrakten i

fiskeriene er derfor brutt.

Problemet er ikke bare at Røkke forsøker å gjøre seg rik

på fellesskapets bekostning. Vel så problematisk er det

at de fiskereide fartøy allerede har sluppet unna sitt

samfunnsansvar. En reformulering av

samfunnskontrakten vil gjøre det mulig å utvide

perspektivet.

Tiden er moden for å trekke opp en ny samfunnskontrakt

for fiskeriene. Samfunnets interesser kan ikke sikres

ved å holde liv i ulønnsom filetproduksjon. Utfordringen

blir derfor å legge til rette for en mer hensiktsmessig

industripolitikk, og samtidig ivareta samfunnets kontroll

med disponering av fiskeressursene.

Bildetekst: DEBATT OM LEVERINGSPLIKT: Aker

Seafoods-tråleren «Jergul» ved kai ved Norway Seafoods

anlegg i Båtsfjord.
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Manglende lønnsomhet i filetproduksjon
NRK 2 - Aktuelt 1. Sendt på radio/tv 07.11.2012 20:15. Profil: Nofima.

Kjell Inge Røkke anklages for avtalebrudd.

Filetanlegg som skulle tatt imot fisken langs

kysten står tomme store deler av året. Det er

opprør i Nord-Norge. Fiskeriminister Lisbeth Berg-

Hansen foreslår å skjerpe trålernes leveringsplikt

til norske anlegg. Røkke mener det blir altfor dyrt.

Berg-Hansen forklarer at man ønsker å

gjenopprette det som har vært meningen med

leveringsforpliktelsene - at fisken som blir fisket

av trålerne kommer på land på anleggene.

Thomas Farstad, konsernsjef, Norway Seafoods,

viser til at bedriften må forholde seg til markedet

i Europa, som er i krise. Det kan ikke være slik at

man politisk i Norge skal bestemme hvilke

produkter vi skal produsere, kommenterer

Farstad. Edgar Henriksen, forsker, Nofima, sier at

problemet er gjennomgående lav lønnsomhet i

filetindustrien som Aker driver. Kun to av de siste

20 årene har industrien i gjennomsnitt gått med

overskudd. Problemet er at regjeringen forlanger

at Aker skal produsere fisk med lønnsomhet.

Tidligere hadde man virkemidler mot næringen, i

form av subsidier. Disse er nå borte. Regjeringen

står i fare for å påtvinge industrien en løsning

som ikke er bedriftsøkonomisk lønnsom. Det er

litt problematisk, kommenterer Henriksen. Bente

Aasjord, statsviter og skribent, viser til havretten,

som hviler på nærhetsprinsippet, som er et viktig

prinsipp. Nærhet gir rett. Det samme prinsippet

har vi i norsk fiskeriforvaltning. Deltakerlovens formål er

at fiskeriene skal komme kystsamfunnene til gode. Nå

er vi kommet i en situasjon hvor Røkke og andre aktører

får en stadig større andel av ressursene, mens de

nordnorske kystsamfunnene og sjøsamiske samfunn

mister rettigheter, beklager Aasjord. Hun gleder seg over

at regjeringen prøver å få has på Røkke. John Arne

Markussen, sjefredaktør, Dagbladet, er skeptisk til at

regjeringen har bidratt til at Røkke kom billig til store

verdier. Han tror Røkke aldri har vært interessert i de

landbaserte anleggene, men bare de evigvarende

trålkonsesjonene. Markussen mener at Røkke nå

forbereder seg på et regjeringsskifte. Fridtjof Jacobsen,

kommentator, VG, mener Røkke har rett på sikt. Da må

man slippe til de råeste folka, som er flinkest til å drive

moderne, tøff industri, som f.eks. Røkke, sier han. Berg-

Hansen mener det ligger til rette for å utvikle en

fiskerindustri i Norge, og forteller at hun har invitert

næringen til å være med på dette. Hun viser til at Norge

har et stort hjemmemarked som følge av EØS-avtalen.

Kilde: © SisteNytt
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- Arv fra en annen tid
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 07.11.2012. Profil: Nofima faglig. Side: 4.

Støtter innskjerping

Nils Torsvik og
Kjersti Sandvik
Berge

Stortingsrepresentant for Høy-
re i Finnmark, Frank Bakke 
Jensen, mener at det er et bra 
forslag som ligger på bordet 
fra regjeringen i forhold til le-
veringsplikten. 

Han trekker særlig fram som 
positivt at det foreslås innført 

en ny regel for fersk anven-
delse.

Bra for ferskfisk
I det nye forslaget til ny regu-
leringsforskrift fra regjeringen 
heter det at trålere som lander 
leveringspliktig fangst av fersk 
torsk, hyse og 
sei skal få en 
lavere avreg-
n i ngsfa k t or 
i forhold til 
kvote for å sti-
mulere til slik 
levering.

– Dette er 
bra. For før-
ste gang er trålerne tatt med 
i ferksfiskstrategien, viser 
Bakke-Jensen til.

Ikke avgjort
Høyre-representanten fra Båts-
fjord understreker at forslaget 

som nå er framlagt skal på hø-
ring, og at det derfor er for tidlig 
på ha for bastante meninger om 
innholdet i det.

– Det viktigste bør være å få 
lønnsomhet i forhold til leve-
ringsplikten til fiskeindustrien. 
Noe som kan være vanskelig 
dersom den også skal knyttes 
til en kjøpsplikt og en bearbeid-
singsplikt, mener han.

Kjøpsplikt kan akspeteres, 
sammen med en leveringsplikt, 
men med en bearbeidsingsplikt 
på toppen av dette, vil det kunne 

gå ut over lønnsomheten.
– Det kan føre til at indus-

trien ikke har råd til å kjøpe 
råstoffet. Noe av fangsten kan 
være umulig å bearbeide. En 
slik plikt bør ikke pålegges 
industrien, mener han.

Fleksibilitet
Det er også bra at det i forslaget 
åpnes for større fleksibilitet i 
landinger, mellom anlegg med 
samme eier innenfor samme 
fylke, mener Bakke-Jensen.

Begrunnelsen for dette er 
å gi rom for spesialisering av 
anleggene, og å utnytte mer av 
råstoffet.

– Dette er i praksis det Aker 
Seafoods har gjort til nå, og 
som de straffes for, viser han 
til, og mener det nå er viktig å 
få på plass et godt regelverk for 
hvordan dette skal gjøres.

– Det vil kunne klargjøre en 

håpløs situasjon som Aker har 
vært i til nå, mener han.

Foreldet?
På spørsmål om tiltakene som 
nå foreslås ikke er foreldet po-
litikk, sier Bakke-Jensen at det 
er en illusjon å tro at industrien 
ikke skal struktureres og mo-
derniseres.

– Men Aker Seafoods og Nor-
way Seafoods er en politisk kon-
struksjon, som folk har basert 
hus og hjem på virksomheten 
til. Vi kan ikke bare tenke på 
lønnsomhet og selskapets 
interesser. Selskapet har en 
formålsparagraf som sier de 
skal sikre råstoff til landindus-
trien, noe de må forholde seg til, 
mener Høyre-politikeren fra 
Finnmark.

nils.torsvik@fbfi.no
Telefon: 932 56 325

LØNNSOMT: Fiskeindustrien 
som får råstoffet fra trålere 
med leveringsplikt må kunne 
drive lønnsomt, mener Frank 
Bakke-Jensen. ARKIVFOTO 

Fakta: LeVeRINGSPLIkt
Regjeringen foreslår at tilbuds-QQ

plikten økes til 100 % av fartøyet 
sin fangst av torsk og hyse,  nord 
for 62° N.

At det innføres en kjøpsplikt QQ

for 70 % av tilbudspliktig torsk 
og hyse, når det er samme eiere 
til fartøy med leveringsplikt og 
tilgodesett landanlegg. 

Bearbeidingsplikten foreslås QQ

økt fra 70 % til 90 % av torsken 
som blir kjøpt av tilgodesett 
anlegg, og utvidet til også å 
omfatte hyse.

Høyre vil støtte en inn-
skjerping av leverings-
betingelsene for Aker 
Seafoods-trålerne, men 
forutsetter at det legges 
tilrette for lønnsom drift.

z Fiskeindustri

Frank Bakke-
Jensen

Det viktigste bør  ”være å få lønnsomhet i 
forhold til leveringsplik-
ten til fiskeindustrien
Frank Bakke-Jensen, Høyre

– Arv fra en annen tid
Leveringsplikt og andre 
restriksjoner i hvitfisknæ-
ringen er arv fra en annen 
tid, med proteksjonisme og 
subsidier. Det mener Petter 
Holm, professor ved Norges 
Fiskerihøgskole. I en artikkel 
i Dagens Næringsliv i går, 
skriver han sammen med 
forsker Edgar Henriksen 
fra Nofima og Bjørn Petter 
Finstad, førsteamanuensis 
ved Norges Fiskerihøgskole 
et innlegg hvor regjeringens 
politikk problematiseres.

– Regjeringen vil ivareta en 

forestilling om at fiskeriene 
skal være samfunnsbærende 
i form av arbeidsplasser og 
bosetting. Samtidig er det en 
global næring som må være  
konkurransedyktig. Å ivareta 
begge disse kravene samtidig 
er vanskelig, sier Holm.

Han har ikke lest forslaget 
som ble sendt på høring i 
går, men mener forpliktelser 
knyttet til næringen må gi 
økonomisk mening.

– Hadde en ressursavgift på 
trålerkvotene vært en bedre 
løsning? – Det ville i hvert 

fall være en enklere løsning, 
og en annen måte å avklare 
samfunnsplikten på. I dag 
brukes ressursavgift i petro-
leumsnæringen, og det ville 
være mer i tråd med normale 
spilleregler, sier Holm.

Han kan vanskelig å se 
hvordan en innstramming av 
leveringsplikten og en kjøps-
plikt skal kunne løse proble-
mene med å få lønnsomhet i 
filetindustrien.

kjersti.sandvik@fbfi.no
Telefon: 55 21 33 28

Sp: – En seier
Den rød-
grønne 
regjeringens 
foreslag på å 
innstramme 
leverings-
plikten for 
torsketrålere, 
er en viktig 
seier for kys-
ten, sier Irene Lange Nordahl, 
næringspolitisk talskvinne i 
Sp.

– Tiltakene skal sikre at rå-
stoffet som blir fanget utenfor 
kysten landes på de stedene 

der den var ment å landes, og 
sikre arbeidsplasser, verdi-
skapning og aktivitet på land, 
sier Nordahl. 

Ordningen med leverings-
vilkår for torsketrålerne skal 
sikre at fiskeforedlingsbe-
drifter i Finnmark, Troms og 
Nordland skal få jevn tilgang 
på råstoff av torsk og hyse. 

– Med denne innstrammin-
gen viser at den rødgrønne 
regjeringen en klar vilje til å 
sette viktige krav fra kysten 
ut i livet, og dette har vært en 
viktig sak for Sp, sier Nordahl.

Irene Lange 
Nordahl
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Leveringsplikt og andre restriksjoner i

hvitfisknæringen er arv fra en annen tid, med

proteksjonisme og subsidier. Det mener Petter

Holm, professor ved Norges Fiskerihøgskole.

I en artikkel i Dagens Næringsliv i går, skriver

han sammen med forsker Edgar Henriksen fra

Nofima og Bjørn Petter Finstad,

førsteamanuensis ved Norges Fiskerihøgskole et

innlegg hvor regjeringens politikk

problematiseres. - Regjeringen vil ivareta en

forestilling om at fiskeriene skal være

samfunnsbærende i form av arbeidsplasser og

bosetting. Samtidig er det en global næring som

må være konkurransedyktig. Å ivareta begge

disse kravene samtidig er vanskelig, sier Holm.

Han har ikke lest forslaget som ble sendt på

høring i går, men mener forpliktelser knyttet til

næringen må gi økonomisk mening.

- Hadde en ressursavgift på trålerkvotene vært en

bedre løsning? - Det ville i hvert fall være en

enklere løsning, og en annen måte å avklare

samfunnsplikten på. I dag brukes ressursavgift i

petroleumsnæringen, og det ville være mer i tråd

med normale spilleregler, sier Holm.

Han kan vanskelig å se hvordan en innstramming

av leveringsplikten og en kjøpsplikt skal kunne

løse problemene med å få lønnsomhet i

filetindustrien. kjersti.sandvik@fbfi.no Telefon: 55

21 33 28

@text2
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Aker i nordavind
Dagens Næringsliv. Publisert på trykk 06.11.2012. Profil: Nofima faglig.
INNLEGG| FISKERI. Side: 4.

TIRSDAG 6. NOVEMBER 2012   DAGENS NÆRINGSLIV

Dumping av fisk og brutte
landingsforpliktelser.
Aker er i vinden. Fiskeri

som næringsvirksomhet er blitt
en tilskuersport, og uregelmes-
sigheter gir store avisover-
skrifter. Når filetmaskinene står 
stille i nordnorske kystbygder, 
er politikerne raskt på banen.
Når forventninger om at fiskeri-
selskapene skal ta samfunnsan-
svar ikke oppfylles, er fordøm-
melsen hard. 

Da Røkke gjorde sitt inntog i
nordnorsk fiskerinæring i 2002,
ble han ønsket varmt 
velkommen. Aker fremstod som
det eneste realistiske alterna-
tivet for å sikre industriell fiske-
foredling i nord og skulle lykkes
der Nestlé-Findus, Finotro,
Aarsæther, Westfish og Arctic
Sea hadde feilet. 

Men for konsernet har ikke
filetproduksjonen vært noen 
stor økonomisk suksess, og
selskapet ønsket derfor å struk-
turere virksomheten. Imidlertid
er Akers plan om å flytte filet-
produksjon fra Hammerfest til
Båtsfjord så politisk betent at
den er lagt på is.

Fiskeriministeren har i stedet
annonsert at ordningen med
leveringsplikt for trålerne skal 
skjerpes. Foreldede virkemidler
– forlatt fordi de ikke kunne
forenes med krav til lønnsomhet
– hentes dermed frem igjen.

Tap av arbeidsplasser og fare
for fraflytting er gode grunner
til at lokale politikere engasjerer
seg. Samtidig er nedleggelse av 
ulønnsomme bedrifter en
nødvendig del av samfunnsut-
viklingen og et viktig prinsipp i
norsk økonomisk politikk –

arbeidsstyrken må overføres fra 
ulønnsom til lønnsom produk-
sjon.

Det sterke lokale engasjement 
for fiskeindustrien er lett å 
forstå. Det spesielle er at dette
hensynet vinner frem helt inn i
regjeringen, som stiller andre 
krav til eiere av filetindustri enn
til øvrig industri.

Da Rec nylig la ned virksom-

heten i Glomfjord og på Herøya,
førte det til protester og krav om
statlig overtagelse. Men regje-
ringens holdning var at den ikke
kunne legge seg opp i eiernes
disposisjoner.

I filetindustrien gjelder andre
prinsipper. Grunnene til
unntaksregimet er å finne i
forhistorien til etableringen av 
filetproduksjon i Nord-Norge.
Som en del av etterkrigstidas
moderniseringspolitikk skulle
trålerdrift og industriell produk-
sjon løfte landsdelen. Tørrfisk 
og klippfisk var passé. Staten
tok ansvar og tilrettela og subsi-
dierte en storstilt kapasitetsopp-
bygging.

Moderniseringsprosjektet 
vakte kritikk, men ble gjennom-
ført.

I arbeidet for å komme 
motstanden i møte, skjedde en
målforskyvning, der hensynet til
lokalsamfunn og sysselsetting
fikk forrang. Filetsektorens
samfunnsbærende rolle, uttrykt

ved trålernes 
leveringsfor-
pliktelser og 
filetbedriftenes
bearbeidings-
plikt, ble vikti-
gere enn 
lønnsom 
produksjon.

På 1970-tallet
nådde filetin-
dustrien sitt

høydepunkt. Da utgjorde fryst
torskefilet over halve eksport-
verdien av norsk torsk, og den 
kom fra cirka 100 bedrifter. I 
dag er det ti filetbedrifter
tilbake, som samlet sysselsetter
færre arbeidere enn dem som
mistet jobben da Rec ble
nedlagt. 

Flertallet er utlendinger,
mange av dem hyret inn av 
bemanningsbyråer.

Nedbyggingen gjenspeiler de
omfattende endringene i global
sjømatindustri siden 1990-tallet 
og det særnorske kostnadsni-
vået. Norge har samtidig gitt 
avkall på virkemidlene som ble
tatt i bruk ved oppbyggingen av 
filetindustrien. Selv om tapet av 
arbeidsplasser langs kysten er
tungt å bære, representerer det 
også en mulighet til å få bukt 
med overkapasitet og foreta 
nødvendige strukturendringer. 
Med ambisjonen om at Norge
skal bli verdens fremste sjømat-
nasjon kunne en tro at dette alle-

Alt stoff som le ve res til Da gens
Næ rings liv, må pro du se res i 
hen hold   til Vær Var som-pla ka ten.

Da gens Næ rings liv be tin ger
seg ret ten til å lag re og utgi alt 

stoff i avi sen i elek tro nisk form, 
også gjen nom sam ar beids part ne re.

Re dak sjo nen for be hol der seg ret-
ten  til å for kor te inn send te ma nu-
skrip ter .

De batt inn legg ho no re res ikke.
De batt an svar lig:
Vidar Ivarsen,
tlf. 22 00 10 59 – 932 56 059
debatt@dn.no

E-post: debatt@ dn.no Te le faks: 22 00 11
10
Ho ved inn legg/kro nikk: Maks 4500 tegn
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Maks 1500 tegn (ca 250 ord)

I dag er det ti 
filetbedrifter, 

med færre arbeidere
enn dem som mistet
jobben da Rec ble 
nedlagt, flertallet 
utlendinger

Aker i nordavind

Nedleggelse av ulønnsomme bedrifter er et viktig prinsipp i norsk økonomisk politikk.
Regjeringen følger prinsippet i tilfellet Rec, men lar det vike i fiskeindustrien, skriver forskerne
Edgar Henriksen, Petter Holm og Bjørn-Petter Finstad.
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Lave renter og pengetrykking har effekter,  

om enn ikke de ønskede.

Pengeflomfare 

L
ave renter har sendt en 

strøm av nye investorer 

mot markedet for høyren-

telån. Etterspørselen møtes i 

økende grad med svake lån og 

utstedere. 

Vedvarende lave renter er et 

signal om vekstproblemer. I en 

balansert økonomi er prisen på 

penger lik avkastningen i økono-

mien over tid. For mye penger 

til for lav pris skapte boblen som 

til slutt sprakk og ble til en 

finanskrise i 2007. Det er derfor 

underlig at løsningen på krisen 

skal være å tvinge rentene enda 

lavere og trykke stadig mer 

penger.

Fem år inn i krisen kan vi vel 

konstatere at suksessen har 

uteblitt.

Sparere lider under lave 

renter. For å nå en avkastning 

som bedre stemmer med plan-

lagt forbruk, tvinges de til å ta 

mer risiko i håp om høyere 

avkastning. Men det er ikke 

aksjer valget faller på, til det er 

aksjeavkastningen de siste 

ti-femten årene for lav og risi-

koen for åpenbar.

Med dette utgangspunktet 

fremstår høyrenteobligasjoner 

som løsningen for mange, og 

pengene strømmer nå inn i 

denne aktivaklassen. Her møter 

de selskaper som sliter i 

finanskrisen og som lider av at 

bankene skrur igjen utlånskra-

nene.

Årsrekorden for nyutstedelser 

i det amerikanske høyrentemar-

kedet ble slått allerede i midten 

av oktober. I Norge er markedet 

også hett, med 32 milliarder 

utstedt i risik
olån frem til 

oktober, mot 36 milliarder for 

hele toppåret 2009.

Når mange penger strømmer 

inn i et marked, blir avkast-

ningen automatisk bra, noe som 

igjen leder enda flere til å inves-

tere. Det oppstår en fin, stigende 

spiral. Avkastningen i høyrente-

markedet var på 12,3 prosent 

ved utgangen av oktober (Credit 

Suisse’ globale høyrenteindeks). 

Aksjeindeksen S&P 500 hadde 

15,6 prosent totalavkastning for 

samme periode, dog med mer 

risiko. 

Men høy etterspørsel har også 

en tvilsom side gjennom at 

stadig flere utspekulerte 

prosjekter og selskaper får 

tilgang til finansiering. Et 

eksempel er bryllupsselskapet 

David’s Bridal. Det lånte nylig 

270 millioner dollar til kjøpet av 

seg selv fra et private equity-

selskap til et annet. Den ameri-

kanske sykehusoperatøren HCA 

er et annet. HCA har økt belå-

ningsgraden gjennom et lån på 

2,5 milliarder dollar – for å 

finansiere utbytte til sine tre 

eiere, private equity-selskaper.

Økte gjeldsgrader og utbytter 

er en form for risikooverføring 

fra aksjeeiere til långivere. For 

eksisterende långivere er dette 

en negativ verdioverføring. Det 

er for sent for dem å få kompen-

sert for den økte risikoen. 

Nye långivere er bedre stilt, 

dersom de får tilstre
kkelig 

kompensert for verdioverfø-

ringen. Men det er lite som tyder 

på at gjeldsinvestorene tas godt 

vare på. Etterspørselen etter 

høyrentelån er for stor til det.

I den senere tid har det 

dukket opp lån som tillater 

selskapene å la være å betale 

kupongrente. Det har vi ikke 

sett siden 2006. Femårslånet fra 

dyrebutikk-kjeden Petco er et 

slikt lån. Pengene skal brukes til 

tilbakebetaling av lån og utbytte 

til eier, nok et private equity-

selskap.

Petco blir riktignok ikke 

svekket av en slik låneklausul. 

Man kan kanskje argumentere 

«tvert om», siden selskapet ikke 

blir presset til å betale renter, 

men det er en klar overføring av 

verdi og risiko fra eier til gjeld-

sinvestorene.

På toppen av det hele 

forsvinner den garanterte rente-

betalingen som lokket investo-

rene til høyrentemarkedet i 

første omgang. 

Etterspørselen etter høyren-

telån har presset kompensa-

sjonen for risiko ned med 150 

basispunkter fra årets begyn-

nelse til 575 punkter (et basis-

punkt er 0,01 prosentpoeng). De 

fleste i dette markedet sikrer 

ikke renterisikoen og er derfor 

eksponert mot totalavkast-

ningen, som står på historisk 

lave 6,5 prosent, 75 punkter over 

kredittpåslaget (se diagrammet).

Når vi så vet at knappe fem 

prosent av selskapene i gjen-

nomsnitt går konkurs i løpet av 

et år, er dette en investering som 

plutselig ikke er fullt så 

attraktiv. 

Mange av investorene som 

kommer nå, er ikke typiske 

høyrenteinvestorer, men ofte 

pensjonspenger og vanlige 

sparere på jakt etter en avkast-

ning som er forsvunnet fra deres 

tradisjonelle markeder. Når 

høyrentemarkedet igjen viser 

sitt sanne ansikt, og det gjør det 

alltid før eller siden, så er ikke 

disse investorene utstyrt til å 

håndtere den risikoen.

De som i dag holder rentene 

kunstig lave, vil ha mye å svare 

for i fremtiden.

 Herleif Håvik, leder for 

kreditt      handel i Nordea Markets 

Håviks synspunkter represen-

terer ikke nødvendigvis Nordea 

Markets’ syn.
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Nærsynt om sykehus

L
egeforeningens leder Hege 

Gjessing fortsetter å bruke 

eksempler fra sykehus hun 

kan ta trikken til for å beskrive 

ikt-situasjonen på norske 

sykehus (DN torsdag). Røntgen-

bilder som fraktes med drosje 

og informasjon som sendes med 

telefaks, brukes som bilde på at 

ikt-situasjonen i norsk helsetje-

neste er på steinaldernivå. Men 

situasjonen på Oslo-sykehusene 

er overhodet ikke representativ 

for situasjonen på Vestlandet,  

i Midt-Norge og hos oss i nord.

Informasjon med kommune-

helsetjenesten utveksles, rønt-

genbilder sendes elektronisk, og 

hos oss har sykehusene felles 

datasystemer på de aller fleste 

områder. Og enda bedre skal det 

bli.
Det er et alvorlig problem for 

debatten om spesialisthelsetje-

nesten at fjellene nordover og 

vestover synes å skygge for alt 

utsyn for meningsbærerne i 

Oslo.

De neste fire årene skal vi i 

Helse nord investere nærmere 

én milliard kroner i utvikling av 

en helt ny elektronisk pasient-

journal som vil bringe oss i fro
nt 

i Europa. Dette finansierer vi 

over egne budsjetter ved å ha en 

sunn økonomisk drift fordi våre 

medarbeidere gjør en kjempe-

jobb hver dag året rundt. I 

arbeidet med å skape den nye 

journalen vil flere hundre 

medarbeidere i helseforetakene, 

ikke minst leger, være involvert  

i et omfattende utviklingsarbeid 

sammen med leverandøren.

Debatten om spesialisthelse-

tjenesten er full av synspunkter 

og forslag til løsninger basert på 

et nærsynt overblikk over situa-

sjonen i Oslo. Det er et betydelig 

problem med potensielt store 

konsekvenser. Sterke menings-

bærere fra en rekke samfunns-

områder, samt mange politikere, 

synes å basere sine vurderinger 

og premisser for fremtidige 

beslutninger på situasjonen i 

Oslo, uten å skjele til at resten 

av norsk spesialisthelsetjeneste  

i stort går godt.

Det er en utfordring for den 

demokratiske debatt at ulike 

aktører, ut fra veldig forskjellige 

motiver, bruker en krevende 

situasjon i Oslo til å svartmale 

en helsetjeneste som i all 

hovedsak bedrer folks helse mer 

enn noengang. At nasjonale 

medier heller ikke bidrar, er 

ikke til å forundres over når så 

mange takknemlige intervjuob-

jekter stiller opp med tabloide 

og forenklede virkelighetsbilder.

 Lars H. Vorland, administre-

rende direktør i Helse Nord RHF.

INNLEGG

Helse

IKKE TYPISK. 

Situasjonen på 

Oslo-syke-

husene er over-

hodet ikke 

representativ, 

skriver Lars  

H. Vorland. 

Toll, fisk – og  

regjeringsskifte?

U
tenriksminister Espen 

Barth Eide hevder i 

Dagens Næringsliv 2. 

november at «fiskerinæringen 

bør absolutt vurdere hvor lurt 

det er å reise spørsmålet om 

mottiltak fra EU mot norsk 

fiskeeksport».

Hva som er lurt i denne 

sammenheng, kan selvsagt 

diskuteres, og regjeringen – 

inklusive Barth Eide – burde 

heller vurdere hvor «lurt» 

ensidig norsk økning av visse 

tollsatser er.

Med den betydning 

EU-markedet har for norsk fisk, 

er det naturlig at folk i fiskeri-

næringen blir bekymret.

Barth Eides statssekretær 

Torgeir Larsen har nylig vært i 

Brussel, og «der satt alle med 

norske presseklipp om dette 

spørsmålet», og vår nye uten-

riksminister advarer mot at 

norsk fiskerinæring kan «skyte 

seg selv i foten», ifølge DN.

Jeg hadde nær sagt at det er 

bedre at fiskerinæringen skyter 

seg i foten enn at regjeringen 

skyter seg i hodet. Men nå er jeg 

ikke helt sikker lenger.

Utenriksministerens advarsel 

til fiskerinæringen kan vel 

egentlig ikke tolkes som annet 

enn at «kritikk frabes». Hadde 

Barth Eide vært nordfra, ville 

hans beskjed til fisk
erinæringen 

trolig vært kort og grei: «Hold 

kjeft!»

Som medlem av AP siden 

1968 er jeg for alvor begynt å 

lure på om ikke tiden er inne 

for et regjeringsskifte. Risikoen 

er at det kan gå fra vondt til 

verre. Men likevel.

 Viggo Jan Olsen, sivil-

økonom/pensjonist, tidligere 

fiskeridirektør og general-

sekretær i Norges Fiskarlag.

INNLEGG

Fisk

Hadde Barth 

Eide vært nord-

fra, ville hans beskjed 

til fiskerinæringen 

trolig vært kort og 

ol
grei: «Hold kjeft!»

Tap av menneskeliv og sløsing med offentlige 

midler får ingen konsekvenser. Intet ansvar gjøres gjel-

dende. Ingenting beklages. Slik må Jonas Gahr Støres 

håndtering av sykehusskandalen tolkes, skriver 

professor Torgeir Bruun Wyller.

Forspilte muligheten

H
vis for eksempel Luft-

fartsverket omorgani-

seres hals over hode, hvor 

mange fly må falle ned før direk-

tøren forfremmes til en interna-

sjonal toppjobb?

Omorganiseringen av sykehu-

sene i østlandsområdet har store 

negative konsekvenser. Det mest 

kritikkverdige så langt er døds-

fallene på Akershus universitets-

sykehus (Ahus) – noen måtte 

bøte med livet fordi omorganise-

ringen var dårlig planlagt og 

enda dårligere gjennomført.

Samtidig øker kostnadene. 

Det hele er ikke bare medisinsk 

uforsvarlig, det er også økono-

misk tåpelig. 

Toppledelsen i Helse Sør-Øst, 

med forhenværende administre-

rende direktør Bente Mikkelsen 

i spissen, er hovedansvarlig for 

denne situasjonen. Den lokale 

ledelsen ved de enkelte sykehu-

sene er medansvarlige.

De hadde høye mål da det 

hele begynte: Omorganiseringen 

skulle gi både bedre og billigere 

sykehustjenester. Denne naivi-

teten kan tilgis. Men det er util-

givelig at lederne fortsatte 

ferden mot stupet da de så 

hvilken vei det bar. De burde ha 

korrigert kursen, informert 

offentligheten, og eventuelt 

trukket seg fra sine verv. Men 

alle valgte – med noen hederlige 

unntak – å gjøre gode miner til 

slett spill.

Jonas Gahr Støre ble ny helse-

minister for seks uker siden. 

Som nyutnevnt statsråd hadde 

han en unik mulighet til å 

markere en kursendring. Vi var 

mange som håpet at han ville 

demonstrere hvordan en 

rødgrønn regjering slåss for et 

godt offentlig helsevesen, ikke 

minst i et valgår. Vi regnet med 

at han ville forsøke å få tillit h
os 

fotfolket i sykehusene – et 

fotfolk som i økende grad 

skvises mellom pasientenes 

behov, ledelsens innsparingsam-

bisjoner og systemets lojalitets-

krav.

Vi hadde forventninger til 

regjeringens antatt sterkeste 

statsråd:

INNLEGG

Helse

Det hele er ikke 

bare medisinsk 

uforsvarlig, det er 

også økonomisk  

tåpelig

 INGENTING Å BEKLAGE. 

Folk flest leser nok helse-

minister Jonas Gahr Støres 

budskap slik: Tap av men-

neskeliv og sløsing med 

offentlige midler får ingen 

konsekvenser, skriver  

artikkelforfatteren.  

Foto: Kristine Nyborg

UTILGIVELIG. 

Det er utilgive-

lig at lederne 

fortsatte ferden 

mot stupet da 

de så hvilken 

vei det bar, skri-

ver Torgeir 

Bruun Wyller. 

 Ville han innrømme at 

om  organiseringen var 

mislykket?

 Ville han plassere ansvar?

 Ville han erstatte den nåvæ-

rende makteliten med personer 

som har et alternativt syn på 

omstilling og ledelse?

 Og ikke minst: Ville han se 

sine velgere i øynene og beklage 

den lidelsen som er påført 

enkeltpasienter?

Helseminister Støre brukte 

sin mulighet slik: Han 

forfremmet Bente Mikkelsen til 

en internasjonal toppjobb fordi 

hun «var på utkikk etter noe 

nytt» (Dagsrevyen 1/11). N
oen 

hevder han ikke kunne bli kvitt 

henne på noen annen måte. Er 

det virkelig sant? Han under-

streket sin tillit ti
l henne, og var 

«glad for at vi kan tilby henne et 

viktig oppdrag». Måtte han si 

det – og har han reflektert over 

de politiske signalene han 

dermed sender?

Som hennes erstatter konstitu-

erte han Peder Kr. Olsen, inntil 

nylig styreleder ved Ahus og 

dermed medansvarlig for de 

omfattende problemene ved dette 

sykehuset. Kunne han virkelig 

ikke konstituert en direktør som 

har mindre å svare for?

Støre understreket også at 

omorganiseringsprosessene må 

fortsette – «omstilling er noe vi 

kommer til å måtte leve med». 

Ikke ett ord om hvordan han vil 

skjelne mellom omstillinger til 

det bedre og omstillinger til det 

verre.

Folk flest leser nok Støres 

budskap slik: Tap av mennes-

keliv og sløsing med offentlige 

midler får ingen konsekvenser. 

Intet ansvar gjøres gjeldende. 

Ingenting beklages. Alt skal fort-

sette som før.

Støre bør reflektere over hva 

dette gjør med befolkningens 

tillit til
 politikerne, helsearbei-

dernes tillit t
il sine ledere og 

helseministerens eget 

omdømme. 

 Torgeir Bruun Wyller, 

professor, Oslo universitets-

sykehus.

Når mange penger strøm-

mer inn i et marked, blir 

avkastningen automatisk bra

Edgar Henriksen, forsker ved Nofima,  Petter Holm, professor ved 
Norges fiskerihøgskole/UiT, forsker ved Nofima, og Bjørn-Petter 
Finstad, førsteamanuensis ved Norges fiskerihøgskole/UiT.

rede hadde fått gjennomslag.
Men slik kontroversen om

trålernes leveringsforpliktelserser 
viser, er det en lang vei dit.
Ropet om statlige interven-
sjoner vedlikeholder et 
mønster av statsavhengighet
og svake lønnsomhetskrav, ogg 
fanger de involverte i en 
prosess som reproduserer gjeen-
tagende kriser.

Svak lønnsomhet i filetpro--
duksjonen er og har vært 
kjernen i problemet. Stridstee-
maet er de industrieide trålerrne, 
deres plikt til å levere og induus-
triens aktivitetsplikt. De fisker-er
eide trålerne får på sin side 
tilpasse seg og kan konkurrere
med petroleumsnæringen om 
nøkkelpersonell. Samtidig
tviholdes det på forestillingen 
om filetsektorens rolle som 
samfunnsbærer. Imidlertid
mangler det bedriftsøkono-
miske fundamentet.   

Røkke har gått fra å være
redningsmann til å bli skyteskive 
i fiskerisektoren – og i debatten
gjenopplives det gamle nord-
norske fiendebildet av en grådig
trålreder og storkapitalist. Men i 
Tromsø kan han fortsatt bli helt,
når Aker-konsernet snart 
etablerer seg med flere hundre 
nye petroleumsarbeidsplasser.

 HELT? Kjell Inge Røkke
mottok applaus da han 
gjorde sitt inntog i nordnorsk
fiskerinæring i 2002.
Foto: Rune Stoltz Bertinussen, 
VG/NTB Scanpix 

Dumping av fisk og brutte landingsforpliktelser.

Aker er i vinden. Fiskeri som næringsvirksomhet

er blitt en tilskuersport, og uregelmessigheter gir

store avisoverskrifter.

Når filetmaskinene står stille i nordnorske

kystbygder, er politikerne raskt på banen. Når

forventninger om at fiskeriselskapene skal ta

samfunnsansvar ikke oppfylles, er fordømmelsen

hard.

Da Røkke gjorde sitt inntog i nordnorsk

fiskerinæring i 2002, ble han ønsket varmt

velkommen. Aker fremstod som det eneste

realistiske alternativet for å sikre industriell

fiskeforedling i nord og skulle lykkes der Nestlé-

Findus, Finotro, Aarsæther, Westfish og Arctic

Sea hadde feilet.

Men for konsernet har ikke filetproduksjonen

vært noen stor økonomisk suksess, og selskapet

ønsket derfor å strukturere virksomheten.

Imidlertid er Akers plan om å flytte

filetproduksjon fra Hammerfest til Båtsfjord så

politisk betent at den er lagt på is.

Fiskeriministeren har i stedet annonsert at

ordningen med leveringsplikt for trålerne skal

skjerpes. Foreldede virkemidler - forlatt fordi de

ikke kunne forenes med krav til lønnsomhet -

hentes dermed frem igjen.

Tap av arbeidsplasser og fare for fraflytting er

gode grunner til at lokale politikere engasjerer

seg. Samtidig er nedleggelse av ulønnsomme

bedrifter en nødvendig del av

samfunnsutviklingen og et viktig prinsipp i norsk

økonomisk politikk - arbeidsstyrken må overføres

fra ulønnsom til lønnsom produksjon.

Det sterke lokale engasjement for fiskeindustrien

er lett å forstå. Det spesielle er at dette hensynet

vinner frem helt inn i regjeringen, som stiller

andre krav til eiere av filetindustri enn til øvrig

industri.

Da Rec nylig la ned virksomheten i Glomfjord og på

Herøya, førte det til protester og krav om statlig

overtagelse. Men regjeringens holdning var at den ikke

kunne legge seg opp i eiernes disposisjoner.

I filetindustrien gjelder andre prinsipper. Grunnene til

unntaksregimet er å finne i forhistorien til etableringen

av filetproduksjon i Nord-Norge. Som en del av

etterkrigstidas moderniseringspolitikk skulle trålerdrift og

industriell produksjon løfte landsdelen. Tørrfisk og

klippfisk var passé. Staten tok ansvar og tilrettela og

subsidierte en storstilt kapasitetsoppbygging.

Moderniseringsprosjektet vakte kritikk, men ble

gjennomført.

I arbeidet for å komme motstanden i møte, skjedde en

målforskyvning, der hensynet til lokalsamfunn og

sysselsetting fikk forrang. Filetsektorens

samfunnsbærende rolle, uttrykt ved trålernes

leveringsforpliktelser og filetbedriftenes
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bearbeidingsplikt, ble viktigere enn lønnsom

produksjon.

På 1970-tallet nådde filetindustrien sitt

høydepunkt. Da utgjorde fryst torskefilet over

halve eksportverdien av norsk torsk, og den kom

fra cirka 100 bedrifter. I dag er det ti filetbedrifter

tilbake, som samlet sysselsetter færre arbeidere

enn dem som mistet jobben da Rec ble nedlagt.

Flertallet er utlendinger, mange av dem hyret inn

av bemanningsbyråer.

Nedbyggingen gjenspeiler de omfattende

endringene i global sjømatindustri siden 1990-

tallet og det særnorske kostnadsnivået. Norge

har samtidig gitt avkall på virkemidlene som ble

tatt i bruk ved oppbyggingen av filetindustrien.

Selv om tapet av arbeidsplasser langs kysten er

tungt å bære, representerer det også en mulighet

til å få bukt med overkapasitet og foreta

nødvendige strukturendringer. Med ambisjonen

om at Norge skal bli verdens fremste

sjømatnasjon kunne en tro at dette allerede

hadde fått gjennomslag.

Men slik kontroversen om trålernes

leveringsforpliktelser viser, er det en lang vei dit.

Ropet om statlige intervensjoner vedlikeholder et

mønster av statsavhengighet og svake

lønnsomhetskrav, og fanger de involverte i en

prosess som reproduserer gjentagende kriser.

Svak lønnsomhet i filetproduksjonen er og har

vært kjernen i problemet. Stridstemaet er de

industrieide trålerne, deres plikt til å levere og

industriens aktivitetsplikt. De fiskereide trålerne får på

sin side tilpasse seg og kan konkurrere med

petroleumsnæringen om nøkkelpersonell. Samtidig

tviholdes det på forestillingen om filetsektorens rolle

som samfunnsbærer. Imidlertid mangler det

bedriftsøkonomiske fundamentet.

Røkke har gått fra å være redningsmann til å bli

skyteskive i fiskerisektoren - og i debatten gjenopplives

det gamle nordnorske fiendebildet av en grådig trålreder

og storkapitalist. Men i Tromsø kan han fortsatt bli helt,

når Aker-konsernet snart etablerer seg med flere hundre

nye petroleumsarbeidsplasser.n Edgar Henriksen,

forsker ved Nofima, Petter Holm, professor ved Norges

fiskerihøgskole/UiT, forsker ved Nofima, og Bjørn-Petter

Finstad, førsteamanuensis ved Norges

fiskerihøgskole/UiT.

nKAN BLI HELT I NORD. I fiskerisektoren og i debatten

gjenopplives det gamle nordnorske fiendebildet av Kjell

Inge Røkke som en grådig trålreder og storkapitalist,

skriver artikkelforfatterne. Foto: Eivor Eriksen

ARTIKKELFORFATTERNE. Edgar Henriksen (fra venstre),

Petter Holm og Bjørn-Petter Finstad. n HELT? Kjell Inge

Røkke mottok applaus da han gjorde sitt inntog i

nordnorsk fiskerinæring i 2002.

Foto: Rune Stoltz Bertinussen, VG/NTB Scanpix
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Redusert kvalitet på 
kystflåtens landinger har 
lenge vært tema i denne 

avisen og blant fiskernes 
organisasjoner. Nofima har 
lagt fram resultater som 
tyder på at effektivitet har 
prioritet foran kvalitet, og at 
kvaliteten på landingene kan 
forbedres.

Diskusjonene tyder på at 
næringsaktørene kjenner seg 
igjen i virkelighetsbeskrivel-
sen og ser behovet for å snu 
trenden. Hvilke tiltak som vil 
være effektive, sier debatten 
mindre om. Råfisklaget har 
i årsmøtevedtak invitert til 
samarbeid med fiskeindus-
trien (FHL) og relevante 
myndighetsorganer for å snu 
utviklinga.

Dette er nødvendig, men 
forutsetter at alle parter 
følger opp. Dessuten er det 
ofte ikke mangler på gode 
intensjoner eller regler som 
er problemet. Det er hvordan 
de etterleves og håndheves 
som kan være et problem.

Mye tyder på at norsk 
saltfisk bedømmes som 
mindreverdig vare og derfor 
betales dårligere enn is-
landsk i viktige markeder i 
Spania og Portugal. Norsk 
fersk rund fisk sliter i mange 
tilfeller også med renomméet. 
Fryst rund fisk foretrekkes 
og betales bedre enn fersk. 
Det kan heller ikke sees bort 
i fra at det er sammenheng 
mellom kvaliteten på råstof-
fet som leveres og den dårlige 
lønnsomheten til store deler 
av hvitfiskeindustrien.

Fiskekjøpere rapporterer 
om støy og trusler om boikott, 
når kvalitetstrekk blir 
diskutert. Når god kvalitet 
belønnes, kommer kravet 
om «overpris» til alle. Fis-
kerne kan også fortelle om 
gnisninger dem i mellom når 
yrkesbrødre drister seg til 
å antyde at de bør ha bedre 
betalt for fisk som har utmer-
ket kvalitet. De innarbeidede 
handlingsmønstrene skal det 
mer enn gode intensjoner fra 
Råfisklaget for å bryte. Det er 
en viss fare for at mens «alle» 
er enige om at ting bør gjøres, 
er det «ingen» som vil være 

enige i at det skal ramme 
dem selv.

Det er fortsatt slik at 
fiskekjøper både kan avvise 
fangster og betale etter kva-
litet. Med rekordhøye kvoter 
til neste år er det liten fare for 
å bli uten fisk. Kjøperkorpset 
bør kanskje ta invitten fra 
Råfisklaget.

Kvalitetsforskriften brytes 
åpenbart når det gjelder bløg-
ging og tid for sløying både av 
fiskefartøy og fiskekjøpere. 
Svært store fangster, ofte 
fanget over flere dager og 
lagret i RSW/CSW, leveres 
usløyd. Deretter lagres fang-
sten lenge på land i påvente 
av sløying. Råfisklaget ber 
om at pålegg om destruering 
som tiltak for å bedre kvalitet 
bør gjøres oftere av Mattilsy-
net. Ved destruering bør det 
kanskje også vurderes å gi 
større kvotetrekk enn fangst-
mengden f. eks 200 %, dersom 
fisker bærer vesentlig ansvar. 
Når kjøper er ansvarlig – bot 
på toppen av fullt oppgjør til 
fisker.

En av årsakene til ombord-
fryst fisk sin gode kvalitet 
er at det får direkte betyd-
ning for oppgjør til rederi og 
mannskap både i positiv og 
negativ retning. Ved doku-
menterte kvalitetsavvik kan 
det reklameres. Oppgjørs-
reglene i kystflåten er slik 
at eventuelle kvalitetstrekk 
må være avtalt før sluttsed-
del skrives. I de tilfellene 
kvalitetsmanglene er synlige 
er denne praksisen rimelig. 
Ikke synlige kvalitetsman-
gler forekommer spesielt på 
større snurrevadfangster. 
Tilsynelatende lytefri fisk går 
etter noen få dager nærmest i 
oppløsning. I slike tilfeller er 
det urimelig at det ikke skal 

kunne reklameres. Gjeldende 
oppgjørsregler hindrer den 
pedagogiske effekten det er 
for reder og fiskere å måtte ta 
den økonomiske konsekven-
sen av måten fisken er fanget 
og behandlet.

Det bør også vurderes å 
bruke reguleringsforskriften 
og/eller kvalitetsforskriften 
til å begrense bruksmengde, 
ståtid og fangstmengde. I og 
med at bløgging og sløying er 
kritiske faktorer for kvalitet, 
bør dekksutstyr og antall 
mann om bord sette begren-
singer på tillatt dagsfangst. 
Godt rigga og godt bemanna 
fartøy vil kunne lande større 
fangster.

Det er godt dokumentert at 
krokfanget fisk jevnt over har 
bedre kvalitet enn fisk fra 
andre redskap. Fra aktører 
i markedet hevdes det at 
krokfanget torsk bidrar til 
å holde prisen høy for alle 
redskap. I og med at hverken 
kjøperne eller fiskernes egne 
organisasjoner ser ut til å 
ville premiere «krok-kvalitet», 
bør kanskje myndighetene 
vurdere å bruke kvotesyste-
met. Kvotebonus brukes for å 
premiere levendefangst. Det 
bør også vurderes for krok-
fangst.

Edgar Henriksen, Nofima, 10. 
oktober 2012

Variabel kvalitet på 
landinger – hva så?

Landbrukstoll uten konsekvenser for fiskeri

Gjentatte ganger har vi 
sett i mediene påstan-
den over at økt toll på 

landbruksvarer for å be-
skytte norsk landbruk vil gi 
vanskeligere markedsadgang 
for norsk fisk til EU. Dette 
er en påstand som er feil! 
Fiskerinæringa og Høyre må 

tydeligvis øke sine kunnska-
per om EØS avtalen.

For det første, landbruk er 
untatt fra EØS avtalen. EU 
beskytter også sitt landbruk 
med toll fra land utenfor 
Europa. Norge har med andre 
ord handlefrihet til å kunne 
gjøre dette både innenfor 
WTO- og EØS-avtalen.

Norge er verdens nest 
største eksportør av sjømat 
og norsk fiskeri- og hav-
bruksnæring er en viktig 
bidragsyter til verdiskapning 

i Norge. Verdiskapningen har 
økt betydelig over de siste 
årene. I 2011 eksporterte vi 
for 53 mrd. kroner.

Ca 60 % av norsk sjømat-
eksport går til EU. 20 % av 
EUs sjømatkonsum dekkes 
av Norge. Norge og EU står 
dermed i et gjensidig avhen-
gighetsforhold til hverandre i 
handelen med sjømat.

Det er et faktum at norsk 
landbruks- og fiskeripolitikk 
er svært forskjellig, men slik 
er det i EU også. Vi bruker 

våre fortrinn – på samme 
måte som EU gjør det – i vår 
handel med hverandre. Det 
er i vår felles interesse. Det 
er ingen motsetning mot at 
et land beskytter enkelte 
områder og likevel driver 
handel på andre. Alle land i 
EU beskytter enkelte produk-
ter og dette er det aksept for.

Det er trist å se at Høyre 
og fiskerinæringa pisker opp 
stemningen og løper EU’s 
ærend gjennom å fremme 
koblingen mellom fiskeri og 

landbruk. Paradoksalt nok i 
strid med fiskerinæringas og 
norske interesser. Det er en 
kobling som ikke eksisterer 
i noen formell avtale og som 
disse aktørene burde kjenne 
godt til.

Laila Gustavsen, stortingsre-
presentant for Arbeiderpartiet 
og medlem av utenriks- og 
forsvarskomiteen

Kvalitets- ”forskriften 
brytes åpenbart 
når det gjelder 
bløgging og tid 
for sløying både 
av fiskefartøy 
og fiskekjøpere

Edgar Henriksen er 
forsker ved Nofima.

Forsker ved Nofima, Edgar Henriksen, tar i dette 
innlegget for seg kvaliteten på kystflåtens landinger.

Innlegg

z Tollsaken

KVALITET: Nofima har 
lagt fram resultater 
som tyder på at ef-
fektivitet har prioritet 
foran kvalitet, og at 
kvaliteten på landin-
gene kan forbedres.
ILL.FOTO

Innlegg

z kvaliTeT

Forsker ved Nofima, Edgar Henriksen, tar i dette

innlegget for seg kvaliteten på kystflåtens

landinger.

Redusert kvalitet på kystflåtens landinger har

lenge vært tema i denne avisen og blant

fiskernes organisasjoner. Nofima har lagt fram

resultater som tyder på at effektivitet har prioritet

foran kvalitet, og at kvaliteten på landingene kan

forbedres. Diskusjonene tyder på at

næringsaktørene kjenner seg igjen i

virkelighetsbeskrivelsen og ser behovet for å snu

trenden. Hvilke tiltak som vil være effektive, sier

debatten mindre om. Råfisklaget har i

årsmøtevedtak invitert til samarbeid med

fiskeindustrien (FHL) og relevante

myndighetsorganer for å snu utviklinga.

Dette er nødvendig, men forutsetter at alle parter

følger opp. Dessuten er det ofte ikke mangler på

gode intensjoner eller regler som er problemet.

Det er hvordan de etterleves og håndheves som

kan være et problem.

Mye tyder på at norsk saltfisk bedømmes som

mindreverdig vare og derfor betales dårligere enn

islandsk i viktige markeder i Spania og Portugal.

Norsk fersk rund fisk sliter i mange tilfeller også

med renomméet. Fryst rund fisk foretrekkes og

betales bedre enn fersk. Det kan heller ikke sees

bort i fra at det er sammenheng mellom

kvaliteten på råstoffet som leveres og den dårlige

lønnsomheten til store deler av

hvitfiskeindustrien.

Fiskekjøpere rapporterer om støy og trusler om

boikott, når kvalitetstrekk blir diskutert. Når god

kvalitet belønnes, kommer kravet om «overpris»

til alle. Fiskerne kan også fortelle om gnisninger

dem i mellom når yrkesbrødre drister seg til å

antyde at de bør ha bedre betalt for fisk som har

utmerket kvalitet. De innarbeidede

handlingsmønstrene skal det mer enn gode

intensjoner fra Råfisklaget for å bryte. Det er en viss fare

for at mens «alle» er enige om at ting bør gjøres, er det

«ingen» som vil være enige i at det skal ramme dem

selv.

Det er fortsatt slik at fiskekjøper både kan avvise

fangster og betale etter kvalitet. Med rekordhøye kvoter

til neste år er det liten fare for å bli uten fisk.

Kjøperkorpset bør kanskje ta invitten fra Råfisklaget.

Kvalitetsforskriften brytes åpenbart når det gjelder

bløgging og tid for sløying både av fiskefartøy og

fiskekjøpere. Svært store fangster, ofte fanget over flere

dager og lagret i RSW/CSW, leveres usløyd. Deretter

lagres fangsten lenge på land i påvente av sløying.

Råfisklaget ber om at pålegg om destruering som tiltak

for å bedre kvalitet bør gjøres oftere av Mattilsynet. Ved

destruering bør det kanskje også vurderes å gi større

kvotetrekk enn fangstmengden f. eks 200 %, dersom
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fisker bærer vesentlig ansvar. Når kjøper er

ansvarlig - bot på toppen av fullt oppgjør til fisker.

En av årsakene til ombordfryst fisk sin gode

kvalitet er at det får direkte betydning for oppgjør

til rederi og mannskap både i positiv og negativ

retning. Ved dokumenterte kvalitetsavvik kan det

reklameres. Oppgjørsreglene i kystflåten er slik at

eventuelle kvalitetstrekk må være avtalt før

sluttseddel skrives. I de tilfellene

kvalitetsmanglene er synlige er denne praksisen

rimelig. Ikke synlige kvalitetsmangler forekommer

spesielt på større snurrevadfangster.

Tilsynelatende lytefri fisk går etter noen få dager

nærmest i oppløsning. I slike tilfeller er det

urimelig at det ikke skal kunne reklameres.

Gjeldende oppgjørsregler hindrer den

pedagogiske effekten det er for reder og fiskere å

måtte ta den økonomiske konsekvensen av

måten fisken er fanget og behandlet.

Det bør også vurderes å bruke

reguleringsforskriften og/eller kvalitetsforskriften

til å begrense bruksmengde, ståtid og

fangstmengde. I og med at bløgging og sløying er

kritiske faktorer for kvalitet, bør dekksutstyr og

antall mann om bord sette begrensinger på tillatt

dagsfangst. Godt rigga og godt bemanna fartøy vil

kunne lande større fangster.

Det er godt dokumentert at krokfanget fisk jevnt

over har bedre kvalitet enn fisk fra andre

redskap. Fra aktører i markedet hevdes det at

krokfanget torsk bidrar til å holde prisen høy for

alle redskap. I og med at hverken kjøperne eller

fiskernes egne organisasjoner ser ut til å ville

premiere «krok-kvalitet», bør kanskje

myndighetene vurdere å bruke kvotesystemet.

Kvotebonus brukes for å premiere levendefangst.

Det bør også vurderes for krokfangst. Edgar

Henriksen, Nofima, 10. oktober 2012 Gjentatte

ganger har vi sett i mediene påstanden over at

økt toll på landbruksvarer for å beskytte norsk

landbruk vil gi vanskeligere markedsadgang for

norsk fisk til EU. Dette er en påstand som er feil!

Fiskerinæringa og Høyre må tydeligvis øke sine

kunnskaper om EØS avtalen. For det første, landbruk er

untatt fra EØS avtalen. EU beskytter også sitt landbruk

med toll fra land utenfor Europa. Norge har med andre

ord handlefrihet til å kunne gjøre dette både innenfor

WTO- og EØS-avtalen.

Norge er verdens nest største eksportør av sjømat og

norsk fiskeri- og havbruksnæring er en viktig bidragsyter

til verdiskapning i Norge. Verdiskapningen har økt

betydelig over de siste årene. I 2011 eksporterte vi for

53 mrd. kroner.

Ca 60 % av norsk sjømateksport går til EU. 20 % av EUs

sjømatkonsum dekkes av Norge. Norge og EU står

dermed i et gjensidig avhengighetsforhold til hverandre i

handelen med sjømat.

Det er et faktum at norsk landbruks- og fiskeripolitikk er

svært forskjellig, men slik er det i EU også. Vi bruker

våre fortrinn - på samme måte som EU gjør det - i vår

handel med hverandre. Det er i vår felles interesse. Det

er ingen motsetning mot at et land beskytter enkelte

områder og likevel driver handel på andre. Alle land i EU

beskytter enkelte produkter og dette er det aksept for.

Det er trist å se at Høyre og fiskerinæringa pisker opp

stemningen og løper EU's ærend gjennom å fremme

koblingen mellom fiskeri og landbruk. Paradoksalt nok i

strid med fiskerinæringas og norske interesser. Det er

en kobling som ikke eksisterer i noen formell avtale og

som disse aktørene burde kjenne godt til. Laila

Gustavsen, stortingsrepresentant for Arbeiderpartiet og

medlem av utenriks- og forsvarskomiteen

KVALITET: Nofima har lagt fram resultater som tyder på

at effektivitet har prioritet foran kvalitet, og at kvaliteten

på landingene kan forbedres. ILL.FOTO
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Distrikt eller profitt
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Distrikt  
eller profitt
For førti år sidan fanst det hundre filetfabrikkar i 
landet. I dag er talet ti. Skal industrien overleva, 
må filetverksemdene våre samlast i ein storfabrikk, 
varskur Aker-konsernet.
FILETINDUSTRI
RONNY SPAANS
ronny@dagogtid.no

Fiskekvotane er på eit histo-
risk høgt nivå. Kvoteråda for 
2013 inneheld eit framlegg 

om ein auke på 24 prosent for 
torskekvotane. «Vi står på terske-
len til eit nytt haveventyr: Norsk 
sjømatsnæring kan ha ein omset-
jingsverdi på 550 milliard i 2050», 
heiter det hos Fiskerideparte-
mentet. 

Men så kjem paradokset: 
Det har aldri stått så dårleg til 
med norsk filetindustri. I Finn-
mark, sjølve filetfylket, fanst 
det 44 anlegg for tretti år sidan. 
I dag er det sju att. Fem av dei er 
åtte av Aker-konsernet. I analy-
sar gjennomførde for Aker Sea-
foods blir det tilrådd at bedrifta 
sentraliserer verksemda til berre 
eitt anlegg. I framtida kan vi 
enda opp med éin storfabrikk i 
nord, i Båtsfjord i Finnmark. Sje-
fen i Norway Seafood, Kjell Inge 
Røkke, Noregs største kvoteeigar, 
står overfor eit lagnadstungt val: 

Skal han tenkje distrikt eller 
profitt?

– BETRE OM VI FEKK  
DØDSDOMEN
Meir og meir ser det ut som at 
det er profitten som tel. Det er 

nettopp avgjort at 25 årsverk ved 
anlegget i Hammerfest skal per-
mitterast. Dag og Tid har vitja 
anlegget. 

– Eg er har arbeidd på anleg-
get i førti år. Blir det slutt, finn 
eg ikkje annan jobb i Hammer-
fest, for det er filetering eg kan.

Det seier Mem, opphavleg 
frå Thailand, men har mann 
og barn i Hammerfest. Ho er 
eit godt bilete på arbeidsstok-
ken på bedrifta. Halvparten er 
utlendingar, halvparten er nord-
menn. I den siste gruppa er gjen-

nomsnittsalderen femti år. Det 
finst ikkje noko anna for dei i 
petroleums byen Hammerfest.

Helst ville Aker Seafoods leg-
gje ned anlegget saman med eit 
anlegg i Melbu i Nordland. Men 
motstanden vart for stor. No er 
tydelegvis strategien å byggje 
ned industrien bit for bit. Det 
fører ikkje til betre arbeidstil-
høve på anlegget:

– Det hadde vore betre om vi 
fekk dødsdomen med det same. 
Det er nervepirrande å jobbe i 
uvisse i ei bedrift der vi veit at vi 
ikkje er ynskte, seier ei filetjente 
til meg.

«DRAUMEPRINSEN RØKKE»
Korleis hamna så mykje av fiske-
industrien i fanget på milliardæ-
ren Kjell Inge Røkke – ein industri 
som enno står for meir enn halv-
parten av industrisysselsetjinga i 
Finnmark? Oppbyggjinga av filet-
industrien kom i si tid som ein 
del av ein distriktspolitikk med 
sjenerøse støtteordningar. Trålar-
næringa var sentrert rundt selska-
pet Findus, som hadde ulike eiga-
rar gjennom tidene. 

Men i krisetider kring tusen-
årsskiftet stod selskapet atter til 
sals. Den einaste som var inter-
essert i å kjøpe, var Røkkes Nor-
way Seafoods. Han fekk tildelt 
dei verdfulle fiskekvotane på 
eitt vilkår: Med trålarkonsesjo-

nane følgde ei leveringsplikt til 
anlegga i sju nordnorske kyst-
byar. I korta låg det altså at 
Røkke ikkje berre skulle drive 
butikk, men òg distriktspolitikk. 

Det var full jubel i Hammer-
fest då avtalen kom til. «Nå 
ønsker de seg rett i favnen til 
den norske drømmeprinsen Kjell 
Inge Røkke og Norway Seafoods», 
skreiv Nordlys. 

Kontrasten, no ti år etter, 
kunne ikkje ha vore større: 
«Røkke fer med lygn», blir det 
kviskra på pubane i Hammerfest. 
Mistanken er ikkje grunnlaus. I 
fjor kom atter eit framlegg frå 
Aker-konsernet som vekte sinne: 
Reieridrifta skulle skiljast frå lan-
dindustrien. I dag er selskapet 
delt i Aker Seafoods og Norway 
Seafoods.

– Røkke vil kvitte seg med 
anlegga, men samle flest moge-
leg kvotar, slik at dei kan levere 
der det er mest lønsamt. Han vil 
ha kvotane utan leveringsforplik-
tinga, meiner ordførar i Hammer-
fest Alf E. Jacobsen. 

ULØNSAM INDUSTRI
Men denne striden står ikkje mel-
lom folket og kapitalkreftene. 
Forskarar har meldt seg på. Dei 
tek eit uventa standpunkt:

– Trålverksemd med leverings-
plikt av fersk fisk til filetbedrif-
ter har vore ei lite lønsam løy-
sing. Og det er lite som tyder 
på at konseptet vil bli lønsamt, 
seier Edgar Henriksen ved mat-

forskingsinstituttet Nofima.
Saman med forskarane Bjørn-

Petter Finstad og Petter Holm ved 
Norges Fiskerihøgskole sende 
Henriksen ut ein nådelaus rap-
port over norsk fiskeforedlings-
industri i sumar. Forventningane 
nordmenn har til filetindustrien 
som samfunnsbyggjar, står ikkje 
i stil med det han kan levere.

– I vår oljesmurde økonomi 

må vi spørja oss kva som er bere-
kraftig. Å tru at filetindustrien 
både skal halde oppe små kyst-
samfunn og samstundes vera 
lønsame aktørar i ein global sjø-
matmarknad, har vist seg ikkje 
å halde mål. Skal vi løyse pro-
blema i filetindustrien, må vi ta 
tak i dette dilemmaet.

FORELDA ORDNING
– Ordninga med ferskfisktrålarar 
med leveringsforplikting til filet-
industri representerer eit fortids-
bruk som i dagens økonomi slit 
svært tungt økonomisk, fortel 
forskaren. 

Henriksen viser til parallelle 
industriverksemder i Nord-Noreg 
for å illustrere dilemmaet:  

– Ingen vil i dag kjempe for 
jarnverket i Mo i Rana eller gru-
vedrifta i Sør-Varanger som dei 
distriktspolitiske satsingane dei 
var i etterkrigstida. På desse sta-
dene er industrien omstruktu-
rert utan at det skapte krise for 
samfunna. Filetindustrien er 
Finnmarks «Mo i Rana». Det blir 
terpa gong på gong at det er kri-
setider i Finnmark. Men vi kan 
ikkje halde fram med å insistere 
på plangrunnlaget frå 1944. Lon-
don-regjeringa sat den gongen og 
streka ut den framtidige nærings-
vegen for Nord-Noreg: frosen fisk 
og filet. Vi må koma oss vidare.

Kor avleggs systemet er, kan 
ein lesa i rapporten: I ti år har 
leveringsforpliktinga vore hal-
den ved like i namnet, utan at ho 
har vore fylgt opp i praksis. Sidan 
1993 har filetindustrien, med-
rekna bedrifter som nyt godt av 
leveringsforplikting, i gjennom-
snitt berre opplevd to år med 
overskot.

TRÅLE- MOT LINEFISKE
Det er som sagt ti filetfabrikkar 
att i landet. Aker eig fem anlegg 
i Finnmark og to i Nordland: 
Stamsund og Melbu. Så finst det 
tre anlegg til i Nord-Noreg: Båts-
fjordbruket i Båtsfjord, Tobø Fisk 
i Havøysund og Gunnar Klo AS på 
Myre i Vesterålen. Verksemdene 
går rimeleg godt, men så driv dei 
i ein annan klasse. Desse bedrif-
tene får leveransane frå kystflo-
ten, i hovudsak linefloten. 

Men også i denne klassen tru-
gar fare for nedleggjing. I januar 
i år avgjorde Rolf Domstein at 
filetproduksjonen av kvitfisk i 
Måløy må avviklast. Den siste 
filetfabrikken på Vestlandet er 
flagga ut til Litauen. 

– For meg er det eit stort 
neder lag, sa han til Dag og Tid. 
Men skal filetfabrikkar overleva, 
må dei anten flytta verksemda 
til lågkostland eller fusjonere. Vi 
kan ende opp med berre to, tre 
filetfabrikkar i landet.

– EG TRUR RØKKE PÅ ORDET
I motsetnad til Domstein gjorde 
Røkke i si tid ikkje berre eit kjøp, 
han gjekk med på ein samfunns-
kontrakt. Motstanden i Finnmark 
mot Røkkes planar er forståeleg 
i denne samanhengen. Folk for-
ventar at Røkke opererer som dis-
triktspolitisk garantist. 

– Brot på leveringsplikta blir 
ikkje berre opplevd som eit svik 
mot bedrifta, men òg i det lokal-
samfunnet bedrifta ligg i, fortel 
Henriksen. 

Men forskaren vil ikkje tvile 
på Røkkes intensjonar, han trur 
ikkje Røkke er ute etter å bryte 
lovnadene med staten. 

– Eg trur Røkke på ordet. 

n I 70-åra fanst det meir enn 
hundre filetanlegg i Noreg, 
nesten halvparten i Finnmark. 
I 1995 arbeidde 3300 personar 
i filetering i Noreg. I dag er 
talet 700. Norway Seafood 
ville i sumar leggje ned 
anlegga i Hammerfest og 
Melbu.

n Trålarane til Aker Seafoods 
har leveringsplikt til anlegga 
på land. Då Røkke overtok 
trålkvotane, vart han del i ein 
samfunnskontrakt: Norway 
Seafoods skal ikkje berre 
drive butikk, men òg 
distriktspolitikk. 

n Som reaksjon har fiskeri-
ministeren varsla innstraming 
av leveringsplikta. Men 
innstraming er ikkje nok, 
meiner forskarar. Heile 
ordninga med leveringsplikt 
på ferskfisktrålarar er 
avleggs og må omformast.

Bakgrunn

– Det hadde vore betre 

om vi fekk dødsdomen 

med det same.

Filetarbeidar

– Trålverksemd med 

leveringsplikt er ei lite 

lønsam løysing.

Edgar Henriksen, Nofima

Norway Seafoods opererer på ein globalisert marknad. For å konkurrere krevst det låge driftskostnader. Det kan Noreg ikkje tilby, meiner konsernet. 

DAG OG TID  FREDAG 31. AUGUST 2012 SAMFUNN

Hadde vi no berre kunna gjort 
eit politisk vedtak som gav løn-
sam produksjon, hadde det vore 
greitt. Aker Seafoods prøver så 
hardt dei kan, men råmevilkåra 
gjer det svært tungt.

Henriksen strekar under at han 
ikkje vil industrien til livs. Han er 
i tillegg glad over siste nytt frå fis-
keriministeren: Ho har varsla ei 
innstramming av leveringsord-
ninga. Dette gjer at sakskomplek-
set må tenkjast gjennom på nytt:

– Sakskomplekset vart sist 
debattert på LOs konferanse i 
Kirkenes. Ein og ein halv million 
vart sette av til å skape grunnlag 
for nye løysingar for filetindus-
trien og trålarane. Skal ein filet-
industri i Noreg overleva, må ein 
finne måtar som gjer det moge-
leg. Krisene vil ikkje ta slutt før 
forventningane er justerte til eit 
realistisk nivå. Er det rimeleg å 
krevja at ein privat aktør skal ta 
dette ansvaret, når konseptet i 
seg sjølv ikkje er lønsamt?

«EUROPAS SINGAPORE»
– Petroleumsbyen Hammerfest 
har alt mange føter å stå på, difor 
er det klokt å satse på Båtsfjord, 
har konsernsjef Thomas Farstad 
i Norway Seafoods sagt til media 
når han vart konfrontert med 
framlegget om nedleggjing.

På veg bort frå filetfabrikken på 
Polarbase Hammerfest tenkjer eg 
over problemstellinga. Norsk fis-
keindustri er samla på få hender. 
Kva Røkke og Norway Seafoods 
gjer, har fylgjer for heile næringa. 
Dei har augo vende mot Båtsfjord.

Eg skjønar at eg er på feil 
plass. Det er i Båtsfjord eg skulle 
ha vore. «Start arbeidet med å gje 
Aust-Finnmark same strategiske 
tyding som Singapore har i dag», 
sa NHO-sjef John G. Bernander på 
ein Barentshav-konferanse for to 
år sidan. Han viste til at sjøvegen 

til Asia via nordaustpassasjen er 
i ferd med å bli ein realitet. Kjell 
Inge Røkke er saman med andre 
investorar i ferd med å posisjo-
nere seg i området.

For fire hundre år sidan hadde 
engelske og nederlandske opp-
dagarar, med Willem Barents i 
spissen, augo vende same vegen. 
Aust-Finnmark assosierte dei 
ikkje med is og øydemarker, men 
med gull og økonomisk profitt – 
med Kina. Hildrar det same synet 
seg for augo til Kjell Inge Røkke?

– Polen og Baltikum har på 
kort tid vorte Europas nye pro-
duksjonsområde for kvitfiskfi-
let. Dei blir forsynte av råstoff 
frå Barentshavet, Østersjøen og 
resten av verda. Men merksemda 
synest likevel meir og meir å lig-
gje på Kina som produsent. Her 
finst eit tilgjengeleg arbeidskraft, 
eit lågt lønsnivå og nærleik til 
marknadene, fortel Edgar Hen-
riksen til slutt.

5

«Filetjentene ynskjer seg rett i famnen til draumeprinsen Kjell Inge Røkke», heitte det for ti 
år sidan. No råder ei heilt anna stemning: «Det er nervepirrande å vita at vi ikkje er ynskte», 
fortel ei filetjente.

Norway Seafoods opererer på ein globalisert marknad. For å konkurrere krevst det låge driftskostnader. Det kan Noreg ikkje tilby, meiner konsernet. 

– Trålverksemd med leverings-

plikt er ikkje lønsamt. 

Edgar Henriksen,  
forskar ved Nofima

– Det er ikkje  
til strek keleg å berre sjå 
på leverings pliktene

Fiskeriminister Lisbeth 
Berg-Hansen har varsla ei 
innstramming av leve-

ringsordninga. Men er det 
godt nok? Ministeren svarar 
Dag og Tid.

– Kva er nytt i framlegget 
om innstramming av leve-
ringsplikta frå Fiskerideparte-
mentet som likevel gjer at det 
skal nytte?

– Eitt forslag går ut på at til-
godesedde bedrifter, når farty 
og landanlegg har same eigar, 
blir pålagde ei kjøpsplikt for 
det råstoffet som trålarane til-
byd. Eit anna forslag vil gjelde 
innføring av ei meldings-
ordning for å styrkje sam-
handlinga mellom fartyet og 
anlegg. Forslaget vil bli sendt 
på høyring i løpet av haus-
ten. Forslaget vil føre til at 
meir fisk blir landa og filetert 
ved bedriftene som er tilgo-
desedde med råstoff frå båtar 
med leveringsplikt.

– Du har sjølv vore i sty-
ret til Aker-konsernet. Er inn-
stramming nok, må vi ikkje 
tenkje heilt nytt?

– Det er ikkje nok berre 

å sjå på leveringspliktene. 
Ei viktig årsak til at fiske-
industrien, serleg innanfor 
filet, slit med lønsemda, er 
ein ujamn tilgang på råstoff 
gjennom året. Det viktigaste 
vi kan gjera, er å sikre fiske-
industrien meir råstoff gjen-
nom heile året. Regjeringa 
vil derfor vidareføre og for-
sterke bifangstordninga og sjå 
nærmare på om ordninga for 
levandelagring av villfanga 
fisk òg kan forsterkast og gje-
rast enklare. Dei totalt nesten 
20.000 tonna som er sette av 
til dette i 2012, er til serleg 
glede for industrien i nord. 
Samtidig er eg oppteken av 
at ordninga med leveringsvil-
kår skal fungere etter føremå-
let sitt. Difor sender vi som 
nemnt snart på høyring eit 
forslag som skal sikre at meir 
fisk blir landa der det opp-
havleg var meint. Tiltak for 
industrien vil vera ein viktig 
del i den komande stortings-
meldinga som regjeringa legg 
fram på nyåret. Produkt- og 
marknadsutvikling blir sen-
trale tema. 

For førti år sidan fanst det hundre filetfabrikkar i

landet. I dag er talet ti. Skal industrien overleva,

må filetverksemdene våre samlast i ein

storfabrikk, varskur Aker-konsernet.

Fiskekvotane er på eit historisk høgt nivå.

Kvoteråda for 2013 inneheld eit framlegg om ein

auke på 24 prosent for torskekvotane. «Vi står på

terskelen til eit nytt haveventyr: Norsk

sjømatsnæring kan ha ein omsetjingsverdi på

550 milliard i 2050», heiter det hos

Fiskeridepartementet.

Men så kjem paradokset: Det har aldri stått så

dårleg til med norsk filetindustri. I Finnmark,

sjølve filetfylket, fanst det 44 anlegg for tretti år

sidan. I dag er det sju att. Fem av dei er åtte av

Aker-konsernet. I analysar gjennomførde for Aker

Seafoods blir det tilrådd at bedrifta sentraliserer

verksemda til berre eitt anlegg. I framtida kan vi

enda opp med éin storfabrikk i nord, i Båtsfjord i

Finnmark. Sjefen i Norway Seafood, Kjell Inge

Røkke, Noregs største kvoteeigar, står overfor eit

lagnadstungt val:

Skal han tenkje distrikt eller profitt?

- BETRE OM VI FEKK DØDSDOMEN

Meir og meir ser det ut som at det er profitten

som tel. Det er nettopp avgjort at 25 årsverk ved

anlegget i Hammerfest skal permitterast. Dag og

Tid har vitja anlegget.

- Eg er har arbeidd på anlegget i førti år. Blir det

slutt, finn eg ikkje annan jobb i Hammerfest, for

det er filetering eg kan.

Det seier Mem, opphavleg frå Thailand, men har

mann og barn i Hammerfest. Ho er eit godt bilete

på arbeidsstokken på bedrifta. Halvparten er

utlendingar, halvparten er nordmenn. I den siste

gruppa er gjennomsnittsalderen femti år. Det

finst ikkje noko anna for dei i petroleumsbyen

Hammerfest.

Helst ville Aker Seafoods leggje ned anlegget

saman med eit anlegg i Melbu i Nordland. Men

motstanden vart for stor. No er tydelegvis strategien å

byggje ned industrien bit for bit. Det fører ikkje til betre

arbeidstilhøve på anlegget:

- Det hadde vore betre om vi fekk dødsdomen med det

same. Det er nervepirrande å jobbe i uvisse i ei bedrift

der vi veit at vi ikkje er ynskte, seier ei filetjente til meg.

«DRAUMEPRINSEN RØKKE»

Korleis hamna så mykje av fiskeindustrien i fanget på

milliardæren Kjell Inge Røkke - ein industri som enno

står for meir enn halvparten av industrisysselsetjinga i

Finnmark? Oppbyggjinga av filetindustrien kom i si tid

som ein del av ein distriktspolitikk med sjenerøse

støtteordningar. Trålarnæringa var sentrert rundt

selskapet Findus, som hadde ulike eigarar gjennom

tidene.

Men i krisetider kring tusenårsskiftet stod selskapet

atter til sals. Den einaste som var interessert i å kjøpe,

var Røkkes Norway Seafoods. Han fekk tildelt dei

verdfulle fiskekvotane på eitt vilkår: Med

trålarkonsesjonane følgde ei leveringsplikt til anlegga i

sju nordnorske kystbyar. I korta låg det altså at Røkke

ikkje berre skulle drive butikk, men òg distriktspolitikk.

Det var full jubel i Hammerfest då avtalen kom til. «Nå

ønsker de seg rett i favnen til den norske

drømmeprinsen Kjell Inge Røkke og Norway Seafoods»,

skreiv Nordlys.

Kontrasten, no ti år etter, kunne ikkje ha vore større:
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«Røkke fer med lygn», blir det kviskra på pubane i

Hammerfest. Mistanken er ikkje grunnlaus. I fjor

kom atter eit framlegg frå Aker-konsernet som

vekte sinne: Reieridrifta skulle skiljast frå

landindustrien. I dag er selskapet delt i Aker

Seafoods og Norway Seafoods.

- Røkke vil kvitte seg med anlegga, men samle

flest mogeleg kvotar, slik at dei kan levere der

det er mest lønsamt. Han vil ha kvotane utan

leveringsforpliktinga, meiner ordførar i

Hammerfest Alf E. Jacobsen.

ULØNSAM INDUSTRI

Men denne striden står ikkje mellom folket og

kapitalkreftene. Forskarar har meldt seg på. Dei

tek eit uventa standpunkt:

- Trålverksemd med leveringsplikt av fersk fisk til

filetbedrifter har vore ei lite lønsam løysing. Og

det er lite som tyder på at konseptet vil bli

lønsamt, seier Edgar Henriksen ved

matforskingsinstituttet Nofima.

Saman med forskarane Bjørn-Petter Finstad og

Petter Holm ved Norges Fiskerihøgskole sende

Henriksen ut ein nådelaus rapport over norsk

fiskeforedlingsindustri i sumar. Forventningane

nordmenn har til filetindustrien som

samfunnsbyggjar, står ikkje i stil med det han

kan levere.

- I vår oljesmurde økonomi må vi spørja oss kva

som er berekraftig. Å tru at filetindustrien både

skal halde oppe små kystsamfunn og

samstundes vera lønsame aktørar i ein global

sjømatmarknad, har vist seg ikkje å halde mål.

Skal vi løyse problema i filetindustrien, må vi ta

tak i dette dilemmaet.

FORELDA ORDNING

- Ordninga med ferskfisktrålarar med

leveringsforplikting til filetindustri representerer

eit fortidsbruk som i dagens økonomi slit svært

tungt økonomisk, fortel forskaren.

Henriksen viser til parallelle industriverksemder i

Nord-Noreg for å illustrere dilemmaet:

- Ingen vil i dag kjempe for jarnverket i Mo i Rana eller

gruvedrifta i Sør-Varanger som dei distriktspolitiske

satsingane dei var i etterkrigstida. På desse stadene er

industrien omstrukturert utan at det skapte krise for

samfunna. Filetindustrien er Finnmarks «Mo i Rana». Det

blir terpa gong på gong at det er krisetider i Finnmark.

Men vi kan ikkje halde fram med å insistere på

plangrunnlaget frå 1944. London-regjeringa sat den

gongen og streka ut den framtidige næringsvegen for

Nord-Noreg: frosen fisk og filet. Vi må koma oss vidare.

Kor avleggs systemet er, kan ein lesa i rapporten: I ti år

har leveringsforpliktinga vore halden ved like i namnet,

utan at ho har vore fylgt opp i praksis. Sidan 1993 har

filetindustrien, medrekna bedrifter som nyt godt av

leveringsforplikting, i gjennomsnitt berre opplevd to år

med overskot.

TRÅLE- MOT LINEFISKE

Det er som sagt ti filetfabrikkar att i landet. Aker eig fem

anlegg i Finnmark og to i Nordland: Stamsund og Melbu.

Så finst det tre anlegg til i Nord-Noreg: Båtsfjordbruket i

Båtsfjord, Tobø Fisk i Havøysund og Gunnar Klo AS på

Myre i Vesterålen. Verksemdene går rimeleg godt, men

så driv dei i ein annan klasse. Desse bedriftene får

leveransane frå kystfloten, i hovudsak linefloten.

Men også i denne klassen trugar fare for nedleggjing. I

januar i år avgjorde Rolf Domstein at filetproduksjonen

av kvitfisk i Måløy må avviklast. Den siste filetfabrikken

på Vestlandet er flagga ut til Litauen.

- For meg er det eit stort nederlag, sa han til Dag og Tid.

Men skal filetfabrikkar overleva, må dei anten flytta

verksemda til lågkostland eller fusjonere. Vi kan ende

opp med berre to, tre filetfabrikkar i landet.

- EG TRUR RØKKE PÅ ORDET

I motsetnad til Domstein gjorde Røkke i si tid ikkje berre

eit kjøp, han gjekk med på ein samfunnskontrakt.

Motstanden i Finnmark mot Røkkes planar er forståeleg i

denne samanhengen. Folk forventar at Røkke opererer

som distriktspolitisk garantist.

- Brot på leveringsplikta blir ikkje berre opplevd som eit

svik mot bedrifta, men òg i det lokalsamfunnet bedrifta

ligg i, fortel Henriksen.

Men forskaren vil ikkje tvile på Røkkes intensjonar, han
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trur ikkje Røkke er ute etter å bryte lovnadene

med staten.

- Eg trur Røkke på ordet. Hadde vi no berre kunna

gjort eit politisk vedtak som gav lønsam

produksjon, hadde det vore greitt. Aker Seafoods

prøver så hardt dei kan, men råmevilkåra gjer det

svært tungt.

Henriksen strekar under at han ikkje vil

industrien til livs. Han er i tillegg glad over siste

nytt frå fiskeriministeren: Ho har varsla ei

innstramming av leveringsordninga. Dette gjer at

sakskomplekset må tenkjast gjennom på nytt:

- Sakskomplekset vart sist debattert på LOs

konferanse i Kirkenes. Ein og ein halv million vart

sette av til å skape grunnlag for nye løysingar for

filetindustrien og trålarane. Skal ein filetindustri i

Noreg overleva, må ein finne måtar som gjer det

mogeleg. Krisene vil ikkje ta slutt før

forventningane er justerte til eit realistisk nivå. Er

det rimeleg å krevja at ein privat aktør skal ta

dette ansvaret, når konseptet i seg sjølv ikkje er

lønsamt?

«EUROPAS SINGAPORE»

- Petroleumsbyen Hammerfest har alt mange

føter å stå på, difor er det klokt å satse på

Båtsfjord, har konsernsjef Thomas Farstad i

Norway Seafoods sagt til media når han vart

konfrontert med framlegget om nedleggjing.

På veg bort frå filetfabrikken på Polarbase

Hammerfest tenkjer eg over problemstellinga.

Norsk fiskeindustri er samla på få hender. Kva

Røkke og Norway Seafoods gjer, har fylgjer for

heile næringa. Dei har augo vende mot Båtsfjord.

Eg skjønar at eg er på feil plass. Det er i

Båtsfjord eg skulle ha vore. «Start arbeidet med å

gje Aust-Finnmark same strategiske tyding som

Singapore har i dag», sa NHO-sjef John G.

Bernander på ein Barentshav-konferanse for to år

sidan. Han viste til at sjøvegen til Asia via

nordaustpassasjen er i ferd med å bli ein realitet.

Kjell Inge Røkke er saman med andre investorar i

ferd med å posisjonere seg i området.

For fire hundre år sidan hadde engelske og nederlandske

oppdagarar, med Willem Barents i spissen, augo vende

same vegen. Aust-Finnmark assosierte dei ikkje med is

og øydemarker, men med gull og økonomisk profitt - med

Kina. Hildrar det same synet seg for augo til Kjell Inge

Røkke?

- Polen og Baltikum har på kort tid vorte Europas nye

produksjonsområde for kvitfiskfilet. Dei blir forsynte av

råstoff frå Barentshavet, Østersjøen og resten av verda.

Men merksemda synest likevel meir og meir å liggje på

Kina som produsent. Her finst eit tilgjengeleg

arbeidskraft, eit lågt lønsnivå og nærleik til marknadene,

fortel Edgar Henriksen til slutt.

- Det hadde vore betre om vi fekk dødsdomen med det

same. Filetarbeidar

- Trålverksemd med leveringsplikt er ei lite lønsam

løysing. Edgar Henriksen, Nofima

- Trålverksemd med leveringsplikt er ikkje lønsamt. Edgar

Henriksen, forskar ved Nofima

Bakgrunn

I 70-åra fanst det meir enn hundre filetanlegg i Noreg,

nesten halvparten i Finnmark. I 1995 arbeidde 3300

personar i filetering i Noreg. I dag er talet 700. Norway

Seafood ville i sumar leggje ned anlegga i Hammerfest

og Melbu.

Trålarane til Aker Seafoods har leveringsplikt til anlegga

på land. Då Røkke overtok trålkvotane, vart han del i ein

samfunnskontrakt: Norway Seafoods skal ikkje berre

drive butikk, men òg distriktspolitikk.

Som reaksjon har fiskeriministeren varsla innstraming av

leveringsplikta. Men innstraming er ikkje nok, meiner

forskarar. Heile ordninga med leveringsplikt på

ferskfisktrålarar er avleggs og må omformast.

Bildetekst: Norway Seafoods opererer på ein globalisert

marknad. For å konkurrere krevst det låge

driftskostnader. Det kan Noreg ikkje tilby, meiner

konsernet.|«Filetjentene ynskjer seg rett i famnen til

draumeprinsen Kjell Inge Røkke», heitte det for ti år

sidan. No råder ei heilt anna stemning: «Det er

nervepirrande å vita at vi ikkje er ynskte», fortel ei

filetjente.
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En bransje med mange muligheter
Dagligvarehandelen. Publisert på nett 21.08.2012 16:42. Profil: Nofima faglig.

I dagens avis er minitemaet vårt Karriere og

utdannelse i dagligvarebransjen.

På få sider synes vi redaksjonen har lykkes godt

med å illustrere det mangfold av utdannelse og

praktisk erfaring som kan føre til en spennende

karrierevei i en stor og solid bransje. -

Dagligvarehandelen er en av bransjene som

forandrer seg kjappest og er full av muligheter:

På kort tid kan man få store oppgaver, mye

ansvar og god lønn. Og det i en bransje som

skriker etter unge, dyktige mennesker, fastslår

Ultra-sjef Glenn Steiner overfor

Dagligvarehandelen. Det er ikke vanskelig å være

enig med Steiner. Dagligvarebransjen har ikke

vært god nok til å profilere seg overfor

ungdommen. Svært mange unge er innom

bransjen en kort periode, men få blir værende, og

enda færre planlegger en karriere i denne

bransjen på et tidlig stadium. Her har bransjen en

stor jobb å gjøre i samarbeid med BI og en rekke

andre utdanningsinstitusjoner.

Dagligvarebransjen kan tilby mange muligheter,

både for de skoletrette og de mer akademisk

orienterte. De må bare få vite om det!

Nærhet til havet ikke nok Mysteriet er ikke at

havet koker av fisk mens landanleggene i Nord-

Norge sliter. Mysteriet er at det fortsatt er liv i

noen av filetanleggene på kysten. Det hevder

forskere ved Norges fiskerihøgskole og Nofima

som har sett på hvorfor utviklingen i

filetindustrien framstår som en

sammenhengende krise. Dette gjelder spesielt i

Finnmark som for 30 år siden hadde 44 anlegg,

mot sju i dag. Paradokset forskerne Bjørn-Petter

Finstad, Edgar Henriksen og Petter Holm griper

fatt i er at fiskeindustrien sliter mer enn

noensinne, mens fiskere tar rekordfangster i

havet utenfor. I takt med at subsidieordningene

er bygget ned og fjernet har også fiskerinæringa

blitt mer globalisert. Lave fraktkostnader gjør det

mer lønnsomt å frakte fisk til Kina for foredling

enn å foredle den på land i Nord-Norge.

Nærheten til fiskerifeltene, selve grunnlaget for
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bosetting og samfunnsutvikling på norskekysten

er ikke lenger et fortrinn av avgjørende betydning.

Det kan vi like eller mislike, men slik er

kostnadsbildet i høykostlandet Norge, dessverre.

Trøsten er at fersk fisk fortsatt trenger både

nærhet til havet og markedet!

© Dagligvarehandelen

Se webartikkelen på http://ret.nu/ngtSPhmt
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Nærhet til havet er ikke nok
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2 FREDAG 17. AUGUST – NR. 27 / 2012

DH MENER

Dagligvarer - en
bransje med muligheter
■ I dagens avis er mini-
temaet vårt «Karriere og
utdannelse i dagligvare-
bransjen». På få sider
synes vi redaksjonen har
lykkes godt med å illustr-
ere det mangfold av ut-
dannelse og praktisk
erfaring som kan føre til
en spennende karrierevei i en stor og solid bransje.
■ - Dagligvarehandelen er en av bransjene som forandrer seg
kjappest og er full av muligheter: På kort tid kan man få store opp-
gaver, mye ansvar og god lønn. Og det i en bransje som skriker etter
unge, dyktige mennesker, fastslår Ultra-sjef Glenn Steiner overfor
Dagligvarehandelen. 
■ Det er ikke vanskelig å være enig med Steiner. Dagligvarebransjen
har ikke vært god nok til å profilere seg overfor ungdommen. Svært
mange unge er innom bransjen en kort periode, men få blir værende,
og enda færre planlegger en karriere i denne bransjen på et tidlig
stadium. Her har bransjen en stor jobb å gjøre i samarbeid med BI og
en rekke andre utdanningsinstitusjoner. Dagligvarebransjen kan
tilby mange muligheter, både for de skoletrette og de mer akademisk
orienterte.  De må bare få vite om det!

Nærhet til havet 
er ikke nok
■ Mysteriet er ikke at
havet koker av fisk mens
landanleggene i Nord-
Norge sliter. Mysteriet er
at det fortsatt er liv i noen
av filetanleggene på
kysten. 
■ Det hevder forskere ved
Norges fiskerihøgskole og
Nofima som har sett på hvorfor utviklingen i filetindustrien framstår
som en sammenhengende krise. Dette gjelder spesielt i Finnmark
som for 30 år siden hadde 44 anlegg, mot sju i dag.  Paradokset forsk-
erne Bjørn-Petter Finstad, Edgar Henriksen og Petter Holm griper fatt
i er at fiskeindustrien sliter mer enn noensinne, mens fiskere tar re-
kordfangster i havet utenfor.
■ I takt med at subsidieordningene er bygget ned og fjernet har også
fiskerinæringa blitt mer globalisert. Lave fraktkostnader gjør det mer
lønnsomt å frakte fisk til Kina for foredling enn å foredle den på land
i Nord-Norge.  Nærheten til fiskerifeltene, selve grunnlaget for bosett-
ing og samfunnsutvikling på norskekysten er ikke lenger et fortrinn
av avgjørende betydning. Det kan vi like eller mislike, men slik er
kostnadsbildet i høykostlandet Norge, dessverre. Trøsten er at fersk
fisk fortsatt trenger både nærhet til havet og markedet!

Det jeg liker dårlig med det er først og fremst resul-
tatet av det. Generalisering og stigmatisering.

Hvis NNN mener at noen av de fire aktørene har
utøvd utilbørlig press mot nå sist Hennig Olsen IS
for omlegging til grossistdistribusjon så må man
navngi denne. Hvis Jan Egil Pedersen, leder i NNN er
sitert riktig i media ser det nesten ut til at han
mener det kan ha vært ulovlig utilbørlig press over
tid som førte til Hennig
Olsens beslutning. Da må han
anmelde forholdet, - skulle
man tro.

Men er dette nok et utspill
fra den kanten med cirka-be-
traktninger og synsing så bør
man holde seg for god til slike
utspill da de kun egner seg til
å sette alle aktørene i samme
bås. Og det er vel ikke men-
ingen?

Det er ikke lenge siden
NNN ytret samme type krit-
ikk mot matvarekjedene etter at Coca Cola i Norge
valgte å legge om til grossist distribusjon. De hadde
gitt etter for press fra kjedene, mente Pedersen og
NNN. Hører man ikke det urimelige selv i dette?
Coca Cola Enterprises, - eier av kanskje verdens
sterke merkevare. Et globalt selskap, - hvor slike be-
slutninger som her ble tatt – må sanksjoneres i At-
lanta i USA.

Jeg tviler på at de der borte er veldig lydhøre for
eventuell krav fra dagligvareaktører i lille Norge. Et

land med en befolkning som knapt drikker særlig
mer av produktene deres enn det gjøres i byen At-
lanta.

Grossist distribuerte varer er med få unntak det
eneste fornuftige i vårt lille, men dog så logistisk
kronglete og lange land. Det at hver enkelt lever-
andør skal kjøre etter hverandre til alle butikkene
våre håper jeg er en tilbakelagt drøm. 

Jeg håper på den annen side at
NNN og vi kan se på de økonom-
iske og miljømessige realitetene
knyttet til ytterlighetene i distri-
busjon av varer. Leverandørene
gjør det hver for seg – eller vi
samler sammen varene på gitte
steder for å kjøre en lastebil.

I dette regnestykket må vi ikke
glemme de enkelte leverandører.
Tror NNN at Henning Olsen IS
legger om til distribusjon fra oss
fordi det er ulønnsomt?

Kall en spade for en spade, Ped-
ersen. Dette er fagforeningskamp, for medlemmer
og forbund – og ikke drevet fram av hverken om-
tanke for leverandørbedriftene eller miljø eller sam-
funnsøkonomi.

Det er ikke noe galt i i en slik kamp for arbeids-
plassene, snarere tvert imot. Men husk på at det i
andre enden av dette spillet dukker opp nye og flere
arbeidsplasser andre steder. Problemet er vel at de
ikke er/blir NNN medlemmer? ■

BJØRN KLØVSTAD MENER:

«Det at hver enkelt
leverandør skal kjøre
etter hverandre til
alle butikkene våre
håper jeg er en 
tilbakelagt drøm»

NNN og matmakt

Bjørn Kløvstad er informasjonsdirektør i Coop Norge
. Han vil i tiden fremover komme med aktuelle kommentarer på denne plass. Hans
synspunkter er ikke nødvendigvis sammenfallende med redaksjonens.Utgiver Reidar Molthe

Norsk Nærings og Nytelsesarbeiderforbund (NNN)
har siden matkjedeutvalget la frem sin rapport be-
nyttet hver mulighet til å mistenkeliggjøre daglig-
vareaktørene. 

Daglig leder 
Reidar Molthe
reidar@
dagligvarehandelen.no

Ansv. redaktør 
Stian Vasvik
stian@
dagligvarehandelen.no

Ansv. redaktør
Arne Giverholt
arne@
dagligvarehandelen.no

Journalist
Christian Dietrichson
christian@
dagligvarehandelen.no

Markedssjef
Bjørg Ekelund
bjorg@
dagligvarehandelen.no

Journalist 
Pål H. Chrisitansen
pal@
dagligvarehandelen.no

Salgssjef 
Bjarne Bühring-Dehli
bjarne@
dagligvarehandelen.no

Salgskonsulent 
Tone Anita Larsen
tone@
dagligvarehandelen.no

Prod.ansvarlig 
Eirik Røysheim 
eirik@
dagligvarehandelen.no

Abonnement
Kristin Fartum
Kristin@
dagligvarehandelen.no

OPPLAGSKONTROLLERT

Frittstående ukeavis for dagligvarebransjen                Rosenholmveien 20  – 1252 Oslo – Tlf 22 62 91 90

Dagligvarehandelen distribueres
til alle dagligvareforretninger,
kjedekontorer samt kiosker og
bensinstasjoner med dagligvarer 
i sortimentet.

Format: Tabloid ( 280 x 400 mm)
Satsspeil: 246 x 365 mm
Spaltebredde: 46 mm
Avis-offset, ikke utfallende
Papir: 60 gr Lux

Foretaksnr. NO 966 705 086 MVA
ISSN 0804-7871
www.dagligvarehandelen.no
company@dagligvarehandelen.no
Utgiver: Trade Press AS

Mysteriet er ikke at havet koker av fisk mens

landanleggene i Nord- Norge sliter.

¡Mysteriet er at det fortsatt er liv i noen av

filetanleggene på kysten.

¡ Det hevder forskere ved Norges fiskerihøgskole

og Nofima som har sett på hvorfor utviklingen i

filetindustrien framstår som en

sammenhengende krise. Dette gjelder spesielt i

Finnmark som for 30 år siden hadde 44 anlegg,

mot sju i dag. Paradokset forskerne Bjørn-Petter

Finstad, Edgar Henriksen og Petter Holm griper

fatt i er at fiskeindustrien sliter mer enn

noensinne, mens fiskere tar rekordfangster i

havet utenfor.

¡ I takt med at subsidieordningene er bygget ned

og fjernet har også fiskerinæringa blitt mer

globalisert. Lave fraktkostnader gjør det mer

lønnsomt å frakte fisk til Kina for foredling enn å

foredle den på land i Nord-Norge. Nærheten til

fiskerifeltene, selve grunnlaget for bosetting og

samfunnsutvikling på norskekysten er ikke lenger

et fortrinn av avgjørende betydning. Det kan vi

like eller mislike, men slik er kostnadsbildet i

høykostlandet Norge, dessverre. Trøsten er at

fersk fisk fortsatt trenger både nærhet til havet

og markedet!

© Dagligvarehandelen
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Nærhet til fisken ikke lenger en fordel
Dagligvarehandelen. Publisert på nett 13.08.2012 07:31. Profil: Nofima faglig.

Mysteriet er ikke at havet koker av fisk mens

landanleggene i Nord-Norge sliter. Mysteriet er at

det fortsatt er liv i filetanleggene på kysten.

Det hevder forskere ved Norges fiskerihøgskole

og Nofima i en vitenskapelig artikkel som ser på

hvorfor utviklingen i filetindustrien framstår som

en sammenhengende krise. Dette gjelder

spesielt i Finnmark som for 30 år siden hadde 44

anlegg, mot sju i dag. Paradokset forskerne

Bjørn-Petter Finstad, Edgar Henriksen og Petter

Holm griper fatt i er at fiskeindustrien sliter mer

enn noensinne, mens fiskere tar rekordfangster i

havet utenfor. Men i takt med at

subsidieordningene er bygget ned og fjernet har

også fiskerinæringa blitt mer globalisert. Lave

fraktkostnader gjør det mer lønnsomt å frakte

fisk til Kina for foredling enn å foredle den på

land i Nord-Norge. - Nærheten til fiskerifeltene,

selve grunnlaget for bosetting og

samfunnsutvikling på norskekysten er ikke lenger

et komparativt fortrinn, heter det.

© Dagligvarehandelen

Se webartikkelen på http://ret.nu/xRgzPGo4
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- Nærhet til fisken ikke lenger en fordel
Finnmarken. Publisert på trykk 13.08.2012. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Jan-Morten Bjørnebakk. Side: 2.

2 Mandag  13. august 2012

BERLEVÅG: En personbil kjørte
av veien i Berlevåg, ikke langt fra
flyplassen, lørdag morgen. Politiet
fikk melding om hendelsen klok-
ken 06.01. 

To personer, begge utenlandske
borgere, satt i bilen. 

En av personene var skadet og
ble fraktet til Berlevåg helsesenter.
Føreren av bilen er en mann i 20-
årene. Han er mistenkt for promil-
lekjøring. 

Politiet etterforsker saken på
vanlig måte. 

Måtte ta seg 
av full gutt
VADSØ: Politiet i Vadsø måtte på
morgenkvisten ta seg av en over-
stadig gutt i slutten av tenårene.
Vedkommende var ikke i stand til å
ta vare på seg selv. 

Han vil også bli anmeldt for å ha
forstyrret den offentlig ro og orden.
Vedkommende ble satt i politiets
arrest, og vil bli løslatt så snart han
igjen er i stand til å ta vare på seg
selv.

Mistenker 
promillekjøring
BÅTSFJORD: Klokken 01.30
stoppet politiet i Båtsfjord en mann
i 40 årene kjørende i bil. Mannen
mistenktes for kjøring i alkoholpå-
virket tilstand. Vedkommende ble
framstilt for blodprøve og fører-
kortet ble beslaglagt på stedet.

Dømt for 63
straffbare forhold
ALTA: En mann i begynnelsen av
20 årene er i Alta tingrett dømt for
en lang rekke lovbrudd, til sammen
63 straffbare forhold. 

Dommen innebærer 6 brudd på
straffeloven, fem brudd på veitra-
fikkloven, fem brudd på våpenlo-
ven og ett brudd på legemiddello-
ven. 

Mannen får inndratt rifle med pa-
troner, elektrosjokkvåpen, batang-
akniver, kastestjerner, kniver og
haglpatroner, samt inndragning av
13.000 kroner, skriver Finnmark
Dagblad. 

Pengene inndras da de er utbytte
etter salg av 100 gram hasj. 

Våpnene er inndratt ved forskjel-
lige anledninger, der politiet har
gjort beslag i tiltaltes bopel under
ransakinger. 

Flere av forholdene mannen
dømmes for er bruk og oppbeva-
ring av narkotika, kjøring i påvirket
tilstand, uten førerkort og en rekke
ganger å ha kjørt med feil kjenne-
merker på bil. 

Det alvorligste lovbruddet er be-
fatning med 50 gram metamfeta-
min, som sammen med vekt, lyn-
låsposer og brukerutstyr tilsier fin-
dosering og videresalg. 

«De 63 straffbare forholdene er
begått over et tidsrom på 2 år og 3
måneder. Mannen har gjennom
dette utvist en notorisk kriminell
aktivitet over lang tid, til tross for at
han stadig vekk har blitt stoppet av
politiet», heter det i dommen fra
tingretten. 

Skadet etter 
utforkjøring

TROMSØ: Mysteriet
er ikke at havet koker
av fisk mens landan-
leggene i Nord-Nor-
ge sliter. Mysteriet er
at det fortsatt er liv i
filetanleggene på
kysten. 
Jan-Morten Bjørnebakk

Det hevder forskere ved Norges fis-
kerihøgskole og Nofima i en viten-
skapelig artikkel som ser på hvor-
for utviklingen i filetindustrien
framstår som en sammenhengende
krise. Dette gjelder spesielt i Finn-
mark som for 30 år siden hadde 44
anlegg, mot sju i dag.

Nøkkel til velstand
Paradokset forskerne Bjørn-Petter
Finstad, Edgar Henriksen og Petter
Holm griper fatt i er at fiskeindus-
trien sliter mer enn noensinne,
mens fiskere tar rekordfangster i
havet utenfor. 

De ser på den historiske begrun-
nelsen for å bygge opp en fiskein-
dustri etter krigen, med modernise-
ring av Finnmark og posisjonering
i et uregulert fiske som mål. En
storstilt utbygging av filetindustri
ble sett som nøkkelen for å løfte
Nord-Norge ut av fattigdom etter
andre verdenskrig. 

Sjenerøse støtteordninger ble
etablert for en industri som var be-
skyttet av et eksportmonopol, og
som til enhver tid hadde overkapa-
sitet. 

Anleggene fikk lov til å kjøpe
trålere for å sikre en jevn råstofftil-
gang. Trålerne ble underlagt en le-
veringsplikt til anleggene.

Samfunnskontrakt
I storhetstiden på 70-tallet var det
mer enn 100 filetanlegg i Nord-
Norge. Nesten halvparten av dem i
Finnmark. 

Med oppbyggingen ble det også
ifølge forskerne etablert en sam-
funnskontrakt der bedriftene og trå-
lerne de eide ble stående som en ga-
rantist for sysselsetting og boset-
ting i distriktene. 

Finnmarks ensidige avhengighet

av denne sektoren har gitt grunnlag
for en systematisk samfunnsmes-
sig og politisk mobilisering for å
beskytte denne sektoren når den har
vært under press, skriver forfatter-
ne i rapporten, som er offentliggjort
i tidsskriftet Økonomisk fiskeri-
forskning.

Står sterkt
Selv i dag representerer fiskeindus-
trien mer enn halvparten av indus-
trisysselsettingen i Finnmark. Når
Kjell Inge Røkkes fiskeriselskap
Aker Seafoods møter storm når det
utfordrer en leveringsplikt for sine
trålere, er det ifølge artikkelforfat-
terne et uttrykk for hvor sterkt sam-
funnskontrakten fortsatt står. 

– Brudd på leveringsplikten for-
stås ikke bare som et svik mot be-
driften, men også som et svik mot
kystsamfunnet der bedriften be-
finner seg, slår forskerne fast.

Mistet fortrinn
Men i takt med at subsidieordning-
ene er bygget ned og fjernet har
også fiskerinæringa blitt mer glo-
balisert. Lave fraktkostnader gjør
det mer lønnsomt å frakte fisk til

Kina for foredling enn å foredle den
på land i Nord-Norge. 

– Nærheten til fiskerifeltene, sel-
ve grunnlaget for bosetting og sam-
funnsutvikling på norskekysten er
ikke lenger et komparativt fortrinn,
heter det i artikkelen.

For enkelt
Det blir likevel for enkelt å skylde
på dårlig lønnsomhet. Forskerne
identifiserer flere nøkkelfaktorer
som er avgjørende for at utvikling-
en i fiskeindustrien framstår som
en sammenhengende krise. 
* Sterk konkurranse i markedene. 
* Bortfall av subsidier. 
* Uthuling av trålernes leverings-
plikt. 
* Globalisering av handel og pro-
duksjon med fiskevarer. 
* Et høyt norsk kostnadsnivå. 

Når krisen blir permanent, skyl-
des det ikke lønnsomhetsproblemet
i dag, men misforholdet mellom 
de økonomiske rammebeting-
elsene filetbedriftene arbeider
under, og de forventninger 
som stilles til dem, heter det i artik-
kelen. (ANB—NTB) 

– Nærhet til fisken 
ikke lenger en fordel

I KRISE: I følge forskere er det flere årsaker til at fiskeindustrien sliter, blant annet sterk konkurranse, bortfall av subsidier, uthuling av leveringsplikten
og et høyt norsk kostnadsnivå. Illustrasjonsfoto: Inge Wahl

TROMSØ: Mysteriet er ikke at havet koker av fisk

mens landanleggene i Nord-Norge sliter.

Mysteriet er at det fortsatt er liv i filetanleggene

på kysten.

Det hevder forskere ved Norges fiskerihøgskole

og Nofima i en vitenskapelig artikkel som ser på

hvorfor utviklingen i filetindustrien framstår som

en sammenhengende krise. Dette gjelder

spesielt i Finnmark som for 30 år siden hadde 44

anlegg, mot sju i dag.

Nøkkel til velstand

Paradokset forskerne Bjørn-Petter Finstad, Edgar

Henriksen og Petter Holm griper fatt i er at

fiskeindustrien sliter mer enn noensinne, mens

fiskere tar rekordfangster i havet utenfor.

De ser på den historiske begrunnelsen for å

bygge opp en fiskeindustri etter krigen, med

modernisering av Finnmark og posisjonering i et

uregulert fiske som mål. En storstilt utbygging av

filetindustri ble sett som nøkkelen for å løfte

Nord-Norge ut av fattigdom etter andre

verdenskrig.

Sjenerøse støtteordninger ble etablert for en

industri som var beskyttet av et eksportmonopol,

og som til enhver tid hadde overkapasitet.

Anleggene fikk lov til å kjøpe trålere for å sikre en

jevn råstofftilgang. Trålerne ble underlagt en

leveringsplikt til anleggene.

Samfunnskontrakt

I storhetstiden på 70-tallet var det mer enn 100

filetanlegg i Nord-Norge. Nesten halvparten av

dem i Finnmark.

Med oppbyggingen ble det også ifølge forskerne

etablert en samfunnskontrakt der bedriftene og

trålerne de eide ble stående som en garantist for

sysselsetting og bosetting i distriktene.

Finnmarks ensidige avhengighet av denne

sektoren har gitt grunnlag for en systematisk

samfunnsmessig og politisk mobilisering for å beskytte

denne sektoren når den har vært under press, skriver

forfatterne i rapporten, som er offentliggjort i tidsskriftet

Økonomisk fiskeriforskning.

Står sterkt

Selv i dag representerer fiskeindustrien mer enn

halvparten av industrisysselsettingen i Finnmark. Når

Kjell Inge Røkkes fiskeriselskap Aker Seafoods møter

storm når det utfordrer en leveringsplikt for sine trålere,

er det ifølge artikkelforfatterne et uttrykk for hvor sterkt

samfunnskontrakten fortsatt står.

- Brudd på leveringsplikten forstås ikke bare som et svik

mot bedriften, men også som et svik mot kystsamfunnet

der bedriften befinner seg, slår forskerne fast.

Mistet fortrinn

Men i takt med at subsidieordningene er bygget ned og

fjernet har også fiskerinæringa blitt mer globalisert. Lave

fraktkostnader gjør det mer lønnsomt å frakte fisk til
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Kina for foredling enn å foredle den på land i

Nord-Norge.

- Nærheten til fiskerifeltene, selve grunnlaget for

bosetting og samfunnsutvikling på norskekysten

er ikke lenger et komparativt fortrinn, heter det i

artikkelen.

For enkelt

Det blir likevel for enkelt å skylde på dårlig

lønnsomhet. Forskerne identifiserer flere

nøkkelfaktorer som er avgjørende for at

utviklingen i fiskeindustrien framstår som en

sammenhengende krise. * Sterk konkurranse i

markedene. * Bortfall av subsidier. * Uthuling av

trålernes leveringsplikt. * Globalisering av handel

og produksjon med fiskevarer. * Et høyt norsk

kostnadsnivå.

Når krisen blir permanent, skyldes det ikke

lønnsomhetsproblemet i dag, men misforholdet mellom

de økonomiske rammebetingelsene filetbedriftene

arbeider under, og de forventninger som stilles til dem,

heter det i artikkelen. (ANB-NTB)

Bildetekst: I KRISE: I følge forskere er det flere årsaker

til at fiskeindustrien sliter, blant annet sterk

konkurranse, bortfall av subsidier, uthuling av

leveringsplikten og et høyt norsk kostnadsnivå.

© Finnmarken
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Nærhet til fisken ikke lenger en fordel
Tidens Krav. Publisert på trykk 13.08.2012. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 6.

TROMSØ: Mysteriet er ikke at havet
koker av fisk mens landanleggene i
Nord-Norge sliter. Mysteriet er at det
fortsatt er liv i filetanleggene på kys-
ten. Det hevder forskere ved Norges
fiskerihøgskole og Nofima i en viten-
skapelig artikkel som ser på hvorfor
utviklingen i filetindustrien framstår
som en sammenhengende krise. Dette
gjelder spesielt i Finnmark som for 30

år siden hadde 44 anlegg, mot sju i dag.
Paradokset forskerne Bjørn-Petter

Finstad, Edgar Henriksen og Petter
Holm griper fatt i er at fiskeindustrien
sliter mer enn noensinne, mens fiskere
tar rekordfangster i havet utenfor.

De ser på den historiske begrun-
nelsen for å bygge opp en fiskeindustri
etter krigen, med modernisering av
Finnmark og posisjonering i et uregu-

lert fiske som mål. En storstilt utbyg-
ging av filetindustri ble sett som nøk-
kelen for å løfte Nord-Norge ut av fat-
tigdom etter andre verdenskrig.
Sjenerøse støtteordninger ble etablert
for en industri som var beskyttet av et
eksportmonopol, og som til enhver tid
hadde overkapasitet. Anleggene fikk
lov til å kjøpe trålere for å sikre en
jevn råstofftilgang. Trålerne ble under-

lagt en leveringsplikt til anleggene.
I storhetstiden på 70-tallet var det

mer enn 100 filetanlegg i Nord-Norge.
Nesten halvparten av dem i Finnmark.
Med oppbyggingen ble det også ifølge
forskerne etablert en samfunnskon-
trakt der bedriftene og trålerne de eide
ble stående som en garantist for syssel-
setting og bosetting i distriktene.
(ANB-NTB)

Tradisjonelt har nordmøringen
vært «den fattige» i Møre og
Romsdal. Men hovedsakelig
takket være oljenæringen vok-
ser nå kjøpekraften hurtig,
særlig på ytre Nordmøre.

Gapet minker � I 2008 had-
de medianhusholdningen i
Kristiansund en inntekt etter
skatt på 380.000 kroner, 28.000
kroner bak Molde og 18.000 bak
Ålesund. To år senere – etter at
den verste finanskrisen var
overstått – var gapet opp til de
to andre Mørebyene redusert
til henholdsvis 18.000 og 13.000
kroner, viser tall fra Statistisk
Sentralbyrå.

Median husholdningsinntekt
er den midterste inntekten av
alle inntekter sortert i stigende
eller synkende rekkefølge. I
SSBs tallmateriale inngår alle
innbyggere, også uføre, ledige
og andre på trygd. Det eneste
som er holdt utenfor er studen-
ter og de eldre på aldershjem.
Årsaken til at Tidens Krav har
valgt å ta utgangspunkt i 2008
er at det er det første året som
gir sammenlignbare tall for
Kristiansund etter sammenslå-
ingen med Frei.

SSB-tallene for 2011 foreligger
ikke før mot slutten av året.
Trolig har inntektsutviklingen
mellom mørebyene jevnet seg
mer ut siden 2010. Estimerer
man samme forskjeller i pro-
sentvis vekst de nærmeste
årene, vil nemlig Kristiansund
– i opphetede sykehusdebatter
på Rbnett ofte benevnt som
«sosialkontoret» – passere Mol-
de allerede i 2014. 

Høyt i Averøy � Interessant
for de som ivrer for en
sammenslåing av Kristiansund
og Averøy, er at det vil føre til
at gjennomsnittsinntekten vil
øke ytterligere. Median hus-
holdningsinntekt i Averøy lå i
2010 hele 43.000 kroner over til-
svarende i Kristiansund. 

Averøy hadde en særlig sterk
utvikling for par med barn,
hvor inntekten vokste med
over syv prosent fra 2008. Her
ble Averøy bare slått av barne-
familier i det økonomisk hardt
prøvede Gjemnes. De hadde en
inntektsvekst etter skatt på
hele 10,1 prosent.

Høyest vekst målt for alle
husholdninger på Nordmøre
hadde Halsa med 8,2 prosent.

I motsatt ende viser tallene at
verkskommunen Sunndal ikke
kom like godt gjennom finans-
krisen. Der falt faktisk median
husholdningsinntekt med 0,75
prosent fra 2008 til 2010.

Oljesmurt � Inntektsutvik-
lingen på ytre Nordmøre følger
derimot et mønster fra andre
oljesmurte regioner i Norge.
Median husholdningsinntekt
for par med barn i Stavanger
var i 2010 hele 755.000 kroner,
men en rekke nabokommuner
nyter vel så høy vekst. Innbyg-
gerne i Stavanger-regionen er
nå i ferd med å fravriste befolk-

ningen i Asker og Bærum hege-
moniet som Norges best betal-
te. 

I Hammerfest har Snøhvit-
utbyggingen ført til en inn-
tektsvekst etter skatt på opptil
30 prosent fra 2005 til 2010, skri-
ver VG. Der hadde et par med
barn 719.000 kroner å rutte med
i 2010. Tilsvarende tall i Kris-
tiansund var 673.000 kroner.

Høyinntektsgrupper �

Sammenligner man inntekts-
grupper, viser det seg at det er
høyinntektsgruppen med en
samlet bruttoinntekt på over
750.000 kroner som vokser mest
i Kristiansund. I 2006 – før
sammenslåingen med Frei –
utgjorde denne gruppen 17 pro-

sent av alle byens husstander,
mot 21 prosent i Ålesund og 23
prosent i Molde.

I 2010 hadde gruppen vokst til
å utgjøre hele 30 prosent av
husstandene. Tilsvarende tall i
Ålesund og Molde var 34 pro-
sent.

Tall fra SSB viser at summen
av personer over 17 år som had-
de en brutto årsinntekt inntil
500.000 kroner, var tilnærmet
uforandret i de tre mørebyene
fra 2008 til 2010. I Ålesund vok-
ste gruppen som tjente mer enn
500.000 kroner med 1108 perso-
ner i perioden, i Kristiansund
med 617 og i Molde med 587.  

ARILD MYHRE
arild.myhre@tk.no

Etter å ha sett hva arbeidsplas-
ser i oljenæringen har gjort
med kjøpekraften i Stavanger-
regionen kan det ha skapt en
forventning om en lignende til-
flyttings- og inntektsutvikling i
Kristiansund. 

– Oljestempelet er et godt
stempel, det. Jeg er helt overbe-

Leder: Pål Farstad i Kristiansund kommunes næringsutvalg mener sterk inntektsutviklingen har vært et av de underliggende kriteriene for sta    

LEDER Pål Farstad i kom-
munens næringsutvalg
tror Kristiansund kan tak-
ke «oljestempelet» for mye
av den massive utbygging-
en av varehandels- og ser-
vicetilbudet i byen.

– Oljestempele

Kjøpe
FRA 2008 til 2010 vok-
ste median hushold-
ningsinntekt i Kristian-
sund med over seks pro-
sent. Det var nær det
dobbelte av inntekts-
veksten i nabobyen 
Molde.

Kristiansund tar kraftig innpå Ålesund og Molde

Dobbelt så høy innt

MANDAG
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Nærhet til fisken ikke lenger en fordel

TROMSØ: Mysteriet er ikke at havet koker av fisk

mens landanleggene i Nord-Norge sliter.

Mysteriet er at det fortsatt er liv i filetanleggene

på kysten.

Det hevder forskere ved Norges fiskerihøgskole

og Nofima i en vitenskapelig artikkel som ser på

hvorfor utviklingen i filetindustrien framstår som

en sammenhengende krise. Dette gjelder

spesielt i Finnmark som for 30 år siden hadde 44

anlegg, mot sju i dag.

Paradokset forskerne Bjørn-Petter Finstad, Edgar

Henriksen og Petter Holm griper fatt i er at

fiskeindustrien sliter mer enn noensinne, mens

fiskere tar rekordfangster i havet utenfor.

De ser på den historiske begrunnelsen for å

bygge opp en fiskeindustri etter krigen, med

modernisering av Finnmark og posisjonering i et

uregulert fiske som mål. En storstilt utbygging av

filetindustri ble sett som nøkkelen for å løfte

Nord-Norge ut av fattigdom etter andre

verdenskrig. Sjenerøse støtteordninger ble

etablert for en industri som var beskyttet av et

eksportmonopol, og som til enhver tid hadde

overkapasitet. Anleggene fikk lov til å kjøpe

trålere for å sikre en jevn råstofftilgang. Trålerne

ble underlagt en leveringsplikt til anleggene.

I storhetstiden på 70-tallet var det mer enn 100

filetanlegg i Nord-Norge. Nesten halvparten av

dem i Finnmark. Med oppbyggingen ble det også

ifølge forskerne etablert en samfunnskontrakt der

bedriftene og trålerne de eide ble stående som

en garantist for sysselsetting og bosetting i

distriktene. (ANB-NTB)

© Tidens Krav
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Mysteriet er ikke at
havet koker av fisk
mens landanleggene
i Nord-Norge sliter.
Mysteriet er at det
fortsatt er liv i filet-
anleggene på kys-
ten. 

Det hevder forskere ved Norges
fiskerihøgskole og Nofima i en vi-
tenskapelig artikkel som ser på
hvorfor utviklingen i filetindustri-
en framstår som en sammenheng-
ende krise. Dette gjelder spesielt i
Finnmark som for 30 år siden had-
de 44 anlegg, mot sju i dag.

Nøkkel til velstand
Paradokset forskerne Bjørn-Pet-
ter Finstad, Edgar Henriksen og
Petter Holm griper fatt i er at fis-
keindustrien sliter mer enn noens-
inne, mens fiskere tar rekordfang-
ster i havet utenfor. 

De ser på den historiske be-
grunnelsen for å bygge opp en fis-
keindustri etter krigen, med mo-
dernisering av Finnmark og posi-
sjonering i et uregulert fiske som
mål. En storstilt utbygging av fi-
letindustri ble sett som nøkkelen
for å løfte Nord-Norge ut av fat-
tigdom etter andre verdenskrig. 

Sjenerøse støtteordninger ble
etablert for en industri som var
beskyttet av et eksportmonopol,
og som til enhver tid hadde
overkapasitet. Anleggene fikk
lov til å kjøpe trålere for å sikre
en jevn råstofftilgang. Trålerne
ble underlagt en leveringsplikt
til anleggene.

Samfunnskontrakt
I storhetstiden på 70-tallet var det
mer enn 100 filetanlegg i Nord-
Norge. Nesten halvparten av dem
i Finnmark. Med oppbyggingen
ble det også ifølge forskerne eta-
blert en samfunnskontrakt der be-
driftene og trålerne de eide ble stå-
ende som en garantist for syssel-
setting og bosetting i distriktene. 

Finnmarks ensidige avhengig-
het av denne sektoren har gitt
grunnlag for en systematisk sam-
funnsmessig og politisk mobilise-
ring for å beskytte denne sektoren
når den har vært under press, skri-
ver forfatterne i rapporten, som er
offentliggjort i tidsskriftet Øko-
nomisk fiskeriforskning.

Står sterkt
Selv i dag represente-
rer fiskeindustrien
mer enn halvparten
av industrisysselset-
tingen i Finnmark.
Når Kjell Inge Røk-
kes fiskeriselskap
Aker Seafoods mø-
ter storm når det ut-
fordrer en leve-
ringsplikt for sine
trålere, er det ifølge
artikkelforfatterne
et uttrykk for hvor
sterkt samfunns-
kontrakten fortsatt
står. 

– Brudd på leve-
ringsplikten for-
stås ikke bare som
et svik mot bedrif-
ten, men også som
et svik mot kyst-
samfunnet der be-
driften befinner
seg, slår forskerne
fast.

Mistet fortrinn
Men i takt med at
subsidieordning-
ene er bygget ned
og fjernet har
også fiskerinæ-
ringa blitt mer
g l o b a l i s e r t .
Lave fraktkost-
nader gjør det mer lønnsomt å
frakte fisk til Kina for foredling
enn å foredle den på land i Nord-
Norge. 

– Nærheten til fiskerifeltene,
selve grunnlaget for bosetting og
samfunnsutvikling på norskekys-
ten er ikke lenger et komparativt
fortrinn, heter det i artikkelen.

For enkelt
Det blir likevel for enkelt å skylde
på dårlig lønnsomhet. Forskerne
identifiserer flere nøkkelfaktorer
som er avgjørende for at utvik-
lingen i fiskeindustrien framstår
som en sammenhengende krise. 
■ Sterk konkurranse i marke-
dene. 
■ Bortfall av subsidier. 
■ Uthuling av trålernes leverings-
plikt. 
■ Globalisering av handel og pro-
duksjon med fiskevarer. 
■ Et høyt norsk kostnadsnivå. 

Når krisen blir permanent, skyl-
des det ikke lønnsomhetsproble-
met i dag, men misforholdet
mellom de økonomiske rammebe-
tingelsene filetbedriftene arbeider
under, og de forventninger som
stilles til dem, heter det i artikke-
len. 

NÆRING I MOTBAKKE: I storhetstiden på 70-tallet var det mer enn 100 filetanlegg i Nord-Norg e. Nå sliter fiskeindustrien  i 

Telefon:
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@nordlys.no
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Fakta
■ Aker Seafoods høster poli-tisk storm når de vil leggened sine industrianlegg iHammerfest i Finnmark ogpå Melbu i Nordland. 
■ Reaksjonene var ogsåsvært sterke da selskapet ifjor høst varslet at de villeskille rederidrift og landin-dustri fra hverandre i to sel-skaper.

■ Forskere i Tromsø har settpå hvorfor fiskeindustrien serut til å befinne seg i evig kri-se, og hvorfor reaksjoneneblir så sterke når anlegg skallegges ned.
■ De peker på at fiskeindus-trien har en «samfunnskon-trakt» med lokalsamfunne-ne. Bedriftene ble byggetopp for å modernisere Nord-Norge.  

■ I storhetstiden på 1970-tallet var det mer enn 100 fa-brikker i Nord-Norge somproduserte fiskefilet.
■ I Finnmark har filetproduk-sjonen vært tyngre og størreenn i Nordland og Troms.Ved inngangen til 80-talletvar det 44 anlegg i Finnmark.I dag er det sju. 

Havet langs kysten koker av fisk – og det 
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 landsdelen mer enn noensinne. Det er konklusjonen til forskere ved Norges fiskerihøgskole og Nofima. Foto:  Inge Wahl

Staten må slutte å plyndre
Avinor og heller la dem
bygge ut flyplasser tom
Langnes, mener Øyvind
Korsberg (Frp).

I dag møte fylkesrådsle-
der i Troms Pia Svensgård
Avinor for å få dem til å utvi-
de Tromsø Lufthavn Lang-

nes.
– Det er bra at Svends-

gård tar denne kampen, sier
politisk motstander Øyvind
Korsberg i Fremskrittsparti-
et.

Han peker på at Langnes
for lengst har sprengt kapa-
siteten og at flyplassen er
overmoden for utvidelse.

Staten forsyner seg
– Vi har kjempet for dette
flere ganger og vil konkret
foreslå sak om utvidelse til
årets statsbudsjett, sier
Korsberg.

I samme slengen langer
han ut mot den rødgrønne
regjeringen:

– Samtidig må vi få slutt
på at staten så grådig forsy-
ner seg av Avinors over-
skudd, og heller lar dem be-
holde midler til å utvide og
vedlikeholde flyplassene
sine rundt om i landet.

NORDLYS på lørdag

– Flyplassen må bygges ut

Visste du at
CLAUS ARNE KLAUSEN,
Kveldrovegen 28, 9007
Tromsø, er slettet i foretaks-
registeret.

HARSTAD SPYLESERVICE
AS, Bergsodden 10, 9403
Harstad, er nyregistrert i fore-
taksregisteret. Formål: Slam
og spyleservice og håndte-
ring av spesialavfall. Samt an-
dre produkter/tjenester som
naturlig hører sammen med
dette. Daglig leder: Per-Mar-
tin Haugland Klaussen. Ørjan
Ursin, Kilhusveien (styrets le-
der). Styremedlem: Per-Mar-
tin Haugland Klaussen, Ro-
ger Nilsen, Birger Johan The-
odorsen. Varamedlem: Ca-
milla Eliseussen

JAN JOHANSEN TRAFIKK-
SKOLE AS, Dueveien 12,
9015 Tromsø, er nyregistrert
i foretaksregisteret. Formål:
Drift av trafikkskole i klas-
sene A - B - BE. Daglig leder:
Jan Geir Johansen. Jan Geir
Johansen (styrets leder), Va-
ramedlem: Dan-Gøran Jo-
hansen

Ved NORD-TROMS TING-
RETT er det åpnet konkurs i
boet til KARLSTAD ARNE NI-
KOLAI, 9020 Tromsdalen.
Bransje: Enheten er slettet.
Krav i boet meldes bostyrer,
Adv. Kurt Hamnes, Postboks
1164 Sentrum, 9262 TROM-
SØ, E-post kurt@barentz.no
innen 10.09.2012. Fristda-
gen er 27.06.2012. Første
skiftesamling blir holdt
17.09.2012 kl. 10:00 i Nord-
Troms tingrett, sal 04, Fr.
Nansens plass, Tromsø. Alle
henvendelser om konkursen
rettes til bostyrer Adv. Kurt
Hamnes.

Ved NORD-TROMS TING-
RETT er bobehandlingen inn-
stilt i boet til  SVETLANA
LARSEN , Hjalmar Johansens
Gate 183, 9007 Tromsø fordi
boets midler ikke kan dekke
omkostningene ved fortsatt
behandling, jfr. konkursloven
§135.

MALANGEN FYSIOTERAPI
AS, Hestnes, 9055 Meistervik
i Balsfjord kommune. For-
mål: Drive fysioterapitje-
nenste (behandling, trening,
veiledning). Daglig leder: Eli-
sabeth Klaussen. Elisabeth
Klaussen (styrets leder). Va-
ramedlem: Jørn Hansen.

M A N N S K A P S U T S T Y R
HANS-CHRISTIAN VESTER-
GAARD, Skippergata 4 A,
9008 Tromsø , er nyregistrert
i foretaksregisteret. Formål:
Nettbasert salg av mann-
skapsutstyr til fiskeriflåten.
Innehaver: Hans-Christian
Vestergaard.

blir landet rekordfangster, men

RIEN SLITER

Mysteriet er ikke at havet koker av fisk mens

landanleggene i Nord-Norge sliter. Mysteriet er at

det fortsatt er liv i filetanleggene på kysten.

Det hevder forskere ved Norges fiskerihøgskole

og Nofima i en vitenskapelig artikkel som ser på

hvorfor utviklingen i filetindustrien framstår som

en sammenhengende krise. Dette gjelder

spesielt i Finnmark som for 30 år siden hadde 44

anlegg, mot sju i dag.

Nøkkel til velstand

Paradokset forskerne Bjørn-Petter Finstad, Edgar

Henriksen og Petter Holm griper fatt i er at

fiskeindustrien sliter mer enn noensinne, mens

fiskere tar rekordfangster i havet utenfor.

De ser på den historiske begrunnelsen for å

bygge opp en fiskeindustri etter krigen, med

modernisering av Finnmark og posisjonering i et

uregulert fiske som mål. En storstilt utbygging av

filetindustri ble sett som nøkkelen for å løfte

Nord-Norge ut av fattigdom etter andre

verdenskrig.

Sjenerøse støtteordninger ble etablert for en

industri som var beskyttet av et eksportmonopol,

og som til enhver tid hadde overkapasitet.

Anleggene fikk lov til å kjøpe trålere for å sikre en

jevn råstofftilgang. Trålerne ble underlagt en

leveringsplikt til anleggene.

Samfunnskontrakt

I storhetstiden på 70-tallet var det mer enn 100

filetanlegg i Nord-Norge. Nesten halvparten av

dem i Finnmark. Med oppbyggingen ble det også

ifølge forskerne etablert en samfunnskontrakt der

bedriftene og trålerne de eide ble stående som

en garantist for sysselsetting og bosetting i

distriktene.

Finnmarks ensidige avhengighet av denne

sektoren har gitt grunnlag for en systematisk

samfunnsmessig og politisk mobilisering for å beskytte

denne sektoren når den har vært under press, skriver

forfatterne i rapporten, som er offentliggjort i tidsskriftet

Økonomisk fiskeriforskning.

Står sterkt

Selv i dag representerer fiskeindustrien mer enn

halvparten av industrisysselsettingen i Finnmark. Når

Kjell Inge Røkkes fiskeriselskap Aker Seafoods møter

storm når det utfordrer en leveringsplikt for sine trålere,

er det ifølge artikkelforfatterne et uttrykk for hvor sterkt

samfunnskontrakten fortsatt står.

- Brudd på leveringsplikten forstås ikke bare som et svik

mot bedriften, men også som et svik mot kystsamfunnet

der bedriften befinner seg, slår forskerne fast.

Mistet fortrinn

Men i takt med at subsidieordningene er bygget ned og

fjernet har også fiskerinæringa blitt mer globalisert. Lave

fraktkostnader gjør det mer lønnsomt å frakte fisk til

Kina for foredling enn å foredle den på land i Nord-

Norge.

- Nærheten til fiskerifeltene, selve grunnlaget for

bosetting og samfunnsutvikling på norskekysten er ikke

lenger et komparativt fortrinn, heter det i artikkelen.

For enkelt
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Det blir likevel for enkelt å skylde på dårlig

lønnsomhet. Forskerne identifiserer flere

nøkkelfaktorer som er avgjørende for at

utviklingen i fiskeindustrien framstår som en

sammenhengende krise.

 Sterk konkurranse i markedene.

 Bortfall av subsidier.

 Uthuling av trålernes leveringsplikt.

 Globalisering av handel og produksjon med

fiskevarer.

 Et høyt norsk kostnadsnivå.

Når krisen blir permanent, skyldes det ikke

lønnsomhetsproblemet i dag, men misforholdet

mellom de økonomiske rammebetingelsene

filetbedriftene arbeider under, og de forventninger

som stilles til dem, heter det i artikkelen.

Fakta

 Aker Seafoods høster politisk storm når de vil

legge ned sine industrianlegg i Hammerfest i

Finnmark og på Melbu i Nordland.

 Reaksjonene var også svært sterke da selskapet

i fjor høst varslet at de ville skille rederidrift og

landindustri fra hverandre i to selskaper.

 Forskere i Tromsø har sett på hvorfor fiskeindustrien ser

ut til å befinne seg i evig krise, og hvorfor reaksjonene

blir så sterke når anlegg skal legges ned.

 De peker på at fiskeindustrien har en

«samfunnskontrakt» med lokalsamfunnene. Bedriftene

ble bygget opp for å modernisere Nord-Norge.

 I storhetstiden på 1970-tallet var det mer enn 100

fabrikker i Nord-Norge som produserte fiskefilet.

 I Finnmark har filetproduksjonen vært tyngre og større

enn i Nordland og Troms. Ved inngangen til 80-tallet var

det 44 anlegg i Finnmark. I dag er det sju.

Bildetekst: NÆRING I MOTBAKKE: I storhetstiden på 70-

tallet var det mer enn 100 filetanlegg i Nord-Norg e. Nå

sliter fiskeindustrien ilandsdelen mer enn noensinne.

Det er konklusjonen til forskere ved Norges

fiskerihøgskole og Nofima.

© Nordlys
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Nærhet til fisken ikke lenger en fordel
Fremover. Publisert på trykk 13.08.2012. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Jan-Morten Bjørnbakk. Side: 21.
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Mysteriet er ikke at havet
koker av fisk mens lan-
danleggene i Nord-Norge
sliter. Mysteriet er at det
fortsatt er liv i filetanleg-
gene på kysten. 
Jan-Morten Bjørnbakk
redaksjon@fremover.no

Det hevder forskere ved
Norges fiskerihøgskole og
Nofima i en vitenskapelig
artikkel som ser på hvorfor
utviklingen i filetindustri-
en framstår som en
sammenhengende krise.
Dette gjelder spesielt i
Finnmark som for 30 år si-
den hadde 44 anlegg, mot
sju i dag.

Nøkkel til velstand
Paradokset forskerne
Bjørn-Petter Finstad, Ed-
gar Henriksen og Petter
Holm griper fatt i er at fis-
keindustrien sliter mer enn
noensinne, mens fiskere tar
rekordfangster i havet uten-
for. 

De ser på den historiske
begrunnelsen for å bygge
opp en fiskeindustri etter
krigen, med modernisering
av Finnmark og posisjone-
ring i et uregulert fiske som
mål. En storstilt utbygging
av filetindustri ble sett som
nøkkelen for å løfte Nord-
Norge ut av fattigdom etter
andre verdenskrig. 

Sjenerøse støtteordning-
er ble etablert for en indus-
tri som var beskyttet av et
eksportmonopol, og som til
enhver tid hadde overkapa-
sitet. Anleggene fikk lov til
å kjøpe trålere for å sikre en
jevn råstofftilgang. Tråler-
ne ble underlagt en leve-
ringsplikt til anleggene.

Samfunnskontrakt
I storhetstiden på 70-tallet
var det mer enn 100 filetan-
legg i Nord-Norge. Nesten
halvparten av dem i Finn-
mark. Med oppbyggingen
ble det også ifølge forsker-
ne etablert en samfunns-
kontrakt der bedriftene og
trålerne de eide ble stående
som en garantist for syssel-
setting og bosetting i dis-
triktene. 

Finnmarks ensidige av-
hengighet av denne sekto-
ren har gitt grunnlag for en
systematisk samfunnsmes-
sig og politisk mobilisering
for å beskytte denne sekto-
ren når den har vært under
press, skriver forfatterne i

rapporten, som er offentlig-
gjort i tidsskriftet Økono-
misk fiskeriforskning.

Står sterkt
Selv i dag representerer fis-
keindustrien mer enn halv-
parten av industrisysselset-
tingen i Finnmark. Når
Kjell Inge Røkkes fiskeri-
selskap Aker Seafoods mø-
ter storm når det utfordrer
en leveringsplikt for sine
trålere, er det ifølge artik-
kelforfatterne et uttrykk for
hvor sterkt samfunnskon-
trakten fortsatt står. 

– Brudd på leverings-
plikten forstås ikke bare
som et svik mot bedriften,
men også som et svik mot
kystsamfunnet der bedrif-
ten befinner seg, slår for-
skerne fast.

Mistet fortrinn
Men i takt med at subsidie-
ordningene er bygget ned
og fjernet har også fiskeri-
næringa blitt mer globali-
sert. Lave fraktkostnader
gjør det mer lønnsomt å
frakte fisk til Kina for
foredling enn å foredle den
på land i Nord-Norge. 

– Nærheten til fiskerifel-
tene, selve grunnlaget for
bosetting og samfunnsut-
vikling på norskekysten er
ikke lenger et komparativt
fortrinn, heter det i artikke-
len.

For enkelt
Det blir likevel for enkelt å
skylde på dårlig lønnsom-
het. Forskerne identifiserer
flere nøkkelfaktorer som er
avgjørende for at utvikling-
en i fiskeindustrien fram-
står som en sammenheng-
ende krise. 
■ Sterk konkurranse i mar-
kedene. 
■ Bortfall av subsidier. 
■ Uthuling av trålernes le-
veringsplikt. 
■ Globalisering av handel
og produksjon med fiske-
varer. 
■ Et høyt norsk kostnads-
nivå. 

Når krisen blir perma-
nent, skyldes det ikke
lønnsomhetsproblemet i
dag, men misforholdet
mellom de økonomiske
rammebetingelsene filetbe-
driftene arbeider under, og
de forventninger som stil-
les til dem, heter det i artik-
kelen. 

(ANB-NTB) 

Nærhet til fisken
ikke lenger en fordel

MY FISK, MEN: Forskere mener det er et mysterium at det
fortsatt er liv i filetanlegg i Nord-Norge.

Mysteriet er ikke at havet koker av fisk mens

landanleggene i Nord-Norge sliter. Mysteriet er at

det fortsatt er liv i filetanleggene på kysten.

Det hevder forskere ved Norges fiskerihøgskole

og Nofima i en vitenskapelig artikkel som ser på

hvorfor utviklingen i filetindustrien framstår som

en sammenhengende krise. Dette gjelder

spesielt i Finnmark som for 30 år siden hadde 44

anlegg, mot sju i dag.

Nøkkel til velstand

Paradokset forskerne Bjørn-Petter Finstad, Edgar

Henriksen og Petter Holm griper fatt i er at

fiskeindustrien sliter mer enn noensinne, mens

fiskere tar rekordfangster i havet utenfor.

De ser på den historiske begrunnelsen for å

bygge opp en fiskeindustri etter krigen, med

modernisering av Finnmark og posisjonering i et

uregulert fiske som mål. En storstilt utbygging av

filetindustri ble sett som nøkkelen for å løfte

Nord-Norge ut av fattigdom etter andre

verdenskrig.

Sjenerøse støtteordninger ble etablert for en

industri som var beskyttet av et eksportmonopol,

og som til enhver tid hadde overkapasitet.

Anleggene fikk lov til å kjøpe trålere for å sikre en

jevn råstofftilgang. Trålerne ble underlagt en

leveringsplikt til anleggene.

Samfunnskontrakt

I storhetstiden på 70-tallet var det mer enn 100

filetanlegg i Nord-Norge. Nesten halvparten av

dem i Finnmark. Med oppbyggingen ble det også

ifølge forskerne etablert en samfunnskontrakt der

bedriftene og trålerne de eide ble stående som

en garantist for sysselsetting og bosetting i

distriktene.

Finnmarks ensidige avhengighet av denne

sektoren har gitt grunnlag for en systematisk

samfunnsmessig og politisk mobilisering for å

beskytte denne sektoren når den har vært under

press, skriver forfatterne i rapporten, som er

offentliggjort i tidsskriftet Økonomisk fiskeriforskning.

Står sterkt

Selv i dag representerer fiskeindustrien mer enn

halvparten av industrisysselsettingen i Finnmark. Når

Kjell Inge Røkkes fiskeriselskap Aker Seafoods møter

storm når det utfordrer en leveringsplikt for sine trålere,

er det ifølge artikkelforfatterne et uttrykk for hvor sterkt

samfunnskontrakten fortsatt står.

- Brudd på leveringsplikten forstås ikke bare som et svik

mot bedriften, men også som et svik mot kystsamfunnet

der bedriften befinner seg, slår forskerne fast.

Mistet fortrinn

Men i takt med at subsidieordningene er bygget ned og

fjernet har også fiskerinæringa blitt mer globalisert. Lave

fraktkostnader gjør det mer lønnsomt å frakte fisk til

Kina for foredling enn å foredle den på land i Nord-

Norge.
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- Nærheten til fiskerifeltene, selve grunnlaget for

bosetting og samfunnsutvikling på norskekysten

er ikke lenger et komparativt fortrinn, heter det i

artikkelen.

For enkelt

Det blir likevel for enkelt å skylde på dårlig

lønnsomhet. Forskerne identifiserer flere

nøkkelfaktorer som er avgjørende for at

utviklingen i fiskeindustrien fram-står som en

sammenhengende krise.

 Sterk konkurranse i markedene.

 Bortfall av subsidier.

 Uthuling av trålernes leveringsplikt.

 Globalisering av handel og produksjon med

fiskevarer.

 Et høyt norsk kostnadsnivå.

Når krisen blir permanent, skyldes det ikke

lønnsomhetsproblemet i dag, men misforholdet mellom

de økonomiske rammebetingelsene filetbedriftene

arbeider under, og de forventninger som stilles til dem,

heter det i artikkelen.

(ANB-NTB)

Bildetekst: MY FISK, MEN: Forskere mener det er et

mysterium at det fortsatt er liv i filetanlegg i Nord-Norge.

© Fremover
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Filetindustrien i dyp krise
Trønder-Avisa. Publisert på trykk 13.08.2012. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 11.
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2850n komme deg hvor som helst, sier Gudrun Austli om sin motivasjon for å være i filmbransjen. FOTO: GUNN MAGNI GALAAEN

illefilm i 2014
nå, er det ikke mulig å lage seg 
et levebrød. 

– Men man får kontinuitet og 
trening på å lage film. Dessuten 
er det viktig å lage film som kom-
mer utenfor Norge, mener hun. 
Kortfilmene er også en måte å 
markedsføre seg overfor de større 
prosjektene. 

– Spillefilmer er det vanskelig 
å lage. Du trenger mye penger for 
å lage norsk spillefilm, sier hun. 

Austli har ingen mål om å bli 
rik på å lage film. 

– Målet er å gjøre noe du sy-
nes er artig. Du må være kreativ 
og konkret samtidig, sier hun. 
Austli mener den viktigste grun-
nen til at hun etablerer firma, er 
at da har hun større kontroll på 
prosjektene selv. 

Ny spillefilm
Den første trønderske spillefil-
men er «Jag etter vind». Den er 
innspilt på Stokkøya i Åfjord av 
det oslobaserte filmselskapet 
Motlys. Det er trønderduoen 

Rune Denstad Langlo og Brede 
Hovland som står for manus, regi 
og produksjon.
Filmen har et budsjett på 20 mil-
lioner, og er klar for visning i 
mars neste år.

Bra for miljøet
Daglig leder Solvor Amdal i 
Midtnorsk filmsenter sier det er 
viktig for filmmiljøet i regionen 
at Gudrun Austli etablerer seg i 
Snåsa. 

– Jeg vet om mange selskaper 
som ønsker en slik kompetanse 
som Gudrun har. Derfor håper 
jeg hun kan bidra i andres pro-
duksjoner også, sier Amdal. 

Over hele landet finnes det 
regionale filmsentre. De finansi-
erer dokumentar- og kortfilmer 
som produseres i regionen. 

– Dette er midler som film-
miljøet i Oslo ikke har. VI er opp-
tatt av å bygge opp miljøet her i 
Midt-Norge. Derfor håper jeg at 
Gudrun også flytter hjem etter 
hvert, sier Amdal. 

Gudrun Austli (32)
■ Filmprodusent, opprinnelig fra 

Snåsa.
■ Har jobbet på heltid i bransjen 

siden 2005.
■ Er uteksaminert fra produsent-

linja på den norske Filmhøg-
skolen på Lillehammer.

■ Var produsent på den Oscar-
nominerte kortfilmen «Tuba 
Atlantic». Samme film vant i 
kåringen av student-Oscar i 
fjor. 

■ Nå er hun aktuell med kort-
filmen «Prematur». Den vant 
pris på Minimalen i Trondheim 
i vår, og er nå nominert til 
Amandaprisen. I september er 
den med i kåringen av beste 
nordiske kortfilm. 

■ Etablerer filmselskapet Re-
venka AS på Snåsa. Målet er å 
produsere mer trøndersk film.

■ FAKTA

1952-2012

Næringslivsansvarlig i Trønder-Avisa er Espen Leirset. Han 
nås på tlf: 413 06 708, e-post: espen.leirset@t-a.no. Tips eller 
kommentarer om næringsliv i Nord-Trøndelag kan sendes til 
redaksjonen@t-a.no eller per brev til Trønder-Avisa, postboks 
2590, 7738 Steinkjer. Sentralbordet nås på telefon: 07412.
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TROMSØ: Mysteriet er ikke at havet 
koker av fisk mens landanleggene 
i Nord-Norge sliter. Mysteriet er at 
det fortsatt er liv i filetanleggene 
på kysten.

Det hevder forskere ved Norges 
fiskerihøgskole og Nofima i en vi-
tenskapelig artikkel som ser på 
hvorfor utviklingen i filetindustrien 
framstår som en sammenhengende 
krise. 

Dette gjelder spesielt i Finnmark 
som for 30 år siden hadde 44 an-
legg, mot sju i dag.

Paradokset forskerne Bjørn-Pet-
ter Finstad, Edgar Henriksen og Pet-

ter Holm griper fatt i er at fiskein-
dustrien sliter mer enn noensinne, 
mens fiskere tar rekordfangster i 
havet utenfor.

I takt med at subsidieordnin-
gene er bygget ned og fjernet har 
også fiskerinæringa blitt mer globa-
lisert. Lave fraktkostnader gjør det 
mer lønnsomt å frakte fisk til Kina 
for foredling enn å foredle den på 
land i Nord-Norge.

– Nærheten til fiskerifeltene, 
selve grunnlaget for bosetting og 
samfunnsutvikling på norskekysten 
er ikke lenger et komparativt for-
trinn, heter det i artikkelen. (NTB)

Filetindustrien i dyp krise

TROMSØ: Mysteriet er ikke at havet koker av fisk

mens landanleggene i Nord-Norge sliter.

Mysteriet er at det fortsatt er liv i filetanleggene

på kysten.

Det hevder forskere ved Norges fiskerihøgskole

og Nofima i en vitenskapelig artikkel som ser på

hvorfor utviklingen i filetindustrien framstår som

en sammenhengende krise.

Dette gjelder spesielt i Finnmark som for 30 år

siden hadde 44 anlegg, mot sju i dag.

Paradokset forskerne Bjørn-Petter Finstad, Edgar

Henriksen og Petter Holm griper fatt i er at

fiskeindustrien sliter mer enn noensinne, mens

fiskere tar rekordfangster i havet utenfor.

I takt med at subsidieordningene er bygget ned

og fjernet har også fiskerinæringa blitt mer

globalisert. Lave fraktkostnader gjør det mer

lønnsomt å frakte fisk til Kina for foredling enn å

foredle den på land i Nord-Norge.

- Nærheten til fiskerifeltene, selve grunnlaget for

bosetting og samfunnsutvikling på norskekysten

er ikke lenger et komparativt fortrinn, heter det i

artikkelen. (NTB)
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Fiskeindustri sliter i nord
Klassekampen 1. Publisert på trykk 13.08.2012. Profil: Nofima faglig.
Av Jan-Morten Bjørnbakk.

SLITER: Mysteriet er ikke at havet koker av fisk

mens landanleggene i Nord-Norge sliter.

Mysteriet er at det fortsatt er liv i filetanleggene

på kysten.

Det hevder forskere ved Norges fiskerihøgskole

og Nofima i en vitenskapelig artikkel som ser på

hvorfor utviklingen i filetindustrien framstår som

en sammenhengende krise. Dette gjelder

spesielt i Finnmark som for 30 år siden hadde 44

anlegg, mot sju i dag.

Nøkkel til velstand

Paradokset forskerne Bjørn-Petter Finstad, Edgar

Henriksen og Petter Holm griper fatt i er at

fiskeindustrien sliter mer enn noensinne, mens

fiskere tar rekordfangster i havet utenfor.

De ser på den historiske begrunnelsen for å

bygge opp en fiskeindustri etter krigen, med

modernisering av Finnmark og posisjonering i et

uregulert fiske som mål. En storstilt utbygging av

filetindustri ble sett som nøkkelen for å løfte

Nord-Norge ut av fattigdom etter andre

verdenskrig.

Sjenerøse støtteordninger ble etablert for en

industri som var beskyttet av et eksportmonopol,

og som til enhver tid hadde overkapasitet.

Anleggene fikk lov til å kjøpe trålere for å sikre en

jevn råstofftilgang. Trålerne ble underlagt en

leveringsplikt til anleggene.

Samfunnskontrakt

I storhetstiden på 70-tallet var det mer enn 100

filetanlegg i Nord-Norge, nesten halvparten av

dem i Finnmark. Med oppbyggingen ble det også

ifølge forskerne etablert en samfunnskontrakt der

bedriftene og trålerne de eide ble stående som

en garantist for sysselsetting og bosetting i

distriktene.

Finnmarks ensidige avhengighet av denne

sektoren har gitt grunnlag for en systematisk

samfunnsmessig og politisk mobilisering for å beskytte

denne sektoren når den har vært under press, skriver

forfatterne i rapporten, som er offentliggjort i tidsskriftet

Økonomisk fiskeriforskning.

Selv i dag representerer fiskeindustrien mer enn

halvparten av industrisysselsettingen i Finnmark. Når

Kjell Inge Røkkes fiskeriselskap Aker Seafoods møter

storm når det utfordrer en leveringsplikt for sine trålere,

er det ifølge artikkelforfatterne et uttrykk for hvor sterkt

samfunnskontrakten fortsatt står.

- Brudd på leveringsplikten forstås ikke bare som et svik

mot bedriften, men også som et svik mot kystsamfunnet

der bedriften befinner seg, slår forskerne fast.

Mistet fortrinn

Men i takt med at subsidieordningene er bygget ned og

fjernet har også fiskerinæringa blitt mer globalisert. Lave

fraktkostnader gjør det mer lønnsomt å frakte fisk til
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Kina for foredling enn å foredle den på land i

Nord-Norge.

- Nærheten til fiskerifeltene, selve grunnlaget for

bosetting og samfunnsutvikling på norskekysten

er ikke lenger et komparativt fortrinn, heter det i

artikkelen.

Det blir likevel for enkelt å skylde på dårlig

lønnsomhet. Forskerne identifiserer flere

nøkkelfaktorer som er avgjørende for at

utviklingen i fiskeindustrien framstår som en

sammenhengende krise.

* Sterk konkurranse i markedene.

* Bortfall av subsidier.

* Uthuling av trålernes leveringsplikt.

* Globalisering av handel og produksjon med fiskevarer.

* Et høyt norsk kostnadsnivå.

Når krisen blir permanent, skyldes det ikke

lønnsomhetsproblemet i dag, men misforholdet mellom

de økonomiske rammebetingelsene filetbedriftene

arbeider under, og de forventninger som stilles til dem,

heter det i artikkelen.©NTB

© Klassekampen
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Nærhet til fisken ingen fordel
Lofotposten. Publisert på nett 12.08.2012 17:02. Profil: Nofima faglig.

Mysteriet er ikke at havet koker av fisk mens

landanleggene i Nord-Norge sliter. Mysteriet er at

det fortsatt er liv i filetanleggene på kysten,

mener forskere. Hva mener du?

Er det et mysterium at havet koker av fisk mens

landanleggene i Nord-Norge sliter? Foto: Bjørn

Hugo Pettersen, ANB Det hevder forskere ved

Norges fiskerihøgskole og Nofima i en

vitenskapelig artikkel som ser på hvorfor

utviklingen i filetindustrien framstår som en

sammenhengende krise. Dette gjelder spesielt i

Finnmark som for 30 år siden hadde 44 anlegg,

mot sju i dag.

Nøkkel til velstand

Paradokset forskerne Bjørn-Petter Finstad, Edgar

Henriksen og Petter Holm griper fatt i er at

fiskeindustrien sliter mer enn noensinne, mens

fiskere tar rekordfangster i havet utenfor.

De ser på den historiske begrunnelsen for å

bygge opp en fiskeindustri etter krigen, med

modernisering av Finnmark og posisjonering i et

uregulert fiske som mål. En storstilt utbygging av

filetindustri ble sett som nøkkelen for å løfte

Nord-Norge ut av fattigdom etter andre

verdenskrig.

Sjenerøse støtteordninger ble etablert for en

industri som var beskyttet av et eksportmonopol,

og som til enhver tid hadde overkapasitet.

Anleggene fikk lov til å kjøpe trålere for å sikre en

jevn råstofftilgang. Trålerne ble underlagt en

leveringsplikt til anleggene.

Samfunnskontrakt

I storhetstiden på 70-tallet var det mer enn 100

filetanlegg i Nord-Norge. Nesten halvparten av

dem i Finnmark. Med oppbyggingen ble det også

ifølge forskerne etablert en samfunnskontrakt der

bedriftene og trålerne de eide ble stående som

en garantist for sysselsetting og bosetting i

distriktene.

Finnmarks ensidige avhengighet av denne
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sektoren har gitt grunnlag for en systematisk

samfunnsmessig og politisk mobilisering for å

beskytte denne sektoren når den har vært under

press, skriver forfatterne i rapporten, som er

offentliggjort i tidsskriftet Økonomisk

fiskeriforskning.

Står sterkt

Selv i dag representerer fiskeindustrien mer enn

halvparten av industrisysselsettingen i Finnmark.

Når Kjell Inge Røkkes fiskeriselskap Aker

Seafoods møter storm når det utfordrer en

leveringsplikt for sine trålere, er det ifølge

artikkelforfatterne et uttrykk for hvor sterkt

samfunnskontrakten fortsatt står.

- Brudd på leveringsplikten forstås ikke bare som

et svik mot bedriften, men også som et svik mot

kystsamfunnet der bedriften befinner seg, slår

forskerne fast.

Mistet fortrinn

Men i takt med at subsidieordningene er bygget

ned og fjernet har også fiskerinæringa blitt mer

globalisert. Lave fraktkostnader gjør det mer

lønnsomt å frakte fisk til Kina for foredling enn å

foredle den på land i Nord-Norge.

- Nærheten til fiskerifeltene, selve grunnlaget for

bosetting og samfunnsutvikling på norskekysten

er ikke lenger et komparativt fortrinn, heter det i

artikkelen.

For enkelt

Det blir likevel for enkelt å skylde på dårlig

lønnsomhet. Forskerne identifiserer flere

nøkkelfaktorer som er avgjørende for at

utviklingen i fiskeindustrien framstår som en

sammenhengende krise.

* Sterk konkurranse i markedene.

* Bortfall av subsidier.

* Uthuling av trålernes leveringsplikt.

* Globalisering av handel og produksjon med

fiskevarer.

* Et høyt norsk kostnadsnivå.

Når krisen blir permanent, skyldes det ikke

lønnsomhetsproblemet i dag, men misforholdet mellom

de økonomiske rammebetingelsene filetbedriftene

arbeider under, og de forventninger som stilles til dem,

heter det i artikkelen. (ANB-NTB)

FAKTA OM FILETINDUSTRIEN

? Aker Seafoods høster politisk storm når de vil legge

ned sine industrianlegg i Hammerfest i Finnmark og på

Melbu i Nordland.

? Reaksjonene var også svært sterke da selskapet i fjor

høst varslet at de ville skille rederidrift og landindustri

fra hverandre i to selskaper.

? Forskere i Tromsø har sett på hvorfor fiskeindustrien

ser ut til å befinne seg i evig krise, og hvorfor

reaksjonene blir så sterke når anlegg skal legges ned.

? De peker på at fiskeindustrien har en

samfunnskontrakt med lokalsamfunnene. Bedriftene ble

bygget opp for å modernisere Nord-Norge.

? I storhetstiden på 1970-tallet var det mer enn 100

fabrikker i Nord-Norge som produserte fiskefilet.

? i Finnmark har filetproduksjonen vært tyngre og større

enn i Nordland og Troms. Ved inngangen til 80-tallet var

det 44 anlegg i Finnmark. I dag er det sju. (ANB-NTB)

© Lofotposten

Se webartikkelen på http://ret.nu/6BqKEw6B

Oversikt over like treff

Nærhet til fisken ingen fordel

Finnmarken 12.08.2012 13:31

Nærhet til fisken ingen fordel

Lofot-Tidende 12.08.2012 13:37

Nærhet til fisken ingen fordel

Finnmark Dagblad 12.08.2012 13:28

Nærhet til fisken ingen fordel

Hardanger Folkeblad 12.08.2012 13:31

Nærhet til fisken ingen fordel

Rana Blad 12.08.2012 13:21

Nærhet til fisken ingen fordel
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Fremover 12.08.2012 13:19

Nærhet til fisken ingen fordel

Halden Arbeiderblad 12.08.2012 14:32

Nærhet til fisken ikke lenger en fordel

NRK Sámi Radio 12.08.2012 09:49

Nærhet til fisken ingen fordel

Avisa Nordhordland 12.08.2012 13:29

Nærhet til fisken ikke lenger en fordel

Nationen 12.08.2012 09:26

Nærhet til fisken ingen fordel

Øyene 12.08.2012 13:40

Nærhet til fisken ingen fordel

Oppland Arbeiderblad 12.08.2012 14:00

Nærhet til fisken ingen fordel

Avisa Nordland 12.08.2012 13:25

Nærhet til fisken ingen fordel

Indre Akershus Blad 12.08.2012 13:42

Nærhet til fisken ingen fordel

Porsgrunns Dagblad 12.08.2012 13:28

Nærhet til fisken ingen fordel

Opdalingen 12.08.2012 13:28

Nærhet til fisken ingen fordel

Namdalsavisa 12.08.2012 13:20

Nærhet til fisken ingen fordel

Vestby Avis 12.08.2012 13:17

Nærhet til fisken ingen fordel

Jarlsberg 12.08.2012 13:25

Nærhet til fisken ingen fordel

Telemarksavisa 12.08.2012 13:29

Havet koker over av fisk - landanleggene sliter

Nordlys 12.08.2012 11:31

Nærhet til fisken ingen fordel

Rogalands Avis 12.08.2012 13:29

Nærhet til fisken ingen fordel

Tidens Krav 12.08.2012 13:29

Nærhet til fisken ingen fordel

Kvinnheringen 12.08.2012 13:14

Nærhet til fisken ingen fordel

Bygdeposten 12.08.2012 13:33

Nærhet til fisken ingen fordel

Arbeidets Rett 12.08.2012 13:49

Nærhet til fisken ingen fordel

Nordlys 12.08.2012 13:18

Nærhet til fisken ingen fordel

Bergensavisen 12.08.2012 13:38

Nærhet til fisken ingen fordel

Helgeland Arbeiderblad 12.08.2012 13:28

Nærhet til fisken ingen fordel

Lofotposten 12.08.2012 13:37

Nærhet til fisken ingen fordel

Sarpsborg Arbeiderblad 12.08.2012 13:28

Nærhet til fisken ingen fordel

Firda 12.08.2012 13:36

Nærhet til fisken ingen fordel

Aura Avis 12.08.2012 13:33

Nærhet til fisken ingen fordel

Tvedestrandsposten 12.08.2012 13:40

Nærhet til fisken ingen fordel

Glåmdalen 12.08.2012 13:45

Nærhet til fisken ingen fordel

Firdaposten 12.08.2012 13:30

Nærhet til fisken ikke lenger en fordel

Sunnmørsposten 12.08.2012 13:17

Nærhet til fisken ingen fordel

Demokraten 12.08.2012 13:50

Nærhet til fisken ingen fordel

Romerikes Blad 12.08.2012 13:44

Nærhet til fisken ingen fordel

Hadeland 12.08.2012 13:19

Nærhet til fisken ingen fordel

Stjørdalens Blad 12.08.2012 13:18
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Nærhet til fisken ingen fordel

Enebakk Avis 12.08.2012 13:28

Nærhet til fisken ingen fordel

Østlands-Posten 12.08.2012 13:37

Nærhet til fisken ingen fordel

Aust Agder Blad 12.08.2012 13:19

Nærhet til fisken ingen fordel

Ringerikes Blad 12.08.2012 13:31

Nærhet til fisken ingen fordel

Akershus Amtstidende 12.08.2012 13:28

Nærhet til fisken ikke lenger en fordel

NRK Nordland 12.08.2012 09:53

Nærhet til fisken ikke lenger en fordel

Byggeindustrien 12.08.2012 10:04

Nærhet til fisken ingen fordel

ANB siste.no 12.08.2012 13:18

Nærhet til fisken ingen fordel

Malvikbladet 12.08.2012 13:38

Nærhet til fisken ingen fordel

Sogn Avis 12.08.2012 13:44
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Svar til Steinar Eliassen 
om leveringsplikten 
I et innlegg i Fremover 28. juni har
Steinar Eliassen hentet ut et løsre-
vet sitat i en artikkel skrevet av oss,
og på bakgrunn av dette utviklet
sine resonnementer og stilt en rek-
ke spørsmål. Her påstår Eliassen at
vi konkluderer med: «… leverings-
forpliktelsen blitt til en rituell
øvelse mellom fartøy og bedrift
uten praktisk betydning eller mu-
lighet for offentlig intervensjon».
(Hele setningen Eliassen har valgt
siste ledd av, lyder: «I stedet for en
relasjon mellom tre parter, der lo-
kalsamfunnets interesser i saken
var gjort eksplisitt og sanksjonert
ved offentlige konsesjonsvilkår,
har leveringsforpliktelsen blitt til
en rituell øvelse mellom fartøy og
bedrift uten praktisk betydning el-

ler mulighet for offentlig interven-
sjon»). 

Dersom han hadde valgt hele set-
ningen eller et annet løsrevet sitat,
kunne han enkelt ha argumentert
med motsatt fortegn og stilt oss helt
andre spørsmål. Han kunne for ek-
sempel valgt følgende setninger fra
samme side i artikkelen: «Leve-
ringsforpliktelsene er – ut fra dette

perspektivet – en institusjonell ga-
ranti for lokalsamfunnets plass i
verdiskapningen i fiskeriene.
Brudd på leveringsforpliktelsene
forstås dermed ikke bare som et
svik mot den begunstigede bedrift,
men også som et svik mot det kyst-
samfunn der bedriften befinner
seg.»

Ingen av disse løsrevne sitatene

● Delta i debatten og skriv hva du mener. Send innlegget på e-post til redaksjon@fremover.no
Innlegg må ha fullt navn og kan ha en maksimal lengde på 800 ord/5.000 tegn.
Fremover forbeholder seg retten til å redigere lange innlegg.

Kjære leser
I skrivende stund skinner sola
utenfor vinduet mitt. De første
jordbærene, produsert i Norge, er
fortært og kalenderen viser høy-
sommer. 

Høysommer betyr høytid for
festivaler og folkelivsarrange-
menter over hele landet. Det fin-
nes knapt ei bygd med respekt for
seg selv, som ikke har sine egne
dager. Forrige helg dro Kjelde-
botndagene1300mennesker. Vel-
signet med sol og godvær ble det
publikumsrekord og økonomisk
overskudd. Det betyr lykke og
suksess for arrangørene. 

En spesiell sommer
Utover sommeren står arrange-
mentene i kø og her i Fremover
forsøker vi å rekke over flest mu-
lig. Det er en viktig del av vår som-
merdekning. Selv hadde jeg mor-
somme opplevelser under Milli-
onfisken i Salangen i fjor sommer,
med gamle flammer som Ketil
Stokkan og Tore Hansen. En alde-
les nydelig, og passe strabasiøs tur
til Blåfjell, i solsteiken i juni min-
nes jeg også med glede. Starten på
Márkomeannu ble annerledes enn
planlagt. Landet var brakt i sorg,
etter tragedien på Utøya og i Oslo.
Det preget selvfølgelig også Se-
mentbluesen i Kjøpsvik, som
startet 22. juli. Hele sommeren, og
resten av året, ble sterkt preget av
de grusomme hendelsene. 

Tid for atspredelse
Fortsatt preges vi, men nå på en
annen måte. Nasjonen går videre
og vi står midt i en ny sommer. Ti-
den der vi skal samle krefter
gjennom ferie og atspredelse. 

Denne helga velger
jeg meg Svarta Bjørn-
marsjen 

Denne helga velger jeg meg Svar-
ta Bjørn-marsjen og påfølgende
folkefest i Rombaksbotn. I fjor
høst gikk jeg turen fra Katterat til
Rombaksbotn for første gang.   En
nydelig tur sammen med Vinter-
festuka. For meg ble det også på-
fyll av mye ny rallarkunnskap. 

Denne gang har jeg tenkt å gå

fra Riksgrensen. Meteorologenes
meldinger er regntøy og fare for
våte stier. Det er vi vel vant med
her i landsdelen. Slikt legger nep-
pe noen stor demper på opple-
velsen, selv om alle arrangører
selvfølgelig ønsker seg solskinn.

Anna fra Helgeland 
Svarta Bjørn-marsjen går på ralla-
rens gamle anleggsveier, og er en
hyllest til den unge kvinnen som
jobbet som kokke for rallarene
under byggingen av Ofotbanen.

Anna Rebecka Hofstad kom fra
Helgeland for å jobbe på anlegget.
Ifølge legenden fikk hun navnet
Svarta Bjørn på grunn av sitt
ravnsvarte hår. Mytene rundt hen-
ne er mange. I Narvik har man ev-

net å gjøre Svarta Bjørn til en mer-
kevare. Gjennom Vinterfestuka
særlig, men også for hele området
rundtOfotbanen. 

Ny kai på plass
Spesielt artig er det at folkefesten i
Rombaksbotn er tilbake igjen. Nå
står ei flunkende ny kai klar til å ta
imot folket når vi går i land i Sild-
vik. Derfra busses vi tilbake til
Narvik, der transporten starter lør-
dag morgen.

Hvis ikke værgudene slår seg
helt på tverke, ligger det an til en
lang og trivelig ettermiddag i
Rombaksbotn.

Da Ofotbanen ble bygd for mer
enn hundre år siden, var det en hel
liten by nedi botn. Stedet besto den

UT PÅ TUR: Svarta Bjørn-marsjen med folkefesten i Rombaksbotn er tilbake igjen.   

Historien
bak streiken

– uavhengig dagsavis
Sjefredaktør/administrerende direktør: Line Holand
Grunnlagt 27. mai 1903. Leses daglig av 26.000 personer.

Fremover arbeider etter
Vær Varsomplakatens

regler for god presseskikk. Den
som mener seg rammet av urett-
messig avisomtale, oppfordres til å
ta kontakt med redaksjonen. 
Pressens faglige utvalg (PFU) er et

klageorgan oppnevnt av Norsk
Presseforbund.

Adresse: Prinsens gt 1, 
pb 48 Sentrum 0101 Oslo. 
Tlf 22 41 56 80, 
faks 22 41 19 80.

Se Fremovers husspalte med e-postadresser 
og telefonnumre bak i avisen.

FREMOVER MENER

AKTØRENE er enige om at det var noe som gikk galt da det
i år ble storstreik i offentlig sektor. Hva som gikk galt er det
fortsatt stor strid om. Partene fortsetter å skylde på hveran-
dre.

DET ER ALLMENN tilslutning til at konkurranseutsatt in-
dustri skal gå i front og legge rammene for lønnsutvikling-
en i andre bransjer og sektorer. Men i år ble det ekstra stor
usikkerhet om hva som til slutt kan bli det samlede resulta-
tet av oppgjøret i industrien. De lokale forhandlingene i in-
dustrien er nemlig ikke i havn før til høsten. Dermed ble
oppgjøret i stor grad en gjettelek. 

I TILLEGG BLE DET oppfattet som en provokasjon da re-
gjeringen justerte ned anslaget for årets lønnsvekst midt
under oppgjøret fra 4,0 til 3,75 prosent. At prisveksten ble
justert ned enda mer, var det ingen som tok notis av.

Forhandlerne fra arbeidstakerorganisasjonene i staten
hevdet at frontfaget vil ende godt opp på firetallet. Dermed
måtte det bli streik i staten, og streiken i kommunen fulgte
naturlig nok etter som en dominobrikke. 

DET SPRINGENDE punktet har vært om offentlig ansatte
skal følge lønnsutviklingen i industrien og hvilket tall som

skal gjelde for industrien.
Fagforbundet Unio krever å
få sine medlemmer opp
mot nivået til industrifunk-
sjonærene, som har hatt en
vesentlig bedre lønnsutvik-
ling enn industriarbeiderne.

FELLESFORBUNDETS Arve
Bakke mener hele forhand-
lingssystemet vil bryte sam-

men dersom Unios prinsipper skal gjelde. – Da burde de
heller ta seg jobb i privat sektor, sier Bakke til Avisenes Ny-
hetsbyrå (ANB). Enda mer befriende er det å registrere ut-
talelsene fra administrasjonsminister Rigmor Aasrud (Ap).
Hun slår fast at industrien må sette taket, ikke gulvet, for
lønna i staten. 

DET ER ET FAKTUM at norske bedrifters konkurranseevne
blir stadig mer svekket i forhold til våre handelspartnere.
Derfor er det ingen grunn til at offentlig sektor skal ha en
høyere lønnsutvikling enn konkurranseutsatte bedrifter.

AASRUD HEVDER at staten ikke rakk å legge noe tilbud på
bordet. Unio—leder Anders Folkestad mener statsråden
forsøker seg på en bortforklaring fordi hun ikke skjønte al-
voret i situasjonen. Mye tyder på at deler av offentlig sektor
ønsket å vise muskler gjennom en streik. Her var det harde
realiteter og reell uenighet det dreide seg om. Da kan det
være greit å gjemme seg bak en påstått gjettelek om tall. 

STATSMINISTER Jens Stoltenberg har allerede invitert til
et møte i august for å evaluere årets lønnsoppgjør. På den-
ne bakgrunn skulle man tro at partene ville ligge litt lavt
fram til dette møtet er avholdt, men den gang ei. Her er det
tydeligvis mye prestisje som står på spill. Derfor gjelder det
å holde fast på egne versjoner. Disse blir det viktig å kunne
vise til når historien skal skrives.

Her er det 
tydeligvis 

mye prestisje 
som står på spill
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   Mye historie og en trivelig tur venter oss denne helga.                                               (Arkivfoto)

gang av 70–80 hus og på det meste
500 innbyggere. 

Mellom tuftene av den gamle ral-
larbyen blir det både musikk og an-
nen underholdning. Verdensmes-
ter skal kåres i malmklumpstøping
og det meldes om tautrekking og
andre typer aktiviteter. 

Siste reis
Når kvelden siger på går «Gjøa» sin
siste tur ut fra Rombaksbotn. Tu-
ren går helt inn til Narvik og er den
gamle farkostens siste reis i Ofot-
fjorden, hvis ikke lokale kjøpere

MITT APROPOS
Line Holand, sjefredaktør/administrerende direktør i Fremover

melder seg. Nå er den lagt ut for
salg. Ferga har de siste årene vært
brukt til chartervirksomhet i nær-
området. Et tilsvarende tilbud fin-
nes også i Lofoten. Det ville være
flott om «Gjøa» fant nye eiere her
den hører hjemme.

God helg! 

Idrettsjubel for
tippenøkkelen
Regjeringen tar nye og viktig steg i
den nye idrettsmeldingen. Endring
av tippenøkkelen, satsing på anlegg
og tilrettelegging for deltakelse er
hovedsakene.

Det at alle skal ha
mulighet til å delta er
det som gir legiti-
mitet for å bruke så
mye penger på idret-
ten. Og i denne for-
bindelse er vårt poli-
tiske fokus på bred-
deidretten. Med an-
dre ord – det hviler et
tungt ansvar på idret-
ten selv til å forvalte
tilliten og pengene på
en fornuftig måte slik
at denne felles mål-
settingen oppnås. 

Det er flere grep
som blir tatt i idretts-
meldingen som nå er lagt frem. Det
vil bli mer penger til det enkelte
idrettslag og til aktiviteter for barn
og unge. Samtidig er det på sin
plass på å minne om en annen ord-
ning som gir klingende mynt i
klubbkassene rundt om i det gan-
ske land, nemlig grasrotandelen.
Det forundrer meg at de borgelige
partiene er imot denne ordningen.
Vi vil videreføre grasrotandelen.

Regjeringen går inn for å endre
tippenøkkelen som regulerer forde-
lingen av overskuddet fra Norsk
Tipping, hvor 64 prosent går til
idrettsformål, 18 prosent til kultur-
formål og 18 prosent til humanitæ-
re og samfunnsnyttige organisasjo-
ner. 

Vi vet alle at det er et stort behov
for utbygging av
idrettsanlegg i hele
landet og det var også
en av hovedbegrun-
nelsene fra idretten
selv til å si nei til i
Vinter-OL i Nord-
Norge. Situasjonen er
noenlunde den sam-
me i dag. Dette bud-
skapet har regjering-
en tatt på alvor. Vi vil
derfor gjøre noe med
anleggssituasjonen
over hele landet. En
endring i tippenøkke-
len vil bedre situasjo-
nen for bygging og re-
habilitering av anlegg.

Med en endret tippenøkkel synes
jeg også diskusjonen om hvordan
pengene brukes settes på dagsor-
den. Skal milliardene gå til å arran-

gere til Vinter-OL i Oslo eller skal
vi bruke penger på løfte frem de
”små” idrettene? Skal vi velge å
prioritere de idretter som mangler
anlegg i større grad enn andre, som
motorsport, hestesport, ulike
kamp- og hallidretter? Jeg mener
det ikke bør være slik at de som er
størst og roper høyest alltid skal

havne fremst i
køen. 

Noen later til å
tro at man kan
både arrangere
vinter-OL og
samtidig ta igjen
etterslepet på an-
leggsutbygging.
For min del synes
jeg det er klart at
det ikke lar seg
gjøre å velge Ole
Brumm-strategi-
en og si Ja takk
begge deler. Den-
ne gang mener
jeg satsing på

breddeanlegg, barn og unge, samt
inaktive mennesker bør prioriteres.

Diskusjonene er ikke ferdig med
denne idrettsmeldingen, den vil
fortsette så lenge idretten består.
Det er idrettsjubel for idrettsmel-
dingen – men det følger ansvar med
tilliten.

Kåre Simensen (Ap), 
stortingsrepresentant,

medlem av familie- og
kulturkomiteen på Stortinget

Høyre og 
arbeidslivet
I Fremover den 28.06 fortsetter
Høyres Røe Isaksen å dekke over
hva han og partiet står. La meg der-

for avslutnings-
vis be om et par
siste oppklaring-
er.

Dersom Høyre
virkelig mener at
«Norsk arbeids-
liv skal være tuf-
tet på et velfunge-
rende treparts-
samarbeid og på
faste, trygge an-
settelser», slik
Røe Isaksen skri-
ver. Hvorfor er
det da deres vik-
tigste valgkamp-
sak å gjøre dyrere

å være fagorganisert? Det vil jo
åpenbart svekke arbeidsfolks mu-
lighet til å være organisert, og der-
med få hjelp av klubben om det
skulle oppstå en konflikt på jobben.

Hvorfor er det så viktig for Høyre å
gjøre det lovlig med flere på korte
og midlertidige kontrakter? Jeg
kjenner Høyres argumentasjon fra
sist de var i regjering. Påstanden er
at folk skal bli midlertidig ansatt,
for deretter å bli fast fordi det skjer
med mange i dag. Men poenget er
at årsaken til at så mange blir fast
ansatt, er nettopp dagens regler
som begrenser mulighetene til å til-
sette folk midlertidig om og om
igjen.  

Røe Isaksen må forklare hvordan
arbeidslivet blir tryggere når det
blir dyrere å være fagorganisert og
flere går på korte arbeidskontrak-
ter? 

Hallgeir H. Langeland, 
stortingsrepresentant (SV)

Frp vil gi politi-
studentene jobb!
Mens de fleste av oss ser frem til en
sommer med sol, bading og late da-
ger, er sommeren også høysesong
for kriminalitet. Politiet står uten
kapasitet til å ta tak i problemet, på
tross av at 400 kvinner og menn i
disse dager blir ferdigutdannet ved
Politihøyskolen. Mange av dem vil
ikke få jobb. Dette vil Fremskritts-
partiet få en endring på. Vi vil gi
ferdigutdannede politimenn - og
kvinner garanti om jobb.

Situasjonen med stadig økende
kriminalitet i flere storbyer, spesielt
hovedstaden, krever at politiet set-
ter inn konkrete tiltak. Assisterende
Kripos-sjef Ketil Haukaas mener at
mer synlig politi har en avvergende
effekt og får kortere responstid på
kriminalitet. Løsningen ligger i å
opprette flere stillinger, slik at vi
sikrer mer synlig og tilstedevæ-
rende politi. Likevel har politidek-
ningen blitt kraftig redusert de siste
syv årene med rødgrønn regjering.
Fremskrittspartiet forslo å øke bud-
sjett til politiet med 580 millioner
kroner i 2012-budsjettet. Dette fikk
ikke støtte i Stortinget, og vi kan
konstatere at regjeringen Stolten-
berg fortsetter nedbyggingen av
norsk politi.

Tallene fra 2010 og 2011 viser at
mange ikke har fått jobb ennå. Det
er en direkte sammenheng mellom
å bli tatt opp som student og det
konkrete behovet for bemanning i
politiet. Derfor er det ufattelig at re-
gjeringen ikke viser vilje til å øke
bevilgningene til politiet. Regje-
rings fravær av handling svekker
vår trygghet. 

Konsekvensen av manglende
politidekning er at færre kriminelle
handlinger etterforskes og oppkla-
res. En rapport fra Riksrevisjonen
viser at oppklaringsprosenten for
vinningsforbrytelser i 2010 var på
16,6 prosent. Videre viser det seg at
oppklaringsprosenten ved bolig-
innbrudd, en vesentlig integritets-
krenkelse, har ligget stabilt på
drøye 13 prosent fra 2006-2010.
Prioriteringene er harde og brutale. 

Med Fremskrittspartiet i regje-
ring blir din sikkerhet tatt på høyes-
te alvor.

Per-Willy Amundsen, 
stortingsrepresentant, Frp

Hallgeir Langeland

Kåre Simensen

fanger opp spennet og nyansene i
problemkomplekset vi bretter ut i
artikkelen.  Den handler om den
permanente krisesituasjonen i
norsk filetindustri. Et viktig poeng
i vår artikkel er de motsetningsfyl-
te forventninger som stilles til fis-
kerinæringa, og da særlig til filetin-
dustrien. Tradisjonelt har fiskeri-
ene vært et sentralt grunnlag for liv
og virke på kysten. I løpet av de sis-
te tiårene, og da særlig etter 200-
mila og oljeøkonomiens inntog, har
fiskeriene gradvis mistet denne po-
sisjonen. Samtidig har det skjedd
en globalisering. Norsk fiskerinæ-
ring møter derfor hard konkurranse
i internasjonale markeder.  Det vi
har påpekt i denne forbindelsen er
at dagens fiskerisektor befinner seg
i spennet mellom to næringsmodel-
ler. På den ene siden den tradisjo-
nelle næringsformen, der fiske og
fiskeforedling har vært basisnæ-
ring og livsgrunnlag. På den andre
siden en moderne konkurranseut-

satt økonomisk sektor, med stadig
økende krav til effektivitet, kva-
litet, dokumentasjon og leverings-
dyktighet.  

Vår artikkel sier ikke, slik Stei-
nar Eliassen synes å tro, at myndig-
hetene bør legge seg flat for den
globale markedslogikk. Vi har for-
søkt å vise de dilemmaer som opp-
står når institusjonelle ordninger
forankret i en tradisjonell nærings-
modell støter an mot kravene i glo-
bale sjømatmarkeder. Poenget ved
artikkelen er ikke å angi den ene
rette vei, men å få fram vanskene
ved å ri to hester samtidig. Når for-
ventningene om at fiskeriene skal
være samfunnsbærende opprett-
holdes samtidig med kravet om at
bedriftene skal være lønnsomme
aktører i globale sjømatmarkeder,
kan resultatet lett bli at ingen av de-
lene innfris. 

Når det gjelder det punktet Elias-
sen spesielt har trukket fram, trå-
lernes leveringsforpliktelser, er det

et godt eksempel på hvordan mot-
stridende forventninger aktiviseres
samtidig. Som vi påpekte i vår ar-
tikkel, har ordningen siden 2003
vært praktisert som en “rituell
øvelse … uten praktisk betydning
eller mulighet for offentlig inter-
vensjon.” Poenget her er at leve-
ringsforpliktelsen i snart 10 år har
vært vedlikeholdt i navnet, uten at
den har blitt fulgt opp i praksis.
Ordningen er et eksempel på et mer
generelt mønster, der motstridende
forventningsstrukturer vedlikehol-
des. Dette gjør at vi i minst like stor
grad har en forventingskrise som
en industrikrise. 

Vi har notert fiskeriministerens
varsel om en mulig innstramming
av leveringsordningen for trålerne,
slik at den får et reelt pliktinnhold.
Dette vil helt sikkert bedre råstoff-
tilførselen til enkelte filetbedrifter.
Om det bidrar til å løse de økono-
miske vanskene i filetindustrien er
mer tvilsomt. I forhold til vår pri-

mære argument er forslaget likevel
en åpenbar forbedring, nettopp for-
di det gir en avklaring av hvilke
krav som skal gjelde. Når en leve-
ringsforpliktelse først er etablert,
bør den ha et reelt og praktisk inn-
hold. Historisk sett har imidlertid
løsningen levert magre økonomis-
ke resultater og vi kan ikke se at de
underliggende forholdene er en-
dret. Vi tror derfor at disse spørs-
målene fortsatt kommer til å stå på
den politiske dagsorden i årene
fremover. 

For den interesserte leser finnes
hele artikkelen her: http://www.no-
fima.no/nyhet/2012/06/krisen-
som-ikke-tar-slutt

Bjørn-Petter Finstad (NFH),
Edgar Henriksen (Nofima) og
Petter Holm (NFH og
Nofima) 

gjen
Svar til Steinar Eliassen om leveringsplikten

I et innlegg i Fremover 28. juni har Steinar

Eliassen hentet ut et løsrevet sitat i en artikkel

skrevet av oss, og på bakgrunn av dette utviklet

sine resonnementer og stilt en rekke spørsmål.

Her påstår Eliassen at vi konkluderer med: «...

leveringsforpliktelsen blitt til en rituell øvelse

mellom fartøy og bedrift uten praktisk betydning

eller mulighet for offentlig intervensjon». (Hele

setningen Eliassen har valgt siste ledd av, lyder:

«I stedet for en relasjon mellom tre parter, der

lokalsamfunnets interesser i saken var gjort

eksplisitt og sanksjonert ved offentlige

konsesjonsvilkår, har leveringsforpliktelsen blitt

til en rituell øvelse mellom fartøy og bedrift uten

praktisk betydning eller mulighet for offentlig

intervensjon»).

Dersom han hadde valgt hele setningen eller et

annet løsrevet sitat, kunne han enkelt ha

argumentert med motsatt fortegn og stilt oss helt

andre spørsmål. Han kunne for eksempel valgt

følgende setninger fra samme side i artikkelen:

«Leveringsforpliktelsene er - ut fra dette

perspektivet - en institusjonell garanti for

lokalsamfunnets plass i verdiskapningen i

fiskeriene. Brudd på leveringsforpliktelsene

forstås dermed ikke bare som et svik mot den

begunstigede bedrift, men også som et svik mot

det kystsamfunn der bedriften befinner seg.»

Ingen av disse løsrevne sitatene

fanger opp spennet og nyansene i

problemkomplekset vi bretter ut i artikkelen. Den

handler om den permanente krisesituasjonen i

norsk filetindustri. Et viktig poeng i vår artikkel er

de motsetningsfylte forventninger som stilles til

fiskerinæringa, og da særlig til filetindustrien.

Tradisjonelt har fiskeriene vært et sentralt

grunnlag for liv og virke på kysten. I løpet av de

siste tiårene, og da særlig etter 200-mila og

oljeøkonomiens inntog, har fiskeriene gradvis

mistet denne posisjonen. Samtidig har det

skjedd en globalisering. Norsk fiskerinæring møter derfor

hard konkurranse i internasjonale markeder. Det vi har

påpekt i denne forbindelsen er at dagens fiskerisektor

befinner seg i spennet mellom to næringsmodeller. På

den ene siden den tradisjonelle næringsformen, der

fiske og fiskeforedling har vært basisnæring og

livsgrunnlag. På den andre siden en moderne

konkurranseutsatt økonomisk sektor, med stadig

økende krav til effektivitet, kvalitet, dokumentasjon og

leveringsdyktighet.

Vår artikkel sier ikke, slik Steinar Eliassen synes å tro,

at myndighetene bør legge seg flat for den globale

markedslogikk. Vi har forsøkt å vise de dilemmaer som

opp-står når institusjonelle ordninger forankret i en

tradisjonell næringsmodell støter an mot kravene i

globale sjømatmarkeder. Poenget ved artikkelen er ikke

å angi den ene rette vei, men å få fram vanskene ved å

ri to hester samtidig. Når forventningene om at

fiskeriene skal være samfunnsbærende opprettholdes

samtidig med kravet om at bedriftene skal være

lønnsomme aktører i globale sjømatmarkeder, kan

resultatet lett bli at ingen av delene innfris.

Når det gjelder det punktet Eliassen spesielt har trukket

fram, trålernes leveringsforpliktelser, er det et godt

eksempel på hvordan motstridende forventninger

aktiviseres samtidig. Som vi påpekte i vår artikkel, har

ordningen siden 2003 vært praktisert som en rituell

øvelse ... uten praktisk betydning eller mulighet for

offentlig intervensjon." Poenget her er at

leveringsforpliktelsen i snart 10 år har vært vedlikeholdt
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i navnet, uten at den har blitt fulgt opp i praksis.

Ordningen er et eksempel på et mer generelt

mønster, der motstridende forventningsstrukturer

vedlikeholdes. Dette gjør at vi i minst like stor

grad har en forventingskrise som en industrikrise.

Vi har notert fiskeriministerens varsel om en

mulig innstramming av leveringsordningen for

trålerne, slik at den får et reelt pliktinnhold. Dette

vil helt sikkert bedre råstofftilførselen til enkelte

filetbedrifter. Om det bidrar til å løse de

økonomiske vanskene i filetindustrien er mer

tvilsomt. I forhold til vår primære argument er

forslaget likevel en åpenbar forbedring, nettopp

fordi det gir en avklaring av hvilke krav som skal

gjelde. Når en leveringsforpliktelse først er

etablert, bør den ha et reelt og praktisk innhold.

Historisk sett har imidlertid løsningen levert

magre økonomiske resultater og vi kan ikke se at

de underliggende forholdene er endret. Vi tror derfor at

disse spørsmålene fortsatt kommer til å stå på den

politiske dagsorden i årene fremover.

For den interesserte leser finnes hele artikkelen her:

http://www.nofima.no/nyhet/2012/06/krisensom-ikke-

tar-slutt

Bildetekst: ? Delta i debatten og skriv hva du mener.

Send innlegget på e-post til redaksjon@fremover.no

Innlegg må ha fullt navn og kan ha en maksimal lengde

på 800 ord/5.000 tegn. Fremover forbeholder seg retten

til å redigere lange innlegg.

© Fremover

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 97 av 238



Norsk filetindustri bygger
Finnmarken. Publisert på trykk 29.06.2012. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 3.

uten veiledning på norsk. Alko har
her skiltet på norsk i stedet for finsk.

– Nordmenn er en stor og viktig
kundegruppe. Vi har også mange rus-
siske kunder, men nordmennene er
nok flest, avslører en av de ansatte.
Og de norske kundene velger gjerne
på øverste hylle. Konjakk og whisky
er mest populært.

Island og Færøyene er langt større enn Norge på 
eksport av tørkede fiskehoder. Island som er størst

eksporterte hoder for 226 millioner kroner i 2011. Fra
Færøyene gikk det torskehoder for 125 millioner kroner. 

Islendingene åpner snart sitt andre tørkeri i Båtsfjord.

✔ Båter som skyter seismikk i Karahavet bruket Kir-
kenes som forsyningsbase. Det er påvist stor mengder

olje og gass i Karahavet, men inne på land kan det være
langt mer. Statoil har inngått en avtale med Rosneft som
betyr at Statoil vil bli med på oljejakten på tundraen. 

✔ Norsk filetindustri bygger på for høye forventning-
er om suksess og velstand langs kysten. Det er det

ikke grunnlag for, og derfor går industrien fra krise til kri-
se, sier forsker Edgar Henriksen i Nofima. Industrien er
ikke egnet som politisk virkemiddel, mener han.

✔

FINNMARK NÆRINGSLIV Fredag 29. juni 2012 3

ent beløp

tömä. Alle foto: Vibjørn Madsen

Benedicte Salmi og Renate Kristiansen fra Kirkenes drar over grensa til Finland for å handle hver andre uke. 

Det er norske biler så lang øyet kan se utenfor K Market i Näätämö. 

Handlelystne russerer er ikke redde for å kjøre langt. Fra Iva-
lo til Murmansk er avstanden 30 mil. 

Selger også billige bleier
Russerne handlet for 52
millioner kroner i butik-
kene i Sør-Varanger i
2010, viste en undersø-
kelse som Kirkenes Næ-
ringshage publiserte i
2011. Beløpet kan stige
mye dette året.

Grensepasseringene over
Skogfoss ventes å øke med 50
prosent i år ifølge det norske
generalkonsulatet i Mur-
mansk. Det betyr 300.000 pas-

seringer, og de aller fleste som
passerer er russiske statsbor-
gere.

Næringshagens undersø-
kelse viste at klær og tekstiler
var mest populært blant de
russiske kundene. De handlet
gjerne i det lavere eller midtre
prissjiktet. Jysk som har et
stort utvalg av rimeligere mø-
bler og interiørartikler, hadde
også mange russiske kunder.

I dag står bleier øverst på
russernes handlelister. Pam-
pers bleier selges til halve pri-
sen i Norge i forhold til Russ-

land. Det samme er tilfelle i
Finland.

Både finske og norske kjøp-
menn har grunn til å frykte tapt
omsetning dersom Pampers og
andre bleieprodusenter senker
prisene i Russland. Da kan en
god del av trafikken bli borte.

I Ivalo og i Kirkenes skjer
det samme. Russiske biler las-
tes fulle av varer, og aller mest
av bleier.

Turen fra Murmansk til Iva-
lo er noen få mil lengre enn til
Kirkenes. Mange legger like-
vel handleturen til Ivalo i ste-

det for Kirkenes. En tilfeldig
lørdag formiddag i juni kunne
Finnmark Næringsliv telle
flere russisk registrerte enn
finsk registrerte biler på den
store parkeringsplassen utenfor
S-markedet og Alkos lokaler.

Kirkenes frister med flere
butikker og større utvalg enn
Ivalo, men vareutvalget i Ivalo
er i større grad tilpasset de rus-
siske kundene. Rimelige klær
og tekstiler, som ifølge under-
søkelsen fra Kirkenes Næ-
ringshage er mest etterspurt, er
det stort tilbud av i Ivalo.

I dag er ikke diffe-
ransen på diesel

mer enn en krone.
Forskjellen har på det
meste vært over to 
kroner. Bjørn Christiansen

?Norsk filetindustri bygger på for høye

forventninger om suksess og velstand langs

kysten. Det er det ikke grunnlag for, og derfor går

industrien fra krise til krise, sier forsker Edgar

Henriksen i Nofima.

Industrien er ikke egnet som politisk virkemiddel,

mener han.

© Finnmarken
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uten veiledning på norsk. Alko har
her skiltet på norsk i stedet for finsk.

– Nordmenn er en stor og viktig
kundegruppe. Vi har også mange rus-
siske kunder, men nordmennene er
nok flest, avslører en av de ansatte.
Og de norske kundene velger gjerne
på øverste hylle. Konjakk og whisky
er mest populært.

Island og Færøyene er langt større enn Norge på 
eksport av tørkede fiskehoder. Island som er størst

eksporterte hoder for 226 millioner kroner i 2011. Fra
Færøyene gikk det torskehoder for 125 millioner kroner. 

Islendingene åpner snart sitt andre tørkeri i Båtsfjord.

✔ Båter som skyter seismikk i Karahavet bruket Kir-
kenes som forsyningsbase. Det er påvist stor mengder

olje og gass i Karahavet, men inne på land kan det være
langt mer. Statoil har inngått en avtale med Rosneft som
betyr at Statoil vil bli med på oljejakten på tundraen. 

✔ Norsk filetindustri bygger på for høye forventning-
er om suksess og velstand langs kysten. Det er det

ikke grunnlag for, og derfor går industrien fra krise til kri-
se, sier forsker Edgar Henriksen i Nofima. Industrien er
ikke egnet som politisk virkemiddel, mener han.

✔

FINNMARK NÆRINGSLIV Fredag 29. juni 2012 3

ent beløp

tömä. Alle foto: Vibjørn Madsen

Benedicte Salmi og Renate Kristiansen fra Kirkenes drar over grensa til Finland for å handle hver andre uke. 

Det er norske biler så lang øyet kan se utenfor K Market i Näätämö. 

Handlelystne russerer er ikke redde for å kjøre langt. Fra Iva-
lo til Murmansk er avstanden 30 mil. 

Selger også billige bleier
Russerne handlet for 52
millioner kroner i butik-
kene i Sør-Varanger i
2010, viste en undersø-
kelse som Kirkenes Næ-
ringshage publiserte i
2011. Beløpet kan stige
mye dette året.

Grensepasseringene over
Skogfoss ventes å øke med 50
prosent i år ifølge det norske
generalkonsulatet i Mur-
mansk. Det betyr 300.000 pas-

seringer, og de aller fleste som
passerer er russiske statsbor-
gere.

Næringshagens undersø-
kelse viste at klær og tekstiler
var mest populært blant de
russiske kundene. De handlet
gjerne i det lavere eller midtre
prissjiktet. Jysk som har et
stort utvalg av rimeligere mø-
bler og interiørartikler, hadde
også mange russiske kunder.

I dag står bleier øverst på
russernes handlelister. Pam-
pers bleier selges til halve pri-
sen i Norge i forhold til Russ-

land. Det samme er tilfelle i
Finland.

Både finske og norske kjøp-
menn har grunn til å frykte tapt
omsetning dersom Pampers og
andre bleieprodusenter senker
prisene i Russland. Da kan en
god del av trafikken bli borte.

I Ivalo og i Kirkenes skjer
det samme. Russiske biler las-
tes fulle av varer, og aller mest
av bleier.

Turen fra Murmansk til Iva-
lo er noen få mil lengre enn til
Kirkenes. Mange legger like-
vel handleturen til Ivalo i ste-

det for Kirkenes. En tilfeldig
lørdag formiddag i juni kunne
Finnmark Næringsliv telle
flere russisk registrerte enn
finsk registrerte biler på den
store parkeringsplassen utenfor
S-markedet og Alkos lokaler.

Kirkenes frister med flere
butikker og større utvalg enn
Ivalo, men vareutvalget i Ivalo
er i større grad tilpasset de rus-
siske kundene. Rimelige klær
og tekstiler, som ifølge under-
søkelsen fra Kirkenes Næ-
ringshage er mest etterspurt, er
det stort tilbud av i Ivalo.

I dag er ikke diffe-
ransen på diesel

mer enn en krone.
Forskjellen har på det
meste vært over to 
kroner. Bjørn Christiansen

Norsk filetindustri bygger på for høye

forventninger om suksess og velstand langs

kysten. Det er det ikke grunnlag for, og derfor går

industrien fra krise til krise, sier forsker Edgar

Henriksen i Nofima.

Industrien er ikke egnet som politisk virkemiddel,

mener han.

© Finnmark Dagblad

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 99 av 238



Like mye forventningskrise som industrikrise
Nordlys. Publisert på trykk 27.06.2012. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Bjørn-Petter Finstad (NFH)|Edgar Henriksen (Nofima)|Petter Holm (NFH og Nofima). Side: 46.

MENING46 ONSDAG  27. JUNI 2012 NORDLYS

Av Bjørn-Petter Finstad (NFH),  
Edgar Henriksen (Nofima) og 
Petter Holm (NFH og Nofima) 

Svar til Steinar Eliassen om leve-
ringsplikten:
I et innlegg i Nordlys 25. juni har
Steinar Eliassen hentet ut et løsre-
vet sitat i en artikkel skrevet av oss,
og på bakgrunn av dette utviklet sine
resonnementer og stilt en rekke
spørsmål. 

Her påstår Eliassen at vi konklu-
derer med: «... leveringsforplik-
telsen blitt til en rituell øvelse
mellom fartøy og bedrift uten prak-
tisk betydning eller mulighet for of-
fentlig intervensjon». (Hele setning-
en Eliassen har valgt lyder: «I stedet
for en relasjon mellom tre parter,
der lokalsamfunnets interesser i sa-
ken var gjort eksplisitt og sanksjo-
nert ved offentlige konsesjonsvilkår,
har leveringsforpliktelsen blitt til en
rituell øvelse mellom fartøy og be-
drift uten praktisk betydning eller
mulighet for offentlig interven-
sjon»). 

Motsatt fortegn
Dersom han hadde valgt hele set-
ningen eller et annet løsrevet sitat,
kunne han enkelt ha argumentert
med motsatt fortegn og stilt oss helt
andre spørsmål. Han kunne for ek-
sempel valgt følgende setninger fra
samme side i artikkelen: «Leve-
ringsforpliktelsene er – ut fra dette
perspektivet – en institusjonell ga-
ranti for lokalsamfunnets plass i
verdiskapningen i fiskeriene. Brudd
på leveringsforpliktelsene forstås
dermed ikke bare som et svik mot
den begunstigede bedrift, men også
som et svik mot det kystsamfunn der
bedriften befinner seg.»

Ingen av disse løsrevne sitatene
fanger opp spennet og nyansene i
problemkomplekset vi bretter ut i

artikkelen. Den handler om den per-
manente krisesituasjonen i norsk fi-
letindustri. 

Et viktig poeng i vår artikkel er de
motsetningsfylte forventninger som
stilles til fiskerinæringa, og da sær-
lig til filetindustrien. Tradisjonelt
har fiskeriene vært et sentralt grunn-
lag for liv og virke på kysten. I løpet
av de siste tiårene, og da særlig etter
200-mila og oljeøkonomiens inn-
tog, har fiskeriene gradvis mistet
denne posisjonen. Samtidig har det
skjedd en globalisering. Norsk fis-
kerinæring møter derfor hard kon-
kurranse i internasjonale markeder.  

To næringsmodeller
Det vi har påpekt i denne forbin-
delsen er at dagens fiskerisektor be-
finner seg i spennet mellom to næ-
ringsmodeller. På den ene siden den
tradisjonelle næringsformen, der fis-
ke og fiskeforedling har vært basis-
næring og livsgrunnlag. På den an-
dre siden en moderne konkurran-
seutsatt økonomisk sektor, med sta-
dig økende krav til effektivitet, kva-
litet, dokumentasjon og leverings-
dyktighet.  

Vår artikkel sier ikke, slik Steinar
Eliassen synes å tro, at myndighe-
tene bør legge seg flat for den globa-

le markedslogikk. Det vi har forsøkt
å vise er de dilemmaer som oppstår
når institusjonelle ordninger forank-
ret i en tradisjonell næringsmodell
støter an mot kravene i globale sjø-
matmarkeder. 

Poenget med artikkelen er ikke å
angi den ene rette vei, men å få fram
vanskene ved å ri to hester samtidig.
Når forventningene om at fiskeriene
skal være samfunnsbærende opp-
rettholdes samtidig med kravet om at
bedriftene skal være lønnsomme ak-
tører i globale sjømatmarkeder, kan
resultatet lett bli at ingen av delene
innfris. 

Motstridende forventninger
Når det gjelder det punktet Eliassen
spesielt har trukket fram, trålernes
leveringsforpliktelser, er det et godt
eksempel på hvordan motstridende
forventninger aktiviseres samtidig.
Som vi påpekte i vår artikkel, har
ordningen siden 2003 vært praktisert
som en «rituell øvelse – uten praktisk
betydning eller mulighet for offentlig
intervensjon.»

Poenget her er at leveringsforplik-
telsen i snart ti år har vært vedlike-
holdt i navnet, uten at den har blitt
fulgt opp i praksis. Ordningen er et
eksempel på et mer generelt møn-
ster, der motstridende forventnings-
strukturer vedlikeholdes. Dette gjør
at vi i minst like stor grad har en for-
ventningskrise som en industrikrise. 

Vi har notert fiskeriministerens
varsel om en mulig innstramming av
leveringsordningen for trålerne, slik
at den får et reelt pliktinnhold. Dette
vil helt sikkert bedre råstofftilførse-
len til enkelte filetbedrifter. Om det
bidrar til å løse de økonomiske van-
skene i filetindustrien, er mer tvil-
somt. 

I forhold til vårt primære argu-
ment er forslaget likevel en åpenbar
forbedring, nettopp fordi det gir en
avklaring av hvilke krav som skal
gjelde. Når en leveringsforpliktelse
først er etablert, bør den ha et reelt og
praktisk innhold. Historisk sett har
imidlertid løsningen levert magre
økonomiske resultater, og vi kan
ikke se at de underliggende forhol-
dene er endret. Vi tror derfor at disse
spørsmålene fortsatt kommer til å stå
på den politiske dagsorden i årene
framover. 

For den interesserte leser finnes
hele artikkelen vår her:
http://www.nofima.no/nyhet/2012/0
6/krisen-som-ikke-tar-slutt

Like mye forventningskrise som industrikrise

Vi har notert fiskeriministerens varsel om en mulig innstramming av leveringsordningen for trålerne, 
slik at den får et reelt pliktinnhold. Dette vil helt sikkert bedre råstofftilførselen til enkelte filetbedrifter. 
Om det bidrar til å løse de økonomiske vanskene i filetindustrien, er mer tvilsomt. 

FORVENTNINGER: Når forventningene om at fiskeriene skal være samfunnsbærende opprettholdes samtidig
med kravet om at bedriftene skal være lønnsomme aktører i globale sjømatmarkeder, kan resultatet lett bli at
ingen av delene innfris, skriver artikkelforfatterne. Foto: Knut Johansen

Av Britt Hege Alvarstein (Frp),
byråd for byutvikling, Tromsø

I Nordlys 21. juni har Nordlys en
kommentar til kommunens be-
handling av «Strandgatekvartalet»
ført i penn av Tone Jensen. Denne
artikkelen vil jeg gjerne knyttet
noen kommentarer til.

19. juni behandlet kommunesty-
ret klage på reguleringsvedtaket
som kommunestyret gjorde 9.11.11
og i realiteten også vedtaket
27.04.11. Klagesaken er nå over-
sendt fylkesmannen som vil ta stil-
ling til om det er gjort saksbehand-
lingsfeil. Klagesaken er en
gjennomgang av fire klager som i
hovedsak tar opp forhold som har
vært drøftet i merknadsbehandling-
en tidligere i prosessen i tillegg til at
det påstås at det er gjort feil i saks-

behandlingen. Kommunen har
oversittet fristen til å behandle kla-
gene. Dette er en saksbehandlings-
feil som ikke har svekket klagernes
posisjon. 

I kommentaren på side 2 i Nord-
lys blandes behandlingen av regu-
leringsplanen og klagebehandling-
en. Fylkesmannen har tidligere be-
handlet kommunens reguleringsbe-
handling og kritisert at kommunen
benyttet en begrenset høring av den
siste endring av planen, men sier at
dette anses som kompensert etter-
som berørte fikk direkte underret-
ning. Påstanden om 18 saksbe-
handlingsfeil savner saklig grunn-
lag. Så langt dreier dette seg om en
plansak. 

Nordlys skulle ikke ha noen
grunn til å bekymre seg over byg-
gesaksbehandling. Den forvaltes

med høy profesjonalitet og saksbe-
handlingstid langt under gjennom-
snittet.

Det er grunn til å minne om at
plansaken i Strandgatekvartalet har
vært gjennom en lang og omfat-
tende prosess. 

Allerede i 2005 behandlet plan-
utvalget en prinsippsak hvor det ble
vedtatt at man kunne regulere en ut-
bygging som fylte kvartalet og tillot
bygging i nabogrensen. I 2007 fore-
slo administrasjonen at innsigelsen
fra fylkets kulturvernetat skulle tas
til følge. Flertallet i utvalget vedtok
imidlertid å legge planen ut med
noe reduserte høyder. Dette ble
fulgt opp av kommunestyret da de
behandlet sentrumsplanen i 2008.
Strandgatekvartalet som ble fore-
slått som bevaringsverdig byg-
ningsmiljø, ble tatt ut av planen.

Planarbeidet ble annonsert med
oppstart og ny oppstart i 2005 og
2007 og ble samtidig presentert
under «Byutviklingens år» som
hadde en egen vandring i kvartalet. 

Da planforslaget ble lagt ut til of-
fentlig ettersyn i 2007, var prosjek-
tet meget godt kjent. I regulerings-
saken som kommunestyret god-
kjente 27. april var spørsmålene om
bygging mot nabobebyggelsen
inne i kvartalet drøftet og merkna-
dene om dette vurdert. I tillegg var
det redegjort for meglingen med
fylkeskommunen som ikke hadde
ført fram.

Da byrådet la saken fram til ny
behandling i kommunestyret 8. no-
vember 2011 var prosjektet ytterli-
gere redusert. Saken konsentrerte
seg i hovedsak om de endringene
som en nå var blitt enige med fyl-

keskommunen om å gjøre i planen.
Kommunestyret ble orientert om at
dette på ett punkt førte til en økning
av byggehøyden mot Storgata 57.

Jeg er av den oppfatning at denne
saken har vært grundig opplyst for
dem som skulle fatte vedtak. Videre
har de som blir berørt hatt god an-
ledning til å gjøre seg kjent med sa-
ken og komme med sine innspill.
De ulike kritiske innspill til planen
var godt kjent da kommunestyret
fattet sine vedtak. På dette grunnla-
get har kommunestyret vedtatt ikke
å ta klagene til følge. 

De i kommunestyret som ønsker
omkamp i denne saken bør være
klar over at prosjektet ikke er ve-
sentlig større enn det som har blitt
foreslått som alternativ i tidligere
behandling.

Strandgatekvartalet – en lang og omfattende prosess

Vi har notert fiskeriministerens varsel om en

mulig innstramming av leveringsordningen for

trålerne, slik at den får et reelt pliktinnhold. Dette

vil helt sikkert bedre råstofftilførselen til enkelte

filetbedrifter. Om det bidrar til å løse de

økonomiske vanskene i filetindustrien, er mer

...tvilsomt. Svar til Steinar Eliassen om

leveringsplikten: I et innlegg i Nordlys 25. juni har

Steinar Eliassen hentet ut et løsrevet sitat i en

artikkel skrevet av oss, og på bakgrunn av dette

utviklet sine resonnementer og stilt en rekke

spørsmål.

Her påstår Eliassen at vi konkluderer med: «...

leveringsforpliktelsen blitt til en rituell øvelse

mellom fartøy og bedrift uten praktisk betydning

eller mulighet for offentlig intervensjon». (Hele

setningen Eliassen har valgt lyder: «I stedet for

en relasjon mellom tre parter, der

lokalsamfunnets interesser i saken var gjort

eksplisitt og sanksjonert ved offentlige

konsesjonsvilkår, har leveringsforpliktelsen blitt

til en rituell øvelse mellom fartøy og bedrift uten

praktisk betydning eller mulighet for offentlig

intervensjon»).

Motsatt fortegn

Dersom han hadde valgt hele setningen eller et

annet løsrevet sitat, kunne han enkelt ha

argumentert med motsatt fortegn og stilt oss helt

andre spørsmål. Han kunne for eksempel valgt

følgende setninger fra samme side i artikkelen:

«Leveringsforpliktelsene er - ut fra dette

perspektivet - en institusjonell garanti for

lokalsamfunnets plass i verdiskapningen i

fiskeriene. Brudd på leveringsforpliktelsene

forstås dermed ikke bare som et svik mot den

begunstigede bedrift, men også som et svik mot

det kystsamfunn der bedriften befinner seg.»

Ingen av disse løsrevne sitatene fanger opp

spennet og nyansene i problemkomplekset vi

bretter ut i artikkelen. Den handler om den permanente

krisesituasjonen i norsk filetindustri.

Et viktig poeng i vår artikkel er de motsetningsfylte

forventninger som stilles til fiskerinæringa, og da særlig

til filetindustrien. Tradisjonelt har fiskeriene vært et

sentralt grunnlag for liv og virke på kysten. I løpet av de

siste tiårene, og da særlig etter 200-mila og

oljeøkonomiens inntog, har fiskeriene gradvis mistet

denne posisjonen. Samtidig har det skjedd en

globalisering. Norsk fiskerinæring møter derfor hard

konkurranse i internasjonale markeder.

To næringsmodeller

Det vi har påpekt i denne forbindelsen er at dagens

fiskerisektor befinner seg i spennet mellom to

næringsmodeller. På den ene siden den tradisjonelle

næringsformen, der fiske og fiskeforedling har vært

basisnæring og livsgrunnlag. På den andre siden en
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moderne konkurranseutsatt økonomisk sektor,

med stadig økende krav til effektivitet, kvalitet,

dokumentasjon og leveringsdyktighet.

Vår artikkel sier ikke, slik Steinar Eliassen synes

å tro, at myndighetene bør legge seg flat for den

globale markedslogikk. Det vi har forsøkt å vise

er de dilemmaer som oppstår når institusjonelle

ordninger forankret i en tradisjonell

næringsmodell støter an mot kravene i globale

sjømatmarkeder.

Poenget med artikkelen er ikke å angi den ene

rette vei, men å få fram vanskene ved å ri to

hester samtidig. Når forventningene om at

fiskeriene skal være samfunnsbærende

opprettholdes samtidig med kravet om at

bedriftene skal være lønnsomme aktører i

globale sjømatmarkeder, kan resultatet lett bli at

ingen av delene innfris.

Motstridende forventninger

Når det gjelder det punktet Eliassen spesielt har

trukket fram, trålernes leveringsforpliktelser, er

det et godt eksempel på hvordan motstridende

forventninger aktiviseres samtidig. Som vi

påpekte i vår artikkel, har ordningen siden 2003

vært praktisert som en «rituell øvelse - uten

praktisk betydning eller mulighet for offentlig

intervensjon.»

Poenget her er at leveringsforpliktelsen i snart ti

år har vært vedlikeholdt i navnet, uten at den har

blitt fulgt opp i praksis. Ordningen er et eksempel

på et mer generelt mønster, der motstridende

forventningsstrukturer vedlikeholdes. Dette gjør at vi i

minst like stor grad har en forventningskrise som en

industrikrise.

Vi har notert fiskeriministerens varsel om en mulig

innstramming av leveringsordningen for trålerne, slik at

den får et reelt pliktinnhold. Dette vil helt sikkert bedre

råstofftilførselen til enkelte filetbedrifter. Om det bidrar

til å løse de økonomiske vanskene i filetindustrien, er

mer tvilsomt.

I forhold til vårt primære argument er forslaget likevel en

åpenbar forbedring, nettopp fordi det gir en avklaring av

hvilke krav som skal gjelde. Når en leveringsforpliktelse

først er etablert, bør den ha et reelt og praktisk innhold.

Historisk sett har imidlertid løsningen levert magre

økonomiske resultater, og vi kan ikke se at de

underliggende forholdene er endret. Vi tror derfor at

disse spørsmålene fortsatt kommer til å stå på den

politiske dagsorden i årene framover.

For den interesserte leser finnes hele artikkelen vår her:

http://www.nofima.no/nyhet/2012/0 6/krisen-som-

ikke-tar-slutt

Bildetekst: FORVENTNINGER: Når forventningene om at

fiskeriene skal være samfunnsbærende opprettholdes

samtidig med kravet om at bedriftene skal være

lønnsomme aktører i globale sjømatmarkeder, kan

resultatet lett bli at ingen av delene innfris, skriver

artikkelforfatterne.
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Nye Sp-statsråder
Dere sier jo også mange rare
ting bla.a. at våre rein er ikke er
større enn katter, at «kun dere
betaler», alle reineiere lever av
tilskudd, Ingen slakter noe og
«lar» reinflokken vokse, kjøttet
er så dårlig at det kun egner seg
som dyremat og enda verre
ting. Sist jeg fikk levert slakte-
rein (jan-2011) fikk jeg «topp
pris» for alle, ingen ble kassert
slik dere påstår og vekta var der
den skal være. Ingen andre enn
Jarl Hellesvik, har forståelse for
at vi har enorme slakteproble-
mer, akkurat som det er for be-
folkningen under en streik.
«Slaktestreiken» som vi nå opp-
lever, har allerede vart i mange
år!

Per A. Logje 

Per har nok et poeng i det han
skriver, men problemet om-
kring overbeiting av vinterbei-
tene og omkring slakteriproble-
matikken er nok forhold som
den nye landbruksministeren
må se på. Men diskusjonen av-
slører også at et forhold som ab-
solutt ikke er bra, har oppstått
mellom fastboende befolkning
og reindrifta. Mye av dette skyl-
des en reindrift som svært ofte
tar seg til rette, tar i bruk privat
eiendom, setter opp gjerder på
privat eiendom som om den var
deres egen. Jeg tror ikke rein-
drifta på noen måte er tjent
med konfliktnivået.

Ole Martin Rønning 

Det veldig lett å kritisere rein-
drift når alt blir sett fra sitt eget
ståsted.En kamerat av meg ble
for noen år siden ilag med en
jente tilhørende reindrifta.Han
ble selvfølgelig med å hjelpe
med rein. Etter et år sa han til
meg at han hadde ikke trodd
reindrifta var så seriøs og flink
med det dem holdt på med et-
ter alt det negative han hadde
hørt om dem. Man kan jo ikke
trekke fram ting skjedd i beste-
far sin tid og sammenligne idag
hva som kanskje skjedde for 70
år siden. Og det er for mye på-
stander fra enkelte mot reindrift
som absolutt ikke er sanne.Og
det virker som at lengre ut mot
kysten du kommer, jo verre blir
det. Akkurat som noen er noe
bedre der ute enn vi på innland.
Jeg har jo vært så heldig,å bli
kjent med reindrifta. Å fått alt
det positive det har tilført
meg.Ikke som vi ser fra enkel-
te,mye negativt snakk og gam-
melt hat. Det negative er jo i den
tida jeg vokste opp og våre pra-
tet samisk og finsk. Men ikke til
oss. Alt på grunn av fornors-
ningspolitikk. To språk ble tatt
fra meg, av staten. Det svir skik-
kelig. 

Viggo Hansen 

Nå kommer skattepengene
Jeg har ikke fått oppdatert skat-
teoppgjør, kun forhåndsbereg-
net skatt foreløpig Mandag er
de første skatteoppgjørene
klare, når kommer resten, jeg
bare lurer. Klarer ikke staten å

være mere presis eller er det
bare skryt og førbandet dikt alt
sammen ?

Kris V 

De første skandinaviske jord-
brukere var genetisk sør-eu-
ropeere
Jeg har forstått det slik at kob-
lingen til samene var først at de
virket å ha fysiske tilpasninger
som liknet mest på det samiske.
Deretter analyserte de deres
mitkondria og fant at de aller
fleste tilhørte haplogruppe U,
med de fleste tilhørende under-
gruppe U4 og U5, sistnevnte er
samme undergruppe som den
samiske tilhører. Nå har de altså
greid å ta ut autosomalt DNA.
Denne liknet mest på den fin-
ske av de de ble sammenliknet
med men har også genetisk va-
riasjon som ikke lenger eksiste-
rer. Du ser derfor at de befinner
seg i et «eget» rom i noen plot-
ter hvor det er ingen moderne
befolkninger inne i det supple-
mentære materialet.

Jan Hansen

NKFs historiefremstilling
Blander meg litt inn. öystä og
vestä har da vært brukt og er i
bruk her i Varanger. Hvem kjen-
ner ikke østavinden (öystätuuli)
som blåser innover fjorden!

Jens Pedersen
f
Det er første gang jeg ser denne
siden, – yr.no på kvensk. Jeg fikk
ikke tid til å gå igjennom så mye,
men det var en del ting jeg rea-
gerte på. 

Det første at man kriver Iso-
vouno om Storfjord selv om
kommunen har vedtatt at det
skal være Omasvuono.

Det andre var at man sidestil-
ler joki og eno og slår dem sam-
men under det norske felles-
navnet elv. Det syns jeg er be-
klagelig, for det innskrenker va-
risasjonene i finsk. Eno er en an-
nen type elv enn joki.

Dette med östa og vestä var
ikke så vanskelig å forstå, men
jeg har vansker med å forstå
hensikten med denne værmel-
dinga. Den som leser denne
værmeldingen er jo avhengig av
å forstå norsk, – og hva er da
hensikten mned en «kvensk»
versjon når det er helt klart at
målgruppen for denne værmel-
dinga er nordmenn.

Om målgruppen hadde vært
finsktalende som er på ferie i
Norge, ville man brukt flere fin-
ske termer. En finne som er på
ferie i Norge vil neppe forstå
denne værmeldinga slik den er
formulert i dag. På den måten
denne værmeldinga heller ikke
til nytte for nordmenn som læ-
rer seg finsk i den hensikt å kun-
ne følge finske værmeldinger
eller for å kunne snakke med
finner om været. Et språk har
også en funksjon som et kom-
munikasjonsmiddel. Språket
har således en oppgave ut over
det å være en eksotisk kurio-
sitet. 

Bjørnar Seppola

Av Lisbeth Isaksen, fylkesråd,
Finnmark fylkeskommune

Fylkestinget har fattet et omfat-
tende vedtak om videregående
opplæringstilbud som skal gjelde
fra skoleåret 2013/14.

Vi har en felles utfordring, nem-
lig å få flere elever enn 50 % til å
fullføre og å bestå videregående
opplæring innenfor en periode på
fem år.  Hver elev skal inn i et glo-
balisert arbeidsmarked der behovet
for å vise fram dokumentert kunn-
skap, blir mer og mer påkrevd.  Ar-

beidsplasser der det ikke kreves
formalisert kunnskap, krymper sta-
dig også i Finnmark. Ordinært til-
bud til elevene i Finnmark, skjer
ved de åtte videregående skolene vi
har.  Gjennom flere tiltak, skal mø-
tet mellom lærer og elev styrkes
slik at den enkelte følges opp og
fanges opp dersom fraværet blir
mistenkelig stort.  

Vi skal gjøre vår jobb i videregå-
ende skole, samtidig som vi må ak-
septere at en stor gruppe elever
kommer fra grunnskolen med for
dårlige forutsetninger til å klare

Vedtak om framtidas vide

Av Bjørn-Petter Finstad (NFH),
Edgar Henriksen (Nofima) og
Petter Holm (NFH og Nofima) 

I en kronikk har Steinar Eliassen
hentet ut et løsrevet sitat i en artik-
kel skrevet av oss, og på bakgrunn
av dette utviklet sine resonnemen-
ter og stilt en rekke spørsmål. Her
påstår Eliassen at vi konkluderer
med: «… leveringsforpliktelsen
blitt til en rituell øvelse mellom
fartøy og bedrift uten praktisk be-
tydning eller mulighet for offentlig
intervensjon». (Hele setningen Eli-
assen har valgt lyder: «I stedet for
en relasjon mellom tre parter, der
lokalsamfunnets interesser i saken
var gjort eksplisitt og sanksjonert
ved offentlige konsesjonsvilkår,
har leveringsforpliktelsen blitt til
en rituell øvelse mellom fartøy og
bedrift uten praktisk betydning el-
ler mulighet for offentlig interven-
sjon»). 

Dersom han hadde valgt hele set-
ningen eller et annet løsrevet sitat,
kunne han enkelt ha argumentert
med motsatt fortegn og stilt oss helt
andre spørsmål. Han kunne for ek-
sempel valgt følgende setninger fra
samme side i artikkelen: «Leve-
ringsforpliktelsene er – ut fra dette
perspektivet – en institusjonell ga-
ranti for lokalsamfunnets plass i
verdiskapningen i fiskeriene.
Brudd på leveringsforpliktelsene
forstås dermed ikke bare som et
svik mot den begunstigede bedrift,
men også som et svik mot det kyst-
samfunn der bedriften befinner
seg.»

Motsetninger
Ingen av disse løsrevne sitatene
fanger opp spennet og nyansene i
problemkomplekset vi bretter ut i
artikkelen.  Den handler om den
permanente krisesituasjonen i
norsk filetindustri. Et viktig poeng
i vår artikkel er de motsetningsfyl-
te forventninger som stilles til fis-
kerinæringa, og da særlig til filetin-
dustrien. Tradisjonelt har fiskeri-
ene vært et sentralt grunnlag for liv
og virke på kysten. I løpet av de sis-
te tiårene, og da særlig etter 200-
mila og oljeøkonomiens inntog, har
fiskeriene gradvis mistet denne po-

sisjonen. Samtidig har det skjedd
en globalisering. Norsk fiskerinæ-
ring møter derfor hard konkurranse
i internasjonale markeder.  Det vi
har påpekt i denne forbindelsen er
at dagens fiskerisektor befinner seg
i spennet mellom to næringsmodel-
ler. På den ene siden den tradisjo-
nelle næringsformen, der fiske og
fiskeforedling har vært basisnæ-
ring og livsgrunnlag. På den andre
siden en moderne konkurranseut-
satt økonomisk sektor, med stadig
økende krav til effektivitet, kva-
litet, dokumentasjon og leverings-
dyktighet.  

«Dette vil helt sikkert
bedre råstofftilførselen
til enkelte filetbedrifter.
Om det bidrar til å løse
de økonomiske van-
skene i filetindustrien er
mer tvilsomt.»

Ingenting innfris
Vår artikkel sier ikke, slik Steinar
Eliassen synes å tro, at myndighe-
tene bør legge seg flat for den glo-
bale markedslogikk. Det vi har for-
søkt å vise de dilemmaer som opp-
står når institusjonelle ordninger
forankret i en tradisjonell nærings-
modell støter an mot kravene i glo-
bale sjømatmarkeder. Poenget ved
artikkelen er ikke å angi den ene
rette vei, men å få fram vanskene
ved å ri to hester samtidig. Når for-
ventningene om at fiskeriene skal
være samfunnsbærende opprett-
holdes samtidig med kravet om at
bedriftene skal være lønnsomme
aktører i globale sjømatmarkeder,
kan resultatet lett bli at ingen av de-
lene innfris. 

Når det gjelder det punktet Elias-
sen spesielt har trukket fram, trå-
lernes leveringsforpliktelser, er det
et godt eksempel på hvordan mot-
stridende forventninger aktiviseres
samtidig. Som vi påpekte i vår ar-
tikkel, har ordningen siden 2003

vært praktisert som en «rituell
øvelse … uten praktisk betydning
eller mulighet for offentlig inter-
vensjon.» Poenget her er at leve-
ringsforpliktelsen i snart 10 år har
vært vedlikeholdt i navnet, uten at
den har blitt fulgt opp i praksis.
Ordningen er et eksempel på et mer
generelt mønster, der motstridende
forventningsstrukturer vedlikehol-
des. Dette gjør at vi i minst like stor

Om leveringsplikte

Artikkelforfatterne er usikre på effekten av sk

Lisbeth Isaksen, leder for kompet-
anseutvalget, hovedutvalget for
kompetanse
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eregående opplæringstilbud

Av Tore Nordtun (Ap), stortings-
representant 

I rundt ti år har Norge bidratt med
militære styrker for å sikre fred og
samfunnsbygging i Afghanistan.
Nå er vi i ferd med å trappe ned
våre militære bidrag. Selv om sik-

kerhetssituasjonen i Afghanistan
i dag ikke er tilfredsstillende, er
det positive framskritt i landet.
Dette hadde ikke skjedd uten
den internasjonale innsatsen.

Den internasjonale innsatsen i
Afghanistan går nå inn i en ny
fase. ISAF-operasjonen, som Nor-

ge er en del av, skal avsluttes i
2014, og afghanerne tar stadig
større del av ansvaret for sikker-
heten i eget land. Vårt viktigste
bidrag nå er trening og utdanning
av afghanske sikkerhetsstyrker. 

Nå er det påkrevd at det inter-
nasjonale samfunn lever opp til

forpliktelsene man har påtatt seg.
Overgangen betyr at de har tillit til
at vi støtter de krefter som vil rei-
se et stabilt, sikkert og mer utvi-
det Afghanistan, at det etableres
en troverdig gjennomføringsplan
for uttrekk også etter 2014, og at
man ikke blir stående alene igjen. 

Det er viktig at ISAF-allierte følger
opp sine økonomiske lovnader
om støtte til afghanske sikker-
hetsstyrker. 

Så er det å håpe at overføring
av sikkerhetsansvaret til de af-
ghanske sikkerhetsstyrkene skjer
på fredelig vis i 2014. 

Afghanistan etter 2014

en til trålerne

grad har en forventingskrise som
en industrikrise. 

Foredring
Vi har notert fiskeriministerens
varsel om en mulig innstramming
av leveringsordningen for trålerne,
slik at den får et reelt pliktinnhold.
Dette vil helt sikkert bedre råstoff-
tilførselen til enkelte filetbedrifter.
Om det bidrar til å løse de økono-

miske vanskene i filetindustrien er
mer tvilsomt. I forhold til vår pri-
mære argument er forslaget likevel
en åpenbar forbedring, nettopp for-
di det gir en avklaring av hvilke
krav som skal gjelde. Når en leve-
ringsforpliktelse først er etablert,
bør den ha et reelt og praktisk inn-
hold. Historisk sett har imidlertid
løsningen levert magre økonomis-
ke resultater og vi kan ikke se at de

underliggende forholdene er en-
dret. Vi tror derfor at disse spørs-
målene fortsatt kommer til å stå på
den politiske dagsorden i årene
framover. 

For den interesserte leser finnes
hele artikkelen her:
http://www.nofima.no/nyhet/201
2/06/krisen-som-ikke-tar-slutt

kjerpingen av leveringsplikten. Her er Aker Seafoods tre nye trålere, som er kontrahert. Aker Seafoods

Alle får ikke 
være med
Av Laila Marie Reiertsen (Frp),
stortingsrepresentant 

«Alle skal med» er regjeringens
slagord. Men, er det slik at vi har
et arbeidsliv, hvor alle får være
med å bruke sine evner, talent og
kreativitet, sitt intellekt eller sine
praktiske ferdigheter? Alt for
mange står uten arbeid, og mulig-
het for å komme i arbeid. Blant
disse potensielle arbeidstakere
finner vi mennesker med nedsatt
funksjonsevne, innvandrere, ung-
dom, langtidsledige, der i blant
mange med lav eller ingen utdan-
ning.  Til tross for utallige strate-
gier og garantier for å få disse
gruppene i aktivitet og arbeid, så
har det ikke hjulpet, antallet som
står utenfor er fortsatt altfor høyt.
Langtidsgarantien for ungdom er
blitt et skrivebordsdokument.
Unge, friske mennesker dropper
ut av skolen, og ender som passi-
ve mottakere av sosiale stønader
på Nav. Arbeidsledigheten blant
unge i Europa er bekymringsfull
høy, og den er ikke dalende, men
oppadgående, der også Norge har
sine utfordringer.  

Vi må erkjenne at verden har
gått framover, og vi får ikke flere
inn i arbeidslivet ved å stenge uli-
ke grupper ute, slik regjeringens
arbeidslivspolitikk legger opp til.
Dansk Radio hadde i april i år et
innslag om arbeidsledighet.
Dansk forskning viser at arbeids-
ledige som har kommet sent i
gang i arbeidslivet, ligger etter i
lønn. I gjennomsnitt ligger de
50.000 kroner etter i lønn, noe
som kan utgjøre så mye som opp-
til 2 millioner kroner i et helt liv, i
tillegg taper de både pensjon og
kommer sent i gang med etable-
ring. Forskerne mener at man
mister en hel generasjon på grunn
av ungdomsledighet i Danmark.
Arbeidsledige dansker forteller at
det å være arbeidsledig har pre-
get dem, selv etter at de har kom-
met i fast arbeid. De startet ar-
beidslivet med å gå arbeidsledige. 

Nå viser også norsk forskning
at arbeidsledige føler ser «bren-
nemerket» for livet.  Det å være
arbeidsledig gjør noe med et
menneske, det og ikke føle seg til
nytte og kunne få bidra til sam-
funnet, og å få oppleve å være
økonomisk selvhjulpen, gjør noe
med selvbildet og selvfølelsen til
et menneske. Fremskrittspartiet
blir beskyldt av regjeringsparti-
ene for å rasere arbeidslivet. En
påstand som ikke henger på greip,
men som er lett å bruke når man
ikke har egne gode argumenter og
tiltak for å løse de utfordringer
som ligger i dagens og framtidens
arbeidsliv. Det nytter ikke å skyl-
de på Frp, vi har lagt fram mange
og gode forslag i Stortinget som
regjeringspartiene Ap, Sp og SV
har valgt å stemme ned. 

En blå tråd i 
boligpolitikken
Av Trond Helleland (H), stor-
tingsrepresentant

Nylig kunne vi lese at Statistisk
sentralbyrå spår eksplosjon i be-
folkningsveksten, samtidig som
boligbyggingen ikke klarer å hol-
de tritt. Det er viktig å legge til
rette for at folk har et sted å bo, at
det bygges nok boliger og at folk
flest får råd til å bo i boligene. Det
bygges altså for få boliger i Nor-
ge. Det gjør det vanskelig å kom-
me inn på boligmarkedet for de
som i dag står utenfor. Lønning-
ene er omtrent 2,5-doblet, mens
boligprisene er 6,6-doblet, siden
1992. 

Vi trenger derfor en blå tråd i
boligpolitikken. Vi trenger mer
frihet for kommunene til å byg-
ge, begrensning i innsigelsene og
vi trenger å bygge ut bolig og
infrastruktur samlet. Dette vil
gjøre at vi får flere boliger og det
vil gjøre at også gruppene som i
dag står utenfor kommer seg inn
på boligmarkedet.

I dag kan så mange som 22 in-
stanser sette en stopper for én bo-
ligplan. Ikke én instans har an-
svaret for å være pådriver. Høyre
vil at kommunene skal få anled-
ning til å regulere et tilstrekkelig
antall tomter til boligformål, og
det er på høy tid med en begrens-
ning i statlige og fylkeskommu-
nale myndigheters mulighet til å
overprøve kommunenes avgjø-
relser på dette området. I tillegg
bør all forvaltning av boligpoli-
tikk samles i Kommunal- og  re-
gionaldepartementet, som så bør
få den pådriverrollen som ingen i
dag har. Det må også åpnes for
forenklede og differensierte plan-
og byggesaksprosesser, og regu-
leringsplaner med lenger levetid
enn 5 år. Femårsfristen er kre-
vende og kostnadsdrivende spesi-
elt for store og komplekse utbyg-
gingsprosjekter som ofte tar 10–
15 år å gjennomføre.

Det som nok likevel er viktigst
av alt, er å sørge for en «blå tråd»
i arealplanleggingen. En helhetlig
areal- og transportplanlegging er
en viktig forutsetning for bolig-
bygging, og det må bli en større
sammenheng mellom hvor vei og
bane bygges og hvor det bør byg-
ges boliger, selv om dette berører
ulike sektorinteresser. Høyre vil
derfor legge opp til ha sammen-
hengende utvikling av infrastruk-
tur og boligbygging, spesielt i
pressområdene. Det må legges til
rette for utbygging av enkel, rask
og miljøvennlig transport til nye
utbyggingsområder. Det å sørge
for en god infrastruktur i pres-
sområdene, hvor det er lettere og
raskere å ta seg fra ett sted til et
annet, vil virke avlastende og
prisutjevnende på boligmarkedet. 

Dette er bare noen av forsla-
gene Høyre har fremmet i Stor-
tinget for å sørge for at det bygges
nok boliger. Over sommeren skal
forslaget behandles - vi holder
pusten!

videregående opplæring.  Forsk-
ningen om årsak til frafall og ikke
bestått, forteller oss at den viktigste
grunnen til at elever slutter eller
ikke klarer eksamen i videregående
skole, er manglende ferdigheter og
kunnskaper fra grunnskolen. Kom-
munene i Finnmark jobber hardt for
å få bedre resultat, men ennå gir
ikke alle tiltak ønsket resultat.
Årets eksamensresultat i matema-
tikk gir for eksempel, grunn til be-
kymring.  Jeg har tro på at et tett og
godt samarbeid kommunene og
fylkeskommunen imellom, på sikt

vil gi bedre resultat.
For å kompensere for manglende

ferdigheter og kunnskap fra grunn-
skolen, vil vi i den videregående
opplæringen, gi enkeltelever mu-
lighet til et alternativt første år der
det ikke blir eksamen men der det
gis tilbud om opplæring i norsk,
matte og engelsk.  Samtidig kan
den samme elev få kjennskap til
flere muligheter innenfor yrkesfa-
gene eller studieforberedende.  

Fra skoleåret 2013/14 faller
LOSA bort og erstattes med andre
tilbud.  I kommuner uten videregå-

ende skoler og med lavt elevtall
skal elever kunne få et utvidet til-
bud innenfor yrkesfag.  

Fra de samme kommuner er det
også elever som gjennom gode be-
grunnelser, ikke kan flytte og som
ønsker å ta studieforberedende.
Disse skal kunne få ta studieforbe-
redende gjennom digitale løsninger
som lyd-bilde og nett.  Her ønsker
vi at voksne som har familie og
jobb også skal kunne få ta videre-
gående skole.

I en kronikk har Steinar Eliassen hentet ut et

løsrevet sitat i en artikkel skrevet av oss, og på

bakgrunn av dette utviklet sine resonnementer og

stilt en rekke spørsmål. Her påstår Eliassen at vi

konkluderer med: «...

leveringsforpliktelsen blitt til en rituell øvelse

mellom fartøy og bedrift uten praktisk betydning

eller mulighet for offentlig intervensjon». (Hele

setningen Eliassen har valgt lyder: «I stedet for

en relasjon mellom tre parter, der

lokalsamfunnets interesser i saken var gjort

eksplisitt og sanksjonert ved offentlige

konsesjonsvilkår, har leveringsforpliktelsen blitt

til en rituell øvelse mellom fartøy og bedrift uten

praktisk betydning eller mulighet for offentlig

intervensjon»).

Dersom han hadde valgt hele setningen eller et

annet løsrevet sitat, kunne han enkelt ha

argumentert med motsatt fortegn og stilt oss helt

andre spørsmål. Han kunne for eksempel valgt

følgende setninger fra samme side i artikkelen:

«Leveringsforpliktelsene er - ut fra dette

perspektivet - en institusjonell garanti for

lokalsamfunnets plass i verdiskapningen i

fiskeriene. Brudd på leveringsforpliktelsene

forstås dermed ikke bare som et svik mot den

begunstigede bedrift, men også som et svik mot

det kystsamfunn der bedriften befinner seg.»

Motsetninger

Ingen av disse løsrevne sitatene fanger opp

spennet og nyansene i problemkomplekset vi

bretter ut i artikkelen. Den handler om den

permanente krisesituasjonen i norsk filetindustri.

Et viktig poeng i vår artikkel er de

motsetningsfylte forventninger som stilles til

fiskerinæringa, og da særlig til filetindustrien.

Tradisjonelt har fiskeriene vært et sentralt

grunnlag for liv og virke på kysten. I løpet av de

siste tiårene, og da særlig etter 200-mila og

oljeøkonomiens inntog, har fiskeriene gradvis

mistet denne posisjonen. Samtidig har det

skjedd en globalisering. Norsk fiskerinæring møter derfor

hard konkurranse i internasjonale markeder. Det vi har

påpekt i denne forbindelsen er at dagens fiskerisektor

befinner seg i spennet mellom to næringsmodeller. På

den ene siden den tradisjonelle næringsformen, der

fiske og fiskeforedling har vært basisnæring og

livsgrunnlag. På den andre siden en moderne

konkurranseutsatt økonomisk sektor, med stadig

økende krav til effektivitet, kvalitet, dokumentasjon og

leveringsdyktighet.

Ingenting innfris

Vår artikkel sier ikke, slik Steinar Eliassen synes å tro,

at myndighetene bør legge seg flat for den globale

markedslogikk. Det vi har forsøkt å vise de dilemmaer

som opp-står når institusjonelle ordninger forankret i en

tradisjonell næringsmodell støter an mot kravene i

globale sjømatmarkeder. Poenget ved artikkelen er ikke

å angi den ene rette vei, men å få fram vanskene ved å

ri to hester samtidig. Når forventningene om at

fiskeriene skal være samfunnsbærende opprettholdes

samtidig med kravet om at bedriftene skal være

lønnsomme aktører i globale sjømatmarkeder, kan

resultatet lett bli at ingen av delene innfris.

Når det gjelder det punktet Eliassen spesielt har trukket

fram, trålernes leveringsforpliktelser, er det et godt

eksempel på hvordan motstridende forventninger

aktiviseres samtidig. Som vi påpekte i vår artikkel, har

ordningen siden 2003 vært praktisert som en «rituell

øvelse ... uten praktisk betydning eller mulighet for

offentlig intervensjon.» Poenget her er at
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leveringsforpliktelsen i snart 10 år har vært

vedlikeholdt i navnet, uten at den har blitt fulgt

opp i praksis. Ordningen er et eksempel på et

mer generelt mønster, der motstridende

forventningsstrukturer vedlikeholdes. Dette gjør

at vi i minst like stor grad har en forventingskrise

som en industrikrise.

Foredring

Vi har notert fiskeriministerens varsel om en

mulig innstramming av leveringsordningen for

trålerne, slik at den får et reelt pliktinnhold. Dette

vil helt sikkert bedre råstofftilførselen til enkelte

filetbedrifter. Om det bidrar til å løse de

økonomiske vanskene i filetindustrien er mer

tvilsomt. I forhold til vår primære argument er

forslaget likevel en åpenbar forbedring, nettopp

fordi det gir en avklaring av hvilke krav som skal

gjelde. Når en leveringsforpliktelse først er

etablert, bør den ha et reelt og praktisk innhold.

Historisk sett har imidlertid løsningen levert

magre økonomiske resultater og vi kan ikke se at de

underliggende forholdene er endret. Vi tror derfor at

disse spørsmålene fortsatt kommer til å stå på den

politiske dagsorden i årene framover.

For den interesserte leser finnes hele artikkelen her:

http://www.nofima.no/nyhet/201 2/06/krisen-som-

ikke-tar-slutt

«Dette vil helt sikkert bedre råstofftilførselen til enkelte

filetbedrifter. Om det bidrar til å løse de økonomiske

vanskene i filetindustrien er mer tvilsomt.»

Bildetekst: Artikkelforfatterne er usikre på effekten av

skjerpingen av leveringsplikten. Her er Aker Seafoods tre

nye trålere, som er kontrahert. Aker Seafoods
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I en kronikk i Intrafish 21. 
juni har Steinar Eliassen 
hentet ut et løsrevet sitat i 

en artikkel skrevet av oss, 
og på bakgrunn av dette 
utviklet sine resonnementer 
og stilt en rekke spørsmål. 
Her påstår Eliassen at vi 
konkluderer med: «… leve-
ringsforpliktelsen blitt til en 
rituell øvelse mellom fartøy 
og bedrift uten praktisk 
betydning eller mulighet for 
offentlig intervensjon». (Hele 
setningen Eliassen har valgt 
lyder: «I stedet for en rela-
sjon mellom tre parter, der 
lokalsamfunnets interesser 
i saken var gjort eksplisitt 
og sanksjonert ved offentlige 
konsesjonsvilkår, har leve-
ringsforpliktelsen blitt til en 
rituell øvelse mellom fartøy 
og bedrift uten praktisk 
betydning eller mulighet for 
offentlig intervensjon»). 

Dersom han hadde valgt 
hele setningen eller et annet 
løsrevet sitat, kunne han 
enkelt ha argumentert med 
motsatt fortegn og stilt oss 
helt andre spørsmål. Han 
kunne for eksempel valgt 
følgende setninger fra samme 
side i artikkelen: «Leverings-
forpliktelsene er – ut fra dette 
perspektivet – en institusjo-
nell garanti for lokalsamfun-
nets plass i verdiskapningen 
i fiskeriene. Brudd på leve-
ringsforpliktelsene forstås 
dermed ikke bare som et 
svik mot den begunstigede 
bedrift, men også som et svik 
mot det kystsamfunn der 
bedriften befinner seg.»

Ingen av disse løsrevne 
sitatene fanger opp spennet 
og nyansene i problemkom-
plekset vi bretter ut i artik-

kelen.  Den handler om den 
permanente krisesituasjonen 
i norsk filetindustri. Et viktig 
poeng i vår artikkel er de 
motsetningsfylte forvent-
ninger som stilles til fiske-
rinæringa, og da særlig til 
filetindustrien. Tradisjonelt 
har fiskeriene vært et sentralt 
grunnlag for liv og virke på 
kysten. I løpet av de siste 
tiårene, og da særlig etter 
200-mila og oljeøkonomiens 
inntog, har fiskeriene gradvis 
mistet denne posisjonen. 
Samtidig har det skjedd en 
globalisering. Norsk fiske-
rinæring møter derfor hard 
konkurranse i internasjonale 
markeder.  Det vi har påpekt 

i denne forbindelsen er at 
dagens fiskerisektor befinner 
seg i spennet mellom to 
næringsmodeller. På den 
ene siden den tradisjonelle 
næringsformen, der fiske 
og fiskeforedling har vært 
basisnæring og livsgrunn-
lag. På den andre siden en 
moderne konkurranseutsatt 
økonomisk sektor, med stadig 
økende krav til effektivitet, 
kvalitet, dokumentasjon og 
leveringsdyktighet.  

Vår artikkel sier ikke, 
slik Steinar Eliassen synes 
å tro, at myndighetene bør 
legge seg flat for den globale 
markedslogikk. Det vi har 
forsøkt å vise de dilemmaer 
som oppstår når institusjo-
nelle ordninger forankret i 
en tradisjonell næringsmo-
dell støter an mot kravene 
i globale sjømatmarkeder. 
Poenget ved artikkelen er 
ikke å angi den ene rette vei, 
men å få fram vanskene ved å 
ri to hester samtidig. Når for-
ventningene om at fiskeriene 
skal være samfunnsbærende 
opprettholdes samtidig med 
kravet om at bedriftene skal 
være lønnsomme aktører i 
globale sjømatmarkeder, kan 
resultatet lett bli at ingen av 
delene innfris. 

Når det gjelder det punktet 
Eliassen spesielt har trukket 
fram, trålernes leverings-
forpliktelser, er det et godt 
eksempel på hvordan motstri-
dende forventninger aktivise-
res samtidig. Som vi påpekte 
i vår artikkel, har ordningen 
siden 2003 vært praktisert 
som en “rituell øvelse … uten 
praktisk betydning eller 
mulighet for offentlig inter-
vensjon.” Poenget her er at 
leveringsforpliktelsen i snart 
10 år har vært vedlikeholdt i 
navnet, uten at den har blitt 
fulgt opp i praksis. Ordnin-
gen er et eksempel på et mer 

generelt mønster, der motstri-
dende forventningsstruktu-
rer vedlikeholdes. Dette gjør 
at vi i minst like stor grad har 
en forventingskrise som en 
industrikrise. 

Vi har notert fiskeriminis-
terens varsel om en mulig 
innstramming av leverings-
ordningen for trålerne, slik at 
den får et reelt pliktinnhold. 
Dette vil helt sikkert bedre 
råstofftilførselen til enkelte 
filetbedrifter. Om det bidrar 
til å løse de økonomiske 
vanskene i filetindustrien 
er mer tvilsomt. I forhold til 
vår primære argument er 
forslaget likevel en åpenbar 
forbedring, nettopp fordi det 
gir en avklaring av hvilke 
krav som skal gjelde. Når en 

leveringsforpliktelse først 
er etablert, bør den ha et 
reelt og praktisk innhold. 
Historisk sett har imidlertid 
løsningen levert magre øko-
nomiske resultater og vi kan 
ikke se at de underliggende 
forholdene er endret. Vi tror 
derfor at disse spørsmålene 
fortsatt kommer til å stå på 
den politiske dagsorden i 
årene framover. 

For den interesserte leser 
finnes hele artikkelen her: 
http://www.nofima.no/ny-
het/2012/06/krisen-som-ikke-
tar-slutt

Bjørn-Petter Finstad (NFH), 
Edgar Henriksen (Nofima) og 
Petter Holm (NFH og Nofima)

Leveringsplikten

Matenergiproduksjonen i havområdene utenfor LoVe og Senja

Det foregår en omfattende 
energiproduksjon i form 
at mat i havområdene 

utenfor Lofoten, Vesterålen 
og Senja som er av stor 
nasjonal og global betydning. 
Disse havområdene er et av 
de rikeste fiske-, gyte- og 
oppvekstområdene for de 
siste, store og selvfornyende 
matressursene verden har til-

gang til. En potensiell evigva-
rende matenergiproduksjon. 
Det er denne energiproduk-
sjonen vi risikerer å redusere 
eller tape dersom vi tillater 
petroleumsvirksomhet i ak-
kurat disse havområdene.

Den betydningen havområ-
dene utenfor Lofoten, Vester-
ålen og Senja har for verdens 
matenergiproduksjon må gå 
foran betydningen av eventu-
elle olje- og gassfunn i samme 
område. Vi står overfor et 
valg mellom evigvarende 
matenergi og tidsbegrenset 
fossil energi. Vårt bidrag til å 

opprettholde verdens mat-
produksjon ligger i å forvalte 
fiskeressursene på en god 
og forsvarlig måte. Da kan vi 
ikke tillate petroleumsvirk-
somhet i de havområdene 
der naturen selv produserer 
denne livsviktige matener-
gien.

Det blir hevdet at et ol-
jeutslipp i verste fall kan 
ødelegge deler av, eller en hel 
årsklasse skrei. Dersom det 
igangsettes petroleumsvirk-
somhet i disse havområdene, 
vil kontinuerlig seismikksky-
ting og utslipp av kjemikalier, 

miljøgifter, borekaks osv, 
være en ”normal” negativ 
effekt av virksomheten. Da 
kan selv et lite oljeutslipp 
gi langvarige skader, og en 
ukontrollert utblåsning føre 
til kollaps i havets økosystem. 
Vi må heller ikke glemme de 
ekstreme værforholdene det 
skal opereres under, som er 
på yttergrensen av det som 
er menneskelig mulig og 
teknisk gjennomførbart.

Når det snakkes om å flytte 
petroleumsvirksomheten 
på norsk sokkel nordover, 
flyttes den til områder som er 

langt mer sårbare for mil-
jøpåvirkninger enn i Nord-
sjøen. Havområdene utenfor 
Lofoten, Vesterålen og Senja 
er det området i verden der 
våre politikere og vi som na-
sjon og folk har valget mellom 
å gi verdens befolkning fossil 
energi i et tidsperspektiv på 
få dager, eller å gi verdens 
befolkning matenergi i et til-
nærmet evighetsperspektiv.

Folkeaksjonen oljefritt 
Lofoten, Vesterålen

Ingen av  ”disse løsrevne 
sitatene fanger 
opp spennet 
og nyansene 
i problem-
komplekset 
vi bretter ut i 
artikkelen. 

Skribentene av de dette innlegget mener Steinar 
Eliassen henter ut løsrevne sitatet fra en rapport 
om leveringsforpliktelsene. 

Innlegg

z olje/fisk

KRITISK: Steinar 
Eliassen får kritikk for 
å kun hente ut enkelt 
sitat om en rapport 
knyttet til leverigns-
forpliktelsene.
ILL.FOTO: DN

Innlegg

z politikk
NYHETER God start: Eksporten av torskefisk inklusiv klippfisk, saltfisk og tørrfisk 

kom på totalt 943,7 millioner kroner i januar måned. Økningen fra 2011 er på 
156,2 millioner eller 20 prosent, viser tall fra Norges sjømatråd.

Kun ferskfisk i Kiberg
De nye eierne av Arctic Kiberg 
gjør i ei pressemelding det klart 
at det i første omgang bare blir 
videresalg av fersk fisk og kon-
gekrabbe fra anlegget etter at 
den svenske investoren Robert 
Hellberg overtok anlegget i for-
rige uke. 

«Så vil man i framtiden se på 
videreforedling av produkter», 
heter det i ei pressemelding fra 
de nye eierne.

Dette innebærer i tilfelle at 
det inntil videre blir betydelig 
færre ansatte ved anlegget enn 
tidligere.

De nye eierne ønsker imidler-
tid ikke å kommentere saken 
ytterligere før alt det formelle 
er på plass. 

Denne uka har det vært job-
bet for å klargjøre anlegget for 
drift igjen etter at det har stått 
stille i flere uker. Etter planen 

skal alt være klart i løpet av 
uka.

Den siste uka har havna i 
Kiberg vært fullstendig igjen-
frosset på grunn av den strenge 
kulden. Ett av tiltakene for å få 
kjøpet i gang igjen har derfor 
vært å få  brutt opp isen slik at 

det blir mulig for fiskeflåten å 
komme inn til  anlegget som lig-
ger ei mils vei utenfor Vardø.

Det var den Trondheim-
baserte investoren Tor Albert 
Thomessen som i forrige uke 
solgte anlegget i Kiberg etter 
å ha eid det i 5 - 6 år.

– Tydelig signal til Aker

Terje Jensen
Harstad

De tre nordnorske fylkespar-
tiene i Ap, med statsrådene 
Lisbeth Berg-Hansen og Karl 
Eirik Schjøtt-Pedersen som 
deltakere, vedtok sist helg en 
uttalelse hvor de ber fiskeri-
myndighetene innføre tiltak 
som ivaretar intensjonen i 
konsesjonsvilkårene til trå-
lerne med leveringsplikt til 
landanlegg.

– Dette er 
et kraftfullt 
signal om at 
nå må det ryd-
des opp. De tre 
n o r d n o r s k e 
fylkespartiene 
er enige om at 
nok er nok, sier 
fylkeslederen i Finnmark, In-
galill Olsen i en kommentar.

Olsen karakteriserer sist 
helgs vedtak som et første skritt 
på veien for å få fiskeråstoffet på 
land dit det hører hjemme. 

I dag går store mengder av 
det leveringspliktige råstoffet 
på kjøl til Kina fordi selskapene 
som eier trålerne og fiskebru-
kene i land hevder at det ikke er 
mulig å produsere denne fisken 
lønnsomt i land. – Vårt mål er å 
få hvert eneste kilo som er ment 
for landindustrien her nord på 
land og i produksjon, fastslår 
fylkeslederen.

– Dette akter i hvert fall jeg 
for min egen del å forfølge med 
alle demokratiske midler. Jeg 
ser at Aker blant annet hevder 
at dette ikke lønner seg. Men vi 
vet samtidig at det finnes fiske-
bruk uten de samme forutset-
ninger og leveringsgarantier 
som får det til å lønne seg. Så 
dette må det være grunn til å 
stille spørsmål ved, sier Olsen 
til FiskeribladetFiskaren. Ut-
talelsen fra de tre nordnorske 
fylkeslagene, ble altså gjort 

med sentrale statsråder som 
en del av medlemsmassen. Og 
vedtaket var enstemmig, po-
engteres det. Dette viser, i følge 
fylkeslederen i Finnmark, «en 
utstrakt holdning i partiet» i 
denne saken.  

Overordna
Olsen vil imidlertid ikke gå i 
detalj på hva hun og partifel-
lene mener bør skje konkret i 
denne saken.

– Vi staker ut politikken. Så 
får regjeringen og departemen-
tet avgjøre hvordan vi kommer 
dit, sier hun. I uttalelsen fra de 

nordnorske fylkeslagene heter 
det at kvotene må trekkes tilba-
ke dersom forpliktelsene bry-
tes og landanlegg legges ned.  
– Disse konsesjonene er tildelt 

på bakgrunn av et politisk øn-
ske om å styrke landsiden med 
helårig råstofftilgang, og på den 
måten sikre sysselsetting og 
aktivitet på land. De som bru-
ker dem, har fått konsesjonene 
gratis. Da er det vanskelig å 
tenke seg at de skal ha betalt 
dersom konsesjonene blir inn-
dratt, mener Olsen.

Fleksibilitet
Hun er likevel innstilt på en 
viss fleksibilitet i forhold til de 
kravene som må stilles. 

– Hvor stor for eksempel be-
arbeidingsplikten skal være, er 
på en måte en annen diskusjon. 
Det som bekymrer oss, er at vi 
nå har en storstilt eksport av 
arbeidsplasser fra Nord-Norge 
på grunn av måten dette nå 
håndteres på. Det er ei utvik-
ling vi definitivt ikke liker, sier 
Ingalill Olsen som varsler at 
saken også kommer til å bli et 
viktig tema når Finnmark Ar-
beiderparti avholder årsmøte 
2. til 4. mars.

terje.jensen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 21

SER DEG: Statsministerens egen statsråd, tidligere finans- og fiskeriminister Karl Eirik Schjøtt-Pedersen (t.v), var blant de som 
stemte for «et kraftfullt signal» til trålerrederne med leveringspliktige trålkvoter på fellesmøtet mellom de nordnorske fylkesla-
gene i Arbeiderpartiet sist helg. ARKIVFOTO

Fakta: leveringsplikt
Norge har i dag 41 torsketrå-QQ

lere.
De fleste (unntaket er først og QQ

fremst fabrikktrålerne) har såkalt 
leveringsplikt til anlegg, fiskevær, 
kommuner eller regioner i land.

Plikten er knyttet til over 100 QQ

trålerkonsesjoner som i hoved-
sak ble tildelt i etterkrigstida 
fram til 1970-tallet. Flåten fikk 
konsesjon for å fiske og levere 
ferskt råstoff til filetindustri i 
Nord-Norge.

Store omveltninger i fiskein-QQ

dustrien på 1980- og 90-tallet 
førte til at leveringsplikta kom 
under press. 

Siden 2003 har leveringsplikt QQ

i realiteten handlet om en plikt å 
tilby råstoffet til industrien - til 
markedspris.

Fra 2007 ble denne plikten inn-QQ

skjerpet med krav til driftsplaner 
og bedre innsyn for industrien.

Kravet til bedriftene ble at QQ

leveringspliktig råstoff skulle 
foredles og skape sysselsetting.

De tre nordnorske 
fylkespartiene i Ap ber 
om tiltak for å ivareta in-
tensjonen i konsesjons-
vilkårene til trålere med 
leveringsplikt til landan-
legg. Med seg på laget 
har de to statsråder.

z lev.plikt

Ingalill Olsen

Vårt mål er å få  ”hvert eneste kilo som 
er ment for landindus-
trien her nord på land 
og i produksjon.
Ingalill Olsen, fylkesleder i Finn-
mark Ap.

– Frikjøp 
er et ran

Terje Jensen
Harstad

– Det vil være noe i nærheten 
av ran på høylys dag. Samtlige 
trålkonsesjoner som i sin tid 
ble gitt til Nord-Norge, ble gitt 
med den uttrykkelige forutset-
ningen at de skulle skaffe fisk 
til fiskeindustrien i land. Det vil 
være et svik mot alle dersom 
myndigheter og skattebetalere 
nå skal måtte betale dyrt for 
dette, hevder 84-åringen.

Kjartan Arctander var selve 
trålsjefen i nord mens han drev 
Lofoten Trålerrederi og var le-
der i Norske Trålerrederiers 
Forening. 84-åringen var med 
fra starten, og husker godt «spil-
let bak» trålkonsesjonene.

Inngangsbillett
– Alle konsesjonssøknader for 
å få trålkonsesjon i Nord-Norge, 
ikke bare de som i dag har le-
veringsplikt, men også alle de 
andre, bygde på en argumenta-
sjon om at trålerne skulle skaffe 
fisk til fiskeindustrien i nord. 
Det var selve inngangsbilletten. 
Det stod i alle søknader til myn-
dighetene og til Distriktenes 
Utbyggingsfond og til Statens 
Fiskarbank som finansierte 
disse båtene. 

– Dette var rett og slett den 
eneste begrunnelsen som holdt 
for å få disse tillatelsene. Da 
er det nærmest uvirkelig å nå 
oppleve at det diskuteres seri-
øst å betale markedspris for å 
ta disse konsesjonene tilbake. 
Det vil definitivt ikke bli forstått 
av de som kjenner forhistorien, 
sier Arctander.84-åringen 
kjenner naturligvis aller best 
til trålkonsesjonene som han 
selv disponerte gjennom Lofo-
ten Trålerrederi i Stamsund. 
Disse inngår nå i kvoteporte-
føljen til Nordland Havfiske 
sammen med de tilsvarende 
konsesjonene på Melbu. Dette 
er ett av de tre trålselskapene 
som inngår i Aker Seafoods.

En av disse trålerne bærer i 
dag Kjartans navn. Det beskri-
ver godt posisjonen han i sin tid 
hadde, ikke bare i rederiet, men 
i hele trål-Norge.

«Kommunalt»
– Konsesjonene våre hadde i 
realiteten lokale myndigheter 
full styringsrett over. Vestvågøy 
kommune satt på 24 - 25 pro-
sent av aksjene i trålselskapet, 
men hadde i realiteten mer enn 

indirekte styring. Dette «ga» så 
myndighetene fra seg for 20 
millioner kroner. Det gjør meg 
nesten syk å oppleve noe slikt, 
sier Arctander.

Til sammen var det snakk om 
et titalls trålkonsesjoner bare i 
Lofoten Trålerrederi. De hadde, 
og har forsåvidt fortsatt, full 
leveringsplikt, blant annet til 
det som nå er Aker Seafoods J. 
M. Johansen i Stamsund i Vest-
vågøy kommune og Moskenes 
Fiskeindustri i Moskenes kom-
mune.

– En tragedie
– Vi hadde totalt sett forplik-
telser til 6 - 7 bedrifter i Lo-
foten-området. Dersom man 
nå tillater at grunnlaget for 
slik virksomhet tas bort, vil 
det være noe nær en tragedie, 
mener Arctander.

Han poengterer at samtlige 
konsesjoner nordpå, også de 
som i dag ikke har konkret le-
veringsplikt, ble skaffet til veie 
med den begrunnelsen overfor 
myndighetene at de skulle be-
tjene fiskeindustrien i land. 

– De eneste trålkonsesjonene 
som ble gitt uten slike løfter, var 
de som allerede i utgangspunk-
tet ble gitt til redere på Møre, 
forteller Arctander.

terje.jensen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 21

VETERAN: «Mr. Trål» i Nord-Norge, Kjartan Arctander (84) er som alltid klokkeklar. – Det vil 
være å sidestille med ran dersom myndighetene nå skal betale for trålkonsesjoner.  ARKIVFOTO

Fakta: trålkonsesj.
Norge har i dag 41 torsketråle-QQ

re. De fleste (unntaket er først og 
fremst fabrikktrålerne) har såkalt 
leveringsplikt til anlegg, fiskevær, 
kommuner eller regioner i land.

Plikten er knyttet til over 100 QQ

trålerkonsesjoner som i hoved-
sak ble tildelt i etterkrigstida 
fram til 1970-tallet. Flåten fikk 
konsesjon for å fiske og levere 
ferskt råstoff til filetindustri i

Nord-Norge.QQ

Store omveltninger i fiskein-QQ

dustrien på 1980- og 90-tallet 
førte til at leveringsplikta kom 
under press. Siden 2003 har 
leveringsplikt i realiteten handlet 
om en plikt å tilby råstoffet til 
industrien - til markedspris. 

Fra 2007 ble denne plikten QQ

innskjerpet med krav til driftspla-
ner og bedre innsyn for indus-
trien. Kravet til bedriftene ble 
at leveringspliktig råstoff skulle 
foredles og skape sysselsetting.

Trålveteranen Kjartan 
Arctander synes det 
er en uhyrlig tanke at 
samfunnet skal måtte 
kjøpe tilbake trålkvotene 
som de overlot til Aker 
og Kjell Inge Røkke.

z leveringspl.

– Må kjøpe kvotene tilbake

Terje JensenHarstad– Det er antagelig eneste utvei hvis man konkluderer med at dagens ordning ikke virker et-ter hensikten, mener Solsvik. – Rettighetene kan i hvert-fall ikke inndras uten videre så lenge de som i dag sitter på pliktene og rettighetene kan vise til at de har fulgt gjeldende regelverk til punkt og prikke, hevder han.Til frysAndøy kommune har selv to leveringspliktige trålkonse-sjoner som i henhold til gjel-dende regelverk primært skal 

tilbys J. M. Nilsen på Nordmela og Framnes Fiskeindustri på Andenes, sekundært andre bedrifter i Andøy kommune og til sist øvrige interessenter i Vesterålen.I praksis er det lite og ingen 

ting som tilflyter bedriftene i Andøy, uten at leverings-plikten misligholdes av den grunn. Kvotene er for lengst lagt på en frysetråler og solgt til Prestfjord-rederiet på Sort-land. Og selv om Framnes har tineanlegg, så byr de på lite av det som i utgangspunktet er deres egen fisk.Klandrer politikerne– Dette er markedsbetinget. Vi har hatt litt behov i høst. Men da raknet markedene i Italia og Hellas, og det ble ingen ting av, forteller Knut Haagensen i Jangaard som eier Framnes Fiskeindustri.Han klandrer følgelig ikke Prestfjord-rederiet for at fisken nå går helt andre steder enn til Andøy. Det gjør heller ikke ord-føreren. Men han klandrer poli-tikerne opp igjennom tiden for å ha vært altfor slipphendte.– Det har utvilsomt vært ut-øvd dårlig politisk håndtverk i tilknytning til leveringsplikten. Det er kanskje også derfor at politikerne nå synes å være lite villige til å diskutere selve kjer-nen i denne problemstillingen, nemlig hvilke virkemidler som må til for å løse flokene, sier Solsvik.Gordisk knutHan for sin del er altså overbe-vist om at det ikke lar seg gjøre politisk og forskriftsmessig «å ro seg inn i mea» igjen.– Man kan vanskelig se for seg at myndighetene kan straffe rederiene og ta fra de kvotene så lenge de har gjort det de er pålagt. Og kvotene kan ikke frigis til de samme rederiene uten leveringsbetingelser. Da får de en mye større verdi enn det de har med leveringsplikt. Dette er langt på vei en gordisk knute. Og jeg vil ikke forskut-tere noe som helst. Men jeg tror Fakta: leveringspliktNorge har i dag 41 torsketrå-QQlere. De fleste har såkalt leve-ringsplikt til anlegg, fiskevær, kommuner eller regioner i land.Plikten er knyttet til over 100 QQtrålerkonsesjoner som i hoved-sak ble tildelt i etterkrigstida fram til 1970-tallet. Flåten fikk konsesjon for å fiske og levere-ferskt råstoff til filetindustri i Nord-Norge. Store omveltninger i fiskein-QQdustrien på 1980- og 90-tallet førte til at leveringsplikta kom under press. Siden 2003 har leveringsplikt QQi realiteten handlet om en plikt å tilby råstoffet til industrien - til markedspris.  Fra 2007 ble plikten innskjerpet med krav til driftsplaner og bedre innsyn for industrien. Kravet ble at leveringspliktig råstoff skulle foredles og skape sysselsetting.Råstoffet kan ikke selges uten QQat filetkniven har vært i bruk.

Andøy-ordfører Jonni Solsvik mener myn-dighetene må kjøpe tilbake de leveringsplik-tige fiskerettighetene de har gitt til Røkke, Aker og andre, og det til markedspris.

z levering

Krever oppryddingTerje JensenHarstadForslaget kom fra de tre nord-norske fylkes-lagene, og fikk altså full oppslutn ing i landsstyret sist helg. SV åp-ner nå for at de leveringsplik-tige kvotene enten inndras og refordeles til kystflåten, eller at de om-gjøres til sam-f unnsk voter underlagt lokal forvaltning.« K v o t e n e skulle ikke være et finansielt instrument. De skulle tjene samfunnene, og ikke tilfeldige aksjonærer», heter det i lands -styrevedtaket.SP-henvendelseSamtidig har det andre mi-noritetspartiet i regjeringen, Senterpartiet, henvendt seg til Fiskeridepartementet og bedt om ei vurdering av hva som er mulig å få til reint politisk i denne saken.– Engasjementet er stort 

langs hele kysten, og vi kan helt åpenbart ikke leve med situasjonen slik den har blitt, mener Senterpartiets fiskeripo-litiske talskvinne Irene Lange Nordahl.EngasjementHun har fått en rekke henven -delser i sakens anledning, og sendte mandag en skriftlig forespørsel til Fiskerideparte -mentet i sakens anledning. – Det går godt an å si at det koker på kysten rundt denne saken. Engasjementet er used -vanlig stort, og tiden er over -moden i forhold til å foreta ei kartlegging av de konsekven-sene vi nå ser av måten leve-ringsplikten i dag praktiseres på, mener Lange Nordahl.Mot industrikvoterSp-talskvinnen har bedt om ei vurdering fra departementets side av hvilket handlingsrom de mener man nå har politisk, eventuelt hvilket handlingsrom det er mulig å skaffe seg. Men i motsetning til SV, så er Lange Nordahl klar på at hun for sin del anser det som uaktuelt å omgjøre dagens leveringspliktige kvoter til så -kalte industrikvoter hvor de tilgodesette fiskeindustrianleg -gene fritt kan disponere disse kvotene i fortsettelsen. – Dette vil indirekte kunne ramme de anleggene som ikke har tilgang på denne type fiske -kvoter, og er ingen god løsning. Det har jeg fått en rekke hen -vendelser på, forteller Troms-representanten.Også HøyreEtter hennes mening så er hovedproblemet rundt leve -ringsplikten den altfor store omleggingen fra ferskfisk- og kombitrålere til reine fryse -trålere.– Her er jeg for min del ak-kurat like skeptisk som de berørte ordførerne. Det andre hovedproblemet er naturligvis omleggingen fra leveringsplikt til tilbudsplikt i regi av Høyre-statsråd Svein Ludvigsen. Her er det da grunn til å merke seg de initiative som nå kommer fra Høyre i sakens anledning. Det viser i det minste at det nå er bred og tverrpolitisk oppmerk-somhet rundt denne saken, sier Lange Nordahl. ModenAller størst engasjement rundt denne saken, har det nok allike-vel vært i Arbeiderpartiet. Finnmark Arbeiderpart var først ute med å gi uttrykk for at tiden nå er moden for å rydde opp i denne saken.terje.jensen@fbfi.noTelefon: 77 05 90 21

DEBATT: Det brygger opp til bred politisk debatt om leveringsplikten til torsketrålerne. Dette er «Vesttind» på Melbu Fryselager. FOTO: TERJE JENSEN  Fakta: leveringspliktNorge har i dag 41 torsketråle -QQre. De fleste (unntaket er først og fremst fabrikktrålerne) har såkalt leveringsplikt til anlegg, fiskevær, kommuner eller regioner i land.Plikten er knyttet til over 100 QQtrålerkonsesjoner som i hoved-sak ble tildelt i etterkrigstida fram til 1970-tallet. Flåten fikkkonsesjon for å fiske og levere QQferskt råstoff til filetindustri i Nord-Norge.Store omveltninger i fiskein-QQdustrien på 1980- og 90-tallet førte til at leveringsplikta kom under press. Mange trålere la om til produksjon av fryst råstoff mens russiske trålere tok seg av leveransene av ferskt råstoff til industrien. Da leveransene av russetorsk gikk dramatisk ned, kom kritikken mot brudd på leveringsvilkårene for fullt.Siden 2003 har leveringsplikt QQi realiteten handlet om en plikt å tilby råstoffet til industrien - til markedspris. Fra 2007 ble denne plikten innskjerpet med krav til driftsplaner og bedre innsyn for industrien. Kravet til bedriftene ble at leveringspliktig råstoff skulle foredles og skape syssel-setting.Råstoffet kan ikke selges uten QQat filetkniven har vært i bruk.

Landsstyret i SV åpner i et enstemmig vedtak for ei forskriftsendring som sikrer at leveringspliktig trålråstoff blir levert dit de var ment. Også regjeringskollega Sp er på banen i saken.z  leveringJohnny Ingebrigtsen Engasjementet er  ”stort langs hele kysten, og vi kan helt åpenbart ikke leve med situasjo-nen slik den har blittIrene Lange Nordahl, SenterpartietAker tester Lisbeth på leveringspliktFiskeribladetFiskaren  28. februar 2011Aker tester Lisbeth på leveringspliktIrene Lange Nordahl

Endelig oppeS y d p o l -ekspedisjo-nen til Asle T Johan-sen, Gaute Grindheim og FBFI-journalist Agnar Berg er de første som har besteget Aksel Hei-bergbreen uten hunder. Det skjedde i helgen.Ekspedisjonen hvor to av deltakerene, Johansen og Grindheim, går i kopi av Roald Amundsens utstyr er nå på 2800 m.o.h.  Det er kun to lag før dem som har besteget Axel Heiberg-Breen fra Ross Ice Chelf. De to før-ste var Roald Amundsen i 1911 og Monica Kristensen som ledet en ekspedisjon opp platåeet i 1986/1987. Andre ekspedisjoner, som Børge Ousland, Cecilie Skog og andre har alle gått ned breen. Alt står bra til med Ekspedisjonsdeltakerene, melder støtteapparatet hjem-me i Norge. Utstyr fungerer bra og ekspedisjonsmed-lemmene er fortsatt i godt humør.Det var en strevsom ferd opp breen.  De tre karene har vært værfast i tre dager grunnet dårlig sikt og snø-vær. Det falt 60 cm snø i løpet av kort tid, noe som førte til at de måtte tråkke spor og gå flere runder med utstyr.  Kontrastene var vanskelig å se. På grunn av store sprek-ker og vanskelig sikt var det i perioder nødvendig å gå uten solbriller, dette førte til at to av deltakerene, Gaute Grindhaug og Agnar Berg fikk lettere snøblindhet.På hjemmesiden skriver Ekspedisjonen;«Nå har vi gjort oss ferdig med Axel Heiberg breen, kla-tret opp Det store isfallet og rukket opp på platået som strekker seg helt til polen. Vi er nå de første som noen gang har gått opp her uten hjelp av hunder. Det ble en nokså tøff dag. Vi har klatret 400 høyde meter og er nå på 2800 moh. Man merker det på pusten når man går oppoverbakker. Etter at vi hadde kommet oss et stykke innover platået be-gynte det plutselig å blåse kraftig. Med -19,1 grader og vind hadde vi for lite klær på oss og det endte med at vi slo leir en time tidliger enn planlagt. Blir nok nødt til å ta på flere sett med stilongs og underskjorte re-sten av veien.» 

Agnar Berg 

Se fotopå fbfi.no
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Det har utvilsomt  ”vært utøvd dårlig poli-tisk håndtverk i tilknyt-ning til leveringspliktenJonni Solsvik, ordfører i Andøy kommune.

TVANGSKJØP: Ordfø-rer Jonni Solsvik tror eneste vei ut av uføret rundt leveringsplikt og industrivilkår er at staten tvangskjøper kvotene tilbake til markedspris. FOTO: TERJE JENSEN 

at den eneste frabare veien ut av problemene er at myndighetene kjøper seg ut, sier Solsvik.Han viser i den forbindelse til tilsvarende forslag om tilba-kekjøp av trålkvoter som man nå diskuterer på Island. Og for den del til Kjell Inge Røkkes egen historikk i amerikansk fiskerinæring.Island– Slik jeg har fått den framstilt, så ble han langt på vei kjøpt ut 

av amerikanske myndigheter den gangen. Det tror jeg også må bli utfallet her hjemme nå, selv om dette naturligvis også vil være svært kontroversielt. Men det er i det minste på tide at de politiske partiene nå tar denne diskusjonen, og ikke går rundt grøten slik man ser tendenser til, mener Andøy-ordføreren.terje.jensen@fbfi.noTelefon: 77 05 90 21

FOSNAVÅG KRISTIANSUND BERGEN MOTORSERVICEWWW.SEVI.NO – TLF 700 85 500 - DØGNVAKT –  Service og overhaling–  Reservedeler og byttedeler–  Filter–  Alle motormerker

DONG E&P Norge vil i perioden fra uke 40–2011 til uke 9–2012 (6.10.2011–1.3.2012) installere et produksjonsrør som skal graves ned. Det vil ikke bli utlagt sjømerker i forbindelse med installasjonsarbeidet. En sikkerhetssone på 500 meter vil være gjeldende fra 6. oktober 2011 til 1. mars 2012. Området hvor det vil være aktivitet er begrenset av følgende koordinater: 56˚55’59’’N            02˚39’18’’Ø56˚56’00’’N            02˚43’14’’Ø57˚06’48’’N            02˚53’04’’Ø57˚06’47’’N            02˚47’07’’Ø
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Norway Seafoods: – Har ikke kjøpt alt
– Vi har ikke 
kjøpt alt 
råstoffet som 
er tilgjengelig 
på de leve-
ringspliktige 
trålkvotene 
til Mehamn. 
Det kommer 
av at anlegget 
i Mehamn, som alle andre 

filetanlegg i Norge, ikke er 
konkurransedyktig på bear-
beiding av fryst råstoff. 

Det sier den nye lederen 
i industriselskapet Norway 
Seafoods, Thomas Farstad, 
i en kommentar til at anleg-
get deres i Mehamn har stått 
stille siden før ferien i fjor, 
og først ble gjenåpnet sist 
torsdag.

Leveringspliktige kvoter 
spesifikt til Mehamn er i følge 
Farstad om lag 2,2 kvoter.  
Kvotene er fordelt på ulike 
fartøy, både frysetrålere og 
ferskfisktrålere med fryseka-
pasitet.  – I 2011 kjøpte vi ikke 
fisk over egen kai i Mehamn. 
Alt råstoffet ble tilført fra an-
dre anlegg, også fisk som kom 
fra trålerne. Basert på det rå-

stoffet som Norway Seafoods 
til enhver tid har tilgjengelig, 
så optimaliserer vi driften for 
å skape best mulig resultat. 
Dette gjøres innenfor ram-
men av gjeldende regelverk, 
understrekes det. 

– Vi har kommet i gang med 
drift ved anlegget i Mehamn, 
og dette er veldig positivt. I 
tillegg så vil vi nå aktivt kjøpe 

fisk over egen kai tilknyttet 
anlegget. Det er helt avgjøren-
de for å lykkes i Mehamn at 
både lokale og andre fiskere 
nå velger å levere til anlegget. 
Råstoff fra Aker Seafoods sine 
trålkvoter gir ikke grunnlag 
for helårlig og lønnsom drift. 
Hovedgrunnlaget må sikres 
fra andre kilder, mener 
Farstad.

Thomas 
Farstad

Mistenker
fiskefusk

Terje Jensen
Harstad

– Vi er en 
smule urolig, 
ja, etter at vi 
nå har gjort 
de første un-
dersøkelsene. 
Det forteller 
regiondirek-
tør Hermod 
Larsen ved 
regionkontoret i Vadsø.

– Vi ser antydninger vi ikke 
liker. Så her er det ting vi kom-
mer til å se nærmere på, varsler 
regiondirektøren.

Økt fokus
Kontrollene startet allerede 
sist høst da det ble økt fokus på 
forholdene rundt leveringsplik-
ten, og ikke minst det faktum at 
anlegg med bearbeidsplikt ikke 
hadde råstoff i lange perioder. 

– Utgangspunktet er jo at 
leveringsplikten nå er en til-
budsplikt hvor tråleren byr 
frem fisken sin til det anlegget 
hvor den har forpliktelser. Men 
samtidig er det også bearbei-
dingsplikt på ulike anlegg for 
mye av denne fisken. Derfor er 
det viktig at fisken reint faktisk 
kommer fram dit den skal, pre-
siserer Larsen.

20-talls
Til sammen er det et 20-talls 
trålere med leveringsplikt i 

Finnmark. 17 av disse tilhører 
Aker.

Regiondirektøren under-
streker at de nå ser på trålle-
veransene i fylket på generelt 
grunnlag, og at dette ikke bare 
handler om Aker-trålerne. 
Samtidig innrømmer han at 
det er spesielt utfordrende å 
kontrollere disse tingene når 
samme selskap har anlegg på 
flere, ulike steder.

Uoversiktlig
– Da føres det gjerne en del 
fisk på vogntog i tillegg til det 
som leveres over kai. Det gjør 
situasjonen litt mer uoversikt-
lig. Men vi kommer til å gå så 
dypt som vi må for å avklare 
eventuelle uklarheter i forhold 
til om forpliktelsene som ligger 
på denne fisken blir overholdt, 
forsikrer regiondirektøren.

«Oppskrift»
FiskeribladetFiskaren kjenner 
til at det verserer en «oppskrift» 
på hvordan det er mulig å føre 
kontrollørene bak lyset i slike 
saker.

Da fylles det ut landingssed-
del der fisken landes og frakt-
brev dit fisken skal leveres i 
henhold til leveringsplikten, 
uten at fisken tas ut av anlegget 
i det hele tatt. Deretter skrives 
det ut sluttseddel som om fisken 
er mottatt på «rett» anlegg, og 
til og med fraktbrev på retur 
av kar til anlegget som har hatt 
fisken hele tiden.

– Ja, det er mulig å lure oss, 
sier regiondirektøren. 

– Derfor går vi nå dypere inn 
i visse saker for å se om fisken 
er kommet dit den skal, og for 
eksempel om den er bearbeidet 
i henhold til bearbeidingsplik-
ten.

UNDERSØKER: Fiskeridirektoratet i Finnmark undersøker nå om anleggene med råstoffgaranti 
fra myndighetene får fisken de skal ha i henhold til den dokumentasjonen som foreligger. 
ILL.FOTO: ARKIV 

Fakta: leveringsplikt
I 2003 endret fiskeriminister QQ

Svein Ludvigsen leveringsplikten 
trålere hadde til landanlegg i 
Troms og Finnmark til en tilbud-
splikt.

I 2007 bestemte fiskeriminis-QQ

ter Helga Pedersen at trålerne 
med tilbudsplikt skulle lage en 
halvårig plan for drift og levering 
til landanleggene.

Nå er det krav om at leverings-QQ

plikten gjeninnføres.

Fiskeridirektoret i Finn-
mark har gjort funn i 
forbindelse med kontroll 
av leveringspliktige fis-
keleveranser i fylket som 
indikerer dokumentfalsk 
og fiktive leveranser.

z lev.plikt

Hermod 
Larsen

Ja, det er mulig å  ”lure oss. Derfor går vi 
nå dypere inn i visse 
saker for å se om fisken 
er kommet dit den skal.
Hermod Larsen, regiondirektør 
Finnmark
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Skribentene av de dette innlegget mener Steinar.

Eliassen henter ut løsrevne sitatet fra en rapport.

om leveringsforpliktelsene.

I en kronikk i Intrafish 21. juni har Steinar

Eliassen hentet ut et løsrevet sitat i en artikkel

skrevet av oss, og på bakgrunn av dette utviklet

sine resonnementer og stilt en rekke spørsmål.

Her påstår Eliassen at vi konkluderer med: «

leveringsforpliktelsen blitt til en rituell øvelse

mellom fartøy og bedrift uten praktisk betydning

eller mulighet for offentlig intervensjon». (Hele

setningen Eliassen har valgt lyder: «I stedet for

en relasjon mellom tre parter, der

lokalsamfunnets interesser i saken var gjort

eksplisitt og sanksjonert ved offentlige

konsesjonsvilkår, har leveringsforpliktelsen blitt

til en rituell øvelse mellom fartøy og bedrift uten

praktisk betydning eller mulighet for offentlig

intervensjon»).. Dersom han hadde valgt hele

setningen eller et annet løsrevet sitat, kunne han

enkelt ha argumentert med motsatt fortegn og

stilt oss helt andre spørsmål. Han kunne for

eksempel valgt følgende setninger fra samme

side i artikkelen: «Leveringsforpliktelsene er - ut

fra dette perspektivet - en institusjonell garanti

for lokalsamfunnets plass i verdiskapningen i

fiskeriene. Brudd på leveringsforpliktelsene

forstås dermed ikke bare som et svik mot den

begunstigede bedrift, men også som et svik mot

det kystsamfunn der bedriften befinner seg.»

Ingen av disse løsrevne sitatene fanger opp

spennet og nyansene i problemkomplekset vi

bretter ut i artikkelen. Den handler om den

permanente krisesituasjonen i norsk filetindustri.

Et viktig poeng i vår artikkel er de

motsetningsfylte forventninger som stilles til

fiskerinæringa, og da særlig til filetindustrien.

Tradisjonelt har fiskeriene vært et sentralt

grunnlag for liv og virke på kysten. I løpet av de

siste tiårene, og da særlig etter 200-mila og

oljeøkonomiens inntog, har fiskeriene gradvis

mistet denne posisjonen. Samtidig har det

skjedd en globalisering. Norsk fiskerinæring møter derfor

hard konkurranse i internasjonale markeder. Det vi har

påpekt i denne forbindelsen er at dagens fiskerisektor

befinner seg i spennet mellom to næringsmodeller. På

den ene siden den tradisjonelle næringsformen, der

fiske og fiskeforedling har vært basisnæring og

livsgrunnlag. På den andre siden en moderne

konkurranseutsatt økonomisk sektor, med stadig

økende krav til effektivitet, kvalitet, dokumentasjon og

leveringsdyktighet. .

Vår artikkel sier ikke, slik Steinar Eliassen synes å tro,

at myndighetene bør legge seg flat for den globale

markedslogikk. Det vi har forsøkt å vise de dilemmaer

som oppstår når institusjonelle ordninger forankret i en

tradisjonell næringsmodell støter an mot kravene i

globale sjømatmarkeder. Poenget ved artikkelen er ikke

å angi den ene rette vei, men å få fram vanskene ved å

ri to hester samtidig. Når forventningene om at

fiskeriene skal være samfunnsbærende opprettholdes
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samtidig med kravet om at bedriftene skal være

lønnsomme aktører i globale sjømatmarkeder,

kan resultatet lett bli at ingen av delene innfris..

Når det gjelder det punktet Eliassen spesielt har

trukket fram, trålernes leveringsforpliktelser, er

det et godt eksempel på hvordan motstridende

forventninger aktiviseres samtidig. Som vi

påpekte i vår artikkel, har ordningen siden 2003

vært praktisert som en rituell øvelse  uten

praktisk betydning eller mulighet for offentlig

intervensjon. Poenget her er at

leveringsforpliktelsen i snart 10 år har vært

vedlikeholdt i navnet, uten at den har blitt fulgt

opp i praksis. Ordningen er et eksempel på et

mer generelt mønster, der motstridende

forventningsstrukturer vedlikeholdes. Dette gjør

at vi i minst like stor grad har en forventingskrise

som en industrikrise..

Vi har notert fiskeriministerens varsel om en

mulig innstramming av leveringsordningen for

trålerne, slik at den får et reelt pliktinnhold. Dette

vil helt sikkert bedre råstofftilførselen til enkelte

filetbedrifter. Om det bidrar til å løse de

økonomiske vanskene i filetindustrien er mer

tvilsomt. I forhold til vår primære argument er

forslaget likevel en åpenbar forbedring, nettopp

fordi det gir en avklaring av hvilke krav som skal

gjelde. Når en leveringsforpliktelse først er

etablert, bør den ha et reelt og praktisk innhold.

Historisk sett har imidlertid løsningen levert

magre økonomiske resultater og vi kan ikke se at

de underliggende forholdene er endret. Vi tror

derfor at disse spørsmålene fortsatt kommer til å

stå på den politiske dagsorden i årene framover..

For den interesserte leser finnes hele artikkelen

her:

http://www.nofima.no/nyhet/2012/06/krisen-

som-ikke-tar-slutt Bjørn-Petter Finstad (NFH),

Edgar Henriksen (Nofima) og Petter Holm (NFH og

Nofima) Det foregår en omfattende

energiproduksjon i form at mat i havområdene

utenfor Lofoten, Vesterålen og Senja som er av

stor nasjonal og global betydning. Disse

havområdene er et av de rikeste fiske-, gyte- og

oppvekstområdene for de siste, store og selvfornyende

matressursene verden har tilgang til. En potensiell

evigvarende matenergiproduksjon. Det er denne

energiproduksjonen vi risikerer å redusere eller tape

dersom vi tillater petroleumsvirksomhet i akkurat disse

havområdene. Den betydningen havområdene utenfor

Lofoten, Vesterålen og Senja har for verdens

matenergiproduksjon må gå foran betydningen av

eventuelle olje- og gassfunn i samme område. Vi står

overfor et valg mellom evigvarende matenergi og

tidsbegrenset fossil energi. Vårt bidrag til å opprettholde

verdens matproduksjon ligger i å forvalte

fiskeressursene på en god og forsvarlig måte. Da kan vi

ikke tillate petroleumsvirksomhet i de havområdene der

naturen selv produserer denne livsviktige matenergien.

Det blir hevdet at et oljeutslipp i verste fall kan ødelegge

deler av, eller en hel årsklasse skrei. Dersom det

igangsettes petroleumsvirksomhet i disse havområdene,

vil kontinuerlig seismikkskyting og utslipp av kjemikalier,

miljøgifter, borekaks osv, være en normal negativ effekt

av virksomheten. Da kan selv et lite oljeutslipp gi

langvarige skader, og en ukontrollert utblåsning føre til

kollaps i havets økosystem. Vi må heller ikke glemme de

ekstreme værforholdene det skal opereres under, som

er på yttergrensen av det som er menneskelig mulig og

teknisk gjennomførbart.

Når det snakkes om å flytte petroleumsvirksomheten på

norsk sokkel nordover, flyttes den til områder som er

langt mer sårbare for miljøpåvirkninger enn i Nordsjøen.

Havområdene utenfor Lofoten, Vesterålen og Senja er

det området i verden der våre politikere og vi som nasjon

og folk har valget mellom å gi verdens befolkning fossil

energi i et tidsperspektiv på få dager, eller å gi verdens

befolkning matenergi i et tilnærmet evighetsperspektiv.

Folkeaksjonen oljefritt Lofoten, Vesterålen

KRITISK: Steinar Eliassen får kritikk for å kun hente ut

enkelt sitat om en rapport knyttet til

leverignsforpliktelsene. ILL.FOTO: DN FBFI 10.februar

2012
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Luftig fra Andenes
Flyselskapet Norwegian startet søndag sin som-
merrute mellom Oslo og Andøya lufthavn, med 176
passasjerer til Andenes, og 180 passasjerer til
Oslo – fulle fly, med andre ord.

Det nye tilbudet er foreløpig ikke ei helårsrute, men
skal gå utover sommeren.

Tiltaket er en spennende og nytenkende satsing fra
Norwegian, og betyr en bedre utnyttelse av de flot-
te mulighetene og infrastrukturen Andøya lufthavn
tilbyr.

Det skal bli svært spennende å følge etterspørselen
etter den nye direkteruta mellom Vesterålen og
Oslo.

For reiselivsnæringa i Vesterålen kan den nye ruta
være en enestående mulighet, og det er å håpe at
næringa vil klare å utnytte muligheten og få stor
glede av opplegget.

Med dette er passa-
sjerene som lander
på plass i Vesterå-
len fra første øye-
blikk. Det bør kun-
ne gjøre en vesent-
lig forskjell fra
alternativet, som krever en betydelig etappe på hjul
før man har nådd fram til regionen. Derfor skulle
det være godt mulig å kombinere dette med alle
vesteråls-opplevelsene som ligger langs veiene vi-
dere fra Andenes.

Det vil være spennende å se om vesterålinger forøv-
rig vil finne turen til Andenes å foretrekke framfor
Evenes. Reisetida til og fra flyplassen vil for en stor
del av befolkningen i regionen være tilnærmet lik,
uansett hvilket alternativ man velger. Da blir formo-
dentlig veistandard, pris, avgangs- og ankomsttider
desto viktigere. Det er i hvert fall god grunn til å
vurdere å bruke Andøya lufthavn som utgangs-
punkt for sommerens flyturer til og fra Vesterålen.

Økte valgmuligheter har sjelden vært til skade for
noen. Nå har folk muligheten til å velge om man øn-
sker dette tilbudet fra Andenes, eller om Evenes er
godt nok. Det er med andre ord opp til markedet å
avgjøre om tilbudet skal vare, og endog bli helårig.

Flyruta mellom Oslo og Andenes skaper i hvert fall
nye muligheter for innbyggere, næringsliv og for re-
gionen som helhet.

Bon voyage!

www.blv.no

L E D E R

Meninger

Økte valg-
muligheter har
sjelden vært til

skade for noen.

Steinar Eliassen
og leveringsplikten 
I en kronikk i Bladet Ves-
terålen 22. juni har Stei-
nar Eliassen hentet ut et
løsrevet sitat i en artik-
kel skrevet av oss, og på
bakgrunn av dette utvik-
let sine resonnementer
og stilt en rekke spørs-
mål.

Bjørn-Petter Finstad (NFH)
Edgar Henriksen (Nofima)
Petter Holm (NFH og Nofi-
ma)  

Her påstår Eliassen at vi kon-
kluderer med: «… leverings-
forpliktelsen bli tt ti l en ri tuell
øvelse mellom fartøy og bedri ft
uten praktisk betydning eller
mulighet for offentlig inter-
vensjon». (Hele setningen Eli-
assen har valgt lyder: «I stedet
for en relasjon mellom tre par-
ter, der lokalsamfunnets inter-
esser i  saken var gjort ekspli -
si tt og sanksjonert ved offent-
lige konsesjonsvi lkår, har
leveringsforpliktelsen bli tt ti l
en ri tuell øvelse mellom fartøy
og bedri ft uten praktisk betyd-
ning eller mulighet for offent-
lig intervensjon»). 

Dersom han hadde valgt
hele setningen eller et annet
løsrevet sitat, kunne han enkelt
ha argumentert med motsatt
fortegn og stilt oss helt andre
spørsmål.

Han kunne for eksempel
valgt følgende setninger fra
samme side i artikkelen: «Leve-
ringsforpliktelsene er – ut fra
dette perspektivet – en insti tu-
sjonell garanti  for lokalsam-
funnets plass i  verdiskapning-
en i  fi skeriene. Brudd på leve-
ringsforpliktelsene forstås
dermed ikke bare som et svik
mot den begunstigede bedri ft,
men også som et svik mot det
kystsamfunn der bedri ften be-
finner seg.»

Ingen av disse løsrevne sita-
tene fanger opp spennet og ny-
ansene i problemkomplekset vi
bretter ut i artikkelen.  Den
handler om den permanente
krisesituasjonen i norsk filetin-
dustri.

Et viktig poeng i vår artikkel
er de motsetningsfylte forvent-
ninger som stilles til fiskerinæ-

ringa, og da særlig til filetindus-
trien. Tradisjonelt har fiskeri-
ene vært et sentralt grunnlag
for liv og virke på kysten. I lø-
pet av de siste tiårene, og da
særlig etter 200-mila og olje-
økonomiens inntog, har fiskeri-
ene gradvis mistet denne posi-
sjonen. Samtidig har det skjedd
en globalisering. Norsk fiskeri-
næring møter derfor hard kon-
kurranse i internasjonale mar-
keder.

Det vi har påpekt i denne
forbindelsen er at dagens fiske-
risektor befinner seg i spennet
mellom to næringsmodeller. På
den ene siden den tradisjonelle
næringsformen, der fiske og
fiskeforedling har vært basis-
næring og livsgrunnlag. På den
andre siden en moderne kon-
kurranseutsatt økonomisk sek-
tor, med stadig økende krav til
effektivitet, kvalitet, dokumen-
tasjon og leveringsdyktighet.  

Vår artikkel sier ikke, slik
Steinar Eliassen synes å tro, at
myndighetene bør legge seg
flat for den globale markedslo-
gikk. Vi har forsøkt å vise de di-
lemmaer som oppstår når insti-
tusjonelle ordninger forankret i
en tradisjonell næringsmodell
støter an mot kravene i globale
sjømatmarkeder. Poenget ved
artikkelen er ikke å angi den
ene rette vei, men å få fram
vanskene ved å ri to hester
samtidig.

Når forventningene om at
fiskeriene skal være samfunns-
bærende opprettholdes samti-
dig med kravet om at bedrif-
tene skal være lønnsomme ak-
tører i globale sjømatmarkeder,
kan resultatet lett bli at ingen
av delene innfris. 

Når det gjelder det punktet
Eliassen spesielt har trukket
fram, trålernes leveringsfor-
pliktelser, er det et godt eksem-
pel på hvordan motstridende
forventninger aktiviseres sam-
tidig. Som vi påpekte i vår artik-
kel, har ordningen siden 2003
vært praktisert som en “rituell
øvelse … uten praktisk betyd-
ning eller mulighet for offentlig
intervensjon.”

Poenget her er at leverings-
forpliktelsen i snart 10 år har
vært vedlikeholdt i navnet,
uten at den har blitt fulgt opp i
praksis. Ordningen er et ek-
sempel på et mer generelt møn-
ster, der motstridende forvent-

ningsstrukturer vedlike holdes.
Dette gjør at vi i minst like stor
grad har en forventingskrise
som en industrikrise. 

Vi har notert fiskeriministe-
rens varsel om en mulig inn-
stramming av leveringsord-
ningen for trålerne, slik at den
får et reelt pliktinnhold. Dette
vil helt sikkert bedre råstofftil-
førselen til enkelte filetbedrif-
ter. Om det bidrar til å løse de
økonomiske vanskene i filetin-
dustrien, er mer tvilsomt.

I forhold til vår primære ar-
gument er forslaget likevel en
åpenbar forbedring, nettopp
fordi det gir en avklaring av
hvilke krav som skal gjelde.
Når en leveringsforpliktelse
først er etablert, bør den ha et
reelt og praktisk innhold.

Historisk sett har imidlertid
løsningen levert magre økono-
miske resultater, og vi kan ikke
se at de underliggende forhol-
dene er endret. Vi tror derfor at
disse spørsmålene fortsatt
kommer til å stå på den politis-
ke dagsorden i årene framover. 

For den interesserte leser
finnes hele artikkelen her:
http://www.nofima.no/ny-
het/2012/06/krisen-som-ikke-
tar-slutt

S Y N S P U N K T

Edgar Henriksen (Nofima)
svarer Steinar Eliassen. (Ar-
kivfoto: Tone M. Sørensen)

I en kronikk i Bladet Vesterålen 22. juni har

Steinar Eliassen hentet ut et løsrevet sitat i en

artikkel skrevet av oss, og på bakgrunn av dette

utviklet sine resonnementer og stilt en rekke

spørsmål.

Bjørn-Petter Finstad (NFH) Edgar Henriksen

(Nofima) Petter Holm (NFH og Nofima) Her påstår

Eliassen at vi konkluderer med: 

leveringsforpliktelsen bli tt ti l en ri tuell øvelse

mellom fartøy og bedri ft uten praktisk betydning

eller mulighet for offentlig intervensjon » (Hele

setningen Eliassen har valgt lyder: «I stedet for

en relasjon mellom tre parter, der

lokalsamfunnets interesser i saken var gjort

ekspli - si tt og sanksjonert ved offentlige

konsesjonsvi lkår, har leveringsforpliktelsen bli tt

ti l en ri tuell øvelse mellom fartøy og bedri ft

uten praktisk betydning eller mulighet for offentlig

intervensjon»

Dersom han hadde valgt hele setningen eller et

annet løsrevet sitat, kunne han enkelt ha

argumentert med motsatt fortegn og stilt oss helt

andre spørsmål.

Han kunne for eksempel valgt følgende setninger

fra samme side i artikkelen:

«Leveringsforpliktelsene er - ut fra dette

perspektivet - en insti tusjonell garanti for

lokalsamfunnets plass i verdiskapningen i

fiskeriene. Brudd på leveringsforpliktelsene

forstås dermed ikke bare som et svik mot den

begunstigede bedri ft, men også som et svik mot

det kystsamfunn der bedri ften befinner seg.»

Ingen av disse løsrevne sitatene fanger opp

spennet og nyansene i problemkomplekset vi

bretter ut i artikkelen. Den handler om den

permanente krisesituasjonen i norsk filetindustri.

Et viktig poeng i vår artikkel er de

motsetningsfylte forventninger som stilles til

fiskerinæringa, S Y N S P U N K T

fiskerinæringa, og da særlig til filetindustrien.

Tradisjonelt har fiskeriene vært et sentralt

grunnlag for liv og virke på kysten. I løpet av de siste

tiårene, og da særlig etter 200-mila og oljeøkonomiens

inntog, har fiskeriene gradvis mistet denne posisjonen.

Samtidig har det skjedd en globalisering. Norsk

fiskerinæring møter derfor hard konkurranse i

internasjonale markeder.

Det vi har påpekt i denne forbindelsen er at dagens

fiskerisektor befinner seg i spennet mellom to

næringsmodeller. På den ene siden den tradisjonelle

næringsformen, der fiske og fiskeforedling har vært

basisnæring og livsgrunnlag. På den andre siden en

moderne konkurranseutsatt økonomisk sektor, med

stadig økende krav til effektivitet, kvalitet,

dokumentasjon og leveringsdyktighet.

Vår artikkel sier ikke, slik Steinar Eliassen synes å tro,

at myndighetene bør legge seg flat for den globale

markedslogikk.

Vi har forsøkt å vise de dilemmaer som oppstår når

institusjonelle ordninger forankret i en tradisjonell

næringsmodell støter an mot kravene i globale
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sjømatmarkeder. Poenget ved artikkelen er ikke å

angi den ene rette vei, men å få fram vanskene

ved å ri to hester samtidig.

Når forventningene om at fiskeriene skal være

samfunnsbærende opprettholdes samtidig med

kravet om at bedriftene skal være lønnsomme

aktører i globale sjømatmarkeder, kan resultatet

lett bli at ingen av delene innfris.

Når det gjelder det punktet Eliassen spesielt har

trukket fram, trålernes leveringsforpliktelser, er

det et godt eksempel på hvordan motstridende

forventninger aktiviseres samtidig.

Som vi påpekte i vår artikkel, har ordningen siden

2003 vært praktisert som en rituell øvelse  uten

praktisk betydning eller mulighet for offentlig

intervensjon. Poenget her er at

leveringsforpliktelsen i snart 10 år har vært

vedlikeholdt i navnet, uten at den har blitt fulgt

opp i praksis. Ordningen er et eksempel på et

mer generelt mønster, der motstridende

forventningsstrukturer

forventningsstrukturer vedlike holdes.

Dette gjør at vi i minst like stor grad har en

forventingskrise som en industrikrise.

Vi har notert fiskeriministerens varsel om en mulig

innstramming av leveringsordningen for trålerne, slik at

den får et reelt pliktinnhold. Dette vil helt sikkert bedre

råstofftilførselen til enkelte filetbedrifter.

Om det bidrar til å løse de økonomiske vanskene i

filetindustrien, er mer tvilsomt.

I forhold til vår primære argument er forslaget likevel en

åpenbar forbedring, nettopp fordi det gir en avklaring av

hvilke krav som skal gjelde.

Når en leveringsforpliktelse først er etablert, bør den ha

et reelt og praktisk innhold.

Historisk sett har imidlertid løsningen levert magre

økonomiske resultater, og vi kan ikke se at de

underliggende forholdene er endret. Vi tror derfor at

disse spørsmålene fortsatt kommer til å stå på den

politiske dagsorden i årene framover.

For den interesserte leser finnes hele artikkelen her:

http:/www.nofima.no/nyhet/ 2012/06/krisen-som-

ikketar- slutt

Bildetekst: Edgar Henriksen (Nofima) svarer Steinar

Eliassen. (Arkivfoto: Tone M. Sørensen)

© Bladet Vesterålen
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Løsrevne sitater
Framtid i Nord. Publisert på trykk 26.06.2012. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.

Svar til Steinar Eliassen om leveringsplikten

I en kronikk i Intrafish 21. juni har Steinar

Eliassen hentet ut et løsrevet sitat i en artikkel

skrevet av oss, og på bakgrunn av dette utviklet

sine resonnementer og stilt en rekke spørsmål.

Her påstår Eliassen at vi konkluderer med: "?

leveringsforpliktelsen blitt til en rituell øvelse

mellom fartøy og bedrift uten praktisk betydning

eller mulighet for offentlig intervensjon". (Hele

setningen Eliassen har valgt lyder: "I stedet for

en relasjon mellom tre parter, der

lokalsamfunnets interesser i saken var gjort

eksplisitt og sanksjonert ved offentlige

konsesjonsvilkår, har leveringsforpliktelsen blitt

til en rituell øvelse mellom fartøy og bedrift uten

praktisk betydning eller mulighet for offentlig

intervensjon").

Dersom han hadde valgt hele setningen eller et

annet løsrevet sitat, kunne han enkelt ha

argumentert med motsatt fortegn og stilt oss helt

andre spørsmål. Han kunne for eksempel valgt

følgende setninger fra samme side i artikkelen:

"Leveringsforpliktelsene er - ut fra dette

perspektivet - en institusjonell garanti for

lokalsamfunnets plass i verdiskapningen i

fiskeriene. Brudd på leveringsforpliktelsene

forstås dermed ikke bare som et svik mot den

begunstigede bedrift, men også som et svik mot

det kystsamfunn der bedriften befinner seg."

Ingen av disse løsrevne sitatene fanger opp

spennet og nyansene i problemkomplekset vi

bretter ut i artikkelen. Den handler om den

permanente krisesituasjonen i norsk filetindustri.

Et viktig poeng i vår artikkel er de

motsetningsfylte forventninger som stilles til

fiskerinæringa, og da særlig til filetindustrien.

Tradisjonelt har fiskeriene vært et sentralt

grunnlag for liv og virke på kysten. I løpet av de

siste tiårene, og da særlig etter 200-mila og

oljeøkonomiens inntog, har fiskeriene gradvis

mistet denne posisjonen. Samtidig har det

skjedd en globalisering. Norsk fiskerinæring

møter derfor hard konkurranse i internasjonale

markeder. Det vi har påpekt i denne forbindelsen er at

dagens fiskerisektor befinner seg i spennet mellom to

næringsmodeller. På den ene siden den tradisjonelle

næringsformen, der fiske og fiskeforedling har vært

basisnæring og livsgrunnlag. På den andre siden en

moderne konkurranseutsatt økonomisk sektor, med

stadig økende krav til effektivitet, kvalitet,

dokumentasjon og leveringsdyktighet.

Vår artikkel sier ikke, slik Steinar Eliassen synes å tro,

at myndighetene bør legge seg flat for den globale

markedslogikk. Det vi har forsøkt å vise de dilemmaer

som oppstår når institusjonelle ordninger forankret i en

tradisjonell næringsmodell støter an mot kravene i

globale sjømatmarkeder. Poenget ved artikkelen er ikke

å angi den ene rette vei, men å få fram vanskene ved å

ri to hester samtidig. Når forventningene om at

fiskeriene skal være samfunnsbærende opprettholdes

samtidig med kravet om at bedriftene skal være

lønnsomme aktører i globale sjømatmarkeder, kan

resultatet lett bli at ingen av delene innfris.
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Når det gjelder det punktet Eliassen spesielt har

trukket fram, trålernes leveringsforpliktelser, er

det et godt eksempel på hvordan motstridende

forventninger aktiviseres samtidig. Som vi

påpekte i vår artikkel, har ordningen siden 2003

vært praktisert som en "rituell øvelse ? uten

praktisk betydning eller mulighet for offentlig

intervensjon." Poenget her er at

leveringsforpliktelsen i snart 10 år har vært

vedlikeholdt i navnet, uten at den har blitt fulgt

opp i praksis. Ordningen er et eksempel på et

mer generelt mønster, der motstridende

forventningsstrukturer vedlikeholdes. Dette gjør

at vi i minst like stor grad har en forventingskrise

som en industrikrise.

Vi har notert fiskeriministerens varsel om en

mulig innstramming av leveringsordningen for

trålerne, slik at den får et reelt pliktinnhold. Dette

vil helt sikkert bedre råstofftilførselen til enkelte

filetbedrifter. Om det bidrar til å løse de

økonomiske vanskene i filetindustrien er mer

tvilsomt. I forhold til vår primære argument er forslaget

likevel en åpenbar forbedring, nettopp fordi det gir en

avklaring av hvilke krav som skal gjelde. Når en

leveringsforpliktelse først er etablert, bør den ha et reelt

og praktisk innhold. Historisk sett har imidlertid

løsningen levert magre økonomiske resultater og vi kan

ikke se at de underliggende forholdene er endret. Vi tror

derfor at disse spørsmålene fortsatt kommer til å stå på

den politiske dagsorden i årene framover.

For den interesserte leser finnes hele artikkelen her:

http://www.nofima.no/nyhet/2012/06/krisen-som-ikke-

tar-slutt

Bjørn-Petter Finstad (NFH), Edgar Henriksen (Nofima) og

Petter Holm (NFH og Nofima)

© Framtid i Nord
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Svar til Steinar Eliassen om leveringsplikten
Lofotposten. Publisert på trykk 26.06.2012. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Bjørn-Petter Finstad (NFH)|Edgar Henriksen (Nofima)|Petter Holm (NFH og Nofima). Side: 11.

11TIRSDAG 26. JUNI 2012

a», Kabelvåg

Foto: Vågan kommune

nale myndigheter være det. Som
påpekt ovenfor vil en utbygging på
«Kreta» både representere en stor
risiko pluss at det vil være ødeleg-
gende for den sårbare naturen i om-
rådet.

Konklusjon
Håper at jeg
med dette
har greid å
anskuelig-
gjøre en del
av de viktig-
ste ulem-
pene og fa-
rene en ut-

bygging på «Kreta» representerer.
En utbygging av eiendommen bør
begrenses til området omkring ek-
sisterende bolighus. Resten må be-
holdes og foredles som frilufts-/tur-
område, eventuelt kombinert med å
ta vare på krigsminnene fra 2. ver-
denskrig. En må unngå at noen få

prosjektutvi-
klere får vil-
jen sin på be-
kostning av
almenhetens
interesser i
området.Tore Skjeseth

I DAG SKRIVER

■ Er du sint, glad eller oppgitt? 
Del det med Lofotpostens le-
sere. 
■ Send oss innlegg på e-post: 
red@lofotposten.no
■ Innlegg skal underskrives
med fullt navn, bare unntaksvis
godtar vi pseudonym.

■ Innleggene bør ha en maksi-
mal lengde på 800 ord. Send
oss gjerne også et portrettbilde
av deg selv.
■ Lofotposten forbeholder seg
retten til å redigere og forkorte
lange innlegg.

Si din mening i Lofotposten Delta i debatten på
www.lofotposten.no
To mistet 
førerkortet fredag
Det gikk aldeles for fort i 50-so-
nen, og to nye nordmenn ble
gående på E10 i Lofoten.

Lura litt på kor mange huinner-
tusen up har tatt inn på laup-
stad di siste 5 åran ? D må vær
mange ! Mæn, mæn… -dær e
vesst einnu mange dusta så
kjør førrbi dær…!

J.B. 

Det er noen som ikke lærer…
Man burde vite hvor politiet
står etter kort tid… Laupstad i
Vågan og Grunnstad på Vest-
vågøy har vært gode inntekts-
kilder for staten i mange år, og
fortsetter sikkert i mange år til..
Dette er to steder jeg har minst
det ene øyet på speedomete-
ret…

ALK 

Det er ikke nødvendig å vite
hvor kontrollene er for å unngå
bot, det er bare å holde farts-
grensa. Det er faktisk en grunn
til at vi har fartsgrenser. De som
ikke forstår dette, eller respek-
terer det, de må bare bli tatt og
helst fjernet fra veien. 
Jeg klarer ikke alltid å holde
fartsgrensa selv, det er fort gjort
å gli litt over, men hvis jeg blir
tatt har jeg bare meg selv å tak-
ke.

Sverre Gulbrandsen

Dobling av 
fritidskvoten
Fritidsfiskerne bør få selge
2000 kilo torsk. Det mener fis-
keridepartementet.

Jeg regner med at Samferdsels-
departementet også kommer
med en sak på høring, som en
følge av dette. For da kan jo alle
få lov til å kjøre drosje for ca.
kr.20.000,- , for det er jo viktig
for noen å dekke utgiftene til
bruk av bilen! 
Jeg er jo klar over at dette vil
tvinge seg gjennom, men hå-
per at det samtidig legges til
rette for at de fiskere som er
mannskap på båter også kan
registrerer en båt i fritidsbåtre-
gisteret for å selge en “fritids-
kvote”, det har de nemlig ikke
lov til i dag. De må pent regis-
trere sin båt i merkeregisteret
for fiskefartøy, med de kostna-
der slikt medfører .
Håper forsåvidt at denne gren-
sen på 1000 kg blir stående,
det er INGEN som nekter fri-
tidsfiskerne å dra på havet for å
fiske som rekreasjon og til ma-
tauk, så jeg har all tro for at de
overlever uansett.

Per Roger Vikten

Nei, Per-Roger, nå er du på ville
veier. Nå er det den store nor-
ske folkesykdommen “Svartsy-
ken” som herjer med deg.
Tror du har glemt hva som ble
gjort av ordinære fiskebåter da
havet nesten ble tømt for torsk,
sild, lodde osv. Det var i allefall
ikke fritidsfiskerne som gjorde
det. Og hva med alle de fisker-
ne som tar seg arbeid av for-
skjellig slag iland etter at kvo-
tene er tatt. Er det også bare
“matauke” eller er det for å øke
årsfortjenesten.
Det var kanskje bedre at du
konsentrerte deg om turistfis-
ket og hva turistene bringer
iland enn hva dine landsmenn
og naboer kommer iland med.

Vennskapelig hilsen
Vilhelm Jørgensen

Midt i Lofoten
Det ikke noe rart at det er van-
skelig å få noe gjort i Lofoten, når
vi må ha med oss Vestvågøy på
lasset. 

Vågan og Svolvær vil så gjerne ut-
vikle næringslivet i Lofoten, og
Svolvær, men dersom ikke alle nye
forslag kommer fra noen fra Lek-
nes, eller kommer Leknes til gode,
vil noen egoistiske mennesker der-
fra forsøke å ødelegge – det ser ut til
at det er bedre at Lofoten ikke får
noen nye tilbud, enn at tilbudene
også skulle gjelde Svolvær og Vå-
gan kommune. Jeg gremmes!

Det er greit at de på Leknes har
Lofotsenteret, som ligger Midt i
Lofoten, som samtidig er Lofotens
Midtpunkt, og at de har ei rundkjø-
ring med bare tre armer, som kan-
skje blir til fire, og at de har flest
innbyggere i denne kommunen - i
Lofoten, men hvorfor forsøke å
hindre utviklingen i Svolvær og
Lofoten for øvrig?

Ikke vil de ha en storflyplass i
Lofoten, fordi Luftfartsverket fore-
slo en slik flyplass på Gimsøy – i
Vågan kommune. De vil i all fram-
tid ha en miniflyplass på Leknes –
midt i ”sentrum”. Og det nye politi-
huset som skal bygges i Svolvær, er
det noe skummelt med – ser uten-
verdenen på Svolvær som en større
plass enn Leknes? Og hva betyr så
dette? I Svolvær har de også 2, jeg
skriver 2, passkiosker, mens de
ikke har noen på Leknes. Dette
underbygger deres mistanke om at
det er noe skummelt på gang. Kan-
skje folk utenfra ikke ser på Lek-
nes som noe regionalt senter, men
mener at det største nedslagsfeltet i
Lofoten er Svolvær? Og til slutt,
hva skal Moskenes med ferge?
Skulle ikke den gått til Leknes, Lo-
fotens midtpunkt, som ligger midt i
Lofoten? Men bare tre armer i
rundkjøringen!

Bjørn Solberg
Svolvær

Svar til Steinar 
Eliassen om 
leveringsplikten 
I et innlegg i Lofotposten 22. juni
har Steinar Eliassen hentet ut et
løsrevet sitat i en artikkel skre-
vet av oss, og på bakgrunn av
dette utviklet sine resonnemen-
ter og stilt en rekke spørsmål. 

Her påstår Eliassen at vi konklude-
rer med: «… leveringsforpliktelsen
blitt til en rituell øvelse mellom
fartøy og bedrift uten praktisk be-
tydning eller mulighet for offentlig
intervensjon». (Hele setningen Eli-
assen har valgt lyder: «I stedet for
en relasjon mellom tre parter, der
lokalsamfunnets interesser i saken
var gjort eksplisitt og sanksjonert
ved offentlige konsesjonsvilkår,
har leveringsforpliktelsen blitt til
en rituell øvelse mellom fartøy og
bedrift uten praktisk betydning el-
ler mulighet for offentlig interven-
sjon»). 

Dersom han hadde valgt hele set-
ningen eller et annet løsrevet sitat,
kunne han enkelt ha argumentert
med motsatt fortegn og stilt oss helt
andre spørsmål. Han kunne for ek-
sempel valgt følgende setninger fra
samme side i artikkelen: «Leve-
ringsforpliktelsene er – ut fra dette
perspektivet – en institusjonell ga-
ranti for lokalsamfunnets plass i
verdiskapningen i fiskeriene.
Brudd på leveringsforpliktelsene
forstås dermed ikke bare som et
svik mot den begunstigete bedrift,
men også som et svik mot det kyst-
samfunn der bedriften befinner
seg.»

Ingen av disse løsrevne sitatene
fanger opp spennet og nyansene i
problemkomplekset vi bretter ut i
artikkelen. Den handler om den
permanente krisesituasjonen i
norsk filetindustri. Et viktig poeng
i vår artikkel er de motsetningsfyl-
te forventninger som stilles til fis-
kerinæringa, og da særlig til filetin-
dustrien. Tradisjonelt har fiskeri-
ene vært et sentralt grunnlag for liv
og virke på kysten. I løpet av de sis-
te tiårene, og da særlig etter 200-
mila og oljeøkonomiens inntog, har
fiskeriene gradvis mistet denne po-
sisjonen. Samtidig har det skjedd
en globalisering. Norsk fiskerinæ-
ring møter derfor hard konkurranse
i internasjonale markeder. Det vi
har påpekt i denne forbindelsen er
at dagens fiskerisektor befinner seg
i spennet mellom to næringsmodel-
ler. På den ene siden den tradisjo-
nelle næringsformen, der fiske og
fiskeforedling har vært basisnæ-
ring og livsgrunnlag. På den andre
siden en moderne konkurranseut-
satt økonomisk sektor, med stadig
økende krav til effektivitet, kva-
litet, dokumentasjon og leverings-
dyktighet.  

Vår artikkel sier ikke, slik Stei-
nar Eliassen synes å tro, at myndig-
hetene bør legge seg flat for den
globale markedslogikk. Det vi har
forsøkt å vise de dilemmaer som
oppstår når institusjonelle ordning-
er forankret i en tradisjonell næ-
ringsmodell støter an mot kravene i
globale sjømatmarkeder. Poenget
ved artikkelen er ikke å angi den
ene rette vei, men å få fram van-
skene ved å ri to hester samtidig.
Når forventningene om at fiskeri-
ene skal være samfunnsbærende
opprettholdes samtidig med kravet
om at bedriftene skal være lønn-
somme aktører i globale sjømat-
markeder, kan resultatet lett bli at
ingen av delene innfris. 

Når det gjelder det punktet Elias-
sen spesielt har trukket fram, trå-
lernes leveringsforpliktelser, er det
et godt eksempel på hvordan mot-
stridende forventninger aktiviseres
samtidig. Som vi påpekte i vår ar-
tikkel, har ordningen siden 2003
vært praktisert som en “rituell
øvelse … uten praktisk betydning
eller mulighet for offentlig inter-
vensjon.” Poenget her er at leve-
ringsforpliktelsen i snart 10 år har
vært vedlikeholdt i navnet, uten at
den har blitt fulgt opp i praksis.
Ordningen er et eksempel på et mer
generelt mønster, der motstridende
forventningsstrukturer vedlikehol-
des. Dette gjør at vi i minst like stor
grad har en forventingskrise som
en industrikrise. 

Vi har notert fiskeriministerens
varsel om en mulig innstramming
av leveringsordningen for trålerne,
slik at den får et reelt pliktinnhold.
Dette vil helt sikkert bedre råstoff-
tilførselen til enkelte filetbedrifter.
Om det bidrar til å løse de økono-
miske vanskene i filetindustrien er
mer tvilsomt. I forhold til vår pri-
mære argument er forslaget likevel
en åpenbar forbedring, nettopp for-
di det gir en avklaring av hvilke
krav som skal gjelde. Når en leve-
ringsforpliktelse først er etablert,
bør den ha et reelt og praktisk inn-
hold. Historisk sett har imidlertid
løsningen levert magre økonomis-
ke resultater og vi kan ikke se at de
underliggende forholdene er en-
dret. Vi tror derfor at disse spørs-
målene fortsatt kommer til å stå på
den politiske dagsorden i årene
framover. 

For den interesserte leser finnes
hele artikkelen her: http://www.no-
fima.no/nyhet/2012/06/krisen-
som-ikke-tar-slutt

Bjørn-Petter Finstad (NFH),
Edgar Henriksen (Nofima) og
Petter Holm (NFH og Nofima) 

Hvis folk ikke skal komme til Lo-
foten på ferie p.g.a. 3-4 ubetenk-
somme guttehvalpers gjerninger, ja
da kan dere like gjerne holde dere
der dere er. 

Dere har hørt av andre at dette
har forekommet før i området??
Hallo, er det bare i Lofoten at det
blir drept måsunger? Reiser du til
Oslo på ferie?

Vet du hva........ der drepes det
mennesker oftere enn det drepes
måsunger her, spre dét til dine ven-
ner og nærmeste.

Den hvalen du nevner som om-
trent ble «henrettet» mens folk stod
og heiet...........herregud menneske,

slutt å overdrive. Ikke fortell at det
stod så mange mennesker rundt
hvalen en tidlig morgen bare for å
se den bli skutt (til opplysning ble
den skutt av en dyrlege).

Nei Kristin Bekken, reis en an-
nen plass på ferie. Se om du finner
en plass hvor det ikke begås ulov-
ligheter mot dyr eller mennesker,
tror du skal få problemer med å
finne det. 

Jeg blir også kvalm av å lese hva
disse pøblene gjorde, men jeg kan
ikke bedømme hele Lofotens be-
folkning av den grunn.

God ferie.
Lill

Måsedrap

I et innlegg i Lofotposten 22. juni har Steinar

Eliassen hentet ut et løsrevet sitat i en artikkel

skrevet av oss, og på bakgrunn av dette utviklet

sine resonnementer og stilt en rekke spørsmål.

Her påstår Eliassen at vi konkluderer med: «...

leveringsforpliktelsen blitt til en rituell øvelse

mellom fartøy og bedrift uten praktisk betydning

eller mulighet for offentlig intervensjon». (Hele

setningen Eliassen har valgt lyder: «I stedet for

en relasjon mellom tre parter, der

lokalsamfunnets interesser i saken var gjort

eksplisitt og sanksjonert ved offentlige

konsesjonsvilkår, har leveringsforpliktelsen blitt

til en rituell øvelse mellom fartøy og bedrift uten

praktisk betydning eller mulighet for offentlig

intervensjon»).

Dersom han hadde valgt hele setningen eller et

annet løsrevet sitat, kunne han enkelt ha

argumentert med motsatt fortegn og stilt oss helt

andre spørsmål. Han kunne for eksempel valgt

følgende setninger fra samme side i artikkelen:

«Leveringsforpliktelsene er - ut fra dette

perspektivet - en institusjonell garanti for

lokalsamfunnets plass i verdiskapningen i

fiskeriene. Brudd på leveringsforpliktelsene

forstås dermed ikke bare som et svik mot den

begunstigete bedrift, men også som et svik mot

det kystsamfunn der bedriften befinner seg.»

Ingen av disse løsrevne sitatene fanger opp

spennet og nyansene i problemkomplekset vi

bretter ut i artikkelen. Den handler om den

permanente krisesituasjonen i norsk filetindustri.

Et viktig poeng i vår artikkel er de

motsetningsfylte forventninger som stilles til

fiskerinæringa, og da særlig til filetindustrien.

Tradisjonelt har fiskeriene vært et sentralt

grunnlag for liv og virke på kysten. I løpet av de

siste tiårene, og da særlig etter 200-mila og

oljeøkonomiens inntog, har fiskeriene gradvis

mistet denne posisjonen. Samtidig har det

skjedd en globalisering. Norsk fiskerinæring

møter derfor hard konkurranse i internasjonale

markeder. Det vi har påpekt i denne forbindelsen er at

dagens fiskerisektor befinner seg i spennet mellom to

næringsmodeller. På den ene siden den tradisjonelle

næringsformen, der fiske og fiskeforedling har vært

basisnæring og livsgrunnlag. På den andre siden en

moderne konkurranseutsatt økonomisk sektor, med

stadig økende krav til effektivitet, kvalitet,

dokumentasjon og leveringsdyktighet.

Vår artikkel sier ikke, slik Steinar Eliassen synes å tro,

at myndighetene bør legge seg flat for den globale

markedslogikk. Det vi har forsøkt å vise de dilemmaer

som oppstår når institusjonelle ordning-er forankret i en

tradisjonell næringsmodell støter an mot kravene i

globale sjømatmarkeder. Poenget ved artikkelen er ikke

å angi den ene rette vei, men å få fram vanskene ved å

ri to hester samtidig. Når forventningene om at

fiskeriene skal være samfunnsbærende opprettholdes

samtidig med kravet om at bedriftene skal være

lønnsomme aktører i globale sjømatmarkeder, kan

resultatet lett bli at ingen av delene innfris.
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Når det gjelder det punktet Eliassen spesielt har

trukket fram, trålernes leveringsforpliktelser, er

det et godt eksempel på hvordan motstridende

forventninger aktiviseres samtidig. Som vi

påpekte i vår artikkel, har ordningen siden 2003

vært praktisert som en rituell øvelse ... uten

praktisk betydning eller mulighet for offentlig

intervensjon." Poenget her er at

leveringsforpliktelsen i snart 10 år har vært

vedlikeholdt i navnet, uten at den har blitt fulgt

opp i praksis. Ordningen er et eksempel på et

mer generelt mønster, der motstridende

forventningsstrukturer vedlikeholdes. Dette gjør

at vi i minst like stor grad har en forventingskrise

som en industrikrise.

Vi har notert fiskeriministerens varsel om en

mulig innstramming av leveringsordningen for

trålerne, slik at den får et reelt pliktinnhold. Dette

vil helt sikkert bedre råstofftilførselen til enkelte

filetbedrifter. Om det bidrar til å løse de

økonomiske vanskene i filetindustrien er mer tvilsomt. I

forhold til vår primære argument er forslaget likevel en

åpenbar forbedring, nettopp fordi det gir en avklaring av

hvilke krav som skal gjelde. Når en leveringsforpliktelse

først er etablert, bør den ha et reelt og praktisk innhold.

Historisk sett har imidlertid løsningen levert magre

økonomiske resultater og vi kan ikke se at de

underliggende forholdene er endret. Vi tror derfor at

disse spørsmålene fortsatt kommer til å stå på den

politiske dagsorden i årene framover.

For den interesserte leser finnes hele artikkelen her:

http://www.nofima.no/nyhet/2012/06/krisensom-ikke-

tar-slutt

© Lofotposten
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Svar til Steinar Eliassen om leveringsplikten
Intrafish. Publisert på nett 22.06.2012 13:12. Profil: Nofima faglig.

Relaterte artikler Åpent spørsmål til de beste

blant oss.

Redaksjonen IntraFish Media

AM

Oppdatert: 22 juni 2012 10:55 AM

Denne kronikken er skrevet av Bjørn-Petter

Finstad (NFH), Edgar Henriksen (Nofima) og

Petter Holm (NFH og Nofima).

I en kronikk i Intrafish 21. juni har Steinar

Eliassen hentet ut et løsrevet sitat i en artikkel

skrevet av oss, og på bakgrunn av dette utviklet

sine resonnementer og stilt en rekke spørsmål.

Her påstår Eliassen at vi konkluderer med:

leveringsforpliktelsen blitt til en rituell øvelse

mellom fartøy og bedrift uten praktisk betydning

eller mulighet for offentlig intervensjon. (Hele

setningen Eliassen har valgt lyder: I stedet for en

relasjon mellom tre parter, der lokalsamfunnets

interesser i saken var gjort eksplisitt og

sanksjonert ved offentlige konsesjonsvilkår, har

leveringsforpliktelsen blitt til en rituell øvelse

mellom fartøy og bedrift uten praktisk betydning

eller mulighet for offentlig intervensjon).

Dersom han hadde valgt hele setningen en annet

løsrevet sitat, kunne han enkelt ha argumentert

med motsatt fortegn og stilt oss helt andre

spørsmål. Han kunne for eksempel valgt følgende

setninger fra samme side i artikkelen:

Leveringsforpliktelsene er - ut fra dette

perspektivet - en institusjonell garanti for

lokalsamfunnets plass i verdiskapningen i

fiskeriene. Brudd på leveringsforpliktelsene

forstås dermed ikke bare som et svik mot den

begunstigede bedrift, men også som et svik mot

det kystsamfunn der bedriften befinner seg.

Ingen av disse løsrevne sitatene fanger opp

spennet og nyansene i problemkomplekset vi

bretter ut i artikkelen. Den handler om den

permanente krisesituasjonen i norsk filetindustri.

Et viktig poeng i vår artikkel er de

motsetningsfylte forventninger som stilles til

fiskerinæringa, og da særlig til filetindustrien.

Tradisjonelt har fiskeriene vært et sentralt grunnlag for

liv og virke på kysten. I løpet av de siste tiårene, og da

særlig etter 200-mila og oljeøkonomiens inntog, har

fiskeriene gradvis mistet denne posisjonen. Samtidig har

det skjedd en globalisering. Norsk fiskerinæring møter

derfor hard konkurranse i internasjonale markeder. Det

vi har påpekt i denne forbindelsen er at dagens

fiskerisektor befinner seg i spennet mellom to

næringsmodeller. På den ene siden den tradisjonelle

næringsformen, der fiske og fiskeforedling har vært

basisnæring og livsgrunnlag. På den andre siden en

moderne konkurranseutsatt økonomisk sektor, med

stadig økende krav til effektivitet, kvalitet,

dokumentasjon og leveringsdyktighet.

Vår artikkel sier ikke, slik Steinar Eliassen synes å tro,

at myndighetene bør legge seg flat for den globale

markedslogikk. Det vi har forsøkt å vise de dilemmaer

som oppstår når institusjonelle ordninger forankret i en

tradisjonell næringsmodell støter an mot kravene i

globale sjømatmarkeder. Poenget ved artikkelen er ikke

å angi den ene rette vei, men å få fram vanskene ved å

ri to hester samtidig. Når forventningene om at

fiskeriene skal være samfunnsbærende opprettholdes

samtidig med kravet om at bedriftene skal være

lønnsomme aktører i globale sjømatmarkeder, kan

resultatet lett bli at ingen av delene innfris.

Når det gjelder det punktet Eliassen spesielt har trukket

fram, trålernes leveringsforpliktelser, er det et godt

eksempel på hvordan motstridende forventninger

aktiviseres samtidig. Som vi påpekte i vår artikkel, har

ordningen siden 2003 vært praktisert som en rituell

øvelse uten praktisk betydning eller mulighet for offentlig

intervensjon. Poenget her er at leveringsforpliktelsen i

snart 10 år har vært vedlikeholdt i navnet, uten at den

har blitt fulgt opp i praksis. Ordningen er et eksempel på

et mer generelt mønster, der motstridende

forventningsstrukturer vedlikeholdes. Dette gjør at vi i

minst like stor grad har en forventingskrise som en

industrikrise.

Vi har notert fiskeriministerens varsel om en mulig

innstramming av leveringsordningen for trålerne, slik at

den får et reelt pliktinnhold. Dette vil helt sikkert bedre
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råstofftilførselen til enkelte filetbedrifter. Om det

bidrar til å løse de økonomiske vanskene i

filetindustrien er mer tvilsomt. I forhold til vår

primære argument er forslaget likevel en åpenbar

forbedring, nettopp fordi det gir en avklaring av

hvilke krav som skal gjelde. Når en

leveringsforpliktelse først er etablert, bør den ha

et reelt og praktisk innhold. Historisk sett har

imidlertid løsningen levert magre økonomiske

resultater og vi kan ikke se at de underliggende

forholdene er endret. Vi tror derfor at disse

spørsmålene fortsatt kommer til å stå på den

politiske dagsorden i årene framover.

For den interesserte leser finnes hele artikkelen her:

http://www.nofima.no/nyhet/2012/06/krisen-som-ikke-

tar-slutt

© Intrafish

Se webartikkelen på http://ret.nu/Pk6yC10f
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Fra optimisme til krise på kysten
Nordlys. Publisert på trykk 09.06.2012. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 24.
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LØRDAG | fint å vite

Bare smuler er igjen av den tidligere så stolte filetin-
dustrien. For 100 filetbedrifter for 40 år siden, til
bare 10 i dag.

Men fortsatt er det store forventninger til at filet-
industrien skal holde opp bosettingen langs kysten.
Resultatet er permanent krisestemning, mener flere
forskere, som har studert utviklingen i norsk fiskein-
dustri fra etterkrigstiden og fram til i dag.

– Norsk filetindustri bygger på for høye forvent-
ninger om suksess og velstand langs kysten. Det er
det ikke grunnlag for, og derfor går industrien fra kri-
se til krise, sier forsker Edgar Henriksen ved Nofima.

Sammen med Bjørn-Petter Finstad og Petter Holm
ved Norges fiskerihøgskole tar han for seg temaet i
forskningsartikkelen «Fra krise til krise - forvent-

ninger og svik i norsk fiskerinæring.»
– Filetindustrien står i et konstant spenningsfor-

hold der det forventes at industrien skal holde oppe
bosettingen langs kysten, samtidig som de skal være
konkurransedyktige aktører i et globalisert fiskeva-
remarked. Etter vår mening er ikke filetindustrien
egnet som politisk virkemiddel, sier Henriksen til No-
fima.no.

Med sterk offentlig støtte ble industrien bygget
opp i Nord-Norge etter krigen. Prosjektet bidro til å
etablere en slags samfunnskontrakt, der det offent-
lige med filetindustrien og trålere, ble betraktet som
garantist for sysselsetting i distriktene. Idag er ram-
mebetingelsene helt endret, men samfunnsforvent-
ningene til filetindustrien er fortsatt til stede.

Fra optimisme til krise på kysten

Store forventninger: Norsk filetindustri bygger på for høye forventninger om suksess og velstand langs kysten, som
det ikke er grunnlag for, mener forskere.

Danske forskere har nettopp publisert en metastudie
som gir oversikt over forskningen på sammenhen-
gen mellom kreft og mindfulness.

De har funnet god dokumentasjon for at yoga og
meditasjonsøvelser kan hjelpe kreftsyke til å få tan-
kene vekk fra de bekymringene og spekulasjonene
som gjør dem triste og redde.
– Studien viser at mindfulness er en effektiv måte å
behandle angst og depresjon blant kreftsyke. Anti-
depressiv medisin har bivirkninger og er dyr, så re-
sultatene er veldig positive. Behandling med mind-
fulness halverte antallet deprimerte pasienter, sier
Bobby Zachariae, som er professor ved kreftavde-
lingen, Aarhus universitetssykehus og Psykologisk
Institut, Aarhus universitet. (Kilde: forskning.no)

Yoga mot angst

Behandler. Metastudien viste at mindfulness halverte
antallet deprimerte pasienter. 

Kyst-Norge skal nå få sin his-
torie nedskrevet. I fem bind.
Med utgivelse i 2014, det
året Norge feirer 200 år som
selvstendig nasjon.

I alt 19 forfattere er enga-
sjert til å skrive Norges fiskeri-
og kysthistorie, fra steinalde-
ren og fram til i dag. Hver bok
blir på om lag 500 sider. Pro-
sjektet er et samarbeid med
blant andre universitetene i
Tromsø, Bergen og Nord-
land.

Kyst-Norges historie

Fiskeri: Kysthistorien
kommer i 2014. 

Ærfuglen på Svalbard
drar fordel av et var-
mere klima, og aktive
dunvær (der en beskyt-
ter ærfuglen mot egg-
predatorer), skriver
forskning.no.

En gruppe forskere
har sammenlignet to
ærfuglbestander på
Svalbard, og har funnet store forskjeller. Disse
resultatene presenteres i en rapport fra Norsk
institutt for naturforskning (NINA).

Fordel av varmere klima

Den verdenskjente språkforskeren og politiske akti-
vist Noam Chomsky er en akademisk superstjerne.
Snart kommer han til Tromsø.

Chomsky, som ofte regnes på topp-ti-listen over
verdens mest innflytelsesrike intellektuelle, besøker
Universitet og Center for Advanced Study in Theo-
retical Linguistics i september.

Superstjerne til Tromsø
For noen dager siden begynte Oljedirektoratet som-
merens seismikk-undersøkelser ved Jan Mayen. Etter
planen skal det samles inn om lag 9200 kilometer
seismikk i dette området. Arbeidet utføres av skipet
«Nordic Explorer», og skal pågå fram til begynnelsen
av august. Totalt skal det samles inn nær 30.000
kilometer seismikk i nord i sommer.

Seismikk ved Jan Mayen

Ærfugl: Totalfredet på
Svalbard.

1. Hva heter den noe arrogante grise-divaen i «The Mup-
pet Show»?

2. Hvilket nummer i rekken er det nåværende Fantomet?
3. Hva er ister?
4. Hvilken kommune er den mest folkerike av de norske

kommunene dersom vi ser bort fra bykommunene?
5. Hvor gammel ble Adolf Hitler?
6. Hva er livretten til Fiinbeck?
7. Hva er focaccia?
8. Hvem er yngst av de originale Gitarkameratene?
9. Kari Gjesteby er Norges første kvinnelige riksmekler.

Hvilken statsrådspost hadde hun på 90-tallet?
10. Hvem var Gjestebys forgjenger?
11. Hva kalles den delen av et tre som befinner seg under

jorden?
12. Hvem er nestleder i Fremskrittspartiet og leder av

justiskomiteen på Stortinget?
13. Hva var det vanlig å oppbevare på et stabbur?
14. Hvem bor normalt i en kårbolig?
15. Kjenner du et navn på dagene fra 23. juli til 23. au-

gust?
16. Hva er en båtmannsknop?
17. Vet du hva som menes med «ofc» i en tekstmelding?
18. Hva måler en i desibel?
19. Var 2010 et skuddår?
20. Churchill har alle hørt om, men hva står S-en i Wins-

ton S. Churchill for?
21. Hvor mange sykler påstår Katie Melua det er i Bei-

jing?
22. I hvilket fylke ligger Arendal?
23. Hvor mottok Moses De ti bud fra Gud?
24. Hvilken vinter kommer før verdens undergang, Rag-

narokk, i norrøn mytologi?
25. Er det skummelt å spise rød gravenstein?
26. Hvor mange kommuner består Lofoten av?
27. Hvem fikk Nobels fredspris sammen med Alva Myr-

dal i 1982?
28. Hvem ga ut albumet «Letter From Egypt» i 2008?
29. Hva er en sosiolekt?
30. Hvilken dato er Frankrikes nasjonaldag?
31. Hva heter Lillebjørn Nilsens praktiske venn som iføl-

ge sangen «Kjærlighet og Karlssons lim» kan vente
seg et oppdrag?

32. Hva heter hovedstaden i Armenia?
33. Hvor mye er en snitt øl?
34. Hva het Telemark fylke fram til 1919?
35. Hvilken svensk forfatter skrev den mildt sagt legen-

dariske ungdomsboken «Dårfinkar & Dönickar»?
36. Kan du nevne minst to av de tre som har navnedag

på nyttårsaften?
37. Du husker kanskje «Reidar» som gjorde kur til «Bit-

ten». Du er god hvis du husker «Reidars» fulle navn?
38. Kjenner du et mer folkelig navn på ventrikkelen?
39. Hvilket år debuterte John Carew på A-landslaget i

fotball?
40. Hvem spilte fru Hirse i «Jul i Skomakergata»?
41. Hva kalles en hunnsau?
42. I hvilket fylke ligger Vanylven kommune?
43. Kan du et finere ord for omhelling av vin?
44. Hvor havner du hvis du går inn på www.fhi.no på

internett?
45. Hvilke to navn har navnedag 17. mai?

Spørsmålene er hentet fra «Feriequiz» 
av Øystein Kramer-Johansen, Vega Forlag

LØRDAG | quiz

SVAR

1.Miss Piggy
2.Det tjueførste
3.Innvollsfett,
spesielt fettet
rundt nyrene. 
Ister er for øvrig
mettet fett
4.Bærum. Det fin-
nes en by i Bæ-
rum, Sand-
vika, men 
Bærum er ikke en
by
5.56 år
6.Oksebryst 
med spisskål
7.En italiensk
brødtype, som
gjerne er pyntet
og smaksatt med
krydder og grønn-
saker
8.Jan Eggum,
som rundet 60 år i
desember 2011
9.Hun var justis-
minister i perio-
den 1990-92
10.Svein Longva 
11.Rot
12.Per Sandberg
13.Mat
14.Den eldre ge-
nerasjonen på en
gård, etter at den
yngre har tatt over

15.Hunde-
dagene
16.En knute
17.Of course
18.Lydstyrkenivå
19.Nei, men
2012 er det
20.Spencer
21.«Nine Million
Bicycles»
22.Aust-Agder
23.På Sinaifjellet
24.Fimbul-
vinteren
25.Nei, det er
et eple, så det
burde gå bra for
de fleste
26.Seks: Vågan,
Vestvågøy, Flak-
stad, Moskenes,
Værøy og Røst
27.Alfonso 
García Robles, for
sin innsats med å
sette opp Tlatelol-
co-traktaten i
1969. Denne trak-
taten erklærte La-
tin-Amerika og
Karibia for atom-
våpenfri sone
28. Morten Harket
29.En språkvari-
ant som snakkes
av en sosial grup-

pe eller sam-
funnsklasse
30. 14. juli
31.Jørgen. Han
kan gravere i mes-
sing, og Lillebjørn
skal spørre ham
om å lage et skilt
32. Jerevan
33.En halv seidel,
det vil si 25 cl.
34.Bratsbergs
amt
35. Ulf Stark
36. Sylfest, Sylvia
og Sylvi
37.«Reidar Vin-
cent Tollefsen»
38. Magesekken
39.1998
40.Astrid Som-
mer
41.Søye
42. Møre og
Romsdal
43. Dekantering.
Dette er noe en
blant annet gjør
for å fjerne bunn-
fall
44. På nettsidene
til Nasjonalt folke-
helseinstitutt
45.Harald og
Ragnhild

Bare smuler er igjen av den tidligere så stolte

filetindustrien. For 100 filetbedrifter for 40 år

siden, til bare 10 i dag.

Men fortsatt er det store forventninger til at

filetindustrien skal holde opp bosettingen langs

kysten. Resultatet er permanent krisestemning,

mener flere forskere, som har studert utviklingen

i norsk fiskeindustri fra etterkrigstiden og fram til

i dag.

- Norsk filetindustri bygger på for høye

forventninger om suksess og velstand langs

kysten. Det er det ikke grunnlag for, og derfor går

industrien fra krise til krise, sier forsker Edgar

Henriksen ved Nofima.

Sammen med Bjørn-Petter Finstad og Petter Holm

ved Norges fiskerihøgskole tar han for seg

temaet i forskningsartikkelen «Fra krise til krise -

forventninger og svik i norsk fiskerinæring.»

- Filetindustrien står i et konstant

spenningsforhold der det forventes at industrien

skal holde oppe bosettingen langs kysten,

samtidig som de skal være konkurransedyktige

aktører i et globalisert fiskevaremarked. Etter vår

mening er ikke filetindustrien egnet som politisk

virkemiddel, sier Henriksen til Nofima.no.

Med sterk offentlig støtte ble industrien bygget

opp i Nord-Norge etter krigen. Prosjektet bidro til

å etablere en slags samfunnskontrakt, der det

offentlige med filetindustrien og trålere, ble

betraktet som garantist for sysselsetting i

distriktene. Idag er rammebetingelsene helt

endret, men samfunnsforventningene til

filetindustrien er fortsatt til stede.

Bildetekst: Store forventninger: Norsk filetindustri

bygger på for høye forventninger om suksess og

velstand langs kysten, som det ikke er grunnlag

for, mener forskere.
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Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 114 av 238



Krisen som ikke tar slutt
Kyst.no. Publisert på nett 06.06.2012 08:25. Profil: Nofima faglig.

- Norsk filetindustri bygger på for høye

forventninger om suksess og velstand langs

kysten.

Det er det ikke grunnlag for, og derfor går

industrien fra krise til krise, sier forsker Edgar

Henriksen i Nofima

Til tross for rekordfangster i fiskeflåten er det

ingen utsikter til bedre tider for fiskeindustrien på

land.

- Filetindustrien står i et konstant

spenningsforhold der det forventes at industrien

skal holde oppe bosettingen langs kysten,

samtidig som de skal være konkurransedyktige

aktører i et globalisert fiskevaremarked. Etter vår

mening er ikke filetindustrien egnet som politisk

virkemiddel, sier Henriksen i en pressemelding.

Sammen med forskerkolleger har han studert

utviklingen i norsk fiskeindustri fra etterkrigstiden

til i dag.

Samfunnsansvar

Etter krigen hersket bred politisk enighet om en

strategi for modernisering og industrialisering av

Nord-Norge generelt, og Finnmark spesielt.

Dermed satset man storstilt på filetindustri, som

ble bygd opp med sterk offentlig støtte.

- Dette prosjektet bidro til å etablere en slags

samfunnskontrakt der det offentlige, med

filetindustrien og tilhørende trålere, ble stående

som garantist for sysselsetting og bosetting i

distriktene, forteller Henriksen.

Nedgangstider

Optimismen fra etterkrigstiden står i sterk

kontrast til den vanskelige situasjonen de siste

tiårene. På førti år er antall norske filetbedrifter

redusert fra 100 til 10. Dette skyldes en rekke

faktorer, både konkurranse i markedene, bortfall

av subsidier, endringer i leveringsplikten for

trålerne, globalisering og høye kostnader.

Selv om rammebetingelsene er helt andre nå enn
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ved starten, er ikke forventningene om

filetindustrien som samfunnsbærende sektor

forandret. Det hersker fortsatt en oppfatning om

at fiskeindustrien skal sørge for sysselsetting og

bosetting langs kysten, mens kravene til

effektivitet og konkurransekraft i internasjonale

markeder blir stadig sterkere.

- Det er avviket mellom forventninger og realiteter

som gjør at krisen i filetindustrien blir permanent,

mener forskerne.

Edgar Henriksen har sammen med Bjørn-Petter

Finstad og Petter Holm fra Norges fiskerihøgskole

skrevet en artikkel til neste nummer av

Økonomisk fiskeriforskning med tittelen Fra krise til krise

forvetninger og svik i norsk fiskerinæring. Artikkelen kan

du laste ned via lenken til høyre.

Forskningen finansieres av Fiskeri- og

havbruksnæringens forskningsfond (FHF).

06.06.12 kl 07:36

© Kyst.no

Se webartikkelen på http://ret.nu/riKeZ1Gh
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- Industrien kan ikke bygge samfunn
Intrafish. Publisert på nett 06.06.2012 07:05. Profil: Nofima faglig.

Filetindustrien har ikke lenger forutsetninger for å

innfri den samfunnkontrakten de er pålagt

gjennom leveringsplikten til trålerne og

driveplikten i land.

Terje Jensen/ Fiskeribladet Fiskaren

AM

Oppdatert: 05 juni 2012 04:58 PM

Det hevder Nofima-forskerne Bjørn-Petter Finstad,

Edgar Henriksen og Petter Holm. De har laget ei

utredning som en del av det såkalte

Torskeprogrammet i regi av FHF hvor de tar

utgangspunkt i en grundig analyse av

filetindustriens fremvekst fra krise til krise her til

lands.

Det fundamentale spørsmålet de stiller er:

Hvorfor vedlikeholdes forventningene om at

filetindustrien, en sektor som knapt kan bære

sine egne kostnader, skal være ryggraden i

kystsamfunnene?

Svaret de gir er langt på vei at

samfunnskontrakter a la leveringsplikt og

driveplikt i land er gått ut på dato, men at

politikerne klamrer seg fast til dette i politisk

retorikk.

I følge forskerne gikk det sånn noenlunde bra så

lenge ressurstilgangen var på det nærmeste

ubegrenset og staten bidro aktivt med

støttemillioner gjennom Hovedavtalen. Men med

stramme fiskekvoter og bortfall av statsstøtte,

ble filetindustrien eksponert for lønnsomhetskrav

fra internasjonale markeder. Og da er man ille

ute i et høykostland som det norske.

Samfunnsbærer-myte På den ene siden er det

åpenbart at rammebetingelsene gjør lønnsom

filetproduksjon i Norge vanskelig. På den andre

siden vedlikeholdes forestillingen om at

fiskeribedriften skal bære kystsamfunnet. Det er

i sameksistensen av disse to motstridende

virkelighetsforståelser krisen blir permanent,

heter det i utredningen fra Tromsø-forskerne.

I en presentasjon av to andre Nofima-forskere, Bjørn I

Bendiksen og Bernt Dreyer, som ble lagt fram på FHLs

årsmøte nå i vår, konkluderte disse også ganske entydig

med at fiskeindustrien burde unngå produkter som kan

produseres billigere i den globale verdikjeden. Et slikt

produkt er frosne fiskefileter.

Symbolpolitikk? I utredningen fra Finstad, Henriksen og

Holm går de langt i å si at samfunnskontrakten gjennom

leveringsplikt og driveplikt i land, bare er symbolpolitikk,

og egentlig en samfunnsmessig anakronisme.

Selv om den gamle samfunnskontrakten stadig holdes

ved like, kan en stille spørsmål om dens reelle

gjennomslagskraft og betydning.

Helga Pedersen Det er mest retorikk. I praksis er den for

svak til å ha gjennomslag på tvers av globale

strømninger, nasjonal politikk og økonomiske

maktstrukturer, konkluderer de tre som arbeider med

økonomisk fiskeriforskning på Nofima i Tromsø.

Som eksempel på dette bruker de tidligere statsråd

Helga Pedersen og hennes program fra hun var

fylkesordfører, fiskeripolitikk med finnmarksvri. Den

karakteriserer forskerne som et forsøk på å få til en

oppdatert samfunnskontrakt etter gammelt mønster,

men nå med fylkeskommunen som garantist.

Pedersen prøvde seg i sin statsrådstid med

distriktskvoter og begrensninger i strukturpolitikken som

ei oppfølging av finnmarksvrien. Det er ikke så enkelt å

se hvordan dette skal kunne gjennomføres. Det synes i

hvert fall å forutsette en retur til proteksjonistiske

løsninger og korporativt samrøre som har svinnende

legitimitet, i hvert fall som en generell samfunnsmodell,

heter det i utredningen. Hva er så løsningen på røret

rundt leveringsplikt og industrivilkår på til sammen 40 -

50 trålkonsesjoner og et halvt dusin fiskeindustrianlegg

nordpå?

Se det sier utredningen ingen ting om.

© Intrafish

Se webartikkelen på http://ret.nu/rJ0v50U

Oversikt over like treff

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 117 av 238



- Industrien kan ikke bygge samfunn

Fiskeribladet Fiskaren 06.06.2012
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- Filétindustrien vil fortsette å dø ut
NRK Troms og Finnmark. Publisert på nett 05.06.2012 12:05. Profil: Nofima faglig.
, harald stavseth.

Gammel storhet for fall: Etter flere tiår med

storstilt produksjon, er nedgang nå trenden i

fiskeindustrien. Foto: Thor Werner Thrane/NRK

Nedgangen ser ikke ut til å flate ut, ifølge forsker.

Den langsomme forvitringsprosessen vi ser nå,

kommer til å fortsette, sier forsker Edgar

Henriksen ved Nofima.

Han er sikker på at den norske fiskeindustrien nå

nærmest ligger på sotteseng.

Slutten på en era

I over 50 år har man ment at storstilt produksjon

av torskefilet skal sørge for vekst og velstand

langs kysten, spesielt her i Nord-Norge.

Flere hundre milliarder skattekroner har blitt

sprøytet inn i næringen, helt frem til for 10 år

siden, da det ble forbudt. Men også andre land

gjorde det samme, og markedet ble mettet på

torsk.

Så lenge du kunne subsidiere denne industrien

over Hovedavtalen, så gikk det for så vidt greit.

Men også da hadde man problemer, sier

Henriksen.

Taper terreng

Lokale, regionale og nasjonale politikere har

generasjon etter generasjon bygd opp

forventninger om at velstand og lykke langs

kysten skulle bygges på en stor og sterk

filetindustri.

Den er etablert med så mye politisk prestisje at

den har en slags samfunnskontrakt.

Det vi mener er viktig å ta opp til debatt, er hvor

godt egnet filétindustrier er som et politisk

virkemiddel. Vi er sterkt i tvil om den er det, sier

Henriksen.

© NRK Troms og Finnmark

Se webartikkelen på http://ret.nu/QQ0qGjYE
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Tror mesteparten av filetindustrien forsvinner
NRK Troms og Finnmark - Tromsnytt 1. Sendt på radio/tv 05.06.2012 07:03. Profil: Nofima.

I 50 år har politikerne skapt forventninger om at

en ulønnsom filetindustri skal sikre bosetting og

arbeidsplasser langs kysten. Forskere fra Norges

Fiskerihøgskole og Nofima mener mesteparten av

filetindustrien kommer til å forsvinne.

- Så lenge man kunne subsidiere industrien over

hovedavtalen, så gikk det for så vidt greit, men

også da hadde man problemer, sier forsker Edgar

Henriksen ved Nofima. Henriksen sier at

industrien er etablert med så mye politisk

prestisje at den har en slags samfunnskontrakt. -

Det vi mener er viktig å ta opp til debatt er hvor godt

egnet filetindustrien er som et politisk virkemiddel. Da er

svaret vårt at vi er sterkt i tvil om den er det, sier han.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/vTn063jR
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- Filetindustrien forsvinner
NRK Troms og Finnmark - Finnmarksnytt 1. Sendt på radio/tv 05.06.2012 07:03. Profil: Nofima.

I 50 år har politikerne skapt forventninger om at

en ulønnsom filetindustri skal sikre bosetting og

arbeidsplasser langs kysten. Forskere fra Norges

Fiskerihøgskole og Nofima mener mesteparten av

filetindustrien kommer til å forsvinne.

- Så lenge man kunne subsidiere industrien over

hovedavtalen, så gikk det for så vidt greit, men

også da hadde man problemer, sier forsker Edgar

Henriksen ved Nofima. Henriksen sier at

industrien er etablert med så mye politisk

prestisje at den har en slags samfunnskontrakt. -

Det vi mener er viktig å ta opp til debatt er hvor godt

egnet filetindustrien er som et politisk virkemiddel. Da er

svaret vårt at vi er sterkt i tvil om den er det, sier han.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/tTDc8DPK
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Kvaliteten på fisk synker
Finnmarken. Publisert på trykk 25.05.2012. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 6.

Fredag 25. mai 2012 FINNMARK NÆRINGSLIV6

Brukte 1,2 milliarde
Finnmarkingene spander-
te mer enn 1,2 milliarder
kroner på bilkjøp og verk-
stedtjenester i 2010. Det
viser Finnmark Nærings-
livs gjennomgang av for-
handlernes regnskapstall.

Vibjørn Madsen
vm@finnmarken.no

De største beløpene gikk til kjøp av
ny bil. Folk bosatt i Finnmark skaffet
seg 1284 nye personbiler og 330 nye
varebiler i løpet av 2010. I fjor var de
enda mer spandable. Da ble det re-
gistrert 1 333 nye personbiler og 446
nye varebilder.

Men bilhandel er ikke den mest lu-
krative bransjene man kan satse på.
Det samlede overskudd for handlere
utgjorde ikke mer enn drøye to pro-
sent av omsetningen. Ni av 30 hand-
lere avsluttet 2010 med underskudd
før skatt.

Vokser i Alta
Markedsandelen kan dessuten flytte
seg fort. Alta Motorsenter som i 2010
var fjerde størst blant handlerne, har
trolig rykket opp til andreplass i
2011. Selskapets driftsinntekter vok-
ste med hele 55 millioner kroner fra
2010 til 2011. De endte i fjor på 135
millioner kroner.

Alta Motosenter gjorde Kia til det
mest solgte bilmerket i Alta i 2011,
men det var ikke hovedforklaringen
til den økte omsetningen. Et nytt
agentur på Mercedes-Benz og Peu-
geot bidro mest.

Kia til østfylket
– Vi har jobbet med Kia i 16 år og er
godt fornøyd med salget også så langt
i år. Med Peugeot og Mercedes-Benz
i tillegg, har vi et bredt og godt tilbud,
sier daglig leder Ole Steinar Østlyng-
en i Alta Motorsenter. Selskapet har
investert 20 millioner kroner i nytt
verksted for å kunne yte service til
den voksende kundekretsen.

Kia, som importeres av Bertel O.
Steen, blir trolig å få kjøpt i Øst Finn-
mark i løpet av kort tid. Suksessen i
Alta har fått importøren til å søke en
forhandler i østfylket.

Fra minus til pluss
Bertel O. Steen som også er impor-
tør av Peugeot og Mercedes-Benz,
har all grunn til å være tilfreds med
utviklingen i Finnmark.

Merkeforhandleren Star Autoco i
Hammerfest snudde resultat fra mi-
nus til pluss i 2011.

– Vi har hatt markedet med oss,
sier daglig leder Frank Eriksen.

Eriksen har jobbet med Star Auto-
co siden 2008 og har snudd både syn-
kende salg og negative regnskapstall.
På fire år ble driftsinntektene doblet,Yngve Labahå har fått Kirkenes Bil til å vokse og er med på sikre Volkswagens tetposisjon i Finnmark. Foto: Vibjørn Madsen

Tjente godt på mer vind
Det er penger å tjene på vindkraft. Fred. Olsen Renewables,
som samarbeider med Finnmark Kraft om utbygging av vind-
kraft i Finnmark, fikk et godt resultat i årets første kvartal.
Driftsresultatet på 87 millioner kroner var mer enn dobbelt så
høyt som årets før. Mer vind, er selskapets forklaring på re-
sultathoppet. Fred. Olsen Renewables har fire vindparker i
Skottland og to i Sverige.

Nilsen velger bort Hasvik
Reidar Nilsen kan komme til å slå seg ned i Ålesund når han
går av som leder for Norges Fiskarlag.

– Vi vil først flytte tilbake til Hasvik, men etter 12 år i en
storby som Trondheim, kan det bli en omstilling å bosette seg
fast i Hasvik. Samtidig har jeg fått mange venner og kjente på
Sunnmøre, og Ålesund er en by som passer oss godt, sier Nil-
sen til FiskeribladetFiskaren.

Kvaliteten på fisk synker
Statlig kontroll kan være nødvendig for å sikre at Norge pro-
duserer fisk av høy kvalitet. Dette ble luftet på årsmøtet i Nor-
ges Kystfiskarlag. Forsker Edgar Henriksen fra Nofima sa på
møtet at det gjennomsnittlige kvalitetsnivået på fanget fisk er
på vei ned. Mens krokfanget fisk gir best kvalitet, og garn og
snurrevad gir dårligere kvalitet, er det likevel garn og snurre-
vadfangstene som øker.

Statlig kontroll kan være nødvendig for å sikre at

Norge produserer fisk av høy kvalitet. Dette ble

luftet på årsmøtet i Norges Kystfiskarlag.

Forsker Edgar Henriksen fra Nofima sa på møtet

at det gjennomsnittlige kvalitetsnivået på fanget

fisk er på vei ned. Mens krokfanget fisk gir best

kvalitet, og garn og snurrevad gir dårligere

kvalitet, er det likevel garn og

snurrevadfangstene som øker.

© Finnmarken
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Kvalitetssvikt sjokkerer
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 25.05.2012. Profil: Nofima faglig. Side: 5.

Sak 1 på Råfisklagets årsmøte: 
Vi er verdens beste sjømatna-
sjon. Sak 2: Over halvparten 
av norsk ferskfisk holder ikke 
mål kvalitetsmessig, og det blir 
bare verre og verre...
Kontrastene kunne knapt vært 
større enn under første dag av 
Råfisklagets representant-
skapsmøte i Tromsø onsdag 
denne uka. 

Terje Kjølsøy, tidligere Aker-
leder og nå daglig leder i Åle-
sundfisk, hevdet under møtet at 
over halvparten av den fisken 
de tilbys fra norske fiskere, 
ikke er i henhold til kvalitets-
forskriften. 

Han viste eksempler fra nå 
i vinter på hele billaster av 
torsk og hyse som var sterkt 
kvalitetsforringet og nærmest 
ødelagt av dårlig bløgging og 
spalting.

Blir verre
– Over 50 prosent av den fer-
ske hysa har tildels alvorlige 
kvalitetsmangler, og minst 25 
prosent er ikke egnet til fersk 
anvendelse. Dette gir store ver-
ditap og undergraver tilliten til 
norsk fisk ute, hevdet Kjølsøy i 
Ålesund-bedriften som nå er 
ute av mottak og produksjon, 
og kun driver markedsføring 
og salg. 

Kjølsøy sa han var hundre 
prosent sikker på at utviklin-
gen nå går i feil retning, noe 

han også har forskningsmessig 
støtte for. En undersøkelse gjen-
nomført av Nofima i Tromsø, 
som vi har omtalt i Fiskeribla-
detFiskaren tidligere, konklu-
derte med at en stadig større 
andel av de norske landingene 
kommer fra de fartøygruppene 
som leverer dårligst kvalitet, 
nemlig store båter som fisker 
med garn eller snurrevad, mens 
det blir en stadig mindre andel 
av ettertrakta kvalitetsfisk fra 
line og juksa.

– Fiskerne satser på kvantum 
i stedet for kvalitet. Kvalitet be-
lønnes ikke, og lønner seg der-
for ikke, er blant konklusjonene 
som Edgar Henriksen i Nofima 

har presentert på Kystfiskar-
lagets årsmøte tidligere i mai, 
og gjentok på Råfisklagsmøtet 
denne uka. Aller verst blir det 
under styrtfisket vinterstid. 
Kjølsøys «skrekkbbilder» fra 
kaikanten skrev seg da også 
fra rekordukene i mars. 

– De ble betegnet som «gode 
gamle dager». Men slike dager 
kan jeg betakke meg for, sa 
Kjølsøy til en stum forsamling 
fiskere.

Trekker ikke
Det paradoksale er at fiskekjø-
perne kjøper denne fisken av 
dårlig kvalitet til full pris. Bare 
0,24 prosent av den fisken som 

ble landet i vinter fikk prisre-
duksjon, viser statistikkene fra 
Norges Råfisklag.

Det er situasjonen til tross 
for at fiskekjøperne kan trekke 
inntil 40 prosent av minstepri-
sen for kvalitetsforringet fisk. 

– Fiskerne har et stort ansvar 
for det som skjer. 

Men når fiskekjøperne ikke 
bruker de prismekanismene 
vi har i slike sammenhenger, 
så har de også et klart ansvar 
for det som skjer, hevdet Rå-
fisklagets styreleder Robert 
Hansen under kvalitetsdebat-
ten i Tromsø.

Råfisklaget tar nå til ordet for 
en ny omfattende kvalitetsdug-

nad a la det man hadde for 20 år 
siden med Kvalitetsbølgen.

Nyttesløst?
– Det er skrekkelig å se det som 
nå skjer etter at vi har snak-
ket om viktigheten av optimal 
kvalitet på fisken i alle disse 
årene, sa Jan A Johnsen fra 
Brønnøysund som er organi-
sasjonsveteran. 

erje.jensen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 21

z årsmøte
Kvalitetssvikt sjokkerer

SJOKKBILDER: Terje Kjølsøy i Ålesundfisk viste sjokkbilder av 
store mengder ødelagt fisk.  FOTO: TERJE JENSEN

Les mer på
fbfi.no

Ber næringa rydde
Fiskerne vil 
ha myndig-
hetene med 
på en storstilt 
kvalitetsdug-
nad, blant 
annet med 
Mattilsynet og 
Fiskeridirek-
toratet tilbake 
på kaikanten for fullt. Det kan 
de glemme, i følge fiskeridi-
rektør Liv Holmefjord.

– Dette er sjømatnæringens 
ansvar. Fiskeridirektoratet 
har verken ressursene eller 
kompetansen som trengs til å 
gjenoppta denne aktiviteten 
i dag, hevdet Holmefjord på 
Råfisklagsmøtet.

– Vi har muligens enkelt-

personer som kan gjøre en 
jobb. 

Men som etat betraktet er 
vi ikke rustet til å gjøre den 
jobben som Kontrollverket 
gjorde før, sa fiskeridirektø-
ren.

Hun viste til at det var 
politikerne som i sin tid som 
ga Mattilsynet ansvaret for 
kvalitetskontrollen. –Skal vi 
trappe opp, må det i tilfelle 
tas opp ad politisk vei, fastslo 
hun.

Holmefjord viste til flere 
eksempler hvor næringa selv 
har bedt om dette ansvaret, 
og om å få rydde opp selv. Det 
var blant annet tilfelle da det 
ble debattert røktingstid i 
Reguleringsrådet.

Liv 
Holmefjord

Husk flytevest!

Sammen for økt sjøsikkerhet i rent miljø

Husk flytevest!
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NYHETER 5FISKERIBLADETFISKAREN  fredag 25. mai 2012

Sak 1 på Råfisklagets årsmøte: Vi er verdens

beste sjømatnasjon. Sak 2: Over halvparten av

norsk ferskfisk holder ikke mål kvalitetsmessig,

og det blir bare verre og verre...

Kontrastene kunne knapt vært større enn under

første dag av Råfisklagets

representantskapsmøte i Tromsø onsdag denne

uka.. Terje Kjølsøy, tidligere Aker-leder og nå

daglig leder i Ålesundfisk, hevdet under møtet at

over halvparten av den fisken de tilbys fra norske

fiskere, ikke er i henhold til kvalitetsforskriften..

Han viste eksempler fra nå i vinter på hele

billaster av torsk og hyse som var sterkt

kvalitetsforringet og nærmest ødelagt av dårlig

bløgging og spalting. Blir verre - Over 50 prosent

av den ferske hysa har tildels alvorlige

kvalitetsmangler, og minst 25 prosent er ikke

egnet til fersk anvendelse. Dette gir store

verditap og undergraver tilliten til norsk fisk ute,

hevdet Kjølsøy i Ålesund-bedriften som nå er ute

av mottak og produksjon, og kun driver

markedsføring og salg.. Kjølsøy sa han var

hundre prosent sikker på at utviklingen nå går i

feil retning, noe han også har forskningsmessig

støtte for. En undersøkelse gjennomført av

Nofima i Tromsø, som vi har omtalt i

FiskeribladetFiskaren tidligere, konkluderte med

at en stadig større andel av de norske landingene

kommer fra de fartøygruppene som leverer

dårligst kvalitet, nemlig store båter som fisker

med garn eller snurrevad, mens det blir en stadig

mindre andel av ettertrakta kvalitetsfisk fra line

og juksa. - Fiskerne satser på kvantum i stedet

for kvalitet. Kvalitet belønnes ikke, og lønner seg

derfor ikke, er blant konklusjonene som Edgar

Henriksen i Nofima har presentert på

Kystfiskarlagets årsmøte tidligere i mai, og

gjentok på Råfisklagsmøtet denne uka. Aller verst

blir det under styrtfisket vinterstid. Kjølsøys

«skrekkbbilder» fra kaikanten skrev seg da også

fra rekordukene i mars..

- De ble betegnet som «gode gamle dager». Men

slike dager kan jeg betakke meg for, sa Kjølsøy

til en stum forsamling fiskere. Trekker ikke Det

paradoksale er at fiskekjøperne kjøper denne fisken av

dårlig kvalitet til full pris. Bare 0,24 prosent av den

fisken som ble landet i vinter fikk prisreduksjon, viser

statistikkene fra Norges Råfisklag. Det er situasjonen til

tross for at fiskekjøperne kan trekke inntil 40 prosent av

minsteprisen for kvalitetsforringet fisk..

- Fiskerne har et stort ansvar for det som skjer..

Men når fiskekjøperne ikke bruker de prismekanismene

vi har i slike sammenhenger, så har de også et klart

ansvar for det som skjer, hevdet Råfisklagets styreleder

Robert Hansen under kvalitetsdebatten i Tromsø.

Råfisklaget tar nå til ordet for en ny omfattende

kvalitetsdugnad a la det man hadde for 20 år siden med

Kvalitetsbølgen. Nyttesløst? - Det er skrekkelig å se det

som nå skjer etter at vi har snakket om viktigheten av

optimal kvalitet på fisken i alle disse årene, sa Jan A

Johnsen fra Brønnøysund som er organisasjonsveteran..

erje.jensen@fbfi.no Telefon: 77 05 90 21 Han for sin del

er garnfisker..
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- Før i tiden kunne garnene godt stå over helga.

Nå er det utenkelig. Men samtidig er det sånn at

vi mister kontrollen på den gode kvaliteten i 12 -

1 - tiden på dagen når vi blir liggende ved kai i kø

for å få levere. Da har vi tapt. Så her må hele

kjeden ta et ansvar for å få oss ut av uføret,

appellerte Johnsen.

SJOKKBILDER: Terje Kjølsøy i Ålesundfisk viste

sjokkbilder av store mengder ødelagt fisk. FOTO:

TERJE JENSEN på Råfisklagets representantskapsmøte.

- Dette er ikke unntaket. Det er regelen, presisterte

fiskeselgeren FBFI FiskeribladetFiskaren

@text2

© Fiskeribladet Fiskaren
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Ønsker Kontrollverket tilbake
Intrafish. Publisert på nett 14.05.2012 07:10. Profil: Nofima faglig.

Dårlig kvalitet på norsk fisk er i ferd med å

undergrave det som skulle være næringas

viktigste fortrinn. Nå ber fiskerne om å få

Kontrollverket tilbake på kaikanten.

Jon Eirik Olsen/ Fiskeribladet Fiskaren

14 mai 2012 06:04 AM

Oppdatert: 11 mai 2012 03:55 PM

Fiskeridirektoratets Kontrollverk var i sine

velmaktsdager ikke noen sikker vinner blant

fiskerne langs kysten. Men nå hever det seg

røster for å få blåst nytt liv i den tidligere

kontrolletaten. Grunnen er en tilsynelatende

håpløs kamp for bedre kvalitet på norsk fisk.

Uheldig utvikling Det litt spesielle kravet dukket

opp på Landsmøtet i Norges Kystfiskarlag i

Svolvær nylig, der kvalitetsproblematikken ble

grundig belyst i ressursdebatten. Ikke minst

pekte Nofima-forsker, og tidligere fisker, Edgar

Henriksen, på en del utviklingstrekk i næringa

som bidrar til at det gjennomsnittlige

kvalitetsnivået på norsk fisk er for nedadgående.

En opplysning som ikke ble imøtegått av

landsmøterepresentantene - heller tvert imot.

Mest er best Henriksen pekte på paradokset i at

krokfanget fisk gir generelt best kvalitet - og er på

nedtur i landingsstatistikkene. Mens garn og

snurrevad står for generelt lavere kvalitet - og

øker sin fangstandel. Og sist, men ikke minst:

- Større fangster gir dårligere kvalitet - men

fangstene bare øker, sa Nofima-forskeren.

Pris - kvalitet Når man så legger til at en uheldig

kvalitetsutvikling framskyndes av en stadig

mindre tydelig kobling mellom pris og kvalitet, så

er bildet komplett.

- Det kan se ut til at en stor fangst ofte blir bedre betalt,

enn en mindre fangst med topp kvalitet, antydet

Henriksen, og tilkjennega stor forståelse for de

yrkesutøverne som arbeider fram fiskeråstoff av god

kvalitet, men ikke får betalt for innsatsen.

Fort og gale I debatten ble det pekt på flere grunner til at

næringa er på vei inn i et kvalitets-uføre. Både

strukturpolitikk, reguleringsopplegg, sesongvariasjoner

og arbeidskrafttilgang ble nevnt. Resultatet ble ifølge

Henriksen at tid blir en knapphetsfaktor.

- For rederiene blir det bedriftsøkonomisk riktigere å

satse på fort og gale, enn å satse på kvalitet,

konkluderte han, og understreket at vurderingene av

forholdet mellom redskap, fangststørrelse og kvalitet var

basert på et generelt gjennomsnitt, og ikke den enkelte

fisker eller båt.

Mellom ørene Mot et slikt bakteppe dukket så

Kontrollverket opp i debatten, for noen år siden

fiskerimyndighetenes aktør på kaikanten, midt inne

mellom fisker, kjøper og lovverket. Ofte omstridt, men

altså ikke verre enn at tanken om en gjenoppstandelse

ble luftet av flere landsmøterepresentanter.

- Er fiskerinasjonen Norge tjent med denne utviklinga?

Kan vi gjøre noe, spurte Henriksen, og antydet at

løsningen nok heller lå mellom ørene på fiskeren enn

mellom rekkene på båten, som han uttrykte det.

© Intrafish

Se webartikkelen på http://ret.nu/SIxMWutV
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Ønsker Kontrollverket tilbake Hva kan gjøres?
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 14.05.2012. Profil: Nofima faglig. Side: 11.

grunner til at næringa er på vei 
inn i et «kvalitets-uføre». Både 
strukturpolitikk, regulerings-
opplegg, sesongvariasjoner og 
arbeidskrafttilgang ble nevnt. 
Resultatet ble ifølge Henriksen 
at tid blir en knapphetsfaktor.

– For rederiene blir det be-
driftsøkonomisk riktigere å sat-
se på «fort og gale», enn å satse 
på kvalitet, konkluderte han, og 
understreket at vurderingene 
av forholdet mellom redskap, 
fangststørrelse og kvalitet var 
basert på et generelt gjennom-

snitt, og ikke den enkelte fisker 
eller båt.

Mellom ørene…
Mot et slikt bakteppe dukket så 
Kontrollverket opp i debatten, 
for noen år siden fiskerimyn-
dighetenes aktør på kaikanten, 
midt inne mellom fisker, kjøper 
og lovverket. Ofte omstridt, men 
altså ikke verre enn at tanken 
om en «gjenoppstandelse» ble 
luftet av flere landsmøterepre-
sentanter.

– Er fiskerinasjonen Norge 

tjent med denne utviklinga? 
Kan vi gjøre noe, spurte Hen-
riksen, og antydet at løsningen 
nok heller lå «mellom ørene på 
fiskeren enn mellom rekkene 
på båten», som han uttrykte 
det.

jon.eirik.olsen@fbfi.no
Telefon: 77059022

PÅ KAIKANTEN: Kanskje kan Fiskeridirektoratets folk igjen gjøre en jobb i kvalitetskontrollen på kaikanten? Etaten er fortsatt på plass i miljøet, men i dag bare som ressurskontrollører. ARKIVFOTO

Ønsker Kontrollverket tilbake
Fakta: kONtROLLVERkEt

Det opprinnelige Fiskeridi-QQ

rektoratets kontrollverk var et 
statlig forvaltnings og kontroll-
organ, basert på et lovverk som 
kom i 1958. Etaten har senere 
hatt kontrollansvar for en rekke 
oppgaver i fiskerinæringa, og fra 
1990-tallet mer og mer også for 
kontroll med ressursuttaket.

Etter 1999 opphørte imidlertid QQ

Kontrollverket som egen avdeling 
i direktoratet, og ved en omor-
ganisering etter opprettelsen 
av Mattilsynet i 2004, er i dag 
ressurskontroll hovedoppgaven 
for direktoratets inspektører ute 
i felten.

z kvalitet Fiskerne etterlyser bedre kontroll av fangstene

KVALITETSTORSK: Her er torskefangst av god kvalitet.
ILL.FOTO

Hva kan gjøres?
Hvilke tiltak 
kan iverkset-
tes for å heve 
kvaliteten 
på norsk 
fisk? Årets 
vinterfiske og 
den løpende 
debatten i 
næringa viser 
med all tydelighet at det ikke 
finnes enkle svar på dette 
spørsmålet.

«Bra» er godt nok…
Økonomisk pressede kjøpere 
slår fast at det viktigste for 
dem er å holde omsetningen 
og kapitalstrømmen i gang. 
Det betyr at salgsavtaler 
inngås på store partier av 
eksempelvis saltfisk der det 
holder med «bra kvalitet». 
Dermed finnes det ikke noen 
grunn til å betale mer for «god 
kvalitet». 

Fisken havner i same parti, 
uansett. Og store fangster gir 
sikkerhet for produksjonen. 
Om en del av fangsten heller 
ikke holder «bra kvalitet», så 
finnes det avsetning for den 
fisken også, om enn kanskje 
med tap.

Andre er bedre
– Hvis fiskerinæringa ikke ser 

seg tjent med en slik fastlåst 
situasjon, så finnes det mulige 
tiltak, sier Nofima-forsker Ed-
gar Henriksen, og viser til at 
land som Færøyene og Island 
har et bedre kvalitetsrykte 
ute på markedene enn Norge.

Kvotetrekk?
Kontrollverket i ny versjon er 
allerede nevnt, og forskeren 
peker også på bruksbegrens-
ninger, maks fisketid for garn, 
maks fangststørrelse for 
snurrevad og eventuelt andre 
kapasitetstiltak om bord som 
mulige tiltak. «Våpen» for det 
nevnte Kontrollverket vil også 
kunne bli et tema, og Henrik-
sen ser for seg at destruksjon 
av dårlig kvalitet og kvote-
trekk på 150 prosent av slik 
fisk, burde kunne ha effekt.

Ødeleggende
På Landsmøtet i Kystfiskar-
laget sto denne problemstil-
lingen på dagsordenen, og 
oppfordringen om å ta tak i 
kvalitetsutfordringene kom 
fra både fiskerne sjøl og fra 
myndighetene.

– Vi kan ikke tillate oss å 
ødelegge fisken vår, sa stats-
sekretær Kristine Gramstad 
i Fiskeri- og kystdepartemen-
tet på møtet Svolvær.

Kristine 
Gramstad

Gøteborg: Siden 2008 er den europeiske havdagen blitt 
feiret. I år er det Gøteborgs tur til å være åsted, og havet feires 
i dagene 21. –22. mai. Prisen Kungsfenan blir også utdelt da.

Jon Eirik Olsen
Harstad
– Det er et be-
klagelig fak-
tum som noen 
kjøpere – men 
absolutt ikke 
alle – bidrar 
til, sier lederen 
i Fiskekjøper-
nes Forening.
– Saken har sitt 
utgangspunkt i Nofima-rappor-
ten om hvordan fangstene fra 
redskaper som gir relativt dår-
ligst kvalitet øker, og hvordan 
store fangster fra store fartøy i 
kystflåten ser ut til å ha medført 
redusert kvalitet. Flere av våre 
medlemsbedrifter har tatt tak i 
dette, og stiller krav til fiskerne 
slik det nå foreslås, sier Elias-
sen til FiskeribladetFiskaren.

– Hvor grensen konkret skal 
gå vil variere. Men når vi hører 
om store, ubløggede snurrevad-
fangster må det være lov til å 
spørre om hvordan kontroll-
systemene i disse bedriftene 
fungerer. Vi leste nylig om en 
fangst på over 100 tonn, der 
kvaliteten ble beskrevet som 
«tilfredsstillende». Hva betyr 
det i praksis?

– Still krav
– Kjøperne 
må sette klare 
krav til snurre-
vadfangstene 
de kjøper. De 
kan ikke vente 
at vi fiskere 
skal ta kvali-
tetsansvaret 
a lene, nå r 
«lettvintløsninger» ikke får 
noen konsekvenser.

Det sier skipper og reder Hå-
kon Gullvik om bord på snur-
revadbåten «Olagutt». Gullvik 
og hans mannskap leverer både 
levende fisk og konvensjonelle 
fangster i løpet av sesongen, 
og støtter fullt og helt opp om 
strenge kvalitetskrav fra fis-
ken kommer opp av havet og 
til den havner på bordet hos 
forbrukeren.

Følger ikke opp
– Men det er en vanskelig mål-
setting så lenge kjøperne ikke i 
praksis følger opp de kravene de 
selv taler varmt for i andre sam-
menhenger. Nærmere bestemt: 
Det har fra flere hold vært kla-
get over for store snurrevad-
fangster og påfølgende dårlig 
behandling av fisken. Men går 
man inn på Råfisklagets sedler 
så ser man knapt nok at det er 
trukket i snurrevad-oppgjørene 
på grunn av sviktende kvalitet. 
Det kan ikke tolkes på annen 
måte enn at torsken som har 
vært levert, har vært av før-

steklasses kvalitet – og at et 
eventuelt kvalitetstap er påført 
fisken av kjøperne sjøl, framhol-
der Gullvik.
– I virkeligheten er det kanskje 
ikke helt slik. Men for meg sy-
nes det åpenbart at kjøperne 
ikke bruker den sanksjonsme-
toden de har, trekk i pris, for å 
oppnå sine kvalitetsmål. Da kan 
jeg vanskelig se at de kan klage 
i ettertid, når vi fiskere bruker 
de muligheter som finnes, sier 
Gullvik.

– Men hvis kjøperne mener 
alvor med sine krav, så kan 
imidlertid saken ordnes på et 
langt tidligere tidspunkt. Det 
bør skje ved at kjøperne gir flå-
ten klar beskjed om hvor store 
fangster som kan aksepteres 
for å sikre nødvendig kvalitet 
gjennom hele prosessen. Ikke 
minst vil dette være viktig der 
det tilbys sløying på land, un-
derstreker Gullvik.

Vil aksepteres
Han mener fiskerne vil aksep-
tere slike retningslinjer fra kjø-
perne, og man vil unngå ulik 
konkurranse og tapte inntekter 
for fiskere som i egen regi prø-
ver å følge opp kvalitetsmålset-
tingene. 
– Hvis du selv leverer de 25 el-
ler 40 tonn du mener er kvali-
tetsmessig forsvarlig, og ser at 
nabobåten får samme pris for 
100 tonn – så er det liten tvil 
om hva løsningen blir for din 
neste fangst. Med klare krav 
fra kjøperne kan det riktignok 
bli flere turer på feltet for å ta 
torskekvoten for en del båter. 
Men det er en rimelig pris for å 
sette en kvalitetsstandard som 
hele næringa vil få glede av, me-
ner Håkon Gullvik om bord på 
23,4 meter store «Olagutt» fra 
Sortland.

jon.eirik.olsen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 22

KVALITET: Store snurrevadfangster stiller krav til kvalitetsoppfølging i alle ledd. ILL.FOTO: ARKIV

Fakta: snurrevad
Snurrevad er en redskapstype QQ

som blir mer og mer brukt i våre 
farvann. Den blir benyttet til 
fangst av fiskeslag som : torsk, 
hyse, sei, og sild. 

Det norske snurrevadfiske QQ

drives for det meste fra Lofoten 
til Øst-Finnmark. 

Snurrevad har litt til felles med QQ

en trål. Hovedforskjellen på trål 
og snurrevad er i første omgang 
at trålen blir holdt åpen av to 
tråldører mens snurrevaden blir 
satt i havet fullt utstrakt og så 
trekt gradvis sammen.

(Kilde: Toby.no.)QQ

– For store snurrevad-
fangster og dårlig kva-
litet er et problem som 
rammer hele næringa i 
form av dårlig renommé 
for norsk fisk ute i 
markedene, sier Steinar 
Eliassen i Fiskekjøper-
nes Forening.

z kvalitet Ønsker snurrevadkrav fra kjøperne

Steinar 
Eliassen

Det er et beklagelig faktum som noen  ”kjøpere – men absolutt ikke alle – bidrar til
Steinar Eliassen, Fiskekjøpernes Forening

Håkon 
Gullvik

– Gir norsk fisk 
dårlig rykte

Struktur-press
jag: Lederen i Fiskekjøpernes 
Forening, Steinar Eliassen, 
mener fiskernes jag etter å 
levere størst mulig fangster er 
en klar følge av struktur-presset 
i næringa.  – Mange har satt opp 
et driftsopplegg der store kvanta 
av størst mulig torsk skal på land 
etter at de har vært på silda, og 
før de skal på lodda. Det er ikke 
nødvendigvis en god løsning i 
kvalitetssammenheng, sier han.

Han gir støtte til fisker Håkon 
Gullvik om å ta fatt i saken.

Boks-
åpning
– Tendensen til økende skrei-
andel er klar, og vi åpner nå 
Henningsværboksen for 
båter opp til 15 meter fak-
tisk lengde, forteller seni-
orrådgiver Trond Ottemo i 
Fiskeridirektoratet.

Åpningen trådte formelt 
i kraft fredag ettermiddag, 
etter at ny forskift var utar-
beidet og reguleringsendrin-
gen bekjentgjort gjennom 
NRK.

De siste fangstprøvene fra 
Lofoten har vært utslagsgi-
vende for at direktoratet 
nå tar affære, etter at man 
tidligere har avventet den 
nevnte tydelige tendensen i 
målingene. Høy skreiandel 
har det vært en tid, men det 
har også vært enkeltmålin-
ger med relativt høy andel 
kysttorsk.

De siste prøvene fra områ-
det viser hele 85,15 prosent 
skrei inne på Austnesfjor-
den, 70,07 prosent fra selve 
Henningsværboksen, 57,44 
fra Henningsværstraumen, 
og 84,47 prosent fra Mohol-
men.

Dermed ble det altså åp-
ning 16. mars, mens det i fjor 
ble åpnet 3. april – og stengt 
igjen 18. april. I fjor var det 
havforskere på skreitokt som 
foresto de avgjørende skrei-
prøvene. I år starter skrei-
toktet i Tromsø samme dag 
som verneområdet åpnes.

– Vi åpner i første omgang 
for båter opp til 15 meter med 
konvensjonelle redskaper 
utenom snurrevad. Åpning 
videre opp til 21 meter, som 
i fjor, ligger foreløpig ikke i 
kortene.

– Men vi fortsetter selvføl-
gelig prøvetakingen, og vil 
følge opp resultatene videre. 
Går skreiandelen ned, kan 
vi bli nødt til å gå tilbake til 
11 meter, slik det har vært 
tidligere i sesongen, sier 
Ottemo. Verneområdet for 
kysttorsk utenfor og øst for 
Henningsvær, ble tidligere i 
år åpnet for fartøyer opp til 
11 meter faktisk lengde. Fis-
keridirektoratet har siden i 
februar tatt jevnlige prøver 
av fangster fra dette områ-
det, og etter dna-analyse 
ved Havforskningsinstitut-
tet i Bergen er skreiandelen 
beregnet.

jon.eirik.olsen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 22

Stengt boks irriterer

Terje Jensen
Harstad

Fiskeridirektoratet bestemte 
seg sist fredag for å stenge den 
omstridte Henningsværboksen 
i Lofoten etter at prøver fra 
først i uka hadde vist skreiinn-
blanding på under 50 prosent. 
Stengingen tok til å gjelde fra 
natt til tirsdag i denne uka.

Men ikke før var avgjørelsen 
tatt sist fredag, før en ny prøve 
fra onsdag i forrige uke landet 
på 74 prosent skrei - godt over 
det som har vært antydet som 
ei nedre grense.

– Overraskende. Men vi har 
sett før at resultatene fra en-
keltfangster kan variere. Ten-
densen er likevel at det blir 
gradvis mindre skrei i dette 
området. Og beslutningen om 
å stenge Henningsværboksen 
blir stående, fastslår regiondi-
rektør Janne Andersen i Fiske-
ridirektoratet.

Irritasjon
Beslutningen skaper mer ir-
ritasjon enn fortvilelse blant 
fiskerne. Fiskeriaktiviteten er 
minkende i området fram mot 
påske, og ei stenging er neppe 
ødeleggende for annet enn til-
liten til forvaltningen.

På våre nettsider er i hvert fall 
meldingene klokkeklare. «Hen-
ningsværboksen har blitt et 

alibi som skal 
vise at norske 
myndigheter 
mener alvor i 
forhold til kyst-
torskvern» og 
«dette er idioti 
satt i system» 
er blant kom-
mentarene til 
boksstengin-
gen.

Fiskeridirektoratet tar fortsatt 
prøver i området. 
– Vi har fortsatt fram til 20. 
april de tidligere årene, og øn-
sker å gjøre det samme i år for 
å ha sammenlignbare tall over 
år, forteller Erun Thesen som 
er direktoratets prøvetaker i 
Svolvær.

Denne uka gjøres det DNA-
analyser av fire prøver a 100 
hundre fisk fra sist torsdag og 
fredag, og det skulle også tas 
prøver mandag og tirsdag i den 
grad det i det hele tatt ble tatt 
fangster. Mandag var det rett og 
slett snøkov i området, og slett 
ingen «påskelofotfiskeidyll».

Kan fiske rundt
I prinsippet er det ingen pålagt 
stopp i fisket i påsken. I og med 
at det ikke er satt oppsyn for 
fisket i Lofoten, så er det hel-

ler ikke helligdagsfredning, og 
fiskerne kan i utgangspunktet 
fiske både på røde og svarte 
dager.

I praksis er det imidlertid 
åpningstidene på fiskebrukene 
som bestemmer aktiviteten. I 
Svolvær, for eksempel, stenger 
L. Berg & Sønner på onsdag, 
mens Saga Fisk planla å holde 
hjulene i gang også under selve 
påskehøytiden.

Godt år
Ved inngangen til den stille 
uka var det registrert et lo-
fotkvantum så langt i år på 
ganske nøyaktig 46.000 tonn. 
Det er 8000 tonn mer enn på 

samme tid i fjor, og i nærheten 
av langtidsgjennomsnitet for 
Lofotfisket.

Verdien på denne fisken var 
over en halv milliard kroner på 
første hånd, ei økning på over 
150 millioner kroner i forhold 
til i fjor.  

Henningsværboksen er 
fortsatt åpen for håndsnøre 
og stangfiske i den ordinære 
stengingsperioden ut juni.

terje.jensen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 21

STENGT: Hølla og henningsværboksen ble stengt igjen natt til tirsdag. ´FOTO: TERJE JENSEN

Fakta: h-boksen
Henningsværboksen er et om-QQ

råde ved Henningsvær i Lofoten 
som er stengt for fiske i første 
halvår for å verne kysttorskbe-
standen.

Bare håndsnøre og fiskestang QQ

er unntatt fra forbudet.
Fiskeridirektoratet kan gjøre QQ

unntak fra forbudet for alle red-
skapstyper unntatt snurrevad og 
fløytgarn dersom det anses for å 
være tilstrekkelig store konsen-
trasjoner av skrei i området.

Åpning av området under QQ

skreifisket baseres på kartleg-
ging og prøvetaking.

Boksen er nå stengt etter å ha QQ

vært åpen en stund i april.

Fiskeridirktoratets grep 
med å stenge Hennings-
værboksen sist fredag 
skaper irritasjon blant 
fiskerne. Men beslutnin-
gen blir stående.

z kysttorsk

Janne 
Andersen

Tendensen er  ”likevel at det blir grad-
vis mindre skrei i dette 
området. Og beslutnin-
gen om å stenge Hen-
ningsværboksen blir 
stående 
Janne Andersen, regiondirektør 
ved Fiskeridirektoratet Nordland.

Endelig fisk – 
men hvor ble 
kvota av?

Terje JensenHarstad– Først ribbe, så middagskvil og til slutt ei symbolsk setting av en garnstubbe inne i boksen som ei stille feiring av alt er til-bake til det normale, i hvert fall for ei stund, forteller skipperen på 14-metringen fra Laupstad fra ei god helg i Øst-Lofoten.Mandag formiddag skulle han knapt berget fangsten ombord fra fisketunge garn som i utgangspunktet kanskje ikke var av den nyeste, ubrukte sorten.  – En masse, h.... fisk, rapporterte han mandag for-middag fra fiskefeltet Hølla utenfor Svolvær.KvotelausSlik har det vært i hele Vestfjor-den den siste drøye uka, inklu-dert de innerste områdene inn Austnesfjorden. Skrei overalt. Det eneste som mangler etter hvert er fiskere og kvote.– Her på Hølla første dagen var det kun vi og så to «pen-sjonistjuksere», forteller Trond 

K. Johansen. Han for sin del regner med å bli ferdig med 9-meterskvota si på 27 tonn sløyd fisk i løpet av uka. Så blir det «se, men ikke røre» resten av tiden fram til påske.Blitt borte– Da får vi rikelig tid til å spe-kulere på hvor kvotene har blitt av disse årene med stramme reguleringer og oppbygging av bestanden. De har i hvert fall ikke ligget på vent. De kvotene de torskeavhengige har nå når kysten står full, står ikke i stil med det vi hadde før elendighe-ten startet, påpeker kystfiske-ren fra Austnesfjorden.Johansen er i utgangspunktet glad for at både torskeprisen og seiprisen tross alt har blitt litt bedre enn i fjor. Men uansett er de ikke høyere enn sist det var torskefest innover i Austnes-fjorden, i 1997, den gangen på sildejagende kysttorsk. – Men den gangen var det bare her inne det pågikk. Nå er det torsk overalt langs hele kysten. Og så er altså ikke kvo-tene høyere enn på en brøkdel 

av det vi fisket den gangen. – Dette er ytterst betenkelig, og forteller oss at her har det skjedd ei omfordeling nærmest i det stille i løpet av de siste par tiårene. Det får vi bruke tid på å finne ut av, nå når vi blir sit-tende i land fram mot påske, forteller Johansen.RefordelingI første omgang håper han på tilslag for kravet fra fylkesfis-karlaget i Nordland om ei lita refordeling etter en stormfull vinter og relativt lite oppfisket av gruppekvota for kystflåten under 11 meter.For ei drøy uke siden hadde denne flåtegruppa fisket vel 19.000 tonn av gruppekvota på knappe 43.000 tonn, og hadde over 5000 tonn mer igjen å fiske på resten av året enn på samme tid i fjor, takket være kvoteøk-ninga fra i fjor til i år.Totalt gjenstod nesten 24.000 tonn. Men inngangen på april var en regulær fiskefest for den minste flåten i Lofoten, og har nok spist godt av dette kvan-tumet. FISKE: Rekordinnsiget av skrei kom godt, men seint slik at de aller fleste allerede hadde nærmet seg kvotetaket. Det gjaldt også Trond K. Johan-sen i Austnesfjorden. 

Søndag kveld forlot Trond K. Johansen på «Ariadne» lune Austnes-fjorden for å sette garn i Henningsværboksen, for å feire at området nå er åpent for yrkesfiske for første gang siden 2004.

z lofotfiske Tidenes største innsig!Mia Kanstad KulsengTromsøHavfors-kningsin-stituttets tradisjonelle skreitokt viser at det står fisk på et mye større område enn tidligere. – Mens hovedtyngden de sis-

te fem årene var konsentrert rundt Røst, så står det nå også mye fisk på bankområdene, for eksempel Røstbanken, Vester-djupet og enda lenger sør, sier skreitoktleder Erik Berg til FiskeribladetFiskaren.Aldri vært bedreSkreien har stått så spredt at forskningsskipet ”Johan Hjort” måtte utvide måleom-rådet lenger sør og vest for å dekke alle forekomstene.– Vi finner skrei fra Malan-gen og forbi Røst. Det nærmes-te vi kommer ei registrering som denne var i 1992, forteller toktlederen videre.Samtidig forteller Berg om utrolige mengder hyse, så vel på bankområdene som på eggakanten.– Stor og fin hyse rundt 55 centimeter, og over 1,5 kilo i rund vekt.Mer fisk men mindre Det er torsken med lengde rundt 70 centimeter som domi-nerer, og som gjennomsnittlig er syv år. – Fiskerne liker det i kilo, så 

det skal de få. Hovedsakelig har rundvekta vært mellom 3 og 3,5 kilo, sier Berg.Størrelse og vekt på skreien har gått ned de siste to årene, hvilket havforskeren mener er naturlig når mengden fisk øker.  – Skreien kommer inn samtidig som før, men den er i litt dårligere kondisjon enn tidligere. Rekordstor gytebestandTall og beregninger er ikke klare, så toktlederen vil ikke gå ut med et bestandsestimat når FiskeribladetFiskaren snakker med han.– Men jeg kan stå inne for at innsiget er rekordstort, sier toktlederen som ellers er for-

siktig med å forutsi resultater. Alt tyder på at gytebestanden kommer til å være stor til nes-te år og, men hvor gytinga vil skje tør ikke Berg si.– Jeg håper årets innsig ikke var et blaff, men neste års gytevandring vil være akkurat like vanskelig å spå som denne. Når skreien har større ut-bredning, får eggene likeså. Hovprøver har funnet egg fra kysten og ut på eggakanten. Overingeniør Magnus E. Johannessen undersøker eggfordelingen, og selv om gytebestanden er større, har han ikke registrert flere egg enn tidligere år.– Derimot ser vi flere egg  i tidlige stadier enn på dette tidspunktet i fjor. I fjor var skreien kommet lenger på utviklingsstadiet, men kanskje ville vi funnet enda flere egg om vi var her en uke til, sier Johannes-sen.– 

Det ser ut som om gytinga er vel halvveis, og det burde den være først i april, sier toktle-der Berg, som også forteller at gytinga er kommet lengre på innsida enn på yttersida. Lite å si for kvoteneSelv om gytebestanden er stor, så har det lite å si for neste års kvoter.– Det må i så fall skje store endringer i beregningene som ICES vil gjøre i København senere denne måneden. Skrei-toktet og vintertoktet vi gjør i Barentshavet blir slått sammen og gir et esti-mat av Barentshavets torskebestand, både gyte-b e s t a n -Konklusjonen fra skreitoktet er ganske enkel: – Foreløpig så er dette det største innsiget og den største gytebestanden vi noen gang har målt. Det sier toktleder og havforsker Erik Berg.z lofotfiskeErik Berg Vi finner skrei  ”fra Malangen og forbi Røst. Det nærmeste vi kommer ei registrering som denne var i 1992Erik Berg, skreitoktleder

Stengte og dro på seminarPå fredag 1. april kom prøveresulta-tene fra Havforskningsinstituttet på dna-prøver av torsk tatt i Hennings-værboksen ti dager tidligere, det vil si lenge før innsiget i Vestfjorden startet 25. mars.De viste ikke uventet ei skrei-inn-blanding på bare rundt 30 prosent, mens direktoratet har varslet 60 - 70 prosent som et slags åpningskriterie.Prøve ble liggendeDet viste seg at forskerne som skulle gjennomføre analysene var dratt på seminar, mens fiskekjøpere og sjarkfiskere øst i Lofoten ventet i spenning på om noen av de fineste fiskefeltene i området kunne åpnes for fiske igjen etter syv års stengingDette medførte i neste omgang at prøvene som ble tatt 25. mars og 28. mars, det vil si etter at de største torskemengdene på 40 år hadde inntatt Vestfjorden. også var blitt liggende i Bergen. De håpet man å få ferdig analysert på fredag kveld, ei uke etter at de ble tatt, etter diverse seminarer og havbrukskonferanser på Kielferga og i Bergen. Prøvene ble oversendt fra Svolvær allerede dagen etter at de ble tatt. –Vi har prøvd å få dette unna fortløpende her hos oss, forteller Erun Thesen på Fiskeridirektoratet i Svolvær som har vært prøvetaker.  – Før denne helga tok jeg prøver fra garnfangster i Henningsvær og fra fløytgarn-fangster i Austnesfjorden. Det skal bli spennende å se fordelingen her. Men reint visuelt så fortonet det seg for meg som mye kysttorsk fortsatt, selv etter det store innsiget, forteller Thesen.Skaffet vikarDermed kan det paradoksale skje at Vestfjorden står pakket av torsk, mens Henningsværboksen forblir lukket fordi en stor andel av innsiget viser seg å være kysttorsk som skal vernes akkurat her. – Når skal den minste sjark-flåten da få slippe til på de beste fiskefeltene inne i Lofoten, undrer både fiskere og fiskekjøpere som FiskeribladetFiskaren har vært i kontakt med.  Prøvetakingen rundt Henningsværboksen fortsetter imidlertid, ufortrødent, uavhengig av hvilke resultater  prøvene fra vel ei uke siden måtte vise. Det til tross for at prøvetaker Erun Thesen drar på ferie. – Vi har skaffet vikar, lover Fiskeri-direktoratets laborant i Svolvær. terje.jensen@fbfi.noTelefon: 77 05 90 21
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oljebråk: Fredagens sak i FiskeribladetFiskaren om Einar Meløysunds avgang som leder i Nordland Fylkesfiskarlag var årets aprilspøk både på nett og avis.  Fredags skrev vi at Einar Meløysund trakk seg som leder på grunn av endret standpunkt i oljesaken. Laget jobbet fredag på spreng for å finne noen som kan overta. I den anledning lanserte vi flere kandidater som vi mente kunne være mulige arvtagere. Kanskje litt overras-kende så var det Tom Tobiassen som fikk flest stemmer. Han stakk av med hele 40 prosent av stemmene. Deretter fikk Frank Bensvik og hilmar Olav Sivertsen 20 prosent hver.Fritz Nilsen og Preben Angel-sen fikk ti prosent hver.Spøk om Meløysund-avgang

msc: På Grønland går debatten livlig om reker og fisk skal søke Marine Stewardship Council, MSC-sertifisering. I motsetning til flere andre land Grønlands fiskere konkurrerer med, man-gler Grønland denne sertifise- ringen.Mange forbrukere går målrettet inn for å kjøpe MSC-merket fisk, skriver Sermitsiaq. Uten et slikt merke får landet problemer med å konkurrere med kanadiske reker, som er godkjent av MSC. Grønlands fiske må miljøsertifiseres

straff: Fra årsskiftet innfører Sverige prikkbelastning av fiskere som gjør noe ulovlig. Hver forseelse gir mellom tre og sju prikker, alt etter hvor alvorlige de er.En og samme inspeksjon kan gi maks 12 prikker. Når fiskeren har fått 18 totalt, vil fiskelisensen bli inndratt i minst to måneder. Alvorlige overtredelser er blant annet å fiske i stengte områder eller med forbudt redskap. Men klarer han seg uten prikker i en periode på tre år, kan alle tidligere bli fjernet. Greier han ikke å forbedre seg er det ingen bønn. Får han 90 prikker til sammen vil lisensen hans bli inndratt for alltid.Prikksystem for EU-fiskere i 2012koNtroll: – Godkjenning fra Mattilsynet er nødvendig for at sjøltilvirkerne av tørrfisk får lov å selge fisken sin i år.Dette bekrefter rådgiver Robin Martinsen ved Mattilsy-nets regionkontor for Troms og Finnmark.– Vi blander oss ikke inn i hva folk henger til eget bruk, men skal noe omsettes må sjøltilvirkeren ha søkt oss om tillatelse, sier Martinsen til FiskeribladetFiskaren.Nektes fiskesalg koNtroll: Fiskeridirektoratet får mange tips fra fiskere om at mottak jukser med vekta, og at kvantum de får på sluttsed-delen er lavere enn det de har levert.– Vi ser alvorlig på at det jukses ved fiskemottakene, og kontrollene våre skjer hovedsa-kelig når fangsten landes, sier seksjonssjef Einar Ellingsen i en pressemelding.Når mottaker jukser med vekta får fiskeren betalt mindre enn han skal ha. Øker kontrollenpolitikk: I mai blir det fiskeripolitisk seminar på akvariet i Hirtshals. Det er Fiskeviden Nord som arran-gerer, og tema for møtet er den kommende reformen av EUs fiskeripolitikk.

miljø: De som fisker blå-skjell i Limfjorden kan puste lettet ut etter vinteren, mel-der Danmarks Radio. Trass i at årets vinter også ble hard, er følgene for Limfjorden bedre. Tidenes største innsig! lofotfisket slår alle rekorderBli klokereFiskeribladetFiskaren 1.4.11Saken oppdateres på fbfi.no

RESULTATER: Erun Thesen. Det har drøyet med resultate-ne fra Havforskningsinstitut-tet i Bergen.  FOTO: TERJE JENSEN  

den og ungfisken. Kvotene framover er avhengig av alle årsklassene som skal bringe bestanden videre, ikke bare denne, sier Erik Berg til Fis-keribladetFiskaren. Et oppdatert skreikart blir publisert på www.fbfi.no i dag.mia.kulseng@fbfi.noTelefon: 77 66 56 81

GODE PRISERVI HAR LEDIG KAPASITET FOR MOTTAK AV FISKGjesvær North Export 78 47 57 44Andenes Framnes Fiskeindustri 90 59 69 01                         Røst Jangaard Export 90 54 80 69Stamsund Jangaard Export 97 11 15 21Henningsvær Jangaard Export 91 51 25 42
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Har mista 13 tonn på veienEn sjekk i kvotetall fra 1991, 2001 og 2011 viser at Terje Amundsen presenterer en snev av sannhet når han hevder at sjarken har mistet kvoteandeler de siste tyve årene. For hans del dreier det seg helt konkret om vel 13 tonn rund fisk, viser sammen-ligninger av makskvote og totalkvote fra disse tre årene. I 1991 hadde 35-fotingen ei kvote på 19,5 tonn rund fisk, mens totalkvota var på 215.000 tonn. Ti år seinere, i 2001, hadde samme båten 32,2 tonn i makskvote mens totalkvota var på 395.000 tonn. I år har standardsjarken 50,4 tonn rund torsk i kvote av ei totalkvote på 703.000 tonn. I detaljerte desimaler så 

har 35-fotingens andel av totalkvota blitt redusert fra 0,00906 i 1991, via 0,00815 i 2001 til 0,00716 i 2011. Med den samme andelen som i 1991, ville 35-fotingen hatt ei makskvote i år på 63,69 tonn, og ikke bare 50,4 tonn som han nå har. Forklaringen er som alltid sammensatt. Noe har forsvunnet i forhandlinger med andre land, noe til fritidsfiskekvote og turister, noe til forskning og noe til de nordligste, sjøsamiske egner. Noe kan sjarken i Austnesfjorden fortsatt nyt-tiggjøre seg i form av ei egen bifangstavsetning, dersom han flytter seg nordover på kysten dit torsken også opererer om høsten. Og noe ga timetringene og resten av 

Kontrollordning for fiskefartøyunder 15 meter

Kontakt oss for mer informasjon:E-post: e.larsen@dnv.com og steinar.dahl@dnv.comhttp://www.dnv.no/fisk

DNV (Det Norske Veritas) er en uavhengig stiftelse som leverer et bredt spekter av tjenester til den maritime næringen. DNV kjenner fiskeflåten og har mer enn 500 fiskefartøy i klasse.Som godkjent kontrollforetak kan DNV tilby tjenester via alle våre 18 stasjoner langs norskekysten.Kontrollordningen utvides Kontrollordningen ble innført i 2001, og vil fra 2012 også omfatte mange fiskefartøy under 10,67 m. Kontakt oss for in-formasjon. Vi tilbyr fast avtalt pris på kr 8 500,00 for forenklet kontroll, med tillegg av faktiske reisekostnader.

DNV ER GODKJENT AV SJØFARTSDIREKTORATET TIL Å UTFØRE KONTROLL AV NORSKE FISKEFARTØY

VI KJENNER FISKEFLÅTEN OG HAR STASJONER LANGS HELE NORSKEKYSTEN.© DNV
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FISKE: Rekordinnsiget av skrei kom godt, men seint slik at de aller fleste allerede hadde nærmet seg kvotetaket. Det gjaldt også Trond K. Johan-sen i Austnesfjorden. 

Fakta: loFotFiskeDet viktigste sesongfiskeriet QQetter torsk for kystflåten.Den minste flåten har historisk QQsett hatt de beste feltene i le, langt øst i Lofoten, utenfor Hen-ningsvær og Svolvær og langt inn i Austnesfjorden.I over ti år nå har fisket på QQdisse feltene vært labert til tross for at kvote og fiske har økt på ellers langs kysten.I denne perioden har Lofot-QQfisket «flyttet» til Værøy og aller mest Røst hvor det på det meste har vært samlet opp mot 500 båter i slengen.

Nå får vi rikelig tid til å  ”spekulere på hvor kvotene har blitt av disse årene med stramme reguleringer og oppbygging av bestandenTrond K. Johansen, kystfisker Austnesfjorden. 

Torsken går «hele veien»Skreien har gått hele veien til bunns i Vestfjorden. De siste dagene har det vært store fangster på steder hvor det knapt nok har vært sett en skrei på årtider. En fisker berget knapt garnene sine for isen inne i Eidsfjorden i Vesterålen, men fikk tross alt med seg rundt 1000 kilo på 3 - 4 garn. Det fiskes på Hadselfjorden i Vesterålen, og lokale fiskere får skrei i Raftsundet og i Kanstadfjorden mot Lødingen og langt inne i Steigen . – Noen av de eldste fiskerne antyder at det eneste som kan måle seg med dette innsiget, var det de hadde i 1959. Mens andre erfarne fiskere mener at selv ikke 1959 kan måle seg med den fiskemengden som nå har kommet innover fjorden. Personlig vil jeg betvile at det har vært noe tilsvarende tidligere, sier Terje Amund-sen fra Liland i Austnesfjor-den.Tore Krane er ute på sin 54. vintersesong. Han hadde sin første i 1955. – Det var mye fisk i 1959. Men det var hovedsaklig i 

området rundt og i Austnes-fjorden. Nå er skreien overalt. Det har nok aldri manns minne vært så stort innsig inne i Vestfjorden som i år, mener Skrova-fiskeren.På mandag i denne uka lå Tore og broren Ernst og koste seg med 20 garn i ei lenke og jevnt 700 - 800 kilo etter 4 -5 

timers stubbing i Austnes-fjorden. Med innlagt mid-dagpause rakk de akkurat to dragninger for dag.De rakk akkurat tilbake til eventyret etter å ha vært på Brevikfjorden på Sørøya først. – Bra der også. Men mye dårlig vær, oppsummerer Ernst Krane.

VETERAN: Tore Krane er ute på sin 54. vintersesong. Han hadde sin første i 1955. ARKIVFOTO 

Har mista 13 tonn på veien

småflåten fra seg til de litt større båtene da lengdegren-sa mellom flåtegruppene ble flyttet fra ti til 11 meter for noen år siden.

Lofoten Ofoten

Langøya Hinnøya

© Kartagena / Statens kartverk0 50 km

Henningsvær

Henningsvær               NORdlANdFINLANDNORGESVERIGE

Ill: HAVFORsKNINgsINsTITuTTeT

Tsunami-effektDet ble mindre og mindre skrei rundt Hennings-værboksen før torske-«tsunamien» av skrei fosset innover Vestfjorden for vel ei uke siden. De siste målingene fra Henningsværstraumen fra 28. mars viste rett og slett sjelden lite skrei, rundt ti prosent i snurrevadfang-sten og 15 - 16 prosent i en garnfangst. Så skjedde det et veritabelt omskifte nærmest fra den ene dagen til den andre.– Nå blir det interessant å følge utviklingen videre i ukene framover, forteller Trond Ottemo i Fiskeridi-rektoratet som forestod den formelle åpningen av Hen-ningsværboksen ved kirketi-der sist søndag.Prøvetakingen i og rundt 

boksen fortsetter med uforminsket styrke. – Det er naturligvis viktig, og til og med vel så viktig, å kunne fastslå når innsiget er over og skreien trekker seg ut. Da er det på med vernet igjen ut juni, varsler Ottemo i Fiskeridirektoratet.Inntil videre er det fullt kjør i boksen for alle fartøy under 21 meter, unntatt de som drifter med snurrevad og for fløytgarn. I henhold til forskriften kunne direktoratet begren-set åpningen til bare å gjelde flåten under 15 meter. – Men vi så ikke noe stort poeng i å skille flåten på denne måten med så stort skrei-innslag og så mye skrei overalt i Vestfjorden, forkla-rer Trond Ottemo til Fiskeri-bladetFiskaren. Telefon: 7769 8021 | Stakkevollvegen 51, 9010 Tromsø | Torsdager åpent til 1800

Kunnskap – Kvalitet – Tillit – Service

Benytt gjerne vår flytebrygge i Tromsø ved kjøp av fiskeredskaper.NOFI er en totalleverandør innen fiskeri!Besøk oss på vår stand på Lofotfishing – for en fiskeriprat.

Telefon: 7769 8021 | Stakkevollvegen 51, 9010 Tromsø | Torsdager åpent til 1800

NORDOVER PÅ VÅR-FISKE?
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Holder 
tett om 
resultat
Etterforskning i saken der 
«Breivik Junior» følte seg 
bøllet fra feltet av et seis-
mikkfartøy, er ferdig. Men 
resultatet er foreløpig hem-
melig. Saken ligger hos Ro-
galand Politidistrikt ennå, 
men i løpet av mai venter 
politiadvokat Per Kristian 
Haaland at statsadvokaten 
i Rogaland har bestemt seg 
for hva som blir resultatet 
av saken.

Over påske
Det var i august 2008 at 
«Breivik Junior» av Florø 
følte seg kraftig forstyrret 
i torskefiske på Vikingban-
ken. Det var seismikkfar-
tøyet «Geco Triton» som ble 
anmeldt i saken. 

Politiadvokaten sier han 
akkurat har fått saken inn 
som ferdig etterforsket, og 
skal over påske skrive en 
innstilling til statsadvokaten 
i Rogaland som skal bestem-
me om saken skal henlegges, 
om det skal utstedes bøter 
eller forelegg, om man går 
for påtaleunnlatelse eller om 
det blir tatt ut tiltale. 

Saken har tatt tid fordi det 
gikk ei stund før saken ble 
anmeldt først etter ei stund, 
mens det også tok tid før den 
ble sendt til rette person i 
Rogaland Politidistrikt.

– Det har tatt tid og det 
må gjenspeiles i en eventu-
ell avgjørelse. Generelt kan 
jeg bare si at straffesaker 
ikke bør ta så lang tid, sier 
Haaland i en kommentar til 
Fiskeribladetfiskaren.no.

Ga uttalelse i saken
Like før foreldelsesfristen 
gikk ut to år etter episoden, 
ble det av Rogaland Politidis-
trikt tatt ut såkalt fristavbry-
tende siktelse for at saken 
ikke skulle bli foreldet. År-
saken til at man kunne gjøre 
dette var at her var grunn til 
mistanke i saken. Fiskeridi-
rektoratet ble bedt om å gi en 
uttalelse i saken, og har gjort 
det, men politiadvokaten sier 
direktoratets syn er unntatt 
offentlighet.

Dette fordi statsadvokaten 
skal uttale seg først og par-
tene forkynnes en konklu-
sjon. Men Haaland røper at 
uttalelsen til Fiskeridirek-
toratet gjorde at man måtte 
etterforske videre ved å ta 
et ekstra avhør i saken, og 
hente inn ytterligere doku-
mentasjon.

tone.karlsen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 21

Kraner • Deler • Service
Vinsjer • Brukt • Ticodeler

Transportindustri AS8205 Fauske • Tlf. +47 75 60 27 05 www.ti-as.no - morten@ti-as.no
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FiskeribladetFiskaren 19.mars 2012 – Bløggingen må skjerpes
– Jeg er ikke imponert over 
utblødningen i en del av 
torskefangstene. Gjøres bløg-
gingen riktig, spør Jan Brox i 
Råfisklaget.

– Hvor godt utblødd fisken 
er, spiller en betydelig rolle 
for kvalitet og holdbarhet på 
sluttproduktet. Og det hjelper 
lite å gjøre seg flid med de 
øvrige kvalitetsfaktorene 
hvis ikke fisken er skikkelig 
utblødd i prosessen, påpeker 
Brox.

– Og det leder igjen til 
spørsmålet om de som utfører 
bløggingen virkelig kan sin 
oppgave. Etter mine observa-
sjoner bør skipperen om bord 
ikke ta det for gitt at fiskerne 
behersker dette. Dette må 
sjekkes, og her må de erfarne 
blant mannskapet ta ansvar 
for de som kanskje er ferskere 
i yrket.

Brox skisserer at det er 
forskjellige oppfatninger av 
hvordan man mest effektivt 
bløgger fisken, og han har 
også selv sine meninger hva 
som gir best resultater. –Det 
viktigste er imidlertid at man 
sjekker at den teknikken man 

bruker fungerer, og at fisken 
blør ut som den skal. Jeg har 
sett nok av tilfeller der det 
bare er stukket hull på fiskens 
spiserør og ingenting annet. 
Det holder ikke, sier Brox, og 
sender utfordringen videre til 
de ansvarlige om bord.

KORREKT: Bløggingen er en avgjørende faktor for at fisken 
skal holde kvalitetskravene. ILL.FOTO: EINAR LINDBÆK

– Varierende kvalitetskrav
– Det er mulig 
å få aksepta-
bel kvalitet av 
en 100 tonns 
fangst, og det 
er også mulig 
å ødelegge en 
fangst på 40 
tonn. Mange 
faktorer spil-
ler inn, og prisen er ikke alltid 
et egnet virkemiddel.

Ikke alt er «skrei»
Det sier rådgiver Jan Brox i 
Norges Råfisklag, «guru» på 
fiskekvalitet og feltarbeider 
i næringa med nettopp dette 
temaet i en årrekke.

– Det finnes noen viktige ret-
ningslinjer for å oppnå optimal 
råstoffkvalitet. Men samtidig 
trenger ikke all torsk å være 
av den toppkvaliteten som ek-
sempelvis forventes av fersk-
fisk levert under varemerket 
«Skrei». Snakker vi om saltfisk 
finnes det mange anvendelser, 
og produsentene kan få solgt 
sine varer, selv om kvaliteten 
ikke ville være optimal i andre 
sammenhenger, sier Brox.

Ingen klar sammenheng
– Prisene varierer med 
etterspørselen, og det er 
ikke nødvendigvis noen klar 

sammenheng mellom pris 
og kvalitet i alle ledd fram til 
forbrukeren, og dermed heller 
ikke alltid når det gjelder pris 
til fisker, sier han, og påpeker 
at kjøperne også kan være 
under press når en fangst 
kjøpes. 
De må ha arbeid til sine an-
satte og de må ha noe å levere 
til sine kunder. 
Og i tillegg har de ofte lite 
informasjon om en fangst som 
eventuelt tilbys per telefon fra 
feltet.

Alarmklokker ringer
– Men når det er sagt, så må 
jeg medgi at det ringer noen 
alarmklokker når jeg hører 
om hundretonns-fangster. 
Her skal ting være godt 
forberedt og gjennomført for 
at resultatet skal bli bra. Det 
er snakk om både kunnskap, 
kapasitet, teknologi og tid. 
Men er alle disse faktorene 
på plass, så kan resultatet bli 
akseptabelt til en gitt produk-
sjon, mener Brox.

Klare krav
Brox skisserer at en korrekt 
behandling av et snurrevad-
kast for større kystnotbåter 
i korte trekk kan foregå som 
følger: 

– Fiskerne må ta den 
nødvendige tid med kastet 
ved sida, slik at fisken holdes i 
live, og er live når den fortlø-
pende bløgges om bord. Så må 
fisken blø ut og raskt komme i 
nedkjølt sjøvann like raskt, og 
så befinne seg godt nedkjølt 
fram til levering. 

Og da snakker vi om skik-
kelig utført bløgging, og rsw 
der nedkjølingen er startet 
i god tid på forhånd, og der 
temperaturen er i underkant 
av null grader. 

Vanlig seks-sju graders 
sjøvann duger absolutt ikke 
her, forteller han, og under-
streker spesielt viktigheten 
av korrekt behandling når det 
sløyes i land.

Mye er bra
– Hadde det vært en klar og 
sterk sammenheng mellom 
pris og kvalitet, så hadde det 
vært greit. Men det må legges 
til at mye av det vil leverer er 
gode varer – selv om det åpen-
bart går litt fort i svingene av 
og til. 

Og med tanke på det 
generelle prisnivået på torsk, 
og hva fiskere og industri har 
igjen etter sesongen: Dårlig 
kvalitet fremmer absolutt 
ikke bedre priser!

Jan Brox

Mer fisk, mindre kvalitet
«Spesielt store fangster fra 
store fartøy ser ut til å med-
føre redusert råstoffkvalitet», 
var en av påstandene i en mye 
omtalt rapport fra forskings-
selskapet Nofima i fjor.

Rapporten hadde navnet 
«Fangstregulering og råstoff-
kvalitet i kystflåten. Ferskt 
råstoff til fiskeindustrien i 
Nord-Norge». Her har for-
skerne Edgar Henriksen 
og Marianne Svorken i 
utgangspunktet tatt for seg en 

mulig sammenheng mellom 
reguleringer og råstoffkva-
litet med utgangspunkt i 
ferskfisksatsingen i nord. I 
presentasjonen av rapporten 
skriver forskerne: 

«Vi finner at de redskapsty-
pene som gir dårligst råstoff-
kvalitet (garn, snurrevad og 
not (for sei)) øker sine andeler 
av kystflåtens landinger, 
mens juksa og line, som gir 
beste kvalitet, reduserer 
sine andeler. Fangstene blir 

også større, og spesielt store 
fangster fra store fartøy ser ut 
til å medføre redusert råstoff-
kvalitet. 

Siden sammenhengen mel-
lom råstoffkvalitet og råstoff-
pris er svak og gjør at pris er 
et lite effektivt virkemiddel 
for å bedre råstoffkvaliteten, 
anbefales det å undersøke 
hvorvidt råstoffkvalitet bør 
være en av faktorene som 
vektlegges i reguleringsopp-
legget».

KVALITET: Store snurrevadfangster stiller krav til kvalitetsoppfølging i alle ledd. ILL.FOTO: ARKIV

z kvalitet Ønsker snurrevadkrav fra kjøperne

– Gir norsk fisk 
dårlig rykte

Telefon 97 70 73 00 – www.llentab.no
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«Nytt liv» etter 13 år?
– Om Kontrollverket skal 
gjenoppstå, så må det en 
politisk beslutning til. Men vi 
er klar. Kompetanse finnes 
fortsatt, sier Frank Ove Olsen, 
seksjonssjef for ressurskon-
trollen ved Fiskeridirektora-
tets regionkontor i Nordland.

Han var til stede på Lands-
møtet i Kystfiskarlaget, og 
registrerte med en viss 
tilfredshet at Kontrollverket 
fortsatt huskes i næringa, og i 
tillegg med positivt fortegn.

– Uansett praktiske løsnin-
ger på kontrollen, så ønsker 
jeg absolutt en kvalitetsdebatt 
i næringa velkommen. Også vi 
ser en uheldig tendens, og det 
er på tide å spørre om vi vir-
kelig vil gi slipp på de unike 
fortrinn den norske fiskerinæ-
ringa har, sier Olsen.

Når det gjelder Kontrollver-
ket konkret, så er det spesielt 
at etatens navn fortsatt 
dukker opp i fiskeridebatten. 
Denne avdelingen i Fiske-
ridirektoratet ble lagt ned 
allerede i 1999. Senere har 
Fiskeridirektoratet riktignok 

videreført den omtalte kon-
trollaktiviteten på kaikanten, 
inntil Mattilsynet overtok 
i 2004 – med litt endret og 
begrenset mandat.

Og som Olsen antyder: Fis-
keridirektoratets kontrollverk 
var i sin funksjonstid både 
elsket og hatet i næringa, 
ofte med legendariske Arne 
Martin Luther som markant 
frontfigur når det stormet 
som verst.

Torsk i kar, sløyd hodekappet.
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Dårlig kvalitet på norsk fisk er i ferd med å

undergrave det som skulle være næringas

viktigste fortrinn. Nå ber fiskerne om å få

Kontrollverket tilbake på kaikanten.

Jon Eirik Olsen Harstad Fiskeridirektoratets

Kontrollverk var i sine velmaktsdager ikke noen

«sikker vinner» blant fiskerne langs kysten. Men

nå hever det seg røster for å få blåst nytt liv i den

tidligere kontrolletaten. Grunnen er en

tilsynelatende håpløs kamp for bedre kvalitet på

norsk fisk. Uheldig utvikling Det litt spesielle

kravet dukket opp på Landsmøtet i Norges

Kystfiskarlag i Svolvær nylig, der

kvalitetsproblematikken ble grundig belyst i

ressursdebatten. Ikke minst pekte Nofima-

forsker, og tidligere fisker, Edgar Henriksen, på

en del utviklingstrekk i næringa som bidrar til at

det gjennomsnittlige kvalitetsnivået på norsk fisk

er for nedadgående. En opplysning som ikke ble

imøtegått av landsmøterepresentantene - heller

tvert imot. «Mest er best» Henriksen pekte på

paradokset i at krokfanget fisk gir generelt best

kvalitet - og er på nedtur i landingsstatistikkene.

Mens garn og snurrevad står for generelt lavere

kvalitet - og øker sin fangstandel. Og sist, men

ikke minst:. - Større fangster gir dårligere kvalitet

- men fangstene bare øker, sa Nofima-forskeren.

Pris - kvalitet Når man så legger til at en uheldig

kvalitetsutvikling framskyndes av en stadig

mindre tydelig kobling mellom pris og kvalitet, så

er bildet komplett.. - Det kan se ut til at en stor

fangst ofte blir bedre betalt, enn en mindre

fangst med topp kvalitet, antydet Henriksen, og

tilkjennega stor forståelse for de yrkesutøverne

som arbeider fram fiskeråstoff av god kvalitet,

men ikke får betalt for innsatsen. «Fort og gale» I

debatten ble det pekt på flere grunner til at

næringa er på vei inn i et «kvalitets-uføre». Både

strukturpolitikk, reguleringsopplegg,

sesongvariasjoner og arbeidskrafttilgang ble

nevnt. Resultatet ble ifølge Henriksen at tid blir

en knapphetsfaktor. - For rederiene blir det

bedriftsøkonomisk riktigere å satse på «fort og

gale», enn å satse på kvalitet, konkluderte han,

og understreket at vurderingene av forholdet mellom

redskap, fangststørrelse og kvalitet var basert på et

generelt gjennomsnitt, og ikke den enkelte fisker eller

båt. Mellom ørene Mot et slikt bakteppe dukket så

Kontrollverket opp i debatten, for noen år siden

fiskerimyndighetenes aktør på kaikanten, midt inne

mellom fisker, kjøper og lovverket. Ofte omstridt, men

altså ikke verre enn at tanken om en «gjenoppstandelse»

ble luftet av flere landsmøterepresentanter. - Er

fiskerinasjonen Norge tjent med denne utviklinga? Kan vi

gjøre noe, spurte Henriksen, og antydet at løsningen nok

heller lå «mellom ørene på fiskeren enn mellom rekkene

på båten», som han uttrykte det. jon.eirik.olsen@fbfi.no

Telefon: 77059022 Hvilke tiltak kan iverksettes for å

heve kvaliteten på norsk fisk? Årets vinterfiske og den

løpende debatten i næringa viser med all tydelighet at

det ikke finnes enkle svar på dette spørsmålet. «Bra» er

godt nok Økonomisk pressede kjøpere slår fast at det

viktigste for dem er å holde omsetningen og

kapitalstrømmen i gang. Det betyr at salgsavtaler inngås

på store partier av eksempelvis saltfisk der det holder
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med «bra kvalitet». Dermed finnes det ikke noen

grunn til å betale mer for «god kvalitet».. Fisken

havner i same parti, uansett. Og store fangster

gir sikkerhet for produksjonen. Om en del av

fangsten heller ikke holder «bra kvalitet», så

finnes det avsetning for den fisken også, om enn

kanskje med tap. Andre er bedre - Hvis

fiskerinæringa ikke ser seg tjent med en slik

fastlåst situasjon, så finnes det mulige tiltak,

sier Nofima-forsker Edgar Henriksen, og viser til

at land som Færøyene og Island har et bedre

kvalitetsrykte ute på markedene enn Norge.

Kvotetrekk? Kontrollverket i ny versjon er allerede

nevnt, og forskeren peker også på

bruksbegrensninger, maks fisketid for garn, maks

fangststørrelse for snurrevad og eventuelt andre

kapasitetstiltak om bord som mulige tiltak.

«Våpen» for det nevnte Kontrollverket vil også

kunne bli et tema, og Henriksen ser for seg at

destruksjon av dårlig kvalitet og kvotetrekk på

150 prosent av slik fisk, burde kunne ha effekt.

Ødeleggende På Landsmøtet i Kystfiskarlaget sto

denne problemstillingen på dagsordenen, og

oppfordringen om å ta tak i kvalitetsutfordringene

kom fra både fiskerne sjøl og fra myndighetene. -

Vi kan ikke tillate oss å ødelegge fisken vår, sa

statssekretær Kristine Gramstad i Fiskeri- og

kystdepartementet på møtet Svolvær.

PÅ KAIKANTEN: Kanskje kan Fiskeridirektoratets

folk igjen gjøre en jobb i kvalitetskontrollen på

kaikanten? Etaten er fortsatt på plass i miljøet,

men i dag bare som ressurskontrollører. ARKIVFOTO

Edgar Henriksen KVALITETSTORSK: Her er torskefangst

av god kvalitet. ILL.FOTO FBFI FiskeribladetFiskaren

19.mars 2012
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Sushi til folket?

Men det som virkelig har 
tatt av det siste året, 
er salg av ferdige brett 

med sushi i butikk. Salget av 
sushi økte med 60 % fra 2010 
til 2011. Men vil veksten bli 
like stor i 2012?

Hos Nofima studerer vi 
nå (Agnete Ryeng og jeg) 
hvordan sushimarkedet kan 
videreutvikles, både hvordan 
butikksalget kan utvikles 
i Norge, og hvordan norsk 
fiskeindustri kan styrke sin 
posisjon i utenlandske sushi-
markeder.

Når sushi lanseres i butikk, 
skjer noe av det samme over-
alt. Etter en «flying start», 
med stor oppmerksomhet og 
godt salg, så dabber interes-
sen av, og salget legger seg på 
et nivå godt under toppnivået 
den første tiden etter intro-
duksjonen. Dette kan skyldes 
at det var nyhetens interesse 
som ga en topp, men vi tror 
at en viktig forklaring er at 
butikksushien ofte ikke er det 
produktet man forventer. 

Sushien man finner i butik-
ken oppfattes av mange som 
«grei nok», mens mange nok 
skulle ønsket seg en sushi 
av en kvalitet som gir mer 

av restaurantopplevelsen. 
Men å lage sushi for salg i 
butikk er en balansegang 
mellom det ønskelige og det 
umulige. Sushi er på sitt 
beste når kald fisk legges på 
lunken ris, og spises direkte. 
I butikken må det kompro-
misser til. Både transporten 
og hensynet til svinn tilsier 
at sushien må lages for en 
viss holdbarhet. I dag har 
det meste av butikksushien 
2-3 dagers holdbarhet. Men 
holdbarheten kommer med 
en kostnad: det må brukes ris 
som blir tørrere og hardere å 
spise, og utvalget råvarer blir 
begrenset. Resultatet blir en 
spiseopplevelse som ligger 
langt fra gourmetopplevelsen 
man forbinder med sushi. 

Vi ser riktignok eksempler 
på sushi som er mer spen-
nende og tiltalende. Med 
kortere holdbarhet kan 
man bruke mykere ris, man 
kan bruke grønnsaker som 
ellers blir brune (for eksem-
pel avokado), og man kan 
bruke rogn som tilfører både 
farger og krisphet. Og med et 
produkt som ligger nærmere 
restaurantopplevelsen, og 
som kan prises høyere, gir 
det også rom for å bruke flere 
og dyrere råvarer. Mens de 
enkleste sushibrettene i dag 
bare har laks, crabsticks og 
varmtvannsreker som råstoff, 
ser vi at de mer gourmetpre-
gede brettene kan inneholde 
både kamskjell, ål, konge-
krabbe og kanskje andre 
typer hvitfisk.

Selv om konsumet øker, 
tror vi at fokuset på holdbar-
het og å treffe et gitt pris-
punkt i butikkene begrenser 
veksten. Det er kanskje på 
tide å gi nye og gamle sushiel-
skere mer å velge i?

Etter en  ”«flying start», 
med stor 
oppmerksomhet 
og godt salg, 
så dabber 
interessen av

Folk spiser stadig mer sushi. På restaurant og fra ta-
ke-away. Og mange har begynt å lage sushi hjemme.

z gjesten

AUDUN IVERSEN, NOFIMA

Iversen er forsker ved Nofima.

KRISS
Rokkan Iversen

Audun  
Iversen

RAgnAR  
Tveterås

TRudE  
Olafsen

IngE  
Halstensen

Gjesteskribenter:

HALFdAn 
Mellbye

I 1999 opphørte Fiskeridirektoratets Kontroll-
verk som egen avdeling i direktoratet. 

På Landsmøtet i Norges Kystfiskarlag i 
Svolvær nylig kom det fram at fiskerne ønsker 
Kontrollverket tilbake. Vi lever i sannhet i den 
siste tid! 

Bakgrunnen var en debatt om kvaliteten på 
norsk fisk der Nofima-forsker Edgar Henriksen 
viste en del utvikingstrekk som bidrar til fal-
lende kvalitetsnivå. Det viste seg at deltakerne 
på landsmøtet var enig med forskeren. 

En av årsakene til den lavere kvaliteten skal 
være tid, altså at fiskerne (og fiskekjøperne) har 
det for travelt. Det vurderes som mer lønnsomt 
for rederiene å satse på fort og galt, isteden for å 
satse på høyere kvalitet. 

Under det svært gode fisket i Lofoten og 
Vesterålen tidligere i år ble det også påpekt at 
de store volumene som ble landet på kort tid 
gikk hardt ut over kvaliteten på fisken, både på 
sjø og land. 

Fiskerne og til dels også fiskekjøperen ser 
altså ut til å prioritere volum fram for kvalitet. 
Gitt at disse er oppegående forretningsfolk og 
at faktorenes orden er likegyldig skulle man 

i teorien kunne 
oppnå omtrent 
samme økono-
miske resultat ved 
å selge litt fisk til 
høy kvalitet og 
dermed høy pris, 
som ved å selge 
mye fisk av lavere 
kvalitet og der-

med lavere pris. Problemet med dette regne-
stykket er øyensynlig at prismekanismen ikke 
fungerer. Det betales ikke mer for god kvalitet 
og det trekkes ikke for dårlig kvalitet. Dermed 
har man ingen økonomisk grunn til å anstrenge 
seg for å øke kvaliteten. Det er mer lønnsomt å 
fylle båt og kai. Sånn sett er det som skjer helt 
logisk og rasjonelt på kort sikt. 

En av årsakene til at fiskekjøpere ikke benyt-
ter seg av muligheten til å redusere prisen til 
fisker ved dårlig kvalitet skal være redselen for 
å miste båter til nabobruket. Konkurransen om 
råstoffet er så hard at man velger å se gjennom 
fingrene med problemet. Dermed fungerer ikke 
prisen som regulator. 

Tradisjonelt er deler av fiskerinæringen 
volumorientert. Mer er bedre enn mindre, og jo 
større landinger jo bedre. Man måler suksess i 
tonn og ikke i kroner på bunnlinja. Dersom man 
i tillegg ikke får bedre betalt for å anstrenge seg 
for å heve kvaliteten er det liten grunn til å gjøre 
det. At dette over tid vil svekke Norges posisjon 
i markedene har man tydeligvis ikke tid til å 
tenke over. 

Riktig prioritering?
Etter at Kontrollverket ble nedlagt i 1999 over-

tok Mattilsynet ansvaret for kvalitetskontrol-
len av fisk. Ikke rart de ikke finner noe galt med 
torsken. De bruker all sin tid på å lete etter bly 
og kadmium i laksen som skal til Russland. 

Uten kontroll

Det betales 
ikke mer for 
god kvalitet
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I 1999 opphørte Fiskeridirektoratets Kontrollverk

som egen avdeling i direktoratet.. På Landsmøtet

i Norges Kystfiskarlag i Svolvær nylig kom det

fram at fiskerne ønsker Kontrollverket tilbake. Vi

lever i sannhet i den siste tid!.

Bakgrunnen var en debatt om kvaliteten på norsk

fisk der Nofima-forsker Edgar Henriksen viste en

del utvikingstrekk som bidrar til fallende

kvalitetsnivå. Det viste seg at deltakerne på

landsmøtet var enig med forskeren..

En av årsakene til den lavere kvaliteten skal

være tid, altså at fiskerne (og fiskekjøperne) har

det for travelt. Det vurderes som mer lønnsomt

for rederiene å satse på fort og galt, isteden for å

satse på høyere kvalitet..

Under det svært gode fisket i Lofoten og

Vesterålen tidligere i år ble det også påpekt at de

store volumene som ble landet på kort tid gikk

hardt ut over kvaliteten på fisken, både på sjø og

land..

Fiskerne og til dels også fiskekjøperen ser altså

ut til å prioritere volum fram for kvalitet. Gitt at

disse er oppegående forretningsfolk og at

faktorenes orden er likegyldig skulle man i

teorien kunne oppnå omtrent samme

økonomiske resultat ved å selge litt fisk til høy

kvalitet og dermed høy pris, som ved å selge mye

fisk av lavere kvalitet og dermed lavere pris.

Problemet med dette regnestykket er øyensynlig

at prismekanismen ikke fungerer. Det betales

ikke mer for god kvalitet og det trekkes ikke for

dårlig kvalitet. Dermed har man ingen økonomisk

grunn til å anstrenge seg for å øke kvaliteten. Det

er mer lønnsomt å fylle båt og kai. Sånn sett er

det som skjer helt logisk og rasjonelt på kort

sikt..

En av årsakene til at fiskekjøpere ikke benytter

seg av muligheten til å redusere prisen til fisker

ved dårlig kvalitet skal være redselen for å miste

båter til nabobruket. Konkurransen om råstoffet

er så hard at man velger å se gjennom fingrene

med problemet. Dermed fungerer ikke prisen

som regulator..

Tradisjonelt er deler av fiskerinæringen volumorientert.

Mer er bedre enn mindre, og jo større landinger jo bedre.

Man måler suksess i tonn og ikke i kroner på bunnlinja.

Dersom man i tillegg ikke får bedre betalt for å

anstrenge seg for å heve kvaliteten er det liten grunn til

å gjøre det. At dette over tid vil svekke Norges posisjon i

markedene har man tydeligvis ikke tid til å tenke over..

Riktig prioritering? Etter at Kontrollverket ble nedlagt i

1999 overtok Mattilsynet ansvaret for kvalitetskontrollen

av fisk. Ikke rart de ikke finner noe galt med torsken. De

bruker all sin tid på å lete etter bly og kadmium i laksen

som skal til Russland.. Det betales ikke mer for god

kvalitet
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Landsmøte for kystfiskerne
Bladet Vesterålen. Publisert på trykk 04.05.2012. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 5.

5Bladet Vesterålen Fredag 4. mai 2012  Nyheter

m i Meløya Anbefaler trege 
linjer i distriktene
Høyhastighetsbredbånd i dis-
triktene er ikke samfunnsøko-
nomisk lønnsomt, slår en ny
rapport fast. Distriktsbedrifter
er opprørt over konklusjonen,
melder Nationen.
I rapporten trekkes det fram

at det er mye å hente på å gi en
brukbar bredbåndslinje til de
cirka 300.000 som i dag ikke har
noen form for bredbåndsmulig-

heter, men at kostnadene er
store.
Vista Analyse skriver i rap-

porten at de finner liten nytteef-
fekt av å gi bedre bredbåndslin-
jer til distrikts-Norge. EU gjor-
de det i fjor høst klart at
bredbånd i distriktene er en
viktig del av satsingen deres. I
alt vil EU bruke 71 milliarder
kroner på bredbånd. 

Få reaksjoner hos Breivik 
Oslo (NTB): Forsvarer Vibeke
Hein Bæra sier Anders Behring
Breivik ikke har noen spesiell
reaksjon etter å ha hørt vitner
fra Utøya forklare seg i retten
torsdag.
Retten fikk blant annet høre

Jon Olsen fortelle om den tunge
tiden etter at hans samboer Mo-
nica Bøsei ble skutt av Breivik
på Utøya 22. juli. Olsen, som
jobbet som driftsleder og kap-
tein på MS Thorbjørn, var med
på å frakte Breivik over til øya
og var i nærheten da samboe-
ren Monica Bøsei og vaktman-
nen Trond Berntsen ble skutt.
Forklaringen så ikke ut til å

berøre Breivik nevneverdig.
Bæra sier han heller ikke har
vist noen spesiell reaksjon i

pausene.– Det er stabilt. Han
sier han har forberedt seg på
dette og fastholder at selv om
handlingene var grusomme, var
de nødvendige, sier hun til
NTB.
Hun tror ikke Breivik vil

reagere annerledes på å høre
forklaringene fra de unge Ut-
øya-vitnene.
– Vi har allerede hørt ganske

unge vitner forklare seg om
bomben i regjeringskvartalet.
Han har ikke gitt uttrykk for at
det skal bli vanskeligere å høre
AUF-ungdommene. Samtidig
vokter vi som forsvarere oss fra
å komme med analyser. Vi job-
ber innen juss, ikke psykologi,
sier hun. (©NTB)

SAS med milliardtap
Stockholm (NTB): Flyselskapet
SAS fikk et underskudd på 1,1
milliarder svenske kroner før
skatt i første kvartal, opplyser
selskapet. 
Resultat før skatt i første

kvartal ble et underskudd på
1.132 millioner svenske kroner,
mot et underskudd på 558 milli-
oner svenske kroner i samme
kvartal i fjor, skriver SAS i en
pressemelding.

Ifølge nyhetsbyrået Reuters
hadde analytikere i snitt ventet
et tap på 514 milliarder kroner i
første kvartal.
Omsetningen lå på 9.591 mil-

lioner svenske kroner i første
kvartal, opp fra 9.313 millioner
svenske kroner i samme perio-
de i fjor. 
Antall passasjerer har økt

med 323.000, tilsvarende 5,3
prosent. (©NTB)

Live og Vegard liker å være på besøk i sauefjøset.

Landsmøte for kystfiskerne
SVOLVÆR: Norges Kyst-
fiskarlag holder sitt
landsmøte i Lofoten i dag.

T R O N D K . J O H A N S E N
t r o n d @ b l v . n o

Landsmøtet startet i går, der
statssekretær i Fiskeri- og Kyst-
departementet, Kristine Gram-
stad, holdt et innlegg om hva
som skjer med torsken.
Det var ministeren selv som

skulle holde dette innlegget,
men Lisbeth Berg-Hansen måt-
te i regjeringsmøte og kunne
derfor inne møte.
Berg-Hansen skulle også i

møte med Øksnes kommune
under landsmøtet i Svolvær,
men dette møtet ble heller ar-
rangert i Oslo, da ordfører Jørn
Martinussen tok veien dit i går.
Bladet Vesterålen har ikke ruk-
ket å få vite hva dette møtet
skulle dreie seg om.

Aktuelle temaer
Regulering, fordeling og kva-
litet av norsk arktisk torsk i lys

av bestandsutvikling og en-
dringer i flåtestruktur, var te-
maer som statssekretær Kristi-
ne Gramstad og forsker Edgar
Henriksen fra Nofima tok for
seg som innledere.
Erstatningsoppgjør for fis-

kere ved yrkesskade var tema
da innleder advokat Knut Pe-
dersen hadde ordet i går.
Kampen om havarealene, ut-

fordringer knyttet til nye næ-
ringers inntog på fiskefeltene
var tema da statsviter Bente Aa-
sjord innledet til debatt.

Paul Jensen, Norges Kystfis-
karlag. (Foto: Trond K. Johan-
sen)

SVOLVÆR:Norges Kystfiskarlag holder sitt

landsmøte i Lofoten i dag.

T K . J

Landsmøtet startet i går, der statssekretær i

Fiskeri- og Kystdepartementet, Kristine

Gramstad, holdt et innlegg om hva som skjer

med torsken.

Det var ministeren selv som skulle holde dette

innlegget, men Lisbeth Berg-Hansen måtte i

regjeringsmøte og kunne derfor inne møte.

Berg-Hansen skulle også i møte med Øksnes

kommune under landsmøtet i Svolvær, men dette

møtet ble heller arrangert i Oslo, da ordfører Jørn

Martinussen tok veien dit i går.

Bladet Vesterålen har ikke rukket å få vite hva

dette møtet skulle dreie seg om.

Aktuelle temaer Regulering, fordeling og kvalitet

av norsk arktisk torsk i lys

av bestandsutvikling og endringer i flåtestruktur,

var temaer som statssekretær Kristine Gramstad

og forsker Edgar Henriksen fra Nofima tok for seg

som innledere.

Erstatningsoppgjør for fiskere ved yrkesskade var

tema da innleder advokat Knut Pedersen hadde

ordet i går.

Kampen om havarealene, utfordringer knyttet til

nye næringers inntog på fiskefeltene var tema da

statsviter Bente Aasjord innledet til debatt.

Bildetekst: Paul Jensen, Norges Kystfiskarlag.

(Foto: Trond K. Johansen)
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NYHETER Lovbrudd: En utenlandsk statsborger vil bli bortvist fra Norge etter 
smugleforsøk med fisk. Det var fredag kveld forsøkte en mann i begynnelsen 
av 40-årene å smugle 200 kilo fisk over grensa fra Norge til Finland.

Prishistorisk tankekors

Jon Eirik Olsen
Harstad

Det sier Kystfiskarlagets leder, 
Paul O. Jensen, foran Landsmø-
tet i Svolvær denne uka.

Torsdag samles troppene, 
med torsken som hovedtema. 
Da skal både reguleringer, 
ressursfordeling og kvali-
tetsaspektet belyses. Fredag 
står bruken av havarealene i 
sentrum, med oljevirksomhet, 
oppdrett og havkraftproduk-
sjon som stikkord.

Struktur og pris
– Det er nok av viktige ting for 
næringa å ta fatt i, og for egen 
del vil jeg bruke åpningstalen 
til å se ting litt i historisk per-
spektiv etter 25 år. Hva har 
vi oppnådd? Hva har vi ikke 
oppnådd? Og hvorfor?

– Hvordan stemmer den 
nevnte prisutviklingen med 
den øvrige utviklingen i næ-
ringa? Har vi strukturert oss 
så langt at torsken i dag er 
blitt et bulk-produkt som ikke 
fortjener bedre pris? Dette bør 
bli en problemstilling når stats-
sekretær Kristine Gramstad i 
Fiskeri- og kystdepartementet 
innleder på første møtedag, sier 
Jensen.

At strukturpolitikken også 
kan ha markedsmessige kon-
sekvenser, skal diskuteres når 
Nofima-forsker Edgar Henrik-
sen tar fatt på sin del av samme 
sak.

Finans og børs?
– Når man hører argumen-
tene i en del av den politiske 
debatten rundt fiskerinæringa 
er det også naturlig å be de-
partementet om en avklaring: 

Hvem er det de forvalter fiske-
ressursene på vegne av? Er det 
finansnæringa og børsen, eller 
er det kystbefolkningen og fel-
lesskapet – slik det framstilles 
i festtaler? Her bør det komme 
noen avklaringer, sier Jensen, 
og har forventinger til stats-
sekretær Gramstad, selv om 
han beklager at statsråden ikke 
kommer til Landsmøtet, slik det 
opprinnelig var annonsert.

Splitt og hersk
Forholdet mellom næringa og 
myndighetene går igjen i flere 
av temaene på møtet, og Jen-
sen nevner blant annet det som 
har blitt en følelsesladet debatt 
rundt Kystfiskeutvalget.

– Rettigheter til noen og ikke 
til andre, i en sak der jeg ser 
klare spor av «splitt og hersk» 
underveis. Dette er en vanske-

lig sak, der vi også er splittet 
innad hos oss i Kystfiskarlaget, 
konstaterer han.

Når det gjelder bruken av ha-
vet er oljenæringa og havkraft 
selvsagte emner for debatt, med 
rikelig konfliktstoff i seg.

– Men jeg vil også trekke 
fram oppdrett/havbruk. Nye gi-
gantanlegg plasseres nå ut, og 
vi er redd for at disse anleggene 

har vesentlig større miljøeffekt 
enn folk flest vet om.

Latterliggjøres
– I tidligere tider har vi hatt 
små anlegg og lokale aktører å 
forholde oss til som fiskere. Det 
har gått noenlunde greit. I dag 
er både anleggene og selska-
pene av helt andre dimensjoner. 
Når vi nå tar opp problemstil-
linger opplever vi at selskapene 
bagatelliserer og latterliggjør 
kystfisket. Det er selvfølgelig 
helt uakseptabelt. Et minste-
krav må være at man behandler 
sine naboer med respekt, sier 
lederen i Kystfiskarlaget, og 
stiller nøyaktig samme krav til 
olje-/seismikk-aktiviten utenfor 
kysten.

jon.eirik.olsen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 22

UTFORDRER: Er dagens lave torskepris et resultat av strukturpolitikken? spør Kystfiskarlagets leder Paul Jensen når han i 
morgen samler sine tropper til Landsmøte i Svolvær. ARKIVFOTO: JON EIRIK OLSEN

Fakta: kystFiskarlaget
Stiftet i desember 1987 i QQ

Flakstad i Lofoten, under navnet 
Kystfiskernes Forening. Initiativ-
taker og frontfigur da var Steinar 
Friis, som fortsatt har tillitsverv i 
organisasjonen.

Foreningen ble stiftet som et QQ

korrektiv til Norges Fiskarlag, 
som man mente i for stor grad 
prioriterte havfiskeflåten på 
bekostning av den tradisjonelle 
kystfiskeflåtens interesser.

Da foreningen i 1990 fikk QQ

avslag på søknaden om å bli egen 
gruppeorganisasjon i Fiskarlaget, 
brøt man med moderorganisa-
sjonen og etablerte et frittståen-
de organisasjonsalternativ under 
navnet Norges Kystfiskarlag.

– Da Norges Kystfiskar-
lag ble stiftet i 1987, fikk 
vi bedre pris for torsken 
enn i dag. Det er et 
tankekors som kommer 
i søkelyset når vi nå skal 
markere 25-årsjubileum.

z Landsmøte

Når vi nå tar opp  ”problemstillinger opp-
lever vi at selskapene 
bagatelliserer og latter-
liggjør kystfisket.
Paul Jensen, Kystfiskarlaget leder 
om forholdet til havbruksnæringa

Båter til 75 mill.
fritidsbåter: Det finnes 
750.000 fritidsbåter i Norge. 
Verdien er anslått til 75 mil-
liarder kroner, viser en under-
søkelse, melder Aftenbladet/
NTB. Totalt bruker nordmenn 
6,25 milliarder kroner årlig 
på båt, viser Båtlivsunder-
søkelsen 2012 som Opinion 
Perduco har gjennomført for 
Kongelig Norsk Båtforbund og 
Norboat, skriver Aftenbladet. 
Åtte av ti båter er av plast eller 
glassfiber og bare 10 prosent 
av båtene er av tre, viser 
undersøkelsen.

RYDDESALG

Krepseteine: Krepsen
Veil kr 231,- eks mva - Tilbud kr 139,- eks. mva.

Krepseteine, Ellingsøy:
Veil kr 236,- eks mva – Tilbud kr 149,- eks mva.

Krepseteine: Grytafjorden
Veil kr 255,- eks mva – Tilbud kr 159,- eks mva.

Begrenset lager, så her er det lurt å være tidlig ute!
For mer info om teinene, sjekk www.dyrkornfritid.no

Tlf.: Ålesund: 701 609 10 - Fosnavåg: 700 801 08

 3FISKERIBLADETFISKAREN  onsdag 2. mai 2012

- Da Norges Kystfiskarlag ble stiftet i 1987, fikk

vi bedre pris for torsken enn i dag. Det er et

tankekors som kommer i søkelyset når vi nå skal

markere 25-årsjubileum.

Jon Eirik Olsen Harstad Det sier Kystfiskarlagets

leder, Paul O. Jensen, foran Landsmøtet i

Svolvær denne uka. Torsdag samles troppene,

med torsken som hovedtema. Da skal både

reguleringer, ressursfordeling og

kvalitetsaspektet belyses. Fredag står bruken av

havarealene i sentrum, med oljevirksomhet,

oppdrett og havkraftproduksjon som stikkord.

Struktur og pris - Det er nok av viktige ting for

næringa å ta fatt i, og for egen del vil jeg bruke

åpningstalen til å se ting litt i historisk perspektiv

etter 25 år. Hva har vi oppnådd? Hva har vi ikke

oppnådd? Og hvorfor? - Hvordan stemmer den

nevnte prisutviklingen med den øvrige utviklingen

i næringa? Har vi strukturert oss så langt at

torsken i dag er blitt et bulk-produkt som ikke

fortjener bedre pris? Dette bør bli en

problemstilling når statssekretær Kristine

Gramstad i Fiskeri- og kystdepartementet

innleder på første møtedag, sier Jensen.

At strukturpolitikken også kan ha

markedsmessige konsekvenser, skal diskuteres

når Nofima-forsker Edgar Henriksen tar fatt på sin

del av samme sak. Finans og børs? - Når man

hører argumentene i en del av den politiske

debatten rundt fiskerinæringa er det også

naturlig å be departementet om en avklaring:

Hvem er det de forvalter fiskeressursene på

vegne av? Er det finansnæringa og børsen, eller

er det kystbefolkningen og fellesskapet - slik det

framstilles i festtaler? Her bør det komme noen

avklaringer, sier Jensen, og har forventinger til

statssekretær Gramstad, selv om han beklager

at statsråden ikke kommer til Landsmøtet, slik

det opprinnelig var annonsert. Splitt og hersk

Forholdet mellom næringa og myndighetene går

igjen i flere av temaene på møtet, og Jensen

nevner blant annet det som har blitt en

følelsesladet debatt rundt Kystfiskeutvalget. -

Rettigheter til noen og ikke til andre, i en sak der jeg ser

klare spor av «splitt og hersk» underveis. Dette er en

vanskelig sak, der vi også er splittet innad hos oss i

Kystfiskarlaget, konstaterer han. Når det gjelder bruken

av havet er oljenæringa og havkraft selvsagte emner for

debatt, med rikelig konfliktstoff i seg. - Men jeg vil også

trekke fram oppdrett/havbruk. Nye gigantanlegg

plasseres nå ut, og vi er redd for at disse anleggene har

vesentlig større miljøeffekt enn folk flest vet om.

Latterliggjøres - I tidligere tider har vi hatt små anlegg og

lokale aktører å forholde oss til som fiskere. Det har gått

noenlunde greit. I dag er både anleggene og selskapene

av helt andre dimensjoner. Når vi nå tar opp

problemstillinger opplever vi at selskapene bagatelliserer

og latterliggjør kystfisket. Det er selvfølgelig helt

uakseptabelt. Et minstekrav må være at man behandler

sine naboer med respekt, sier lederen i Kystfiskarlaget,

og stiller nøyaktig samme krav til olje-/seismikk-aktiviten

utenfor kysten. jon.eirik.olsen@fbfi.no Telefon: 77 05 90
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UTFORDRER: Er dagens lave torskepris et

resultat av strukturpolitikken? spør

Kystfiskarlagets leder Paul Jensen når han i

morgen samler sine tropper til Landsmøte i

Svolvær. ARKIVFOTO: JON EIRIK OLSEN

FiskeribladetFiskaren FiskeribladetFiskaren

@text2

© Fiskeribladet Fiskaren

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 131 av 238



Møter kystfiskerne
Lofotposten. Publisert på nett 18.04.2012 17:06. Profil: Nofima faglig.

Fiskeriminister Lisbeth Berg-Hansen vil være

tilstede under landsmøtet til Norges

Kystfiskarlag.

Lisbeth Berg-Hansen Foto: Knut Johansen

Mandag var fiskeriminister Lisbeth Berg-Hansen

en av fire ministre som var i Svolvær i forbindelse

med konferansen `Framtid i Nord`. I mai kommer

hun tilbake til Svolvær. -Det er i forbindelse med

landsmøtet til Norges Kystfiskarlag som holdes i

Svolvær 3. og. 4. mai at fiskeriministeren

kommer, skriver Norges Kystfiskarlag på sine

hjemmesider.

På landsmøtet står blant annet reguleringer og

flåtestruktur på programmet og fiskeriministeren

skal ha en innledning om temaet. Forsker Edgar

Henriksen fra Nofima skal også holde et

innledningsforedrag over samme tema.

Advokat Knut Pedersen vil informere om

erstatningsoppgjør for fiskere ved yrkesskade.

Statsviter Bente Åsjord skal holde et foredrag om

`Kampen om havarealene`.

© Lofotposten

Se webartikkelen på http://ret.nu/NeTfOqgH
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Mer fisk, mindre kvalitet
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 19.03.2012. Profil: Nofima faglig. Side: 5.

– Bløggingen må skjerpes
– Jeg er ikke imponert over 
utblødningen i en del av 
torskefangstene. Gjøres bløg-
gingen riktig, spør Jan Brox i 
Råfisklaget.

– Hvor godt utblødd fisken 
er, spiller en betydelig rolle 
for kvalitet og holdbarhet på 
sluttproduktet. Og det hjelper 
lite å gjøre seg flid med de 
øvrige kvalitetsfaktorene 
hvis ikke fisken er skikkelig 
utblødd i prosessen, påpeker 
Brox.

– Og det leder igjen til 
spørsmålet om de som utfører 
bløggingen virkelig kan sin 
oppgave. Etter mine observa-
sjoner bør skipperen om bord 
ikke ta det for gitt at fiskerne 
behersker dette. Dette må 
sjekkes, og her må de erfarne 
blant mannskapet ta ansvar 
for de som kanskje er ferskere 
i yrket.

Brox skisserer at det er 
forskjellige oppfatninger av 
hvordan man mest effektivt 
bløgger fisken, og han har 
også selv sine meninger hva 
som gir best resultater. –Det 
viktigste er imidlertid at man 
sjekker at den teknikken man 

bruker fungerer, og at fisken 
blør ut som den skal. Jeg har 
sett nok av tilfeller der det 
bare er stukket hull på fiskens 
spiserør og ingenting annet. 
Det holder ikke, sier Brox, og 
sender utfordringen videre til 
de ansvarlige om bord.

KORREKT: Bløggingen er en avgjørende faktor for at fisken 
skal holde kvalitetskravene. ILL.FOTO: EINAR LINDBÆK

– Varierende kvalitetskrav
– Det er mulig 
å få aksepta-
bel kvalitet av 
en 100 tonns 
fangst, og det 
er også mulig 
å ødelegge en 
fangst på 40 
tonn. Mange 
faktorer spil-
ler inn, og prisen er ikke alltid 
et egnet virkemiddel.

Ikke alt er «skrei»
Det sier rådgiver Jan Brox i 
Norges Råfisklag, «guru» på 
fiskekvalitet og feltarbeider 
i næringa med nettopp dette 
temaet i en årrekke.

– Det finnes noen viktige ret-
ningslinjer for å oppnå optimal 
råstoffkvalitet. Men samtidig 
trenger ikke all torsk å være 
av den toppkvaliteten som ek-
sempelvis forventes av fersk-
fisk levert under varemerket 
«Skrei». Snakker vi om saltfisk 
finnes det mange anvendelser, 
og produsentene kan få solgt 
sine varer, selv om kvaliteten 
ikke ville være optimal i andre 
sammenhenger, sier Brox.

Ingen klar sammenheng
– Prisene varierer med 
etterspørselen, og det er 
ikke nødvendigvis noen klar 

sammenheng mellom pris 
og kvalitet i alle ledd fram til 
forbrukeren, og dermed heller 
ikke alltid når det gjelder pris 
til fisker, sier han, og påpeker 
at kjøperne også kan være 
under press når en fangst 
kjøpes. 
De må ha arbeid til sine an-
satte og de må ha noe å levere 
til sine kunder. 
Og i tillegg har de ofte lite 
informasjon om en fangst som 
eventuelt tilbys per telefon fra 
feltet.

Alarmklokker ringer
– Men når det er sagt, så må 
jeg medgi at det ringer noen 
alarmklokker når jeg hører 
om hundretonns-fangster. 
Her skal ting være godt 
forberedt og gjennomført for 
at resultatet skal bli bra. Det 
er snakk om både kunnskap, 
kapasitet, teknologi og tid. 
Men er alle disse faktorene 
på plass, så kan resultatet bli 
akseptabelt til en gitt produk-
sjon, mener Brox.

Klare krav
Brox skisserer at en korrekt 
behandling av et snurrevad-
kast for større kystnotbåter 
i korte trekk kan foregå som 
følger: 

– Fiskerne må ta den 
nødvendige tid med kastet 
ved sida, slik at fisken holdes i 
live, og er live når den fortlø-
pende bløgges om bord. Så må 
fisken blø ut og raskt komme i 
nedkjølt sjøvann like raskt, og 
så befinne seg godt nedkjølt 
fram til levering. 

Og da snakker vi om skik-
kelig utført bløgging, og rsw 
der nedkjølingen er startet 
i god tid på forhånd, og der 
temperaturen er i underkant 
av null grader. 

Vanlig seks-sju graders 
sjøvann duger absolutt ikke 
her, forteller han, og under-
streker spesielt viktigheten 
av korrekt behandling når det 
sløyes i land.

Mye er bra
– Hadde det vært en klar og 
sterk sammenheng mellom 
pris og kvalitet, så hadde det 
vært greit. Men det må legges 
til at mye av det vil leverer er 
gode varer – selv om det åpen-
bart går litt fort i svingene av 
og til. 

Og med tanke på det 
generelle prisnivået på torsk, 
og hva fiskere og industri har 
igjen etter sesongen: Dårlig 
kvalitet fremmer absolutt 
ikke bedre priser!

Jan Brox

Mer fisk, mindre kvalitet
«Spesielt store fangster fra 
store fartøy ser ut til å med-
føre redusert råstoffkvalitet», 
var en av påstandene i en mye 
omtalt rapport fra forskings-
selskapet Nofima i fjor.

Rapporten hadde navnet 
«Fangstregulering og råstoff-
kvalitet i kystflåten. Ferskt 
råstoff til fiskeindustrien i 
Nord-Norge». Her har for-
skerne Edgar Henriksen 
og Marianne Svorken i 
utgangspunktet tatt for seg en 

mulig sammenheng mellom 
reguleringer og råstoffkva-
litet med utgangspunkt i 
ferskfisksatsingen i nord. I 
presentasjonen av rapporten 
skriver forskerne: 

«Vi finner at de redskapsty-
pene som gir dårligst råstoff-
kvalitet (garn, snurrevad og 
not (for sei)) øker sine andeler 
av kystflåtens landinger, 
mens juksa og line, som gir 
beste kvalitet, reduserer 
sine andeler. Fangstene blir 

også større, og spesielt store 
fangster fra store fartøy ser ut 
til å medføre redusert råstoff-
kvalitet. 

Siden sammenhengen mel-
lom råstoffkvalitet og råstoff-
pris er svak og gjør at pris er 
et lite effektivt virkemiddel 
for å bedre råstoffkvaliteten, 
anbefales det å undersøke 
hvorvidt råstoffkvalitet bør 
være en av faktorene som 
vektlegges i reguleringsopp-
legget».

KVALITET: Store snurrevadfangster stiller krav til kvalitetsoppfølging i alle ledd. ILL.FOTO: ARKIV

z kvalitet Ønsker snurrevadkrav fra kjøperne

– Gir norsk fisk 
dårlig rykte

Telefon 97 70 73 00 – www.llentab.no
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«Spesielt store fangster fra store fartøy ser ut til

å medføre redusert råstoffkvalitet», var en av

påstandene i en mye omtalt rapport fra

forskingsselskapet Nofima i fjor. Rapporten

hadde navnet «Fangstregulering og råstoffkvalitet

i kystflåten.

Ferskt råstoff til fiskeindustrien i Nord-Norge».

Her har forskerne Edgar Henriksen og Marianne

Svorken i utgangspunktet tatt for seg en mulig

sammenheng mellom reguleringer og

råstoffkvalitet med utgangspunkt i

ferskfisksatsingen i nord. I presentasjonen av

rapporten skriver forskerne:.

«Vi finner at de redskapstypene som gir dårligst

råstoffkvalitet (garn, snurrevad og not (for sei))

øker sine andeler av kystflåtens landinger, mens

juksa og line, som gir beste kvalitet, reduserer

sine andeler. Fangstene blir også større, og

spesielt store fangster fra store fartøy ser ut til å

medføre redusert råstoffkvalitet..

Siden sammenhengen mellom råstoffkvalitet og

råstoffpris er svak og gjør at pris er et lite

effektivt virkemiddel for å bedre råstoffkvaliteten,

anbefales det å undersøke hvorvidt råstoffkvalitet

bør være en av faktorene som vektlegges i

reguleringsopplegget».

@text2
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5Bladet Vesterålen Fredag 9. mars 2012  Nyheter

Tradisjonsfisk på tronen
HADSEL: Nofima-forsker
Edgar Henriksen tok for
seg lønnsomheten i fiske-
riene i et fiskeriseminar i
regi av Venstre. – Tørr-
fisknæringen holder seg,
og det store er klippfisk-
industrien, sier han. 
T O N E M .  S Ø R E N S E N

t o n e @ b l v . n o

I helga holdt Venstre fiskeri-
konferanse på Rødbrygga på
Stokmarknes. 

Blant foredragsholderne var
Nofima-forsker Edgar Henrik-
sen, som blant annet tok for
endringene fra fritt fiske, til be-
skyttelse av ressursene og  hav-
ressursloven. 

– I den skal det være et føre-
var prinsipp. Det betyr at vi
skal være på ressursenes side.
Er vi i tvil, skal vi være på res-
sursenes side, sa han. 

Absolutt vellykket
Nofimaforskeren tok venstre-
politikerne gjennom kvotesy-
stemet. 

– Staten har etablert en rett
til å forvalte og fordele. Det er
det ingen som ypper seg på
lenger, staten har rett til å for-
valte. Men fordelingspolitikken
sies det mye om, sa han. 

– Det settes kvoter av en
grunn, og vi kan konkludere
med at den norske forvaltning-
en er vellykket: seibestanden
er stor, sildebestanden stor,
lodda likeså, og bestanden av
torsk har aldri vært høyere. Det
står faktisk vanvittig bra til. Litt
flaks er det, men det er også
dyktig forvaltning, sa han.  

Økosystembasert
Havressursloven skal ha ei
økosystembasert tilnærming. 

– Det eneste eksempelet der
loven lever opp til dette er for-
valtningen av loddebestanden.
Her får man ikke lov til å ta ut
ei eneste lodde før torsken har
fått sitt. Det gjør at loddebe-
standen må være betydelig
høyere enn alle andre bestan-
der, og man tar ut mye mindre
av den, sa han. 

Henriksen mener ressurslo-
ven rommer mye, og gir også
rom for å drive fiskeripolitikk,
innenfor visse rammer. 

– Det står i loven at man
skal ha en optimal utnytting av
ressursene tilpassa marin ver-
diskapning og tilpassa marked
og industri. Men skal med an-
dre ord ta hensyn både til mar-
kedet og ressursene, sa Henrik-
sen.

Han pekte på at loven også
skal dempe mulige negative
virkninger av høsting. 

– For eksempel er det laga
ganske store marine verneom-

råder som er fredet for trål på
grunn av korallrev. De områ-
dene er stengt for høstingsme-
toder som kan ødelegge, sa
han.   

Klippfisken øverst
Kvota på torsk og hyse er nes-
ten fordoblet fra 2002 til i dag. 

– Over en tiårsperiode er
det gått fra 150.000 tonn til
knappe 300.000 tonn. Samtidig
er antallet kystfartøy halvert i
hvitfiskgruppa, sa Henriksen. 

Blant de foredla varene er
det klippfisk, tørrfisk og salt-
fisk som er mest lønnsomt. 

– Det har noe med naturens
gang å gjøre, her spiller den på
lag. Sesongprofilen på hvitfisk
er sånn at det kommer masse
fisk inn, som egner seg godt til
saltfisk.  Fisken kommer nært
kysten, det er kostnadseffek-
tivt og billig fiske, og slik har
det vært så lenge det har bodd
folk her, sa han. 

Sterke tradisjoner 
At klippfiskindustrien skulle bli
så stor, trodde man ikke. 

– I begynnelsen skulle tråler-
ne forsyne en moderne filetin-
dustri med råstoff, det var opp-
bygging på Melbu, i Stamsund
og Finnmark. Før krigen var
det ei tro på at høytbetalende
markeder i Vest-Europa var vil-

lige til å betale mer for frossen
fisk, enn de fattige landene i
sør, sa Henriksen. 

Strategien slo feil, har tiden
vist. I Portugal og Brasil spises
klippfisk som aldri før. 

– Det handler om tradisjo-
ner, spesielt på torsk. For tørr-
fisk og klippfisk er tradisjone-
ne svært sterke i en rekke land,
der er dette festmat, kontra
frossenfisk som er fyllfôr, sa
Henriksen. 

Nye arter
Nofima-forskeren pekte på at
norsk fiskeindustri også får
hard konkurranse fra nye arter,
som alaska pollock, i tillegg til
konkurranse fra lavkostland. 

– For klippfisk og tørrfisk
spiller naturen og markedet og
det norske arbeidsmarkedet på
lag. Alt spiller på lag for de som
gjør det tradisjonelt. Men det
gjør det vanskelig å drive fis-
keidustri slik dere vil det på
Melbu, sa Henriksen.  

– Nordland Ventre har ikke
sagt at vi vil ha fiskeindustri, vi
har sagt at vi vil ha trålerne til-
bake hit, repliserte Ove Schei. 

– På Sunnmøre er det klipp-
fiskindustri, bygget opp på fisk
fra nord, sa Henriksen. 

– Nå er man i ferd med å byg-
ge opp klippfiskindustri også i
nord, sa han. 

– Interessant 
May Valle var blant politikerne
på skolebenken: 

– Veldig interessant. Vi had-
de også et flott foredrag fra
Nordlaks, som er en stor aktør
som har lagt igjen ressurser i
lokalsamfunnet, og vært ene-
stående i så måte, sier hun. 

Valle mener flere oppdretts-
selskap ville hatt bedre om-
dømme, om de hadde fulgt i
Nordlaks sine fotspor. Hun me-
ner fiskerinæringa står overfor

utfordringer i fleng. 
– Det er både et genera-

sjonsskifte og et stort kapital-
behov. Og et rekrutteringspro-
blem. Fiskeri er et komplisert
felt, sier hun. 

– Fiskeripolitikk er også
utrolig  viktig for med riktig for-
valtning har vi fornybare res-
surser og kortreist, og store
muligheter i en verden som
trenger mat, sier hun. 

– Norsk fiskeriforvaltning er absolutt vellykket, sa Nofima-forsker Edgar Henriksen, og pekte på at torskebestanden aldri har vært
større enn nå. (Foto: Tone M. Sørensen)

Vibeke Groven og May Valle, sistnevnte  har vært på fiskerikon-
feranser før, og hadde med seg notater fra 2002. – Mye er det
samme, men man trodde da at man ville få et oppsving på opp-
drettstorsk, noe som ikke har slått til, sier hun. (Foto: Tone M.
Sørensen)

– Sjarken er mest  miljøvennlig 
HADSEL: – Sjarken er
det mest miljøvennlige og
bærekraftige alternati-
vet, sier Tor Valle (V) fra
Hamarøy. 

T O N E M .  S Ø R E N S E N

t o n e @ b l v . n o

– Det har vært ei kontinuerlig
nedbygging av kystfiskeflåten,
fra den tida da sjarken og 50-

fots kuttere dominerte. Og det
synes jeg er synd, sier Tor Valle,
som  peker på at sjarken er dri-
ver det mest miljøvennlige og
bærekraftig fiskeriet.  

– Og kvaliteten på fisken
blir best. Og nettopp det at det
var mye fartøy, gjorde livet
interessant å leve i små sam-
funn langs kysten. Nå har vi
ikke eget fiskemottak på Ha-
marøy, og fiskerne må kjøre

lange veier med fangsten på
henger, for å få den levert, sier
han. 

Til venstre Kjell Stave som tid-
ligere har vært fisker på både
snurrevad og trål, og Tor Valle
(V) , som deltok på fiskerikon-
feransen. (Foto: Tone M. Sø-
rensen)
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regi av Venstre.  Tørrfisknæringen holder seg, og

det store er klippfiskindustrien, sier han. TONE
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Venstre fiskerikonferanse på Rødbrygga på

Stokmarknes. Blant foredragsholderne var

Nofima-forsker Edgar Henriksen, som blant annet

tok for endringene fra fritt fiske, til beskyttelse av

ressursene og havressursloven.  I den skal det

være et førevar prinsipp. Det betyr at vi skal være

på ressursenes side. Er vi i tvil, skal vi være på

ressursenes side, sa han. Absolutt vellykket

Nofimaforskeren tok venstrepolitikerne gjennom

kvotesystemet.  Staten har etablert en rett til å

forvalte og fordele. Det er det ingen som ypper

seg på lenger, staten har rett til å forvalte. Men

fordelingspolitikken sies det mye om, sa han. 

Det settes kvoter av en grunn, og vi kan

konkludere med at den norske forvaltningen er

vellykket: seibestanden er stor, sildebestanden

stor, lodda likeså, og bestanden av torsk har

aldri vært høyere. Det står faktisk vanvittig bra til.

Litt flaks er det, men det er også dyktig

forvaltning, sa han.  Norsk fiskeriforvaltning er

absolutt vellykket, sa Nofima-forsker Edgar

Henriksen, og pekte på at torskebestanden aldri

har vært større enn nå. (Foto: Tone M. Sørensen)

råder som er fredet for trål på grunn av korallrev.

De områdene er stengt for høstingsmetoder som

kan ødelegge, sa han. lige til å betale mer for

frossen fisk, enn de fattige landene i sør, sa

Henriksen. Strategien slo feil, har tiden vist. I

Portugal og Brasil spises klippfisk som aldri før. 

Det handler om tradisjoner, spesielt på torsk. For

tørrfisk og klippfisk er tradisjonene svært sterke i

en rekke land, der er dette festmat, kontra

frossenfisk som er fyllfôr, sa Henriksen.

Klippfisken øverst Kvota på torsk og hyse er

nesten fordoblet fra 2002 til i dag.  Over en

tiårsperiode er det gått fra 150.000 tonn til

knappe 300.000 tonn. Samtidig er antallet

kystfartøy halvert i hvitfiskgruppa, sa Henriksen. Blant de

foredla varene er det klippfisk, tørrfisk og saltfisk som er

mest lønnsomt.  Det har noe med naturens gang å

gjøre, her spiller den på lag. Sesongprofilen på hvitfisk

er sånn at det kommer masse fisk inn, som egner seg

godt til saltfisk. Fisken kommer nært kysten, det er

kostnadseffektivt og billig fiske, og slik har det vært så

lenge det har bodd folk her, sa han. Økosystembasert

Havressursloven skal ha ei økosystembasert tilnærming.

 Det eneste eksempelet der loven lever opp til dette er

forvaltningen av loddebestanden. Her får man ikke lov til

å ta ut ei eneste lodde før torsken har fått sitt. Det gjør

at loddebestanden må være betydelig høyere enn alle

andre bestander, og man tar ut mye mindre av den, sa

han. Henriksen mener ressursloven rommer mye, og gir

også rom for å drive fiskeripolitikk, innenfor visse

rammer.  Det står i loven at man skal ha en optimal

utnytting av ressursene tilpassa marin verdiskapning og

tilpassa marked og industri. Men skal med andre ord ta

hensyn både til markedet og ressursene, sa Henriksen.

Han pekte på at loven også skal dempe mulige negative

virkninger av høsting.  For eksempel er det laga ganske
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store marine verneom- Nye arter Nofima-

forskeren pekte på at norsk fiskeindustri også får

hard konkurranse fra nye arter, som alaska

pollock, i tillegg til konkurranse fra lavkostland. 

For klippfisk og tørrfisk spiller naturen og

markedet og det norske arbeidsmarkedet på lag.

Alt spiller på lag for de som gjør det tradisjonelt.

Men det gjør det vanskelig å drive fiskeidustri slik

dere vil det på Melbu, sa Henriksen.  Nordland

Ventre har ikke sagt at vi vil ha fiskeindustri, vi

har sagt at vi vil ha trålerne tilbake hit, repliserte

Ove Schei.  På Sunnmøre er det klippfiskindustri,

bygget opp på fisk fra nord, sa Henriksen.  Nå er

man i ferd med å bygge opp klippfiskindustri

også i nord, sa han. Vibeke Groven og May Valle,

sistnevnte har vært på fiskerikonferanser før, og

hadde med seg notater fra 2002.  Mye er det

samme, men man trodde da at man ville få et

oppsving på oppdrettstorsk, noe som ikke har

slått til, sier hun. (Foto: Tone M. Sørensen) 

Interessant May Valle var blant politikerne på

skolebenken:  Veldig interessant. Vi hadde også

et flott foredrag fra Nordlaks, som er en stor

aktør som har lagt igjen ressurser i

lokalsamfunnet, og vært enestående i så måte,

sier hun. Valle mener flere oppdrettsselskap ville

hatt bedre omdømme, om de hadde fulgt i

Nordlaks sine fotspor. Hun mener fiskerinæringa

står overfor Sterke tradisjoner At

klippfiskindustrien skulle bli så stor, trodde man

ikke.  I begynnelsen skulle trålerne forsyne en

moderne filetindustri med råstoff, det var

oppbygging på Melbu, i Stamsund og Finnmark.

Før krigen var det ei tro på at høytbetalende

markeder i Vest-Europa var vil- utfordringer i

fleng.  Det er både et generasjonsskifte og et

stort kapitalbehov. Og et rekrutteringsproblem.

Fiskeri er et komplisert felt, sier hun. 

Fiskeripolitikk er også utrolig viktig for med riktig

forvaltning har vi fornybare ressurser og kortreist,

og store muligheter i en verden som trenger mat,

sier hun.  Sjarken er mest miljøvennlig HADSEL: 

Sjarken er det mest miljøvennlige og

bærekraftige alternativet, sier Tor Valle (V) fra Hamarøy.

TONE M. SØRENSEN t o n e @ b l v. n o  Det har vært ei

kontinuerlig nedbygging av kystfiskeflåten, fra den tida

da sjarken og 50- fots kuttere dominerte. Og det synes

jeg er synd, sier Tor Valle, som peker på at sjarken er

driver det mest miljøvennlige og bærekraftig fiskeriet. 

Og kvaliteten på fisken blir best. Og nettopp det at det

var mye fartøy, gjorde livet interessant å leve i små

samfunn langs kysten. Nå har vi ikke eget fiskemottak

på Hamarøy, og fiskerne må kjøre lange veier med

fangsten på henger, for å få den levert, sier han. Til

venstre Kjell Stave som tidligere har vært fisker på både

snurrevad og trål, og Tor Valle (V) , som deltok på

fiskerikonferansen. (Foto: Tone M. Sørensen)

© Bladet VesterålenPublisert: 29.03.2012.
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Filetindustrien har dårligere inntjening enn konvensjonell industri
NRK Troms og Finnmark - Tromsnytt 1. Sendt på radio/tv 06.03.2012 07:03. Profil: Nofima.

Tre av fire arbeidsplasser innen filetindustrien

har forsvunnet de siste 12 årene. Filetindustrien

langs kysten kan dø ut dersom de ikke får bedre

vilkår, mener konsernsjef Magnar Pedersen i

fiskerikonsernet Nergaard. De la ned sin

filetproduksjon for ti år siden. Siden 2000 har

antallet filetabrikker gått ned fra 28 til 11. Det

viser tall fra Nofima.

- De kan være døde hvis det ikke gjøres noen

grep. Men tas det nødvendige grep, håper jeg

industrien kan overleve og bli lønnsom i

fremtiden, sier Pedersen. - Det er for kostbart å

drive produksjon i Norge når du konkurrerer med

andre land som har langt billigere arbeidskraft.

Filetproduksjon er en arbeidsintensiv produksjon

og da fant vi ut at det best å gå over til

produksjon av saltfisk og etterhvert klippfisk som

krever mye mindre bruk av arbeidsfolk, sier han.

Forsker Edgar Henriksen i Nofima sier flere har

gått over til saltfiskproduksjon, fordi det er mer penger å

tjene der. - Gjennomsnittstallene viser at filetindustrien

har dårligere inntjening enn hva saltfisk, tørrfisk og de

som ferskpakker fisken og sender ut, sier Henriksen.

Pedersen sier at så lenge du skal produsere ferske

produkter, så er du helt avhengig av å kunne levere

ferske produkter over hele året for å få innpass i

supermarkedene i Europa. Da går det ikke an til at hele

trykket kommer over noen få måneder i året, mener

Pedersen. Det må bli mer mulig å legge mer kvote på

torsk på en tråler enn de begrensninger som finnes i

dag, sier Pedersen.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/rT9Z9bAU
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Mener filetindustrien kan dø ut hvis den ikke får bedre vilkår
NRK Nordland - Nyheter 1. Sendt på radio/tv 06.03.2012 07:03. Profil: Nofima.

Tre av fire arbeidsplasser innen filetindustrien

har forsvunnet de siste 12 årene. Filetindustrien

langs kysten kan dø ut dersom de ikke får bedre

vilkår, mener konsernsjef Magnar Pedersen i

fiskerikonsernet Nergaard. De la ned sin

filetproduksjon for ti år siden. Siden 2000 har

antallet filetabrikker gått ned fra 28 til 11. Det

viser tall fra Nofima.

- De kan være døde hvis det ikke gjøres noen

grep. Men tas det nødvendige grep, håper jeg

industrien kan overleve og bli lønnsom i

fremtiden, sier Pedersen. - Det er for kostbart å

drive produksjon i Norge når du konkurrerer med

andre land som har langt billigere arbeidskraft.

Filetproduksjon er en arbeidsintensiv produksjon

og da fant vi ut at det best å gå over til

produksjon av saltfisk og etterhvert klippfisk som

krever mye mindre bruk av arbeidsfolk, sier han.

Forsker Edgar Henriksen i Nofima sier flere har

gått over til saltfiskproduksjon, fordi det er mer penger å

tjene der. - Gjennomsnittstallene viser at filetindustrien

har dårligere inntjening enn hva saltfisk, tørrfisk og de

som ferskpakker fisken og sender ut, sier Henriksen.

Pedersen sier at så lenge du skal produsere ferske

produkter, så er du helt avhengig av å kunne levere

ferske produkter over hele året for å få innpass i

supermarkedene i Europa. Da går det ikke an til at hele

trykket kommer over noen få måneder i året, mener

Pedersen. Det må bli mer mulig å legge mer kvote på

torsk på en tråler enn de begrensninger som finnes i

dag, sier Pedersen.

Kilde: © SisteNytt
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6 Bladet Vesterålen Tirsdag 28. februar 2012 Nyheter

BIOENERGI 
I NORD-NORGE 
13. - 14. MARS 
RADISSON BLU, TROMSØ

Meld deg på og delta i konferansen!

Eller ta kontakt med Roger Andreassen

i Forest Power på tlf. 901 01 422

For påmelding:
www.nobio.no

Meter, ikke fot
ANDØY: Bladet Vesterålen kom
i utgivelsen 25. februar i skade
for å skrive at den spanske trå-
leren Nuevo Virgen de Lodairo
er 65 fot. Det riktige skal være
65 meter. Vi beklager feilen.

Biomar leier
på Helgeland
ØKSNES: BioMar AS og Helge-
land Havbruksstasjon AS har
undertegnet en avtale om for-
søkssamarbeid. BioMar skal
leie 50 prosent av kapasiteten
på forsøksanlegget det neste
året.
Partene skal samarbeide vi-

dere om utvikling av fôrproduk-
ter for å øke ytelsen, teste nye
bærekraftige råvarer og bedre
fiskehelsen.
Helgeland Havbruksstasjon

har i de siste årene tilegnet seg
økt kompetanse innen forsøks-
virksomhet og fiskehelse.

Bytter plass i
Kvæfjord
Helge Stoltenberg fratrer stil-
lingen som teknisk sjef i Kvæ-
fjord. Det skjer med virkning
fra 10. april. Han vil da gå over i
annen stilling ved teknisk kon-
tor. 
Fram til ny tiltredelse finner

sted, vil Elleke Bergersen-War-
tena bli konstituert som teknisk
sjef.
Marit Kristoffersen vil ut fra

helsemessige årsaker fratre stil-
lingen som IKT-sjef i Kvæfjord
kommune med virkning fra 1.
mars. Hun skal tidvis fungere i
en rådgiverfunksjon for kom-
munen. Ansvaret for IKT-tjenes-
ter vil i første omgang bli ivare-
tatt av oppvekst- og kultursjef
Lars Tverseth. Det løpende dag-
lig driftsansvaret tillegges IKT-
konsulent Fridlaug Bendiksen,
skriver Kvæfjord kommune på
sin nettside.

ØKSNES: Næringsråd
Arve Knutsen vil vite
mer om transportørenes
problemer på Bjørnfjell.

T R O N D K . J O H A N S E N

t r o n d @ b l v . n o

Næringsråden møter Arne An-
tonsen ved Klobruket på Myre
i ettermiddag. Der vil han bli
orientert om hvilke utfor-
dringer firmaet står overfor
med hensyn til transport av
fersk fisk ut av regionen.
Fiskerinæringa har i flere

år slitt med at åpningstidene
på Bjørnfjell ikke er tilpasset
den enorme eksporten av
fersk fisk som går til Europa. 
De samme problemene

gjentar seg i år som i fjor.
Vogntog må kjøre av gårde før
de er ferdig lastet, for å kunne
rekke passering av tollstasjo-
nen på Bjørnfjell før den luk-
ker for natta. Transportørene
kan ikke risikere et døgn for-
sinkelse, og har i realiteten
ikke noe valg. De må kjøre
selv om bilen ikke er full-las-
tet. 
Næringen kan antakelig

sette en prislapp på hva dette
koster og tollvesenet har også
tall på hva en utvidet åpnings-
tid vil koste. 

Et voldsomt dilemma
Gunnar Klo AS på Myre er en
av de bedrifter som er rammet
av dette. Der er ledelsen for-
tvilet, og har henvendt seg til
næringsråden for å få hjelp. 

Vesterålen regionråd og Lo-
fotrådet har henvend seg til
Nordland fylkeskommune.
Spørsmålet har også vært opp
i Stortingets spørretime. 
Et møte mellom næringa,

Nordland fylkeskommune og
Tollregion Midt-Norge har så
langt ikke ført til noen løsning. 
Næringsråd Arve Knutsen

møter Arne Antonsen hos fir-
maet Gunnar Klo på Myre i
dag. 
Firmaet forventer at det

gjøres mer for å løse saken og
Arve Knutsen møter primært
for å lytte og være løsningsori-
entert for å kunne fremme næ-
ringens utfordring politisk. 

Næringsråden på Myre i dag

Arne Antonsen ved Gunnar Klo AS på Myre møter Arve Knut-
sen i dag for å informere om hva stengt Bjørnfjell betyr for
næringen. (Foto: Trond K. Johansen)

Tiltalt for
uaktsom
kjøring
HADSEL: Det er opprettet tra-
fikksak på en mann i slutten av
20-årene som sladdet i Mar-
kedsgata på Stokmarknes, mel-
der Midtre Hålogaland politidis-
trikt.
Den uaktsomme kjøringen

ble meldt inn i politiloggen
rundt klokken 18, fredag etter-
middag.

Skadeverk på
bil i Lødingen
LØDINGEN: Fredag ettermid-
dag rykket en politipatrulje ut
fra Sortland til Lødingen. 
– Jeg har bedt politipartuljen

om å rykke ut i full fart fra Sort-
land til Lødingen. Der er det en
person som har opplevd å få
skadeverk på bilen sin, og det
er i den forbindelse politiet er
dratt dit, sier operasjonsleder
ved Midtre Hålogaland politi-
distrikt.

Estland rystet av russisk
spionskandale
Tallinn (NTB-Reuters): Estisk
politi har pågrepet en høytstå-
ende sikkerhetsoffiser og hans
kone og siktet dem for spiona-
sje til fordel for Russland.

Få matbutikker st raffes for
ulovlig alkoholsalg
Oslo (NTB): I 2010 mistet sju av
over 4.200 matbutikker alko-
holbevillingen fordi de solgte
alkohol til mindreårige. Organi-
sasjonen Juvente tror tallet bur-
de vært over 1.800.

Venstre setter fisken under lupen
HADSEL: Fredag er det
mulig å få greie på det du
ikke visste om fiskeri og
oppdrett. Da inviterer
Nordland Venstre til fis-
kerikonferanse på Stok-
marknes.
Da stiller direktør i Nordlaks
Produkter, Roger Mosand, opp
for å snakke om oppdrettsnæ-
ringa, mens forsker ved Nofima
i Tromsø, Edgar Henriksen, tar
sveipet over kvitfisknæringa.
Begge skal på hver sine om-

råder gå gjennom utvikling-
strekk i sine næringer fram til i
dag, og fortsette videre med å
trekke opp hva slags utvikling
man kan vente, både for verdi-
skapning, eksport og miljø.
– Vi kommer til å få høre en

del om hvor det er rom for å

drive politikk både innenfor
oppdrettsnæring og fiskerinæ-
ring framover, forteller Ove
Schei fra arrangøren til Bladet
Vesterålen.
Konferansen, som er åpen

for alle, skal ikke først og
fremst være et arena for poli-
tisk debatt.
– Heller et sted for å lære

mer om hvordan næringene er
skrudd sammen. Det er viktig
for oss politikere å ha kunn-
skap om hvordan ting fungerer,
mener Schei.
Han håper på lokale aktører

og mange interesserte.
Det er Nordland Venstre

som er arrangør, og Schei trek-
ker fram Svein Helge Martinus-
sen fra Bø Venstre som sentral i
planlegginga av konferansen.

– Vi kommer til å kjøre flere
slike arrangement etter hvert,
forteller Ove Scei.

Norske piloter
frykter EU-
regler
Oslo (NTB): Pilotene er bekym-
ret for flyulykker dersom ar-
beidstiden oppjusteres. De me-
ner regelverket i Norge må
strammes inn før det er for
sent.  EU-reglene innen luftfart
åpner opp for arbeidsdager på
14 timer. Forslaget om å opp-
justere arbeidsdagene som vil
gi opptil 60-timers arbeidsuker
er upopulær blant de berørte.
– Vi frykter at folk gjør så

store feil at vi kan oppleve ulyk-
ker, sier Oddbjørn Holsether,
pilot og representant for ar-
beidstakerorganisasjonen Pa-
rat Luftfart. Siden 2008 har Hol-
sether jobbet 60-timersuker,
som følge av en prøveordning.
Nå som reglene foreslås å bli
permanente håper han de heller
strammes inn. 20 prosent av fly-
ulykkene skjer fordi piloten er
utmattet, ifølge NRK.
– Det er grunn til å tro at

Norge skal være i særstilling
der, siden vi opererer under
langt verre forhold store deler
av året, mener Holsether. 
Samferdselsminister Magn-

hild Meltveit Kleppa (Sp) skal gi
sine synspunkter på det nye
EU-regelverket i mars, og vil
ikke si noe på nåværende tids-
punkt. (©NTB)

Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 6.
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- Ikke helt på jordet
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 10.02.2012. Profil: Nofima faglig. Side: 11.

– Ikke helt på jordet
I en ny 
undersøkelse 
indikerer 
Nofima at 
strukturering 
må ta skylden 
for at fangst-
effektivitet 
prioriteres 
fremfor rå-
stoffkvalitet. Det har fått 
debatten til å rase. Forsker 
Edgar Henriksen ved Nofima 
tar nå til motmæle

Henriksen står bak un-
dersøkelsen og han har 
fulgt debatten om saken på 
fiskeribladetfiskaren.no, og er 
positiv til hvordan diskusjo-
nen har utviklet seg.

– Nå har den jo utviklet seg 
til en diskusjon om hva man 
skal gjøre for å gå opp kvali-
teten, og det er jo positivt, sier 
han. Onsdag la Henriksen 
frem resultatene fra undersø-
kelsen til styringsgruppen.

– Jeg opplever at når vi 
får mulighet til å presen-
tere undersøkelsen, så får vi 

mulighet til å nyansere de 
resultatene vi har funnet – og 
i tillegg svare på responsen.

Undersøkelsen til Nofima 
baserer seg på datamateriell 
fra tidligere Fiskeriforskning 
der de har sett på sammen-
hengen mellom fangstskader, 
bruk av redskapstype og 
kvalitet. De har intervjuet 17 
fiskekjøpere over en 14 dagers 
periode i fjor vår fra Båtsfjord 
til Vest-Lofoten – og i tillegg 
har de brukt Fiskeridirekto-
ratets sluttseddel-database for 
å se på landingene. – Vi har 
jo presentert dette for fiskere 
og fiskekjøpere som sitter i 
styringsgruppen for prosjek-
tet. De har også kommet med 
innspill om hvilke faktorer vi 
bør inkludere i undersøkel-
sen. Tilbakemeldingene vi har 
fått tyder på at vi ikke er helt 
på jordet,  
sier  
Henriksen.

Edgar 
Henriksen

Les mer på
fbfi.no

Torhild M. Martinussen
Bergen

Fjeldskår sy-
nes at å skylde 
på strukture-
ringen er en 
fo r u n d e rl i g 
k o n k l u s j o n 
som både No-
fima og nest-
leder i Norges 
Kystfiskarlag, 
Arne Pedersen trekker (se 
faktaboks på siden).
– Det har jeg ingen tro på. Så 
vidt jeg kan se så er fisken nå 
så tilgjengelig at strukturerte 
fartøy ikke har problemer med 
å levere kvalitetsvarer. Kvotene 
er jo ikke større selv om man 
har strukturert flåten, og de er 
heller ikke større enn de må 
være. Jeg vil heller si det slik 
at struktur er viktig for lønn-
somheten og rekrutteringen 
til yrket.

– Alle kan være uheldig
Selv har Fjeldskår en nesten 
fullstrukturert garnbåt og er 
forsiktig med å uttale seg om 
hvordan stå er kvalitetsmessig 
for de som fisker med snurre-
vad.

– En kan ikke si at snurrevad 
er dårligere, fordi det er snurre-
vad – alle kan være uheldig med 
kvalitet.  Det er jo ikke mange 
år siden kvalitetsprisen gikk 
til snurrevadsfiskere, påpeker 

Fjeldskår. Fjeldskår mener det 
er hvor lenge bruket blir stå-
ende, som er avgjørende for å 
oppnå god kvalitet.

– Nofima var med oss i nord-
sjøen for å sjekke levedyktig-
heten på torsk. Den viste seg å 
være 6 timer dersom den blir 
stående i garnet. Så det er nok 
hvor lenge fisken blir stående 
i garnet som er avgjørende for 

Fakta: rapporten
Kvaliteten på råstoffet fra QQ

kystflåten er blitt dårligere, viser 
en undersøkelse fra Nofima, og 
gjort kjent av NRK tirsdag. 

Nestleder i Norges Kystfis-QQ

karlag, Arne Pedersen, skylder 
den dårlige råstoffkvaliteten på 
strukturering i kystflåten.

Ut i fra sine funn i undersø-QQ

kelsen mener Nofima at flere 
reguleringsgrep, kan føre til å 
bedre kvaliteten på fisken. 

Kystfisker August 
Fjeldskår har ingen tro 
på at struktureringen i 
flåten fører til at fangsef-
fektivitet blir prioritert 
fremfor kvalitet. – Struk-
tur er viktig for lønnsom-
heten, sier Fjeldskår.

z kvalitet

August 
Fjeldskår

kvaliteten. Og kvalitet er noe 
Fjeldskår setter stor fokus på.

– Det er noe vi jobber mye 
med – spesielt er vi nøye med 
kjøling av fisk når vi får den om 
bord. Man kan gjøre mye om 
bord for å heve kvaliteten på 
råstoffet, påpeker han.

Ta seg tid
Fjeldskår sier han fikk  byg-

get sin båt; «Nesejenta»  med 
tanke på kvalitet, men han vil 
ikke trekkes frem som et godt 
eksempel på en som leverer god 
kvalitetsfisk. – Som jeg påpekte 
så kan alle være uheldig med 
kvaliteten. Vi må gå i oss selv, 
ha tid til å ta fisken på land – og 
ikke fiske alt på en dag i uken. 
Som fisker må man være på 
vakt for å ikke ta for store hogg 

i naturen, men noen ganger kan 
det jo hende at man setter for 
mange garn og blir «overkas-
tet». Han har ikke inntrykk 
av at kvotene for strukturerte 
fartøy er så store at man må 
forte seg til land fordi man har 
dårlig tid heller.

torhild.martinussen@fbfi.no
Telefon: 55 21 33 00

Underlig konklusjon

www.trucktek.no

Vik i Helgeland - 8920 Sømna
Tlf. 75 02 99 40 Fax. 75 02 99 41

La oss komme med tilbudet!
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     20 år i bransjen
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NYHETER 11FISKERIBLADETFISKAREN  fredag 10. februar 2012

I en ny undersøkelse indikerer Nofima at

strukturering må ta skylden for at

fangsteffektivitet prioriteres fremfor

råstoffkvalitet. Det har fått debatten til å rase.

Forsker Edgar Henriksen ved Nofima tar nå til

motmæle Henriksen står bak undersøkelsen og

han har fulgt debatten om saken på

fiskeribladetfiskaren.no, og er positiv til hvordan

diskusjonen har utviklet seg.

- Nå har den jo utviklet seg til en diskusjon om

hva man skal gjøre for å gå opp kvaliteten, og det

er jo positivt, sier han. Onsdag la Henriksen frem

resultatene fra undersøkelsen til styringsgruppen.

- Jeg opplever at når vi får mulighet til å

presentere undersøkelsen, så får vi mulighet til å

nyansere de resultatene vi har funnet - og i tillegg

svare på responsen.

Undersøkelsen til Nofima baserer seg på

datamateriell fra tidligere Fiskeriforskning der de

har sett på sammenhengen mellom

fangstskader, bruk av redskapstype og kvalitet.

De har intervjuet 17 fiskekjøpere over en 14

dagers periode i fjor vår fra Båtsfjord til Vest-

Lofoten - og i tillegg har de brukt

Fiskeridirektoratets sluttseddel-database for å se

på landingene. - Vi har jo presentert dette for

fiskere og fiskekjøpere som sitter i

styringsgruppen for prosjektet. De har også

kommet med innspill om hvilke faktorer vi bør

inkludere i undersøkelsen. Tilbakemeldingene vi

har fått tyder på at vi ikke er helt på jordet, sier

Henriksen.

@text2

© Fiskeribladet Fiskaren
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Kvaliteten på norsk fisk har blitt dårligere
NRK Troms og Finnmark - Finnmarksnytt 1. Sendt på radio/tv 06.02.2012 08:03. Profil: Nofima.

En av Norges viktigste eksportartikler kan få et

dårlig rykte. Årsaken er dårligere kvalitet på mye

av fisken som leveres i dag, sier forsker Edgar

Henriksen i Nofima. Garn og snurrevad står for

de største fangstene, men mye tyder på at disse

fører til dårligere fiskekvalitet enn det som blir

tatt opp på krok.

På fiskebedriften Saga i Svolvær har kvaliteten

på fisken mye å si for videre salg. - Hvert år blir

det en liten feber hvor det er om å gjøre å fiske

mest mulig og produsere mest mulig, og da

detter kvaliteten. Det sier daglig leder i Saga

Erling Falk Junior. De skal konkurrere om å selge

saltfisken sin til en god pris på markedene i

Europa. Men de siste årene har islendingene fått

en mye bedre pris. - De har innarbeidet et

produkt som leverer en jevn kvalitet hele året,

mens hos oss er det mer at det går i rykk og

napp med kvalitet. Men det kan få negative følger

for ryktet til norsk fisk, mener forsker Edgar

Henriksen ved Nofima. - Ja, det kan ha den

betydningen at vi etterhvert svekker vårt renommé i

markedet som kvalitetsleverandør av fisk, og det har

også betydning for de ulike anvendelsene av fisk. Han

har sett på fangstene som er levert de siste årene og

intervjuet 17 fiskeribedrifter fra Vest-Lofoten til Båtsfjord

i nord. Undersøkelsen viser at i dag blir en større del av

fisken tatt med garn, not eller snurrevad, i stedet for

med juksa eller line. - Og da har de press på fangsten og

de har det veldig travelt, det gjør at de pumper, kanskje

bløgger dårlig, pumper på land igjen, og konsekvensene

av det er at linefanget og krokfanget fisk fra små fartøy

har bedre kvalitet enn store fangster fra store fartøy.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/hIiWK0se
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Må gjøre noe for å bedre kvaliteten på fisk
NRK Nordland - Nyheter 1. Sendt på radio/tv 06.02.2012 08:03. Profil: Nofima.

En av Norges viktigste eksportartikler kan få et

dårlig rykte. Årsaken er dårligere kvalitet på mye

av fisken som leveres i dag, sier forsker Edgar

Henriksen i Nofima. Garn og snurrevad står for

de største fangstene, men mye tyder på at disse

fører til dårligere fiskekvalitet enn det som blir

tatt opp på krok.

På fiskebedriften Saga i Svolvær har kvaliteten

på fisken mye å si for videre salg. - Hvert år blir

det en liten feber hvor det er om å gjøre å fiske

mest mulig og produsere mest mulig, og da

detter kvaliteten. Det sier daglig leder i Saga

Erling Falk Junior. De skal konkurrere om å selge

saltfisken sin til en god pris på markedene i

Europa. Men de siste årene har islendingene fått

en mye bedre pris. - Vi har innarbeidet et produkt

som leverer en jevn kvalitet hele året, mens hos

oss er det mer at det går i rykk og napp med

kvalitet. Men det kan få negative følger for ryktet

til norsk fisk, mener forsker Edgar Henriksen ved

Nofima. - Ja, det kan ha den betydningen at vi

etterhvert svekker vårt renommé i markedet som

kvalitetsleverandør av fisk, og det har også

betydning for de ulike anvendelsene av fisk. Han

har sett på fangstene som er levert de siste

årene og intervjuet 17 fiskeribedrifter fra Vest-

Lofoten til Båtsfjord i nord. Undersøkelsen viser

at i dag blir en større del av fisken tatt med garn,

not eller snurrevad, i stedet for med juksa eller

line. - Og da har de press på fangsten og de har det

veldig travelt, det gjør at de pumper, kanskje bløgger

dårlig, pumper på land igjen, og konsekvensene av det

er at linefanget og krokfanget fisk fra små fartøy har

bedre kvalitet enn store fangster fra store fartøy.

Fiskekjøperen i Svolvær tror at ved å ta seg bedre tid til

fiske, som på Island, ville kvaliteten blitt bedre. Der har

de et jevnt sig av fisk, istedet for et hopp i

vintersesongen. - Det er blitt mer og mer viktig, særlig nå

når du skal selge en større mengde, må det være

ordentlig kvalitet, hvis ikke har du tapt når du skal

konkurrere. Nordland Fylkes Fiskarlag er enig i at

kvaliteten på fisken som blir levert kunne vært bedre.

Styreleder Einar Helge Meløysund mener fiskerne som

leverer god kvalitet bør bli belønnet for det. - Én som er

veldig flink og tar vare på fisken sin på en god måte har

ingen økonomisk gevinst av det, kanskje heller tvert

imot, den som tar litt mindre fisk med seg på land og

bruker lenger tid på det han gjør, får ingen økonomisk

gevinst for den fiskeren. Og jeg føler og tror at det er der

vi er nødt til å begynne.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/FpMzoVxn
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En av Norges viktigste eksportartikler kan få et dårlig rykte
NRK Nordland - Nyheter 1. Sendt på radio/tv 06.02.2012 07:03. Profil: Nofima.

Årsaken er dårligere kvalitet på mye av fisken

som leveres i dag, sier forsker Edgar Henriksen i

Nofima. Garn og snurrevad står for de største

fangstene, men mye tyder på at disse fører til

dårligere fiskekvalitet enn det som blir tatt opp

på krok. Linefanget og krokfanget fisk fra små

fartøy har bedre kvalitet enn store fangster fra

store fartøy.

Det kan ha den betydningen at vi etterhvert svekker vårt

renommé i markedet som kvalitetsleverandør av fisk, og

det har også betydning for de ulike anvendelsene av

fisk.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/97ztZJyj
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Nofimas undersøkelser viser at fisk fanget med garn og snurrevad

ofte fører til dårligere kvalitet
NRK Troms og Finnmark - Tromsnytt 1. Sendt på radio/tv 06.02.2012 07:03. Profil: Nofima.

Forsker Edgar Henriksen i Nofima mener norsk

fiskeeksport er i ferd med å få et dårlig rykte.

Årsaken er at kvaliteten på norsk fisk er blitt

dårligere. Undersøkelsene Nofima har gjort viser

at fisk fanget med garn og snurrevad ofte fører til

dårligere fiskekvalitet enn det som blir tatt opp

på krok.

- Linefanget og krokfanget fisk fra små fartøy har

bedre kvalitet enn store fangster fra store fartøy.

Det kan ha den betydningen at vi etterhvert svekker vårt

renommé i markedet som kvalitetsleverandør av fisk, og

det har også betydning for de ulike anvendelsene av

fisk.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/shaXSu18
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Nofima-forsker mener norsk fiskeeksport er i ferd med å få et dårlig

rykte
NRK Troms og Finnmark - Tromsnytt 1. Sendt på radio/tv 06.02.2012 06:03. Profil: Nofima.

Forsker Edgar Henriksen i Nofima mener norsk

fiskeeksport er i ferd med å få et dårlig rykte.

Årsaken er at kvaliteten på norsk fisk er blitt

dårligere. Undersøkelsene Nofima har gjort viser

at fisk fanget med garn og snurrevad ofte fører til

dårligere fiskekvalitet enn det som blir tatt opp

på krok.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/8aFYUf2H
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Dårligere kvalitet på norsk fisk
NRK Nordland. Publisert på nett 05.02.2012 18:11. Profil: Nofima faglig.

MISTER SITT GODE RYKTE: I følge en fersk

forskningsrapport fra Nofima går det nedover

med kvaliteten for norsk fisk. Her fra det

tradisjonsrike Lofotfisket utenfor Røst.

Foto: Berit Roald/Scanpix

En av Norges viktigste eksportartikler kan få et

dårlig rykte. Tidspress og moderne fangstmetoder

får skylda. Fakta - Lofotfisket

Foto: Børretzen, Sverre A. Foto: Sverre A.

Børretzen / Aktuell / SCANPIX/SCANPIX

Lofotfisket er det viktigste sesongfisket etter

torsk i Norge.

Lofotfisket starter normalt i slutten av januar og

varer et stykke ut i april.

I denne perioden kommer torsken inn fra

Barentshavet for å gyte.

De viktigste gytefeltene ligger på nordsiden av

Vestfjorden, fra Lødingen til Røst.

Inntil 1940 var lofotfisket hovedinntektskilden for

et flertall av fiskerne i Nord-Norge.

Fangstene varierer. Ved årtusenskiftet ble det

tatt 30.000 tonn torsk. I 1947 var fangsten

rekordhøy med 146.000 tonn.

Skrei er en torsk, men i motsetning til den

stasjonære kysttorsken, er skreien en vandrer.

Når den er gytemoden i november/desember,

legger den i vei fra sine beiteområder i

Barentshavet, mot Lofoten, hvor den gyter i løpet

av februar - april. Yngelen driver tilbake til det

arktiske havet hvor den vokser opp, og når

skreien er 3 4 år gammel, drar den til

Norskekysten, som foreldrene i sin tid gjorde.

Skrei kan bli opptil 20 år gammel, innpå 2 meter

lang, og veie inntil 55 kilo.

Lofottorsket er i full gang og fiskerne legger ut på

havet i håp om storfangst. Men tidspress og nye
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fangsmetoder kan true kvaliteten til den

nordatlantiske torsken.

Hos fiskebedriften Saga er det årets travelste tid.

Da kommer det ofte inn fisk av ymse kvaliten.

Hvert eneste år blir det en feber hvor det om å

gjøre å fiske mest mulig på kortest mulig tid. Da

blir kvaliteten dårligere, sier Erling Falck jr.daglig

leder i fiskebedriften Saga.

Han konkurrerer om å selge saltfisken sin til en

god pris på markedene i Europa, men de siste

årene har islendeingene fått en mye bedre pris

for sine produktene.

De har innarbeidet et produkt der de leverer en

jevn kvalitet hele året. Hos oss går det mer i rykk

og napp, sier Falck.

Dårligere rykte for norsk fisk

Dette kan få negative følger for ryktet til norsk

fisk, mener forsker Edgar Henriksen ved Nofima.

Det kan få den betydningen at vi etterhvert

svekker vårt rennomé i markedet som

kvalitetsleverandør av fisk. Det har også

betydning for de ulike anvendelsene for fisken,

sier Henriksen.

Mener tidspress ødelegger fisken

Han har sett på fangstene som er levert de siste

årene og intervjuet 17 fiskeribedrifter fra Vest-

Lofoten til Båtsfjord i nord.

Undersøkelsen viser at i dag blir en større del av

fisken tatt med garn, not eller snurrevad, i stedet

for med juksa eller line.

Det gir fisken en dårligere kvalitet, mener

forskeren.

Da har fiskerne det veldig travelt. Det kan føre til

at de pumper og sløyer dårlig. Kanskje pumper

du på land igjen.

MENER KVALITETEN ER FOR DÅRLIG: Forsker Edgar

Henriksen i Nofima, sier norsk fisk har fått dårligere

kvalitet i løpet av de siste årene.

Foto: Nofima Konsekvensen av det blir at de store

fangstene fra de store fiskebåtene, har dårligere kvalitet

enn de mindre fangstene fra mindre fartøy, mener han.

Garn og snurrevad står i dag for de største fangstene,

men forskeren mener mye tyder på at disse fører til

dårligere fiskekvalitet, enn det som blir tatt opp på krok.

Vil lære av islendingene

Fiskekjøperen i Svolvær tror at ved å ta seg bedre tid til

fisket, som på Island, ville kvaliteten blitt bedre. Der har

de et jevnt sig av fisk, i stedet for et hopp i

vintersesongen.

(Artikkelen fortsetter under bildet).

NYE FANGSTMETODER: Norsk fisk kan få et dårligere

rykte ettersom det fiskes i store kvantum på kortest

mulig tid.

Foto: Scanpix/Scanpix

Det er blitt mer og mer viktig med god kvalitet, spesielt

når man skal selge store kvantum. Har man ikke kvalitet

å tilby har man tapt når en kommer ut og skal

konkurrere, sier Falck.

Han forteller at de raskt mister noen kroner i kilospris

hvis fisken bærer preg av dårlig behandling.

Hvis fisken er rød og man kan se blodutredelser, så er

det fort noen kroner ned i prisen pr kilo.

© NRK Nordland

Se webartikkelen på http://ret.nu/oXTKhqq7
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Dårligere kvalitet
iTromsø. Publisert på nett 03.02.2012 06:53. Profil: Nofima faglig.

Vi formelig bader i fisk. For vi har stelt pent med

ressursene i havet. Det er nok å ta av, om vi

forvalter denne formuen med klokskap. Vi tar

store fangster førsteklasses sjømat, men steller

ikke godt nok med råstoffet.

Produktene vi selger her hjemme, og på det

internasjonale markedet, holder derfor ikke den

høye og jevne kvaliteten vi har forutsetninger for

å levere.

Her ligger sannsynligvis noe av forklaringen på at

norsk fiskerinæring sliter med å tjene penger. Vi

må få større verdier ut av hver eneste kilo fisk.

Norge er en stormakt i fiskeriene, verdens nest

største eksportør av sjømat. Laksen er vinneren.

Torsk, sei og hyse sliter med for lave priser.

Størst mulig fangst i løpet av kortest mulig tid. Vi

tenker i bulk og tonn, lite i kvalitet. Målestokken

på suksess er det store sjøværet. Det ligger i

ryggmargen. Vi har ikke helt grepet på kvalitet

som styrende for fangst og bearbeidelse av

produktene. Det bekreftes i en studie om

fangstregulering og råstoffkvalitet i kystflåten.

Den slår fast at fiskeindustrien i Nord-Norge får

dårligere råvarer nettopp fordi fangsteffektivitet

prioriteres foran kvalitet.

Si din mening nederst i saken!

Studien er gjennomført av forskerne Edgar

Henriksen og Marianne Svorken ved Nofima,

Europas største institutt for anvendt forskning

innen fiskeri, akvakultur og mat, med

hovedkontor i Tromsø. Forskerne ser at den

omstridte omstrukturering i kystflåten, blant

annet med større kvoter på færre båter, også har

bidratt til at fangsteffektivitet prioriteres foran

kvalitet.

Krokfanget fisk fra små fartøy gir best kvalitet og

minst variasjon. Likevel reduseres leveransene

fra dem. Til gjengjeld øker fangstene som er tatt

med de redskapstypene som gir dårligst

råstoffkvalitet. Det gjelder fisk tatt med garn,

snurrevad og not. Fisk fra juksa og line, som gir
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best kvalitet, blir det stadig mindre av. Forskerne

finner sammenheng mellom redskapsvalg,

fartøystørrelse, fangststørrelse, kvalitet på råstoff

fra kystflåten - og at kvaliteten blir dårligere.

Forskerne peker på at dagens prissystem gir rom

for fiskekjøperne både til å trekke i pris for dårlig

kvalitet og til å betale mer enn minstepris for å

premiere kvalitet. Men dette skjer bare i liten

grad. Muligens er forklaringen på en passiv

kvalitetsbevissthet at det ikke finnes

dokumentasjon på at en generell kvalitetsheving

av råstoffet gir økt verdiskaping gjennom hele

verdikjeden - og høyere pris på sluttproduktet.

Prosjektleder Edgar Henriksen ser

reguleringsgrep som kan øke kvaliteten på ferskt

råstoff. Men dem vil han vente med til det er

dokumentert at økt kvalitet er lønnsomt. Vi tror ikke man

skal vente for lenge. Det er mange eksempler på at

dårlig kvalitet ikke er veien til en varig, økt

verdiskapning.

Leder

© iTromsø

Se webartikkelen på http://ret.nu/RMio23o2

Oversikt over like treff

Fisk og kvalitet

Troms Folkeblad 03.02.2012 01:27
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Dårligere kvalitet
iTromsø. Publisert på trykk 03.02.2012. Profil: Nofima faglig.

Vi formelig bader i fisk. For vi har stelt pent med

ressursene i havet. Det er nok å ta av, om vi

forvalter denne formuen med klokskap. Vi tar

store fangster førsteklasses sjømat, men steller

ikke godt nok med råstoffet.

Produktene vi selger her hjemme, og på det

internasjonale markedet, holder derfor ikke den

høye og jevne kvaliteten vi har forutsetninger for

å levere.

Her ligger sannsynligvis noe av forklaringen på at

norsk fiskerinæring sliter med å tjene penger. Vi

må få større verdier ut av hver eneste kilo fisk.

Norge er en stormakt i fiskeriene, verdens nest

største eksportør av sjømat. Laksen er vinneren.

Torsk, sei og hyse sliter med for lave priser.

Størst mulig fangst i løpet av kortest mulig tid. Vi

tenker i bulk og tonn, lite i kvalitet. Målestokken

på suksess er det store sjøværet. Det ligger i

ryggmargen. Vi har ikke helt grepet på kvalitet

som styrende for fangst og bearbeidelse av

produktene. Det bekreftes i en studie om

fangstregulering og råstoffkvalitet i kystflåten.

Den slår fast at fiskeindustrien i Nord-Norge får

dårligere råvarer nettopp fordi fangsteffektivitet

prioriteres foran kvalitet.

Studien er gjennomført av forskerne Edgar

Henriksen og Marianne Svorken ved Nofima,

Europas største institutt for anvendt forskning

innen fiskeri, akvakultur og mat, med

hovedkontor i Tromsø. Forskerne ser at den

omstridte omstrukturering i kystflåten, blant

annet med større kvoter på færre båter, også har

bidratt til at fangsteffektivitet prioriteres foran

kvalitet.

Krokfanget fisk fra små fartøy gir best kvalitet og

minst variasjon. Likevel reduseres leveransene

fra dem. Til gjengjeld øker fangstene som er tatt

med de redskapstypene som gir dårligst

råstoffkvalitet. Det gjelder fisk tatt med garn,

snurrevad og not. Fisk fra juksa og line, som gir

best kvalitet, blir det stadig mindre av. Forskerne finner

sammenheng mellom redskapsvalg, fartøystørrelse,

fangststørrelse, kvalitet på råstoff fra kystflåten - og at

kvaliteten blir dårligere.

Forskerne peker på at dagens prissystem gir rom for

fiskekjøperne både til å trekke i pris for dårlig kvalitet og

til å betale mer enn minstepris for å premiere kvalitet. 

Men dette skjer bare i liten grad. Muligens er

forklaringen på en passiv kvalitetsbevissthet at det ikke

finnes dokumentasjon på at en generell kvalitetsheving

av råstoffet gir økt verdiskaping gjennom hele

verdikjeden - og høyere pris på sluttproduktet.

Prosjektleder Edgar Henriksen ser reguleringsgrep som

kan øke kvaliteten på ferskt råstoff. Men dem vil han

vente med til det er dokumentert at økt kvalitet er

lønnsomt. Vi tror ikke man skal vente for lenge. Det er

mange eksempler på at dårlig kvalitet ikke er veien til en

varig, økt verdiskapning.
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© iTromsø

Oversikt over like treff

Fisk og kvalitet

Troms Folkeblad 03.02.2012

Dårligere kvalitet på nordnorsk fisk

Harstad Tidende 02.02.2012
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- Råstoffkvaliteten blir dårligere
Fish. Publisert på nett 02.02.2012 21:19. Profil: Nofima faglig.

Illustrasjonsbilde: Blankpakket torsk før ising.

(Foto: Norges Råfisklag). Resultatene fra en ny

undersøkelse indikerer at strukturering i

kystflåten har ført til at fangsteffektivitet

prioriteres foran kvalitet.

Nofima har sett nærmere på sammenhengen

mellom redskapsvalg, fartøystørrelse,

fangststørrelse og kvalitet på råstoff fra

kystflåten og gjort funn som tyder på at kvaliteten

blir dårligere, skriver Nofima i en pressemelding.

- Smått er godt

Krokfanget fisk fra små fartøy gir best kvalitet og

minst variasjon, men likevel reduseres disse

landingene i kystflåten. I fiskeindustrien er

oppfatningen at råstoffkvaliteten fra store

fangster fra store fartøy er dårligst.

Fangststørrelsene har økt for alle fartøygruppene,

konstaterer Nofima.

23.01.2012

- Må ta grep

Dagens prissystem gir rom for fiskekjøperne både

til å trekke i pris for dårlig kvalitet og til å betale

mer enn minstepris for å premiere kvalitet. Dette

skjer imidlertid i liten grad. I dag foreligger det

ingen dokumentasjon på at en generell

kvalitetsheving av råstoffet gir økt verdiskaping

gjennom hele verdikjeden, opplyser Nofima. I

undersøkelsen peker Nofima på at det kan gjøres

reguleringsgrep som kan bidra til at kvaliteten på

ferskt råstoff blir bedre.

- Dette bør imidlertid ikke gjøres før potensialet

for økt verdiskaping som følge av økt kvalitet er

dokumentert, mener prosjektlederen, forsker

Edgar Henriksen.

Les også: 16.12.2010

Prosjektet er finansiert av Fiskeri- og

havbruksnæringens forskningsfond (FHF) og er en

del av programmet Markedsbasert høsting av

fiskeressurser.
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Nofima har laget et faktaark og rapport som går

mer i dybden på dette forholdet. Se vedlagte

faktaark og link til rapportene nedenfor.

Les mer (pdf)

Se også rapport: (pdf)

© Fish

Se webartikkelen på http://ret.nu/FbCPXJUR
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Nofima: Quality becoming worse
World Fishing. Publisert på nett 01.02.2012 16:59. Profil: Nofima int.

Nofima has been looking into the correlation

between the choice of gear, vessel size, catch

size and the quality of raw materials from the

coastal fleet and has made findings that indicate

the quality is deteriorating.

The results of the study indicate that structuring

in the Norwegian coastal fleet has led to catch

efficiency gaining greater priority than quality.

Hook-caught fish from small vessels gives the

best quality and least variation, but nonetheless

reduces these landings in the coastal fleet. The

perception in the fishing industry is that the raw

material quality from large catches from large

vessels is the worst. The catch size has

increased for all vessel groups. Todays pricing

system gives room for fish buyers to make a

deduction for poor quality and to pay more than

the minimum price for premium quality. However,

this occurs to a low degree. No documentation is

currently available to show that a general raise in

quality of the raw material provides increased

added value throughout the value chain. In the study,

Nofima points out that the regulatory process may be

used to contribute to improving the quality of fresh raw

materials. However, this should not be done until the

potential of increased added value as a result of

increased quality may be documented, says project

manager, Scientist Edgar Henriksen. Nofima has written

a fact sheet and a report looking at these conditions in

more depth. These are available from the Nofima

website but are in Norwegian language only. This is one

of the projects in a large research programme at Nofima,

financed by the Fishery and Aquaculture Industry

Research Fund (FHF).

© World Fishing

Se webartikkelen på http://ret.nu/kHhEVr3b
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Kvaliteten blir dårligere
Kyst.no. Publisert på nett 01.02.2012 07:32. Profil: Nofima faglig.

Nofima har sett nærmere på sammenhengen

mellom redskapsvalg, fartøystørrelse,

fangststørrelse og kvalitet på råstoff fra

kystflåten. Og funnene tyder på at kvaliteten blir

dårligere og at det er liten sammenheng mellom

pris og kvalitet.

Resultatene i undersøkelsen indikerer at

strukturering i kystflåten har ført til at

fangsteffektivitet prioriteres fremfor kvalitet,

skriver Nofima i en pressemelding.

Krokfanget fisk fra små fartøy gir best kvalitet og

minst variasjon, men likevel reduseres disse

landingene i kystflåten. I fiskeindustrien er

oppfatningen at råstoffkvaliteten fra store

fangster fra store fartøy som bruker redskaper

som garn, snurrevad eller not er dårligst.

Fangststørrelsene har økt for alle fartøygruppene.

Liten sammenheng mellom pris og kvalitet Ifølge

undersøkelsen er sammenhengen mellom

råstoffkvalitet og råstoffpris svak, noe som gjør

at pris i dag er et lite effektivt virkemiddel for å

øke råvarekvaliteten. Dette skjer selv om d

agens prissystem gir rom for fiskekjøperne både

til å trekke i pris for dårlig kvalitet og til å betale

mer enn minstepris for å premiere kvalitet.

Mulig å gjøre reguleringsgrep Det foreligger ingen

dokumentasjon på at en generell kvalitetsheving

av råstoffet gir økt verdiskaping gjennom hele

verdikjeden, men i undersøkelsen peker Nofima

på at det kan gjøres reguleringsgrep som kan

bidra til at kvaliteten på ferskt råstoff blir bedre. -

Dette bør imidlertid ikke gjøres før potensialet for

økt verdiskaping som følge av økt kvalitet er

dokumentert, mener prosjektlederen forsker

Edgar Henriksen.

Prosjektet er finansiert av Fiskeri- og

havbruksnæringens forskningsfond (FHF) og er en

del av programmet Markedsbasert høsting av

fiskeressurser.

Les rapporten her
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Andre rapporter: Fangstregulering og

råstoffkvalitet i kystflåten. Ferskt råstoff til

fiskeindustrien i Nord-Norge.

Markedsbasert høsting av fiskeressurser

Sluttrapport for 2010.

01.02.12 kl 06:51

© Kyst.no

Se webartikkelen på http://ret.nu/WeoNw76y

Oversikt over like treff

Kvaliteten blir dårligere

Nofima 31.01.2012 07:59
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Kvaliteten blir dårligere
Forskning.no. Publisert på nett 01.02.2012 05:34. Profil: Nofima faglig.

Fiskeindustrien i Nord-Norge får dårligere råvarer

fordi fangsteffektivitet prioriteres foran kvalitet.

Irene Andreassen Informasjonskonsulent

Onsdag 01. februar 2012 I samarbeid med

Nofima

Eksempel på dårlig og korrekt bløgget råstoff.

(Foto: Leif Akse)

En studie av sammenhengen mellom

redskapsvalg, fartøystørrelse, fangststørrelse og

kvalitet på råstoff fra kystflåten, tyder på at

kvaliteten blir dårligere.

Forskere fra Nofima har undersøkt ferskt råstoff

av torsk, hyse og sei som leveres til

fiskeindustrien i Nord-Norge.

Resultatene indikerer at strukturering i kystflåten

har ført til at fangsteffektivitet prioriteres foran

kvalitet.

Krokfanget fisk fra små fartøy gir best kvalitet og

minst variasjon, men likevel reduseres disse

landingene i kystflåten.

Redskapstypene som gir dårligst råstoffkvalitet,

som garn, snurrevad og not, øker sine andeler av

kystflåtens landinger, mens juksa og line, som gir

best kvalitet, reduserer sine andeler.

Fangstene blir også større og spesielt store

fangster fra store fartøy ser ut til å medføre

redusert råstoffkvalitet, konkluderer forskerne.

I fiskeindustrien er oppfatningen at

råstoffkvaliteten fra store fangster fra store fartøy

er dårligst. Fangststørrelsene har økt for alle

fartøygruppene.

Må ta grep

Dagens prissystem gir rom for fiskekjøperne både

til å trekke i pris for dårlig kvalitet og til å betale

mer enn minstepris for å premiere kvalitet. Dette

skjer imidlertid i liten grad.

I dag foreligger det ingen dokumentasjon på at en

generell kvalitetsheving av råstoffet gir økt
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verdiskaping gjennom hele verdikjeden.

I undersøkelsen peker forskerne på at det kan

gjøres reguleringsgrep som kan bidra til at

kvaliteten på ferskt råstoff blir bedre.

Dette bør imidlertid ikke gjøres før potensialet for

økt verdiskaping som følge av økt kvalitet er

dokumentert, mener prosjektleder Edgar

Henriksen.

Referanse:

Henriksen & Svorken: Fangstregulering og

råstoffkvalitet i kystflåten. Ferskt råstoff til

fiskeindustrien i Nord-Norge, Nofima-rapport

25/2011.

Bakgrunn:

Prosjektet er finansiert av Fiskeri- og havbruksnæringens

forskningsfond (FHF) og er en del av programmet

Markedsbasert høsting av fiskeressurser.

© Forskning.no

Se webartikkelen på http://ret.nu/Tv1ZVvLX
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Quality on the decline: Nofima
Fish Information &amp; Services. Publisert på nett 31.01.2012 19:25. Profil: Nofima int.

, has taken a closer look at the correlation

between the choice of gear, vessel size, catch

size and the quality of raw materials from the

coastal fleet and has made findings that indicate

the quality is deteriorating.

The results of the study indicate that structuring

in the coastal fleet has led to catch efficiency

gaining greater priority than quality. Hook-caught

fish from small vessels gives the best quality and

least variation, but nonetheless reduces these

landings in the coastal fleet. The perception in

the fishing industry is that the raw material

quality from large catches from large vessels is

the worst. The catch size has increased for all

vessel groups. Today's pricing system gives room

for fish buyers to make a deduction for poor

quality and to pay more than the minimum price

for premium quality. However, this occurs to a

low degree. No documentation is currently available to

show that a general raise in quality of the raw material

provides increased added value throughout the value

chain. In the study, Nofima points out that the regulatory

process may be used to contribute to improving the

quality of fresh raw materials. However, this should not

be done until the potential of increased added value as

a result of increased quality may be documented, says

the project manager, scientist Edgar Henriksen. By Irene

Midling Andreassen/Nofima

© Fish Information &amp; Services

Se webartikkelen på http://ret.nu/U0VKX5fI
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Quantity not quality
fishnewseu.com. Publisert på nett 31.01.2012 12:50. Profil: Nofima int.
lianne@swfpa.com (Lianne Morenc.

THE Norwegian fisheries research institute,

Nofima, has published a study indicating that the

quality of seafood landed by the country's coastal

fleet is deteriorating.

The research was undertaken by taking a closer

look at the correlation between the choice of

gear, vessel size and catch size. The results of

the study indicate that structuring in the coastal

fleet has led to catch efficiency gaining greater

priority than quality. Hook-caught fish from small

vessels gives the best quality and least variation,

but nonetheless reduces these landings in the

coastal fleet. The perception in the fishing

industry is that the raw material quality from large

catches from large vessels is the worst. The

catch size has increased for all vessel groups.

The current pricing system gives room for fish

buyers to make a deduction for poor quality and

to pay more than the minimum price for premium quality,

but this only occurs to a minor extent. No documentation

is currently available to show that a general rise in

seafood quality provides increased added value

throughout the value chain. In the study, Nofima points

out that the regulatory process may be used to

contribute to improving the quality of fresh raw

materials. "However, this should not be done until the

potential of increased added value as a result of

increased quality may be documented," says the project

manager, Edgar Henriksen.

© fishnewseu.com

Se webartikkelen på http://ret.nu/IBdqVbBN
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Quality of Raw Materials is Declining
The Fish Site. Publisert på nett 31.01.2012 12:32. Profil: Nofima int.

NORWAY - Nofima has taken a closer look at the

correlation between the choice of gear, vessel

size, catch size and the quality of raw materials

from the coastal fleet and has made findings that

indicate the quality is deteriorating.

The results of the study indicate that structuring

in the coastal fleet has led to catch efficiency

gaining greater priority than quality. Hook-caught

fish from small vessels gives the best quality and

least variation, but nonetheless reduces these

landings in the coastal fleet. The perception in

the fishing industry is that the raw material

quality from large catches from large vessels is

the worst. The catch size has increased for all

vessel groups. Today?s pricing system gives

room for fish buyers to make a deduction for poor

quality and to pay more than the minimum price

for premium quality. However, this occurs to a

low degree. No documentation is currently

available to show that a general raise in quality

of the raw material provides increased added

value throughout the value chain. In the study, Nofima

points out that the regulatory process may be used to

contribute to improving the quality of fresh raw

materials. ?However, this should not be done until the

potential of increased added value as a result of

increased quality may be documented,? says the project

manager, Scientist Edgar Henriksen. Nofima has written

a fact sheet and a report looking at these conditions in

more depth. This is one of the projects in a large

research programme at Nofima, financed by the Fishery

and Aquaculture Industry Research Fund (FHF).

TheFishSite News Desk? Nofima (formerly

Fiskeriforskning)

© The Fish Site

Se webartikkelen på http://ret.nu/yL1scxia
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Quality of Raw Materials is Declining
The Meat Site. Publisert på nett 31.01.2012 11:39. Profil: Nofima int.

NORWAY - Nofima has taken a closer look at the

correlation between the choice of gear, vessel

size, catch size and the quality of raw materials

from the coastal fleet and has made findings that

indicate the quality is deteriorating.

The results of the study indicate that structuring

in the coastal fleet has led to catch efficiency

gaining greater priority than quality. Hook-caught

fish from small vessels gives the best quality and

least variation, but nonetheless reduces these

landings in the coastal fleet. The perception in

the fishing industry is that the raw material

quality from large catches from large vessels is

the worst. The catch size has increased for all

vessel groups. Today?s pricing system gives

room for fish buyers to make a deduction for poor

quality and to pay more than the minimum price

for premium quality. However, this occurs to a

low degree. No documentation is currently

available to show that a general raise in quality

of the raw material provides increased added

value throughout the value chain. In the study, Nofima

points out that the regulatory process may be used to

contribute to improving the quality of fresh raw

materials. An example of poorly bled and correctly bled

raw materials ?However, this should not be done until

the potential of increased added value as a result of

increased quality may be documented,? says the project

manager, Scientist Edgar Henriksen. Nofima has written

a fact sheet and a report looking at these conditions in

more depth. This is one of the projects in a large

research programme at Nofima, financed by the Fishery

and Aquaculture Industry Research Fund (FHF).

© The Meat Site

Se webartikkelen på http://ret.nu/mNI6CIA5
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Norways coastal fleet prioritises cod
World Fishing. Publisert på nett 25.01.2012 16:56. Profil: Nofima int.

Norways coastal fleet prioritises cod.

Credit: Frank Gregersen © Nofima A Nofima

research programme, Market-based harvesting

strategies, has found that most of Norways

coastal fleets cod quota is caught in the first half

of the year, providing fishermen with a good

annual salary. As a result, there is generally a

low level of interest in the fleets quotas for

species such as haddock and saithe, and large

quotas for these species are transferred annually

to the deep-sea fishing fleet. One of the projects

in the programme involved studying the coastal

fleets catch behaviour, and looking at how this

influenced the next link in the value chain. The

scientists have ascertained that fishing for cod is

the coastal fleets top priority, largely because of

the good prices the industry pays for it. However,

we are now seeing that fishing for haddock and

saithe is becoming a significant part of the

income base for some coastal fishing vessels,

says scientist Edgar Henriksen, who was

responsible for this study. Despite this, large

quotas of haddock and saithe remain, and these

are transferred to deep-sea fishing fleet. As a result, the

Norwegian industry has little benefit from these catches

as they are frozen and exported. The Norwegian fishing

industry appears to be mostly interested in fresh fish of

high quality, preferably hook-caught fish, says Mr

Henriksen. Nofima says that in the years ahead,

attention should focus on the long-term effect of

increased onboard freezing in the deep-sea fishing fleet,

in particular with a view to countering any undesired

effects for the fishing industrys supply situation if

haddock stocks in particular, and consequently the

quotas, are reduced from todays level. Another effect is

that the deep-sea fishing fleet lose part of its income

base, the scientist concludes.

© World Fishing

Se webartikkelen på http://ret.nu/0QB6eY7E
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Kystflåten prioriterer torsk
Fish. Publisert på nett 23.01.2012 17:10. Profil: Nofima faglig.

Det meste av kystflåtens torskekvote tas første

halvår, noe som gir fiskerne en relativ god

årslønn.

Da blir interessen for flåtens kvoter på andre

arter som hyse og sei som regel liten, og store

kvoter på disse artene blir årlig overført til

havfiskeflåten, skriver Nofima i en

pressemelding.

Kystflåtens fangstadferd

Et stort forskningsprogram ved Nofima, finansiert

av Fiskeri- og havbruksnæringens forskningsfond

(FHF), bærer tittelen Markedsbasert høsting av

fiskeressurser.

I et av prosjektene i programmet har oppgaven

vært å studere kystflåtens fangstadferd, og se på

hvilken innflytelse dette har på de neste ledd i

verdikjeden. Forskerne har konstatert at fiske

etter torsk prioriteres høyt i kystflåten, mye på

grunn av de gode prisene industrien betaler for

torsken.

- Vi ser nå likevel at en del kystfartøy er i ferd

med å gjøre hyse- og seifisket til en vesentlig del

av sitt inntektsgrunnlag.

Det forteller forsker Edgar Henriksen, som har

vært ansvarlig for undersøkelsen.

Kvoter overføres til havfiskeflåten

På tross av dette, er det fremdeles igjen store

kvoter på hyse og sei, som overføres og tas av

havfiskeflåten. Dette betyr blant annet at disse

fangstene i liten grad kommer norsk industri til

gode, da denne fangsten fryses rund og

eksporteres, påpeker forskerne ved Nofima.

- Norsk fiskeindustri ser ut for å være mest

interessert i fersk fisk av høy kvalitet, fortrinnsvis

krokfanget, sier Henriksen.

Effektene på lengre sikt av økt ombordfrysing i

havfiskeflåten, bør få oppmerksomhet i årene

som kommer. Spesielt med sikte på å motvirke

eventuelt uheldige effekter for fiskeindustriens
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forsyningssituasjon dersom spesielt

hysebestanden, og dermed kvotene, reduseres

fra dagens nivå, fremholder Henriksen.

- En annen effekt er at havfiskeflåten vil kunne

miste deler av sitt inntektsgrunnlag, konkluderer

forskeren.

Nofima har skrevet et faktaark og en rapport som

går mer i dybden på dette forholdet.

Les mer (pdf) (pdf)

(pdf)

© Fish

Se webartikkelen på http://ret.nu/oSIXRrLz

Oversikt over like treff

Kystflåten prioriterer torsk

Forskning.no 22.01.2012 05:26
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Kystflåten fokuserer på torsk, og overlater hyse og sei til

havfiskeflåten
Finnmark Dagblad. Publisert på trykk 23.01.2012. Profil: Nofima faglig. Side: 3.

NYHETER Mandag  23. januar 2012 3FINNMARK DAGBLAD

ALTA

Mer tilgjengelig og
med lang åpningstid,
har det første tre-
ningssenteret med
nøkkelkort nå åpnet i
Alta.
MARTE LINDI
ml@fd.no

– Det er veldig mange som bor i
umiddelbar nærhet og med gangav-
stand til det nye treningssenteret.
Derfor har vi tro på at dette er et
konsept mange kommer til å bruke,
sier daglig leder Lene Johansen i
Spenst Alta.

Lokalene ligger i kjelleren på det
nye klubbhuset til BUL på Breve-
rud. Her har de fått på plass for-
skjellige styrketreningsapparater, i
tillegg til tredemølle og spinnings-
ykler. Fortsatt er det anleggsakti-
vitet på utsiden, og det er litt krong-
lete å finne veien inn. Man må bare

følge de røde ballongene og skil-
tingen så kommer man likevel fram.

Ubemannet
– Store deler av tida er treningssen-
teret ubemannet. Det kommer like-
vel til å være noen innom for å sjek-
ke utstyret, sier Johansen.

De har også videoovervåkning av
lokalene.

– Vi har åpningstid her fra 6 om
morgenen til 23 på kvelden. Dette
gjelder 365 dager i året, sier hun vi-
dere.

De åpnet treningssenteret på Bre-
verud sist onsdag, og har allerede
hatt en jevn strøm av kunder som
vil ta i bruk nøkkelkortsenteret. To-
talt regner de med å ha plass til 400-
500 treningsglade kunder.

Kan få veiledning
– Det er et senter som er åpnet for
alle i alle aldre. De som er nysgjer-
rige kan komme innom mandag,
tirsdag og onsdag da det er åpent
hus, sier Spenst-lederen.

Dersom noen har lyst å begynne å
trene, men trenger veiledning for å
komme i gang tilbys det også på det

nye senteret.
– De kan booke det hos oss på

sentrum, så kan vi komme til Bre-
verud og gjøre veiledningen der,
sier hun.

De som allerede er medlemmer
kan betale 50 kroner ekstra for å få
tilgang til det nye senteret.

Det har blant annet Rolf Amund-
sen gjort. Han trente på tredemølla
da FD var innom treningssenteret,
og mener det er bra at tilbudet kom-
mer i Bossekop.

– Det ser veldig bra ut, og så slip-
per man 700 kroner i måneden i par-
kering. Når jeg trener om formid-
dagen er jeg nødt å betale parkering
på sentrum, men det slipper jeg her,
sier han.

Økt konkurranse
Spenst har også merket økt konkur-
ranse etter at Actic åpnet for ett år si-
den.

– Vi har sagt at vi ikke kan kon-
kurrere på pris, men vi har kvalitet.
Vi har merket konkurransen, men
tror også at det jevner seg ut over
tid. Det er plass til alle, mener Jo-
hansen.

Lene Johansen
ved et av appa-
ratene i det nye
nøkkelkortsen-
teret Spenst
har åpnet i Alta. 

Direkte fly fra Ivalo, tirsdag 1. -8.mai 2012. 

Portoroz, er en liten og rolig ferieby, ved kysten  
av Adriahavet. Mange serverdigheter som  
du enkelt kan nå ved å benytte en leiebil.  
Avstandene i lille Slovenia er korte.

Priser fra 9126,- /pr.pers/ 1 uke. 
 Prisen er inkl. fly t/r Ivalo - Ljubijana. Buss t/r flyplass-hotell. 

Tomannsrom, frokost, Skandinavisktalende reiseleder. 

Melkøya

Hammerfest

Rundt hele Melkøya er det en sikringssone og innenfor sonen 
er det ikke tillatt å ferdes med båt. Dette inkluderer også 
Melkøysundet. For området på land ved Meland, Kransvika og 
Skjærvika innebærer sikringssonen forbud mot å gjøre opp ild 
og utøve jakt.

Informasjonen i denne annonsen er en presisering av offentlig 
gitte sikringsbestemmelser for Hammerfest LNG, som trådte i 
kraft ved oppstarten av anlegget i 2007.

Sikringssone 
rundt Melkøya
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Det meste av kystflåtens torske-
kvote tas første halvår, noe som
gir fiskerne en relativ god årslønn.
Da blir interessen for flåtens kvo-
ter på andre arter som hyse og
sei som regel liten, og store kvo-
ter på disse artene blir årlig over-
ført til havfiskeflåten. Det kom-

mer fram i et forskningsprosjekt,
melder forskning.no

Forskerne fra Nofima har kon-
statert at fiske etter torsk priorite-
res høyt i kystflåten, mye på
grunn av de gode prisene indus-
trien betaler for torsken.

– Vi ser nå likevel at en del kyst-

fartøy er i ferd med å gjøre hyse-
og seifisket til en vesentlig del av
sitt inntektsgrunnlag, forteller for-
sker Edgar Henriksen, som har
vært ansvarlig for denne under-
søkelsen til forskning.no.

Henriksen mener at effektene
på lengre sikt av økt ombordfry-

sing i havfiskeflåten, bør få opp-
merksomhet i årene som kom-
mer. Spesielt med sikte på å mot-
virke eventuelt uheldige effekter
for fiskeindustriens forsyningssi-
tuasjon dersom spesielt hysebe-
standen, og dermed kvotene, re-
duseres fra dagens nivå

Kystflåten fokuserer på torsk, og overlater hyse og sei til havfiskeflåten

Det meste av kystflåtens torskekvote tas første

halvår, noe som gir fiskerne en relativ god

årslønn.

Da blir interessen for flåtens kvoter på andre

arter som hyse og sei som regel liten, og store

kvoter på disse artene blir årlig overført til

havfiskeflåten. Det kommer fram i et

forskningsprosjekt, melder forskning.no

Forskerne fra Nofima har konstatert at fiske etter

torsk prioriteres høyt i kystflåten, mye på grunn

av de gode prisene industrien betaler for torsken.

? Vi ser nå likevel at en del kystfartøy er i ferd

med å gjøre hyse- og seifisket til en vesentlig del

av sitt inntektsgrunnlag, forteller forsker Edgar

Henriksen, som har vært ansvarlig for denne

undersøkelsen til forskning.no.

Henriksen mener at effektene på lengre sikt av

økt ombordfrysing i havfiskeflåten, bør få

oppmerksomhet i årene som kommer. Spesielt

med sikte på å motvirke eventuelt uheldige

effekter for fiskeindustriens forsyningssituasjon

dersom spesielt hysebestanden, og dermed

kvotene, reduseres fra dagens nivå

© Finnmark Dagblad
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Kystflåten prioriterer torsk
Nofima. Publisert på nett 17.01.2012 14:28. Profil: Nofima faglig.

Det meste av kystflåtens torskekvote tas første

halvår, noe som gir fiskerne en relativ god

årslønn.

Da blir interessen for flåtens kvoter på andre

arter som hyse og sei som regel liten, og store

kvoter på disse artene blir årlig overført til

havfiskeflåten.

Et stort forskningsprogram ved Nofima, finansiert

av Fiskeri- og havbruksnæringens forskningsfond

(FHF), bærer tittelen Markedsbasert høsting av

fiskeressurser. I et av prosjektene i programmet

har oppgaven vært å studere kystflåtens

fangstadferd, og se på hvilken innflytelse dette

har på de neste ledd i verdikjeden. Forskerne har

konstatert at fiske etter torsk prioriteres høyt i

kystflåten, mye på grunn av de gode prisene

industrien betaler for torsken.

- Vi ser nå likevel at en del kystfartøy er i ferd

med å gjøre hyse- og seifisket til en vesentlig del

av sitt inntektsgrunnlag, forteller forsker Edgar

Henriksen, som har vært ansvarlig for denne

undersøkelsen.

På tross av dette er det fremdeles igjen store

kvoter på hyse og sei, som overføres og tas av

havfiskeflåten. Dette betyr blant annet at disse

fangstene i liten grad kommer norsk industri til

gode, da denne fangsten fryses rund og

eksporteres.

- Norsk fiskeindustri ser ut for å være mest

interessert i fersk fisk av høy kvalitet, fortrinnsvis

krokfanget, sier Henriksen.

Effektene på lengre sikt av økt ombordfrysing i

havfiskeflåten, bør få oppmerksomhet i årene

som kommer. Spesielt med sikte på å motvirke

eventuelt uheldige effekter for fiskeindustriens

forsyningssituasjon dersom spesielt

hysebestanden, og dermed kvotene, reduseres

fra dagens nivå.

- En annen effekt er at havfiskeflåten vil kunne

miste deler av sitt inntektsgrunnlag, konkluderer

forskeren.
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Nofima har skrevet et faktaark og en rapport som

går mer i dybden på dette forholdet. Se vedlagte

faktaark og link til rapporten nedenfor.

© Nofima

Se webartikkelen på http://ret.nu/ZUCoHVgG
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Fleire vil bli fiskarar
NRK Sogn og Fjordane. Publisert på nett 07.08.2011 11:15. Profil: Nofima faglig.

Illustrasjonsfoto) For fyrste gang på 10 år, aukar

talet på yrkesfiskarar i fylket. Foto: Frode

Fimland/NRK I over 10 år har talet på

yrkesfiskarar på i Sogn og Fjordane gått ned. No

peikar pila oppover att.

Veldig gledeleg, seier leiar i Sogn og Fjordane

fiskarlag, Jon Magne Silden. Det skriv Bergens

Tidende sundag.

Oppgang

I 1999 var det over 1000 registrerte yrkesfiskarar

i fylket, men frå 1999 til 2009 vart talet nesten

halvert. No peikar pila oppover att, og i 2010 var

det 608 registrerte fiskarar i Sogn og Fjordane.

Les óg: Mannskapet tek snart juleferie

Det er veldig gledeleg at denne negative trenden

ser ut til å ha snudd. No får me berre håpa at det

held fram slik, seier leiar i Sogn og Fjordane

fiskarlag, Jon Magne Silden, til bergensavisa.

Effektivisering

Årsaka til at talet stupte, er at maskiner og utstyr

i større grad har blitt automatisert, meiner Edgar

Henriksen, som er forskar ved Nofima.

Effektiviseringa vil nok halda fram, men ikkje i

like stor grad som tidlegare, seier han.

Les óg: Fryktar seismikk øydelegg fisket

© NRK Sogn og Fjordane

Se webartikkelen på http://ret.nu/VoqToSmn
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Fiskeryrket lokker flere
Stavanger Aftenblad. Publisert på nett 07.08.2011 11:13. Profil: Nofima faglig.

For første gang på over ti år er det en økning i

antall yrkesfiskere på Vestlandet. Nå søker også

flere ungdommer seg til yrket, ifølge Fiskarlaget.

AV: øyvind torvund - Det er veldig gledelig at en

negativ trend ser ut til å ha snudd.

Vi opplever også stor pågang fra ungdommer som

nå vil begynne som fiskere, sier leder i Sogn og

Fjordane Fiskarlag, Jarl Magne Silden til Bergens

Tidende.

I 1999 var det over 1000 registrerte fiskere i

både Hordaland og Sogn og Fjordane. Ti år

senere var dette tallet nesten halvert i Sogn og

Fjordane, mens det var under 800 fiskere igjen i

Hordaland. 2010-tallene viser at det for første

gang på lenge er en oppgang igjen.

- Vi får inderlig håpe at dette er en utvikling som

fortsetter. Det er en fantastisk fin næring med

mange utfordringer. Lønnsnivået er generelt bra,

og det er mulig å gjøre karriere raskt dersom du

står på, sier Silden.

Fisking mer lønnsomt

Kåre Heggebø i Fiskarlaget Vest, som

representerer Hordaland og Rogaland, er heller

ikke overrasket over at det blir flere fiskere.

Johannes Sedahl Røttingen (26) har aldri vurdert

noe annet yrke enn fisker.

Han er usikker på om antall yrkesfiskere vil øke i

årene som kommer, men tror uansett at den

verste nedgangen nå har stoppet opp.

- Forsvinner det for mange fra yrket, mister vi

også viktig kompetanse, og jeg opplever at yrket

blir mer attraktivt. Det er et spennende og fritt

yrke. Man vet aldri hvor mye fisk man får og

hvilke priser man oppnår. Hver dag er alltid

spennende, sier Heggebø.

Skapte hyl og skrik
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Forsker ved Nofima, Edgar Henriksen, sier den

tekniske effektiviseringen er en viktig årsak til at

det har vært en nedgang i antall fiskere i flere år.

- Man har fått større vinsjer og pumper, og alt er

veldig automatisert. Det er all grunn til å tro at

denne utviklingen vil fortsette også i årene som

kommer, men den største nedgangen i antall

fiskere er trolig over, sier Henriksen.

Han sier bestandssituasjonen også er svært

gunstig.

- På slutten av 80-tallet startet man en smertefull

prosess der man begrenset uttaket. Det skapte

mye hyl og skrik fra fiskerinæringen, men det er

på mange måter denne politikken man nå høster

fruktene av. Både når det gjelder sild, makrell,

torsk, lodde, sei og hyse er bestanden stor nå. At

den er det samtidig er ganske unikt, sier

Henriksen.

Han påpeker at det også får konsekvenser for

mange lokalsamfunn dersom det blir færre

fiskere.

- Flere steder har vi sett en klar sammenheng

mellom nedgang i antall fiskere og fraflytting fra

utkantene. Når man ikke kan leve av fisket, blir

det naturlig for mange å søke mot mer sentrale

strøk, sier han.

Mangler personell

Statssekretær i Fiskeri- og kystdepartementet, Kristine

Gramstad (Ap), sier myndighetene spiller en svært viktig

rolle i å forvalte bestanden.

- Forvalter man fiskeressursene på en god måte sikrer

man samtidig god lønnsomhet i næringen. Det vil igjen

være avgjørende for å få rekruttert flere folk til yrket, sier

Gramstad.

Fiskerlagslederen i Sogn og Fjordane sier det fortsatt vil

være et stort behov for fiskere.

- Spesielt gjelder dette sertifisert personell som

skippere, maskinister og styrmenn. Der har vi tapt i

kampen mot offshoreflåten. Det har ført til at vi må

utenlands for å finne kvalifiserte folk, sier Jarl Magne

Silden.

Johannes Sedahl Røttingen (26) har aldri vurdert noe

annet yrke enn fisker.

FOTO: Odd Mehus

© Stavanger Aftenblad

Se webartikkelen på http://ret.nu/0bAdDlss
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Linefiske som konkurransefortrinn
Matindustrien. Publisert på nett 15.03.2011 14:53. Profil: Nofima.

Linefanget torsk og hyse oppfattes som den

beste fisken og har et svært positivt omdømme i

markedet. I artikkelen diskuterer forfatterne

hvorfor linefisken har et så godt omdømme og

hvilke fordeler dette gir.

De tar også opp mulige trusler mot linefiskens

omdømme og hvordan den sterke

markedsposisjonen best mulig kan forvaltes i

fremtiden.

Av Geir Sogn-Grundvåg og Edgar Henriksen,

Nofima Marked 15.03.11

Som en del av prosjektet Sjømatnæringen:

produktdifferensiering og konkurransefortrinn,

finansiert av Fiskeri- og havbruksnæringens

forskningsfond (FHF), har artikkelforfatterne

studert hvordan linefanget torsk og hyse

oppfattes blant fiskekjøpere/produsenter,

eksportører og importører/grossister/detaljister i

verdikjeden for fersk hvitfisk (Henriksen og Sogn-

Grundvåg, 2011; Sogn-Grundvåg, 2010). Innen

strategifaget er et omdømme definert som

oppfatninger av en bedrifts evne til å skape verdi

relativt til konkurrenter (Fombrun, 1996). Et

omdømme signaliserer til kunder, leverandører og

andre viktige interessenter hvordan en bedrifts

produkter, strategier og utsikter står i forhold til

konkurrentene (Fombrun & Shanley, 1990). Det

er vel kjent at et positivt omdømme er en av de

viktigste om ikke den viktigste kilden til bedrifters

konkurransefortrinn gjennom differensiering

(Barney, 2011) Dette forklares med at et positivt

omdømme er svært vanskelig å matche for

konkurrenter fordi det er vanskelig og

kostnadskrevende å bygge opp og det tar lang tid

(Barney, 2011; Hall, 1992).

Bygge omdømme

Bedrifter kan aktivt forsøke å bygge et positivt

omdømme, gjerne innen områder der de har

spesielt gode forutsetninger for å lykkes.

Bedrifter som alltid holder hva de lover vil gjerne

bli oppfattet som leveringsdyktige, mens bedrifter

som er i front innen produktutvikling vil bli kjent
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som innovative. Bedrifter som tar særlig hensyn

til miljøet vil over tid bli kjent som miljøvennlige

og bedrifter som leverer produkter av svært høy

kvalitet vil bli kjent for dette. Det er ingenting i

veien for at bedrifter kan ha et positivt omdømme

på flere områder som for eksempel høy kvalitet,

leveringsdyktighet og innovasjon. Dette vil gi

bedriften flere ben å stå på i konkurransen om

kundene

Fordeler

Et positivt omdømme kan gi bedriften en rekke

fordeler. For eksempel kan et omdømme som

signaliserer høy produktkvalitet gi tilgang til de

beste leverandørene og kundene, høyere priser i

markedet, bedre tilgang til kompetent

arbeidskraft, kapital og andre viktige

innsatsfaktorer. Artikkelforfatterne diskuterer

sentrale kilder til linefiskens positive omdømme

og hvilke fordeler omdømmet gir. Denne analysen

gir grunnlag for å diskutere flere strategisk viktige

spørsmål, inkludert hvilke begrensninger og trusler det

positive omdømmet står overfor og hvordan det best kan

utnyttes og styrkes fremover. Les fagartikkelen i

Matindustrien nr. 3 2011.

Klikk her for å bestille abonnement på Matindustrien

Linefiske oppfattes å være mer skånsomt mot

havbunnen og å gi mindre utkast. Linefisken passer

også godt inn i mange supermarkedskjeders

miljøstrategier spesielt i det britiske markedet. Foto:

Finn-Arne Egeness, Nofima

© Matindustrien

Se webartikkelen på http://ret.nu/bOnyWSmG
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Linefisken løfter ferskfiskprisen
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 15.12.2010. Profil: Nofima faglig. Side: 26.

Linefisken løfter ferskfiskprisen
Dette går fram 
av en intervju-
undersøkelse 
som forskerne 
Edgar Henrik-
sen, Geir Sogn-
Grundvåg og 
F i n n - A r n e 
Egeness ved 
Nofima Mar-
ked har gjennomført i høst.

Men selv om den krokfangede 
fisken er foretrukket i markedet 

og oppnår de beste prisene, 
reflekteres dette i 

m i n d r e 
g r a d 
i pri-

sen til 
f isker. 

D e t 
f r a m -

står som 

et 

b e t y d e l i g 
paradoks at 
samtidig som 
k r o k f a n g e t 
fisk er vinne-
ren i ferkfisk-
markedet – så 
går landingene 
fra juksa- og 
kystlineflåten 
tilbake.

Prosjekt
Det er som en del av prosjektet: 
«Sjømatnæringen: produktdif-
ferensiering og konkurran-
sefortrinn» finansiert av Fis-
keri- og havbruksnæringens 
forskningsfond (FHF), at for-
skere ved Nofima Marked gjen-
nomført denne undersøkelsen. 
Den har omfattet norske line-
fiskere, fiskekjøpere og ekspor-

tører, salgslagene, så vel som 
konkurrenter fra Island. Dette 
er fulgt opp med markedsun-
dersøkelser i Storbritannia, 
Frankrike og Tyskland.

Fortrinn
Både norske og islandske ek-
sportører hevder at krokfanget 
fisk har et betydelig fortrinn 
i ferskfiskmarkedet. Den gir 
ikke alltid bedre betalt, men 
lar seg alltid selge før fisk tatt 
på andre redskap.

Grunnen er at krokfanget 
fisk oppfattes å ha langt bedre 
og jevnere kvalitet enn fisk 
fanget med andre redskap. 
«Krokfanget» fisk har over tid 
befestet et positivt renommé og 
en unik konkurranseposisjon i 
det europeiske ferskfiskmarke-
det. Den sterke posisjonen til 
krokfanget fisk synes også å 
ha økt betydelig de siste årene, 
spesielt i det britiske marke-
det hvor for eksempel Marks & 
Spencer utelukkende vil ha li-
nefanget torsk og hyse. Krok og 
line som fangstredskap er til og 
med kommunisert fram til for-
bruker på deres brettpakkede 
torske- og hyseprodukter.

Dårlig utnyttet
Det er imidlertid god grunn til 
å stille spørsmål ved om man 
klarer å utnytte denne gunstige 
konkurranseposisjonen fullt 
ut.

Fersk fisk fra kystline- og juk-

Markedet foretrekker krokfanget fisk fordi 
den oppfattes å ha bedre kvalitet enn all annen 
villfanget fisk landet i Norge. Line- og juksaflåten 
løfter de generelle prisene i ferskfiskmarkedet.

z marked

Edgar 
Henriksen

Finn-Arne 
Egeness

linefisk 
ferskpakket

Fiskekjøpernes dilemma
Fiskekjøperne som ble 
intervjuet i undersøkelsen var 
enig om at ideelt sett skulle 
kvalitet gjenspeiles i pris til 
fisker - og at det burde være 
større forskjell i pris mellom 
krokfanget fisk og fisk tatt på 
andre redskap. 

Når mange fiskekjøpere 
likevel ikke praktiserer pris-
differensiering tilskrives 

dette flere forhold:
n Prispremie for beste 
kvalitet gir forventning om 
høyere pris også hos fiskere 
som leverer fisk av dårligere 
kvalitet. Dette bidrar til press 
på fiskekjøper om å betale 
samme pris til alle.
n Fiskekjøpere som betaler 
samme pris for god og dårlig 
kvalitet har et dårlig utgangs-

punkt for gode økonomiske 
resultater, som igjen gjør det 
vanskelig å betale mer til 
fisker.
n Prisdifferensiering basert 
på kvalitet fører ofte til res-
surskrevende forhandlinger 
med høy temperatur. Det 
kan også føre til uenighet 
fiskerne i mellom. Fiskeri- og 
havbruksnæringens lands-

forening (FHL) sitt tilbud 
om høyere pris på linefanget 
torsk, på lik linje med line-
fanget hyse, førte blant annet 
ikke fram.
n Det er kostnadskrevende å 
ta mot relativt små fangster 
fra mange små fartøy.
n Under vinterfisket etter 
torsk utgjør krokfanget 
fisk ofte en liten andel, og 
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Markedet foretrekker krokfanget fisk fordi den

oppfattes å ha bedre kvalitet enn all annen

villfanget fisk landet i Norge. Line- og juksaflåten

løfter de generelle prisene i ferskfiskmarkedet.

Dette går fram av en intervju-undersøkelse som

forskerne Edgar Henriksen, Geir Sogn-Grundvåg

og Finn-Arne Egeness ved Nofima Marked har

gjennomført i høst. Men selv om den krokfangede

fisken er foretrukket i markedet og oppnår de

beste prisene, reflekteres dette i mindre grad i

prisen til fisker. Det framstår som et betydelig

paradoks at samtidig som krokfanget fisk er

vinneren i ferkfiskmarkedet - så går landingene

fra juksa- og kystlineflåten tilbake. Prosjekt Det er

som en del av prosjektet: «Sjømatnæringen:

produktdifferensiering og konkurransefortrinn»

finansiert av Fiskeri- og havbruksnæringens

forskningsfond (FHF), at forskere ved Nofima

Marked gjennomført denne undersøkelsen. Den

har omfattet norske linefiskere, fiskekjøpere og

eksportører, salgslagene, så vel som

konkurrenter fra Island. Dette er fulgt opp med

markedsundersøkelser i Storbritannia, Frankrike

og Tyskland. Fortrinn Både norske og islandske

eksportører hevder at krokfanget fisk har et

betydelig fortrinn i ferskfiskmarkedet. Den gir

ikke alltid bedre betalt, men lar seg alltid selge

før fisk tatt på andre redskap. Grunnen er at

krokfanget fisk oppfattes å ha langt bedre og

jevnere kvalitet enn fisk fanget med andre

redskap. «Krokfanget» fisk har over tid befestet

et positivt renommé og en unik

konkurranseposisjon i det europeiske

ferskfiskmarkedet. Den sterke posisjonen til

krokfanget fisk synes også å ha økt betydelig de

siste årene, spesielt i det britiske markedet hvor

for eksempel Marks & Spencer utelukkende vil

ha linefanget torsk og hyse. Krok og line som

fangstredskap er til og med kommunisert fram til

forbruker på deres brettpakkede torske- og

hyseprodukter. Dårlig utnyttet Det er imidlertid

god grunn til å stille spørsmål ved om man klarer

å utnytte denne gunstige konkurranseposisjonen

fullt ut. Fersk fisk fra kystline- og juksaflåten

oppnår i gjennomsnitt dårligere priser enn fisk fanget

med andre konvensjonelle redskaper. Prisvinneren i det

norske råstoffmarkedet er ombordfrosset torsk og hyse

fra autolineflåten, sammenlignet med fryst råstoff fra

trålere og ferskt råstoff generelt. På den islandske

fiskeauksjonen, som omsetter ca en fjerdedel av de

årlige fangstene, kommer fersk torsk og hyse fra

lineflåten relativt sett bedre ut enn i Norge. 20 prosent

over I perioder med høy etterspørsel betales krokfanget

fisk bedre - dette gjelder spesielt krokfanget hyse. Dette

var en gjengs oppfatning på Island og i Norge. Flere av

eksportørene oppga en «prispremie» for hel sløyd fersk

hyse på opptil 20 prosent. Det kundene er villige til å

betale mer for, er en råstoffkvalitet som gir lengre

holdbarhet og mindre svinn. I og med at «krokfanget»

også brukes som miljøargument i

markedskommunikasjonen overfor forbrukere, ble

informantene spurt om de oppfattet at dette påvirket

pris og etterspørsel. Både de islandske og norske

eksportørene var av den oppfatning at råstoffkvalitet var

det desidert viktigste salgsargumentet. God
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fangstbehandling Den antatte årsaken til at

krokfanget fisk har et så godt renommé i

markedet er fangstbehandlingen. Rask bløgging

og skånsom individuell behandling framholdes

som årsak til hvit fiskefilet med lite klemskader.

Dette gir høyere filetutbytte og mulighetene for

lengre eksponeringstid i butikk. Norske

eksportørers oppfatning er at fisk tatt på garn og

snurrevad også kan ha utmerket kvalitet for fersk

omsetning. Problemet er at kvaliteten varier

sterkt og at den til tider er meget dårlig. Spesielt

gjelder dette på vår/forsommer for fisk fra store

snurrevadfangster. redaksjon@fbfi.no Telefon: 55

21 33 00

MARKEDSFØRING: Linefisk brukes i stadig større

grad i markedsføringen for å indikere ekstra god

kvalitet. Dette er eksempler. FOTO: NOFIMA

FiskeribladetFiskaren FiskeribladetFiskaren

linefisk ferskpakket linefisk ferskpakket linefisk

ferskpakket linefisk ferskpakket islandsfisk

@text2
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Overlot kvoter verdt 400 til 500 millioner kroner til havfiskeflåten
NRK Nordland - Nyheter 1. Sendt på radio/tv 29.11.2010 09:03. Profil: Nofima.

I fjor overlot nord-norske kystfiskere 75.000 tonn

av hyse- og seikvoten - verdt 4 til 5 millioner

kroner - til havfiskeflåten fra Vestlandet. Samtidig

forlanger kystfiskerne at de må få en større del

av totalkvoten. Forsker Edgar Henriksen fra

Nofima, har skrevet en rapport om dette til

Norske sjømatbedrifters landsforening. - Det er

vel kanskje sånn at når man år etter år lar være

å bruke den samme kvoten - og den kvoten blir

overført til den havgående flåten som veldig ofte

hører hjemme i andre deler av landet, så er det sånn at

de nå muligens driver på å opparbeide seg rettigheter til

den fisken som de nord-norske kystfiskerne lar stå igjen

i havet, sier Henriksen.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/bEzuoJwH
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Fisker heller torsk og blåkveite
NRK Troms og Finnmark - Tromsnytt 1. Sendt på radio/tv 29.11.2010 08:03. Profil: Nofima.

I fjor overlot nordnorske kystfiskere en hyse- og

seikvote på 75.000 tonn til havfiskeflåten fra

Vestlandet. Kystflåten vil heller fiske torsk og

blåkveite som gir bedre avkastning. - Det er synd,

mener Steinar Eliassen i sjømatbedriften Nordfra.

Forsker Edgar Henriksen ved Nofima har for

Norske sjømatbedrifters landsforening laget

rapporten som viser hva som skjer. - Her er det

snakk

om fangstinntekter på kanskje en plass mellom

400 millioner og en halv milliard kroner, og

eksportinntekter på kanskje 600 til 800 millioner kroner,

og det er klart at det er penger som kunne ha overrisla

nordnorske kystsamfunn, sier Henriksen.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/oqxhSNBj
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Enig med Nofima-forsker
NRK Troms og Finnmark - Finnmarksnytt 1. Sendt på radio/tv 29.11.2010 07:03. Profil: Nofima.

I fjor overlot nord-norske kystfiskere 75.000 tonn

av hyse- og seikvoten - verdt 400 til 500 millioner

kroner - til havfiskeflåten fra Vestlandet. Samtidig

forlanger kystfiskerne at de må få en større del

av totalkvoten. Forsker Edgar Henriksen fra

Nofima, har skrevet en rapport om dette til

Norske sjømatbedrifters landsforening. - Det er

vel kanskje sånn at når man år etter år lar væ

re å bruke den samme kvoten - og den kvoten blir

overført til den havgående flåten som veldig ofte

hører hjemme i andre deler av landet, så er det

sånn at de nå muligens driver på å opparbeide

seg rettigheter til den fisken som de nord-norske

kystfiskerne lar stå igjen i havet, sier Henriksen.

Fiskarlagsformann Hans Petter Rasmussen er enig. - Du

kan kanskje si at det ikke henger helt på grep når det

blir framstilt sånn. Så kystflåten bør absolutt gjøre en

større innsats for å ta sin del kvoten, både på hyse og

sei, sier han.

Kilde: © SisteNytt

Se/hør nyheten på http://ret.nu/ZWasDYXC
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Island er flinkest i klassen
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 22.10.2010. Profil: Konkurrenter, SINTEF. Side: 10.

Internasjonalt lineløft

Terje Jensen
Harstad

Alle vil ha linefisken, og de 
aller fleste er enige om at den 
gjennomgående er av best kva-
litet.  Men det hjelper så lite når 
det enn så lenge har vist seg 
vanskelig å få så mye ekstra 
betalt for stasfisken at det veier 
opp for de ekstra kostnadene i 
linedrifta.

Prispotensiale
– Slik vi ser det, er det mest å 
hente på prisen, forteller Edgar 
Henriksen i Nofima i Tromsø. 
som er en av de som har dratt 
i gang denne ukas linekonfe-
ranse i Reykjavik.

Men det arbeides også med å 
få til effektiviseringer av drifta, 
for eksempel mer rasjonell eg-
ning i land.

Konferansen 
denne uka 
samlet delta-
kere fra både 
Island, Færøy-
ene, Grønland 
og Norge. 

– Vi prøver 
rett og slett å 
få til ei revita-
lisering av lineforskninga i hele 
Norden. Utenom litt redskaps-
forskning har det vært gjort 
lite, innrømmer Henriksen i 
Nofima.

Gylden mulighet?
I Norge er det debatten rundt 
helårige ferske leveranser, 
bifangstkvoter og årlige re-
stanser av sei- og hysekvoter, 
spesielt for kystflåten, som har 
satt fart i forskerne. 

– Et økt bifangstfiske vil 
gavne lineflåten og snurrevad-
flåten. Det kan være en gylden 
mulighet til å snu en klar ned-
adgående tendens for akkurat 
linedrifta hvis vi gjør ting på 
rette måten, mener Tromsø-
forskeren.

terje.jensen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 21

ETTERTRAKTET: Linefisk er 
ettertraktet vare. Nå jakter 
forskere både på en pris-
gevinst og på mer effektiv 
linedrift.  ILL.FOTO

Denne uka har fiskere, 
fiskekjøpere og for-
skere stukket hodene 
sammen i Reykjavik for å 
finne ut av hva man kan 
gjøre for å bedre lønn-
somheta i linefisket.

z lineplan

Edgar 
Henriksen

Vi prøver å få til ei  ”revitalisering av line-
forskninga i hele Nor-
den
Edgar Henriksen, Nofima.

Valgte seg Napp og linefisk

råstoff. Men det er like håpløst for oss at 
fisk blir liggende 2 -3 dager på ei kjøle. 
Her skal fisken rett inn i produksjonen og 
produseres umiddelbart, forklarer Kjølsøy. 
Det er med andre ord duket for rare skift 
på fiskebruket på Napp.

I første omgang er det snakk om helfilet 
til det engelske og amerikanske markedet. 
Men etter hvert som maskineriet blir klart, 
skal det også produseres porsjonspak-
ninger og spesialprodukter, blant annet 
myntet på franske kunder.

Dette er forholdsvis enkelt gjort i og med 
at produksjonen i stor grad er automatisert, 
og det ikke er mennesker som skjærer i 
fisken.

– Vi tar definitivt ikke sikte på å bli 
verdensledende. Dette er en nisjeproduk-
sjon hvor målet er å oppnå en bedre pris i 
markedet. Det vil naturligvis også gavne 
fiskerne, lover Kjølsøy. 

SoM Selger framhever han også betyd-
ningen av åpen og ærlig kommunikasjon 
med kundene.

– I lofoten er det mye sesong og også 
mye vær. Dette må kundene vite om slik at 
de kan innrette seg deretter og skaffe seg 
forsyninger andre steder når det står stille 
hos oss. Vi tilbyr dem blant annet tidagers 
værvarsel for å holde dem informert om 
hva som kan være på gang, forteller Kjølsøy 
som altså skal selge «superfresh»en fra 
Napp.

Promoteringen er allerede i gang. I for-
rige uke var det representanter fra 13 en-
gelske supermarkeder på besøk på Napp. 
I følge Kjølsøy var de overbegeistret.

Uka før hadde de oppe amerikanere som 
som smått om senn skal betjene et eget 
avdelingsskontor for Napp-fisken i USA. 
Målet er i første omgang å kunne selge til 
5-6 amerikanske supermarkedskjeder.

– Vi har stort fokus på hyse som er 
innarbeidet i england og USA, og hvor vi 

forventer store kvoter i årene framover, 
forteller Kjølsøy.

SAMMeN MeD Amund Pedersen og Claus 
opshaug i Marine Fresh har han reist land 
og strand rundt de siste 6 - 7 månedene på 
jakt etter det rette stedet for denne satsin-
gen. Før valget falt på Napp.

– Hele lofoten er egentlig et lineområde. 
Det liker vi selv om vi også verdsetter fisk 
tatt på andre redskapstyper. Hovedsaken 
er at fisken behandles slik den skal. og 
dette er nok lettest å få til med line og 
jukse, mener Kjølsøy.

terje.jensen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 21

– Kvalitet er en absolutt forutsetning. 
Men det handler også om effektivitet og 
fleksibilitet. effektiviteten skal besørges av 
en nesten helautomatisk filetfabrikk som 
Baader er i full gang med å lage og hvor vi 
bare trenger en sjettedels bemanning av 
det man har på en ordinær filetfabrikk. 
en type fabrikk som allerede er brukt på 
oppdrettfisk, men som nå altså også skal 
brukes på villfisk.

FleKSIBIlIteteN HANDler om å få 
fisken i produksjon når den kommer over 
kaikanten, enten det er dag eller natt. 
Kjølsøy mener altfor mye ferskfisk blir 
ødelagt som ferskfisk av å bli lagret i både 
ett og to døgn i kar på fiskebruket.

– en ting er at det ikke nytter i et slikt 
konsept med seks dager gammelt trål-

UTVALGT: Terje Kjølsøy har 
vært sentral i strategiar-
beidet bak satsingen som 
Marien Fresh nå gjør på Napp 
i Lofoten. Og snart får Napp 
«avdelingskontor» i New 
York. FOTO: TERJE JENSEN

FORVENTNINGER: Fiskerne har store forhåpninger til den nye produksjonen. –Ende-
lig skjer det noe, sier John Arnet Johansen på «Skottind». 

Fakta: Napp
Tettsted i Flakstad kommune i Lofoten.QQ

Hadde tidligere en rekke fiskebruk. Nå er QQ

det bare ett igjen. Stedet har vært hardt ram-
met av at skreien de siste 10 - 15 årene ikke 
har gått inn i Vetsfjorden for å gyte.

Napp er et utpreget linevær, med flest QQ

linefiskere.
Mange av disse har tradisjonelt gått på QQ

Finnmarka vår og høst for å supplere vinter-
sesongen.

Fra Napp er det kort vei til et annet stort QQ

linevær, Ballstad i Vestvågøy kommune.

Kjørte rett i grøfta
StArteN For Marine Fresh på Napp ble 
en god illustrasjon på hvilke utfordringer 
både fiskere og fiskekjøper står overfor. 
Bedriften fikk på land snurrevadfisk som 
ikke var håndert slik den skal. 

– og vi gjorde ikke situasjonen bedre, her 
på mottaket, det skal også sies. resultatet 
var i hvert fall forferdelig. Akkurat sånn vi 
ikke skal ha det. Men så lærte vi også. Nå 
leverer de samme snurrevadbåtene første-
klasses fisk, fisk som er fullt på høyd emed 
lienfisken, forteller Bjørn Arne Bendiksen 
på fiskebruket.

oppskrifta er enkel: Små kast, rask ut-
blødning og rask neddkjøling. optimal be-
handling gir optimal kvalitet. –Nå betaler 

vi ti kroner samfengt for god hyse og ni for 
brosme. Vi håper å kunne komme opp i 12 
for hyse, lokker Bendiksen som også nyter 
godt av leveranser fra en og annen linebåt 
fra naboværret Ballstad.

– Det fine med dette, er at nettopp våre 
fortrinn framelskes og er ettertraktet. det 
gir trygghet, forteller olav Kristensen på 
linesjarken «Hilmarson» av Napp. 

– Får vi noe, så vet vi at det er noen som 
vil kjøpe og betale for samvittighetsfull 
behandling, sier han.
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Mens pappa Anders 
Pedersen i Fjordlaks kjø-
rer på store volum og full 
trøkk i Tufjord, har sønnen 
Amund valgt nærmest 
stikk motsatt strategi i 
lineværet Napp i Lofoten.

Terje Jensen
Harstad

Amund er sentral i sel-
skapet marine Fresh fra 
Ålesund som i stedet for 
salt har valgt seg fersk. 
Blodfersk. –Her er det tre 
ting som gjelder: Kvali-
tet, kvalitet og kvalitet, 
oppsummerer den lokale 
sjefen på napp, Bjørn Arne 
Bendiksen med særegent 
lofotsk «understatement».

Produktet lanseres nå som superfresh, 
som motstyke til både ordinær ferskfisk 
og til det som etter hvert har blitt den van-
ligste ferske varianten i land som england 
og uSA, såkalt «chilled», eller rett og slett 

opptina frossenfisk. Fersk-
fisken fra napp skal bli det 
ypperste av det ypperste.

– målet er å gi garantier 
på at det bare skal gå maks 
12 timer fra fisken er fisket 
til den er ferdig konsum-
pakket, eventuelt maks to 
timer fra den er landet til 
den er i konsumforpak-
ning, forklarer Terje Kjølsøy i Ålesund-
fisk som skal selge «vidunderproduktet» 
fra napp for produsentselskapet marine 
Fresh hvor altså Amund Pedersen er pri-
mus motor.

For FiSKerne på napp, og for så vidt 
i hele Lofoten, så er dette som musikk i 
øret. 

Valgte seg Napp og linefisk
– dette passer oss perfekt. endelig skjer 

det noe i forhold til det å hente ut en mer-
verdi av fisk av optimal kvalitet. Spesielt for 
en hardt presset lineflåte, er dette godt nytt, 
fastslår John-Arnet Johansen på «Skottind» 
av napp.

ikke bare er det nytt. det er framtidsret-
tet, også, i følge Kjølsøy. Han har vært i 
bransjen i 15 -16 år, har vært i West Fish og 
Aker og har fulgt markedstrendene.

– Konsumforpakning er en slik markeds-
trend som kommer. Kundene har gjen-
nomskuet dette med tina ferskfisk. de vil 
egentlig ha fersk ferskfisk i kjøledisken 
slik vi nå ser ferske kyllingfileter. det er 
dette vi nå skal gi dem, forklarer Kjølsøy. 
Han nyanserer sin lokale hjemmelsmann 
en smule i forhold til hva som skal til for 
å få dette til.

Målet er  ”å gi garantier 
på at det bare 
skal gå maks 
12 timer fra 
fisken er fisket 
til den er 
ferdig pakket

UNGDOM: På bua hos John Arnet 
Johansen er det ungdommen som råder 
grunnen. FOTO: TERJE JENSEN

Terje Kjølsøy
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Fakta: kystlineFiske
Tradisjonell driftsform som QQ

sysselsetter ekstra folk i land 
gjennom håndegning av li-
nestamper.

Både agn og egnere har blitt QQ

svært mye dyrere de siste årene.
Selv om linefisken anses for QQ

å ha både kvalitetsmessige og 
miljømessige fortrinn, utgjør 
linefisken en stadig mindre andel 
av kystflåtens fangster.

Det siste året har det kommet QQ

signaler fra myndighetene om at 
de leter etter tiltak for å stimu-
lere til mer lindedrift.

Island er flinkest i klassen
De som pr. i 
dag har lyktes 
best med line, 
er islendinge-
ne. Der tok de 
et klart valg 
ut fra at krok-
fanga fisk ble 
ansett å være 
den mest 
miljøvennlige. Maskevidden 
i garn var så høy at de bare 
fikk tatt den største torsken. 
Følgelig ble fangstene små. 
Samtidig ga de ekstra kvote 
til lineflåten.

I dag er det ikke uvanlig at 
kystlinebåter på Island fisker 
1000 tonn i året. Det er det 
fullt mulig å få til også i Norge. 
Eskøy-rederiet i Troms, med 
speedsjarkene «Åsta B» og 
«Saga K», står bokført med 
over 800 tonn hyse så langt i år 
etter å ha fisket etter islandsk 
modell.
– Håpet er å få lagt en kunn-
skapsbase og få til et fors-
kningsmessig samarbeid over 
landegrensene som kan bidra 
til et løft for linefisket i alle nor-
diske land, sier Edgar Henrik-
sen i Nofima.

I Norge er det Fiskerihøgsko-
len i Tromsø, Nofima og SINTEF 

som samarbeider. Da handler 
det både om teknologi, regule-
ringer og fartøyutvikling. 

En av de som har deltatt på 
konferansen i Reykjavik denne 
uka er Terje Kjølsøy i Ålesund-
fisk. De skal blant annet selge 
linefisken til Marine Fresh fra 
Napp i Lofoten som Fiskeribla-
detFiskaren har skrevet om 
tidligere.

– Dette er ei interessant sat-
sing sett fra en fiskeselgers 
synspunkt. Linefisken har de-
finitivt et ekstra potensiale i 
spesielle markeder som det er 
ei utfordring for oss å hente ut, 
sier Kjølsøy. 

Terje Kjølsøy

www.northlift.com

12V TEINEHALER
Trekkraft 90 kg

5590:- 
inkl. mva

EFFORTLESS HAULING MADE SAFE
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De som pr. i dag har lyktes best med line, er

islendingene. Der tok de et klart valg ut fra at

krokfanga fisk ble ansett å være den mest

miljøvennlige. Maskevidden i garn var så høy at

de bare fikk tatt den største torsken. Følgelig ble

fangstene små.

Samtidig ga de ekstra kvote til lineflåten.

I dag er det ikke uvanlig at kystlinebåter på

Island fisker 1000 tonn i året. Det er det fullt

mulig å få til også i Norge. Eskøy-rederiet i

Troms, med speedsjarkene «Åsta B» og «Saga K»,

står bokført med over 800 tonn hyse så langt i år

etter å ha fisket etter islandsk modell.

- Håpet er å få lagt en kunnskapsbase og få til et

forskningsmessig samarbeid over landegrensene

som kan bidra til et løft for linefisket i alle

nordiske land, sier Edgar Henriksen i Nofima.

I Norge er det Fiskerihøgskolen i Tromsø, Nofima

og SINTEF som samarbeider. Da handler det

både om teknologi, reguleringer og fartøyutvikling.

En av de som har deltatt på konferansen i

Reykjavik denne uka er Terje Kjølsøy i

Ålesundfisk. De skal blant annet selge linefisken

til Marine Fresh fra Napp i Lofoten som

FiskeribladetFiskaren har skrevet om tidligere.

- Dette er ei interessant satsing sett fra en

fiskeselgers synspunkt. Linefisken har definitivt

et ekstra potensiale i spesielle markeder som

det er ei utfordring for oss å hente ut, sier

Kjølsøy.

FiskeribladetFiskaren 15. otober 2010
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Internasjonalt lineløft
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 22.10.2010. Profil: Nofima faglig. Side: 10.

Internasjonalt lineløft

Terje Jensen
Harstad

Alle vil ha linefisken, og de 
aller fleste er enige om at den 
gjennomgående er av best kva-
litet.  Men det hjelper så lite når 
det enn så lenge har vist seg 
vanskelig å få så mye ekstra 
betalt for stasfisken at det veier 
opp for de ekstra kostnadene i 
linedrifta.

Prispotensiale
– Slik vi ser det, er det mest å 
hente på prisen, forteller Edgar 
Henriksen i Nofima i Tromsø. 
som er en av de som har dratt 
i gang denne ukas linekonfe-
ranse i Reykjavik.

Men det arbeides også med å 
få til effektiviseringer av drifta, 
for eksempel mer rasjonell eg-
ning i land.

Konferansen 
denne uka 
samlet delta-
kere fra både 
Island, Færøy-
ene, Grønland 
og Norge. 

– Vi prøver 
rett og slett å 
få til ei revita-
lisering av lineforskninga i hele 
Norden. Utenom litt redskaps-
forskning har det vært gjort 
lite, innrømmer Henriksen i 
Nofima.

Gylden mulighet?
I Norge er det debatten rundt 
helårige ferske leveranser, 
bifangstkvoter og årlige re-
stanser av sei- og hysekvoter, 
spesielt for kystflåten, som har 
satt fart i forskerne. 

– Et økt bifangstfiske vil 
gavne lineflåten og snurrevad-
flåten. Det kan være en gylden 
mulighet til å snu en klar ned-
adgående tendens for akkurat 
linedrifta hvis vi gjør ting på 
rette måten, mener Tromsø-
forskeren.

terje.jensen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 21

ETTERTRAKTET: Linefisk er 
ettertraktet vare. Nå jakter 
forskere både på en pris-
gevinst og på mer effektiv 
linedrift.  ILL.FOTO

Denne uka har fiskere, 
fiskekjøpere og for-
skere stukket hodene 
sammen i Reykjavik for å 
finne ut av hva man kan 
gjøre for å bedre lønn-
somheta i linefisket.

z lineplan

Edgar 
Henriksen

Vi prøver å få til ei  ”revitalisering av line-
forskninga i hele Nor-
den
Edgar Henriksen, Nofima.

Valgte seg Napp og linefisk

råstoff. Men det er like håpløst for oss at 
fisk blir liggende 2 -3 dager på ei kjøle. 
Her skal fisken rett inn i produksjonen og 
produseres umiddelbart, forklarer Kjølsøy. 
Det er med andre ord duket for rare skift 
på fiskebruket på Napp.

I første omgang er det snakk om helfilet 
til det engelske og amerikanske markedet. 
Men etter hvert som maskineriet blir klart, 
skal det også produseres porsjonspak-
ninger og spesialprodukter, blant annet 
myntet på franske kunder.

Dette er forholdsvis enkelt gjort i og med 
at produksjonen i stor grad er automatisert, 
og det ikke er mennesker som skjærer i 
fisken.

– Vi tar definitivt ikke sikte på å bli 
verdensledende. Dette er en nisjeproduk-
sjon hvor målet er å oppnå en bedre pris i 
markedet. Det vil naturligvis også gavne 
fiskerne, lover Kjølsøy. 

SoM Selger framhever han også betyd-
ningen av åpen og ærlig kommunikasjon 
med kundene.

– I lofoten er det mye sesong og også 
mye vær. Dette må kundene vite om slik at 
de kan innrette seg deretter og skaffe seg 
forsyninger andre steder når det står stille 
hos oss. Vi tilbyr dem blant annet tidagers 
værvarsel for å holde dem informert om 
hva som kan være på gang, forteller Kjølsøy 
som altså skal selge «superfresh»en fra 
Napp.

Promoteringen er allerede i gang. I for-
rige uke var det representanter fra 13 en-
gelske supermarkeder på besøk på Napp. 
I følge Kjølsøy var de overbegeistret.

Uka før hadde de oppe amerikanere som 
som smått om senn skal betjene et eget 
avdelingsskontor for Napp-fisken i USA. 
Målet er i første omgang å kunne selge til 
5-6 amerikanske supermarkedskjeder.

– Vi har stort fokus på hyse som er 
innarbeidet i england og USA, og hvor vi 

forventer store kvoter i årene framover, 
forteller Kjølsøy.

SAMMeN MeD Amund Pedersen og Claus 
opshaug i Marine Fresh har han reist land 
og strand rundt de siste 6 - 7 månedene på 
jakt etter det rette stedet for denne satsin-
gen. Før valget falt på Napp.

– Hele lofoten er egentlig et lineområde. 
Det liker vi selv om vi også verdsetter fisk 
tatt på andre redskapstyper. Hovedsaken 
er at fisken behandles slik den skal. og 
dette er nok lettest å få til med line og 
jukse, mener Kjølsøy.

terje.jensen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 21

– Kvalitet er en absolutt forutsetning. 
Men det handler også om effektivitet og 
fleksibilitet. effektiviteten skal besørges av 
en nesten helautomatisk filetfabrikk som 
Baader er i full gang med å lage og hvor vi 
bare trenger en sjettedels bemanning av 
det man har på en ordinær filetfabrikk. 
en type fabrikk som allerede er brukt på 
oppdrettfisk, men som nå altså også skal 
brukes på villfisk.

FleKSIBIlIteteN HANDler om å få 
fisken i produksjon når den kommer over 
kaikanten, enten det er dag eller natt. 
Kjølsøy mener altfor mye ferskfisk blir 
ødelagt som ferskfisk av å bli lagret i både 
ett og to døgn i kar på fiskebruket.

– en ting er at det ikke nytter i et slikt 
konsept med seks dager gammelt trål-

UTVALGT: Terje Kjølsøy har 
vært sentral i strategiar-
beidet bak satsingen som 
Marien Fresh nå gjør på Napp 
i Lofoten. Og snart får Napp 
«avdelingskontor» i New 
York. FOTO: TERJE JENSEN

FORVENTNINGER: Fiskerne har store forhåpninger til den nye produksjonen. –Ende-
lig skjer det noe, sier John Arnet Johansen på «Skottind». 

Fakta: Napp
Tettsted i Flakstad kommune i Lofoten.QQ

Hadde tidligere en rekke fiskebruk. Nå er QQ

det bare ett igjen. Stedet har vært hardt ram-
met av at skreien de siste 10 - 15 årene ikke 
har gått inn i Vetsfjorden for å gyte.

Napp er et utpreget linevær, med flest QQ

linefiskere.
Mange av disse har tradisjonelt gått på QQ

Finnmarka vår og høst for å supplere vinter-
sesongen.

Fra Napp er det kort vei til et annet stort QQ

linevær, Ballstad i Vestvågøy kommune.

Kjørte rett i grøfta
StArteN For Marine Fresh på Napp ble 
en god illustrasjon på hvilke utfordringer 
både fiskere og fiskekjøper står overfor. 
Bedriften fikk på land snurrevadfisk som 
ikke var håndert slik den skal. 

– og vi gjorde ikke situasjonen bedre, her 
på mottaket, det skal også sies. resultatet 
var i hvert fall forferdelig. Akkurat sånn vi 
ikke skal ha det. Men så lærte vi også. Nå 
leverer de samme snurrevadbåtene første-
klasses fisk, fisk som er fullt på høyd emed 
lienfisken, forteller Bjørn Arne Bendiksen 
på fiskebruket.

oppskrifta er enkel: Små kast, rask ut-
blødning og rask neddkjøling. optimal be-
handling gir optimal kvalitet. –Nå betaler 

vi ti kroner samfengt for god hyse og ni for 
brosme. Vi håper å kunne komme opp i 12 
for hyse, lokker Bendiksen som også nyter 
godt av leveranser fra en og annen linebåt 
fra naboværret Ballstad.

– Det fine med dette, er at nettopp våre 
fortrinn framelskes og er ettertraktet. det 
gir trygghet, forteller olav Kristensen på 
linesjarken «Hilmarson» av Napp. 

– Får vi noe, så vet vi at det er noen som 
vil kjøpe og betale for samvittighetsfull 
behandling, sier han.
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Mens pappa Anders 
Pedersen i Fjordlaks kjø-
rer på store volum og full 
trøkk i Tufjord, har sønnen 
Amund valgt nærmest 
stikk motsatt strategi i 
lineværet Napp i Lofoten.

Terje Jensen
Harstad

Amund er sentral i sel-
skapet marine Fresh fra 
Ålesund som i stedet for 
salt har valgt seg fersk. 
Blodfersk. –Her er det tre 
ting som gjelder: Kvali-
tet, kvalitet og kvalitet, 
oppsummerer den lokale 
sjefen på napp, Bjørn Arne 
Bendiksen med særegent 
lofotsk «understatement».

Produktet lanseres nå som superfresh, 
som motstyke til både ordinær ferskfisk 
og til det som etter hvert har blitt den van-
ligste ferske varianten i land som england 
og uSA, såkalt «chilled», eller rett og slett 

opptina frossenfisk. Fersk-
fisken fra napp skal bli det 
ypperste av det ypperste.

– målet er å gi garantier 
på at det bare skal gå maks 
12 timer fra fisken er fisket 
til den er ferdig konsum-
pakket, eventuelt maks to 
timer fra den er landet til 
den er i konsumforpak-
ning, forklarer Terje Kjølsøy i Ålesund-
fisk som skal selge «vidunderproduktet» 
fra napp for produsentselskapet marine 
Fresh hvor altså Amund Pedersen er pri-
mus motor.

For FiSKerne på napp, og for så vidt 
i hele Lofoten, så er dette som musikk i 
øret. 

Valgte seg Napp og linefisk
– dette passer oss perfekt. endelig skjer 

det noe i forhold til det å hente ut en mer-
verdi av fisk av optimal kvalitet. Spesielt for 
en hardt presset lineflåte, er dette godt nytt, 
fastslår John-Arnet Johansen på «Skottind» 
av napp.

ikke bare er det nytt. det er framtidsret-
tet, også, i følge Kjølsøy. Han har vært i 
bransjen i 15 -16 år, har vært i West Fish og 
Aker og har fulgt markedstrendene.

– Konsumforpakning er en slik markeds-
trend som kommer. Kundene har gjen-
nomskuet dette med tina ferskfisk. de vil 
egentlig ha fersk ferskfisk i kjøledisken 
slik vi nå ser ferske kyllingfileter. det er 
dette vi nå skal gi dem, forklarer Kjølsøy. 
Han nyanserer sin lokale hjemmelsmann 
en smule i forhold til hva som skal til for 
å få dette til.

Målet er  ”å gi garantier 
på at det bare 
skal gå maks 
12 timer fra 
fisken er fisket 
til den er 
ferdig pakket

UNGDOM: På bua hos John Arnet 
Johansen er det ungdommen som råder 
grunnen. FOTO: TERJE JENSEN

Terje Kjølsøy

Bjørn A. 
Bendiksen

Harstad

FauskeBodø

Stonglandseidet

Grøtavær
Å

Rinøya
Eggum Korsnes

Presteid

Leines

Kjerringøy

Misvær

Salten

Langøya
Hinnøya

Lofotodden
Flakstadøya

Værøya
Røst

© Kartagena / Statens kartverk0 100 km

Napp

Napp               Nordland

NORGE

16 FREDAGSLOTTEN fredag 15. oktober 2010 FISKERIBLADETFISKAREN

FiskeribladetFiskaren 15. otober 2010

Fakta: kystlineFiske
Tradisjonell driftsform som QQ

sysselsetter ekstra folk i land 
gjennom håndegning av li-
nestamper.

Både agn og egnere har blitt QQ

svært mye dyrere de siste årene.
Selv om linefisken anses for QQ

å ha både kvalitetsmessige og 
miljømessige fortrinn, utgjør 
linefisken en stadig mindre andel 
av kystflåtens fangster.

Det siste året har det kommet QQ

signaler fra myndighetene om at 
de leter etter tiltak for å stimu-
lere til mer lindedrift.

Island er flinkest i klassen
De som pr. i 
dag har lyktes 
best med line, 
er islendinge-
ne. Der tok de 
et klart valg 
ut fra at krok-
fanga fisk ble 
ansett å være 
den mest 
miljøvennlige. Maskevidden 
i garn var så høy at de bare 
fikk tatt den største torsken. 
Følgelig ble fangstene små. 
Samtidig ga de ekstra kvote 
til lineflåten.

I dag er det ikke uvanlig at 
kystlinebåter på Island fisker 
1000 tonn i året. Det er det 
fullt mulig å få til også i Norge. 
Eskøy-rederiet i Troms, med 
speedsjarkene «Åsta B» og 
«Saga K», står bokført med 
over 800 tonn hyse så langt i år 
etter å ha fisket etter islandsk 
modell.
– Håpet er å få lagt en kunn-
skapsbase og få til et fors-
kningsmessig samarbeid over 
landegrensene som kan bidra 
til et løft for linefisket i alle nor-
diske land, sier Edgar Henrik-
sen i Nofima.

I Norge er det Fiskerihøgsko-
len i Tromsø, Nofima og SINTEF 

som samarbeider. Da handler 
det både om teknologi, regule-
ringer og fartøyutvikling. 

En av de som har deltatt på 
konferansen i Reykjavik denne 
uka er Terje Kjølsøy i Ålesund-
fisk. De skal blant annet selge 
linefisken til Marine Fresh fra 
Napp i Lofoten som Fiskeribla-
detFiskaren har skrevet om 
tidligere.

– Dette er ei interessant sat-
sing sett fra en fiskeselgers 
synspunkt. Linefisken har de-
finitivt et ekstra potensiale i 
spesielle markeder som det er 
ei utfordring for oss å hente ut, 
sier Kjølsøy. 

Terje Kjølsøy

www.northlift.com

12V TEINEHALER
Trekkraft 90 kg

5590:- 
inkl. mva

EFFORTLESS HAULING MADE SAFE
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Terje Jensen Harstad

Alle vil ha linefisken, og de aller fleste er enige

om at den gjennomgående er av best kvalitet.

Men det hjelper så lite når det enn så lenge har

vist seg vanskelig å få så mye ekstra betalt for

stasfisken at det veier opp for de ekstra

kostnadene i linedrifta.

Prispotensiale

- Slik vi ser det, er det mest å hente på prisen,

forteller Edgar Henriksen i Nofima i Tromsø. som

er en av de som har dratt i gang denne ukas

linekonferanse i Reykjavik.

Men det arbeides også med å få til

effektiviseringer av drifta, for eksempel mer

rasjonell egning i land.

Konferansen denne uka samlet deltakere fra

både Island, Færøyene, Grønland og Norge.

- Vi prøver rett og slett å få til ei revitalisering av

lineforskninga i hele Norden. Utenom litt

redskapsforskning har det vært gjort lite,

innrømmer Henriksen i Nofima.

Gylden mulighet?

I Norge er det debatten rundt helårige ferske

leveranser, bifangstkvoter og årlige restanser av

sei- og hysekvoter, spesielt for kystflåten, som

har satt fart i forskerne.

- Et økt bifangstfiske vil gavne lineflåten og

snurrevadflåten. Det kan være en gylden

mulighet til å snu en klar nedadgående tendens

for akkurat linedrifta hvis vi gjør ting på rette

måten, mener Tromsø-forskeren.

terje.jensen@fbfi.no Telefon: 77 05 90 21

ETTERTRAKTET: Linefisk er ettertraktet vare. Nå

jakter forskere både på en prisgevinst og på mer

effektiv linedrift. ILL.FOTO FiskeribladetFiskaren

FiskeribladetFiskaren

@text2
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Fisker ikke opp kvotene
Forskning.no. Publisert på nett 21.09.2010 11:06. Profil: Nofima.

Fiskekvoter verdt flere hundre millioner kroner må

hvert år overføres fra kystflåten til havfiskeflåten.

Kystflåten fisker nemlig ikke opp kvotene sine.

Wilhelm Andreas Solheim

Kommunikasjonsrådgiver

Tirsdag 21. september 2010 I samarbeid med

Nofima

Sløying av torsk. (Foto: Frank Gregersen, Nofima)

I dag prioriterer kystflåten å fiske torsk. Torsken

er lett å fiske når den kommer til kysten for å

gyte og betalingen er bedre enn for andre typer

fisk.

På et par hektiske vintermåneder tas kvotene.

Men det hurtige torskefisket svekker

kystfiskernes interesse for annen type fisk som

sei og hyse som de får mindre betalt for.

Hvert år får kystfiskerne tildelt store kvoter sei og

hyse som de aldri fanger. På slutten av året må

derfor disse kvotene refordeles.

Det betyr at de overføres til andre fartøy som har

lyst til å fiske dem opp. I dette tilfelle

havfiskeflåten.

Det kan virke som om store deler av kystfiskerne

velger fritid i stedet for fiske når inntekten

kommer over et visst nivå. Kystflåten fanger tre

firedeler av fisken i noen hektiske måneder om

vinteren. Deretter er det bråstopp.

Dette er greit for fiskerne, men skaper

utfordringer for fiskeindustrien som ikke får jevne

leveranser hele året, sier forsker Edgar Henriksen

i Nofima.

Fra nord til sør

De siste årene har kystflåten fått økte kvoter på

både hyse og sei. Men dette har bare i liten grad

ført til at de fanger mer fisk. I stedet blir store

deler av den økte hysekvota overført til

havfiskeflåten hver høst.

Dermed blir hysa fryst og foredles ofte utenfor
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landet. Da går Norge glipp av store verdier.

De fleste kystfiskebåtene befinner seg i Nord-

Norge, mens mange større havfiskebåter har

base i sør. Dermed er dette en stor omfordeling

av fisk fra nord til sør. Men det er ingen som tar

noe fra Nord-Norge. Det er Nord-Norge som gir fra

seg fisken, sier Henriksen.

Island

En løsning for å få kystfiskerne til å fange mer

hyse og sei kan være å se til Island hvor mange

har satset på autoline.

Med autoline egnes lina automatisk om bord i

stedet for manuelt på land. Det gir veldig mobile

fiskebåter med liner med mange kroker.

I 2009 fanget `Saga K` utstyrt med autoline 489

tonn fisk. Autoline er kvotevinneren på Island.

Ulempen er at utstyret er dyrere enn det som

brukes i tradisjonelt fiske. Autoline krever også

større mannskap, minst tre personer må jobbe

om bord.

Dette fordrer at båtene er i drift hele året, men

det norske regelverket er ikke helt tilpasset

denne driftsformen, sier Henriksen.

`Saga K

Saga K er en snaut 11 meter lang kystfiskebåt

som har base i Tromsø. Båten er bygget på

Island. Om bord er det installert et autoline-

system med 13 000 kroker.

De siste årene har Nofima fulgt båten gjennom et

forskningsprosjekt om bruken av autoline i

norske farvann.

I fjor fanget båten 489 tonn fisk alene. Det er flere

ganger mer enn de tradisjonelle fiskebåtene klarer å

fiske. Over halvparten av fangsten var hyse, og mer enn

halvparten av fangsten ble tatt andre halvår.

Forskningen viser at slike båter både bidrar til at

kystflåten fanger mer hyse og til at fiskeindustrien får

jevnere leveranser av råstoff hele året, sier Henriksen.

Men torsken kan være et problem for slike båter.

I store deler av året blokkeres fiskefeltene av arter der

fisket er lukket. Det er også umulig å unngå for mye

torsk vinter og vår, selv om man fisker etter andre arter.

Bifangstordningene tillater fangst av noe torsk når man

fisker etter andre arter, men hva skjer når også

bifangstkvoten er tatt, spør Henriksen.

Nytenking

For å legge til rette for nye driftsformer som autoline

foreslår Henriksen endringer i fiskerireguleringene.

Det må nytenking til om kvotene skal fiskes opp av

kystflåten. En mulig løsning er å premiere de som fisker

mye hyse og sei med større torskekvoter. Kvotekjøp og

større bifangstkvoter kan også hjelpe.

Oppstart av kvoteåret i september i stedet for ved

årsskiftet kan også gi større fangst av hyse og sei,

avslutter Henriksen.

© Forskning.no

Se webartikkelen på http://ret.nu/eYbSR8A7

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 195 av 238



Taking Tips From Iceland
The Fish Site. Publisert på nett 10.09.2010 03:56. Profil: Nofima int.

NORWAY - Fishing quotas worth millions of

Norwegian kroner must be transferred annually

from the coastal fleet to the deep-sea fishing

fleet as the coastal fleet is not catching its

quotas. A solution may be copying the fishermen

in Iceland.

The priority today for the coastal fleet is cod. Cod

is easy to catch when it migrates along the coast

to spawn and the price is better than for other

fish species. The fishermen catch their quotas in

the space of two hectic winter months. But the

rapid cod fishery reduces the coastal fishermens

interest in other types of fish, such as saithe and

haddock, which fetch lower prices. Each year the

coastal fishermen are allocated large quotas for

saithe and haddock that they never catch. At the

end of each year, these quotas must be

redistributed. This means they are transferred to

other vessels wishing to fish them, in this

instance the deep-water trawler fleet. It appears

that many coastal fishermen are choosing

recreation instead of fishing when their income

reaches a certain level, says Nofima Scientist

Edgar Henriksen. The coastal fleet catches three

quarters of the fish in the space of a few hectic

winter months, then its a sudden stop. This is

fine for the fishermen, but creates challenges for

the fishing industry as it does not receive regular

supplies year-round. From north to south In

recent years the coastal fleet has received

increased quotas for both haddock and saithe.

But this has only to a slight degree resulted in

them catching more fish. Instead, large parts of

the increased haddock quota are transferred to

the deep-sea fleet each autumn. As a result, the

haddock is being frozen and often processed

abroad, which means Norway is missing out on

large sums of money. The majority of coastal

fishing boats are located in Northern Norway

while many larger vessels are based in the south.

Consequently, there is a large redistribution of

fish from north to south, says Mr Henriksen,

adding: But no one is taking anything from

Northern Norway. It is Northern Norway which is

giving away the fish. Iceland One solution to get the

coastal fishermen to catch more haddock and saithe

may be to look at Iceland where many have invested in

autoline vessels. The autoline system baits the hooks

automatically on board instead of manually on land. This

results in high speed, smaller fishing boats and long

lines with many hooks. Autoline is the quota winner in

Iceland, says Mr Henriksen. The disadvantage is that the

equipment is more expensive than that used in

traditional fishing. Autoline vessels also require larger

crews as at least three people need to work on board.

This requires the boats to be in operation year-round,

but the Norwegian regulations do not completely

accommodate this form of operation. Saga K Saga K,

which has its home port in Troms, is a coastal fishing

boat that is nearly 11 m long. It was built in Iceland and

is fitted with a 13,000-hook autoline system. In recent

years, Nofima has followed the vessel through a

research project about the use of autoline vessels in

Norwegian waters. Last year the boat caught 489 tonnes

of fish alone, which is several times more than the

traditional fishing boats manage to catch, says Mr

Henriksen. More than half the catch was haddock and

more than half the catch was caught in the second half

of the year. This research demonstrates that such

vessels contribute to the coastal fleet catching more

haddock and to the fishing industry receiving regular

supplies of raw materials all year round. However, cod

can be a problem for such boats. For large parts of the

year the fishing grounds are blocked by species where

that fishery is closed. It is also impossible to avoid

catching too much cod in the winter and spring even if

you fish for other species, says Mr Henriksen. The

bycatch quota scheme permits you to catch some cod

when you are fishing for other species, but what

happens when you have caught your bycatch quota? New

thinking In order to prepare for new forms of operation

such as autoline, Henriksen proposes changes to the

fisheries regulations. A new approach is required if the

coastal fleet is going to catch its quotas, he says. One

possible solution is to reward those who catch a lot of

haddock and saithe with larger cod quotas. Quota

purchases and larger bycatch quotas can help too.

Starting the quota year in September instead of at the
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start of the calendar year can also give larger

catches of haddock and saithe.

© The Fish Site
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Norwegian coastal fleet fails to catch quotas
fishnewseu.com. Publisert på nett 06.09.2010 14:46. Profil: Nofima int.
dianew@macraestephen.co.uk (Diane Noble.

NORWEGIAN fishing quotas worth millions of

pounds must be transferred annually from the

coastal fleet to the deep-sea fishing fleet as the

coastal fleet is not catching its quotas, according

to an article by research group Nofima.

A solution may be copying the fishermen in

Iceland, states the author of the article, Wilhelm

Andreas Solheim. The priority today for the

coastal fleet is cod, Solheim writes. Cod is easy

to catch when it migrates along the coast to

spawn and the price is better than for other fish

species. The fishermen catch their quotas in the

space of two hectic winter months. But the rapid

cod fishery reduces the coastal fishermens

interest in other types of fish, such as saithe and

haddock, which fetch lower prices. Each year the

coastal fishermen are allocated large quotas for

saithe and haddock that they never catch. At the

end of each year, these quotas must be

redistributed. This means they are transferred to

other vessels wishing to fish them, in this

instance the deep-water trawler fleet. Nofima

scientist Edgar Henriksen adds: It appears that

many coastal fishermen are choosing recreation

instead of fishing when their income reaches a

certain level. The coastal fleet catches three-

quarters of the fish in the space of a few hectic

winter months, then its a sudden stop. This is

fine for the fishermen, but creates challenges for

the fishing industry as it does not receive regular

supplies year-round. In recent years the coastal

fleet has received increased quotas for both

haddock and saithe. But this has only to a slight

degree resulted in them catching more fish.

Instead, large parts of the increased haddock

quota are transferred to the deep-sea fleet each

autumn. As a result, the haddock is being frozen and

often processed abroad, which means Norway is missing

out on large sums of money. The majority of coastal

fishing boats are located in Northern Norway while many

larger vessels are based in the south. Consequently,

there is a large redistribution of fish from north to south,

says Henriksen. But no one is taking anything from

Northern Norway. It is Northern Norway which is giving

away the fish. The article states that one solution to get

the coastal fishermen to catch more haddock and saithe

may be to look at Iceland where many have invested in

autoline vessels. The autoline system baits the hooks

automatically on board instead of manually on land. This

results in high speed, smaller fishing boats and long

lines with many hooks. Autoline is the quota winner in

Iceland, says Henriksen. The disadvantage is that the

equipment is more expensive than that used in

traditional fishing. Autoline vessels also require larger

crews as at least three people need to work on board.

This requires the boats to be in operation year-round,

but the Norwegian regulations do not completely

accommodate this form of operation. Henriksen

proposes changes to the fisheries regulations. A new

approach is required if the coastal fleet is going to catch

its quotas, he says. One possible solution is to reward

those who catch a lot of haddock and saithe with larger

cod quotas. Quota purchases and larger bycatch quotas

can help too. Starting the quota year in September

instead of at the start of the calendar year can also give

larger catches of haddock and saithe.

© fishnewseu.com

Se webartikkelen på http://ret.nu/cleNQmMh
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Fisker ikke opp kvotene
Kyst.no. Publisert på nett 27.08.2010 08:24. Profil: Nofima.

Fiskekvoter verdt flere hundre millioner kroner må

hvert år overføres fra kystflåten til havfiskeflåten.

Kystflåten fisker nemlig ikke opp kvotene sine.

En løsning kan være å gjøre som fiskerne på

Island.

I dag prioriterer kystflåten å fiske torsk. Torsken

er lett å fiske når den kommer til kysten for å

gyte og betalingen er bedre enn for andre typer

fisk. På et par hektiske vintermåneder tas

kvotene.

Men det hurtige torskefisket svekker

kystfiskernes interesse for annen type fisk som

sei og hyse som de får mindre betalt for.

Hvert år får kystfiskerne tildelt store kvoter sei og

hyse som de aldri fanger. På slutten av året må

derfor disse kvotene refordeles. Det betyr at de

overføres til andre fartøy som har lyst til å fiske

dem opp. I dette tilfelle havfiskeflåten. -Det kan

virke som om store deler av kystfiskerne velger

fritid i stedet for fiske når inntekten kommer over

et visst nivå. Kystflåten fanger tre firedeler av

fisken i noen hektiske måneder om vinteren.

Deretter er det bråstopp. Dette er greit for

fiskerne, men skaper utfordringer for

fiskeindustrien som ikke får jevne leveranser hele

året, sier forsker Edgar Henriksen i Nofima i en

pressemelding.

Fra nord til sør De siste årene har kystflåten fått

økte kvoter på både hyse og sei. Men dette har

bare i liten grad ført til at de fanger mer fisk. I

stedet blir store deler av den økte hysekvota

overført til havfiskeflåten hver høst.

Dermed blir hysa fryst og foredles ofte utenfor

landet. Da går Norge glipp av store verdier. -De

fleste kystfiskebåtene befinner seg i Nord-Norge,

mens mange større båter har base i sør. Dermed

er dette en stor omfordeling av fisk fra nord til

sør. Men det er ingen som tar noe fra Nord-

Norge. Det er Nord-Norge som gir fra seg fisken,

sier Henriksen.

Island En løsning for å få kystfiskerne til å fange
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mer hyse og sei kan være å se til Island hvor

mange har satset på autoline.

Med autoline egnes lina automatisk om bord i

stedet for manuelt på land. Det gir veldig mobile

fiskebåter med liner med mange kroker. -

Autoline er kvotevinneren på Island. Ulempen er

at utstyret er dyrere enn det som brukes i

tradisjonelt fiske. Autoline krever også større

mannskap, minst tre personer må jobbe om bord.

Dette fordrer at båtene er i drift hele året, men

det norske regelverket er ikke helt tilpasset

denne driftsformen, sier Henriksen.

`Saga K Saga K er en snaut 11 meter lang

kystfiskebåt som har base i Tromsø. Båten er

bygget på Island. Om bord er det installert et

autoline-system med 13.000 kroker. De siste

årene har Nofima fulgt båten gjennom et

forskningsprosjekt om bruken av autoline i

norske farvann. - I fjor fanget båten 489 tonn fisk

alene. Det er flere ganger mer enn de

tradisjonelle fiskebåtene klarer å fiske. Over

halvparten av fangsten var hyse, og mer enn

halvparten av fangsten ble tatt andre halvår.

Forskningen viser at slike båter både bidrar til at

kystflåten fanger mer hyse og til at

fiskeindustrien får jevnere leveranser av råstoff

hele året, sier Henriksen.

Men torsken kan være et problem for slike båter. - I

store deler av året blokkeres fiskefeltene av arter der

fisket er lukket. Det er også umulig å unngå for mye

torsk vinter og vår, selv om man fisker etter andre arter.

Bifangstordningene tillater fangst av noe torsk når man

fisker etter andre arter, men hva skjer når også

bifangstkvoten er tatt, spør Henriksen.

Nytenking For å legge til rette for nye driftsformer som

autoline foreslår Henriksen endringer i

fiskerireguleringene. - Det må nytenking til om kvotene

skal fiskes opp av kystflåten. En mulig løsning er å

premiere de som fisker mye hyse og sei med større

torskekvoter. Kvotekjøp og større bifangstkvoter kan

også hjelpe. Oppstart av kvoteåret i september i stedet

for ved årsskiftet kan også gi større fangst av hyse og

sei, avslutter Henriksen.

26.08.10 kl 13:15

© Kyst.no
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Kvotegåve frå nord
Sunnmørsposten. Publisert på trykk 21.08.2010. Profil: Nofima faglig. Side: 14.
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Kystfiskarane i Nord-Norge
fiskar ikkje opp kvotane sine.
Nofima-forskar Edgar Henrik-
sen har løysinga, men den vil
innebere meir arbeid.

FISKERI. Kystflåten har dei siste
åra overlate kvotar for 400–500
millionar kroner i året til trålarf-
låten. Dette gjeld både hyse og
sei, som kystfiskarane ikkje kla-
rer å fiske opp, og som dermed
vert refordelt på slutten av året,
til glede for trålarflåten.
-Dette er i stor grad ei omfor-

deling av fisk frå nord til sør.
Men det er ingen som tar noko
frå Nord-Norge. Det er Nord-
Norge som gir frå seg, seier
Edgar Henriksen i Nofima Mar-
ked.
Årsaka er at kystflåten priori-

terer å fiske torsk- som er lett å
fiske når han kjem til kysten for å
gyte.
-Vanlegvis vert tre firedelar av

all kvitfisk tatt første halvår. Det
er full fart, og så bråstopp, seier
forskaren.

Autoline. På eit seminar under
Nor-Fishingmessa foreslo han at
kystfiskarane gjer som sine kol-
legaer på Island, nemleg å satse
meir på autolinefiske, spesielt
etter hyse.
-Dette er kvotevinnarane på

Island, seier forskaren.
Ulempene er at utstyret er for-

holdsvis dyrt og ikkje minst:
Arbeidsinnsatsten og mann-

skapsbehovet aukar fordi fang-
straten er forholdsvis låg.
-Det viktigaste er at ein fiskar

heile året, slik at ein tar heile
kvoten av både torsk, sei og hyse,
seier Edgar Henriksen.
For å legge til rette for nye

driftsformer som autolinefiske

foreslår Henriksen også omleg-
gingar i reguleringane.
-Både bifangsreglar og mang-

lande strukturering er hinder,
seier han.

Latskap? Betyr dette at kystfis-
karane i Nord-Norge er late?
Forskaren, som sjølv er fråNord-
Norge, må vege sine ord når han
svarer.
-Det ser ut til at store delar av

flåten vel fritid framfor fiske,
etter at inntekta har kome over
eit visst nivå. Dette er greitt nok
for fiskarane,men ugreitt for fis-
keindustrien, og for landsdelen
sett under eitt, seier Edgar Hen-
riksen.

SVEIN AAM
svein.aam@smp.no

Kvotegåve
frånord

LANDLIGGE Kystflåten i Nord-Norge overlet kvotar for 400–500 millionar i året til

Det er Nord-Norge
somgir frå seg.

EDGAR HENRIKSEN

Havet er fullt av torsk,menman-
ge kystfiskarar nordpå er på ran-
da av konkurs.
Fisk som er konserverte etter

500 år og 1000 år gamlemetodar,
altså klippfisk og tørrfisk, sel bet-
re enn fisken frå deimoderne fa-
brikkane til Aker Seafoods.
Fiskarane får betre betalt for

frosen fisk enn for fersk fisk.
Dette er tre paradoks for

norsk kvitfisknæring i dag.
Og det er ein situasjon som

skaper hovudbry så vel i Fiskeri-
departementet, Aker Seafoods
og Norges Fiskarlag.

Vinnarlaget. Sett frå Ålesund er
ikkje dette noko problem. Sna-
rare tvert om.
Klipprodusentar som Jang-

aard og Fjordlaks er på vinnarla-
get, saman med dei mange
fiskeeksportørane i byen. Klipp-
fisk er tradisjonsmat, festmat og
godt betalt mat.
På vinnarlaget er også fabrikk-

trålarane, som kan fryse fisken
om bord.
Torsk som vert selt frosen

gjennom Sunnmøre og Romsdal
Fiskesalslag har jamt over hatt
tre-fire kroner betre pris for ki-
loet enn den ferske torsken som
er selt gjennom Norges Råfisk-
lag.

Taparlaget. Aker Seafoods er på

Nytenking–

NOR-FISHING Konstituert konsernsjef Liv Monica Stubholt i Aker Sea-
foods vil tenkje nytt. Det vil Fiskeridepartementet også.

SVEIN AAM
Journalist

BAKGRUNN

Kystfiskarane i Nord-Norge fiskar ikkje opp

kvotane sine. Nofima-forskar Edgar Henriksen har

løysinga, men den vil innebere meir arbeid.

Fiskeri. Kystflåten har dei siste åra overlate

kvotar for 400500 millionar kroner i året til

trålarflåten. Dette gjeld både hyse og sei, som

kystfiskarane ikkje klarer å fiske opp, og som

dermed vert refordelt på slutten av året, til glede

for trålarflåten.

...-Dette er i stor grad ei omfordeling av fisk frå

nord til sør. Men det er ingen som tar noko frå

Nord-Norge. Det er Nord-Norge som gir frå seg,

seier Edgar Henriksen i Nofima Marked. Årsaka

er at kystflåten prioriterer å fiske torsk- som er

lett å fiske når han kjem til kysten for å gyte. -

Vanlegvis vert tre firedelar av all kvitfisk tatt

første halvår. Det er full fart, og så bråstopp,

seier forskaren. Autoline. På eit seminar under

Nor-Fishing messa foreslo han at kystfiskarane

gjer som sine kollegaer på Island, nemleg å

satse meir på autolinefiske, spesielt etter hyse. -

Dette er kvotevinnarane på Island, seier

forskaren. Ulempene er at utstyret er forholdsvis

dyrt og ikkje minst: Arbeidsinnsatsten og

mannskapsbehovet aukar fordi fangstraten er

forholdsvis låg. -Det viktigaste er at ein fiskar

heile året, slik at ein tar heile kvoten av både

torsk, sei og hyse, seier Edgar Henriksen. For å

legge til rette for nye driftsformer som

autolinefiske foreslår Henriksen også

omleggingar i reguleringane. -Både bifangsreglar

og manglande strukturering er hinder, seier han.

Latskap? Betyr dette at kystfiskarane i Nord-

Norge er late? Forskaren, som sjølv er frå Nord-

Norge, må vege sine ord når han svarer. -Det ser

ut til at store delar av flåten vel fritid framfor

fiske, etter at inntekta har kome over eit visst

nivå. Dette er greitt nok for fiskarane, men ugreitt

for fiskeindustrien, og for landsdelen sett under

eitt, seier Edgar Henriksen. Svein Aam

svein.aamsmp.no. Det er Nord-Norge som gir frå

seg.

Edgar Henriksen

Bildetekst: Landligge Kystflåten i Nord-Norge overlet

kvotar for 400500 millionar i året til trålarflåten.

Arkivfoto

© Sunnmørsposten
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Vesterålingene Wer-
ner Solheim (27) og
Arvid Ari Mallaug
(26) skal være med i
årets Robinson-serie
på TV3.

I D A R O V E S E N

i d a r @ b l v . n o

Ifølge informasjon fra
TV3 er Werner Solheim
fra Frøskeland og Stok-
marknes, og bosatt i Sort-
land. Han er fisker av
yrke.

Arvid Ari Mallaug er
fra Sortland, omsorgsar-
beider  og dessuten globe-
trotter og livsnyter, skal vi
tro TV3.

Robinsonekspedisjo-
nen er tilbake fra 12. sep-
tember, i sin tiende se-
song med sydhavsdrama-
tikk, leser vi fra skrivet vi
har fått.  Ekspedisjonens
lag er delt inn i nordlen-
dinger og søringer. Den
gamle motsetningen
mellom Norges landsde-
ler skal settes på prøve.

Er nordlendingene like
barske og brautende som
søringene er glatte og
snobbete?

Programleder Christer
Falck har ett bein i hver
landsdel, og vet hvilke
brytere han skal vri på for
å få opp temperaturen
blant tørrfisktilhengerne i

nord og sushigjengen i
sør.

Robinsonekspedisjo-
nen er en hardfør reality-
serie som gjennom et tiår
har tålt det meste av både
tv-konkurranse og vær og
vind. Innspillingen av
årets ekspedisjon har
imidlertid blitt den mest
dramatiske noensinne, da
et utbrudd av denguefe-
ber rammet øyområdet
der serien spilles inn.
Hele produksjonen ble
evakuert og omsider flyt-
tet til en ny location.

Denne sesongen blir en
annerledes ekspedisjon
enn det seerne er vant til,
full av overraskelser og
tvister, ifølge TV3.

SORTLAND: En bil-
fører skal stoppe å
undersøke om noen
er skadet dersom det
oppstår et sammen-
støt. Det slår politi-
fullmektig Kay Røn-
ning-Nyvold fast. 

S V E I N - H E N R Y W E D D I N G

s h j @ b l v . n o

Sist lørdag ble en 16 år
gammel syklist påkjørt i

Karles vei på Sortland.
Ifølge gutten og 16-åring-
ens mor stoppet ikke bil-
føreren etter sammenstø-
tet, og forholdet er an-
meldt til politiet. 

– Jeg kjenner ikke til
denne aktuelle saken,
men på generelt grunnlag
kan jeg si at bilførere plik-
ter å stoppe etter et
sammenstøt for å sjekke
om noen er skadet, uav-
hengig av hvem som måt-

te være skyld i trafikk-
uhellet, sier politifullmek-
tig Kay Rønning-Nyvold
ved Sortland lensmanns-
kontor til Bladet Vesterå-
len.

Foreldre 
– Hva skal man gjøre
dersom man er uheldig
og kjører på en mindre-
årig?

– Da er det naturligvis

lurt å ta kontakt med for-
eldre eller annen verge.
Det er kanskje ikke alle
barn og unge som fortel-
ler heime at de har vært
involvert i et sammenstøt.
Det kan dessuten være
greit å få vite fra en annen
voksen hvordan vedkom-
mende har opplevd situa-
sjonen. Bilførere skal
uansett undersøke om det
er gått bra med den/de an-
dre involverte, sier Røn-

ning-Nyvold.
Bilførere som er invol-

vert i trafikkulykker med
personskader og som
ikke stopper etterpå, risi-
kerer straff og inndra-
gelse av førerkortet. 

26 Torsdag 19. august 2010 
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99 Audi A3 1,6 3D
96 Audi A4 1,8T 4D
01 Audi A4 2,0 Stv
99 BMW E46  318,0 4D
97 BMW 525 E39 2,5 4d
05 Citroen Berlingo 1,4 Stv
01 Citroen C5 2,0HDi Stv
03 Citroen C8 2,0HDi Stv
05 Citroen Xsara Picasso 1,6 Stv
04 Fiat Doblo Cargo 1,3 5d
02 MB W203 C220 2,2CDI Stv
96 MB E210  2,2 Cdi Sed
02 Mits Carisma 1,6 4D
96 Mits Galant 1,8 4d
00 Mits Lancer 1,6 Stv
98 Mits Pajero 2,8TD Vare
01 Mits L200 2,5TD Vare
06 Nissan King Cab 2,5DCi Pick Up
04 Opel Zafira  2,0D Stv
04 Opel Vivaro 1,9Dti Vare
05 Peugeot 307 1,6 5D
08 Peugeot Partner 1,5D  5D
04 Renault Megane 1,5DCI Stv
06 Renault Scenic 1,5Dci Stv
09 Renaut Kangoo 1,5DCI Vare
04 Saab 9-5  2,0T  4D
10 Skoda Fabia 1,2 5d
03 Skoda Octavia 1,9Tdi 5D
08 Suzuki Liana 1,6 Stv
00 Subaru Leagacy 2,0 Stv
04 Suzuki Vitara XL7 2,0TDI 5D
98 Toyota Corolla 1,8 Stv
01 Toyota Picnic 2,0 Stv
07 Toyota Yaris 1,3 5D
98 VW Golf 4 1,6 5d
08 VW Golf 5 4X4 1,9Tdi 5D
00 VW Passat 4motion 1,9TDi Stv
08 VW Polo 1,4TDi 5D
06 VW Transporter T5 1,9TDi Buss

HUGGES NÅ!HUGGES NÅ!

VVS
Shop

Esso

VERKSTEDVEGEN

SORTLAND MYRE/BØ

SORTLANDBRUA

Nordtrafikk
Bussverksted

Scania Nord

Ahlsell

Barnas
Turlag
Mat på villmarksvis
ved Lamarkvatnet.
Oppmøte søndag 22.
august kl. 12.00 ved
travbanen på Jenne-
stad, Sortland. Spørs-
mål til Sunniva Birke-
land, mob. 970 84 056.
Turen tar ca. 3 timer.
Bli med!
Deltakelse på alle turlagets
turer skjer på eget ansvar.
www.turistforeningen.no/vesteralen

Hybler ønskes
Huseiere på Sortland
som har ledige hybler
til leie for skoleelever,
bes kontakte Sortland
videregående skole

ved Olga Madsen,

tlf. 907 17 029
Rektor

Sortland Videregående skole

Topptur
i Andøy
Til toppen av Bjørn-
skinnsfjellet. Oppmøte
søndag 22. august kl.
11.00 ved parkerings-
plass nederst i Kobbe-
dalen. Spørsmål til
Bård Michalsen, tlf.
476 09 911. Turen tar
ca. 4 timer. Bli med!
Deltakelse på alle turlagets
turer skjer på eget ansvar.
www.turistforeningen.no/vesteralen

Vår kjære pappa, svigerfar, bestefar og oldefar

Edgar Lillevik
Født 5. mai 1923, sovnet stille inn 16. august 2010.

Bø, Trondheim, Myre, Oslo, Moss

Ditt hjerte som banket så varmt for dine,
og øyet som våket og strålte så ømt,

har stanset og sluknet til sorg for oss alle,
men hva du har gjort, skal aldri bli glemt.

Eireen
Charles
Roy
Tommy
Jimmy Monika
Barn Svigerbarn

Barnebarn, oldebarn og øvrige familie

Alle som ønsker å følge Edgar til hans siste hvilested er
velkommen til Betel, Straume, tirsdag 24. august kl.
11.30. Sørgehøytideligheten avsluttes ved graven.

†
Min inderlig kjære
kone, min snille,

gode mamma, min 
beste venn og farmor,
min søster, svigerinne

og tante

May Kristin
Robertsen
født Bjørnland,

født 24. mai 1956,
døde brått fra oss i dag.
Moss 15. august 2010.

En engel med én tanke
og ett kall;

å være der for andre,
forlot oss så altfor,

altfor tidlig.
Minnene er for evig

i oss meislet.

Harald

Magnus

Sondre

Henning (bror) Pia

Evelyn
Ole-Richard Anne Lise
Roger

Nevøer og nieser

Øvrige familie

Bisettes fra Moss kirke
onsdag 25. august kl.
14.30.

†
Min kjære ektemann,

vår gode far, svigerfar,
bestefar, bror,

svigerbror og onkel

Ottar Vollen
født 29. januar 1940

døde 15. august 2010.

Din dag er over,
nu har du fått fred,

du stille sover
i evighet.

Lødingen, Pàpa, Oslo

Jorunn
Ektefelle

Jørn Gry Anne
Terje Mona
Erik Kari
Barn Svigerbarn

Marius, Jørgen,
Marianne, Kaja,
Kamilla, Malin

Barnebarn

Søsken, svigersøsken
og øvrige familie

Begravelse fra Lød-
ingen kirke tirsdag 24.
august kl. 13.00. Alle
som ønsker å følge
Ottar til hans siste hvi-
lested er velkommen.

Godt 

med hyse

for Mikal

FiskeribladetFiskaren
skriver om Mikal Steffen-
sen fra Myre, som fisker
for Stø, at han har doblet
hysefangstene i forhold til
i fjor.

– Jeg tror oppturen
kommer at at det ikke har
vært skutt seismikk i som-
mer, sier Mikal til avisen.

Etter to magre hyseår,
der det har vært skutt mye
seismikk i området uten-
for Stø, har det i år vært
fredelige forhold.

Det har gitt kraftig opp-
tur for hysefisket, et fiske
som for Steffensen er nes-
ten like viktig enn torske-
fisket. For industrien på
land er dette meget viktig,
i og med at det holder hju-
lene igang ved filethallen
til Gunnar Klo AS på
Myre.

Etter påkjørsel på Sortland:

– Bilførere plikter å stoppe

Vesterålinger i Robinson

Programleder Christer Falch og Arvid Ali Mallaug.
(Foto: TV3/Odd-Steinar Tøllefsen)

Werner Solheim. (Foto:
TV3/Odd-Steinar Tøllef-
sen)

Stengt  på

Andenes

ANDØY: Biblioteket på
Andenes er stengt inntil
videre, går det fram av
nettsida til Andøy kom-
mune.

Ekstrakvote

for helårs-

fiskere

Myndighetene arbeider
med planer om å finne ny-
her og fleksible virkemid-
ler for styrking av fersk-
fisksatsingen til industri
og kystflåte. Fiskeribla-
detFiskaren skriver at en
ikke skal bli forundret
dersom det dukker opp
ekstra kvote til dem som
får til å fiske torsk som bi-
fangst i annet fiske og som
driver med krok. 

– Vi er ikke på jakt etter
løsninger med stor L, men
etter flere løsninger som
fungerer i samspill eller
parallelt, sier Edgar Hen-
riksen i Nofima.

Vil ha svar

om gangvei

til Hadsel

HADSEL: Bente Robert-
sen Aanes (SV) spurte i
formannskapsmøtet tirs-
dag om hvem som finansi-
erer tilretteleggingen for
gang- og sykkelvei
mellom Stokmarknes og
Hadsel, i forbindelse med
leggingen av vannledning.

– Det hadde vært mu-
lig å velge billigere traseer
dersom man ikke trengte
å ta hensyn til en framti-
dig gang- og sykkelvei, sa
hun.

Ordfører Kjell-Børge
Freiberg (Frp) lovet svar i
neste formannskapsmøte.

www.blv.no
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Vurderer ekstrakvote til de som fisker hele året

Bjørn Tore Forberg
Berlevåg

Norge har i 
mange år gått 
i spiss innen 
forskning på 
fangst-, fartøy 
og redskaps-
teknologi. Len-
ge har tyngden 
av bevilgninge-
ne vært rettet 
mot trål- og havfiskeflåten. Nå 
dreies innsatsen gradvis inn 
mot kystflåten for å nå målene 
med ferksfiskstrategi, kortreist 
mat, kvalitet, markedsstrategi 
og ringvirkninger for fiskeri-
samfunnene på land. Ikke minst 
leder Fiskeridepartementet et-
ter måter å øke fiskes kvalitet, 
spre innsatsen på flere arter og 
i tillegg drøye sesongen.

Fleksible ordninger
Etter det FiskeribladetFiska-
ren kjenner til, skal Fiskeri-
departementet ha lagt ryggen 
til for å finne nye og fleksible 
virkemidler som kan styrke 
både industrien og kystflåten. 
Lineegnetilskudd er for alltid 
ute. 

Men ekstra torskekvote for 
fiskere som fisker «bifangst», 
helårlig og ikke minst med 
krok, kan fort dukke opp. Ikke 
minst er kystflåteforskningen 
trappet vesentlig opp. 

En synlig del av dette er tre 
forskningsrapporter på speed-
linesjarkene «Saga K» og «Åsta 
B». Det er av flere rederier som 
har lagt vekt på å følge de to 
siste fiskeriministrenes for-
sterkede marsjordre om å fiske 
flere arter og helårlig.

Vil ikke spekulere
Forsker Edgar Henriksen ved 
Nofima i Tromsø vil ikke speku-
lere på hva myndighetene har 
på gang. Men han bekrefter at 
forskningen på kystflåtestra-
tegier er trappet vesentlig opp. 
Blant annet samarbeides det 
også tett med Islandsk fiske-
rinæring, og ikke minst med 
norske fiskere.

– Vi er ikke på jakt etter løs-
ningen med stor «L», men etter 
flere løsninger som fungerer i 
samspill eller på siden av hver-
andre.

– Som kommentar til autoli-
nedrift, er det fiskere som sier 
til oss at de heller fisker med 
garn fordi det gir større lott på 
kortere tid. Andre hevder at de 

får god kvalitet på fisken med 
snurrevad og garn dersom det 
tas hensyn til nettopp kvalitet. 
Alt dette er riktig. Selv om ut-
gangspunktet er det beste, er 
det ingen automatisk kvalitets-
garanti for linefisk, dersom det 
ikke også er kvalitet i linefis-
kernes behandling av fangsten. 
Også her må det bløgges, skyl-
les, kjøles og lagres etter boka, 
sier Henriksen.

Samarbeider tett
– Bjarni Sigurdsson som vi 
samarbeider nært med i fors-
kningen på «Saga K» og «Åsta 
B», har litt annen bakgunn enn 

de fleste andre fiskere. Han har 
vært rådgiver, leder av produk-
sjonsbedrift med spesielt fokus 
på fiskekvalitet, bankmann og 
leder i et konsern med fiskebåt-
rederi. Han kommer dessuten 
fra Island der industrien har 
lyktes med en strategi der 
linefanget fisk framstår som 

miljøriktig fanget fisk av spe-
sielt god kvalitet. Dette er en 
bakgrunn som er spennende 
når vi er opptatt av å diskutere 
alternativer til dagens drift, sier 
Edgar Henriksen.

Et sjefsargument fra kystline-
fiskerne er at handegnet line gir 
omtrent dobbelt så god fangst 

NYE TANKER: Norske myndigheter vil dreie innsatsen gradvis inn mot kystflåten for å nå målene med ferksfiskstrategi, kortreist mat, kvalitet, markedsstrategi og ringvirkninger for fiskerisamfunnene på land. 
ALLE FOTO: BJØRN TORE FORBERG

FAKTA: TRE EIERE
Rederiet bak «Åsta B» (49,9 QQ

fot) og «Saga K» (36 fot) eies av 
rederiet Eskøy AS. Dette eies 
40 prosent av Nordeng AS, som 
igjen eies 100 prosent av Bjarni 
Sigurdsson. (Nordeng AS eier 
også den konvensjonelle linebå-
ten Sigurdur B).

Hrafn Sivaldason eier 40 QQ

prosent av Eskøy AS, mens 
broren Helgi eier 20 prosent. Alle 
tre er opprinnelig islendinger, 
men Bjarni og Helgi er norske 
statsborgere. 

De to båtene har til enhver tid QQ

et mannskap på henholdsvis tre 
og fire (mest på den største). 
I tillegg er det et utskiftnings-
mannskap på like mange. De to 
fartøyene har altså 14 ansatte 
fiskere.

Myndightene arbeider 
for å finne nye og fleksi-
ble virkemidler som kan 
styrke både ferskfisksat-
singen til både industri 
og kystflåte. Ekstra tor-
skekvote for fiskere som 
fisker «bifangst», helårlig 
og ikke minst med krok, 
kan fort dukke opp.

z ferskfisk

Edgar 
Henriksen

Vi er ikke på jakt  ”etter løsningen med 
stor «L», men etter 
flere løsninger som fun-
gerer i samspill eller på 
siden av hverandre.
Edgar Henriksen, forsker Nofima

Bjarnis nøye planlagte flukt fra torsken
Bjørn Tore Forberg
Berlevåg

– Om du vil treffe oss, kommer 
vi inn med «Åsta B» for levering 
i Berlevåg hver morgen klokka 
0700 på mandag, onsdag og 
fredag. 

«Saga K» kommer inn fire 
timer seinere. Fra hver tur 
vil de to båtene levere mellom 
12.000 og 16.000 kilo linefanget 
og fersk rund fisk, nedkjølt til 
pluss 0,7 grader i sjølprodusert 
sørpe-is. 

Størstedelen av fangsten vil 
være hyse, ellers fordeler det 
seg på flekksteinbit, brosme, en 

slump blåkveite, en slump uer, 
noe sei og minst mulig torsk.

Like presis som hurtigruta
Det sier Bjarni Sigurdsson til 
FiskeribladetFiskaren når vi 
ber om en intervjuavtale.

Han snakker nærmest som 
om det var en Hurtigrute-
kaptein som leser opp rute-
planen.

Og snakker han sant, skjøn-
ner vi at dette må være Kjell 
Olafs, Kjell Inges og alle andre 
fiskekjøperes drøm. Ikke minst 
må det være en drøm dersom 
han når følgende mål:

– Med forbehold for fangst-
sammensetningen, og selvsagt 
for uvær og ufrivillige  driftsav-
brudd, vil vi kunne inngå lang-

siktige avtaler om slik levering 
fra 2. januar til 22. desember, 
uten sesongvariasjoner, sier 
Bjarni Sigurdsson.

– Uten sommerstopp og uten 
den tradisjonelle kvotetørken 
på høsten?

– Dette skal vi klare så lenge 
vi greier å unngå torsken, sier 
Bjarni Sigurdsson.

Han snakker om den mest 
verdifulle fisken, av verdens 
største torskebestand som nå 
er så sterk at den i sesongene 
overskygger all annen fisk i 
farvannet Lofoten – Vardø der 
de to fartøyene driver.

Avslørt på første forsøk
Vel. Det gjenstår å se om Bjarni 
snakker sant. Vi reiser til Berle-

våg mandag, drøyt to uker etter 
av avtalen er inngått, og setter 
vekkeklokka på 0500. Klokka 
0515 tikker det inn en SMS: 
”Vi er forsinket, kommer inn 
rundt Berlevåg-moloen klokka 
0800”.

Vi har avslørt Bjarni på første 
forsøk. Han er en time forsin-
ket. På den annen side har han 
vært ute på 60-mila og Berle-
våg Fiskemottak som drives av 
Aker Seafoods har fått samme 
beskjed som oss. Det er ikke kul 
på havet med leveranser, så det 
får gå for denne gangen.

Lossing
Klokka 0805 runder Cleopa-
traen (49,9) «Åsta B» den ver-
densberømte tetrapod-moloen 

inn til Berlevåg havn.
Ved Berlevåg Fiskemottak er 

kaiplassen ryddet, og lossing 
av åtte tonn starter umiddel-
bart. Bjarni heiser containere 
opp av rommet og myser på 
klokka. Han skal rekke pro-
viantering av mat og vann, og 
han skal bunkre raskest mulig 
for å rekke neste avtale. Den er 
inngått med lina og fisken som 
står ute i bakken til havs. All 
soving for ham og mannskapet 
skjer til og fra feltet og mellom 
linestubbene. Fire uker på, og 
fire uker av.

Sterke partnere
Bjarni Sigurdssson innrømmer 
at han og partnerne driver på 
med et spennende prosjekt. 

«Fisk, hyse og annen bifangst, og ikke bare torsk». Det har flere fiskeriministre befalt.  Dermed startet 
Bjarni Sigurdsson og hans kompanjonger sin nøye planlagte flukt fra den allesteds nærværende torsken.

z KYSTFOKUS
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BÅTEIER: Bjarni 
Sigurdsson og 
båtene «Saga K» 
og «Åsta B».

Bjarnis nøye planlagte flukt fra torsken

Fakta: tre eiere
Rederiet bak «Åsta B» (49,9 fot) og «Saga QQ

K» (36 fot) eies av rederiet Eskøy AS. Dette 
eies 40 prosent av Nordeng AS, som igjen 
eies 100 prosent av Bjarni Sigurdsson. 
(Nordeng AS eier også den konvensjonelle 
linebåten Sigurdur B).

Hrafn Sivaldason eier 40 prosent av Eskøy QQ

AS, mens broren Helgi eier 20 prosent. Alle 
tre er opprinnelig islendinger, men Bjarni og 
Helgi er norske statsborgere. 

De to båtene har til enhver tid et mann-QQ

skap på henholdsvis tre og fire (mest på den 
største). I tillegg er det et utskiftningsmann-
skap på like mange. De to fartøyene har altså 
14 ansatte fiskere.

«Fisk, hyse og annen bifangst, og ikke bare torsk». Det har flere fiskeriministre befalt.  Dermed startet 
Bjarni Sigurdsson og hans kompanjonger sin nøye planlagte flukt fra den allesteds nærværende torsken.

Vi har reist til  ”Norge for å jobbe 
knallhardt i fire uker, 
mens koner og barn er 
hjemme på Island. Vi 
sover på skift når vi går 
til og fra feltet, og får 
oss litt søvn mellom 
linestubbene. 
Jon Karl Augustsson (32)

Han er en bestemt, men like 
fullt et ydmyk mann som fra 
første stund har lært av norske 
fiskerkolleger, fiskekjøper og 
av forskere som han og resten 
av rederiet fortløpende samar-
beider med. 

– Jeg vil understreke at 
dette på flere måter er et sam-
arbeidsprosjekt. Ikke minst 
gjelder det samarbeidet med 
Hravn og Helgi Sigvaldasson 
som eier henholdsvis 40 og 20 
prosent av rederiet. De har tung 
erfaring fra autolinefiske med 
slike båter ved Island, og uten 
deres deltakelse hadde dette 
aldri kunnet la seg gjennomf-
føre, sier Bjarni.

Inn i mellom har han uflaks, 
men akkurat på denne turen 

har han hatt dobbel flaks. - I 
januar og februar klaffet det 
svært bra med et agn som tor-
sken skyr, og som hysa elsker. 
Torsken vi fikk var gjerne over 
6 kilo og den hadde muligens 
bitt på anglene der det allerede 
ei hyse hadde tatt rollen som 
agn.  Nå i juni ble redningen at 
vi fant rimelig gode mengder 
flekksteinbit. I tillegg  passet 
rimelig det rimelig perfekt med 
at det ble innført tillatt bifangst 
av torsk på 30 prosent, sier 
Bjarni Sigurdsson.

Forlot Mack
For noen år siden var vår med-
arbeider med Sigurdsson på 
hans første sjark. Han hadde 
forlatt en direktørstilling hos 

Mack i Tromsø for å leve av fis-
keri. Han startet forsiktig med 
juksamaskin og spurte fiskere 
i Sommarøyområdet til råds. 
Da vi traff ham noen måneder 

seinere, kunne han fortelle at 
han trente på garnfiske. Året 
etter lærte han linefiske av fis-
kerne i Skarsvåg i Finnmark. 
Vinterstid lå han i ly for sørves-
ten bak Nordkapp og tok gode 
fangster.

– Siktemålet er å bygge et 
rederi med flere stukturerte 
kystbåter, fortalte Bjarni 
Sigurdsson. Nå er han der. 
Sammen med sin familie og 
hans to kompanjonger

Skryt og skuldertrekk
– Det går bra med 36-fotingen 
«Saga K», 50-fotingen «Åsta B», 
begge autolinere og tradisjo-
nelle «Sigurdur». Vi fisker med 
autoline 12 måneder i året, og 
regner med et sekssifret pluss-

tall på bunnlinja tross lave 
priser. På sikt lander vi sann-
synligvis på mellom tre og fem 
kystautolinere, sier han.

Blant fiskerne vi snakker 
med, er de fleste imponert over 
det islendingene får til. Men 
samtidig står reservasjonene i 
kø gir samtidig et overbærende 
skuldertrekk som svar.  Selv i 
fiskevær skal man ikke bare 
fiske, man skal også leve et 
balansert familieliv, og ikke 
minst skal man i Finnmark ta 
vare på den korte sommeren 
for til gjengjeld å jobbe hardt 
om vinteren. Intensiv autoli-
nedrift har vært prøvd, men 
blitt avvist av folk som praktisk 
talt bor på fiskefeltet. Dessuten 
fisker automatisk egnet krok 
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Vil prøve uten ekstra torskekvote
– Jeg er ikke uenig med 
forsker Edgar Henriksen 
i at vi med et slikt opplegg 
som vi kjører, har behov 
for å strukturere inn mer 
torskekvote. Men det vil koste 
oss så mange flere millioner 
kroner, at vi vil prøve oss med 
den torsken vi har, sier Bjarni 
Sigurdsson.
Han understreker imidlertid 
at prosjektet med de to båtene 
i utgangspunkter var basert 
på hjemmelskvoter under 11 
meter.
– Det at Nofima og Norges 
Fiskerihøyskole kom inn med 
forskningskvoter, var noe 
forskningen sjøl tok initiativet 
til. Vi har ment, og mener 
fortsatt at det skal være mulig 
å drive selektivt hele året uten 
ekstra torskekvote, sier han.
Opplegget var å følgemyn-
dighetenes råd, og de var av 

de aller fleste som satset på 
«Helga-båter» da hun ville gi 
rimelig fritt fiske for fartøy 
under 11 meter.
Men dette i likhet med andre 
reguleringer har endret seg.
Han skisserer følgende 
strategi:
– Vi vil satse maksimalt på det 
selektive agnet der torsken 
viker unna og hyse biter på i 
økte mengder.
– Dernest vil vi rømme fiske-
felt der det står mye torsk.
– Vi vil legge perioden for 
båtpuss til vinteren/våren når 
torsken står tettest over et 
stort område.
– I tillegg setter vi vår lit til at 
myndighetene fortsatt skal 
åpne for tidlig bifangstfiske på 
torsk, slik de har gjort i år.
Sigurdsson sier at dersom 
denne strategien ikke lykkes 
slik at det fører til vesentlig 

Nor Dan 35’ Speedsjark
Nyhet!!!

Besøk vår stand A-001 under
Nor-Fishing 2010

Web: www.ndb.no • e-post: adm@ndb.no

Nordic Boat Trading AS
Tlf.: +47 37 93 04 48

Salg: +47 924 41 526 / +47 920 80 138

Økonomiske og driftssikre speedsjarker på 32’ og 35’ som tar deg raskt til og fra fiskefeltet.
Fartseksempel: Yanmar 340 hk – 22 knop* * Tom båt, uten last
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Bjørn Tore Forberg Berlevåg

Norge har i mange år gått i spiss innen forskning

på fangst-, fartøy og redskapsteknologi. Lenge

har tyngden av bevilgningene vært rettet mot trål-

og havfiskeflåten. Nå dreies innsatsen gradvis

inn mot kystflåten for å nå målene med

ferksfiskstrategi, kortreist mat, kvalitet,

markedsstrategi og ringvirkninger for

fiskerisamfunnene på land. Ikke minst leder

Fiskeridepartementet etter måter å øke fiskes

kvalitet, spre innsatsen på flere arter og i tillegg

drøye sesongen.

Fleksible ordninger

Etter det FiskeribladetFiskaren kjenner til, skal

Fiskeridepartementet ha lagt ryggen til for å finne

nye og fleksible virkemidler som kan styrke både

industrien og kystflåten. Lineegnetilskudd er for

alltid ute.

Men ekstra torskekvote for fiskere som fisker

«bifangst», helårlig og ikke minst med krok, kan

fort dukke opp. Ikke minst er kystflåteforskningen

trappet vesentlig opp. En synlig del av dette er

tre forskningsrapporter på speed-linesjarkene

«Saga K» og «Åsta B». Det er av flere rederier

som har lagt vekt på å følge de to siste

fiskeriministrenes forsterkede marsjordre om å

fiske flere arter og helårlig.

Vil ikke spekulere

Forsker Edgar Henriksen ved Nofima i Tromsø vil

ikke spekulere på hva myndighetene har på gang.

Men han bekrefter at forskningen på

kystflåtestrategier er trappet vesentlig opp. Blant

annet samarbeides det også tett med Islandsk

fiskerinæring, og ikke minst med norske fiskere.

 Vi er ikke på jakt etter løsningen med stor «L»,

men etter flere løsninger som fungerer i samspill

eller på siden av hverandre.

 Som kommentar til autolinedrift, er det fiskere

som sier til oss at de heller fisker med garn fordi

det gir større lott på kortere tid. Andre hevder at

de får god kvalitet på fisken med snurrevad og garn

dersom det tas hensyn til nettopp kvalitet. Alt dette er

riktig. Selv om utgangspunktet er det beste, er det ingen

automatisk kvalitetsgaranti for linefisk, dersom det ikke

også er kvalitet i linefiskernes behandling av fangsten.

Også her må det bløgges, skylles, kjøles og lagres etter

boka, sier Henriksen.

Samarbeider tett

 Bjarni Sigurdsson som vi samarbeider nært med i

forskningen på «Saga K» og «Åsta B», har litt annen

bakgunn enn de fleste andre fiskere. Han har vært

rådgiver, leder av produksjonsbedrift med spesielt fokus

på fiskekvalitet, bankmann og leder i et konsern med

fiskebåtrederi. Han kommer dessuten fra Island der

industrien har lyktes med en strategi der linefanget fisk

framstår som miljøriktig fanget fisk av spesielt god

kvalitet. Dette er en bakgrunn som er spennende når vi

er opptatt av å diskutere alternativer til dagens drift, sier

Edgar Henriksen.
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Et sjefsargument fra kystlinefiskerne er at

handegnet line gir omtrent dobbelt så god fangst

per krok som autoline.

Samarbeid

 Sammen med Sintef og Fiskerihøgskolen har vi

fått forskningsmidler fra FHF til å arbeide fram et

FOU-program der vi spør fiskerne før vi innretter

forskningen. Løsninger for å automatisere egning 

gjerne på land, er etterspurt. En annen utfordring

er mer effektive autolinesystemer. Her vil blant

annet se nærmere på et trommelsystem,

Selectfish, utviklet av Mustad Longline. Ting tyder

på at fangsteffektiviteten er tilnærmet like god

som håndegnet line. Dersom dette viser seg å

holde stikk kan autolinedrift bli langt vanligere i

Nord-Norge enn det har vært, sier Edgar

Henriksen. Han har ellers store forventninger til

samarbeid på tvers av grensene.

 Vi har mye å lære av andre fiskerinasjoner, og

de har mye å lære av oss. Allerede til høsten skal vi

delta på et stort seminar om linefiske på Island der

temaet er deling av kunnskap om marked, teknologi,

strategi og forvaltning.

bjorn.forberg@fbfi.no Telefon: 77 66 56 82

NYE TANKER: Norske myndigheter vil dreie innsatsen

gradvis inn mot kystflåten for å nå målene med

ferksfiskstrategi, kortreist mat, kvalitet, markedsstrategi

og ringvirkninger for fiskerisamfunnene på land. ALLE

FOTO: BJØRN TORE FORBERG FiskeribladetFiskaren

FiskeribladetFiskaren FiskeribladetFiskaren 16. august

2010
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Vil prøve uten ekstra torskekvote
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 18.08.2010. Profil: Nofima faglig. Side: 14.

Vurderer ekstrakvote til de som fisker hele året

Bjørn Tore Forberg
Berlevåg

Norge har i 
mange år gått 
i spiss innen 
forskning på 
fangst-, fartøy 
og redskaps-
teknologi. Len-
ge har tyngden 
av bevilgninge-
ne vært rettet 
mot trål- og havfiskeflåten. Nå 
dreies innsatsen gradvis inn 
mot kystflåten for å nå målene 
med ferksfiskstrategi, kortreist 
mat, kvalitet, markedsstrategi 
og ringvirkninger for fiskeri-
samfunnene på land. Ikke minst 
leder Fiskeridepartementet et-
ter måter å øke fiskes kvalitet, 
spre innsatsen på flere arter og 
i tillegg drøye sesongen.

Fleksible ordninger
Etter det FiskeribladetFiska-
ren kjenner til, skal Fiskeri-
departementet ha lagt ryggen 
til for å finne nye og fleksible 
virkemidler som kan styrke 
både industrien og kystflåten. 
Lineegnetilskudd er for alltid 
ute. 

Men ekstra torskekvote for 
fiskere som fisker «bifangst», 
helårlig og ikke minst med 
krok, kan fort dukke opp. Ikke 
minst er kystflåteforskningen 
trappet vesentlig opp. 

En synlig del av dette er tre 
forskningsrapporter på speed-
linesjarkene «Saga K» og «Åsta 
B». Det er av flere rederier som 
har lagt vekt på å følge de to 
siste fiskeriministrenes for-
sterkede marsjordre om å fiske 
flere arter og helårlig.

Vil ikke spekulere
Forsker Edgar Henriksen ved 
Nofima i Tromsø vil ikke speku-
lere på hva myndighetene har 
på gang. Men han bekrefter at 
forskningen på kystflåtestra-
tegier er trappet vesentlig opp. 
Blant annet samarbeides det 
også tett med Islandsk fiske-
rinæring, og ikke minst med 
norske fiskere.

– Vi er ikke på jakt etter løs-
ningen med stor «L», men etter 
flere løsninger som fungerer i 
samspill eller på siden av hver-
andre.

– Som kommentar til autoli-
nedrift, er det fiskere som sier 
til oss at de heller fisker med 
garn fordi det gir større lott på 
kortere tid. Andre hevder at de 

får god kvalitet på fisken med 
snurrevad og garn dersom det 
tas hensyn til nettopp kvalitet. 
Alt dette er riktig. Selv om ut-
gangspunktet er det beste, er 
det ingen automatisk kvalitets-
garanti for linefisk, dersom det 
ikke også er kvalitet i linefis-
kernes behandling av fangsten. 
Også her må det bløgges, skyl-
les, kjøles og lagres etter boka, 
sier Henriksen.

Samarbeider tett
– Bjarni Sigurdsson som vi 
samarbeider nært med i fors-
kningen på «Saga K» og «Åsta 
B», har litt annen bakgunn enn 

de fleste andre fiskere. Han har 
vært rådgiver, leder av produk-
sjonsbedrift med spesielt fokus 
på fiskekvalitet, bankmann og 
leder i et konsern med fiskebåt-
rederi. Han kommer dessuten 
fra Island der industrien har 
lyktes med en strategi der 
linefanget fisk framstår som 

miljøriktig fanget fisk av spe-
sielt god kvalitet. Dette er en 
bakgrunn som er spennende 
når vi er opptatt av å diskutere 
alternativer til dagens drift, sier 
Edgar Henriksen.

Et sjefsargument fra kystline-
fiskerne er at handegnet line gir 
omtrent dobbelt så god fangst 

NYE TANKER: Norske myndigheter vil dreie innsatsen gradvis inn mot kystflåten for å nå målene med ferksfiskstrategi, kortreist mat, kvalitet, markedsstrategi og ringvirkninger for fiskerisamfunnene på land. 
ALLE FOTO: BJØRN TORE FORBERG

FAKTA: TRE EIERE
Rederiet bak «Åsta B» (49,9 QQ

fot) og «Saga K» (36 fot) eies av 
rederiet Eskøy AS. Dette eies 
40 prosent av Nordeng AS, som 
igjen eies 100 prosent av Bjarni 
Sigurdsson. (Nordeng AS eier 
også den konvensjonelle linebå-
ten Sigurdur B).

Hrafn Sivaldason eier 40 QQ

prosent av Eskøy AS, mens 
broren Helgi eier 20 prosent. Alle 
tre er opprinnelig islendinger, 
men Bjarni og Helgi er norske 
statsborgere. 

De to båtene har til enhver tid QQ

et mannskap på henholdsvis tre 
og fire (mest på den største). 
I tillegg er det et utskiftnings-
mannskap på like mange. De to 
fartøyene har altså 14 ansatte 
fiskere.

Myndightene arbeider 
for å finne nye og fleksi-
ble virkemidler som kan 
styrke både ferskfisksat-
singen til både industri 
og kystflåte. Ekstra tor-
skekvote for fiskere som 
fisker «bifangst», helårlig 
og ikke minst med krok, 
kan fort dukke opp.

z ferskfisk

Edgar 
Henriksen

Vi er ikke på jakt  ”etter løsningen med 
stor «L», men etter 
flere løsninger som fun-
gerer i samspill eller på 
siden av hverandre.
Edgar Henriksen, forsker Nofima

Bjarnis nøye planlagte flukt fra torsken
Bjørn Tore Forberg
Berlevåg

– Om du vil treffe oss, kommer 
vi inn med «Åsta B» for levering 
i Berlevåg hver morgen klokka 
0700 på mandag, onsdag og 
fredag. 

«Saga K» kommer inn fire 
timer seinere. Fra hver tur 
vil de to båtene levere mellom 
12.000 og 16.000 kilo linefanget 
og fersk rund fisk, nedkjølt til 
pluss 0,7 grader i sjølprodusert 
sørpe-is. 

Størstedelen av fangsten vil 
være hyse, ellers fordeler det 
seg på flekksteinbit, brosme, en 

slump blåkveite, en slump uer, 
noe sei og minst mulig torsk.

Like presis som hurtigruta
Det sier Bjarni Sigurdsson til 
FiskeribladetFiskaren når vi 
ber om en intervjuavtale.

Han snakker nærmest som 
om det var en Hurtigrute-
kaptein som leser opp rute-
planen.

Og snakker han sant, skjøn-
ner vi at dette må være Kjell 
Olafs, Kjell Inges og alle andre 
fiskekjøperes drøm. Ikke minst 
må det være en drøm dersom 
han når følgende mål:

– Med forbehold for fangst-
sammensetningen, og selvsagt 
for uvær og ufrivillige  driftsav-
brudd, vil vi kunne inngå lang-

siktige avtaler om slik levering 
fra 2. januar til 22. desember, 
uten sesongvariasjoner, sier 
Bjarni Sigurdsson.

– Uten sommerstopp og uten 
den tradisjonelle kvotetørken 
på høsten?

– Dette skal vi klare så lenge 
vi greier å unngå torsken, sier 
Bjarni Sigurdsson.

Han snakker om den mest 
verdifulle fisken, av verdens 
største torskebestand som nå 
er så sterk at den i sesongene 
overskygger all annen fisk i 
farvannet Lofoten – Vardø der 
de to fartøyene driver.

Avslørt på første forsøk
Vel. Det gjenstår å se om Bjarni 
snakker sant. Vi reiser til Berle-

våg mandag, drøyt to uker etter 
av avtalen er inngått, og setter 
vekkeklokka på 0500. Klokka 
0515 tikker det inn en SMS: 
”Vi er forsinket, kommer inn 
rundt Berlevåg-moloen klokka 
0800”.

Vi har avslørt Bjarni på første 
forsøk. Han er en time forsin-
ket. På den annen side har han 
vært ute på 60-mila og Berle-
våg Fiskemottak som drives av 
Aker Seafoods har fått samme 
beskjed som oss. Det er ikke kul 
på havet med leveranser, så det 
får gå for denne gangen.

Lossing
Klokka 0805 runder Cleopa-
traen (49,9) «Åsta B» den ver-
densberømte tetrapod-moloen 

inn til Berlevåg havn.
Ved Berlevåg Fiskemottak er 

kaiplassen ryddet, og lossing 
av åtte tonn starter umiddel-
bart. Bjarni heiser containere 
opp av rommet og myser på 
klokka. Han skal rekke pro-
viantering av mat og vann, og 
han skal bunkre raskest mulig 
for å rekke neste avtale. Den er 
inngått med lina og fisken som 
står ute i bakken til havs. All 
soving for ham og mannskapet 
skjer til og fra feltet og mellom 
linestubbene. Fire uker på, og 
fire uker av.

Sterke partnere
Bjarni Sigurdssson innrømmer 
at han og partnerne driver på 
med et spennende prosjekt. 

«Fisk, hyse og annen bifangst, og ikke bare torsk». Det har flere fiskeriministre befalt.  Dermed startet 
Bjarni Sigurdsson og hans kompanjonger sin nøye planlagte flukt fra den allesteds nærværende torsken.

z KYSTFOKUS
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BÅTEIER: Bjarni 
Sigurdsson og 
båtene «Saga K» 
og «Åsta B».

Bjarnis nøye planlagte flukt fra torsken

Fakta: tre eiere
Rederiet bak «Åsta B» (49,9 fot) og «Saga QQ

K» (36 fot) eies av rederiet Eskøy AS. Dette 
eies 40 prosent av Nordeng AS, som igjen 
eies 100 prosent av Bjarni Sigurdsson. 
(Nordeng AS eier også den konvensjonelle 
linebåten Sigurdur B).

Hrafn Sivaldason eier 40 prosent av Eskøy QQ

AS, mens broren Helgi eier 20 prosent. Alle 
tre er opprinnelig islendinger, men Bjarni og 
Helgi er norske statsborgere. 

De to båtene har til enhver tid et mann-QQ

skap på henholdsvis tre og fire (mest på den 
største). I tillegg er det et utskiftningsmann-
skap på like mange. De to fartøyene har altså 
14 ansatte fiskere.

«Fisk, hyse og annen bifangst, og ikke bare torsk». Det har flere fiskeriministre befalt.  Dermed startet 
Bjarni Sigurdsson og hans kompanjonger sin nøye planlagte flukt fra den allesteds nærværende torsken.

Vi har reist til  ”Norge for å jobbe 
knallhardt i fire uker, 
mens koner og barn er 
hjemme på Island. Vi 
sover på skift når vi går 
til og fra feltet, og får 
oss litt søvn mellom 
linestubbene. 
Jon Karl Augustsson (32)

Han er en bestemt, men like 
fullt et ydmyk mann som fra 
første stund har lært av norske 
fiskerkolleger, fiskekjøper og 
av forskere som han og resten 
av rederiet fortløpende samar-
beider med. 

– Jeg vil understreke at 
dette på flere måter er et sam-
arbeidsprosjekt. Ikke minst 
gjelder det samarbeidet med 
Hravn og Helgi Sigvaldasson 
som eier henholdsvis 40 og 20 
prosent av rederiet. De har tung 
erfaring fra autolinefiske med 
slike båter ved Island, og uten 
deres deltakelse hadde dette 
aldri kunnet la seg gjennomf-
føre, sier Bjarni.

Inn i mellom har han uflaks, 
men akkurat på denne turen 

har han hatt dobbel flaks. - I 
januar og februar klaffet det 
svært bra med et agn som tor-
sken skyr, og som hysa elsker. 
Torsken vi fikk var gjerne over 
6 kilo og den hadde muligens 
bitt på anglene der det allerede 
ei hyse hadde tatt rollen som 
agn.  Nå i juni ble redningen at 
vi fant rimelig gode mengder 
flekksteinbit. I tillegg  passet 
rimelig det rimelig perfekt med 
at det ble innført tillatt bifangst 
av torsk på 30 prosent, sier 
Bjarni Sigurdsson.

Forlot Mack
For noen år siden var vår med-
arbeider med Sigurdsson på 
hans første sjark. Han hadde 
forlatt en direktørstilling hos 

Mack i Tromsø for å leve av fis-
keri. Han startet forsiktig med 
juksamaskin og spurte fiskere 
i Sommarøyområdet til råds. 
Da vi traff ham noen måneder 

seinere, kunne han fortelle at 
han trente på garnfiske. Året 
etter lærte han linefiske av fis-
kerne i Skarsvåg i Finnmark. 
Vinterstid lå han i ly for sørves-
ten bak Nordkapp og tok gode 
fangster.

– Siktemålet er å bygge et 
rederi med flere stukturerte 
kystbåter, fortalte Bjarni 
Sigurdsson. Nå er han der. 
Sammen med sin familie og 
hans to kompanjonger

Skryt og skuldertrekk
– Det går bra med 36-fotingen 
«Saga K», 50-fotingen «Åsta B», 
begge autolinere og tradisjo-
nelle «Sigurdur». Vi fisker med 
autoline 12 måneder i året, og 
regner med et sekssifret pluss-

tall på bunnlinja tross lave 
priser. På sikt lander vi sann-
synligvis på mellom tre og fem 
kystautolinere, sier han.

Blant fiskerne vi snakker 
med, er de fleste imponert over 
det islendingene får til. Men 
samtidig står reservasjonene i 
kø gir samtidig et overbærende 
skuldertrekk som svar.  Selv i 
fiskevær skal man ikke bare 
fiske, man skal også leve et 
balansert familieliv, og ikke 
minst skal man i Finnmark ta 
vare på den korte sommeren 
for til gjengjeld å jobbe hardt 
om vinteren. Intensiv autoli-
nedrift har vært prøvd, men 
blitt avvist av folk som praktisk 
talt bor på fiskefeltet. Dessuten 
fisker automatisk egnet krok 
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Vil prøve uten ekstra torskekvote
– Jeg er ikke uenig med 
forsker Edgar Henriksen 
i at vi med et slikt opplegg 
som vi kjører, har behov 
for å strukturere inn mer 
torskekvote. Men det vil koste 
oss så mange flere millioner 
kroner, at vi vil prøve oss med 
den torsken vi har, sier Bjarni 
Sigurdsson.
Han understreker imidlertid 
at prosjektet med de to båtene 
i utgangspunkter var basert 
på hjemmelskvoter under 11 
meter.
– Det at Nofima og Norges 
Fiskerihøyskole kom inn med 
forskningskvoter, var noe 
forskningen sjøl tok initiativet 
til. Vi har ment, og mener 
fortsatt at det skal være mulig 
å drive selektivt hele året uten 
ekstra torskekvote, sier han.
Opplegget var å følgemyn-
dighetenes råd, og de var av 

de aller fleste som satset på 
«Helga-båter» da hun ville gi 
rimelig fritt fiske for fartøy 
under 11 meter.
Men dette i likhet med andre 
reguleringer har endret seg.
Han skisserer følgende 
strategi:
– Vi vil satse maksimalt på det 
selektive agnet der torsken 
viker unna og hyse biter på i 
økte mengder.
– Dernest vil vi rømme fiske-
felt der det står mye torsk.
– Vi vil legge perioden for 
båtpuss til vinteren/våren når 
torsken står tettest over et 
stort område.
– I tillegg setter vi vår lit til at 
myndighetene fortsatt skal 
åpne for tidlig bifangstfiske på 
torsk, slik de har gjort i år.
Sigurdsson sier at dersom 
denne strategien ikke lykkes 
slik at det fører til vesentlig 

Nor Dan 35’ Speedsjark
Nyhet!!!

Besøk vår stand A-001 under
Nor-Fishing 2010

Web: www.ndb.no • e-post: adm@ndb.no

Nordic Boat Trading AS
Tlf.: +47 37 93 04 48

Salg: +47 924 41 526 / +47 920 80 138

Økonomiske og driftssikre speedsjarker på 32’ og 35’ som tar deg raskt til og fra fiskefeltet.
Fartseksempel: Yanmar 340 hk – 22 knop* * Tom båt, uten last
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 Jeg er ikke uenig med forsker Edgar Henriksen i

at vi med et slikt opplegg som vi kjører, har

behov for å strukturere inn mer torskekvote.

Men det vil koste oss så mange flere millioner

kroner, at vi vil prøve oss med den torsken vi har,

sier Bjarni Sigurdsson.

Han understreker imidlertid at prosjektet med de

to båtene i utgangspunkter var basert på

hjemmelskvoter under 11 meter.

 Det at Nofima og Norges Fiskerihøyskole kom

inn med forskningskvoter, var noe forskningen

sjøl tok initiativet til. Vi har ment, og mener

fortsatt at det skal være mulig å drive selektivt

hele året uten ekstra torskekvote, sier han.

Opplegget var å følgemyndighetenes råd, og de

var av de aller fleste som satset på «Helga-båter»

da hun ville gi rimelig fritt fiske for fartøy under

11 meter.

Men dette i likhet med andre reguleringer har

endret seg.

Han skisserer følgende strategi:  Vi vil satse

maksimalt på det selektive agnet der torsken

viker unna og hyse biter på i økte mengder.

 Dernest vil vi rømme fiskefelt der det står mye

torsk.

 Vi vil legge perioden for båtpuss til

vinteren/våren når torsken står tettest over et

stort område.

 I tillegg setter vi vår lit til at myndighetene

fortsatt skal åpne for tidlig bifangstfiske på torsk,

slik de har gjort i år.

Sigurdsson sier at dersom denne strategien ikke

lykkes slik at det fører til vesentlig kortere

sesong, så må de investere i torskekvote.

 Det innebærer at vi i stedet for å styrke

egenkapitalen, må ta mer lån. Det blir selvsagt

krevende etter allerede i å ha investert ganske

mye i to nye fartøy, sier han.

@text2
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Trål ut  speedsjark inn?
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 16.08.2010. Profil: Konkurrenter, SINTEF. Side: 25.

GLAD FOR JOBBEN: Mikael Tamar (24) fra Grindavik har solid erfaring med autoline og er glad for jobben på Åsta B. Flekksteinbit og 30 prosent 
torskebifangst i juni gjorde susen.

2010. NFH gikk første året inn 
med 25 tonn blåkveite og i 2010 
med 80 tonn torsk og 40 tonn 
blåkveite. Innovasjon har ytt  
lånene til de to nye fartøyene.
– Det er mange som har tro på 
oss, og det er vi glade for, sier 
Bjarni.

bjorn.forberg@fbfi.no
Telefon 77 66 56  82

-Store autolinere er 
på vei ut den dagen 
vi kan bygge opp til 

35 tonn store speedsjarker 
utstyrt med framtidas autoli-
nesystemer.

Omtrent slik uttalte han 
seg, den islandske fiskefar-
tøybyggeren Oskar Gud-
mundsson, til Fiskaren for ca 
fem år siden.

På denne tida hadde en 
betydelig del av islandsk 
ferskfiskindustri langt på vei 
kvittet seg med tråleravhen-
gighet, og baserte produksjo-
nen av kvalitetsfisk, fangstet 
med raske linebåter.

I Norge ble det diskutert 
hvor lenge det ville gå før 
Kjell Inge Røkke ville skifte 
ut gamle og konsesjonstunge 
trålere med speed-sjark i 
fiske på de helårlig fiskerike 
områdene utenfor Finnmark. 
Det tok ikke lang tid før Aker 
i samarbeid med fiskere 
gjorde forsøk med line-
speed. Men det stagnerte 

litt da Aker fikk nei på å ta 
trålkvoter med kystbåter.

Med gjennomgående høy-
ere priser på fryst enn fersk 
fisk,  går utviklingen mer 
mot en rolledeling enn et 
enten eller. Trenden til frys 
om bord øker på, samtidig 
som

speedsjark-revolusjonen 
preger mye av fornyingen 
den norske kystfiskflåten.

De to siste årene har inn-
satsen til norsk-islendingen 
Bjarni Sigurdsson og hans 
partnere vakt oppsikt med 
speedsjarkene Saga K (36 fot) 
og Åsta B (49,9 fot) utrustet 
med autoline. De har langt 
på vei  dokumentert at 
sjarklinefiske etter knappe 
torskekvoter, sammen med 
maksimal innsats på alterna-
tive arter som hyse, steinbit, 
blåkveite, uer, brosme og 
en liten slump sei de lykkes 
med å fange, kan rekke til 
kontinuerlig fangst fra 1. 
Januar til 22. desember. Med 
andre ord: De har gitt noen 
svar på de evige spørsmålene 
om utnyttelse av alle arter, 
fjerning av sesongsvingnin-
ger og i tillegg kortreist fisk, 
fanget med krokredskap.

Forsker ved Nofima Edgar 
Henriksen har denne vurde-
ringen:

- De har nesten svart på 
noen av disse spørsmålene. 
Problemet er at de begge 
har hjemmelskvoter under 

11 meter, og dermed for lite 
torsk til å greie hele året – 
selv om de satser bevist på 
å unngå trosk. Med 40 tonn 
torskekvote, vil fartøyene i 
løpet av vinteren fiske opp 
torskekvoten, og de  vil få 
problemer med å finne lov-
lige driftsalternativ i påvente 
av at bifangstfisket åpner.

Men fordi det er funnet 
midler til forskning på 
kystflåtestrategier og bedre 
samspill mellom  produk-
sjon og marked, fantes det 
både kortsiktige og lang-
siktige løsninger. Norges 
Fiskerihøyskole, Sintef og 
Nofima samarbeider om slik 
forskning, og begge fartøy 
i Bjarnis prosjekt ble tildelt 
forskningskvoter fra Nofima 
og NFH. - Dermed har de 

hatt nok torsk til å fiske  i to 
år uten å strukturere, sam-
tidig som vi som forskere 
har kunnet studere fangst-
effektivitet, driftøkonomi 
og gjort forsøk med agn og 
linetyper.  For kommersiell 
drift må de nok basere seg 
på å kjøpe hjemmelskvoter 
over 11 meter og struktu-
rere opp torskekvoten, sier 
Henriksen.

Sammen med forskerne 
Bent Dreyer og Bjørn Inge 
Bendiksen har Edgar 
Henriksen gjennomført tre 
forskningsprosjekter. Ett 
sammenligner norsk og 
islandsk kystlinefiske. Et 
prosjekt drøfter ulike line-
agn, mens et tredje ser på 
fangststrategier og økonomi 
for de to fartøyene.

Det er helt nye toner i 
norsk fiskerpolitikk at kyst-
flåten er kommet i sentrum. 
Norsk fiskerinæring har ikke 
gjort så mye med at islendin-
gene har klart seg best både 
med det ene og det andre. Vi 
har nøyd oss med å kopiere 
noe av det omsettelige kvote-
systemet, noe som definitivt 
ikke har fungert særlig bra 
på Sagaøye Med unntak av 
det omsettelige kvotesystmet 
har kystflåtehøvding Arthur 
Bogasson sagt det omtrent 
slik: Det kan være trygt 
for nordmenn å følge etter 
når Island har prøvd i med 
suksess i 30 år.

Trål ut – speedsjark inn?

BJØRN TORE FORBERG

z BakGRuNN Med  ”andre ord: 
De har gitt 
noen svar 
på de evige 
spørsmålene

www.volvopenta.no

Volvo Pentas profesjonelle 
servicesenter i Norge:

Besøk www.volvopenta.no 
for mer informasjon

BERGEN
Bjordal & Madsen AS
Phone:  +47 5598 70 70 
Email:  firmapost@bjordal-madsen.no 
Web:  www.bjordal-madsen.no

HAVØYSUND
AS Havøysund Patentslipp 
Phone:  +47 7842 48 80 
Email:  firmapost@slippen.no 
Web:  www.slippen.no

OSLO
La-Sa Båt og Motor AS 
Phone:  +47 2412 68 80 
Email:  thomas@lasa.no 
Web:  www.lasa.no

RØRVIK
Rørvik Marina AS 
Phone:  +47 7436 05 20
Email:  post@rorvikmarina.no 
Web:  www.rorvikmarina.no 

SVOLVÆR
O. Marhaug Slip & 
Mek.Verksted AS 
Phone: +47 7606 69 00 
Email:  marhaug@marhaug.no 
Web:  www.marhaug.no

TROMSØ
Maritim Slip & Motor AS
Phone: +47 7766 21 90 
Email:  firmapost@maritimsd.no
Web:  www.maritimsd.no 

ÅLESUND
J Weiberg Gulliksen 
Phone: +47 7011 85 00 
Email:  harald@gulliksen.no 
Web:  www.gulliksen.no

Volvo Penta har utviklet og produsert marine motorer i over 100 år. Dette har 

gjort oss til verdens største motorleverandør for marine motorer, noe du som 

kunde vil merke. Den lange erfaring vi har sammen med våre partnere  

er din sikkerhet. Vi tar deg som kunde på alvor. Vi er her for at du skal kunne 

gjøre jobben din smertefritt, uansett værforhold. Stol på 100 års erfaring. 

VOLVO PENTA GIR DEG
100 ÅR MED MOTORUTVIKLING
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-Store autolinere er på vei ut den dagen vi kan

bygge opp til 35 tonn store speedsjarker utstyrt

med framtidas autolinesystemer. Omtrent slik

uttalte han seg, den islandske

fiskefartøybyggeren Oskar Gudmundsson, til

Fiskaren for ca fem år siden.

På denne tida hadde en betydelig del av islandsk

ferskfiskindustri langt på vei kvittet seg med

tråleravhengighet, og baserte produksjonen av

kvalitetsfisk, fangstet med raske linebåter.

I Norge ble det diskutert hvor lenge det ville gå

før Kjell Inge Røkke ville skifte ut gamle og

konsesjonstunge trålere med speed-sjark i fiske

på de helårlig fiskerike områdene utenfor

Finnmark. Det tok ikke lang tid før Aker i

samarbeid med fiskere gjorde forsøk med line-

speed. Men det stagnerte litt da Aker fikk nei på

å ta trålkvoter med kystbåter.

Med gjennomgående høyere priser på fryst enn

fersk fisk, går utviklingen mer mot en rolledeling

enn et enten eller. Trenden til frys om bord øker

på, samtidig som speedsjark-revolusjonen preger

mye av fornyingen den norske kystfiskflåten.

De to siste årene har innsatsen til norsk-

islendingen Bjarni Sigurdsson og hans partnere

vakt oppsikt med speedsjarkene Saga K (36 fot)

og Åsta B (49,9 fot) utrustet med autoline. De

har langt på vei dokumentert at sjarklinefiske

etter knappe torskekvoter, sammen med

maksimal innsats på alternative arter som hyse,

steinbit, blåkveite, uer, brosme og en liten slump

sei de lykkes med å fange, kan rekke til

kontinuerlig fangst fra 1. Januar til 22.

desember. Med andre ord: De har gitt noen svar

på de evige spørsmålene om utnyttelse av alle

arter, fjerning av sesongsvingninger og i tillegg

kortreist fisk, fanget med krokredskap.

Forsker ved Nofima Edgar Henriksen har denne

vurderingen: - De har nesten svart på noen av

disse spørsmålene. Problemet er at de begge har

hjemmelskvoter under 11 meter, og dermed for

lite torsk til å greie hele året  selv om de satser

bevist på å unngå trosk. Med 40 tonn torskekvote, vil

fartøyene i løpet av vinteren fiske opp torskekvoten, og

de vil få problemer med å finne lovlige driftsalternativ i

påvente av at bifangstfisket åpner.

Men fordi det er funnet midler til forskning på

kystflåtestrategier og bedre samspill mellom produksjon

og marked, fantes det både kortsiktige og langsiktige

løsninger. Norges Fiskerihøyskole, Sintef og Nofima

samarbeider om slik forskning, og begge fartøy i Bjarnis

prosjekt ble tildelt forskningskvoter fra Nofima og NFH. -

Dermed har de hatt nok torsk til å fiske i to år uten å

strukturere, samtidig som vi som forskere har kunnet

studere fangsteffektivitet, driftøkonomi og gjort forsøk

med agn og linetyper. For kommersiell drift må de nok

basere seg på å kjøpe hjemmelskvoter over 11 meter og

strukturere opp torskekvoten, sier Henriksen.

Sammen med forskerne Bent Dreyer og Bjørn Inge

Bendiksen har Edgar Henriksen gjennomført tre

forskningsprosjekter. Ett sammenligner norsk og

islandsk kystlinefiske. Et prosjekt drøfter ulike lineagn,
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mens et tredje ser på fangststrategier og

økonomi for de to fartøyene.

Det er helt nye toner i norsk fiskerpolitikk at

kystflåten er kommet i sentrum. Norsk

fiskerinæring har ikke gjort så mye med at

islendingene har klart seg best både med det

ene og det andre. Vi har nøyd oss med å kopiere

noe av det omsettelige kvotesystemet, noe som

definitivt ikke har fungert særlig bra på Sagaøye

Med unntak av det omsettelige kvotesystmet har

kystflåtehøvding Arthur Bogasson sagt det omtrent slik:

Det kan være trygt for nordmenn å følge etter når Island

har prøvd i med suksess i 30 år.

@text2

© Fiskeribladet Fiskaren
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- Vellykket tilpasning
Nordlys. Publisert på trykk 30.04.2010. Profil: Nofima faglig. Side: 18.

NYHETER18 FREDAG 30. APRIL 2010 NORDLYS

Landets mest moderne
kystfiskebåt fosser ut
Tromsøysundet. 50
fots store «Åsta B» er
den nye superfiskebå-
ten, med siste skrik
innen fisketeknologi
og komfort.   
Tekst: Bengt Nielsen
bengt.nielsen@nordlys.no

Foto: Torgrim Rath Olsen
torgrim.rath.olsen@nordlys.no

Spranget er enormt fra den gamle sjar-
ken i støa, og den nordnorske fiskeflå-
ten som den framstod for 30 år siden. 

– Dette er den mest avanserte 50-fo-
tingen som er bygget, når det gjelder
teknologi, sier Bjarni S. Sigurdsson og
Helgi Sigvaldason. De eier «Åsta B»,
sammen med Helgis bror Hrafn
gjennom aksjeselskapet Eskøy. Joda,
de er fra Island. Men kom til Norge
lenge før finanskrisen og askeskyen.

Nå har de gjort nordmenn av seg.
Med base i Tromsø ligger de helt i
front i utviklingen av framtidens kyst-
fiske i Nord-Norge.

Siden 1980-tallet har både kyst-
flåten og fiskerstanden gjennomgått
en bemerkelsesverdig slankepro-
sess. Nær 11.000 færre fiskebåter i
Nord-Norge. Nær 7000 færre fis-
kere. Fangstleddets rolle som sys-
selsetter langs kysten har slikt sett
vært i fritt fall. Utviklingen har gått
i retning av færre, men større og
mer effektive fartøyer.

Den nye 50-fotingen «Åsta B» er et
ektefødt barn av denne utviklingen.

Nær 10 mill
– Vi fikk båten i november i fjor. En
investering på 9,7 millioner kroner, in-
kludert utstyret om bord. Den er byg-
get på et verft på Island, forteller eier-
ne Sigurdsson og Sigvaldason.

– Vi har det ypperste av norsk og

islandsk «fiskeknow-how», bedyrer
de stolte eierne.

I styrehuset blinker det i fargeskjer-
mer, som i en moderne flycockpit.
«Åsta B» er en autolinebåt, med siste
nytt innen mekanisert linedrift. Ar-
beidsdekket er overbygd. Siste nytt
innen ekkolodd, GPS og kommunika-
sjonsutstyr, som gir fisken uhyre små
sjanser for å unnslippe. Moderne
fangstbehandlingsutstyr, for å sikre
best mulig kvalitet på fisken.

Tilgang til internett. Bekvemmelig-
heter som TV med alskens kanaler,
oppvaskmaskin, vaskemaskin og tør-
ketrommel.

Fire uker fri
Mannskapet på fire har en regulert ar-
beidssyklus, med fire uker på havet og
fire ukers friperiode i land.

– Vi har stjålet ideen fra større fis-
kebåter og fra oljebransjen. Folk vil ha
en regulert arbeidsordning, og fritid er
viktig, forteller Bjarni og Helgi.

De satser på en allsidig drift med sitt
nær 28 km lange og 22.000 kroker sto-
re linebruk. I snitt kan det gi en fangst
på rundt 8000 kilo pr. hal. Målet er en
rekke fiskeslag, men med hovedvekt
på fangst av hyse. Torsken er ikke ho-
vedmålet. 

– Torsken blir nesten en plage, som
bifangst, smiler de.

Strategien er å levere fangster hver
dag, året rundt.

– Denne driftsformen er en kopi av
den islandske suksessen med speed-
sjarker, tilpasset norske forhold.

De driver også et svært spennende
forskningsfiske sammen med Nofi-
ma. Som første linebåt bruker de
agn som er spesiallaget for hysa. Et
agn som er en lekkerbisken for hysa,
men som torsken ikke liker noe sær-
lig.

– Her er vi i begynnelsen på noe fan-
tastisk. Drømmen er å kunne få agn
som er tilpasset ulike fiskeslag. Da kan
vi fiske på bestilling fra marked og in-
dustri.

– Science fiction i dag, men det
blir framtiden, mener Bjarni S. Si-
gurdsson og Helgi Sigvaldason. I FRONT: Fiskerne Helgi Sigvaldason (til venstre) og Bjarni S. Sigurdsson om bord i sin nye 50 fots store autolinebåt        

COCKPITEN: Styr-
huset i den hyper-

moderne autoline-
båten «Åsta B» 

preges av 
høyteknologi.

I dag er fiskeflåten betydelig
bedre tilpasset ressursgrunn-
laget. Tilpasningen har vært
vellykket.
Dette mener Nofima-forskerne
Øystein Hermansen og Edgar
Henriksen. De siste tiårene har
det vært en jevn nedgang i antall

fiskebåter. 
– Denne flåtetilpasningen

har gått mer smidig i Norge
enn i andre land. Forklaring-
en er at etterspørselen etter
arbeidskraft i andre bransjer
har kompensert for tapet av
arbeidsplasser i fiskeflåten.

Dermed har man ikke fått
noen store krise på kysten, på-
peker de to.

Men det har hatt negativ sys-
selsettingseffekt i de små fiske-
riavhengige kystkommunene.

– Vellykket tilpasning

FISKERINÆRINGA I ENDRING

FREMTIDENS FISKEBÅTFREMTIDFREMTID
■ 11.000 færre fiskebåter. ■

Her er

I dag er fiskeflåten betydelig bedre tilpasset

ressursgrunnlaget. Tilpasningen har vært

vellykket.

Dette mener Nofima-forskerne Øystein

Hermansen og Edgar Henriksen. De siste tiårene

har det vært en jevn nedgang i antall fiskebåter.

¿ Denne flåtetilpasningen har gått mer smidig i

Norge enn i andre land. Forklaringen er at

etterspørselen etter arbeidskraft i andre bransjer

har kompensert for tapet av arbeidsplasser i

fiskeflåten. Dermed har man ikke fått noen store

krise på kysten, påpeker de to.

Men det har hatt negativ sysselsettingseffekt i de

små fiskeriavhengige kystkommunene.

© Nordlys
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Prøver nytt linebruk
ØKSNES: Roger Larsen
fra Alsvåg vil ha fiskerne
i Øksnes til å prøve en ny
type line.

T R O N D K .  J O H A N S E N

t r o n d @ b l v . n o

I morgen, onsdag, vil Larsen
sammen med Universitetet i
Tromsø, Nofima og Sintef, hol-
de orientering om det nye line-
bruket på Myre Hotell. Dit er
alle fiskerne som har interesse
av dette, invitert.

– Universitetet i Tromsø,
Norges fiskerihøgskole, har fått
i oppdrag av Fiskeri og Hav-
bruksnæringens Forsknings-
fond (FHF) å gjennomføre pro-
sjektet «Kartlegging av bruker-
orienterte FoU-behov for
videreutvikling av kystlinefis-
ket». Arbeidet gjøres som et
samarbeid mellom UIT (Roger
Larsen), NOFIMA marked (Ed-
gar Henriksen) og SINTEF
Nord (Lasse Rindahl) sammen
med næringsaktørene, forteller
Roger Larsen.

Larsen sier at det ligger i
kortene at de som står bak det-
te prosjektet ønsker å finne
enda flere gode argumenter for
å fremme linefiske som fangst-
metode.

– Vi har bestilt lokaler på

Myre Hotell og håper å samle så
mange representanter fra flåten
og produksjonsanlegg som mu-
lig fra både Myre og Stø. 

– Vi tre prosjektledere vil
holde en kort innledning om
hva som er gjort av forsknings-
innsats på line de siste fem-

seks årene, og vil gi en kortfat-
tet orientering om noen planer
vi sysler med for videre line-
forskning, sier Roger Larsen.

Hygget seg på Skarstein

ANDØY: Når Andøy Røde
Kors Omsorg holder hyg-
gestund på Skarstein er
det vel verdt å ta turen
fra Andenes, synes Sol-
veig og Jarle Strand.

I D A R O V E S E N

i d a r @ b l v . n o

– Vi pleier å komme på disse ar-
rangementene, forteller Solveig
Strand, som sammen med ekte-
mannen hygger seg med lakse-
middag på grendehuset på
Skarstein.

Etter å ha holdt arrangemen-

tet på Nordmela noen år, valgte
besøktstjenesten denne gangen
Skarstein. Der har en for øvrig
vært tidligere.

– Vi pleide også å dra til
Nordmela, men det er jo litt
kortere veg hit, sier Solveig og
Jarle, som ved bordet har sel-
skap av Lillian og Knut Toften,
Gunn Salomonsen og Åshild
Gudbrandsen.

Vist seg fram
Da lederen for seniordanserne
var borte på kurs, tok for øvrig
Lillian kommandoen slik at

danserne fikk vist seg fram på
Skarstein. Det ble suksess, i lik-
het med sang av Tone Skagen,
og gla’toner fra Oddvar Nybrott
og Ingvard Hansen.

Allsangen hørtes godt både
på «La oss leve for hverandre»
og «Blåveispiken».

Leder Hanne Simonsen i An-
døy Røde Kors sier at arrange-
mentet bare er ett av mange
som besøkstjenesten gjennom-
fører i løpet av året.

Blomster
– Det er veldig trivelig at så

mange stiller opp, også om
loddsalget vårt. Det er nødven-
dig for at vi skal få dette til. Jeg
må også berømme handelsstan-
den som gir gaver. Denne gang-
en har vi også fått masse blom-
ster fra blomsterbutikken, sier
Simonsen.

På middagsmenyen sto både
kjøttkaker, rømmegraut og
kokt laks – alt «heimlaga». Lak-
sen begynte damene å skrape
allerede torsdag.

Og så var det dessert, og
massevis av kaker til kaffen.
Noe for enhver smak på Skar-
stein, altså.

Konsesjon i

Steinlands-

fjorden

Monica Uhre Fredvang har fått
konsesjon for eiendommen
Vangen, gårdsnummer 57,
bruksnummer 8 på Elvenes-
strand innerst i Steinlandsfjor-
den. Eiendommen består av tre
parseller, innmarksteig, torv-
teig og skogteig. Eiendommen
skal først og fremst brukes til
boligeiendom, men som vilkår
for konsesjonen settes at de
dyrka og dyrkbare arealene
leies ut på langsiktig kontrakt
til slått og beite dersom det er
interesse for det. Kjøpesum-
men er på 600.000 kroner og an-
sees som normal for området.
Det er ikke aktiv drift på noen
av eiendommene i området. Sa-
ken ble enstemmig vedtatt av
teknisk utvalg i Øksnes.

Eiendoms-

skatt til

himmels

På få år har de rødgrønne parti-
ene tredoblet eiendomsstakken
i Bodø. – For å finansiere slapp
drift i kommunen? spør styrele-
der Bjørn Roald Olsen i Kløve-
renga borettslag, ifølge Avisa
Nordland.

Sjokkregningen fra Bodø
kommune har fått styreleder
Bjørn Roald Olsen og styremed-
lem Karl Jenssen i Kløverenga
borettslaget må ut med 51.821
kroner mer i året.

– Det skal ikke være slik at
man kan pålegge byens befolk-
ning å betale tusenvis av kroner
ekstra i året i eiendomsskatt
sånn helt uten videre, sier styre-
leder Olsen.

Veabø får

overta 

Fellesbygget

BØ: Guttorm Veabø får
kjøpe Bø kommunes ak-
sjer i Fellesbygget på
Straume til pålydende. 

– Bø kommune har 51 prosent
av aksjene, men aldri vært aktiv
driver i selskapet. Når noen vil
drive næringsarbeid på denne
måten, ser jeg ikke noe poeng i
at Bø kommune skal sitte som
aksjeeier, sa ordfører Sture Pe-
dersen, da formannskapet i Bø
enstemmig gikk inn for salg
torsdag. 

Veabø var i sin tid initiativta-
ker til at forretningsbygget Fel-
lesbygget ble reist. Bø kommu-
ne har vært leietaker i bygget,
som også huser frisør og tann-
helsetjenesten. Aksjonæravta-
len tilsier forkjøpsrett på aksje-
posten til pålydende, fortalte
ordføreren.

Mindre vann

Molde (NTB): Det fortsetter å
minke stygt i kraftverkenes ma-
gasiner. I Sørøst-Norge er den
gjennomsnittlige fyllingsgraden
nå 18 prosent.Det betyr at det
enkelte steder begynner å bli
tomt for vann. 

I gjennomsnitt for hele lan-
det var magasinbeholdningen
på om lag 25 prosent ved ut-
gangen av den siste uka. 

Linebruk er en vitenskap. Nå vil Roger Larsen ha fiskerne med i utviklingen av enda bedre line-
bruk. (Foto: Roger Larsen)

Hygget seg på Skarstein: f.v. Solveig Strand, Lillian Toften, Gunn Salomonsen, Åshild Gudbrandsen, Knut Toften og Jarle Strand.
(Foto: Idar Ovesen)
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Aha-opplevelse på linefeltet
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 14.12.2009. Profil: Nofima faglig. Side: 10.

Jon Eirik Olsen Harstad Desto større ble

overraskelsen da det viste seg at det såkalte

poseagnet som skulle utprøves hadde de

påståtte egenskapene, og vel så det.

Det er kystlinefisker John Roger Eriksen i

Båtsfjord som forteller hvordan det fortsatt er

mulig for godt voksne og erfarne fiskere å få seg

en aha-opplevelse på fiskefeltet. Utgangspunktet

var altså det islandskproduserte poseagnet, og

hvordan det kunne fungere i tradisjonelt norsk

kystnært linefiske.

 Det viktigste resultatet av prøvefisket var at vi

fikk både mer og større hyse på lina som var

egnet med poseagn. Vi fisket parallelt med

makrell og saury som agn, og forskjellen var

markert fra begynnelse til slutt. Jeg vil gå så

langt at jeg mener vi med poseagnet kunne fisket

uten minstemålsproblemer på felt som ellers ville

vært stengt på grunn av mye småhyse, hevder

Eriksen.

Poseagnet er i utgangspunktet oppmalt og

innfryst agnfisk, i dette tilfellet makrell, som så

er stanset ut under trykk i 10 grams «puter» med

et hull til kroken i midten. Dette agnet tilsettes

så fiskeolje og pakkes enkeltvis i pakninger til

forveksling lik vanlige teposer. Agnfisken kan

varieres, og agnet kan tilsettes spesielle stoffer

med tanke på den effekten man ønsker å oppnå.

Tydelige tall

Poseagnet produseres på Island, og ideen om å

prøve det ut i hjemlige fiskerier kom etter

påstander fra islendingene om at dette

standardiserte agnet ville gjøre det mulig å øke

både fangstene og fiskestørrelsen i fisket etter

hyse.

 Vi har tidligere vært med på å prøve ut mye rart

for å effektivisere linefisket. Det aller meste har

endt opp som fiasko. Men altså ikke denne

gangen, understreker Eriksen, som har solide tall

å belegge sine påstander med.

Forsøket med Båtsfjord-fiskerens vel 14 meter lange

aluminiumsbåt  Rubin  ble gjennomført i samarbeid med

Fiskerihøgskolen i Tromsø, og oppsummeringen derfra

viser at 100 stamper line over fire sjøvær ga i

gjennomsnitt 75,13 kilo hyse pr stamp med poseagn,

69,86 kilo med saury og 66,16 kilo med makrell.

Andelen fisk over 10 hg var henholdsvis 32,24 kg,

29,05 kg og 24,36 kilo. Med hysepriser på kr 4,27 og kr

8,55 i forsøksperioden, ga det kr 458,76 i inntekt pr

poseegnet stamp, kr 422,65 pr sauryegnet stamp, og kr

386,80 pr makrellegnet stamp.

Saury bedre enn makrell

 Ganger man dette opp over tid, blir forskjellene

betydelige. I tillegg får man et mer renslig agn som har

en fiskevekt på 10 gram, mot et vanlig makrellagn på

rundt 20 gram.

-Det var for øvrig også overraskende å se at saury fisket

bedre enn makrell under våre forsøk, forteller en

optimistisk lineskipper fra Båtsfjord etter fiskeforsøkene

tidligere i høst.

Flere forsøk

Det er imidlertid forsket mer på poseagnet her til lands,

og ved forskningskonsernet Nofima (tidligere

Fiskeriforskning) i Tromsø har man laget en større

rapport med utgangspunkt i ønsket om et bedre utbytte

av kystlinefiske i dagens kvotesituasjon. Linefanget fisk

er attraktiv i markedssammenheng, men kostnadene ved

selve fisket er relativt høye. Spesielt når det er snakk

om handegnet line og  gammeldags  linedrift.

Prøvefisket rapporten er basert på, ble gjennomført på

Malangsgrunnen i løpet av 2008 og 2009, i perioder

med vekslende innslag av torsk og hyse på feltene.

Forsøkene med poseagn viser at det åpner seg

muligheter for å bruke en torskekvote bedre i løpet av

hele sesongen, ved at agnet brukes målrettet.

Eksempelvis kan man øke hyseandelen og redusere

torskeandelen i fangsten. Effekten forsterkes ved bruk

av tilsetninger til poseagnet. Det betyr flere sjøvær før

torskekvota er tatt  men økte samlede inntekter på

grunn av bedre utnyttelse av hysemulighetene. På

samme måte ser man for seg at et bifangstfiske mot
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slutten av året kan gi bedre utbytte med

poseagn. Forskningsresultatene satt på spissen:

Linefiskeren kan gå på feltet og få 70 prosent

hyse og 30 prosent torsk i fangsten  uansett i

hvilket blandingsforhold de to fiskeslagene

opptrer i på det samme feltet.

jeo@fbfi.no 77059022

SKEPTISK:  Jeg hadde ikke den store trua på

dette agnets spesielle egenskaper, det må jeg

innrømme. Men i dag er jeg av en annen

oppfatning, medgir «Rubin»-skipper John Roger

Eriksen (t.v.). ARKIVFOTO Bildetekst  ferdigegnet

line: KLAR TIL SETTING:

Bildetekst  poseagn: I POSE: Slik ser det ferdige

poseagnet ut, oppmalt fisk utstanset i små

stykker og pakket i «teposer».

FOTO: Edgar Henriksen, Nofima

Bildetekst  linefiske:

ARKIVFOTO John Roger Eriksen til venstre, leder i

Båtsfjord kystfiskarlag?Odd Arne Harjo til høyre, leder i

Båtsfjord Fiskarlag??Foto: B jørn Tore Forberg FØR

PAKKING: Poseagn, oppmalt fisk utstanset i 10 grams

stykker før pakking i «teposer». MÅLRETTET: forsøkene

med poseagn indikerer at linefiskerne gjennom målrettet

bruk av dette agnet kan  styre  blandingsforholdet

mellom torsk og hyse i fangstene. Poseagn til

hyselinefiske John Roger Eriksen til venstre, leder i

Båtsfjord kystfiskarlag?Odd Arne Harjo til høyre, leder i

Båtsfjord Fiskarlag??Foto: B jørn Tore Forberg

@text2

© Fiskeribladet Fiskaren
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Norsk linefiske går tilbake - Island øker
FHF. Publisert på nett 30.03.2009 11:03. Profil: Nofima faglig.

Høy kvalitet, jevn tilgang, lavt energiforbuk og

skånsomt fiske til tross: Linefisket i Norge viser

en svak tilbakegang. Det motsatt skjer på Island.

Av: Line som redskap har mange positive sider.

Høy kvalitet på råstoffet, relativt jevn fordeling av

landinger over året, lavt energiforbruk og

skånsomhet mot havbunnen er forhold som

framholdes. Til tross for dette er norsk linefiske i

svak tilbakegang.

På Island ser vi derimot en annen utvikling. Her

øker andelen av bunnfisk som tas med line, både

blant de minste og største fartøyene. I et prosjekt

for FHF har forskere ved Nofima Marked

undersøkt hvorfor.

Reguleringspolitikk som gir bonus Forklaringene

på økningen i islandsk linefiske finnes i

markedsmessige forhold og i forskjeller i

reguleringspolitikk.

Av regionalpolitiske årsaker settes det av kvoter

som gir pluss 16 prosent kvotebonus for

linefartøy som benytter håndegnet line og som

drifter fra et bestemt sted. Denne ordninga er

svært populær og virker mer effektivt enn den

norske stimuleringen av kystlinefisket; agnkvoter.

Fra fiskedøgn til omsettbare kvoter Ordningen

med fiskedøgn for juksaflåten på Island ble

avskaffet i 2003 og erstattet med omsettbare

fartøykvoter. I og med at kvoter tilført den minste

fartøygruppen kun kan fanges med krokredskap,

har dette gitt lineflåten med båter mindre enn 15

brutto registertonn (ca 13,5 m) større mulighet til

å kjøpe kvoter. Og dette benytter de seg av.

Moderne båter Kombinasjonen speedsjark og

autolinesystem har blitt svært populært på

Island, da disse båtene både er effektive og

lønnsomme. Lønnsomheten har gjort at fartøyene

har hatt stor økonomisk evne til å kjøpe og leie

kvoter, og fartøygruppen har hatt en formidabel

vekst. Det er ikke uvanlig at autolinefartøy på 12-

13 meter tar årsfangster på rundt tusen tonn

rund vekt.

Vil helst ha linefanget fisk På grunn av råstoffkvalitet og

jevnhet i leveransene, foretrekker den islandske

fiskeindustrien linefanget fisk. Fiskeindustrien har også

anledning til å eie fiskefartøy og kvoter. Anledning,

råstoffpreferanser og lønnsomhet fører til at

fiskeindustrien investerer i autolinefartøy og kvoter til

disse. Linefanget fisk på Island, også fra den havgående

autolineflåten, landes fersk.

Markedsføres som miljøvennlig Engelske

supermarkedskjeder markedsfører krokfanget fisk som

miljøvennlig. Fiskeindustrien på Island har derfor stor

etterspørsel etter linefanget fisk der miljøargumentene

veier tungt. Når lineflåten også bidrar med kontinuitet i

leveranser og god kvalitet, styrker dette den islandske

fiskeindustriens preferanser for lineråstoff.

Norge vil også ha linefanget fisk, men... Også norsk

fiskeindustri fortrekker lineråstoff, og legger til rette for

lineflåten ved å stille egnebuer til rådighet. Men norske

stimulerings- og reguleringsordninger og fiskeindustriens

tilrettelegging ser ut til å ha langt mindre effekt enn de

islandske ordningene.

- Målet med prosjektet er å utvikle kunnskap om bruk av

line som fiskeredskap i den norske fiskeflåten, forteller

forsker Edgar Henriksen.

For mer informasjon, se

© FHF

Se webartikkelen på http://ret.nu/BU6XLcD3

Oversikt over like treff

Norsk linefiske går tilbake Island øker

Nofima 27.03.2009 11:00

Norsk linefiske går tilbake - Island øker

Fiskeribladet Fiskaren 28.03.2009 11:05

Norsk linefiske går tilbake

Forskning.no 28.03.2009 06:05

Norsk linefiske går tilbake

Kyst.no 30.03.2009 07:07
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Mye å spare på reguleringer
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 06.06.2008. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 10.

Kystfisker Ian Kinsey håper de høge

drivstoffprisene kan føre med seg en revurdering

av fiskerireguleringene, som han mener er direkte

miljøfiendtlig.

 Det er trasig at verdens ledende fiskerinasjon

hele tiden er på etterskudd. Vi henger oss opp i

gamle løsninger samtidig som andre land tar

lange steg framover.

Derfor driver vi heller med brannslokking i stedet

for å være i forkant av problemene, sier Ian

Kinsey.

Han mener fiskeri er moden for en helhetlig

revurdering.

 Det er ikke et størst antall sjarker som er svaret på alt.

Spør en fiskekjøper og han vil svare at han er opptatt av

hvor mye fisk som leveres, ikke hvor mange sjarker de er

fordelt på. For fiskerne handler det om å drive rasjonelt

og med best mulig lønnsomhet, sier Kinsey.

Kinsey roser forsker Edgar Henriksen i Nofima som satte

tingene på plass i FiskeribladetFiskaren mandag.

© Fiskeribladet Fiskaren

Les hele nyheten på http://ret.nu/hEuSERJm
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FISKET VIL SVINGE MER
z DRIVSTOFFPRIS: Reketrål rammes hardest
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 02.06.2008. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Brit Rønningen| Bergen. Side: 4.

Sesongsvingningene i fiskerinæringa vil svinge

mer. Det tror forsker Edgar Henriksen ved

Nofima. Økende oljepris gir enda mer trøkk når

fisket er på topp.

Det betyr at industrien kan få problemer.

Den økningen i drivstoffprisen vi ser, skjer over

hele verden. Det betyr at fisk blir dyrere.

Matprisen generelt er stigende. Fisk er relativt

dyrt, men med jordbruksoppgjøret går kjøttprisen

opp. Det er rom for fiskerinæringen å hente mer

ut av markedet. Det er rom for å hente høgere

pris på fisk, sier Henriksen til

FiskeribladetFiskaren.

Han har sett på hvordan de ulike fiskeriene blir

påvirket av bunkersprisen.

Trål hardest rammet

Redskapsformen som er dyrest, er trål, og

reketrål er aller dyrest i drift, med tung og

finmasket redskap. Hvis det ikke skjer noe med

rekeprisen, vil det se dystert ut for denne delen

av næringa. Å være stor rekereder fra Vestlandet

kan ikke være artig i disse dager. Men reketrål

har slitt lenge. Sjarkflåten bruker relativt lite

drivstoff, mindre enn trål. De store snurperne og

de minste linebåtene er de gruppene som vil bli

minst rammet av høge drivstoffutgifter, sier

Henriksen, som mener trål bør få bruke mer

drivstoffeffektive metoder.

Det særegne norske konsesjonssystemet, der vi

har et visst antall kvoter per båt, hvor et visst

antall må tas med trål, er en utfordring. Det vil bli

utfordret av miljøorganisasjonene og av

myndighetene for å bli mer kostnadseffektivt,

spår han.

Alle vil påvirkes

Det er lavere drivstofforbruk når fisken er langs

kysten, men Henriksen tror ikke at havflåten vil få

så store problemer.

 Ringnot er så drivstoffeffektiv, spesielt de større

fartøyene, at høgere drivstoffutgifter ikke vil bety så mye.

De kan føre store fangster og frakte dem effektivt.

Utviklingen med økt oljepris vil føre til at de som bruker

mest drivstoff, vil merke det mest.

 Hva med konkurransesituasjonen?

 Alle vil påvirkes av dette. De globale råvareprisene går

opp. Den som bruker minst drivstoff per kilo fanget fisk

vinner. Størrelsesbegrensning på rom har også vært

diskutert.

Jo større lastekapasitet, dess mer drivstoffeffektiv. Her

er det en motsetning i regjeringens politikk. De ønsker at

ting skal være fordelt på flest mulig. Samtidig ønsker de

minst mulig utslipp.

Svingningene forsterket

Henriksen tror også at vi vil se en forskyvning av

driftsform.

 Fiske med trål når det er lave fangstrater blir

ulønnsomt. Trål har nemlig høgest drivstofforbruk per

kilo fanget fisk.

Der slår høge drivstoffpriser mest ut. Veldig mye av

bunnfisk vil bli tatt i første kvartal når den er lett å fiske,

sier Henriksen.

 Betyr det at man vil få økte sesongsvingninger?

 De sesongsvingningene vi ser i dag vil bli forsterket.

Man vil sørge for å bruke mindre drivstoff og fiske når

fisken er lettest å fange.

Når drivstoffutgiftene stiger blir næringen presset til å

drive mest mulig kostnadseffektivt, følgelig blir det mer

sesongfiske, svarer Henriksen.

For fiskeindustrien spår Henriksen at dette blir et

problem.

 Industrien sliter med at fisken blir landet en kort

periode i løpet av året. Nå blir denne tendensen

forsterket.
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brit.ronningenfbfi.no

Telefon: 5521330

Når drivstoffutgiftene stiger blir næringen presset

til å drive mest mulig kostnadseffektivt, og den

kommer til å drive mer sesongfiske

Edgar Henriksen,

forsker ved Nofima

© Fiskeribladet Fiskaren

Les hele nyheten på http://ret.nu/9ILFclwN

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 01.11.2013 Kilde: Retriever

Side 233 av 238



Importen større enn eksporten
Avisa Nordland. Publisert på trykk 14.05.2008. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 8.

Norge importerer stadig mer av sjømaten vi

spiser. Stadig færre hender arbeider med å

foredle fisken i Norge, viser nye tall fra Nofima. I

2007 var det norske konsumet av sjømat på

cirka 104 000 tonn.

Vi importerte 38 000 tonn foredlede produkter,

en volumøkning på 46 prosent fra 1996. ?

Anleggene trenger ikke lenger å ligge nært

fangstfelt eller oppdrettsanlegg. Billig

arbeidskraft og/eller beskyttelse bak tollmurer kan bli

avgjørende for hvor foredlingen blir lagt, sier forsker

Edgar Henriksen ved Nofima.

© Avisa Nordland

Les hele nyheten på http://ret.nu/4orsOYox
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Økt import rammer fiskeindustrien
Forskning.no. Publisert på nett 09.05.2008 06:35. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.

Norge importerer stadig mer av sjømaten vi

spiser. Stadig færre hender arbeider med å

foredle fisken i Norge, viser nye tall fra Nofima.

Tips en bekjent!

Send tips til: Din e-post: Send Martin Steinholt

Journalist

Fredag I samarbeid med Nofima

I 2007 var det norske konsumet av sjømat på

cirka 104 000 tonn.

Vi importerte 38 000 tonn foredlede produkter,

en volumøkning på 46 prosent fra 1996.

- Anleggene trenger ikke lenger å ligge nært

fangstfelt eller oppdrettsanlegg.

- Billig arbeidskraft og/eller beskyttelse bak

tollmurer kan bli avgjørende for hvor foredlinga

blir lagt, sier forsker Edgar Henriksen ved Nofima

Marked.

Norge har i lang tid hatt høyere lønnskostnader

enn konkurrentland, og i de senere årene har

kostnadene økt sterkt sammenlignet med

europeiske land.

- Sammenlignet med nye EU-land og land utenfor

EU er norske lønnskostnader svært høye, sier

Henriksen.

Færre i arbeid

Nofima-forsker Edgar Henriksen. Fra 1993 til

2006 viser produksjon av tørrfisk, saltfisk og

klippfisk størst lønnsomhet. Samtidig går

produksjon av filet av hvitfisk med betydelig tap.

- En klar konsekvens av denne utviklingen er at

fiskeindustrien sysselsetter betraktelig færre i

dag enn få år tilbake, sier Henriksen.

I år 2000 var vel 14 000 ansatt i fiskeindustrien,

mot rundt 10 000 i 2006.

- Sysselsettingsreduksjonen har vært sterkest i

produksjon av hvitfisk, og spesielt i Finnmark der

filetindustrien stod sterkest, sier Henriksen.

EU ønsker å stimulere og beskytte egen fiskeindustri.

Dette rammer i første rekke laks, spesielt røykt laks.

- Dette forklarer den lave andelen foredlet laks i

eksportstatistikken, sier Henriksen.

Valutakurs

En sterk krone bidro også til å forverre

konkurransesituasjonen for norsk foredlingsindustri på

begynnelsen av dette tiåret.

Bedrifter med marginal lønnsomhet fikk derfor ytterligere

problemer.

- En fortsatt sterk krone reduserer konkurransekraften til

norsk fiskeforedlingsindustri, mener Henriksen.

Krevende kunder

- En annen utfordring er at det i dagligvarehandelen

stadig blir færre, men større aktører, både i Norge

(Coop, Rema, Rimi med flere) og i utlandet, påpeker

Henriksen.

Norske sjømatleverandører møter derfor kunder i

eksportmarkedet som krever mer konkurransedyktige

priser, flere forskjellige produkter og bedre

leveringssikkerhet.

- Den økte importen av sjømat til Norge tyder på at

utenlandske sjømatleverandører ofte er bedre organisert

for å håndtere disse kravene selv i vårt hjemmemarked,

sier Henriksen.

© Forskning.no

Se webartikkelen på http://ret.nu/nvAju2v
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Vi spiser mer utenlandsk fisk
NRK Nordland. Publisert på nett 08.05.2008 11:59. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.

Makrell på bordet: - Fisken du spiser kan godt ha

vært en tur i utlandet før du får den på bordet.

NRK Fire av ti fiskemiddager er laget av fisk fra

utlandet. Gerd Elise Martinsen

gerd.elise.martinsen@nrk.no .

Del/tips

Mottakers e-post

Din e-post

Melding

Del artikkelen

Permalenke

De siste 12 årene har importen av fiskemat økt

med nesten 50 prosent.

I 2007 var det norske konsumet av sjømat på ca

104.000 tonn, og vi importerte 38.000 tonn

foredlede produkter.

Det viser en undersøkelse gjennomført av Norske

sjømatbedrifters landsforbud og Fiskeri- og

havbruksnæringens forskningsfond, skriver

Nofima (tidligere Fiskeriforskning).

Fisket i Norge, foredlet i utlandet

Nofima er uiskker på hvor store andeler av den

utenlandske sjømaten som stammer fra norsk

fisk, men de antar at en del av fisken har vært i

utlandet.

- Det kan godt hende at det er norsk fisk, men

dette er ikke undersøkt. Men spesielt en del av

hvitfisken kan ha vært en tur i utlandet og

kommet tilbake, og det samme med laksen, sier

forsker Edgar Henriksen i Nofima.

- Sjekk laksen du spiser, det kan godt hende det

er chilensk laks. Spesielt mye av den marinerte

laksen har vært i Thailand. Laksen kan faktisk være

produsert i Chile, videreforedlet i Thailand og spist i

Norge, sier Henriksen.

Norske leverandører når ikke opp

Kunder både innen og utenfor Norge krever mer

konkurransedyktige priser, flere forskjellige produkter og

bedre leveringssikkerhet.

Den økte importen av sjømat til Norge tyder på at

utenlandske sjømatleverandører ofte er bedre organisert

for å håndtere disse kravene selv i vårt hjemmemarked.

- Dette kan handle om de store konsumentkjedenes sin

innkjøpspolitikk. De ønsker gode og få handler. Da er det

lettest å forholde seg til store leverandører, med et bredt

sortiment og sikre leverandører over tid.

-For eksempel kan norske leverandører ha kun hvitfisk

eller laks, mens kjedene er ute etter et bredt sortiment

og leverandører som gjør hverdagen deres enkel, sier

Henriksen.

Forskeren mener også at det burde blitt undersøkt

nærmere om bedrifter i Norge er best organsiert til å få

råstoffet ut av landet.

Høye lønnskostnader

Henriksen mener at den aller viktigste grunnen til at det

blir eksportert så mye råstoff, er at lønnskostnadene er

så høye i Norge.

- Så lenge det er et så enormt press i arbeidsmarkedet,

og høye lønninger, er dette en tendens som

sannsynligvis vil fortsette, sier Henriksen.

© NRK Nordland

Se webartikkelen på http://ret.nu/YWlaNc8T
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